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Αθήνα, σήµερα στις 22 Οκτωβρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Επι-
τάχυνση προσλήψεων µέσω Α.Σ.Ε.Π., τροποποιήσεις στον Κώ-
δικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων
και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών
και Κοινοτικών Υπαλλήλων, σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής
δηµοσίων υπαλλήλων, ρυθµίσεις για το σύστηµα αξιολόγησης
δηµοσίων υπαλλήλων και λοιπές διατάξεις για τη βελτίωση της
λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 17 Οκτωβρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Περικλής

Μαντάς.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκοµαι σήµερα στην, ιδιαί-

τερα, ευχάριστη θέση να εισηγούµαι προς τα µέλη της Βουλής
των Ελλήνων ένα ουσιαστικό, ένα εµβληµατικό, ένα βαθιά µεταρ-
ρυθµιστικό σχέδιο νόµου, το οποίο έρχεται να συµπληρώσει και
να ενισχύσει τις διαρκείς προσπάθειες από την πλευρά της Κυ-
βέρνησής µας για καίριες, αποτελεσµατικές και παραγωγικές µε-
ταρρυθµίσεις, που σκοπό έχουν να υπηρετήσουν τη διάχυτη
ανάγκη της ελληνικής κοινωνίας για εκσυγχρονισµό της χώρας,
τόσο στο επίπεδο των κεντρικών δοµών της όσο και στο επίπεδο
της καθηµερινής της λειτουργίας. 

Νοµίζω αποτελεί κοινή παραδοχή όλων µας αλλά και συνολικά
της ελληνικής κοινωνίας ότι οι κρατικοί µας µηχανισµοί χρειάζον-
ται εκσυγχρονισµό και αναβάθµιση, έτσι ώστε να γίνουν πιο απο-

τελεσµατικοί, πιο λειτουργικοί και κατά συνέπεια περισσότερο
χρήσιµοι σε αυτόν τον τοµέα.

Σε αυτόν τον τοµέα, άλλωστε, διαχρονικά πάσχουµε ως χώρα,
ως κράτος, ως πολιτικό σύστηµα και σε αυτό ακριβώς το σηµείο
καλούµαστε όλοι µας να γίνουµε καλύτεροι, πιο αποτελεσµατι-
κοί, πιο λειτουργικοί, πιο αποδοτικοί, πιο χρήσιµοι και πιο ουσια-
στικοί. 

Στο επίκεντρο του σηµερινού νοµοσχεδίου βρίσκεται το ΑΣΕΠ,
το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού, ένας θεσµός που
εδώ και τρεις δεκαετίες είναι άµεσα συνυφασµένος µε τις προσ-
λήψεις στο δηµόσιο, ένας θεσµός που η ίδρυσή του αποτέλεσε
µια κρίσιµη τοµή στη λειτουργία της χώρας, ένας θεσµός που
διασφάλισε την αντικειµενικότητα και την αµεροληψία και ένας
θεσµός µε τον οποίο ξεπεράσαµε οριστικά τις πελατειακές σχέ-
σεις του µακρινού παρελθόντος για τους διορισµούς στο ελλη-
νικό δηµόσιο. 

Την ίδια στιγµή όµως οφείλουµε να είµαστε ειλικρινείς. Οφεί-
λουµε να αναγνωρίσουµε τη σύγχρονη πραγµατικότητα, όπου
διαφαίνεται ξεκάθαρα ότι το ΑΣΕΠ δεν λειτουργεί ικανοποιητικά,
ότι το ΑΣΕΠ έχει προβλήµατα και ότι το ΑΣΕΠ χρειάζεται µελε-
τηµένες και στοχευµένες µεταρρυθµίσεις, οι οποίες θα του δώ-
σουν τη δυνατότητα να επιτελέσει απρόσκοπτα και πιο
αποτελεσµατικά το έργο του. 

Η αλήθεια είναι ξεκάθαρη για όποιον θέλει να την αναγνωρίσει.
Δεν αρκεί να προκηρύσσονται οι θέσεις εργασίας, δεν αρκεί να
διασφαλίζεται το αδιάβλητο της διαδικασίας και δεν αρκεί να
υπάρχει αντικειµενικότητα και αµεροληψία στη διαδικασία των
προσλήψεων. Οι ανάγκες της στελέχωσης είναι µεγάλες και επι-
τακτικές και όταν οι θέσεις αργούν υπερβολικά να καλυφθούν,
όταν οι θέσεις µένουν κενές για µήνες και για χρόνια και όταν το
δηµόσιο είναι δυσλειτουργικό, τότε δεν µπορούµε να είµαστε
ικανοποιηµένοι. 

Πώς µπορούµε να δεχτούµε, άλλωστε, ότι οι υπηρεσίες, οι φο-
ρείς του δηµοσίου και τα νοσοκοµεία µας θα έχουν ελλείψεις και
κενά για αρκετά χρόνια ακόµα; Πώς µπορούµε να αφήνουµε
αυτή την κατάσταση να διαιωνίζεται χωρίς να αναλαµβάνουµε
ουσιαστική δράση; 

Αυτό ακριβώς το κενό έρχεται να καλύψει το σηµερινό νοµο-
σχέδιο, υλοποιώντας παρεµβάσεις στους δύο πιο κεντρικούς πυ-
λώνες που σχετίζονται µε την αποτελεσµατικότητα στον δηµόσιο
τοµέα. Αφ’ ενός βελτιώνουµε το ΑΣΕΠ, προκειµένου να αντιµε-
τωπιστούν αρρυθµίες και καθυστερήσεις και να επιταχυνθεί η
απόδοση των διαδικασιών του, αφ’ ετέρου προδιαγράφουµε ένα
ολοκληρωµένο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής για τους δη-
µόσιους υπαλλήλους, ένα σύστηµα που λειτουργεί συµπληρω-
µατικά µε τους θεσµούς της αξιολόγησης και της στοχοθεσίας
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και ένα σύστηµα που ενισχύει την παραγωγικότητα και επιβρα-
βεύει την επίτευξη των στόχων, ώστε βήµα-βήµα, χρόνο µε τον
χρόνο η πατρίδα µας να αποκτήσει ένα πιο λειτουργικό δηµόσιο. 

Σε αυτό το πλαίσιο το σηµερινό νοµοσχέδιο υπηρετεί µε ολο-
κληρωµένο και συµπαγή τρόπο επτά κεντρικούς στόχους. Πρώ-
τον, την επιτάχυνση της διαδικασίας προσλήψεων προσωπικού
στον δηµόσιο τοµέα, µέσα από στοχευµένες παρεµβάσεις σε
στάδια και προθεσµίες του ΑΣΕΠ, τη µοριοδότηση της εντοπιό-
τητας αλλά και αξιοποιώντας την τεχνολογία και τις σύγχρονες
ψηφιακές λύσεις. 

Δεύτερον, την καθιέρωση ενός πάγιου και ολοκληρωµένου συ-
στήµατος κινήτρων και ανταµοιβής για το σύνολο των δηµοσίων
υπαλλήλων, ώστε να παρέχεται οικονοµική ανταµοιβή όταν υλο-
ποιούνται οι στόχοι. 

Τρίτον, τη βελτίωση του συστήµατος στοχοθεσίας και αξιολό-
γησης που θεσπίστηκε µε τον ν.4940/2022, µε σκοπό την από-
λυτη συσχέτιση και εναρµόνιση µε το νέο σύστηµα κινήτρων και
ανταµοιβής. 

Τέταρτον, τη βελτίωση του θεσµού της συνυπηρέτησης για λό-
γους προστασίας της οικογενειακής ζωής. 

Πέµπτον, την ανάπτυξη και λειτουργία του νέου Ολοκληρωµέ-
νου Πληροφοριακού Συστήµατος Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού της Δηµόσιας Διοίκησης, το οποίο πλέον θα είναι ο
διάδοχος του Μητρώου Ανθρώπινου Δυναµικού του Ελληνικού
Δηµοσίου. 

Έκτον, την αναµόρφωση της διαδικασίας επιλογής των ελεγ-
κτών εναέριας κυκλοφορίας, έτσι ώστε η υπηρεσία να στελεχώ-
νεται από άτοµα ειδικά καταρτισµένα µε βάση τις ανάγκες της,
καθώς και τη βελτίωση της διαδικασίας πρόσληψης ειδικών
φρουρών έτσι ώστε να γίνεται χρήση πίνακα επιλαχόντων χωρίς
την ανάγκη νέας προκήρυξης.

Έβδοµον, την αξιοποίηση των επιτυχόντων της προκήρυξης
2Γ/2022 του ΑΣΕΠ για γρήγορη πλήρωση των θέσεων για τα έτη
από το 2022 ως το 2025 και της προκήρυξης 1Γ/2022 του ΑΣΕΠ
για την κάλυψη θέσεων της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσό-
δων. 

Πιο συγκεκριµένα, λοιπόν, µε το Μέρος A’ του νοµοσχεδίου
βελτιστοποιείται η διεργασία στελέχωσης των δηµοσίων υπηρε-
σιών. Κεντρικοί στόχοι είναι η αύξηση της ταχύτητας, η απλού-
στευση των επιµέρους διαδικασιών και µε τον τρόπο αυτό η
βελτιωµένη εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Παράλληλα, νέες ψηφιακές τεχνολογίες και δυνατότητες δια-
λειτουργικότητας των ηλεκτρονικών συστηµάτων του δηµοσίου
γίνονται αντικείµενο αξιοποίησης, ενώ επαναπροσδιορίζεται η
µοριοδότηση εντοπιότητας για τις προσλήψεις δηµοσίων υπαλ-
λήλων. Ειδικά το τελευταίο αποτελεί, άλλωστε, ένα εξέχον ση-
µείο του νοµοσχεδίου, αφού περιλαµβάνει ειδική µέριµνα για
τους νησιωτικούς, τους ορεινούς, τους αποµακρυσµένους και
τους ηπειρωτικούς δήµους, οι οποίοι συνήθως αντιµετωπίζουν
πολλαπλές δυσχέρειες για την κάλυψη των αναγκών τους. 

Επίσης, για όσους υποψηφίους, που ενώ έχουν διατεθεί προς
διορισµό εν τούτοις δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία, εισάγεται τριε-
τής αποκλεισµός από τις επόµενες διαδικασίες του ΑΣΕΠ. Ο στό-
χος αυτής της ρύθµισης είναι διπλός. Αφ’ ενός ο υποψήφιος
οδηγείται σε µια πιο συνειδητή επιλογή για τη θέση που τον εν-
διαφέρει, αφ’ ετέρου µειώνεται το διοικητικό βάρος για το δηµόσιο
και το ΑΣΕΠ. Άρα επιταχύνονται οριζόντια οι σχετικές διαδικασίες
και υπηρετείται καλύτερα η κεντρική πολιτική επιλογή για τοπο-
θέτηση του κατάλληλου ατόµου στην κατάλληλη θέση. 

Θα ήθελα ακόµη να σταθώ στις ειδικές προβλέψεις για τα
ΑΜΕΑ και ειδικότερα στην επιτάχυνση για τον καθορισµό των θέ-
σεών τους από τους φορείς αλλά και στην πρόταξη των ατόµων
που έχουν αναπηρία κατά τουλάχιστον 50%. Και τα δύο, άλλω-
στε, αποτελούν αιτήµατα των συλλόγων και φορέων ΑΜΕΑ, τα
οποία ικανοποιούνται µε ολοκληρωµένο τρόπο. 

Στο νοµοσχέδιο επίσης πραγµατοποιείται εξορθολογισµός των
διαφόρων προθεσµιών που αφορούν στις διαδικασίες πρόσλη-
ψης, έτσι ώστε να εναρµονίζονται καλύτερα µε τις σύγχρονες
συνθήκες και απαιτήσεις, µε αντίστοιχες προσαρµογές τόσο
στον δηµοσιοϋπαλληλικό κώδικα όσο και στον κώδικα υπαλλή-
λων της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Κλείνοντας την ενότητα αυτή είναι σηµαντικό να αναφερθούµε
στην πολύ ουσιαστική αξιοποίηση δύο δεξαµενών επιτυχόντων
από τις προκηρύξεις 2Γ και 1Γ του 2022. Οι µεν πρώτοι θα χρη-
σιµοποιηθούν για άµεση και γρήγορη πλήρωση των προσφερό-
µενων θέσεων για τα έτη 2022 έως και 2025, ενώ οι δεύτεροι για
την κάλυψη θέσεων της ΑΑΔΕ, ικανοποιώντας έτσι καλύτερα τις
ανάγκες του δηµοσίου για άµεση στελέχωση προσωπικού. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου υλοποιείται µια ακόµα
σηµαντική µεταρρύθµιση µε τη θέσπιση του ενιαίου συστήµατος
κινήτρων και ανταµοιβής για τους δηµόσιους υπαλλήλους. Πρό-
κειται για ένα σύστηµα που λειτουργεί συµπληρωµατικά προς το
σηµερινό σύστηµα στοχοθεσίας και αξιολόγησης που θεσπίσαµε
µε τον ν.4940/2022. 

Με την παροχή οικονοµικών κινήτρων και µε τρόπο διαφανή
και προκαθορισµένο παρακινείται κάθε εργαζόµενος στο δηµό-
σιο να αυξήσει την αποτελεσµατικότητα και τις επιδόσεις του,
λαµβάνοντας αντίστοιχη οικονοµική επιβράβευση όταν επιτυγ-
χάνονται συγκεκριµένοι προκαθορισµένοι στόχοι και µετρήσιµα
αποτελέσµατα. 

Τα οφέλη του νέου συστήµατος είναι σαφέστατα. Βελτιώνεται
η αποδοτικότητα, αυξάνεται η παραγωγικότητα, παρέχονται κα-
λύτερες υπηρεσίες προς τους πολίτες και τέλος ενισχύεται το
αίσθηµα εµπιστοσύνης των πολιτών προς το ελληνικό δηµόσιο. 

Το νέο σύστηµα καλύπτει το σύνολο του δηµόσιου τοµέα, των
ενόπλων δυνάµεων και των σωµάτων ασφαλείας, έτσι ώστε οι
πολίτες να µπορέσουν να γίνουν λήπτες καλύτερων και ποιοτι-
κότερων υπηρεσιών αλλά και οι δηµόσιοι υπάλληλοι να µπορέ-
σουν να ενισχύσουν µε παραγωγικό τρόπο το εισόδηµά τους. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σηµειώσω επίσης την πολύ
ορθή στρατηγική πρόβλεψη του Υπουργείου για τη σύνδεση του
συστήµατος αυτού µε το σύστηµα στοχοθεσίας-αξιολόγησης
του ν.4940/1922, εξαιρώντας από τις επιβραβεύσεις όσους δεν
συµµετέχουν στην αξιολογική διαδικασία. Διότι µόνο µέσα από
τη διασύνδεση των δύο συστηµάτων είναι δυνατόν τελικά να οδη-
γηθούµε στη βελτιωµένη απόδοση ενός σύγχρονου κράτους και
µιας εκσυγχρονισµένης δηµόσιας διοίκησης. 

Στο νοµοσχέδιο επίσης καταγράφεται µε αναλυτικό τρόπο η
διαδικασία πρότασης και επιλογής των προς ανταµοιβή στόχων,
οι όροι και ο τρόπος µε τον οποίο καταβάλλεται η πρόσθετη
αµοιβή, που µπορεί να φτάσει έως το 15% του ετήσιου βασικού
µισθού, ενώ πραγµατοποιείται πλήρης διαχωρισµός από τυχόν
επιδοµατικές παροχές µέσα από τη θέσπιση του κατώτατου
ορίου.

Καθορίζεται επίσης η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής, η
οποία αναλαµβάνει τον καθορισµό έργων και στόχων και πραγ-
µατοποιεί τις αντίστοιχες εισηγήσεις στα αρµόδια Υπουργεία,
ενώ όσον αφορά τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες ανεξάρτητες
αρχές η επιτροπή αποτελείται αποκλειστικά από τους επικεφα-
λής των αρχών, έτσι ώστε να υπηρετείται πλήρως η θεσµική κα-
τοχύρωση της ανεξαρτησίας τους, όπως άλλωστε τόνισε και ο
Συνήγορος του Πολίτη κατά την ακρόαση των φορέων. 

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου ρυθµίζονται σηµαντικά ζη-
τήµατα για το ανθρώπινο δυναµικό του δηµόσιου τοµέα. Όσον
αφορά στις µετατάξεις εισάγεται η αναγνώριση συνάφειας για
τους τίτλους σπουδών, στοιχείο που είναι ιδιαίτερα κρίσιµο προ-
κειµένου να εξυπηρετηθεί ο κεντρικός στόχος της πολιτικής µας,
ο κατάλληλος εργαζόµενος στην αντίστοιχη θέση. 

Διευρύνεται επίσης το πεδίο εφαρµογής του θεσµού της συ-
νυπηρέτησης, ικανοποιώντας έτσι ένα αίτηµα πολλών συλλογι-
κών φορέων του δηµοσίου. Πλέον η συνυπηρέτηση δεν θα
περιορίζεται στον στενό δηµόσιο τοµέα, αλλά θα αφορά το πιο
ευρύ πλαίσιο εργαζοµένων, ενώ ταυτόχρονα η διαδικασία έγκρι-
σης γίνεται πιο απλή και εισάγεται χρονικό όριο ενός µήνα για
κάθε αίτηµα από την υποβολή µέχρι την ολοκλήρωσή του. 

Περιγράφεται επίσης η λειτουργία του Συστήµατος Διαχείρι-
σης Ανθρώπινου Δυναµικού, του διαδόχου συστήµατος για το
Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού του Ελληνικού Δηµοσίου. Με το
νέο αυτό πλαίσιο το Υπουργείο Εσωτερικών θα είναι σε θέση να
παρακολουθεί, να σχεδιάζει και να εφαρµόζει το σύνολο των πο-
λιτικών και στρατηγικών για το ανθρώπινο δυναµικό στη δηµόσια
διοίκηση. Όλος ο σχεδιασµός, η υλοποίηση και κυρίως η αποτί-
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µηση της πολιτικής που εφαρµόζεται κάθε φορά θα πραγµατο-
ποιείται µέσω του συστήµατος αυτού, γεγονός που σταδιακά θα
οδηγήσει σε µια πιο αποτελεσµατική αξιολόγηση των στρατηγι-
κών και των επιλογών που υλοποιούνται. 

Ενισχύεται επίσης το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». Δίνουµε
πλέον τη δυνατότητα µετάταξης στον δήµο όπου οι απασχολού-
µενοι παρέχουν τις υπηρεσίες τους. Έτσι αντιµετωπίζουµε δυσ-
λειτουργίες και προβλήµατα αλλά και διασφαλίζουµε ότι οι
υπηρεσίες του προγράµµατος δεν σταµατούν, αλλά παρέχονται
απρόσκοπτα προς τους εκάστοτε δικαιούχους. 

Ρυθµίζουµε ακόµα τη διαδικασία επιλογής των ελεγκτών ενα-
έριας κυκλοφορίας. Αναγνωρίζουµε την ιδιαίτερη βαρύτητα της
θέσης και του ρόλου τους και φροντίζουµε ώστε να επιλέγονται
πρόσωπα µε τις απαραίτητες δεξιότητες για την επιτυχή εκπλή-
ρωση των καθηκόντων αυτών, ενώ για τους ειδικούς φρουρούς
αναγνωρίζουµε την προτεραιότητα που έχουν για τη διασφάλιση
της δηµόσιας τάξης και δίνουµε τη δυνατότητα να προέρχονται
ως επιλαχόντες από προηγούµενη προκήρυξη, έτσι ώστε να µει-
ωθούν οι όποιες καθυστερήσεις υπάρχουν στην πρόσληψή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
ένα πλήρες, ολοκληρωµένο και συνεκτικό νοµοθέτηµα. Εισάγει
πολλαπλά οφέλη για το ανθρώπινο δυναµικό του δηµόσιου
τοµέα, τόσο σε διοικητικό όσο και σε οικονοµικό επίπεδο, και την
ίδια στιγµή συντελεί στη δηµιουργία εκείνων των προϋποθέσεων,
ώστε οι πολίτες να µπορούν να λάβουν πληρέστερες και ποιοτι-
κότερες υπηρεσίες όταν έρχονται σε επαφή µε τη δηµόσια διοί-
κηση. 

Οι λόγοι που αυτό συµβαίνει είναι προφανείς. Επιταχύνονται
και βελτιώνονται οι διαδικασίες του ΑΣΕΠ, οι οποίες γίνονται τα-
χύτερες και αποδοτικότερες. Θεσπίζεται ένα καινοτόµο και δια-
φανές σύστηµα ανταµοιβών, άµεσα συσχετισµένο µε το σύστηµα
αξιολόγησης και στοχοθεσίας. Αξιοποιείται µεγάλο µέρος των
επιτυχόντων προηγούµενων διαγωνισµών του ΑΣΕΠ για την κά-
λυψη του προγραµµατισµού προσλήψεων. Ενισχύεται η µοριο-
δότηση εντοπιότητας για τη σταθερή και µόνιµη στελέχωση των
περιοχών της περιφέρειας µε τα µεγαλύτερα προβλήµατα. Φρον-
τίζονται τα άτοµα µε αναπηρίες, προκειµένου να καλύπτονται
κατά προτεραιότητα, όπου και όταν απαιτείται. Βελτιώνεται το
πλαίσιο των µετατάξεων και διευρύνεται το πλαίσιο της συνυπη-
ρέτησης, µε στόχο την πιο εύρυθµη οικογενειακή ζωή και προ-
διαγράφεται το σύστηµα διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού, ένα
ολοκληρωµένο σύστηµα για την εποπτεία και τη διαχείριση των
πολιτικών για το ανθρώπινο δυναµικό του δηµόσιου τοµέα. 

Πρόκειται λοιπόν για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, ένα νοµικό
πλαίσιο που βελτιώνει τους µηχανισµούς σε πολλαπλά σηµεία,
χωρίς όµως τίποτα να αφαιρεί, ένα νοµοθέτηµα το οποίο αναµ-
φίβολα αξίζει την καθολική µας στήριξη, όχι µόνο από τη Συµπο-
λίτευση, αλλά από το σύνολο των κοµµάτων του ελληνικού
Κοινοβουλίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ η κ. Ραλλία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αξιότιµε κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου ανα-
γνωρίζοντας την ειλικρινά εντυπωσιακή προσπάθεια εκ µέρους
του κυρίου Υπουργού και της κυρίας Υφυπουργού όσο και των
συναδέλφων Βουλευτών της Συµπολίτευσης να µας πείσουν για
τον σπουδαίο µεταρρυθµιστικό χαρακτήρα του παρόντος νοµο-
σχεδίου και για τις δοµικές αλλαγές, που δήθεν αναµένεται να
φέρει στη δηµόσια διοίκηση. Μάλιστα ο εισηγητής της πλειοψη-
φίας, ο συνάδελφος κ. Μαντάς, στην τελευταία συνεδρίαση της
επιτροπής µίλησε για «δύο θεµελιώδεις δοµικές µεταρρυθµίσεις
στο ελληνικό δηµόσιο». 

Λυπάµαι, γιατί είµαστε αναγκασµένοι να σας πούµε ότι δυστυ-
χώς δεν καταφέρατε τους στόχους σας, καθώς είναι η ίδια η
πραγµατικότητα, τα έργα και οι ηµέρες της Κυβέρνησής σας που
σας διαψεύδουν. 

Βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση δεν φαίνεται να έλαβε υπ’ όψιν της

τις εκπεφρασµένες θέσεις και ενστάσεις φορέων που κλήθηκαν
προς ακρόαση -ΑΔΕΔΥ, Διοικητικό Επιµελητήριο και άλλες. Πολ-
λοί από αυτούς κατέθεσαν συγκεκριµένες προτάσεις και παρα-
τηρήσεις, οι οποίες δυστυχώς δεν έτυχαν της απαιτούµενης
προσοχής. Δεν είστε διατεθειµένοι να ακούσετε και να δώσετε
πραγµατικές λύσεις.

Όπως είχαµε εξαρχής επισηµάνει στην αρµόδια επιτροπή, το
παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι τίποτα περισσότερο από ρυθµίσεις
µε αποκλειστικά επικοινωνιακή στόχευση, χωρίς να οδηγούν οι
ρυθµίσεις αυτές σε ουσιαστική επίλυση των χρόνιων προβληµά-
των στον δηµόσιο τοµέα. Έκδηλος είναι και ο τιµωρητικός χαρα-
κτήρας πολλών εκ των διατάξεων, κάτι που είναι σύνηθες
άλλωστε για την Κυβέρνηση, όπως και η ατοµική ευθύνη. Είσαι
δηµόσιος υπάλληλος και θέλεις να συµµετέχεις σε νέα διαδικα-
σία πλήρωσης θέσεων της ίδιας ή κατώτερης κατηγορίας; Απο-
κλεισµός για δέκα έτη από την πρόσληψη ή τον διορισµό σου.
Έκανες χρήση της µοριοδότησης λόγω εντοπιότητας; Υποχρε-
ούσαι να παραµείνεις συνολικά έως δεκαπέντε έτη στον τόπο
διορισµού. Εµποδίζεται, λοιπόν, έµπρακτα η επαγγελµατική και
η προσωπική εξέλιξη του υπαλλήλου. Πρόκειται για δραστική
επέµβαση στο δικαίωµα για ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικό-
τητάς του. Το όλο εγχείρηµα µοιάζει περισσότερο µε δηµιουργία
προβλήµατος, παρά ως απάντηση στις παθογένειες του δηµό-
σιου τοµέα. 

Στην τελευταία, λοιπόν, συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή πριν
από µερικές ηµέρες είδαµε για µία ακόµη φορά την κυρία Υφυ-
πουργό να υπερασπίζεται το νοµοσχέδιο. Και αντί να στέκεται
στην ουσία της κριτικής, προτίµησε να αναλωθεί σε αµυντικές
τοποθετήσεις. Έκανε, επίσης, λόγο για κοσµογονία, αναφορικά
µε τα πεπραγµένα του Υπουργείου Εσωτερικών κατά τη διάρκεια
των τελευταίων πέντε ετών. 

Κυρία Υφυπουργέ, κύριε Υπουργέ, η κοσµογονία δεν έγκειται
στα νοµοθετήµατα της πενταετούς Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Η
κοσµογονία έγκειται στις ανακατατάξεις δυνάµεων και συσχετι-
σµών αυτή τη στιγµή στο πολιτικό µας σύστηµα. Συνεπώς µην
αναφέρεστε στο νοµοθετικό έργο της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
2015-2019, προκειµένου να απαντήσετε στις αιτιάσεις της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, τη στιγµή µάλιστα που ο ΣΥΡΙΖΑ βρίσκε-
ται σε µια φάση µετασχηµατισµού και µετά από δύο διασπάσεις.
Μην επιµένετε σε αυτό το επιχείρηµα, σε µία προσπάθεια να κα-
λύψετε την ανεπάρκειά σας ως κυβέρνηση, καθώς και τις τερά-
στιες ευθύνες σας. Και σε τελική ανάλυση τι σας κάνει να
πιστεύετε ότι αν ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα ήταν κυβέρνηση, δεν θα προ-
χωρούσε σε διορθώσεις;

Σας ρωτήσαµε γιατί δεν αλλάξατε τον νόµο, αφού δεν λειτουρ-
γεί. Γιατί δεν τον αλλάξατε τον νόµο; Είστε πέντε χρόνια Κυβέρ-
νηση. Και απαντήσατε ότι δώσατε ευκαιρία στο σύστηµα να
τσουλήσει, αλλά δεν τσουλάει. Και ερωτώ. Πόσα χρόνια ακόµα
θα χρειαστείτε για να διορθώσετε τυχόν αστοχίες προηγούµενων
νόµων, είτε είναι της δικής σας Κυβέρνησης είτε των προηγού-
µενων κυβερνήσεων; Όσο για τα περί επιδοµατικής πολιτικής του
ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω, κυρία Υφυπουργέ, ότι επι-
δοµατική πολιτική εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία καθ’ όλη τη
διάρκεια των πέντε ετών της διακυβέρνησής της. 

Πάµε τώρα στο ΑΣΕΠ και στην επιτάχυνση των διαδικασιών
πρόσληψης. Αυτή δεν θα πρέπει να καταλήγει σε βάρος των δι-
καιωµάτων των πολιτών και της ορθής λειτουργίας της δηµόσιας
διοίκησης. Στο άρθρο 3 ορίζεται ρητά ότι απόφαση κατανοµής
των θέσεων ατόµων µε αναπηρία εκδίδεται εντός ενός µηνός από
την έγκριση του ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων. Σε πε-
ρίπτωση δε µη έκδοσης της απόφασης αυτής εντός της οριζό-
µενης ως άνω προθεσµίας, το σύνολο των φορέων που
υπάγονται στον οικείο Υπουργό ή η ανεξάρτητη αρχή δεν µετέ-
χουν σε προκηρύξεις πλήρωσης θέσεων, βάσει του εγκεκριµένου
προγραµµατισµού προσλήψεων του έτους αναφοράς. 

Ορθώς τίθεται η προθεσµία, αλλά οποιαδήποτε παράλειψη της
αρµόδιας αρχής δεν είναι σωστό να πλήττει την υπηρεσία που
θα στερηθεί προσωπικό εξαιτίας των ανεπαρκειών της ανώτατης
διοίκησης. Ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα, που αντιµετω-
πίζει το ελληνικό δηµόσιο σήµερα, είναι η υποστελέχωση. Και δεν
πρόκειται για ένα τοπικό ή µεµονωµένο φαινόµενο, αλλά για ένα
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οριζόντιο πρόβληµα που διατρέχει όλες τις λειτουργίες του κρά-
τους. Για να αντιµετωπιστεί, όµως, πρέπει η Κυβέρνηση να δει
την αιτία του προβλήµατος, όπως επισηµαίνουν οι περισσότεροι
φορείς. Αλλά µόνο αυτό δεν κάνει. Αντίθετα επιχειρεί µε ανορ-
θόδοξες και αναποτελεσµατικές µεθόδους να δώσει πρόσκαιρες
λύσεις. 

Ποια είναι, λοιπόν, η αιτία; Άκουσα τον συνάδελφο εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μαντά, στην τελευταία συζήτηση
να εντοπίζει δύο διαστάσεις του ζητήµατος. Αφ’ ενός το χαµηλό
ενδιαφέρον των υποψηφίων και αφ’ ετέρου ότι όσοι αποδέχονται
τον διορισµό τους παραµένουν για λίγο χρονικό διάστηµα στην
υπηρεσία και µετά επιστρέφουν στον τόπο κατοικίας τους ή µε-
τακοµίζουν σε κάποιο µεγάλο αστικό κέντρο. Την ίδια στιγµή,
αναφορικά µε την µισθολογική αντιµετώπιση των ανθρώπων
αυτών, είπε επί λέξει ότι: «Τα χρήµατα δεν είναι ανεξάντλητα, και
αν το παρακάνουµε θα λείψουν από αλλού». Και ερωτώ. Από
πότε συνιστά πολυτέλεια η εξασφάλιση των προϋποθέσεων της
στέγασης και της αξιοπρεπούς διαβίωσης των εργαζοµένων;
Από πότε τα στοιχειώδη είναι υπερβολές; Και από πού ακριβώς
θα λείψουν τα χρήµατα αυτά; Μήπως από αναβαθµίσεις άλλων,
δικών µας παιδιών, όπως γίνεται εν προκειµένω µε την αναβάθ-
µιση του Ειδικού Γραµµατέα του Εθνικού Τυπογραφείου σε Γε-
νικό Γραµµατέα, επιβαρύνοντας άνευ λόγου τον κρατικό
προϋπολογισµό; Δεν µας απάντησε ακόµα ο κύριος Υπουργός,
ούτε η κυρία Υφυπουργός, ποιοι είναι οι λόγοι αυτής της ξαφνι-
κής αναβάθµισης, πέρα από το προφανές βέβαια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση στο ερώτηµα για
την υποστελέχωση είναι οι πολιτικές φτωχοποίησης και απαξίω-
σης του ελληνικού λαού, τις οποίες ακολουθεί συστηµατικά η Κυ-
βέρνηση την τελευταία πενταετία. Με τις νεοφιλελεύθερες
πολιτικές της η Κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει ένα ζοφερό περι-
βάλλον, στο οποίο καλείται ο πολίτης, ο νέος στην αγορά εργα-
σίας, αλλά και ο µεγαλύτερος να οργανώσει τη ζωή του,
προσπαθώντας να επιλέξει εν τέλει τη λιγότερο κακή λύση. Από
τη µία η ανασφάλεια και η αβεβαιότητα του ιδιωτικού τοµέα. Και
από την άλλη η υποτιθέµενη σιγουριά του δηµοσίου µε πενι-
χρούς µισθούς που δεν επαρκούν ούτε καν για τα βασικά. Για
αυτό σας είπαµε ότι οι παρουσιαζόµενες ως µεταρρυθµίσεις δεν
είναι τίποτα άλλο παρά απλώς µπαλώµατα. Οι διορισθέντες δεν
παραµένουν στις θέσεις τους γιατί δεν τους προσφέρετε τα απα-
ραίτητα κίνητρα και την απαραίτητη υποστήριξη για να έχουν
αξιοπρεπείς συνθήκες προκειµένου να επιβιώσουν. Δεν είναι πο-
λυτέλεια η εξασφάλιση στέγασης και συνθηκών αξιοπρεπούς
διαβίωσης, είναι στοιχειώδης υποχρέωση της πολιτείας. 

Επαναλαµβάνω τη στάσης µας για να µην υπάρχει καµµία απο-
λύτως αµφιβολία. Δεν αµφισβητούµε το κριτήριο της εντοπιότη-
τας. Τις πολιτικές σας αµφισβητούµε, που οδηγούν σε
επικίνδυνα µονοπάτια, µακριά από την αξιοκρατία και την ισότητα
στις ευκαιρίες. Το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβών που προ-
τείνετε, σε συνδυασµό µε την αναθεώρηση του πλαισίου στοχο-
θεσίας και αξιολόγησης, όχι µόνο δεν θα πετύχει τα επιδιω-
κόµενα αποτελέσµατα, αλλά θα εντείνει ήδη τα υπάρχοντα προ-
βλήµατα. Οι εκπρόσωποι φορέων που κατέθεσαν απόψεις στις
επιτροπές, τόνισαν ότι τα µπόνους παραγωγικότητας που προ-
βλέπονται στο νοµοσχέδιο δεν επαρκούν για να καλύψουν τις
πραγµατικές ανάγκες. Πρόκειται για αποσπασµατικά µέτρα που
όχι µόνο δεν αυξάνουν την παραγωγικότητα, αλλά ενδέχεται να
προκαλέσουν και περισσότερα προβλήµατα. Η εφαρµογή ενός
τέτοιου συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής µάλλον θα οδηγή-
σει σε ατοµικισµό, σε εντατικοποίηση της εργασίας και σε αυξη-
µένο ανταγωνισµό µεταξύ των υπαλλήλων, παρά σε λύση των
ήδη υπαρχόντων προβληµάτων.

Αν δεν κάνω λάθος, στην προηγούµενη συζήτηση η κυρία Υφυ-
πουργός είπε ότι το µπόνους επιβραβεύει όσους πραγµατικά το
αξίζουν. Ποιος θα το κρίνει; Και πώς θα διασφαλίζονται οι αρχές
της αµεροληψίας και της αξιοκρατίας σε µια τέτοια διαδικασία
θα µας πει κάποιος; Όπως εξήγησε πολύ αναλυτικά κατά την
ακρόαση των φορέων η εκπρόσωπος του Διοικητικού Επιµελη-
τηρίου, δυστυχώς, εδώ και χρόνια δεν γίνονται κρίσεις, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στα οικεία άρθρα του Υπαλληλικού Κώδικα.

Συνεπώς η πλειοψηφία των προϊσταµένων που είναι τοποθε-

τηµένοι είναι τοποθετηµένοι µε κάποιου είδους ανάθεση. Και το
προφανές είναι ότι αυτό δεν τους καθιστά αξιόπιστους ώστε να
αναλάβουν να κατανείµουν το επίδοµα σε εκείνους εκ των υπαλ-
λήλων που έχουν για να κρίνουν ποιος έχει συµβάλει περισσό-
τερο και ποιος έχει συµβάλει λιγότερο στην επίτευξη των στόχων
της οργανικής µονάδας και µάλιστα όταν η κρίση εν προκειµένω
είναι ανέλεγκτη. 

Επίσης, σχετικά µε την επιτροπή του άρθρου 37 που θα έχει
τον συντονισµό της εφαρµογής του συστήµατος θα πρέπει να
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν το γεγονός ότι η νοµιµοποίηση αυτού
του αποφασιστικής σηµασίας οργάνου πάσχει από την απουσία
στη σύνθεσή του των εκπροσώπων των υπαλλήλων. Σας το είπαν
και οι εκπρόσωποι των φορέων. Στην εν λόγω επιτροπή συµµε-
τέχουν εκπρόσωποι της Κυβέρνησης αλλά όχι εκπρόσωποι των
εργαζοµένων. Η λύση είναι ο σχεδιασµός από την αρχή του συ-
στήµατος αξιολόγησης των δηµοσίων υπαλλήλων η οποία πρέπει
να γίνεται µέσα από ένα αντικειµενικό σύστηµα και από εκλεγµέ-
νους από υπηρεσιακά όργανα και όχι από τοποθετηµένους προ-
ϊσταµένους. Και η στοχοθεσία πρέπει να προσαρµόζεται και να
ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες και τα δεδοµένα τής
κάθε υπηρεσίας. Η Κυβέρνηση καλείται να αναλογιστεί τις ευθύ-
νες της και να επανεξετάσει το νοµοσχέδιο αυτό. Ο δηµόσιος το-
µέας χρειάζεται ουσιαστικές παρεµβάσεις που θα θωρακίσουν
την αξιοκρατία και θα βελτιώσουν τις υπηρεσίες προς τους πο-
λίτες αποκαθιστώντας αν θέλετε την εµπιστοσύνη των πολιτών
στη δηµόσια διοίκηση και στους λειτουργούς της. 

Οι αλλαγές που φέρνει το νοµοσχέδιο δυστυχώς δεν υπηρε-
τούν αυτούς τους στόχους αντίθετα διαιωνίζουν τις παθογένειες
του παρελθόντος συντελώντας στη δηµιουργία νέων παθογε-
νειών. Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους εµείς δεν µπορούµε να
το στηρίξουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής των οµι-

λητών. Θέλω να σας ενηµερώσω ότι έχουν γραφεί περίπου πε-
νήντα πέντε οµιλητές και καταλαβαίνετε ότι πρέπει όλοι να
τηρήσουµε τους χρόνους µας για να µπορέσει να διεξαχθεί όσο
το δυνατόν καλύτερα η συνεδρίασή µας και να δοθεί η δυνατό-
τητα σε όλους να µιλήσουν την ώρα που πρέπει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πα-
πανδρέου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό
από 22-10-2024 έως 25-10-2024.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Παύ-

λος Χρηστίδης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Το νοµοσχέδιο που σήµερα

συζητάµε καθορίζει και αποδεικνύει κατά τη γνώµη µου τη φυ-
σιογνωµία της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά στο κοµµάτι της
δηµόσιας διοίκησης. Αποκαλύπτει, δηλαδή, µε όρους καθαρούς
τους λόγους για τους οποίους κάθε σκεπτόµενος πολίτης πρέπει
να θεωρεί την παράταξη αυτή επικίνδυνη για το δηµόσιο συµφέ-
ρον, ακατάλληλη να ασκεί διοίκηση, αδύναµη να υπερασπιστεί
έστω µε στοιχειώδη ειλικρίνεια την πραγµατική της ιδεολογία
που δεν είναι ούτε νεοφιλελεύθερη ούτε στηρίζει τα εθνικά και
πατριωτικά συµφέροντα ούτε καν χρήσιµη για τους πολλούς.
Πρόκειται για ακόµα µία νοµοθετική πρωτοβουλία που περιέχει
σωρεία ψευδεπίγραφων ρυθµίσεων. Στη συνέχεια θα αναφερθώ
σε κάποιες από αυτές. Αποτελεί µνηµείο εµπαιγµού της κοινής
γνώµης σε βαθµό µάλιστα τέτοιον που δεν έχουν ασχοληθεί µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ούτε εκείνες οι λαλίστατες στήλες
που αναπαράγουν τις περισσότερες φορές αυτούσια τα non pa-
pers των κυβερνητικών στελεχών που έχουν αναγάγει σε τέχνη
τη συστηµατική καλλιέργεια ψευδών εντυπώσεων. 
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Ποια είναι η αντίληψη, τελικά, της Νέας Δηµοκρατίας για το
κράτος και όσους εργάζονται ή επιθυµούν να εργαστούν στο δη-
µόσιο; Η σηµερινή Κυβέρνηση σε κάθε ευκαιρία επιχειρηµατο-
λογεί για µικρότερο κράτος για ανάληψη δηµοσίων υπηρεσιών
από ιδιώτες, για περιορισµό του κόστους µισθοδοσίας του κρά-
τους. Ποια είναι η συµπεριφορά της Κυβέρνησης έναντι της δη-
µόσιας περιουσίας µε βάση την παραπάνω θέση; Ιδιωτικοποιεί ή
προετοιµάζει ιδιωτικοποιήσεις για τα πάντα. Και πώς το επιδιώκει
αυτό; Προσφέροντας έναντι µικρών αποτιµήσεων την περιουσία
του ελληνικού λαού σε επενδυτές εγγυώµενη µάλιστα στο όνοµα
του ελληνικού λαού ότι το ελληνικό κράτος αναλαµβάνει κάθε
επενδυτικό ρίσκο. Δηλαδή, µε την εγγύηση του ελληνικού κρά-
τους οι ιδιωτικές εταιρείες αγοράζουν φθηνά και έχουν εξασφα-
λισµένα κέρδη. Αυτή είναι η µεγάλη αλήθεια για τις
ιδιωτικοποιήσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Αντίστοιχη και ακόµα
χειρότερη είναι η πρακτική της σε σχέση µε τα ΣΔΙΤ και απείρως
πιο προκλητική η πρακτική των απευθείας αναθέσεων που µετά
την πανδηµία έγινε κανόνας διακυβέρνησης. 

Η αντίληψη της Νέας Δηµοκρατίας είναι εκείνη που εξασφαλί-
ζει εύκολο κέρδος για συγκεκριµένους επενδυτές, µεγάλο κό-
στος για τα κρατικά ταµεία και συστηµατική απώλεια δηµόσιας
περιουσίας. Αυτό όµως δεν λέγεται ιδεολογία. Λέγεται απόπειρα
πολιτικής απάτης. Και τι συµβαίνει όταν αποκαλύπτεται µια τέ-
τοια πολιτική απάτη; Ο θύτης προσπαθεί να δικαιολογηθεί ή να
αποφύγει τις συνέπειες εξυφαίνοντας µία ακόµα απάτη σε βάρος
των ιδίων θυµάτων. Όταν ο θύτης έχει τη δυνατότητα να διαµορ-
φώνει και το νοµοθετικό πλαίσιο, όπως το κάνει αυτή εδώ η Κυ-
βέρνηση, έχουµε αποτελέσµατα όπως το νοµοσχέδιο το οποίο
σήµερα συζητάµε και που τελικά είναι ένα απότοκο για να συνε-
χιστεί εκείνη η πλάνη των πολιτών που δεν έχουν πέσει ακόµη
θύµατα αυτής της πολιτικής. Και εξηγούµαι. 

Ποια είναι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας για το ΑΣΕΠ διαχρο-
νικά; Εχθρική από την πρώτη µέρα. Όταν ο Αναστάσιος Πεπονής
εισηγήθηκε και η Βουλή τελικά ενέκρινε τη δηµιουργία του θε-
σµού που υποσχόταν να βάλει τάξη στη διαδικασία προσλήψεων
στο δηµόσιο, να φέρει την αξιοκρατία, να δώσει τέλος στις πε-
λατειακές σχέσεις αλλά και στο διαλυτικό φαινόµενο της επετη-
ρίδας στην εκπαίδευση που διόριζε εκπαιδευτικούς στα σχολεία
στην ηλικία των πενήντα και πλέον ετών, ακόµα και αν δεν είχαν
πια καµµία απολύτως σχέση µε την εκπαίδευση µετά την απο-
φοίτησή τους από τα πανεπιστήµια, η Νέα Δηµοκρατία είχε στε-
λέχη τα οποία όχι µόνο δεν στήριξαν την αξιοκρατία και τη
διαφάνεια όπως ερχόταν από το ΑΣΕΠ αλλά είχε κεντρικά της
στελέχη, κοινοβουλευτικούς της άνδρες και γυναίκες να µιλούν
για πολιτικό κακούργηµα ελπιδοκτόνο, διαλυτικό για τον δηµόσιο
τοµέα και πολλά άλλα τέτοια γλαφυρά µε ανθρώπους οι οποίοι
έπαιξαν κοµβικό ρόλο -κάποιοι από αυτούς εξακολουθούν να παί-
ζουν κοµβικό ρόλο- στην πορεία της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το ΑΣΕΠ όµως δηµιουργήθηκε από το ΠΑΣΟΚ εκείνο τον πο-
λιτικό φορέα που καθ’ όλη τη διάρκεια της ιστορίας του χτίζει
θεσµούς δηµοκρατίας και απελευθερώνει την κοινωνία από τις
σχέσεις εξάρτησης που ήθελε διαχρονικά και παραδοσιακά να
δηµιουργεί η συντήρηση. Ο ελληνικός λαός τη δεκαετία που ακο-
λούθησε µετά το 1994 αγκάλιασε τον θεσµό του ΑΣΕΠ, διότι
ακριβώς επρόκειτο για ένα σύστηµα προσλήψεων όπου οποιοσ-
δήποτε ανεξαρτήτως ψήφου, καταγωγής, µακριά από πελατει-
ακές σχέσεις µπορούσε να εισέλθει στο δηµόσιο µε την αξία του
χωρίς να χρειάζεται να περάσει από το πολιτικό γραφείο κάποιου
Βουλευτή. 

Ποια ήταν η συµπεριφορά της Νέας Δηµοκρατίας όταν επα-
νήλθε στην Κυβέρνηση το 2004; Δεν µπορούσε να καταργήσει
τον θεσµό. Διότι όπως ανέφερα προηγουµένως είχε αγκαλιαστεί
από την ελληνική κοινωνία η οποία έτρεχε µε πολύ µεγάλους
ρυθµούς προς τα εµπρός. Ανακάλυψε όµως τότε µε Υπουργό
τον κ. Παυλόπουλο τη θρυλική συνέντευξη από επιτροπές που
συνέστηνε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε µια διαδικα-
σία που επέτρεπε την πλήρη ανατροπή των αποτελεσµάτων της
γραπτής δοκιµασίας του ΑΣΕΠ. 

Και τι άλλο έκανε; Πραγµατοποίησε την πενταετία 2004 - 2009,
αγαπητοί συνάδελφοι, οχτακόσιες εξήντα πέντε χιλιάδες προσ-
λήψεις εκτός ΑΣΕΠ, µε συµβάσεις έργου και ορισµένου χρόνου

συµβάσεις προσέθεσε 129% παραπάνω υπαλλήλους στο δηµό-
σιο και σήµερα έχει το θράσος ο κ. Γεωργιάδης, ο Αντιπρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας, να κατηγορεί το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Πα-
πανδρέου για τη δεκαετία του ‘80 και του ‘90. Αυτή είναι η Νέα
Δηµοκρατία και ήρθαν σήµερα, µετά από τα χρόνια των µνηµο-
νίων µε τους γνωστούς περιορισµούς, κάποιοι να παρουσιάζουν
το ξαναγράψιµο της ιστορίας ως µία απόπειρα πραγµατικότητας. 

Τι συνέβη, όµως, µε τα µνηµόνια και τους γνωστούς περιορι-
σµούς; Μαζικές αποχωρήσεις και υποστελέχωση κρίσιµων
δοµών, για τις οποίες µάλιστα υπήρξε περίοδος στην οποία ο αρ-
µόδιος Υπουργός πανηγύριζε και τότε ο αρµόδιος Υπουργός
είναι ο σηµερινός Πρωθυπουργός. Πανηγύριζε ο σηµερινός
Πρωθυπουργός για τις τότε αποχωρήσεις ανθρώπων από το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Και στρατιές συµβασιούχων για να καλύπτονται
οι ανάγκες, πρακτική που συνεχίζεται µέχρι και σήµερα για να
συντηρεί το πελατειακό κράτος των εξαρτήσεων η Νέα Δηµο-
κρατία. 

Ίδια είναι η λογική και από αυτήν την Κυβέρνηση που ψήφισε
µε διθυράµβους τον ν.4765/2021 σε µια συζήτηση στη Βουλή,
όπου ο Υπουργός που συνέγραψε το νοµοσχέδιο ο κ. Θεοδωρι-
κάκος όπως και ο διάδοχός του ο κ. Βορίδης, λίγο έλειψε να µας
πείσουν ότι το ΑΣΕΠ ήταν νόµος της Νέας Δηµοκρατίας, άσχετα
αν και οι δύο τότε ανήκαν σε άλλους πολιτικούς χώρους από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Ποια ήταν, όµως, τα αποτελέσµατα του νόµου αυτού του 2021,
που υποτίθεται ότι θα τα άλλαζε όλα στο ΑΣΕΠ, θα έκανε πράξη
το επιτελικό κράτος και θα επιτάχυνε τη διαδικασία προσλήψεων
στο δηµόσιο; Μηδέν εις το πηλίκον! Ακολούθησαν συνολικά
τριάντα µια τροποποιήσεις του συγκεκριµένου νόµου, για να
οµολογήσει ο Πρωθυπουργός σε τηλεοπτική του συνέντευξη το
καλοκαίρι του 2024, ότι απέτυχε και να έχουµε σήµερα το συγ-
κεκριµένο πόνηµα που υπόσχεται στα λόγια ό,τι και ο προηγού-
µενος. Στην πράξη θα έχει το ίδιο αποτέλεσµα, δηλαδή, µηδέν
εις το πηλίκον. 

Παρέλαβε, δηλαδή, η Κυβέρνηση µια ανεξάρτητη αρχή γί-
γαντα και κατάφερε µέσα σε έξι χρόνια σε αυτόν τον γίγαντα,
που λέγεται ΑΣΕΠ να του κόψει τα πόδια. Η κύρια αιτία που θα
οδηγήσει και αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία στην ανάγκη της
λήθης,  όπως ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ δήλωσε ότι θέλει να ξεχάσει
το διαγωνισµό παρωδία για την στελέχωση της ΑΑΔΕ, είναι η δια-
χρονική αντίληψη της συντήρησης για το δηµόσιο. 

Όσους µανδύες προοδευτισµού και εκσυγχρονισµού να φο-
ρέσετε, είναι δεδοµένο ότι η µόνη αξία που αναγνωρίζετε στις
δοµές του κράτους, είναι να σας εξασφαλίζει κοµµατική πελατεία
είτε πρόκειται για επενδυτές είτε πρόκειται για πολίτες που ζη-
τούν επαγγελµατική αποκατάσταση. Το ότι ανακαλύψατε τη µέ-
θοδο της διαρκούς εξάρτησης µε τους συµβασιούχους οµήρους,
δεν αλλάζει τον πυρήνα των αντιλήψεων που έχετε. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό του σχεδιασµού αυτού του νόµου
που καθιστά σχεδόν βέβαιη την αποτυχία, είναι η ψευδαίσθηση
που έχετε ότι ο φόβος µπορεί να φυλάει για πάντα τα έρµα. Αυτό
εξηγεί και την πρόβλεψη τιµωρίας, που εντάσσεται στο άρθρο 9,
τριών ετών για όσους δεν αποδεχτούν διορισµό σε θέσεις στο
δηµόσιο ή παραιτηθούν εντός δώδεκα µηνών από την πρόσληψή
τους. Πράγµατι, το φαινόµενο αυτό της µη αποδοχής διορισµού
βαίνει αυξανόµενο και αυτό ακριβώς θα έπρεπε να σας προβλη-
µατίζει, ρίχνοντας και τους προβολείς σας και στις εργασιακές
σχέσεις που αναπτύσσονται στο δηµόσιο, οι οποίες κάθε άλλο
παρά ελκυστικές είναι. Αλλά και φυσικά σε µια συζήτηση την
οποία διαρκώς την κάνουµε αλλά ποτέ δεν βρίσκουµε λύση και
έχει να κάνει µε τους απαράδεκτα χαµηλούς µισθούς. 

Ποια είναι, όµως, η πραγµατικότητα που έχετε δηµιουργήσει
όλο αυτό το χρονικό διάστηµα για την περιφερειακή Ελλάδα; Η
πραγµατικότητα της τελευταίας πενταετίας χωρίς µνηµόνια είναι
η ανασφάλεια, υγειονοµική ανασφάλεια, ανασφάλεια παιδείας,
ανασφάλεια υποδοµών, ανασφάλεια µεταφορών, ανασφάλεια ει-
σοδήµατος, µόνο ανασφάλεια. Διότι, όταν κλείνετε τα σχολεία,
όταν µετατρέπετε νοσοκοµεία σε κέντρα υγείας, όταν αντί για
αντιπληµµυρικά έργα κάνετε αγροτικούς νόµους, όταν οι φωτιές
σβήνουν στη θάλασσα, όταν τρένα συγκρούονται, στοιχειώδεις
υπηρεσίες παρέχονται όλο και πιο µακριά, όταν η µετάβαση σε
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ένα νησί θέλει ένα µισθό και οι µισθοί που δίνονται δεν επαρκούν
για να ζει κάποιος µε αξιοπρέπεια, κανένα αποτέλεσµα δεν πρό-
κειται να έχει η προοπτική αποκλεισµού για µια τριετία ή ακόµα
πιο ανορθολογική η πρόβλεψη παραµονής στην υπηρεσία επί µια
δεκαετία.

Και το γνωρίζετε αυτό. Το γνωρίζετε, διότι αν δεν το γνωρίζατε
δεν θα πριµοδοτούσατε την εντοπιότητα, όπως την πριµοδοτείτε
-και αναφέροµαι και στο άρθρο 4 και στο άρθρο 12- ώστε τα
µόρια για την εντοπιότητα να ξεπερνούν το άθροισµα των διδα-
κτορικών µε συνάφεια και προϋπηρεσία. Και το λέω µε πολύ κα-
θαρό τρόπο. Σαφώς και είµαστε υπέρ της µοριοδότησης για
ακριτικές νησιωτικές ή ορεινές περιοχές, όµως, παράλληλα δεν
µπορούµε να υποβαθµίζουµε και τον τεράστιο αγώνα που έχει
δώσει ο κάθε κάτοχος διδακτορικού ή και µεταπτυχιακού ώστε
να µην παίρνει αυτό το οποίο αξίζει. Λέµε µε καθαρό τρόπο «ναι»
στη µοριοδότηση στον βαθµό της αναλογίας, στον βαθµό που
δεν διαταράσσονται οι αρχές της ισότητας και της αξιοκρατίας. 

Ποιο είναι το µήνυµα το οποίο στέλνετε εσείς µε το συγκεκρι-
µένο πόνηµα; Ότι ένας απόφοιτος δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
µε εντοπιότητα, για παράδειγµα, θα προσπερνά έναν κάτοχο δι-
δακτορικού χωρίς εντοπιότητα. Η στελέχωση των δηµοσίων υπη-
ρεσιών δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται αποσπασµατικά, αλλά
χρειάζεται προσεκτικός σχεδιασµός και συγκεκριµένες αλλαγές. 

Το άλλο παράλογο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
πάτε να θέσετε εκ νέου υπό αξιολόγηση τη συνάφεια των µετα-
πτυχιακών που κατέχει κάποιος υπάλληλος, σε περίπτωση που
αυτός έχει µετατεθεί. Αυτό σηµαίνει ότι οδηγείτε πίσω σε χαµη-
λότερα µισθολογικά κλιµάκια όποιον υπάλληλο κριθεί ότι το µε-
ταπτυχιακό του δεν συνάδει πια µε το αντικείµενο της νέας του
θέσης, ενώ ξεκάθαρα ο νόµος προβλέπει ότι οι υπάλληλοι µετα-
τάσσονται στον βαθµό και το µισθολογικό κλιµάκιο που κατέ-
χουν. Δεν υπάρχει πουθενά πρόβλεψη σε περίπτωση
κινητικότητας ότι οι µεταπτυχιακοί τίτλοι θα επανακρίνονται. 

Έχω πολύ µεγάλη συνέχεια. Λέτε ότι το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο θα σταµατήσει τον ανορθολογισµό του να αυξάνονται
διαρκώς οι συµβασιούχοι που καλύπτουν έκτακτες ανάγκες, σε
σχέση µε τους υπαλλήλους που καλύπτουν πάγιες ανάγκες,
αλλά αυτό είναι ένα ψέµα, γιατί η µεταχείριση που έχετε για το
ΑΣΕΠ, που δεν πρόκειται να αλλάξει µε αυτό το πόνηµα, αντικα-
τοπτρίζεται µε τον πιο καθαρό τρόπο στη µεταχείριση που έχετε
κάνει στον διαγωνισµό 2Γ, όπου τρία χρόνια µετά ελάχιστοι επι-
τυχόντες έχουν προσληφθεί, όχι γιατί αρνούνται, αλλά γιατί δεν
ολοκληρώνετε τις απαιτούµενες διαδικασίες. Ενώ, παράλληλα,
ωθείτε σε µία άτυπη διαµάχη τους επιτυχόντες των διαγωνισµών
1Γ και 2Γ, την ώρα που µπορούν, µε βάση τα στοιχεία τα οποία
εσείς έχετε δώσει στη δηµοσιότητα, να απορροφηθούν. 

Εποµένως, δεν εξασφαλίζεται η θεσµική και η υπηρεσιακή
µνήµη της διοίκησης όταν η Κυβέρνηση προχωρά σε αυτές τις
πρακτικές. Δεν καλύπτεται. Και ποιο είναι το αποτέλεσµα; Η δι-
αιώνιση της δυσαρέσκειας της κοινής γνώµης για την αποτελε-
σµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης, αλλά και η ανάθεση
υπηρεσιών εξυπηρέτησης του πολίτη είτε σε συµβασιούχους είτε
σε εξωτερικούς συνεργάτες.

Διπλά κερδισµένο το πελατειακό σύστηµα, διπλά χαµένοι οι
πολίτες που και πληρώνουν πολύ ακριβά και δεν βλέπουν απο-
τέλεσµα και ταυτόχρονα κατηγορούνται ως υπαίτιοι για τα δεινά
του κράτους, ειδικά εάν είναι ελεύθεροι επαγγελµατίες. 

Κύριε Πρόεδρε, θα επιχειρήσω να αφήσω ένα κοµµάτι της ει-
σήγησής µου για τη δεύτερη τοποθέτησή µου και θα περάσω σε
ένα σύντοµο σχόλιο, το οποίο αφορά στα ζητήµατα τα οποία
έχουν να κάνουν µε την τροπολογία την οποία καταθέτει σήµερα
ξανά το ΠΑΣΟΚ. Είναι η τροπολογία η οποία αφορά στη χρηµα-
τοδότηση των Σπαρτιατών. Είναι η τροπολογία εκείνη την οποία
καταθέσαµε πολύ έγκυρα και την οποία εσείς απορρίψατε τότε,
αλλά, όπως αποδεικνύεται από τις πρωτοβουλίες τις οποίες
έχουµε πάρει, ήταν και απαραίτητη και αναγκαία.

Την καταθέτουµε ξανά σήµερα όχι µόνο για το τυπικό σκέλος
στο οποίο εύχοµαι και ελπίζω να έχετε αλλάξει άποψη, αλλά για
να αναδείξουµε µια υποκρισία ακόµα. Την ίδια ώρα που δίνετε
υποτιθέµενα µάχη απέναντι στην ακροδεξιά, έχετε στα ψηφοδέλ-
τια που στηρίζετε στα επιµελητήρια άνθρωπο ο οποίος ήταν υπο-

ψήφιος Ευρωβουλευτής µε το κόµµα των Σπαρτιατών µέχρι αυτό
να αποκλεισθεί από τον Άρειο Πάγο. Και το λέω αυτό διότι αφ’
ενός αναδεικνύεται η υποκρισία σας, αφ’ ετέρου πιστεύω ότι αν
έχετε πράγµατι ενδιαφέρον να αντιµετωπίσετε αυτά τα φαινό-
µενα, ο συγκεκριµένος άνθρωπος, υµνητής και του Γεωργίου Πα-
παδόπουλου, δεν µπορεί να συνεχίσει να είναι µέλος
ψηφοδελτίου που στηρίζει η Νέα Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ.
Δελής. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όλο το Μέρος Α’ του νοµοσχεδίου, σχεδόν
τα µισά του άρθρα δηλαδή, καταπιάνεται µε τη διαδικασία των
προσλήψεων στο δηµόσιο και επιδιώκει να αντιµετωπίσει ζητή-
µατα που αφορούν: Πρώτον, στην ταχύτερη στελέχωση των δη-
µόσιων υπηρεσιών µε τη χρονική σύντµηση των διαδικασιών
διορισµού, καθώς υπάρχουν µεγάλες καθυστερήσεις σε αυτές.
Δεύτερον, ζητήµατα που αφορούν στην ειδική µέριµνα του κρά-
τους για τους ορεινούς νησιωτικούς και ηπειρωτικούς δήµους
της χώρας µέσω της ενισχυµένης βαρύτητας της εντοπιότητας,
κάτι για το οποίο διατυπώνει πολύ σοβαρές ενστάσεις η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής στο κείµενό της. Τρίτον, στην αξιο-
ποίηση των ψηφιακών τεχνολογιών από το ΑΣΕΠ. Και τέταρτον,
στην κάλυψη των εγκεκριµένων θέσεων προσλήψεων του δηµο-
σίου από τους επιτυχόντες των διαγωνισµών 1Γ και 2Γ του 2022. 

Κατ’ αρχάς, για το τρίτο και το τέταρτο θα υπερψηφίσουµε φυ-
σικά τις διατάξεις για τους επιτυχόντες του γραπτού διαγωνι-
σµού του ΑΣΕΠ και φυσικά κανένας λογικός άνθρωπος δεν
µπορεί να είναι αντίθετος µε την αξιοποίηση των ψηφιακών τε-
χνολογιών στις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ. 

Εδώ, όµως, στην ψηφιοποίηση του κράτους, η οποία διαρκώς
υπερπροβάλλεται, ας σταθούµε για λίγο λέγοντας ότι πέρα από
ορισµένους υπερώριµους εκσυγχρονισµούς που έπρεπε να
έχουν γίνει από καιρό, τελικά η ψηφιοποίηση στόχο έχει την επι-
τάχυνση του αντιλαϊκού έργου. Τι να πρωτοθυµηθούµε; Τις fast
track ψηφιακές αδειοδοτήσεις των επιχειρηµατικών οµίλων, τους
ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς των λαϊκών σπιτιών, τους αυτό-
µατους κόφτες σε υγεία και πρόνοια που πετάνε συνεχώς έξω
κόσµο που έχει ανάγκη ή την ψηφιοποιηµένη φοροληστεία σε
βάρος των λαϊκών στρωµάτων; 

Πράγµατι, θεωρητικά, κύριε Υπουργέ, όλοι ξέρετε µπορούµε να
κλείσουµε ψηφιακά ραντεβού στα δηµόσια νοσοκοµεία, ναι. Δεν
γινόµαστε, όµως, ίσοι και στη γρήγορη πρόσβαση στις ιατρικές
υπηρεσίες. Ολοκληρωµένες εξετάσεις και πολύ περισσότερο
επεµβάσεις θα κάνει γρήγορα και άνετα µόνο αυτός που µπορεί
να πληρώσει. Αυτός που δεν έχει να πληρώσει µπορεί και να πε-
θάνει περιµένοντας µήνες για να γίνει το αναγκαίο χειρουργείο. 

Το πρόβληµα, όµως, για να µην παρεξηγηθούµε δηλαδή, δεν
είναι η τεχνολογία που συνεχώς αναπτύσσεται και πολύ καλά
κάνει. Το θέµα είναι παντού και πάντα ποια εξουσία έχει στα
χέρια της το εργαλείο της τεχνολογίας και για ποιον σκοπό. Για
τα κέρδη της, όπως η αστική εξουσία ή για να καλύπτονται οι κοι-
νωνικές ανάγκες όλων των ανθρώπων όπως φροντίζει η εργατική
λαϊκή εξουσία; Αυτό είναι το θέµα.

Ισχυρίζεστε τώρα ότι µε το νοµοσχέδιο θα γίνονται πιο γρή-
γορα οι προσλήψεις στο δηµόσιο µέσω ΑΣΕΠ. Και ποιος δεν το
θέλει αυτό. Κάνετε, όµως, ότι δεν βλέπετε τον ελέφαντα στο δω-
µάτιο, τον ελέφαντα της υποστελέχωσης, η οποία στην πραγµα-
τικότητα αυτή είναι που µονιµοποιείται και γίνεται αορίστου
χρόνου µε βάση τη λογική του ένας προς έναν, ένας φεύγει ένας
έρχεται. Και µάλιστα, σε αρκετούς τοµείς του δηµοσίου επιδει-
νώνεται όπως είναι στα νοσοκοµεία στα κέντρα υγείας. 

Αυτήν την πάγια και διαρκή υποστελέχωση του δηµοσίου, ιδι-
αίτερα µάλιστα στις πιο κρίσιµες για τον λαό υπηρεσίες του, από
την υγεία και την παιδεία, µέχρι την πολιτική προστασία και την
πρόνοια, είναι χαρακτηριστικό ότι εσείς την προεξοφλείτε ανοι-
χτά, αφού στην αιτιολογική έκθεση µιλάτε για τη «βελτιστοποί-
ηση της στελέχωσης των δηµόσιων υπηρεσιών». Μιλάτε για τη
βελτιστοποίηση και όχι βέβαια για την πλήρη κάλυψη των ελλεί-
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ψεων τους. Ενώ ακόµα κι όταν αναφέρεστε στην υποστελέχωση
των δηµόσιων υπηρεσιών την εντοπίζετε µονάχα στους ορεινούς
και νησιωτικούς δήµους, αλλά η υποστελέχωση ως γνωστόν
υπάρχει και ζει και βασιλεύει σε όλη τη χώρα και σε όλους, χωρίς
εξαίρεση, τους υπόλοιπους δήµους, είτε είναι στην περιφέρεια
είτε στα µεγάλα αστικά κέντρα. 

Εν τέλει, τις δραµατικές ελλείψεις προσωπικού, την υποστε-
λέχωσή σας, το νοµοσχέδιό σας δεν την αντιµετωπίζει παρά µο-
νάχα ασχολείται µε τις διαδικασίες υλοποίησής της. Η υπο-
στελέχωση, όµως, κύριοι Υπουργοί, είτε γίνει µε όρους επιτάχυν-
σης των διαδικασιών πρόσληψης -που βεβαίως και πρέπει να µην
καθυστερούν, αλλοίµονο- είτε γίνει µε το αυξηµένο κριτήριο της
εντοπιότητας παραµένει υποστελέχωση και αυτό είναι το κύριο. 

Μόνο που, ξέρετε, αυτές οι ελλείψεις προσωπικού δεν πέ-
φτουν από τον ουρανό, από µόνες τους, αλλά είναι το πρακτικό
αποτέλεσµα της δικής σας πολιτικής, της πολιτικής των αστικών
κυβερνήσεων. Πολλές φορές, µάλιστα, εκτός από αποτέλεσµα
αυτές οι ελλείψεις αποτελούν και την αναγκαία προϋπόθεση για
να εφαρµόζεται αυτή η αντιλαϊκή πολιτική. Αλήθεια, η τραγική
υποστελέχωση των δηµόσιων νοσοκοµείων τι συνέπειες έχει; Δι-
ευκολύνει λέτε ή όχι την πολιτική ιδιωτικοποίησης της υγείας; Θα
ήταν άραγε ίδια η κατάσταση αν υπήρχαν στελεχωµένες και εξο-
πλισµένες δηµόσιες πρωτοβάθµιες δοµές υγείας, µε έµφαση
στην πρόληψη; Ασφαλώς και όχι. Τότε, όµως, δεν θα υπήρχε πε-
λατεία για τους εµπόρους της υγείας που αλωνίζουν και λυµαί-
νονται σήµερα τον χώρο αυτό. 

Θέλετε να πάµε στην παιδεία; Αν τα δηµόσια σχολεία κάλυ-
πταν όλες τις σύγχρονες µορφωτικές ανάγκες των µαθητών,
ασφαλώς και δεν θα εκτοξεύονταν οι ιδιωτικές δαπάνες για την
εκπαίδευση, που ξεπαραδιάζουν τις λαϊκές οικογένειες και τις
έχουν στο τρέξιµο µέχρι το βράδυ για τα παιδιά τους. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις αναγκαίες κοινωνικές υπηρεσίες
για τους ανθρώπους µε αναπηρία, όπου πάλι οι οικογένειες είναι
αυτές που πληρώνουν από την τσέπη τους. Καλύπτουν έτσι την
έλλειψη, την ανεπάρκεια και την υποστελέχωση όσων, τέλος πάν-
των, κρατικών δοµών υπάρχουν. 

Συνεπώς, όταν αναφερόµαστε στη στελέχωση των δηµόσιων
υπηρεσιών το βασικό ζήτηµα δεν είναι το διαδικαστικό, το τεχνο-
κρατικό, αλλά το µε ποιο κριτήριο και ποιον προσανατολισµό γί-
νεται αυτή η στελέχωση. Δηλαδή, τις αστικές κυβερνήσεις τις
οδηγούν -είναι ρητορικό το ερώτηµα- οι σύγχρονες λαϊκές ανάγ-
κες ή προτεραιότητα έχει για σας πάντα εκείνη η πάγια και διαρ-
κής ανάγκη του κεφαλαίου να αυξάνει την κερδοφορία του; Την
απάντηση, βεβαίως, τη δίνετε κάθε ηµέρα µε τα έργα σας. Γιατί
και τα δύο ταυτόχρονα, ξέρετε, είναι αδύνατο να ικανοποιηθούν. 

Το νοµοσχέδιο, βέβαια, ανοίγει κι άλλα ζητήµατα και µε το
άρθρο 9 τιµωρεί µε τριετή αποκλεισµό όσους επιτυχόντες δια-
γωνισµών δεν αποδέχονται τη θέση του διορισµού τους ή παραι-
τούνται σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. Και γι’ αυτό καταθέτει
σοβαρές ενστάσεις η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και
καλό είναι να τις λάβετε υπ’ όψιν σας. 

Αλήθεια, όµως, αυτό το υπαρκτό φαινόµενο έχει ή δεν έχει
άµεση σχέση µε τις συνθήκες στο δηµόσιο, που µόνο ελκυστικές
δεν είναι. Από πού θέλετε να ξεκινήσουµε; Να ξεκινήσουµε από
τους απαράδεκτα χαµηλούς µισθούς που καθόλου δεν φτάνουν
για να ζήσει ένας άνθρωπος σήµερα; Ο νεοδιόριστος εκπαιδευ-
τικός παίρνει σήµερα 776 ευρώ τον µήνα! Πώς να ζήσει µε αυτά
µακριά από το σπίτι του; Πείτε µας. 

Και από πάνω υπάρχει και εκείνη η απαράδεκτη διάταξη του
ενιαίου -τέλος πάντων- µισθολογίου µε την οποία δεν αναγνωρί-
ζεται -λέει- µισθολογικά η προϋπηρεσία στον ιδιωτικό τοµέα και
έτσι ένας εργαζόµενος που µπορεί να έχει εργαστεί µέχρι και δε-
καπέντε χρόνια στον ιδιωτικό τοµέα, αν τύχει και διοριστεί στο
δηµόσιο αµείβεται µε το αρχικό µισθολογικό κλιµάκιο, λες και
πρόκειται για την πρώτη του δουλειά. Δεκαπέντε χρόνια δου-
λειάς πάνε στον βρόντο. Ο ΣΥΡΙΖΑ το ψήφισε αυτό το 2015 µε
τον ν.4354. Βλέπετε πόσο έχετε απλώσει όλοι σας το κόσκινο της
αντιλαϊκής, αντεργατικής πολιτικής; Και µιλάµε φυσικά για δώ-
δεκα µισθούς τον χρόνο -για να µην ξεχνιόµαστε, δηλαδή- και
όχι για δεκατέσσερις, καθώς η Κυβέρνηση δεν ικανοποιεί το δί-
καιο αίτηµα των εργαζοµένων του δηµοσίου και των συνταξιού-

χων, βεβαίως, για άµεση επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέ-
κατου τέταρτου µισθού.

Γι’ αυτό καταθέτουµε σήµερα ως ΚΚΕ σχετική τροπολογία
επαναφοράς του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
και περιµένουµε και από την Κυβέρνηση, αλλά και από όλα τα
κόµµατα να τοποθετηθούν για την τροπολογία αυτή.

Όσο για την αύξηση των 12 ευρώ τον µήνα -γιατί τόσα είναι
τα καθαρά- που θα δώσετε στους δηµόσιους υπαλλήλους από
τον Απρίλη του ’25, τα σχόλια περιττεύουν. Την απάντηση σε
αυτή την κοροϊδία θα σας τη δώσουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και
µε τις κλαδικές τους κινητοποιήσεις που ήδη ετοιµάζονται -αύριο
είναι των εκπαιδευτικών, των δασκάλων-, αλλά και µε τη µεγάλη
πανελλαδική τους πανεργατική απεργία στις 20 του Νοέµβρη.

Να ‘ταν, όµως, µόνο οι χαµηλοί µισθοί. Υπάρχουν κι άλλα αν-
τικίνητρα, όπως η εντατικοποίηση της εργασίας σε πολλούς το-
µείς του δηµοσίου και η έλλειψη µέτρων ασφάλειας και υγείας.
Όλα αυτά είναι που οδηγούν, κύριοι Υπουργοί, εργαζόµενους
του δηµοσίου ακόµα και στην παραίτηση από την εργασία τους,
καθώς εξουθενώνονται κυριολεκτικά, όπως εκείνοι οι υγειονοµι-
κοί που έχουν φτάσει να λιποθυµούν από την κούραση.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, επεκτείνεται στο δηµό-
σιο ο ν.4940 του ‘22, γνωστός και ως «νόµος Βορίδη». Με αυτόν
θεσµοθετήθηκε η σύνδεση της λεγόµενης «στοχοθεσίας» του δη-
µοσίου µε τα χρηµατικά µπόνους των δηµοσίων υπαλλήλων
µέσω της αξιολόγησης, βέβαια. Αυτό τώρα γενικεύεται και τα
πράγµατα ξεκαθαρίζουν απόλυτα.

Με το άρθρο 34 ορίζεται ρητά ότι για να λάβει ένας δηµόσιος
υπάλληλος το µπόνους, θα πρέπει προηγουµένως να έχει συµ-
µετάσχει στη διαδικασία της στοχοθεσίας και της αξιολόγησης,
µιας αξιολόγησης, βέβαια, που έχει εξαρχής αντιδραστικό χαρα-
κτήρα και βρίσκει αντίθετους τους εργαζόµενους, αφού στην
ουσία µε αυτή επιδιώκεται η ενσωµάτωση των εργαζοµένων -και
κάτι επιπλέον- και η ενεργητική τους συµβολή αν είναι δυνατόν
στην υλοποίηση της αντιλαϊκής πολιτικής των κυβερνήσεων του
αστικού κράτους. Με την αξιολόγηση να µετατρέπεται πότε σε
µαστίγιο καταστολής και πότε σε καρότο ανταµοιβής, χωρίς, φυ-
σικά, να λείπουν ούτε οι αυθαίρετοι αποκλεισµοί ολόκληρων µο-
νάδων ή µεµονωµένων εργαζοµένων από το σύστηµα των
µπόνους και βέβαια -σηµειώστε το αυτό- µε τους δεκάδες χιλιά-
δες συµβασιούχους του δηµοσίου να αποκλείονται εξαρχής.
Αυτοί δεν δουλεύουν στο δηµόσιο; Έτσι αποκαλύπτεται ο πραγ-
µατικός αντεργατικός και αντιλαϊκός χαρακτήρας αυτού του µέ-
τρου. Αυτοί, όµως, είναι όµηροι έτσι κι αλλιώς από τη σύµβαση
εργασίας που έχουν υπογράψει και δεν χρειάζεται ο µπαµπού-
λας της αξιολόγησης.

Παραπέρα, µόνο το 40% του µπόνους µιας υπηρεσίας κατα-
νέµεται ισοµερώς στους υπαλλήλους και το υπόλοιπο 60% κα-
τανέµεται -λέει- µε απόφαση του διευθυντή, µε τρόπο µη
οριζόντιο αλλά σε συνάρτηση -όπως λέτε- µε την προσφορά εκά-
στου υπαλλήλου στη λειτουργία και το έργο της υπηρεσίας. Μά-
λιστα. Δηλαδή το διευθυντικό δικαίωµα επεκτείνει τη δικαιοδοσία
του ακόµα και στον µισθό του υπαλλήλου και έτσι θα γίνονται αυ-
θαίρετες µισθολογικές διακρίσεις υπαλλήλων µε παρόµοια κα-
θήκοντα. Ολοκληρώνεται έτσι η υλοποίηση ενός στρατηγικού
στόχου και ενός διακαούς πόθου του αστικού κράτους, που δεν
είναι άλλος από την άµεση σύνδεση του µισθού των δηµοσίων
υπαλλήλων µε την αντιδραστική αξιολόγησή τους, µε βάση, βέ-
βαια, πάντα την εκάστοτε κυβερνητική στοχοθεσία.

Αυτό καλά είναι να µην υποτιµηθεί από τους εργαζόµενους
στο δηµόσιο, καθώς κάτι τέτοιο πλήττει τον ίδιο τον σκληρό πυ-
ρήνα των εργασιακών και µισθολογικών τους σχέσεων και δι-
καιωµάτων και ανοίγει διάπλατα τον δρόµο ώστε στο δηµόσιο το
όποιο ενιαίο µισθολόγιο ή τα κλαδικά µισθολόγια να διαµορφώ-
νονται πλέον και σε ατοµική βάση, ένα είδος ατοµικού µισθολο-
γίου στην ουσία. Αυτό δεν είναι πλέον µια υπόθεση εργασίας.
Είναι η πραγµατικότητα και η πείρα που έρχεται απ’ όσους χώ-
ρους εφαρµόστηκε πιλοτικά όπου υπήρξαν αδικαιολόγητα απο-
κλεισµοί, όπως στο Υπουργείο Εργασίας ή µεγάλες διαφορές
στα ποσά που έλαβαν εργαζόµενοι µε παρόµοια καθήκοντα.

Συνεπώς, είναι απολύτως δικαιολογηµένες οι ανησυχίες που
εκφράζουν οι εργαζόµενοι στο δηµόσιο ότι οι αρεστοί και οι ηµέ-
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τεροι των κυβερνήσεων και της διοίκησης θα έχουν προνοµιακή
µεταχείριση έναντι των υπολοίπων.

Με δεδοµένο, δε, ότι ο βασικός στόχος του αστικού κράτους
είναι η προώθηση της επιχειρηµατικής δράσης παντού και φυ-
σικά από αλλά και µέσα στο δηµόσιο, το ύψιστο κριτήριο της αν-
τιδραστικής αξιολόγησης δεν µπορεί παρά να είναι η παρα-
γωγικότητα και η αποδοτικότητα των εργαζοµένων στο δηµόσιο
ως προς αυτόν τον στόχο όµως. Βοηθάνε σε αυτό -ξέρετε- και
κάτι έννοιες και δεξιότητες που υπάρχουν στον αρχικό νόµο -δύ-
σκολα µετρήσιµες-, όπως ηγετικότητα -άντε να τη µετρήσεις-,
προσαρµοστικότητα, ευελιξία, ανθεκτικότητα του υπαλλήλου
στις αλλαγές και τόσα άλλα. Είναι χαρακτηριστικό ότι σε σχετι-
κές οδηγίες του Υπουργείου Εσωτερικών αναφέρεται το εξής:
Ένας υπάλληλος -λέει- του Υπουργείου Εσωτερικών που κάνει
καλά τη δουλειά του, µπορεί αναµφισβήτητα να θεωρηθεί ως
ένας αξιόλογος και αποδοτικός εργαζόµενος, αλλά ως εκεί.
Ωστόσο η έννοια του υπαλλήλου υψηλής απόδοσης είναι σαφέ-
στατα ευρύτερη. Και ποιον θεωρεί λέτε υπάλληλο υψηλής από-
δοσης η Κυβέρνηση; Ακούστε: Αυτόν που έχει προτείνει ή έχει
εισαγάγει νέα τεχνολογικά εργαλεία ή λύσεις για την αποδοτικό-
τερη λειτουργία της µονάδας ή της υπηρεσίας του και αυτόν που
έχει λάβει πρωτοβουλίες για την εφαρµογή βέλτιστων πρακτικών
στον τοµέα του. Με λίγα λόγια για την Κυβέρνηση το να εκτελεί
ένας υπάλληλος µε ευσυνειδησία και επαγγελµατισµό τα καθή-
κοντά του δεν αρκεί πλέον για να χαρακτηρίζεται ως υπάλληλος
υψηλής απόδοσης. Για να κερδίσει αυτόν τον τίτλο θα πρέπει να
είναι τουλάχιστον εφευρέτης µε δίπλωµα ευρεσιτεχνίας.

Και όλα αυτά τι σηµαίνουν; Μα ότι αν ένας φορέας ασκεί ανα-
ποτελεσµατικές πολιτικές, δεν θα φταίει ούτε η Κυβέρνηση, ούτε
οι διοικήσεις, αλλά οι ίδιοι οι υπάλληλοι που δεν έλαβαν πρωτο-
βουλίες. Και ασφαλώς καλός υπάλληλος για την Κυβέρνηση είναι
εκείνος που αφουγκράζεται τις ανάγκες των επιχειρηµατικών
συµφερόντων. Το λένε οι ίδιες οι οδηγίες του Υπουργείου Εσω-
τερικών που λέει ότι είναι αυτός που συµµετέχει στη διοργάνωση
κοινών επιχειρηµατικών αποστολών και στη διοργάνωση εργα-
στηρίων ανάπτυξης επιχειρηµατικών ιδεών. Το καταλάβαµε.

Τελικά, όµως, όλα αυτά τα µπόνους δεν προορίζονται να ανα-
πληρώσουν τις τεράστιες µισθολογικές απώλειες που είχαν οι
εργαζόµενοι στο δηµόσιο όλα τα προηγούµενα χρόνια, καθώς
δεν συνιστούν κάποια µόνιµη παροχή προς τους εργαζόµενους,
αφού η Κυβέρνηση µπορεί να αυξοµειώνει κάθε χρόνο τον πήχη
των στόχων ή ακόµη και να κόβει τελείως αυτά τα µπόνους ανά-
λογα µε τα δηµοσιονοµικά περιθώρια. Έχετε βάλει οροφές και
στις δαπάνες µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση βέβαια.

τέτοιου είδους εξατοµικευµένα συστήµατα αµοιβών όµως,
εκτός από εργαλεία εφαρµογής της αντιλαϊκής πολιτικής, µετα-
τρέπονται και σε κάτι θερµοκήπια νοσηρού εργασιακού περιβάλ-
λοντος όπου κυριαρχούν ο ανταγωνισµός, ο ατοµικισµός και η
εντατικοποίηση της δουλειάς. Θέλετε υπαλλήλους που να υιο-
θετούν πρόθυµα και οι ίδιοι τις κυβερνητικές πολιτικές, να ταυτί-
ζονται µε τους στόχους και τη στρατηγική του κεφαλαίου.
Αυτούς θέλετε. Αυτά θέλετε όλες οι αστικές κυβερνήσεις και
τότε που µε τα µνηµόνια σας τσακίζατε τους µισθούς, αλλά και
τώρα, έξω από τα µνηµόνια, που τους κρατάτε χαµηλούς τους
µισθούς και µε τον πληθωρισµό να τους ροκανίζει. Αντί να δώ-
σετε πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς, έρχεστε σήµερα και
τάζετε διάφορα µπόνους ως ένα φτηνό υποκατάστατο των ανα-
γκαίων µισθολογικών αυξήσεων, αλλά και ως ένα εργαλείο δια-
χωρισµού των εργαζοµένων και κατακερµατισµού της
συλλογικής τους συνείδησης.

Καταψηφίζουµε φυσικά επί της αρχής το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική

Λύση, ο κ. Βασίλειος Γραµµένος. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την

ακρόαση των φορέων στις συνεδριάσεις των επιτροπών θα
ήθελα να επαναφέρω το ζήτηµα του διαγωνισµού ΑΣΕΠ 2Γ/2022,
άρθρο 18. Η κ. Μάλλιου, κυρία Υφυπουργέ, στην από την Επι-

τροπή Αγώνα µας είπε ότι έχουν περάσει σχεδόν δύο χρόνια από
τον διαγωνισµό και οι επιτυχόντες δεν έχουν ενηµερωθεί για το
τι µέλλει γενέσθαι, ενώ παράλληλα δεν γίνεται κάποια σύζευξη
των θέσεων που προκηρύσσονται µε τα πτυχία και τις ειδικότητες
των επιτυχόντων. Κυρία Υφυπουργέ, 14.830 υποψήφιοι επιστή-
µονες κάθε ηλικίας αφιέρωσαν χρόνο, θυσίασαν προσωπική και
επαγγελµατική ζωή, δαπάνησαν αρκετά χρήµατα για να µπορέ-
σουν να πετύχουν σε αυτόν τον διαγωνισµό. Δυστυχώς, από τότε
όµως που ολοκληρώθηκαν οι εξετάσεις µέχρι και σήµερα όλοι
αυτοί οι άνθρωποι παραµένουν εγκλωβισµένοι σε µία δεξαµενή
οµηρίας, όπως εµείς την χαρακτηρίζουµε, χωρίς να γνωρίζουν
ούτε ποτέ και κυρίως ούτε αν κάποια στιγµή θα διοριστούν. 

Κυρία Υφυπουργέ πρέπει να κάνετε κάτι γι’ αυτό και πολύ σύν-
τοµα. Πρέπει να βάλετε τέλος στην οµηρία και στην ταλαιπωρία
χιλιάδων συµπολιτών µας. 

Σχετικά µε το σύστηµα ανταµοιβής και συγκεκριµένα µε τα Κε-
φάλαια Α και Β του Μέρους Β προτείνεται ένα σύστηµα κινήτρων
και ανταµοιβών των δηµοσίων υπαλλήλων µε στόχο την ενίσχυση
της παραγωγικότητας, της αποδοτικότητας και της αποτελεσµα-
τικότητάς τους. Σαν σκοπός ακούγεται σωστός, αλλά επιτρέψτε
µας να εκφράσουµε µια διαφωνία µας. Και γιατί το λέµε αυτό;
Διότι πολύ απλά οι δικαιούχοι υπάλληλοι θα επιλέγονται από
τους προϊσταµένους της ανώτερης βαθµίδας, δηλαδή τον γενικό
διευθυντή, αλλιώς τον διευθυντή. Οι στόχοι και η παραγωγικό-
τητα των υπαλλήλων λοιπόν, θα κρίνονται από προϊσταµένους
που κατά τεκµήριο ουδέποτε αξιολογήθηκαν οι ίδιοι, καθώς η
πλειονότητα των θέσεων ευθύνης έχουν τα τελευταία χρόνια
ανατεθεί µε υπουργικές αποφάσεις και όχι µε τη νόµιµη διαδικα-
σία των κρίσεων. 

Θεωρούµε συνεπώς, ότι το προτεινόµενο νοµοθετικό πλαίσιο
αφήνει περιθώρια αναξιοκρατίας και σίγουρα αδικίας. 

Πάµε τώρα σε µια πολύ σοβαρή καταγγελία που έκανε στην
επιτροπή µας ο πρόεδρος των Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας,
που αφορά στα περιφερειακά αεροδρόµια της χώρας, όπου εκεί
δεν υπάρχουν οι απαραίτητοι ελεγκτές. Άνθρωποι που µε αφο-
σίωση, επαγγελµατισµό και αυταπάρνηση σίγουρα, οι ελεγκτές
εναέριας κυκλοφορίας στηρίζουν την ασφάλεια των πτήσεων
κάθε αποστολής. Οι ελεγκτές αυτοί κάνουν λόγο για ένα δυσχε-
ρές πλαίσιο, µέσα στο οποίο καλούνται να επιτελέσουν το έργο
τους, ένα έργο το οποίο, πιστέψτε µε, είναι πάρα πολύ δύσκολο
γι’ αυτούς, αφού εξαιτίας του απαρχαιωµένου εξοπλισµού των
συστηµάτων επικοινωνίας των πύργων ελέγχου και ραντάρ για
τα οποία δεν υφίστανται διαθέσιµα ανταλλακτικά, την ύπαρξη πε-
ριστατικών ακόµα και ολικής απώλειας απεικόνισης και τη συνε-
χιζόµενη υποστελέχωση. Κάτω από αυτές τις αντίξοες συνθήκες,
που µπορούν να προκαλέσουν σίγουρα ένα δυστύχηµα, αυτοί οι
άνθρωποι καλούνται να επιτελέσουν το έργο τους. Τραγικές ει-
κόνες επικίνδυνες και απορούµε ειλικρινά γιατί συµβαίνουν αυτά
στη χώρα µας. Απορούµε γιατί συµβαίνουν στην Ελλάδα πράγ-
µατα, τα οποία δεν συµβαίνουν ούτε σε τριτοκοσµικές χώρες,
κυρία Υφυπουργέ. Μιλάµε για µια εγκληµατική αµέλεια. Γι’ αυτό
λοιπόν εµείς και από την Ολοµέλεια θα προειδοποιήσουµε ξανά
την Κυβέρνηση. Πρέπει να πάρετε άµεσα µέτρα για να µην
έχουµε νέα Τέµπη και αυτή τη φορά στον αέρα. Εάν γίνει οποι-
οδήποτε δυστύχηµα, υπεύθυνη, κυρία Υφυπουργέ είναι µόνο η
Κυβέρνηση και οι Υπουργοί της. 

Προτείνουµε λοιπόν το εξής, την άµεση πρόσληψη ελεγκτών
εναέριας κυκλοφορίας για την πλήρη στελέχωση όλων των µο-
νάδων. Δεύτερον, µόνιµη παρουσία γιατρού σε όλα τα αεροδρό-
µια και τις επιχειρησιακές µονάδες. Τρίτον, εξοπλισµός όλων των
µονάδων µε φαρµακεία και απινιδωτές. Γνωρίζετε, κυρία Υφυ-
πουργέ, ότι δεν υπάρχουν φαρµακεία σε πολλές µονάδες αλλά
ούτε απινιδωτές, οι οποίοι είναι απαραίτητοι. Τέταρτον, εφαρ-
µογή στην πράξη συστήµατος για τη διαχείριση και την πρόληψη
της κόπωσης των ελεγκτών, καθώς και συστήµατος διαχείρισης
στρες λόγω κρίσιµων συµβάντων, σύµφωνα µε τους διεθνείς κα-
νονισµούς. Και πέµπτον, στελέχωση όλων των βαρδιών σε όλες
τις µονάδες εναέριας κυκλοφορίας, τουλάχιστον µε δύο άτοµα.
Αυτές, κυρία Υφυπουργέ, είναι οι προτάσεις µας. Μπορείτε να
τις υλοποιήσετε, να τις εφαρµόσετε ώστε να δοθεί λύση σε ένα
τόσο σηµαντικό πρόβληµα. 
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Πάµε τώρα στο άρθρο 61 µε τίτλο: «Πρόσληψη ειδικών φρου-
ρών». Σύµφωνα λοιπόν, µε τη διάταξη η πρόσληψη ειδικών φρου-
ρών στο σώµα της ΕΛΑΣ µπορεί να γίνεται από πίνακα
επιλαχόντων προηγούµενου διαγωνισµού, χωρίς νέα προκήρυξη,
εφόσον υπάρχει έγκριση των προσλήψεων και εντός 24 µηνών
από τη δηµοσίευση των τελικών πινάκων. Θεωρούµε ότι αυτή η
διάταξη πράγµατι διευκολύνει την πρόσληψη, κυρία Υφυπουργέ,
δεδοµένου ότι επιτρέπει την πλήρωση κενών από επιλαχόντες
προηγούµενου διαγωνισµού. Όµως δεν αρκεί µόνο αυτό. 

Δράττοµαι της ευκαιρίας, κυρία Υφυπουργέ,  να σας υπενθυ-
µίσω και να σας επισηµάνω για ακόµη µια φορά τα εκατοντάδες
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν τα σώµατα ασφαλείας. Έχουµε
ξαναπεί από αυτό το Βήµα ότι υπάρχουν και καλούνται αστυνο-
µικοί να βάλουν το χέρι βαθιά στην τσέπη τους και να πληρώσουν
οι ίδιοι για να έχουν τον απαραίτητο υλικοτεχνικό εξοπλισµό,
ούτως ώστε να επιχειρούν. Οι ίδιοι λοιπόν από την τσέπη τους
πληρώνουν πολλές φορές τις σφαίρες. Τις αγοράζουν οι ίδιοι για
να µπορούν να εκπαιδεύονται και να είναι ετοιµοπόλεµοι. Οι ίδιοι
αναγκάζονται να οδηγούν οχήµατα, τα οποία είναι ακατάλληλα
για την οδήγηση, δεν φέρουν σωστά και καινούργια ελαστικά,
πολλά από αυτά δεν έχουν αλλάξει ακόµα και τα τακάκια για να
µπορούν να πατούν πατάνε σωστά τα φρένα και να σταµατάει το
αυτοκίνητο. Πολλά από αυτά δεν κάνουν σέρβις. Αντιλαµβάνεστε
να επιχειρούν τα περιπολικά ή τα συµβατικά αυτοκίνητα της
ασφάλειας και να κυνηγούν έναν κοινό εγκληµατία του Ποινικού
Δικαίου, έναν άνθρωπο που έχει παρανοµήσει, αλλά τελικά το
αµάξι να τους αφήνει στη µέση και να µην µπορούν να κυνηγή-
σουν τον κακοποιό. Όλα αυτά τα προβλήµατα τα έχουµε αναφέ-
ρει πάρα πολλές φορές από αυτό το Βήµα. Πρέπει λοιπόν να
σταµατήσετε εσείς και οποιαδήποτε κυβέρνηση να παραγκωνίζει
τον Έλληνα αστυνοµικό που διακινδυνεύει καθηµερινά τη ζωή
του για να είµαστε όλοι εµείς εδώ ασφαλείς. 

Έχετε χρέος να τους εξοπλίσετε άµεσα µε όλα τα απαραίτητα
αλλά και σύγχρονα µέσα, ώστε να επιτελέσουν το λειτούργηµά
τους και να συνεχίσουν να διασφαλίζουν την εύρυθµη λειτουργία
της δηµόσιας τάξης. 

Επιπλέον κυρία Υφυπουργέ, υπάρχει και ένα σοβαρό πρό-
βληµα µε τον ελληνικό στρατό. Γίνονται µαζικές αποχωρήσεις
από τη Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών, ακόµα και από την Ευελ-
πίδων. Πενήντα µία παραιτήσεις έφερε στο φως της δηµοσιότη-
τας συγκεκριµένο µέσο, οι τριάντα οκτώ ήταν Έλληνες και οι
δεκατρείς ήταν Κύπριοι. Το τι αναφέρουν οι ίδιοι, αφήστε το, µην
το συζητήσουµε. Μιλάνε για µπούλινγκ, για καψώνια, για άθλιες
συνθήκες. Δεν χρειάζεται να τα πούµε αυτά από το Βήµα της
Βουλής. Τα ξέρετε, τα γνωρίζετε και πρέπει να κάνετε κάτι και
γι’ αυτούς, γιατί σύντοµα δεν θα έχουµε υπαξιωµατικούς και
αξιωµατικούς αφού οι περισσότεροι παραιτούνται για να πάνε
να εργαστούν στον ιδιωτικό τοµέα. 

Πρέπει να τους δώσετε αυξήσεις για να έχουν κίνητρο να πα-
ραµείνουν και να καταργήσετε τουλάχιστον τις ανισότητες που
εσείς οι ίδιοι δηµιουργείτε µέσα στα Σώµατα Ασφαλείας.

Και το λέω αυτό γιατί δεν µπορεί ένας ιπτάµενος µηχανικός να
παίρνει 1.500 ευρώ και πάνω επίδοµα στο εξάµηνο και την ίδια
στιγµή ο πιλότος, ο οποίος πετά µαζί µε τον µηχανικό µέσα σε
µαχητικό ελικόπτερο, να παίρνει 4.000 ευρώ και πάνω. Αυτές
είναι ανισότητες που εσείς δηµιουργείτε. Κι αυτά τα πράγµατα
αναγκάζουν τους ένστολους να βγαίνουν εκτός, να παραιτούνται
και να πηγαίνουν να βρουν, αν θέλετε, καλύτερη εργασία στον
ιδιωτικό τοµέα.

Οι µηχανικοί ιπτάµενοι ζήτησαν να αλλάξει αυτό. Προσέφυγαν
στα δικαστήρια, αλλά άκουσον-άκουσον απορρίφθηκε το αίτηµά
τους. Διεκδικούν λοιπόν τα ίδια χρήµατα που δικαιούται και ένας
πιλότος µαχητικού αεροσκάφους. 

Επίσης, από το 2011 και µετά κάνατε το άλλο. Καταργήσατε
το να υπάγονται στον ασφαλιστικό τοµέα δηµοσίου ειδικές κα-
τηγορίες του στρατού, όπως των ΟΥΚ, των αλεξιπτωτιστών, των
ιπτάµενων µηχανικών και τους µεταφέρατε στον ΕΦΚΑ. Παλιά
είχαν δικαίωµα όλοι αυτοί οι άνθρωποι να θεµελιώσουν δικαίωµα
σύνταξης στα είκοσι πέντε χρόνια.

Σήµερα ξέρετε πόσο είναι, κυρία Υπουργέ; Είναι τριάντα τρία
χρόνια. Και µιλάµε για ανθρώπους που βρίσκονται στον Ελληνικό

Στρατό, που µάχονται και βρίσκονται κάτω από ιδιαίτερες και επι-
κίνδυνες συνθήκες να επιχειρούν και να κάνουν ασκήσεις.

Πάρτε λοιπόν µέτρα τώρα πριν να είναι πολύ αργά και πριν δυ-
στυχώς ο Ελληνικός Στρατός µείνει χωρίς τον απαραίτητο αν-
θρώπινο παράγοντα.

Κλείνοντας, θα πρέπει να επισηµάνουµε και τα θετικά στοιχεία
του νοµοσχεδίου όσον αφορά τις διατάξεις για την εντοπιότητα
και αυτές που αφορούν τη µοριοδότηση των συνανθρώπων µας
µε ειδικές ανάγκες.

Αυτά τα άρθρα θεωρούµε ότι κινούνται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση γι’ αυτό και θα τα στηρίξουµε, κύριε Υφυπουργέ. Είµαστε
πρόθυµοι να τα στηρίξουµε. Στην Ελληνική Λύση άλλωστε δεν
κάνουµε στείρα αντιπολίτευση, επιλέγουµε µια εποικοδοµητική
κριτική και πάντοτε, κύριοι της Κυβέρνησης, µιλάµε µε στοιχεία
και προτάσεις. Προτάσεις κάνουµε. Το θέµα είναι να τις υιοθε-
τείτε και να τις κάνετε πράξη. Επί της αρχής λοιπόν θα καταψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια και στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα από την Νέα Αριστερά ο κ. Δηµήτριος Τζα-
νακόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δεδοµένο ότι είναι το δεύ-
τερο νοµοσχέδιο, αν δεν κάνω λάθος, του Υπουργείου Εσωτερι-
κών στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο το οποίο αφορά σε µεγάλο
βαθµό τα ζητήµατα λειτουργίας του δηµόσιου τοµέα, νοµίζω ότι
αξίζει τον κόπο να κάνουµε µια γενικότερη συζήτηση και έναν
απολογισµό του λεγόµενου επιτελικού κράτους και της λειτουρ-
γίας του όλα αυτά τα χρόνια, καθώς στη συνέχεια θα έχουµε τη
δυνατότητα να αναλύσουµε και τη συγκεκριµένη, αν θέλετε, πα-
ρέµβαση που κάνει το νοµοσχέδιο σε ό,τι αφορά την επιτάχυνση
της διαδικασίας των προσλήψεων.

Αναρωτιέµαι -και νοµίζω ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών θα πρέπει να µπει σε αυτή τη συζήτηση και να αν-
ταποκριθεί στο αίτηµα της αντιπολίτευσης να ανοίξει µια γενική
συζήτηση για τον δηµόσιο τοµέα και τη λειτουργία του- αναρω-
τιέµαι λοιπόν τι έχει συµβεί όλα αυτά τα πέντε χρόνια;

Έχει βελτιωθεί γενικώς η διοικητική λειτουργία και οι παρεχό-
µενες υπηρεσίες του στενού δηµόσιου τοµέα; Έχουν καλυφθεί
τα χιλιάδες οργανικά κενά; Έχει βελτιωθεί η µισθολογική κατά-
σταση των δηµοσίων υπαλλήλων; Έχει προχωρήσει επαρκώς η
ψηφιακή µετάβαση ή µήπως απλώς έχουµε αντικαταστήσει τη
γραφειοκρατία µε µια ψηφιακή γραφειοκρατία; Μήπως έχουµε
αντικαταστήσει την έγχαρτη γραφειοκρατία µε µια ψηφιακή γρα-
φειοκρατία; Έχει βελτιωθεί η εικόνα στα σχολεία της χώρας;
Έχει βελτιωθεί η εικόνα στα νοσοκοµεία της χώρας; Τολµώ να
πω ότι ειδικά για τα σχολεία και τα νοσοκοµεία η κατάσταση είναι
πραγµατικά τραγική. Είναι πολύ χειρότερη από την εικόνα η
οποία επικρατούσε ακόµα και πριν από τον COVID.

Χθες ήµουν στο Αγρίνιο και σε συζήτηση µε πολίτες αυτό που
µου είπαν είναι ότι πλέον αποφεύγουν να περάσουν ακόµα και έξω
από το νοσοκοµείο του Αγρινίου λόγω της ταλαιπωρίας, λόγω των
καθυστερήσεων, λόγω της έλλειψης ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού που υπάρχει, σε ένα κατά τ’ άλλα εξαιρετικό κτίριο,
στο οποίο όµως, εάν µπει κανείς µέσα, είναι τελείως άδειο. 

Αυτή η εικόνα είναι τρισχειρότερη στα νοσοκοµεία της Αθήνας
ή της Θεσσαλονίκης. Περάστε από τον «Ευαγγελισµό» σε µια
εφηµερία να δείτε εάν µπορείτε να εξυπηρετηθείτε. Η κατάσταση
είναι πραγµατικά τραγική. 

Έχουν προχωρήσει έργα υποδοµής; Σκέπτοµαι εδώ τα αντι-
πληµµυρικά έργα. Η κατάσταση είναι επίσης εξαιρετικά προβλη-
µατική. Έχει βελτιωθεί η ικανότητα του δηµοσίου να σχεδιάζει
στρατηγικά και να υλοποιεί; 

Ποια είναι η αποτίµηση από την αξιοποίηση των πόρων του Τα-
µείου Ανάκαµψης; Διότι εδώ τα στοιχεία είναι αµείλικτα κι αυτό
το οποίο λένε είναι ότι µε κυβερνητική επιλογή το Ταµείο Ανά-
καµψης αξιοποιείται για να χρηµατοδοτηθούν επιχειρήσεις µε-
γάλες και πολύ µεγάλες µε επιχείρηµα ότι δήθεν αυτές µπορούν
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να απορροφήσουν γρηγορότερα τους πόρους, άρα, να έχουν και
µεγαλύτερο αναπτυξιακό αποτύπωµα. Και η χώρα χάνει µια
πραγµατική ευκαιρία αυτή τη στιγµή να στηρίξει και να δηµιουρ-
γήσει ωφέλειες για τις εννιακόσιες χιλιάδες µικρές και πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις οι οποίες όχι απλώς δεν µπορούν να µπουν
στις χρηµατοδοτήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης, αλλά δεν µπο-
ρούν να περάσουν ούτε καν έξω από την τράπεζα.

Εποµένως, εσείς ποιους επιλέγετε να χρηµατοδοτήσετε; Αυ-
τούς που έχουν ήδη τη δυνατότητα τραπεζικού δανεισµού. Πρό-
κειται για έναν σχεδιασµό ο οποίος εξυπηρετεί πάρα πολύ
συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Έχει ενισχυθεί το σύστηµα πολιτικής προστασίας; Έχει µει-
ωθεί ο µέσος όρος ηλικίας στον δηµόσιο τοµέα, ώστε να βελτιω-
θεί και η θέση της χώρας που αυτή τη στιγµή έχει τον χειρότερο
µέσο όρο ηλικίας σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση; Η απάν-
τηση σε όλα αυτά είναι αρνητική. 

Και παλιά, πριν από µια δεκαετία ή πριν από µια οκταετία ή
πριν από µια δωδεκαετία µπορεί να υπήρξε το επιχείρηµα του at-
trition rule, δηλαδή ότι φεύγουν πέντε δηµόσιοι υπάλληλοι και έρ-
χεται ένας. Στη συνέχεια αυτό έγινε ένας προς έναν. Ο κ.
Μητσοτάκης το αµφισβήτησε, εάν θυµάµαι καλά, την προεκλο-
γική περίοδο του 2019 και µας είχε πει ότι θα επιστρέψει το attri-
tion rule στο ένα προς πέντε για να µειωθεί και άλλο το δηµόσιο,
διότι δεν το χρειαζόµαστε. Αυτές τις εµµονές ούτως ή άλλως ο
κ. Μητσοτάκης τις είχε επιδείξει όταν απέλυε δεκαπέντε χιλιάδες
δηµοσίους υπαλλήλους το 2013, όταν υπήρξε Υπουργός Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και, µάλιστα, υπερηφανευόταν γι’ αυτό
στις τότε συνεντεύξεις του. 

Εν πάση περιπτώσει, το θέµα είναι ότι παλιότερα θα µπορούσε
κανείς να πει ότι υπήρχε το ζήτηµα της δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής ότι η χώρα ήταν χρεοκοπηµένη και έπρεπε, κατά τη γνώµη
της τρόικας, να µειωθεί ο δηµόσιος τοµέας.

Εµείς δεν αποδεχθήκαµε ποτέ την αλήθεια αυτού του επιχει-
ρήµατος. Παρ’ όλα αυτά, υπήρχαν πολιτικές επιβολής που έδει-
χναν σε µια συγκεκριµένη κατεύθυνση. Βέβαια, αυτή την επιβολή
ο κ. Μητσοτάκης την αγκάλιασε ως Υπουργός Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης, όπως σας είπα και προηγουµένως. 

Σήµερα όµως τα πράγµατα είναι διαφορετικά. Η Κυβέρνηση
µάς µιλά για πορεία ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας. Η Κυ-
βέρνηση µάς µιλά για αύξηση των δηµοσίων δαπανών στον προ-
ϋπολογισµό του 2025. Η Κυβέρνηση µάς λέει ότι έχουµε περάσει
σε µια νέα εποχή. Εποµένως φαντάζοµαι ότι υπάρχουν και πολύ
µεγαλύτερες δυνατότητες έτσι ώστε να βελτιωθεί λειτουργία του
δηµοσίου. Γιατί, λοιπόν, δεν βελτιώνεται;

Ισχυρίζοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως το γεγονός ότι
δεν βελτιώνεται η λειτουργία του δηµοσίου, δεν καλύπτονται τα
οργανικά κενά, δεν υπάρχουν επενδύσεις στο ανθρώπινο δυνα-
µικό, δεν ενισχύεται το κοινωνικό κράτος, δεν είναι αποτέλεσµα
ανικανότητας, ολιγωρίας, αδράνειας, τεχνοκρατικής ανεπάρ-
κειας. Είναι αποτέλεσµα στρατηγικής πολιτικής επιλογής της
Νέας Δηµοκρατίας.

Το στρατηγικό σχέδιο είναι το εξής. Απόσυρση του κράτους
από τις υποχρεώσεις του. Απόσυρση του κράτους από τις κοι-
νωνικές υπηρεσίες, έτσι ώστε να ανοίξουν πεδία κερδοφορίας
για τις πολύ µεγάλες επιχειρήσεις. Δείτε για παράδειγµα, τι γί-
νεται µε τις ιδιωτικές κλινικές. Από την περίοδο του COVID και
µετά έχουν αυξήσει την κερδοφορία τους κατά δέκα φορές. Τα
κέρδη, τα οποία κάθε φορά ανακοινώνουν οι ιδιωτικοί νοσοκο-
µειακοί όµιλοι είναι πραγµατικά ιλιγγιώδη. Και πώς θα ήταν δια-
φορετικά όταν οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν τα περισσότερα
χρήµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση για ιδιωτικές δαπάνες υγείας. 

Το αντίστοιχο, θα µπορούσε κανείς να αναφέρει και για την
ιδιωτική εκπαίδευση, αλλά δεν είναι µόνο οι κοινωνικές υπηρε-
σίες. Προσέξτε. Η ιδεολογική εµµονή της Κυβέρνησης απέναντι
στο δηµόσιο εκφράζεται πλέον και στον στενό πυρήνα των δη-
µόσιων υπηρεσιών. 

Θυµάστε, που ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης και άλλοι
διαφήµιζαν τη λογική του outsourcing στον στενό πυρήνα του
δηµοσίου; Τι σηµαίνει outsourcing στον στενό πυρήνα του δηµο-
σίου; Ότι ακόµα και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ή ακόµα
και ο ΕΦΚΑ, δηλαδή οι υπηρεσίες που υπολογίζουν τα δηµοσιο-

νοµικά ή οι υπηρεσίες που υπολογίζουν και απονέµουν τις συν-
τάξεις δεν θα πρέπει να λειτουργούν πλέον µε µόνιµους δηµοσί-
ους υπαλλήλους. Θα πρέπει να κάνουν στρατηγικές συµβάσεις
παραχώρησης αυτού του έργου σε ιδιωτικές εταιρείες. Αυτή
είναι η λογική που κατευθύνει την πολιτική της Νέας Δηµοκρα-
τίας και σε ό,τι αφορά το στενό πυρήνα του δηµοσίου τοµέα.
Έτσι ανθούν εταιρείες που ξεφυτρώνουν σαν τα µανιτάρια -την
περίοδο του COVID έγινε πραγµατικά χαµός- που συνήθως µε
απευθείας αναθέσεις αναλαµβάνουν αυτού του τύπου τη λει-
τουργία των υπηρεσιών που ανήκουν ακόµη και στον στενό πυ-
ρήνα του δηµόσιου τοµέα. 

Πάλι προχθές έσκασε νέο σκάνδαλο µε τον κ. Σταϊκούρα,
πρώην Υπουργό Οικονοµικών, νυν Υπουργό Μεταφορών, ο
οποίος προχωρούσε, τουλάχιστον µε βάση τα δηµοσιεύµατα, να
δούµε και τις απαντήσεις του κ. Σταϊκούρα, σε απευθείας ανα-
θέσεις σε µια ειδική εταιρεία, στην οποία τυγχάνει να εργάζεται
γυναίκα του. 

Αυτό είναι ένα παράδειγµα µιας γενικευµένης αντίληψης για
τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το ελληνικό δηµόσιο πλέον.
Ο λόγος είναι πάρα πολύ απλός. Μείωση των υπηρεσιών του δη-
µοσίου και ταυτόχρονα οικοδόµηση τεράστιων πελατειακών δι-
κτύων µέσω της ρύθµισης και του ασφυκτικού ελέγχου της ροής
του χρήµατος. Και είναι έτσι όλοι ευχαριστηµένοι και οι χρηµα-
ταγορές, οι οποίες βλέπουν τη µείωση των δηµοσιονοµικών δα-
πανών, αλλά και ο πολιτικός κύκλος και τα πολιτικά και κοινωνικά
συµφέροντα που στηρίζουν τη Νέα Δηµοκρατία. 

Και για να συντελεστεί η απόσυρση του δηµοσίου απαιτείται
η πλήρης απαξίωση του προηγουµένως. Εποµένως γι’ αυτό λέω
ότι η εικόνα που παρατηρείται στις δηµόσιες υπηρεσίες, η εικόνα
που παρατηρείται στους µεγάλους άξονες του κοινωνικού κρά-
τους δεν είναι αποτέλεσµα ανεπάρκειας, είναι αποτέλεσµα επι-
λογής. 

Και πώς γίνεται αυτή η απαξίωση; Πρώτον, εργασιακές σχέ-
σεις. Έχετε υπ’ όψιν σας ότι στα ελληνικά νοσοκοµεία το 50%
τουλάχιστον των εργαζοµένων είναι εκεί µε επισφαλείς σχέσεις
εργασίας; Ξέρετε τι σηµαίνει επισφαλείς θέσεις εργασίας; Προ-
γράµµατα του ΟΑΕΔ κοινωφελή και ατοµικές συµβάσεις, άνθρω-
ποι οι οποίοι δεν ξέρουν αν την επόµενη µέρα θα συνεχίσουν να
είναι εργαζόµενοι ή θα διωχθούν. Εποµένως η απαξίωση συντε-
λείται µέσω ακριβώς της άρνησης πρόσληψης µόνιµου προσω-
πικού και είχατε µια δυνατότητα στην πανδηµία, όταν υπήρχε ο
δηµοσιονοµικός χώρος, όταν υπήρχαν οι άρσεις των περιορι-
σµών από τη µεριά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής να κάνετε αυτές
τις µόνιµες προσλήψεις. 

Δεύτερον, η καθήλωση των µισθών. Λέτε ότι δεν εµφανίζονται
οι άνθρωποι -θα τα πούµε και σε λίγο- να αναλάβουν υπηρεσία ή
να πηγαίνουν και δεν αποδέχονται. Με συγχωρείτε. Σας ρώτησα
το ίδιο πράγµα στην επιτροπή. Πώς θα εµφανιστεί κάποιος να
αναλάβει υπηρεσία σε µία περιοχή, η οποία είναι µακριά από την
έδρα του, από τη µόνιµη κατοικία του και θα µπορέσει µε 850
ευρώ µισθό να αντεπεξέλθει στις τεράστιες οικονοµικές ανάγκες,
που δηµιουργεί ακριβώς η αποµάκρυνση από τον χώρο της µό-
νιµης κατοικίας; Για σκεφτείτε αυτός ο άνθρωπος να έχει και παι-
διά. Θα πρέπει µε 850 ευρώ να πληρώνει δύο ενοίκια, να µεγα-
λώνει τα παιδιά του ή τα παιδιά της. Εξηγήστε µου πώς ακριβώς
θα γίνει αυτό το πράγµα. Γι’ αυτό φτάσαµε στο σηµείο να βλέ-
πουµε αναπληρωτές δασκάλους και καθηγητές να κοιµούνται
στα αυτοκίνητά τους, να ξενυχτάνε στα αυτοκίνητά τους, επειδή
δεν έχουν να πληρώσουν το ενοίκιο. Με 750 ευρώ, που παίρνει ο
πρωτοδιόριστος δάσκαλος ή καθηγητής να πάει να διδάξει στη
Σαντορίνη µε 500 ευρώ ενοίκιο για δεκαπέντε τετραγωνικά τον
µήνα, πώς θα γίνει αυτό; 

Να, πώς συντελείται η απαξίωση. Να, πώς αδειάζει η περιφέ-
ρεια. Μείωση της χρηµατοδότησης, πράγµα το οποίο προκύπτει
από τον προϋπολογισµό του 2025. Ακούστε τώρα. Ο προϋπολο-
γισµός 2025 λέει αύξηση των δαπανών 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Ακούστε πώς κατανέµεται αυτή η αύξηση δαπανών: 450 εκα-
τοµµύρια για την αύξηση των συντάξεων, που προκύπτει, τέλος
πάντων, η αύξηση από τον νόµο του 2017, 1 δισεκατοµµύριο αύ-
ξηση των λειτουργικών δαπανών λόγω του πληθωρισµού, 900
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εκατοµµύρια αύξηση λόγω των αµυντικών δαπανών, λόγω των
συµβολαίων που έκλεινε ο κ. Μητσοτάκης την προηγούµενη πεν-
ταετία για να ενισχύσει την «άµυνα» της χώρας -στην πραγµατι-
κότητα έκανε deals µε τους µεγάλους εµπόρους όπλων- και 700
εκατοµµύρια είναι το σύνολο της αύξησης του κρατικού προϋπο-
λογισµού για να αντιµετωπιστούν προβλήµατα κοινωνικού κρά-
τους, αυξήσεις µισθών, στεγαστική κρίση, προγράµµατα, εν
πάση περιπτώσει, για την αντιµετώπιση όλων αυτών των µεγάλων
προβληµάτων. Με 700 εκατοµµύρια ευρώ δεν παίρνεις ούτε ένα
µέτρο, που να έχει πραγµατικό αποτύπωµα στην κοινωνία. 

Άρα το νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζει κανένα από τα µεγάλα
προβλήµατα του ελληνικού δηµόσιου τοµέα. Αντίθετα, εντοπίζει
λάθος τις αιτίες. Θα ήθελα να κάνω κάποιες επισηµάνσεις επί
των άρθρων, αλλά θα τα πω και στη δευτερολογία µου.

Δείτε, όµως, πώς το κριτήριο της εντοπιότητας, το οποίο κατά
τα άλλα είναι ένα θετικό µέτρο, επίσης καταλήγει να εξυπηρετεί
τις εµµονές της Κυβέρνησης. Το έλεγα προηγουµένως. Για να
µην αυξήσουν τους µισθούς, για να µη δηµιουργήσουν δυνατό-
τητες στους πολίτες να αντεπεξέλθουν στις αυξηµένες υποχρε-
ώσεις που ενέχει µια αποµάκρυνση από την κύρια κατοικία και
αντιµετωπίζοντας το πρόβληµα ότι οι άνθρωποι που διορίζονται
µακριά από την κύρια κατοικία τους δεν πηγαίνουν στη δουλειά
τους, γιατί πώς να πάνε, σου λένε τι θα κάνουµε; Θα αυξήσουµε
το κριτήριο της εντοπιότητας. Εποµένως θα καλύπτονται οι θέ-
σεις από αυτούς που µένουν δίπλα. Το λύσαµε το πρόβληµα.
Έτσι λειτουργεί το πράγµα. 

Και αυτό µας φέρνει το δεύτερο µεγάλο θέµα, το µπόνους πα-
ραγωγικότητας. Ποια είναι η ιδεολογική θέση που υποστηρίζει
αυτή την πρωτοβουλία; Ποια είναι η ιδεολογική θέση, την οποία
επί µία δεκαετία την περίοδο του µνηµονίου και της κρίσης, την
ακούγαµε όχι µόνο από τους ανθρώπους της Κυβέρνησης εδώ,
αλλά από το σύνολο των ευρωπαϊκών θεσµών; 

Ποιος φταίει για τη χρεοκοπία της χώρας; Οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι! «Οι δηµόσιοι υπάλληλοι είναι τεµπέληδες, οι δηµόσιοι
υπάλληλοι δεν δουλεύουν, οι δηµόσιοι υπάλληλοι είναι πάρα
πολλοί -ενώ ήταν περίπου στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης οι απασχολούµενοι στο δηµόσιο στη χώρα µας-, οι δηµόσιοι
υπάλληλοι δεν δικαιούνται αυξήσεις -ενώ αντιθέτως σήκωσαν
ένα πολύ µεγάλο µέρος της κρίσης µέσω των µειώσεων µισθών
στο δηµόσιο- και για να µπορέσουν να δουλέψουν οι δηµόσιοι
υπάλληλοί µας χρειάζονται ένα επιπλέον κίνητρο, να ανταγωνι-
στούν µεταξύ τους για το ποιος θα πάρει το µπόνους παραγωγι-
κότητας». Όλος ο νεοφιλελευθερισµός σε πέντε σελίδες! 

Και όπως σας είπα και στην επιτροπή οι γιατροί που ξενυχτάνε,
οι εκπαιδευτικοί που κοιµούνται στα αυτοκίνητα, οι υπάλληλοι
της πολιτικής προστασίας, οι υπάλληλοι στα αεροδρόµια, οι
υπάλληλοι που εξυπηρετούν πολίτες, δεν το κάνουν για να πά-
ρουν µπόνους παραγωγικότητας. Αυτό το οποίο θέλουν είναι να
έχουν αξιοπρεπείς µισθούς και εξασφαλισµένες σχέσεις εργα-
σίας για να µπορέσουν να προσφέρουν στο κοινωνικό σύνολο
και στο κοινό καλό. Οι αγκυλώσεις, όµως, και οι εµµονές του νε-
οφιλελευθερισµού δεν σας επιτρέπουν να το δείτε. Απαιτείται,
λοιπόν, µία άλλη πολιτική.

Εµείς, λοιπόν, λέµε πολύ καθαρά: Αποκατάσταση των εργα-
σιακών σχέσεων στο δηµόσιο, δέκατος τρίτος και δέκατος τέ-
ταρτος µισθός, αναστροφή της πολιτικής των ιδιωτικοποιήσεων,
τέλος στις απευθείας αναθέσεις, κάλυψη των οργανικών κενών
και ενίσχυση του κοινωνικού κράτους µε συγκεκριµένο πρό-
γραµµα αυξήσεων χρηµατοδότησης και για τους ανθρώπους
που εργάζονται εκεί, αλλά και για τις υποδοµές. Όλα αυτά είναι
σε εντελώς διαφορετική κατεύθυνση απ’ όλα όσα προτείνει η
Νέα Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης
κ. Γεώργιος Ρούντας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, συζη-

τούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης µε θέµα την επι-
τάχυνση των προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, την καθιέρωση ενός

συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, µία
σειρά ρυθµίσεων για το σύστηµα της αξιολόγησης των δηµοσίων
υπαλλήλων και κάποιες διατάξεις για τη βελτίωση της λειτουρ-
γίας της δηµόσιας διοίκησης. 

Εκ µέρους της Κυβέρνησης παρουσιάζονται: πρώτον, µία εξαι-
ρετική προσπάθεια επίλυσης προβληµάτων της λειτουργίας του
δηµοσίου τοµέα, κυρίως µέσα από την επιδίωξη της επιτάχυνσης
των διαδικασιών προσλήψεων στη δηµόσια διοίκηση και της στε-
λέχωσης µέσω του ΑΣΕΠ και, δεύτερον, µέσα από την προσπά-
θεια βελτίωσης της λειτουργίας της µε το σύστηµα αξιολόγησης
των δηµοσίων υπαλλήλων και µε την εισαγωγή ενός συστήµατος
κινήτρων και ανταµοιβών. 

Όµως, σας το είπαµε και στις επιτροπές. Άλλο είναι το σηµαν-
τικό πρόβληµα το οποίο πρέπει να επιλύσουµε πρώτα και είναι
αυτό της υποστελέχωσης του δηµοσίου τοµέα. Δεν έχει κανένα
απολύτως νόηµα να µιλάµε απλά και µόνο για επιτάχυνση διαδι-
κασιών προσλήψεων, εάν πριν απ’ όλα δεν έχουµε σαφή εικόνα
για το ποσοστό στελέχωσης ή υποστελέχωσης κάθε υπηρεσίας
του δηµοσίου, να γνωρίζουµε, δηλαδή, πόσες είναι οι προσλή-
ψεις ποσοτικά και ποιοτικά και τι ανάγκες έχουµε κάθε φορά.
Μόνον έτσι θα µπορούµε να µιλάµε για αποδοτικότητα και απο-
τελεσµατικότητα του δηµοσίου τοµέα. Έτσι θα µπορούµε να µι-
λάµε για έναν δηµόσιο τοµέα ο οποίος είναι παραγωγικός και -το
κυριότερο- σέβεται τον Έλληνα πολίτη. 

Θα επαναλάβω άλλη µία φορά ότι ως Νίκη σας έχουµε κατα-
θέσει σωρεία ερωτήσεων στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και οµο-
λογώ -να πω και ευχαριστώ- ότι στέρξατε να µας δώσετε
απαντήσεις, περιµένουµε θεσµικά, όµως, την απάντηση για το
Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί για τα άλλα, όπως για το Υπουρ-
γείο Υγείας, Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Παιδείας και Εξωτερικών
δεν έχουµε λάβει απάντηση. 

Είναι αξιοπερίεργο πάντως που προσπερνάτε το ζήτηµα της
στελέχωσης, γιατί αυτό είναι που πονάει. Αυτό είναι η ουσία όλου
του προβλήµατος στη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. Ολό-
κληρη η ελληνική κοινωνία ταλανίζεται χρόνια από αυτό το πρό-
βληµα και πόσω µάλλον στη σηµερινή εποχή της βαθιάς
οικονοµικής ύφεσης και φτωχοποίησης. Υγεία, παιδεία, κοινωνι-
κές υποδοµές, δηµόσια νοσοκοµεία αδυνατούν να ανταποκρι-
θούν στις σύγχρονες ανάγκες των Ελλήνων. Τόσα χρόνια οι
συναφείς υπηρεσίες µε τις ανωτέρω κατηγορίες είναι υποστελε-
χωµένες και υπολειτουργούν. 

Και η απορία, λοιπόν, είναι εύλογη: Μέχρι σήµερα τι έχει γίνει;
Τι έχει επιτευχθεί; Μήπως έχουµε εξορθολογισµό και βελτίωση
στη λειτουργία του δηµοσίου τοµέα; Μήπως έχουν καλυφθεί οι
οργανικές θέσεις και είναι παραγωγικές και αποτελεσµατικές οι
υπηρεσίες; Οι µισθολογικές απολαβές των υπαλλήλων είναι
αυτές που πρέπει για να µπορούν οι Έλληνες πολίτες να αισθά-
νονται µια ασφάλεια, για να µπορούν να δηµιουργήσουν οικογέ-
νειες και να µπορούν να ζήσουν σε καθεστώς ηρεµίας; Η
απάντηση σε όλα τα ανωτέρω είναι αρνητική και αυτό είναι που
θα πρέπει να µας προβληµατίσει βαθιά όλους, γιατί έτσι δεν µπο-
ρεί να σταθεί η πατρίδα µας. 

Θα ήθελα να σταθώ σε κάποια συγκεκριµένα άρθρα, επιλε-
κτικά, του παρόντος νοµοσχεδίου και να τοποθετήσω φυσικά και
για το σύστηµα του συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής των
δηµοσίων υπαλλήλων. 

Το Διοικητικό Επιµελητήριο-Όµιλος Διοικητικών Επιστηµόνων
µας έστειλε µία επιστολή στο πλαίσιο των επιτροπών για την επε-
ξεργασία της κατ’ άρθρον ανάλυσης και νοµίζω πρέπει να στα-
θούµε σε κάποια σηµεία. Έχει αξία να δούµε και την επιχειρη-
µατολογία και το αποτέλεσµα και θα ήθελα να καταθέσω εκ νέου
στα Πρακτικά την έκθεση αυτή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνοπτικά αναφέρει το εξής: «Ένα σύστηµα αµοιβών, όπως το
παρόν που εισάγεται στο νοµοσχέδιο, µε βάση την απόδοση, για
να µπορεί να λειτουργεί σωστά, θα πρέπει να έχει πολλά αναλυ-
τικά στοιχεία και δεδοµένα τα οποία, όµως, απουσιάζουν από το
παρόν νοµοσχέδιο». 
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Επιπλέον λέει -και είναι και κάτι το οποίο σας το ρωτήσαµε και
στις επιτροπές-: «Το συνολικό ποσοστό των 40 εκατοµµυρίων
ανά έτος για όλα τα Υπουργεία, το οποίο θα διαµοιραστεί ως επι-
πλέον ανταµοιβή, δεν επαρκεί». Δεν επαρκεί και δεν σχολιάστηκε
από την πλευρά σας αρκετά. 

Επιπλέον σας επισηµαίνει η έκθεση ότι τα συστήµατα αµοιβών
στη σύγχρονη εποχή εστιάζουν στην οµάδα και όχι στο άτοµο.
Όπως και να έχει, έστω και στο άτοµο να εστιάζουν, για να γίνει
σωστά η απόδοση της επιπλέον ανταµοιβής, πρέπει να είναι και
ακριβής και δίκαιη η µέτρηση της απόδοσης. Πώς, όµως, εξα-
σφαλίζεται η ακριβής και η δίκαιη µέτρηση της απόδοσης; Πρώ-
τον, µε την επαρκώς οργανωµένη και οριοθετηµένη δηµόσια
διοίκηση. Δεύτερον, µε την ύπαρξη στρατηγικής λειτουργίας της
δηµόσιας διοίκησης, η οποία, δηλαδή, να έχει επιτευχθεί, να
υπάρχουν σκοποί, να υπάρχουν στόχοι, να υπάρχει προσπάθεια
επίτευξης των στόχων και φυσικά να υπάρχει και ανάλογη αξιο-
λόγηση αν έχουν επιτευχθεί οι στόχοι αυτοί. Και, τρίτον, να υπάρ-
χει συγκεκριµένο και σαφές σύστηµα προαγωγών στη δηµόσια
διοίκηση. 

Η έκθεση λέει ότι αυτά τα τρία στοιχεία απουσιάζουν από την
παρούσα λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και αυτά πρέπει
πρώτα να επιλύσουµε. Εκεί πρέπει να εστιάσουµε και όχι να πάµε
ανάποδα. 

Εµείς στις επιτροπές σας επισηµάναµε ότι πρέπει η προσφορά
του εκάστοτε εργαζόµενου να προσδιορίζεται και να καθορίζεται
µε συγκεκριµένα κριτήρια, δηλαδή να αναγράφονται συγκεκρι-
µένα στον νόµο. Αν δεν το κάνετε αυτό, όπως λέει και η συγκεκρι-
µένη έκθεση, να ξέρετε ότι στην ουσία προωθείται η αυθαιρεσία
και τελικά αυτό που καλλιεργείται είναι η διχόνοια µεταξύ των
υπαλλήλων στις δηµόσιες υπηρεσίες. Το ίδιο λέει, επίσης, και η
έκθεση, ότι εάν δεν υφίστανται οι απαραίτητες προϋποθέσεις για
να εφαρµοστεί επιτυχώς ένα σύστηµα πρόσθετης ανταµοιβής, το
αποτέλεσµα είναι η αυθαίρετη εκτίµηση της παραπάνω προσπά-
θειας από προϊστάµενους, οι οποίοι ενδεχοµένως να µην µπορούν
να προσδιορίζουν σωστά. Άρα τι προωθείται; Η ευνοιοκρατία!

Θα ήθελα να κάνω και µια επιλεκτική αναφορά, όπως προείπα,
σε συγκεκριµένα άρθρα. 

Το άρθρο 6, στο οποίο προβλέπονται αυτόµατες κληρώσεις
µεταξύ των υποψηφίων σε περίπτωση ισοβαθµίας, εµάς µας βρί-
σκει αντίθετους γιατί δεν υπάρχει διαφάνεια στη δηµιουργία του
σχετικού αλγορίθµου. Πώς θα λειτουργήσει αυτός ο αλγόριθµος; 

Στο άρθρο 10, επίσης, γίνεται αναφορά ότι µειώνεται από εί-
κοσι σε δεκαπέντε µέρες η προθεσµία για την υποβολή των δι-
καιολογητικών διορισµού του υποψηφίου, µειώνεται από τριάντα
σε είκοσι µέρες η προθεσµία διορισµού ή πρόσληψης και εισά-
γεται ένα απώτατο χρονικό όριο τριετίας για τη διαδικασία ανα-
πληρώσεων. Αυτό είναι αποπροσανατολισµός. Σας το είπαµε και
την αρχή. Δεν είναι η µείωση των προθεσµιών κατά δέκα µέρες
εδώ ή κατά είκοσι µέρες σε κάποιο άλλο σηµείο, που θα λύσει
το πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι η υποστελέχωση. Δηλαδή η
υγεία και η παιδεία δεν είναι υποστελεχωµένες επειδή υπάρχει
µεγαλύτερη προθεσµία υποβολής δικαιολογητικών. 

Στο άρθρο 35 παράγραφος 1 αναφέρεται ότι τα προτεινόµενα
προς ανταµοιβή έργα προσδιορίζονται από τον κατά περίπτωση
αρµόδιο Υπουργό. Αφού, λοιπόν, θέλετε να δώσετε προτεραι-
ότητα στα έργα τα οποία βελτιώνουν την καθηµερινότητα των
πολιτών, γιατί δεν κάνετε µία δηµόσια διαβούλευση, όπως σας
το προτείναµε και στις επιτροπές, για να εκφραστούν οι πολίτες,
εκείνοι να ορίσουν ποια έργα είναι αυτά τα οποία πρέπει να λά-
βουν προτεραιότητα για να βελτιωθεί η ζωή τους.

Στο άρθρο 36 παράγραφος 5 θεωρούµε -σας το είπαµε ξανά-
ότι η ρύθµιση είναι αλυσιτελής γιατί -λέει- αναφέρεται ρητά ότι
η επιπλέον αυτή ετήσια ανταµοιβή, αυτό το µπόνους, θα υπόκει-
ται και σε ασφαλιστικές εισφορές και σε κρατήσεις. Αντιλαµβά-
νεστε ότι τελικά δεν θα µείνει τίποτα -να το πω απλά- στην τσέπη
του εργαζόµενου, θα είναι ένα δώρον άδωρον. 

Στο άρθρο 35 παράγραφος 8 ορίζεται ότι η Εθνική Αρχή Δια-
φάνειας δύναται να προβαίνει δειγµατοληπτικά, σε επίπεδο
φορέα, σε έναν έλεγχο τήρησης των προβλεποµένων που ορί-
ζονται στο άρθρο 34, καθώς και στο παρόν άρθρο, αναφορικά
µε την ύπαρξη του σχετικού υλικού τεκµηρίωσης για την πλή-

ρωση των προϋποθέσεων των κριτηρίων του συστήµατος κινή-
τρων. 

Εµείς, λοιπόν, σας το προτείνουµε ξανά αυτή η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας όταν βγάζει αυτή την έκθεση να τη φέρνει εδώ στη
Βουλή, για να ξέρει και η Εθνική Αντιπροσωπεία ακριβώς τι γίνε-
ται. 

Να επισηµάνω κάτι άλλο που σας το είπαµε ξανά ως πρόταση
στο άρθρο 57, που αφορά στο σύστηµα της διαχείρισης του αν-
θρώπινου δυναµικού. Όλα τα στοιχεία της στελέχωσης και της
υποστελέχωσης λέτε ότι µεταφέρονται πλέον σε έναν άλλο
φορέα. Όλα αυτά τα στοιχεία µπορείτε να τα κάνετε δηµόσια,
ακολουθώντας το πρότυπο της εφαρµογής «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», για να
ξέρουµε όλοι και οι Έλληνες πολίτες και η Εθνική Αντιπροσωπεία
σε πραγµατικό χρόνο και να έχουµε κοινή αντίληψη της πραγµα-
τικότητας ποια είναι η στελέχωση και η υποστελέχωση. 

Και κλείνοντας θα πω για άλλη µια φορά για την πρακτική της
Κυβέρνησης να φέρνει σε νοµοσχέδιο διατάξεις εκτός διαβού-
λευσης και µάλιστα µε αδικαιολόγητες εξαιρέσεις από θεσµικές
εγγυήσεις διαφάνειας, όπως ο νόµος για τις µισθώσεις του δη-
µοσίου και για τα δηµόσια έργα. 

Στο άρθρο 16 ποια σκοπιµότητα εξυπηρετεί η κατ’ εξαίρεση
των παραπάνω νόµων για συνεργασία του ΑΣΕΠ µε τη ΔΕΘ HEL-
EXPO; Δεν πήραµε καµµία απάντηση. Περιµένουµε φυσικά. 

Για τους λόγους αυτούς, λοιπόν, καταψηφίζουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
ευχαριστούµε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από την Πλεύση Ελευθερίας η κ. Καραγε-
ωργοπούλου. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Οι βασικότερες ρυθµίσεις που επέρχονται µε το παρόν νοµο-

σχέδιο είναι η ενίσχυση µοριοδότησης της εντοπιότητας, η εισα-
γωγή µιας δραστικής αύξησης της µοριοδότησης για τους
µόνιµους κατοίκους περιοχών ορεινών και νησιωτικών δήµων
ανεξαρτήτως πληθυσµού στα 40 µόρια και για τους κατοίκους
παραµεθόριων περιοχών ή δήµων µε πληθυσµό έως είκοσι πέντε
χιλιάδες κατοίκους στα 20 µόρια. Σε σχέση µε την υφιστάµενη
µοριοδότηση της εντοπιότητας, οι αυξήσεις φτάνουν κατά περί-
πτωση έως και τον τριπλασιασµό των µορίων, ενώ για πρώτη
φορά περιλαµβάνονται και σαράντα δήµοι που µέχρι σήµερα δεν
εντάσσονταν στη ρύθµιση αυτή, κατά την άποψη της Κυβέρνη-
σης -δεν αποδεικνύεται. 

Επίσης, άλλη ρύθµιση είναι η κάλυψη των θέσεων του ετήσιου
προγραµµατισµού προσλήψεων των ετών 2024 και 2025 από
τους επιτυχόντες του πανελληνίου γραπτού διαγωνισµού του
2022 µε βάση τη βαθµολογία τους στη γραπτή εξέταση και το
κριτήριο της εντοπιότητας, όπου αυτό προβλέπεται, µε συνέπεια
την απρόοπτη µεταβολή αρχικών όρων διαγωνισµού. 

Οι συντµήσεις προθεσµιών είναι µία ακόµα µεταβολή που
επέρχεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Μειώνονται οι προθεσµίες
δήλωσης αποδοχής του διορισµού, υποβολής των δικαιολογητι-
κών διορισµού και του ίδιου του διορισµού. Θεσπίζεται κώλυµα
συµµετοχής σε νέα διαδικασία πρόσληψης για τρία χρόνια για
όσους διοριστούν αλλά δεν αποδεχθούν τον διορισµό ή παραι-
τηθούν εντός του πρώτου έτους, ενώ ποσοστό 12% των θέσεων
µόνιµου προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου θα καλύπτεται από άτοµα µε
ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 50%, όπως διαπιστώνεται από
τις υγειονοµικές επιτροπές του Κέντρου Πιστοποίησης Αναπη-
ρίας. 

Από την άλλη, η συνέντευξη -του άρθρου 13 του παρόντος νο-
µοσχεδίου- η οποία προσπαθεί να θεσπιστεί τελευταία, αποτελεί
ένα εντελώς αναξιοκρατικό και βαθιά ρουσφετολογικό κριτήριο
πρόσληψης, σκανδαλώδες στη χώρα µας ότι κυµαίνεται µεταξύ
200 και 800 µορίων κατά περίπτωση, τραγικό, διότι ξεπερνά όχι
µόνο τα µόρια του µεταπτυχιακού, αλλά ακόµα και τα µόρια του
διδακτορικού που χρειάστηκαν τεράστιοι κόποι ετών και θυσίες
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προσωπικές για να αποκτηθούν. Εδώ αναρωτιέται κανείς τον
λόγο που έχουν οι ιθύνοντες για την απαξίωση αυτή των τίτλων
και την αντικατάστασή τους µε µια συνέντευξη. 

Επειδή υποτιθέµενος σκοπός του Β’ Μέρους αποτελεί η ενί-
σχυση της παραγωγικότητας, της αποδοτικότητας και της απο-
τελεσµατικότητας των υπαλλήλων των δηµοσίων υπηρεσιών
µέσω της θέσπισης ενός συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής,
θα πρέπει πρώτα να ξεκινήσετε µε την ισότιµη αναγνώριση της
προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό και στον δηµόσιο τοµέα για τα µι-
σθολογικά κλιµάκια. 

Σχετική εξάλλου είναι και η απόφαση της ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας 1251-1254 του 2024, αντίθετη -µας λέει
το Συµβούλιο Επικρατείας- µε τις συνταγµατικές αρχές της ισό-
τητας και αξιοκρατίας διάταξη νόµου µε την οποία δεν υπολογί-
ζεται η προϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση. 

Άλλως, οι έντονες ανισότητες που απορρέουν από αυτή τη
διάσταση σίγουρα δηµιουργούν δυσαρέσκειες, µείωση ελκυστι-
κότητας του δηµοσίου τοµέα. Σε κάθε περίπτωση, καταλήγουν
σε µείωση παραγωγικότητας, αποδοτικότητας αποτελεσµατικό-
τητας µιας µεγάλης µερίδας εργαζοµένων του δηµοσίου τοµέα
που έτυχε ή υποχρεώθηκε να απασχολείται στον ιδιωτικό τοµέα,
πριν ενταχθεί στους κόλπους του δηµοσίου κι έτσι, µετά από
χρόνια εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα, πλέον αµείβεται κάποιος
ως νεοδιόριστος µε τα εισαγωγικά µισθολογικά κλιµάκια αγνο-
ώντας χρόνια προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα και µάλιστα σε
συναφές µε την προκήρυξη αντικείµενο. 

Για τους επιτυχόντες του διαγωνισµού έτους 2022 που ακόµη
αδιόριστοι βιώνουν την απαξίωση της πολιτείας για ακόµα µια
φορά, η σχετική διάταξη του άρθρου 18 είναι προφανώς αντι-
συνταγµατική και µη αξιοκρατική. Η ίδια η έκθεση της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας της Βουλής εξάλλου δηλώνει ότι τίθενται υπό
διακινδύνευση οι αρχές της νοµιµότητας και της ασφάλειας δι-
καίου µε αυτή τη διάταξη. Το Υπουργείο Εσωτερικών και το
ΑΣΕΠ επιχειρούν µεταφορά επαγγελµατικής ευθύνης, πρακτικά,
στις πλάτες των υποψηφίων. 

Η λύση στην εξουθενωτική καθυστέρηση στον διορισµό των
υποψηφίων που προκλήθηκε από τους ίδιους τους νοµοθετούν-
τες λύνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο; Οι υποψήφιοι τα τελευταία
δύο χρόνια ζουν ένα ακατανόητο θέατρο παραλόγου από την
πλευρά του Υπουργείου Εσωτερικών και του ΑΣΕΠ και πραγµα-
τικά αναρωτιούνται γιατί έχουν συµβεί τέτοιου είδους ρυθµίσεις,
ποιο σκοπό εξυπηρετούν. 

Έρχοµαι στο θέµα της κινητικότητας. Όπως επισηµαίνεται και
στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης, όσον αφορά την κινητικό-
τητα υπαλλήλων, υπάρχουν προβλήµατα ως προς τη στελέχωση
υπηρεσιών, όπως τα σχολεία και τα σωφρονιστικά καταστήµατα.
Πιο συγκεκριµένα, µε τις υφιστάµενες ρυθµίσεις του ενιαίου συ-
στήµατος κινητικότητας δεν διασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία
αυτών των κρίσιµων δοµών και συνεπώς η ποιοτική παροχή υπη-
ρεσιών προς τους πολίτες. Αντί να πράξετε το αυτονόητο, δη-
λαδή να καλυφθούν άµεσα όλα τα κενά µε χιλιάδες µαζικές
προσλήψεις εκπαιδευτικών, µε µονιµοποίηση όλων των αναπλη-
ρωτών-αναπληρωτριών, στερείτε το αυτονόητο δικαίωµα ενός
εκπαιδευτικού να διεκδικήσει τη µετάταξη-απόσπαση σε κάποια
άλλη υπηρεσία του δηµοσίου, ένας γεωπόνος που υπηρετεί σαν
εκπαιδευτικός να µεταταγεί στο Υπουργείο Γεωργίας. Πρόκειται
για κυνική οµολογία της πραγµατικής κατάστασης των σχολείων,
σε αντίθεση µε την ψηφιακή εικονική πραγµατικότητα που καλ-
λιεργεί το Υπουργείο Παιδείας όσο και για µια απαράδεκτη, αν-
τιδηµοκρατική και έντονα αυταρχική διάταξη. 

Ένα δείγµα, επίσης, έκφρασης της πολιτικής των αδιαφανών
διαδικασιών και της αναξιοκρατίας είναι και ό,τι έχει συµβεί µε
το ψηφιακό φροντιστήριο. Τι συνέβη εκεί; Είναι γνωστό στους
κύκλους της εκπαιδευτικής κοινότητας γιατί υπάρχει πληθώρα
καταγγελιών και παραπόνων. Τροποποίηση της πρόσκλησης,
προσθήκη της δυνατότητας συµµετοχής όσων είχαν προϋπηρε-
σία από φροντιστήριο που έγινε µεταγενέστερα, αφού είχε λήξει
η προθεσµία υποβολής των αιτήσεων, µε αποτέλεσµα πολλοί εκ-
παιδευτικοί που διέθεταν την απαραίτητη προϋπηρεσία να µην
µπορούν να κάνουν αίτηση εκ νέου. Δεν αναρτήθηκε ποτέ πίνα-
κας κατάταξης υποψηφίων καθώς και η αναλυτική µοριοδότησή

τους, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει διαφάνεια και καθολική
αποδοχή των προσλήψεων, όπως συµβαίνει και στις υπόλοιπες
αποφάσεις προσλήψεων των αναπληρωτών. Δηλαδή η πρόσ-
ληψη στο ψηφιακό φροντιστήριο έγινε µε προσόντα, τα οποία
δεν έλεγξε ποτέ το ΑΣΕΠ. Οι διαδικασίες αυτές είχαν προκαλέσει
οργή, απογοήτευση στην εκπαιδευτική κοινότητα, υπογράµµισαν
την έλλειψη διαφάνειας και αξιοκρατίας στις προσλήψεις. Η αδυ-
ναµία τήρησης των αρχικών κριτηρίων, οι ύποπτες τροποποι-
ήσεις, η παράλειψη συνέντευξης καθιστούν σοβαρές παρατυπίες
που δεν µπορούν να αγνοηθούν. 

Επισηµαίνεται, επίσης, στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης
πως η λειτουργία του νέου ολοκληρωµένου πληροφοριακού Συ-
στήµατος Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού, το οποίο διαδέ-
χεται το Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού του ελληνικού
δηµοσίου, δεν έχει ρυθµιστεί µέχρι σήµερα. 

Περαιτέρω, η αύξηση του χρονικού διαστήµατος, συγκεκρι-
µένα ο διπλασιασµός, έπειτα από το οποίο ο δηµόσιος υπάλλη-
λος έχει δικαίωµα συµµετοχής σε νέες διαδικασίες στελέχωσης
από τα πέντε στα δέκα έτη αποτελεί αποτρεπτικό παράγοντα για
όσους ενδιαφέρονται να εργαστούν στον δηµόσιο τοµέα. Η στε-
λέχωση του δηµοσίου δεν µπορεί να γίνει µε τιµωρητικές λογι-
κές, αλλά µε πολιτικές ενίσχυσης του εισοδήµατος,
επιµορφωτικά προγράµµατα, εισαγωγή κινήτρων, ώστε η εργα-
σία στον δηµόσιο τοµέα να αποτελεί µια ασφαλή και ελκυστική
εργασιακή επιλογή. Επίσης, σε αυτή την κατεύθυνση θα συνέ-
βαλε καθοριστικά η στελέχωση όλων των θέσεων ευθύνης µε τη
διαδικασία των κρίσεων και όχι την πάγια πρακτική της ανάθε-
σης. 

Το ανώτατο όριο στόχων του άρθρου 34 δείχνει ότι δεν υπάρ-
χει σχεδιασµός ανάλογα µε τις ανάγκες, αλλά ένας εκ των προ-
τέρων διαµοιρασµός µε αµφίβολα κίνητρα και στόχους. Ο όλος
σχεδιασµός σε καµµία περίπτωση δεν καλύπτει οριζόντιες ανάγ-
κες του Δηµοσίου. Αφορά µικρό ποσοστό υπηρεσιών, ακόµη µι-
κρότερο ποσοστό δηµοσίων υπαλλήλων, µε αποτέλεσµα σε
καµµία περίπτωση να µην µπορεί να θεωρηθεί ως υγιής κινητρο-
δότηση για ενίσχυση της παραγωγικότητας. 

Επίσης δεν θεσπίζονται αντικειµενικοί και ανεξάρτητοι δείκτες
για το ποιοι υπάλληλοι συµµετέχουν και κατά πόσο στην επίτευξη
στόχων. Η απόλυτη δικαιοδοσία για τον καθορισµό των υπαλλή-
λων στη διοικητική ιεραρχία ενέχει κινδύνους µη αντικειµενικό-
τητας και ευνοιοκρατίας. Οι διατάξεις περί κινήτρων ανταποδο-
τικότητας θα οδηγήσουν µε µαθηµατική ακρίβεια σε φαινόµενα
ευνοιοκρατίας, πελατειακών σχέσεων, εξαρτήσεις των υπαλλή-
λων που θα δηµιουργήσουν ένα πολεµικό κλίµα µέσα στις δηµό-
σιες υπηρεσίες, που καθόλου δεν ευνοεί την εύρυθµη λειτουργία
και την αύξηση της παραγωγικότητας. 

Θα δηµιουργηθούν µηχανισµοί σε µικρή κοινωνία εργαζοµέ-
νων στο ίδιο περιβάλλον µε συνέπεια την εντατικοποίηση στην
εργασία ως αναγκαία συνθήκη και θα υπάρξει κατακερµατισµός
της συλλογικής συνείδησης. 

Σε αυτό το κοµµάτι ήρθε και ο πρόεδρος του Διοικητικού Επι-
µελητήριου Ελλάδας, ο οποίος κατήγγειλε ότι ανάµεσα σε όλο
αυτό τον ορυµαγδό των περιστατικών απευθείας αναθέσεων, πα-
ράλειψης του διορισµού της διοίκησης και στα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και στην κεντρική διοίκηση µέσω των ισχυου-
σών νοµοθετικών διατάξεων αλλά µε απευθείας αναθέσεις, έρ-
χεται να προστεθεί ότι σε όλη αυτή την κατάσταση τα κριτήρια
αξιολόγησης θα προέρχονται από ανθρώπους που στην πραγ-
µατικότητα έχουν επιλεγεί ιεραρχικά προϊστάµενοι µε επιλογή
όµως σε θέση ισχύος και εξουσίας να αποφασίζουν. Και στο
τέλος αυτό που πρακτικά θα επιβραβεύουν είναι το άτοµο, το
συγκεκριµένο άτοµο µε αµφίβολα υποκειµενικά κριτήρια και όχι
η οµαδική συµµετοχή, η συµπερίληψη, η αλληλεγγύη, η αλληλο-
συµπλήρωση στην εργασία, η υποστήριξη του έργου του ενός
υπαλλήλου από περισσότερους υπαλλήλους µε γνώµονα πάντα
το κοινό συµφέρον, το δηµόσιο συµφέρον στην υπηρεσία του
κάθε πολίτη. Αυτός είναι στόχος. 

Κατά τα άλλα κινεζική εταιρεία εν µέσω του τεχνολογικού ψυ-
χρού πολέµου µεταξύ των Ηνωµένων Πολιτειών και της Κίνας
χρηµατοδοτείται από την ελλειµµατική κατά 1 δισεκατοµµύριο
ΔΥΠΑ σε εξυπηρέτηση της αντιµετώπισης του ψηφιακού χάσµα-
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τος στην αγορά εργασίας, η ΔΥΠΑ των απευθείας αναθέσεων, η
οποία µόνο το 2023 άλλαξε περισσότερες από δεκαπέντε φορές
τον προϋπολογισµό της, τον προϋπολογισµό που στο άρθρο 64
παράγραφος 5 του παρόντος ζητάτε να εγκρίνει ο Υπουργός Ερ-
γασίας αναδροµικά από τη δηµοσίευση του π.δ.77/2023. 

Επί της ουσίας για τον σκοπό και τις δράσεις της ΔΥΠΑ: Στο
θέµα της ανεργίας έχουµε στοιχεία ΔΥΠΑ και ΕΛΣΤΑΤ και βλέ-
πουµε µια τεράστια απόκλιση του ποσοστού ανεργίας. Για τον
Αύγουστο του 20224 τι δηλώνει η Ελληνική Στατιστική Αρχή; Ανα-
κοινώνει 444.402 ανέργους, ενώ η ΔΥΠΑ ανακοινώνει 843.542
ανέργους. Αυτό οφείλεται πρακτικά στον διαφορετικό τρόπο
υπολογισµού µεταξύ δύο φορέων. Άρα τι επιβεβαιώνεται ακόµη
µία φορά; Ότι η στατιστική πάντα είναι ένας εύσχηµος τρόπος
για να λες ψέµατα. 

Το ποσοστό µείωσης του αριθµού των εργαζοµένων και η µεί-
ωση της ανεργίας δεν πρέπει φυσικά να συγκρίνεται µε τα δεδο-
µένα του 2013, αλλά µε τα δεδοµένα του 2009, για να εκτιµή-
σουµε θετικά τη σηµερινή κατάσταση συνυπολογισµένου του
αριθµού των νέων ανθρώπων που µαζικά έχουν µεταναστεύσει
κατά τη διάρκεια της µνηµονιακής περιόδου. Με µεθόδους δη-
µιουργικής αριθµητικής εµφανίζετε ποσοτικές εκτιµήσεις, κάνετε
αναφορά σε δηµιουργία πεντακοσίων χιλιάδων νέων θέσεων ερ-
γασίας, σε µείωση της ανεργίας στα προ µνηµονίου επίπεδα, ενώ
αποκρύπτονται από εσάς τεχνηέντως τόσο η µείωση του εργα-
τικού δυναµικού καθώς και η ποιότητα της εργασίας, η οποία έχει
τύποις και ουσία άλλη εικόνα από τη µερική απασχόληση και γε-
νικότερα από µορφές ευέλικτης εργασίας. 

Οι µισθοί τόσο σε ονοµαστικό επίπεδο αλλά κυρίως σε ισχύ οι-
κονοµικής δύναµης έχουν δραµατικά µειωθεί και το γνωρίζετε.
Η επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
είναι πρόταση της Πλεύσης Ελευθερίας πριν από έναν περίπου
χρόνο µε πρωτοβουλία της Προέδρου µας και ουδόλως φυσικά
σας έχει απασχολήσει. Συµπτωµατικά και σήµερα το ΚΚΕ µας
φέρνει την ίδια πρόταση που σαφώς υποστηρίζουµε.

Η ΔΥΠΑ στις 18 και 19 Οκτωβρίου 2024 στο Εκθεσιακό Κέντρο
Περιστερίου οργάνωσε τη γιορτή ηµερών καριέρας. Δήλωση
συµµετοχής σε αυτή την πρόσκληση παρωδία δηλώνει γνωστή
εισπρακτική εταιρεία των τραπεζών και funds καταδικασθείσα
ωστόσο από το ανώτατο πειθαρχικό των δικηγόρων για αθέµιτες
πρακτικές, µη σύννοµες προς δανειολήπτες τραπεζών. Το Σ.τ.Ε.
µάλιστα απέρριψε τις αιτήσεις ακύρωσης κατά των αποφάσεων
ποινών, πλην όµως το ανώτατο ακυρωτικό δικαστήριο έκρινε ότι
η γνωστή εταιρεία «πιράνχας» των ακινήτων των απανταχού
οφειλετών κάνει να παραµείνει σε λειτουργία, διότι συµβάλλει
στην οικονοµική ζωή µε την άµεση σύνδεσή της µε σαράντα δύο
τράπεζες και εταιρείες εκκαθάρισης. Το δίχτυ προστασίας, λοι-
πόν, αφορά πάντα τις τράπεζες, κύριοι της Κυβέρνησης, ποτέ
τον πολίτη. 

Και όλα αυτά συζητάµε σήµερα στη σκιά της προετοιµασίας,
όπως λέγεται, της επικοινωνιακής επίθεσης δύο ανεξάρτητων
αρχών, της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων και της Εθνι-
κής Αρχής Διαφάνειας µε καµπάνιες για υπηρεσίες δηµοσιότη-
τας και προβολής ύψους 5,3 εκατοµµυρίων ευρώ αθροιστικά το
επόµενο έτος. Με την αιτιολογία της ενηµέρωσης και της ευαι-
σθητοποίησης των πολιτών στο επόµενο διάστηµα θα τροφοδο-
τηθούν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε εκατοµµύρια ευρώ
προερχόµενα από τους ίδιους τους προϋπολογισµούς των
αρχών ή και το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτά τα ποσά ωστόσο θα δα-
πανηθούν σε βάρος άλλων δηµοσίων υπηρεσιών, σε βάρος της
βελτίωσης της ζωής των ανθρώπων. 

Τέλος, οι προσλήψεις στο δηµόσιο θα επιβραδυνθούν αντί να
επιταχυνθούν µε το νοµοσχέδιο, γιατί µαζικές δικαστικές προ-
σφυγές θα είναι ήδη στη φάση της προετοιµασίας τους. Το νέο
νοµοσχέδιο θίγει βασικά θεµελιώδη δικαιώµατα που κατοχυρώ-
νονται στο Σύνταγµα. Η αναδροµική ισχύ του νοµοσχεδίου όσον
αφορά τους επιτυχόντες της 2Γ’ του 2022 δεν µπορεί να ισχύσει,
γιατί οι επιτυχόντες δήλωσαν τις θέσεις τους µε βάση τα προ-
βλεπόµενα της προκήρυξης. Δεν έχουν δοθεί σαφείς εξηγήσεις
για το πώς λειτούργησε ο αλγόριθµος σχετικά µε την κατανοµή
των θέσεων στις ειδικές κατηγορίες, ούτε έχουν δηµοσιευτεί
συγκεντρωτικοί πίνακες των ειδικών κατηγοριών για να γνωρί-

ζουν οι επιτυχόντες αν και κατά πόσο εξαντλήθηκαν τα συγκε-
κριµένα ποσοστά των ειδικών κατηγοριών. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έκανε σηµαία της την αξιολόγηση
υπαλλήλων, είναι αλήθεια. Όµως σκοπός δεν είναι η αξιοκρατία
ούτε η παραγωγικότητα. Σκοπός είναι η εξασφάλιση της σιωπής
µέσα σε ένα δηµόσιο που καταρρέει από τις ελλείψεις σε τεχνικά
µέσα και ανθρώπινο δυναµικό ή µήπως και η εξασφάλιση της ευ-
φράδειας άλλων τινών; Μήπως ο συνδυασµός αυτών των δύο;

Απαραίτητη προϋπόθεση για την επιτυχή ύπαρξη του ΑΣΕΠ
είναι η µε τέτοιον τρόπο κωδικοποίηση, απλοποίηση της νοµοθε-
σίας σε κάθε επιµέρους τοµέα, έτσι ώστε αυτή να καταστεί εύ-
ληπτη, εύχρηστη, προκειµένου να αποσαφηνιστούν οι αρµο-
διότητες των οργάνων, να υπάρχει ένα σχέδιο δράσης που να
ξεκαθαρίζει ποιος θα εφαρµόσει, µε ποιον τρόπο και σε ποιο επί-
πεδο την εκάστοτε νοµοθετική επιλογή, να προηγηθεί ένα περί-
γραµµα θέσεων που χρειάζεται η διοίκηση βάση ξεκάθαρων,
µετρήσιµων στόχων. Άλλως οι δηµόσιοι υπάλληλοι θα συνεχί-
σουν να αξιολογούνται, να ανταµείβονται ή επιπλήττονται σε ένα
καθεστώς αργοµισθίας, απαξίωσης, ψυχικής ταλαιπωρίας χωρίς
κίνητρα και στόχους, σε ένα νεκρό περιβάλλον διοίκησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

ευχαριστώ για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 
Ο λόγος τώρα θα δοθεί στον τελευταίο ειδικό αγορητή από

τους Σπαρτιάτες, τον κ. Δηµητριάδη. Και ενηµερώνω ότι αµέσως
µετά θα πάρουν τον λόγο δύο συνάδελφοι από τον κατάλογο των
οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ερχό-

µαστε να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά την επι-
τάχυνση των προσλήψεων στο ΑΣΕΠ, επιφέρει τροποποιήσεις
στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλ-
λήλων και Υπαλλήλων Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου,
στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων,
αλλά και θεσπίζει ένα σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής δηµο-
σίων υπαλλήλων, το λεγόµενο µπόνους παραγωγικότητας, όπως
αποκαλείται βασικά.

Θέλω λίγο να πω το εξής. Το νοµοσχέδιο κατά την άποψή µου
εστιάζει το θέµα σε λάθος βάση. Το πρόβληµα σήµερα για τις
οργανικές θέσεις στο δηµόσιο, για τα κενά που υπάρχουν, προ-
καλείται από το ότι δεν γίνονται εγκαίρως οι απαραίτητες προσ-
λήψεις και κυρίως ο αριθµός των θέσεων που προκηρύσσονται
δεν επαρκεί για να καλύψει τα οργανικά κενά. Έχουµε συνταξιο-
δοτήσεις οι οποίες δεν αναπληρώνονται. Το θέµα λοιπόν είναι να
προκηρύσσονται επαρκείς θέσεις και κυρίως να απορροφώνται
άµεσα οι επιτυχόντες. Είχαµε και το παράδειγµα του 2Γ/2022, το
οποίο θίξαµε και στις επιτροπές. Θα το πω και εγώ στην ανάλυσή
µου. Αυτό δεν αντιµετωπίζεται επαρκώς µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Μάλιστα, θα ήθελα να πω και το εξής. Πρώτον, ενισχύεται
υπέρµετρα µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η µοριοδότηση βάσει
κριτηρίων εντοπιότητας. Να ενισχύει την εντοπιότητα, όχι όµως
σε τέτοιον βαθµό ώστε να υπάρχει θέµα και να προσκρούει στη
συνταγµατικά κατοχυρωµένη αρχή της ισότητας. Αυτό δεν το εί-
παµε εµείς. Το είπε ο Συνήγορος του Πολίτη στην ακρόαση των
φορέων, ότι µπορεί να υπάρξει σύγκρουση µεταξύ της αρχής
ισότητας και της υπέρµετρης µοριοδότησης. Δηλαδή, δεν µπο-
ρούµε εµείς να αδικούµε κάποιον που έχει διδακτορικό ή µετα-
πτυχιακό έναντι κάποιου που απλώς έχει εντοπιότητα. Αυτό θα
πρέπει να προσεχθεί. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Δεύτερον, είχαµε πει και εµείς και οι φορείς ότι δεν γνωρί-
ζουµε κατά πόσο θα είναι εφαρµόσιµο το συγκεκριµένο άρθρο,
διότι προβλέπει ότι ένας υπάλληλος θα πρέπει να υπηρετεί επί
δέκα έτη σε έναν οικείο δήµο και επί πέντε επιπλέον έτη σε µια
οικεία αρχή της περιφερειακής ενότητας. Δεν νοµίζω να είναι κά-
ποιος που θα µπορέσει επί δεκαπέντε έτη να υπηρετήσει συνε-
χώς σε έναν συγκεκριµένο δήµο. Και αυτό γιατί; Διότι όπως
ειπώθηκε και από φορείς -το είπαµε και εµείς, το είπαν και άλλοι
συνάδελφοι- σήµερα το µεγάλο πρόβληµα πάρα πολλών δηµο-
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τικών υπαλλήλων που υπηρετούν σε νησιωτικές περιοχές, ακρι-
τικές περιοχές είναι το κόστος ζωής. 

Πάρα πολλοί υπάλληλοι δεν µπορούν να ανταποκριθούν. Είναι
τόσο υψηλό το κόστος ζωής και είναι τόσο χαµηλοί οι µισθοί,
ώστε σε αρκετές περιπτώσεις πολλοί υπάλληλοι δυστυχώς είτε
δεν αποδέχονται τον διορισµό τους είτε µετά από σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα αναγκάζονται να παραιτηθούν. 

Σε αυτό δεν ευθύνονται οι ίδιοι, δεν το κάνουν λόγω τεµπελιάς
ή λόγω απροθυµίας, όπως πολλές φορές έχουµε ακούσει, αλλά
το κάνουν επειδή πολλές φορές δεν µπορούν να επιβιώσουν.
Είναι πολύ µεγάλο το κόστος επιβίωσης, ειδικά σε νησιωτικές πε-
ριοχές. Και αυτό το ξέρω από πρώτο χέρι διότι γνωρίζω άτοµα
που είχαν διοριστεί ως εκπαιδευτικοί είτε γενικότερα υπηρετούν
σε διάφορες θέσεις και διαπίστωσαν σύντοµα, σε διάφορα νησιά,
ότι δεν επαρκούσε ο µισθός για να επιβιώσουν. Μάλιστα σε πολ-
λές περιπτώσεις όσοι έχουν και οικογένειες, όσοι έχουν και δεύ-
τερο σπίτι επωµίζονται πολλές φορές και το κόστος συντήρησης
της οικογένειας αλλά και ενός δεύτερου σπιτιού. Αυτό θα πρέπει
να προσεχθεί.

Κι εδώ περνάω και στο άρθρο 9, όπου κατά την άποψή µας ει-
σάγεται µια απαράδεκτη τιµωρητική διάταξη, όπου ουσιαστικά
εάν κάποιος υπάλληλος είναι διοριστέος και δεν αποδέχεται τον
διορισµό του ή τον αποδέχεται και δεν προσέρχεται να αναλάβει
υπηρεσία ή παραιτείται µέσα σε δώδεκα µήνες, ουσιαστικά του
απαγορεύει να συµµετάσχει για τρία έτη σε διαδικασίες πλήρω-
σης θέσεων µόνιµου προσωπικού, όπως επίσης και προσωπικού
µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. 

Ουσιαστικά, λοιπόν, εµείς τι κάνουµε εδώ πέρα; Εάν κάποιος
υπάλληλος διαπιστώσει ότι δεν µπορεί να επιβιώσει, δεν επαρκεί
ο µισθός του να τον καλύψει να ζήσει µε αξιοπρέπεια σε κάποια
ακριτική ή νησιωτική περιοχή, εµείς τον τιµωρούµε ουσιαστικά.
Θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν για ποιον λόγο παραιτείται ή για
ποιον λόγο δεν αποδέχεται τον διορισµό του, να ληφθεί υπ’ όψιν,
να αναφέρεται. Όχι γενικώς και αορίστως. 

Είναι υπέρµετρη αδικία για µας. Δεν µπορεί ένας άνθρωπος ο
οποίος δεν δύναται να καλύψει τις βασικές ανάγκες διαβίωσής
του µε τον µισθό του να τον τιµωρούµε κιόλας, αντί να εξετά-
σουµε για ποιον λόγο δεν απεδέχθη ή παραιτήθηκε. Αυτό θα πρέ-
πει να αναφέρεται. Για µας είναι στη λάθος διάταξη και για µας
δεν θα πρέπει να τιµωρείται κάποιος µόνο και µόνο γιατί δεν δύ-
ναται να επιβιώσει. Αυτή είναι η άποψή µας. 

Ένα άλλο δε που θα θέλαµε να πούµε -το είχα θίξει και εγώ
στις επιτροπές, το είχα ρωτήσει και στο Υπουργείο, αλλά δεν πή-
ραµε καµµία απάντηση- είναι το άρθρο 16, όπου ουσιαστικά
έχουµε µια φωτογραφική διάταξη, που λέει το εξής, ότι δίνεται
η δυνατότητα στο ΑΣΕΠ να συνάπτει µε την εταιρεία ΔΕΘ HEL-
EXPO συµβάσεις µίσθωσης ακινήτων κατά παρέκκλιση του
ν.3130/2003 και δεύτερον συµβάσεις προµηθειών και παροχής
υπηρεσιών µε απευθείας ανάθεση κατά παρέκκλιση του
ν.4412/2016. 

Για ποιον λόγο γίνεται αυτό εδώ; Προς τι αυτή η ευνοϊκή διά-
ταξη, αυτή η ευνοϊκή ρύθµιση; Γιατί φέρνουµε ειδικά για τη ΔΕΘ
HELEXPO αυτή τη διάταξη στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Ρω-
τήσαµε και δεν πήραµε απάντηση και επειδή τυγχάνει να είµαι
Θεσσαλονικιός, θέλω να µου δοθεί µια απάντηση. Με έχει ρωτή-
σει πάρα πολύς κόσµος. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Απάντησα στην επιτροπή.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ωραία.
Δεύτερον, στο άρθρο 18 θα θέλαµε και εµείς µε τη σειρά µας

να πληρωθούν οι θέσεις στο δηµόσιο των ετών 2022 και 2023,
2024 και 2025, από τους επιτυχόντες στον διαγωνισµό 2Γ/2022,
και όχι ξέρετε αυτή τη στιγµή να έρχονται επιτυχόντες στις επι-
τροπές να διαµαρτύρονται και να λένε ότι ακόµα δεν έχουν απορ-
ροφηθεί. 

Αυτοί οι άνθρωποι έκαναν µια προσπάθεια, έκαναν έναν αγώνα
για να διοριστούν και είναι οι άνθρωποι διοριστέοι. Θα πρέπει
αυτοί οι άνθρωποι να απορροφηθούν. Πρέπει πρώτα από όλα να
απορροφηθούν οι ίδιοι, να υπάρξει προτεραιότητα και όχι να
προκηρυχθεί κάτι διαφορετικό. Πρώτα θα δώσετε προτεραι-
ότητα σε αυτούς που έχουν επιτύχει, στους επιτυχόντες και όχι

σε κάποιους άλλους. Αυτό θα πρέπει να το δούµε βασικά, είναι
ένα σοβαρό ζήτηµα.

Τώρα, αναφορικά µε το µπόνους παραγωγικότητας, κοιτάξτε
εµείς θα πούµε λίγο το εξής. Ειπώθηκαν πολλά για το µπόνους
παραγωγικότητας. Πρώτα απ’ όλα το µπόνους παραγωγικότητας
υπόκειται σε φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. Δεν ξέρουµε
τι θα περισσέψει στον υπάλληλο. Εµείς πάλι θα θέλαµε να προ-
τείνουµε, θα ήταν καλύτερο κατά την άποψή µας, να υπάρξει µια
αύξηση µισθών αντί να είναι ένα µπόνους το οποίο φορολογείται. 

Όµως θεωρούµε πως οι σηµερινοί υπάλληλοι δεν καλύπτονται
από το µπόνους παραγωγικότητας. Οι σηµερινοί υπάλληλοι θέ-
λουν ένα καλύτερο κόστος διαβίωσης, καλύτερες εργασιακές
συνθήκες, να υπάρχουν καλύτερες συνθήκες κτηριακές σε πάρα
πολλές δηµόσιες υπηρεσίες και κυρίως να ξέρουν -το είπα και
πριν- ότι όπου και να πάνε θα µπορούν να διαβιούν αξιοπρεπώς.
Δεν γνωρίζω κατά πόσον αυτό θα καλυφθεί από το µπόνους πα-
ραγωγικότητας, το οποίο όπως είπα φορολογείται και υπόκειται
σε ασφαλιστικές εισφορές. Οπότε µένει κάτι ελάχιστο στον
υπάλληλο, στον διορισµένο.

Όπως επίσης, για την αξιολόγηση, ακούσαµε από πάρα πολ-
λούς φορείς ότι υπάρχουν πάρα πολύ σοβαρές ενστάσεις για
τον τρόπο µε τον οποίο θα γίνεται η αξιολόγηση, ποιοι θα την κά-
νουν και κυρίως ποιος θα είναι τρόπος. Θα είναι κάποιος προ-
ϊστάµενος, ο οποίος θα έχει κοµµατικά κριτήρια; Θα το κάνει
αντικειµενικά; Υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα. 

Όπως επίσης, ειπώθηκε από τους εκπροσώπους της τοπικής
αυτοδιοίκησης ότι η αξιολόγηση έχει πάρα πολλά προβλήµατα,
γιατί αφορά διαφορετικές ειδικότητες και πάρα πολλούς διαφο-
ρετικούς τοµείς, οι οποίοι έχουν τελείως διαφορετικές ανάγκες.
Αυτό δεν καλύπτεται από το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σε γενικές γραµµές θα πρέπει να πούµε ότι το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο δεν πετυχαίνει τον σκοπό του. Προσπαθεί µεν µε κά-
ποιους τρόπους επιφανειακά να λύσει κάποιο θέµα, το θέµα των
οργανικών θέσεων. Όµως κατά την άποψή µας, πάγια θέση µας
είναι ότι εάν δεν προκηρύσσονται εγκαίρως και επαρκώς οι απα-
ραίτητες θέσεις στο δηµόσιο, θα έχουµε µονίµως οργανικά κενά
και ό,τι και να κάνουµε, όσες επιταχύνσεις και να κάνουµε, θα
έχουµε µονίµως πρόβληµα.

Επίσης -και εµείς το ζητάµε- θα πρέπει να υπάρξει µια αύξηση
των µισθών στους δηµοσίους υπαλλήλους, θα πρέπει να υπάρξει
µια ρύθµιση στο κόστος διαβίωσης και κυρίως να µπορούν αυτοί
οι άνθρωποι να διαβιούν αξιοπρεπώς και να µην αναγκάζονται να
παραιτούνται ή να αρνούνται τον διορισµό τους. Διότι αυτό γίνε-
ται σε πολλές περιπτώσεις, λόγω του ότι αντιµετωπίζουν µεγάλο
πρόβληµα επιβίωσης και διαπιστώνουµε ότι δεν µπορούν να επι-
βιώσουν. Αυτά περί του νοµοσχεδίου.

Τώρα, επειδή είχαµε την τιµητική µας από το ΠΑΣΟΚ µε µια
τροπολογία που κατατέθηκε, ήθελα να δώσω κάποιες απαντή-
σεις, γιατί κάποτε θα πρέπει να ειπωθούν κάποια πράγµατα. Θα
περίµενα, ξέρετε, από ένα κόµµα το οποίο χρωστάει 430 εκατοµ-
µύρια να λύσει αυτό το θέµα και όχι να ασχολείται µε τη χρηµα-
τοδότηση τη δική µας. Και περίµενα από τους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, που δεν είναι και κανένας εδώ, να έρθουν να µας πουν
πώς δηµιουργήθηκαν τα χρέη, πώς θα τα αποπληρώσουν και σε
πόσο χρονικό διάστηµα. Διότι ξέρετε αυτή τη στιγµή που µιλάµε
έξω υπάρχουν πολίτες που χάνουν το σπίτι τους για πενήντα και
εξήντα χιλιάδες ευρώ! 

Δεν µπορεί λοιπόν να είναι ένα κόµµα που είναι καταχρεωµένο
να έρχεται να λέει «Κόψτε τη χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών».
Ορίστε, εσείς τι θα κάνετε µε τη δική σας; Θα τη συµψηφίσετε
µε τα χρέη; Δεν είναι και κανένας εδώ να µου απαντήσει. Ας µου
απαντήσει όποιος θέλει! Θα δεχθείτε η κρατική χρηµατοδότηση
να πηγαίνει απευθείας στο χρέος ή όχι; 

Δεύτερον, η τροπολογία, που τη διαβάζω, έχει τρία προβλή-
µατα. Πρώτον, είναι φωτογραφική. Μόνο το έµβληµά µας δεν
βάζει επάνω. 

Δεύτερον, παραβιάζει το τεκµήριο αθωότητας γιατί µιλάει για
καταδίκη σε οποιονδήποτε βαθµό, ενώ είναι γνωστό ότι βάσει
της ΕΣΔΑ πρέπει να τελεσιδικήσει µια απόφαση. Μέχρι τότε κα-
λύπτεσαι από το τεκµήριο αθωότητας και µάλιστα στο ποινικό
σκέλος θα πρέπει να καταστεί αµετάκλητη η απόφαση. Έτσι γνω-
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ρίζω εγώ στα νοµικά που ξέρω. Αν τα έµαθα λάθος και ισχύει κάτι
διαφορετικό, τι να σας πω. Έτσι τα έµαθα στη Νοµική εγώ. Εκτός
αν έχεις άλλα κριτήρια ανάλογα µε το ποιος είσαι. 

Και ξέρετε κάτι άλλο; Άµα να αρχίζουµε και θεσπίζουµε κριτή-
ρια εξαιρέσεως από την ΕΣΔΑ, από το τεκµήριο αθωότητας, τότε
-συγγνώµη που θα το πω- χαθήκαµε. Κι αυτό είναι πάρα πολύ σο-
βαρό. Και αφορά κι άλλους. 

Τρίτον και πιο σηµαντικό, αναπαράγεται ακόµη µια φορά η πα-
ραφιλολογία περί κρυφής ηγεσίας, η οποία δεν έχει αποδειχθεί
πουθενά δικαστικώς. Κανένα δικαστήριο δεν το έχει αποφασίσει.
Ακόµα και το εκλογοδικείο είπε ότι δεν είναι επαρκείς ενδείξεις
αυτά τα οποία προσκοµίστηκαν από τους ενιστάµενους, όταν
µας είχαν γίνει οι ενστάσεις. Ακόµη διερευνάται. Το ποινικό σκέ-
λος δεν έχει καν διερευνηθεί.

Όσον αφορά την ποινική δίκη, να σας πω ότι στην ποινική δίκη,
πρώτον, δεν είναι δεδοµένο ότι θα καταδικαστούµε. Εγώ θεωρώ
ότι θα αθωωθούµε. Ένα αυτό. Και, δεύτερον, και πιο σηµαντικό,
πρέπει η απόφαση να καταστεί αµετάκλητη. 

Ο κ. Παπαντωνίου, που πρόσφατα αθωώθηκε, επί είκοσι δύο
χρόνια πήγαινε στις δικαστικές αίθουσες και έλεγαν «Είναι
αθώος, είναι αθώος». Αθωώθηκε τελικά. Ήταν βέβαια τυχερός,
είχε µια θεία από τη Νιγηρία, τυχερός ήταν ο άνθρωπος. Μακάρι
να την είχαµε κι εµείς αυτή τη θεία. Δεν την έχουµε, ατυχήσαµε
δυστυχώς. Αλλά πάλι, αυτός αθωώθηκε µετά από είκοσι δύο χρό-
νια. Εµείς κατευθείαν µε την ποινική δίωξη, κι έβγαλαν καταδικα-
στική απόφαση µερικοί. Τι να πω!

Λοιπόν, για να τελειώνω, ας ασχοληθούνε µερικοί µε τα προ-
βλήµατα του ελληνικού λαού, στα οποία δεν είµαστε εµείς το
πρόβληµα. Δεύτερον, ας ασχοληθούν µε το πώς θα πληρώσουν
τα χρέη τους και ας µην ασχοληθούν µαζί µας. 

Δεύτερον, επειδή µιλάµε για προστασία της δηµοκρατίας, ποια
προστασία της δηµοκρατίας; Με εκλογές µπήκαµε απ’ ό,τι θυ-
µάµαι. Δεν πήραµε κάνα άρµα µάχης ή καµµιά ταξιαρχία αλεξι-
πτωτιστών και απ’ τα αλεξίπτωτα µπήκαµε και κάναµε κατάληψη.
Δεν ξέρω! Εκτός αν επειδή µπήκαµε µέσα, κάποιους ενοχλή-
σαµε. 

Λοιπόν, δεν υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Εννοείται είµαστε
κατά της τροπολογίας του ΠΑΣΟΚ. Τα υπόλοιπα θα τα πω στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Περνάµε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική προ-

τεραιότητα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας από την
πρώτη στιγµή που έλαβε τη λαϊκή εντολή, εδώ και πεντέµισι πε-
ρίπου χρόνια, είναι η βελτίωση της λειτουργίας του κράτους και
η αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών προς τη δηµό-
σια διοίκηση.

Το µεγάλο αυτό στοίχηµα για έναν σύγχρονο και αποτελεσµα-
τικό δηµόσιο τοµέα, κατά κοινή οµολογία, έχει αρχίσει να κερδί-
ζεται µε τις σηµαντικές πρωτοβουλίες που ήδη εφαρµόζονται
στην πράξη, όπως για παράδειγµα, η ψηφιοποίηση του κράτους.
Αυτό δεν σηµαίνει φυσικά ότι δεν µπορούν να γίνουν πολλά
ακόµα προς αυτή την κατεύθυνση, σε υλοποίηση πάντα των προ-
εκλογικών µας δεσµεύσεων, και µε στόχο, θα έλεγα, ένα πιο ποι-
οτικό, αποτελεσµατικό και προσβάσιµο δηµόσιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοµβικός σταθµός σε αυτή την
προσπάθεια είναι το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, το οποίο
αποτελεί ένα ακόµα βήµα για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση
µιας χρόνιας παθογένειας του ελληνικού κράτους. Γιατί παθογέ-
νεια είναι να χρειάζεται κάποιος νέος δηµόσιος υπάλληλος δύο-
τρία ή και περισσότερα χρόνια για να διοριστεί και να αναλάβει
υπηρεσία. Παθογένεια είναι κρίσιµοι τοµείς του δηµόσιου τοµέα
να χρειάζονται προσωπικό, αυτό να έχει εγκριθεί, να έχουν εξα-
σφαλιστεί οι πόροι και για γραφειοκρατικούς λόγους να καθυ-
στερούν οι τοποθετήσεις στις συγκεκριµένες θέσεις. 

Σήµερα έχουµε την ευκαιρία να προχωρήσουµε στη νοµοθέ-
τηση µιας σπουδαίας µεταρρύθµισης, που δεν αφορά µόνο τις

διοικητικές διαδικασίες, αλλά στην ουσία αφορά τον ίδιο τον πο-
λίτη και τις υπηρεσίες που λαµβάνει. Στην καρδιά αυτής της µε-
ταρρύθµισης βρίσκεται το ΑΣΕΠ, ένας θεσµός που συµπληρώνει
τριάντα χρόνια λειτουργίας και εγγυάται την αξιοκρατία και τη
διαφάνεια στις προσλήψεις του δηµόσιου τοµέα. Αυτό που θέ-
λουµε να κάνουµε µε το παρόν σχέδιο νόµου, είναι να το εκσυγ-
χρονίσουµε, να του δώσουµε τα εργαλεία για να λειτουργεί πιο
ευέλικτα και να προχωρά πιο γρήγορα τις διαδικασίες. 

Η πρόκληση που έχουµε µπροστά µας είναι διπλή. Από τη µία,
να επιταχύνουµε τις διαδικασίες προσλήψεων για να καλυφθούν
οι κενές θέσεις στο δηµόσιο, και έτσι να βελτιώσουµε τη λειτουρ-
γία του. Στόχος µας είναι ο χρόνος από τη διενέργεια του διαγω-
νισµού µέχρι την έκδοση των οριστικών αποτελεσµάτων και την
ανάληψη των θέσεων από τους επιτυχόντες, να µειωθεί περίπου
στους έξι µήνες. Όλα αυτά φυσικά, κυρία Υφυπουργέ, θα κριθούν
στο πεδίο. Από την άλλη, να συνεχίσουµε να εγγυόµαστε ότι η δια-
δικασία είναι αδιάβλητη αξιοκρατική και απολύτως διαφανής. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, επιδιώκει να συνδυάσει την αποτελε-
σµατικότητα µε τη διαφάνεια. Αυτό θα γίνει µε τις ψηφιακές πα-
ρεµβάσεις που προωθούνται, ώστε κάθε υποψήφιος να µπορεί
να υποβάλει τα δικαιολογητικά του γρήγορα και εύκολα, χωρίς
να χάνεται χρόνος µε χειροκίνητες διαδικασίες. Οι διαλειτουργι-
κότητες µεταξύ των µητρώων του δηµοσίου θα επιτρέπουν την
αυτόµατη άντληση των απαραίτητων στοιχείων, κάτι που θα εξα-
λείψει την ανάγκη συλλογής εγγράφων και που, προφανώς, θα
επιταχύνει τον έλεγχο. Αυτό πρακτικά σηµαίνει λιγότερη γραφει-
οκρατία, ταχύτερη εξέταση των αιτήσεων και τελικά γρηγορό-
τερη πρόσληψη. 

Πρακτική επιδίωξή µας µε µία φράση είναι: όλα να γίνονται πιο
σύντοµα, αλλά και µε απόλυτη διαφάνεια. Οι υποψήφιοι δηµόσιοι
υπάλληλοι θα δηλώνουν από την αρχή τη θέση για την οποία εν-
διαφέρονται, προκειµένου να µην την απορρίπτουν εκ των υστέ-
ρων. Τα απαραίτητα δικαιολογητικά θα ελέγχονται ψηφιακά,
µέσω εσωτερικών διασταυρώσεων, και µε την υποστήριξη του
συναρµόδιου Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Και βέβαια
ο κάθε ενδιαφερόµενος θα µπορεί να καταθέσει τα δικαιολογη-
τικά του και να περνά τα σχετικά τεστ, ανεξάρτητα από το εάν
εκείνο το διάστηµα τρέχει κάποιος σχετικός διαγωνισµός.

Μια σηµαντική πτυχή της συγκεκριµένης νοµοθετικής πρωτο-
βουλίας είναι να δώσουµε προτεραιότητα στους κατοίκους των
ορεινών και νησιωτικών περιοχών, όπου η στελέχωση του δηµο-
σίου είναι πολλές φορές εξαιρετικά δύσκολη, έως και αδύνατη.
Με τη θεσµοθέτηση επιπλέον µοριοδότησης για τους κατοίκους
αυτών των περιοχών στηρίζουµε την παραµονή τους στον τόπο
τους και παράλληλα αντιµετωπίζουµε την υποστελέχωση των το-
πικών δηµόσιων υπηρεσιών. Επιπλέον, η πρόβλεψη για την ανα-
πλήρωση θέσεων που δεν αποδέχονται οι υποψήφιοι, εξασφα-
λίζει ότι δεν θα υπάρχει αδικαιολόγητη καθυστέρηση. Όταν κά-
ποιος δεν αποδέχεται µία θέση, το κράτος πρέπει να προχωρά
µε ταχύτητα στην αναπλήρωση αυτής της θέσης, ώστε οι δηµό-
σιες υπηρεσίες να λειτουργούν οµαλά. 

Το νοµοσχέδιο, βεβαίως, δεν περιορίζεται µόνο στη βελτίωση
των διαδικασιών πρόσληψης. Εισάγει, επίσης, ένα νέο σύστηµα
κινήτρων και ανταµοιβής για τους δηµοσίους υπαλλήλους. Επι-
βραβεύουµε την παραγωγικότητα και ενθαρρύνουµε την επί-
τευξη στόχων, µε βάση αντικειµενικά και συγκεκριµένα κριτήρια.
Έτσι το δηµόσιο γίνεται πιο αποδοτικό, αλλά και οι υπάλληλοί
του αισθάνονται ότι οι προσπάθειές τους αναγνωρίζονται και αν-
ταµείβονται. Άξιο αναφοράς είναι δε ότι το εν λόγω νοµοθέτηµα
εισάγει µέριµνα για τα άτοµα µε αναπηρίες, προκειµένου να κα-
λύπτονται κατά προτεραιότητα, όπου και όταν απαιτείται. Βελ-
τιώνει τις µετατάξεις και διευρύνει τη συνυπηρέτηση, µε στόχο
την πιο εύρυθµη λειτουργία του κράτους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-
τελεί ένα αποφασιστικό βήµα προς έναν καλύτερο και πιο λει-
τουργικό δηµόσιο τοµέα. Η ενίσχυση του ΑΣΕΠ, η ψηφιοποίηση
των διαδικασιών και η εισαγωγή συστήµατος κινήτρων δεν είναι
µόνον αναγκαίες, αλλά θα έλεγα και αναπόφευκτες για την κα-
λύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη και µε αυτή την
πρωτοβουλία συµβάλλει σε αυτό. 
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Θέλω να πιστεύω ότι τα κόµµατα της αντιπολίτευσης -παρά το
γεγονός ότι δεν το βλέπω- θα ανταποκριθούν θετικά, αφήνοντας
στην άκρη τις όποιες µικροκοµµατικές σκοπιµότητες και προτάσ-
σοντας τα οφέλη, για τους πολίτες και τη βελτίωση της ποιότη-
τας ζωής τους. Στο πλαίσιο αυτό, έστω και τώρα, σας καλώ να
υπερψηφίσουµε, βάζοντας ένα ακόµα λιθαράκι στην πορεία της
χώρας µας προς τα εµπρός. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο,

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υφυπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου
πρώτα από όλα µια σύντοµη αναφορά στα φλέγοντα ζητήµατα
που όλοι παρακολουθούµε να συµβαίνουν στη Μέση Ανατολή,
καθώς θεωρώ ότι είναι χρέος µας να υπενθυµίζουµε στον ελλη-
νικό λαό ότι πολύ κοντά µας εδώ και έναν χρόνο εκτυλίσσεται
µια ολοένα και κλιµακούµενη σύρραξη που έχει οδηγήσει σε µια
τεράστια ανθρωπιστική κρίση. 

Ο αριθµός των νεκρών στη Γάζα ανέρχεται µέχρι στιγµής, πε-
ρίπου, στους σαράντα τρεις χιλιάδες. Και, δυστυχώς, δεν φαίνε-
ται να υπάρχει προς το παρόν κάποιο παράθυρο αποκλιµά-
κωσης. Αντιθέτως, αυτό που διαφαίνεται είναι η διασπορά της
σύγκρουσης σε περιφερειακό επίπεδο, αλλά και η επέκταση
αυτής σε άλλους τοµείς, πέραν του πεδίου µάχης. Θα έπρεπε σε
κάθε περίπτωση ως χώρα, µε σεβασµό στην ιστορία, στις αρχές
και στις αξίες του Διεθνούς Δικαίου και του ανθρωπισµού, να επι-
διώκουµε σε όλα τα fora την κατάπαυση του πυρός και τη συνο-
λική αποκλιµάκωση της κατάστασης. 

Θα αναφερθώ τώρα στο νοµοσχέδιο της σηµερινής συνεδρία-
σης. Καλούµαστε να συζητήσουµε επί των διατάξεων του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών για την επιτάχυνση
προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, και να συζητήσουµε τροποποιήσεις
στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλ-
λήλων και Υπαλλήλων ΝΠΔΔ, και άλλες διατάξεις. Επίσης, κα-
λούµαστε να αναρωτηθούµε το εξής. Είναι η πρώτη φορά που
καλούµαστε να συζητήσουµε για τον ΑΣΕΠ επί της διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας; Η απάντηση είναι όχι. Το 2021 µε
τον ν.4675 η ίδια Κυβέρνηση είχε φέρει το σχέδιο νόµου που
έγινε νόµος του κράτους µε τίτλο: «Εκσυγχρονισµός του συστή-
µατος προσλήψεων στον δηµόσιο τοµέα και ενίσχυση του Ανώ-
τατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού και λοιπές διατάξεις».
Γιατί, λοιπόν, βρισκόµαστε πάλι σήµερα εδώ µε ένα αντικείµενο
νοµοσχεδίου που έχει τον ίδιο σκοπό µε αυτόν του 2021 και που
και τα δύο έχουν ένα κοινό παρονοµαστή: την επιτελική διακυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; 

Εµείς θεωρούµε ότι ο θεσµός του ΑΣΕΠ είναι και µπορεί να
λειτουργήσει ως ένα σπουδαίο εργαλείο για τον δηµόσιο τοµέα
και τη δηµόσια διοίκηση, και πρέπει να λάβει την απαραίτητη στή-
ριξη και ενίσχυση. Η αποσπασµατικότητα των διατάξεων, η φαι-
νοµενική τυχαιότητα των προτεινόµενων µεταρρυθµίσεων και
ακόµη χειρότερα ο εµφανής τιµωρητικός, θα έλεγα, χαρακτήρας
κάποιων εξ αυτών, ειλικρινώς δεν καταλαβαίνουµε τι ακριβώς
εξυπηρετούν. 

Και, πράγµατι, αναρωτιόµαστε, είναι στόχευση της Κυβέρνη-
σης η αποσάθρωση ενός σοβαρού θεσµού, όπως είναι το ΑΣΕΠ,
ή είναι θέµα έλλειψης ικανότητας η ολοκληρωµένη και αποτελε-
σµατική παρέµβαση για την ενίσχυσή του; Για ποιον λόγο να µην
επιθυµεί µια Κυβέρνηση την ενίσχυση ενός θεσµού που εγγυάται
τη διαφάνεια και την αξιοκρατία; Άραγε, δεν είναι αυτές οι αξίες,
οι πυλώνες, για να δουν οι πολίτες αυτής της χώρας καλύτερες
µέρες; 

Πράγµατι, µέσα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου δεν δια-
κρίνεται η πρόθεση της Κυβέρνησης να προωθήσει και να εξα-
σφαλίσει αυτές τις βασικές αρχές. 

Θα ήθελα να επικεντρωθώ σε κάποιες διατάξεις που µου έκα-
ναν ιδιαίτερη εντύπωση και δεν καταλαβαίνω µε ποιον τρόπο θα
ενισχυθεί µέσω αυτών το ΑΣΕΠ. Στο άρθρο 7, για τη συµµετοχή

του τακτικού προσωπικού στη διαδικασία πλήρωσης θέσεων, αυ-
ξάνεται η απαιτούµενη περίοδος από την ηµεροµηνία διορισµού
πρόσληψης από τα πέντε στα δέκα χρόνια, παρεµποδίζοντας
έτσι την κινητικότητα µέσα στον δηµόσιο τοµέα. Αναφέρθηκε
από όλους τους συναδέλφους προηγουµένως το ζήτηµα αυτό. 

Στο ίδιο πνεύµα βρίσκεται και η διάταξη του άρθρου 9 περί
πλήρωσης θέσεων στην περίπτωση µη αποδοχής διορισµού, µη
ανάληψης υπηρεσίας ή παραίτησης εντός δώδεκα µηνών, που
οδηγεί σε τριετή αποκλεισµό από τις διαδικασίες πλήρωσης
κενών θέσεων. 

Και έρχοµαι και στην ενίσχυση της µοριοδότησης εντοπιότη-
τας. Είναι ένα θετικό µέτρο. Ακούστηκε και κατά τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής. Όντως
ενισχύεται η εντοπιότητα διά µέσου της µοριοδότησης, ίσως και
υπέρµετρα σηµείωσαν κάποιοι. Όµως, παράλληλα διαβάζουµε
στο νοµοσχέδιο τη σχετική διάταξη του άρθρου 12 που µας λέει
ότι θα παραταθεί το διάστηµα υποχρεωτικής παραµονής στις
αποµακρυσµένες περιοχές από τα δέκα στα δεκαπέντε χρόνια. 

Αυτό το µέτρο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, εγκλωβίζει
τον κόσµο και λειτουργεί αποθαρρυντικά και αντίθετα µε τον
σκοπό του ΑΣΕΠ, που είναι η προσέλκυση κόσµου µε ικανότητα
στον δηµόσιο τοµέα. Αυτό το µέτρο περιορίζει την επαγγελµα-
τική εξέλιξη. Και ναι µεν κατανοούµε ότι µε τη µοριοδότηση της
εντοπιότητας δίνεται ένα κάποιο κίνητρο για την ανάληψη αναγ-
κών υποστελέχωσης -παρουσιάζεται κυρίως σε παραµεθόριες,
δυσπρόσιτες και νησιωτικές περιοχές- αλλά δεν αρκεί αυτό όταν
έχουµε σοβαρές ελλείψεις σε υποδοµές στις περιοχές αυτές, ελ-
λείψεις σε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, σε ασφαλείς και συ-
χνές συγκοινωνίες, σε έργα υποδοµών και άλλα πολλά. 

Τέλος, θα κάνω µια αναφορά στο µπόνους παραγωγικότητας
και θέλω να δηλώσω ευθύς αµέσως ότι εµείς είµαστε υπέρ και
υπερασπιζόµαστε την αναγνώριση του έργου των υπαλλήλων
του δηµοσίου τοµέα. Εδώ, όµως, προκύπτει µια σειρά από ερω-
τήµατα. Πώς ακριβώς εξασφαλίζονται τα εχέγγυα για το ποιος
θα πάρει αυτά τα µπόνους; Ποιοι είναι οι δείκτες που καθορίζουν
την απόδοση; Η δαπάνη για το µπόνους παραγωγικότητας θα
ανέλθει στα 40 εκατοµµύρια ευρώ συνολικά. Φαίνεται ότι δεν
επαρκεί. Και αναρωτιόµαστε σε ποιους ακριβώς θα δοθεί αυτό
το µπόνους. Θα µπορούσε αυτή η πρόβλεψη, για την ενίσχυση
της παραγωγικότητας, να λειτουργήσει ως ένα χρήσιµο εργαλείο
που θα είχε πολλαπλά οφέλη και που θα παρείχε κίνητρα για την
παραγωγή έργου ποιοτικά ανωτέρου και θα λειτουργούσε ανα-
κουφιστικά σαν µια ενίσχυση του εισοδήµατος των εργαζοµένων,
που βλέπουν το µισθό τους να εξανεµίζεται πριν τελειώσει ο
µήνας. Χωρίς, όµως, τις απαραίτητες δικλίδες φαίνεται ότι καθί-
σταται κενό γράµµα. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τίτλος του νοµο-
σχεδίου δηµιούργησε προσδοκίες για την πραγµατική ενίσχυση
του ΑΣΕΠ, που το ίδιο το κείµενο ήρθε να τις διαψεύσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει τώρα από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Λια-

κούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, άκουσα τον κ.

Δηµητριάδη πριν, των Σπαρτιατών, µπερδεµένος πολύ ήταν. Δεν
ξέρω ακριβώς τι ήθελε να µας πει ο κ. Δηµητριάδης σήµερα.
Ήθελε να µας πει ότι τα κόµµατα χρωστάνε χρήµατα, τα οποία
δεν έχουν τακτοποιήσει και κακώς παραβιάζονται τα δικαιώµατα
των Σπαρτιατών, όταν το ΠΑΣΟΚ καταθέτει σήµερα τροπολογία
µε την οποία ζητάει να µην χρηµατοδοτούνται οι Σπαρτιάτες,
διότι, από ολιγωρία της Κυβέρνησης θέλω να πιστεύω και όχι
σκοπιµότητα, χρηµατοδοτούνται και µάλιστα µε πολύ µεγάλα
ποσά οι Σπαρτιάτες, τη στιγµή που ήδη έχουµε αποφάσεις της
ελληνικής δικαιοσύνης που λένε ότι το κόµµα των Σπαρτιατών
κατευθύνεται, διευθύνεται και έχει πραγµατικό ηγέτη τον Ηλία
Κασιδιάρη; 

Του 2024 είναι, κύριοι συνάδελφοι, η απόφαση αυτή. Έχουµε
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και προηγούµενες αποφάσεις του 2020. Και θυµίζω σε όλους, γιατί
µιλάµε στον ναό της δηµοκρατίας, στο Κοινοβούλιο κ.λπ., ότι σύµ-
φωνα βεβαίως µε το άρθρο 29 του Συντάγµατος παράγραφος 2,
τα πολιτικά κόµµατα χρηµατοδοτούνται, όπως λέει ο κ. Δηµητριά-
δης των Σπαρτιατών, πλην όµως έχει και παράγραφο 1 το άρθρο
29 του Συντάγµατος, που λέει ότι τα κόµµατα θα πρέπει να υπη-
ρετούν το δηµοκρατικό πολίτευµα, το οποίο δεν υπηρετούν οι
Σπαρτιάτες. Είναι εκτός συνταγµατικού τόξου, για να τα λέµε τα
πράγµατα µε το όνοµά τους, διότι διευθύνονται από καταδικασµέ-
νους για εγκληµατική οργάνωση µε απόφαση του 2020. 

Το ΠΑΣΟΚ, που πάντοτε υπήρξε το ανάχωµα στη Χρυσή Αυγή
και σε όλα τα παράγωγά της όπως είναι οι Σπαρτιάτες, ανέλαβε
αυτή την πρωτοβουλία, τη θεσµική πρωτοβουλία, προκειµένου
να βάλει τα πράγµατα σε τάξη και να ανακόψει την ενίσχυση
αυτού του µορφώµατος, που πηγάζει από µία συνταγµατική διά-
ταξη και δεν τη δικαιούται. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, στην Κυβέρνησή σας αυτό που πρέπει να πω,
γιατί δική σας ολιγωρία είναι -επαναλαµβάνω- αν όχι σκοπιµό-
τητα, θα πρέπει να αποδεχθείτε την τροπολογία και βεβαίως να
αποκαταστήσετε τα πράγµατα, διότι ελέγχεστε γι’ αυτό που
έπρεπε να έχετε δει εσείς πρώτοι και όχι εµείς κόµµα της Αντι-
πολίτευσης. Ελέγχεστε. 

Τώρα στα σηµερινά. Τα έχει αναπτύξει ήδη ο εισηγητής µας
κ. Χρηστίδης. Ξέρετε ότι είναι ταυτοτικό ζήτηµα για µας όταν µι-
λάµε για το ΑΣΕΠ, δεν χρειάζεται να το πω. Ο αείµνηστος Ανα-
στάσης Πεπονής και το ΠΑΣΟΚ είναι αυτοί που άνοιξαν τον
µεγάλο δρόµο για να φύγουν από τα µάτια του λαού οι Μαυρο-
γιαλούρηδες της Δεξιάς και οι Γκρούεζοι. Εµείς το κάναµε αυτό.
Και βεβαίως το κύρος του κράτους στα µάτια των πολιτών απο-
καταστάθηκε όταν µια θέση στο δηµόσιο ήταν αποτέλεσµα µόνο
µιας πελατειακής συναλλαγής και τίποτε άλλο. 

Αυτή ακριβώς, αγαπητοί συνάδελφοι, ήταν η αποστολή και η
αξία του ΑΣΕΠ που οραµατιστήκαµε εµείς, να δώσουµε ίσες ευ-
καιρίες, αλλά ταυτόχρονα να εξοπλίζουµε τη δηµόσια διοίκηση
µε άξια στελέχη και έτσι ακριβώς αναβαθµίζονται και οι υπηρε-
σίες που παρέχει το κράτος στους πολίτες. 

Τώρα µας φέρνετε σήµερα, κύριε Υπουργέ, ένα νοµοσχέδιο
τόσο µικρό και τόσο λίγο, για άλλη µια φορά. Εξαγγέλλετε πάν-
τοτε τα µεγάλα, περιµένουµε µεγάλες αλλαγές και στο τέλος µας
φέρνετε κάτι τόσο µικρό και ελάχιστο, που εξαντλείται σε εξαγ-
γελίες -δήθεν- για επιτάχυνση των προσλήψεων, καλύτερη στε-
λέχωση στη λειτουργία του δηµοσίου και λοιπά. Ποιου; Του
γερασµένου δηµοσίου µε υπαλλήλους άνω των πενήντα πέντε
ετών; Ένα δηµόσιο µη ελκυστικό στη νέα γενιά και αυτό δεν σας
νοιάζει καθόλου. Κατά τα άλλα, µας πειράζει που έχουµε 65%
αποχή στις εκλογές και δεν έρχεται η νέα γενιά να ψηφίσει. Τι να
ψηφίσει; Εµάς να ψηφίσει; Μα µας βλέπει και την αποτρέπουµε,
το σύνολο του πολιτικού συστήµατος. Ξέρετε ότι εγώ ποτέ δεν
νίπτω τας χείρας µου ως Πόντιος Πιλάτος. 

Και λέω: Θα το διορθώσουµε αυτό; Η νέα γενιά δεν εµπιστεύε-
ται το δηµόσιο σύστηµα. Και γιατί δεν το εµπιστεύεται; Χαµηλές
αµοιβές, πρωτοκαθεδρία στους ηµετέρους, οµογάλακτους κάθε
φορά. Περαιτέρω καµµία ανάπτυξη, καµµία εξέλιξη και όταν κά-
ποιος αποφασίζει µε τροµερό βιογραφικό να κάνει την αίτησή
του στο δηµόσιο, µε διάβασµα, µε φροντιστήρια µε παραπαιδεία
-αφήστε το αυτό, άλλο κρατούµενο- έχει να περιµένει τρία και
τέσσερα χρόνια. Και ήρθε ο κ. Βορίδης, γιατί εµείς διασταυρώ-
σαµε τα ξίφη µας το 2023 εδώ, για να µας πει «σωθήκαµε» και
τέλος. «Φτιάχνω µία µεγάλη δεξαµενή όπου θα έχω πανελλήνιο
γραπτό διαγωνισµό, κάθε χρόνο καλύπτω εκκρεµείς θέσεις, µελ-
λοντικές ανάγκες του δηµοσίου, προσλήψεις µέσα σε επτά µήνες
αντί για δύο χρόνια, τελείωσαν τα βάσανα του ελληνικού λαού».

Εµείς είπαµε τότε του κ. Βορίδη µε πολύ σεβασµό «κύριε
Υπουργέ µου, αυτά που λέτε ούτε στη φαντασία σας δεν µπο-
ρείτε να τα εφαρµόσετε σε αυτό το σύστηµα που ήδη έχετε φτιά-
ξει». Και τώρα τι; Χιλιάδες συµπολίτες συµµετείχαν. Και τελικά
πού βρισκόµαστε ενάµιση χρόνο; Διορίστηκαν ελάχιστοι και η µε-
γάλη πλειοψηφία, πάνω από δέκα χιλιάδες επιτυχόντες, βρίσκε-
ται σε οµηρία. Και δεν είναι µόνο οµηρία θέσης. Είναι και οµηρία
πολιτική γιατί τους ρίχνετε πάντα το τυράκι. Γι’ αυτό τους κρα-
τάτε σε οµηρία: «θα σε πάρω εγώ στην επόµενη δεξαµενή και

στον επόµενο διαγωνισµό». Αυτοί είστε. Και τώρα εξαγγέλλετε
και τριάντα χιλιάδες προσλήψεις µόνο για το 2025. Αρνείστε
όµως να απορροφήσετε τις δέκα χιλιάδες ανθρώπους που περι-
µένουν. Γιατί; Αναρωτιέµαι. Τελικά επιτυχών στη δική σας Κυβέρ-
νηση δεν σηµαίνει και διοριστέος. 

Προσέξτε, συνάδελφοι, ποια είναι η καινούργια έννοια. Επιτυ-
χών: χαίρεται µε τους γονείς του, µε την οικογένεια του, µε τα
παιδιά του και δεν είναι στο τέλος διοριστέος. Αν αυτό δεν είναι
νέα παράνοια για το σύστηµα, τότε ποια είναι; Απογοητευτικοί οι
ρυθµοί σας, µάχη εντυπώσεων. Μικροδιευθετήσεις κάνετε. Συν-
τµήσεις προθεσµιών. Δήθεν τρία χρόνια λέει θα περιµένει αν κά-
ποιος που έκανε αίτηση και τον προσέλαβε το σύστηµα το
αρνηθεί. Χάνει το δικαίωµά του σε τρία χρόνια. Δύο µέτρα και
δύο σταθµά όµως εδώ. Γιατί δεν αντιµετωπίζετε τις χρόνιες πα-
θογένειες του δηµοσίου και ότι τα παιδιά ιδίως οι νέοι άνθρωποι
αναγκάζονται να κάνουν τρεις αιτήσεις σε τρεις και τέσσερις θέ-
σεις. Όπως, επίσης, εσείς ο Υπουργός δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν
ότι γίνονται και ενστάσεις που κρατάνε ένα, δύο και τρία πολλές
φορές χρόνια, όταν έχουµε δεύτερο βαθµό. 

Με αυτά δεν θεραπεύονται ούτε το ΑΣΕΠ ούτε η γραφειοκρα-
τία ούτε οι καθυστερήσεις. Πρέπει να έχουµε ρυθµίσεις ρηξικέ-
λευθες οι οποίες θα αλλάξουν άρδην το σύστηµα και θα δώσουν
ευκαιρίες πραγµατικές προκειµένου να θεραπεύσουµε ασάφειες
και ολιγωρίες και να ξαναφέρουµε τα νιάτα µας στο προσκήνιο.
Τα παιδιά µας που θέλουµε να στελεχώσουν τις θέσεις του δη-
µοσίου όχι όµως ως οµογάλακτοι διορισµένοι όπως αποκάλυψαν
αυτοί που ακούσαµε στους θεσµούς που ήρθαν στην ακρόαση
των φορέων και µας είπαν ότι το 90% των διευθυντών και τµηµα-
ταρχών είναι στην κρίση της Κυβέρνησης και των πολιτικών προ-
ϊσταµένων και όχι της αξιοκρατίας. Μα, δεν καταλαβαίνετε γιατί
έχουµε 65% αποχή; Και έτσι που τα λέµε εδώ µεταξύ µας, λίγο
µου φαίνεται. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο

κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Είναι πραγµατικά οξύµωρο να εισάγει η Κυβέρνηση ρυθµίσεις

στο παρόν σχέδιο νόµου για την ταχύτερη στελέχωση των δηµό-
σιων υπηρεσιών, των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης µέσω
της σύντµησης των προθεσµιών για τις διαδικασίες ολοκλήρω-
σης του διορισµού ή της πρόσληψης µε απώτερο στόχο, όπως
λέει, την αποτελεσµατικότερη λειτουργία τους και την ίδια στιγµή
να αφήνει άλυτο το κύριο πρόβληµα, αυτό της υποστελέχωσης
η οποία σε συνδυασµό µε την υποχρηµατοδότηση από το κεν-
τρικό κράτος, την παρακράτηση τους εδώ και χρόνια από τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους που έχει ήδη οδηγήσει δοµές και
υπηρεσίες των δήµων, όπως καθαριότητα, παιδικούς σταθµούς,
ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΜΕΑ και ΚΕΚΟΙΦ ΑΠΗ, «Βοήθεια στο Σπίτι» και
άλλες δοµές σε οριακή κατάσταση, είναι απολύτως σίγουρο ότι
θα επιδεινωθεί το επόµενο χρονικό διάστηµα λόγω συνταξιοδό-
τησης πολλών εργαζοµένων και σε συνθήκες βέβαια αύξησης
των κοινωνικών αναγκών αλλά και των αναγκαίων έργων που
αφορούν την προστασία της ανθρώπινης ζωής. 

Η απαγόρευση µόνιµων προσλήψεων για πάνω από µια δεκα-
πενταετία οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια στη διάλυση των δη-
µοτικών υπηρεσιών και στην ωρίµανση βέβαια των προϋπο-
θέσεων για την ιδιωτικοποίησή τους. Και βέβαια όταν µιλάµε για
ιδιωτικοποίηση αυτό σηµαίνει είτε µε την ανταποδοτική λειτουρ-
γία δοµών και υπηρεσιών από τον ίδιο τον δήµο είτε απευθείας
από τον ιδιώτη. Για τον δηµότη το δίληµµα είναι το ίδιο: έχεις να
πληρώσεις; Θα έχεις και δρόµο και παιδικό σταθµό για το παιδί
σου, καθαριότητα, νερό και όλα τα αγαθά του κόσµου. Δεν έχεις;
Είσαι απόκληρος και περίσσευµα της κοινωνίας. Αυτό σηµαίνει
νέα τέλη, νέα χαράτσια, νέες επιβαρύνσεις που θα τα επωµιστεί
ο δηµότης εργαζόµενος. 

Χθες συζητήθηκε µία επίκαιρη ερώτηση του ΚΚΕ για την έλ-
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λειψη προσωπικού στις υπηρεσίες καθαριότητας του Δήµου
Ηρακλείου η οποία λειτουργεί µε µόλις το 40% του δυναµικού
της, µε βάση τα δικά της στοιχεία, δηλαδή του Δήµου Ηρακλείου.
Κάθε µέρα, δουλειά αδιάκοπα, αδιάλειπτα, για δέκα µε δεκα-
πέντε ηµέρες χωρίς ρεπό, ηµέρες ανάπαυσης και πάει λέγοντας.
Η ελλιπής συντήρηση του στόλου των οχηµάτων λόγω της έλλει-
ψης ανταλλακτικών των απορριµµατοφόρων, η έλλειψη των ΜΑΠ
σε συνδυασµό µε την αποψίλωση της υπηρεσίας από προσωπικό
και την εντατικοποίηση της δουλειάς, συνιστά ένα προδιαγε-
γραµµένο έγκληµα που οδηγεί στην αύξηση των εργατικών ατυ-
χηµάτων και στρώνει το έδαφος για την ιδιωτικοποίηση και την
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων σε βάρος των λαϊκών
νοικοκυριών. 

Οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης µαζί µε τους delivery
και τους οικοδόµους έχουν τα περισσότερα θανατηφόρα ατυχή-
µατα. Από το 2014 µέχρι το 2023 είχαµε στους Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης εξήντα πέντε νεκρούς και εκατόν δύο
περιπτώσεις βαριά τραυµατισµένων, εκατοντάδων σακατεµένων
µε την πλειοψηφία των θυµάτων να είναι εργαζόµενοι από αυτές
τις ευέλικτες εργασιακές σχέσεις. 

Στον Δήµο Ηρακλείου έναν από τους µεγαλύτερους δήµους
της χώρας το 40% του προσωπικού είναι συµβασιούχοι. Ολόκλη-
ρες δοµές λειτουργούν σχεδόν εξ ολοκλήρου µε ορισµένου χρό-
νου συµβάσεις πολλοί από τους οποίους υπογράφουν συνεχό-
µενες συµβάσεις για περισσότερα από δεκαπέντε χρόνια. Έχει
χίλιους επτακόσιους περίπου εργαζόµενους και δεν υπάρχει για-
τρός. Τα µέσα ατοµικής προστασίας δίνονται µε καθυστέρηση
και αντί να λύσει η Κυβέρνηση το πρόβληµα και να διευρυνθεί η
παροχή του ενός λίτρου γάλακτος ανά ηµέρα για όλους τους ερ-
γαζόµενους µε τέτοιες συνθήκες εργασίας ανεξαρτήτως σχέ-
σεως εργασίας, µετατρέπει την υποχρέωση αυτή σε ένα ετήσιο
επίδοµα 300 ευρώ. 

Ποια ήταν η απάντηση της κ. Χαραλαµπογιάννη η οποία βρί-
σκεται σήµερα εδώ; «Από τον προγραµµατισµό του 2023 και
µετά να ξεκαθαρίσω» λέει «ότι το Υπουργείο Εσωτερικών στο-
χεύει σε όλο και περισσότερη ενίσχυση µε νέο προσωπικό υπη-
ρεσιών ανταποδοτικού χαρακτήρα». Έτσι οτιδήποτε τεκµη-
ριώνεται από τους δήµους της χώρας ότι αφορά ανταποδοτική
υπηρεσία και ανταποδοτικά τέλη δύνανται να καλύψουν τη µι-
σθοδοσία τότε εάν οι ειδικότητες είναι ανταποδοτικού χαρα-
κτήρα εγκρίνουµε το 100% του αιτήµατος. Το πραγµατικό
πρόβληµα όµως είναι αυτό. Ότι οι εργαζόµενοι µε επισφαλείς
εργασιακές σχέσεις συνιστούν πλέον τον κανόνα και αυξάνονται
µε ραγδαίο ρυθµό και τείνουν να γίνουν πλειοψηφία. Έτσι εξη-
γείται γιατί η Κυβέρνηση δεν µετατρέπει τις συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου σε αορίστου χρόνου. Γιατί απορρίπτει τις σχετικές
τροπολογίες του ΚΚΕ και αρκείται στα πασαλείµµατα. Πριν λίγες
ηµέρες µάλιστα η Κυβέρνηση ψήφισε ένα νοµοσχέδιο εδώ στη
Βουλή βάζοντας εµπόδια ώστε να µην υφίστανται οι όροι και οι
προϋποθέσεις για να γίνουν αορίστου χρόνου -το πλέον αυτο-
νόητο!- αφού καλύπτουν µόνιµες και διαρκείς ανάγκες βασικών
λειτουργιών των δήµων µε το πρόσχηµα να ξεπεραστούν προ-
βλήµατα από τους µη εγκεκριµένους προϋπολογισµούς. Αρνεί-
ται, δηλαδή, να ικανοποιήσει τα αιτήµατα πολλών δήµων για τις
αναγκαίες προσλήψεις σε µόνιµο προσωπικό ενώ είναι απλοχέ-
ρηδες όταν είναι να προσλάβουν οι ίδιοι οι δήµοι και να καλύ-
πτουν την µισθοδοσία τους. 

Όπως κοροϊδία, επίσης, είναι και η διάταξη που προβλέπει για
την ειδική µέριµνα του κράτους για τους ορεινούς, νησιωτικούς
και ηπειρωτικούς δήµους της χώρας εισάγοντας το κριτήριο της
εντοπιότητας στις διαδικασίες πλήρωσης θέσεων. Έτσι, δηλαδή,
νοµίζετε ότι θα λύσετε το πρόβληµα της υποστελέχωσης των
υπηρεσιών. 

Στρουθοκαµηλίζετε, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης. Ακο-
λουθείτε την τακτική αγνόησης της αιτίας του προβλήµατος υπο-
κρινόµενοι ότι δεν υπάρχει. Αν πραγµατικά θα θέλατε να λύσετε
το πρόβληµα στελέχωσης των ορεινών και νησιωτικών δήµων
δώστε πραγµατικά κίνητρα, µισθολογικά, επιστηµονικά, µέσα σε
αξιοπρεπείς συνθήκες δουλειάς για τα χάλια στους δήµους, τους
δηµόσιους φορείς νοσοκοµεία σχολεία και άλλα και τις µεγάλες
ελλείψεις σε µόνιµο προσωπικό µηχανικών, γιατρών, νοσηλευτών

στα νοσοκοµεία, εκπαιδευτικών στα σχολεία για τις οικτρές συν-
θήκες εργασίας και την εντατικοποίηση στους χώρους δουλειάς
και τους πενιχρούς µισθούς για το ότι είναι ξεχαρβαλωµένα τα
νοσοκοµεία. Για την παντελή απουσία ολοκληρωµένου σχεδια-
σµού αντισεισµικής, αντιπυρικής προστασίας της ανθρώπινης
ζωής ευθύνεται ο κακός εργαζόµενος ή -γιατί το έχουµε ακούσει
και αυτό- γιατί λείπουν οι ικανοί και αποτελεσµατικοί µάνατζερ
και τα επιτελεία των ειδικών συµβούλων. 

Έτσι είναι ή γιατί λείπουν χιλιάδες µόνιµοι γιατροί και νοση-
λευτές από τα νοσοκοµεία, χιλιάδες µόνιµοι εκπαιδευτικοί από
τα σχολεία, αλλά και στις πολεοδοµίες των δήµων, στις τεχνικές
υπηρεσίες, στις υπηρεσίες καθαριότητας και στη διαχείριση των
νερών, στις υπηρεσίες κοινωνικού χαρακτήρα, παιδικούς, βρεφι-
κούς σταθµούς, ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ ΜΕΑ και αλλού. 

Το ότι δεν έχετε στελεχώσει τις υπηρεσίες αποκατάστασης
επιπτώσεων φυσικών καταστροφών για να διεκπεραιώσουν τον
έλεγχο χιλιάδων φακέλων των πληγέντων στη Θεσσαλία από τις
καταστροφικές πληµµύρες, στο Αρκαλοχώρι µετά τον σεισµό και
τους εναποµείναντες να τους κάνετε µπαλάκι πότε να κατοικοε-
δρεύουν στην Κρήτη και ποτέ στη Θεσσαλία, µε συνέπεια βέβαια
να εξοντώνεται αυτό το ελάχιστο υπάρχον προσωπικό µε ωρά-
ρια-λάστιχο και να τίθεται σε κίνδυνο η υγεία του λαού, η µόρ-
φωση της νέας γενιάς και να απειλείται καθηµερινά η ζωή των
πολιτών από πληµµύρες, σεισµούς και πυρκαγιές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Στόχος διαχρονικά των κυβερνήσεων είναι η δηµιουργία ενός

αποτελεσµατικού κρατικού µηχανισµού, ενός κρατικού µηχανι-
σµού, κεντρικού, τοπικού, περιφερειακού για τις ανάγκες του κε-
φαλαίου και εχθρικό για τον λαό σε κάθε πτυχή της ζωής του,
έναν µηχανισµό γυµνό, ανίκανο, αναποτελεσµατικό όταν αναµε-
τριέται µε τις λαϊκές ανάγκες και αγωνίες και αποτελεσµατικό,
γρήγορο και γαλαντόµο όταν συναντιέται µε τα σχέδια ανασυγ-
κρότησης που επιτάσσουν τα κοράκια της πράσινης ανάπτυξης.

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, λέµε ότι αν η Κυ-
βέρνηση θέλει να µειώσει το πραγµατικά µεγάλο διοικητικό
βάρος που συνεπάγονται οι συνεχείς προσλήψεις αναλώσιµου
προσωπικού και στη συνέχεια η λήξη των συµβάσεων εργασίας
τους, δεν έχει παρά να εισακούσει το αίτηµα των εργαζοµένων,
που πολλές φορές το έχει φέρει στη Βουλή το ΚΚΕ, για µονιµο-
ποίηση όλων των συµβασιούχων. Η µόνιµη και σταθερή δουλειά
δεν είναι ούτε προνόµιο για λίγους ούτε έπαθλο για τυχερούς.
Είναι ανάγκη και δικαίωµα για όλους!

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λυπάµαι που πρέπει

να κάνω την παρατήρηση ότι είναι απαράδεκτο µετά τα εννέα
λεπτά να περνάει ο οποιοσδήποτε. Στα οκτώ λεπτά σας ενηµε-
ρώνω για να καταλάβετε ότι πρέπει να ολοκληρώσετε τις σκέψεις
σας. Και η ολοκλήρωση της σκέψης είναι η ολοκλήρωση της
φράσης, µετά τα οκτώ λεπτά τουλάχιστον. 

Τον λόγο έχει από την Ελληνική Λύση η κ. Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλο ένα νοµο-

θέτηµα για το ΑΣΕΠ. Το µεγάλο ερώτηµα είναι αν θα εφαρµοστεί
και αυτό κατά το δοκούν. Δηλαδή, όποτε µας βολεύει το εφαρ-
µόζουµε και όποτε δεν µας βολεύει σφυρίζουµε αδιάφορα. 

Να σας θυµίσουµε για παράδειγµα τι έγινε στην περίπτωση το-
ποθέτησης του νέου προέδρου του ΙΕΠ. Η θητεία του προηγού-
µενου προέδρου του ΙΕΠ έληξε στις 20 Νοεµβρίου 2022.
Σύµφωνα µε το άρθρο 20 του ν.4735/2020, όπως τροποποιήθηκε
µε το άρθρο 64 του ν.4886/2022, οι πρόεδροι, αντιπρόεδροι, δι-
οικητές, αναπληρωτές διοικητές, υποδιοικητές, οι διευθύνοντες
ή εντεταλµένοι σύµβουλοι των νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου, καθώς και των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου των
οποίων η επιλογή ανήκει στην κυβέρνηση, µε κάποιες εξαιρέσεις
στις οποίες δεν ανήκει το ΙΕΠ, επιλέγονται σύµφωνα µε τη διαδι-
κασία των άρθρων 20-23 του ίδιου νόµου. 

Ακόµη και τέσσερις µήνες µετά τη λήξη της θητείας του διοι-
κητικού συµβουλίου δεν είχε διακινηθεί καµµία διαδικασία επιλο-
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γής νέας διοίκησης του ΙΕΠ. Στις 31-3-2023 εκδόθηκε απόφαση
από το Υπουργείο Παιδείας σύµφωνα µε την οποία η θητεία του
προέδρου και του αντιπροέδρου του ΙΕΠ παρατείνονταν µέχρι
την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής προέδρου και αντι-
προέδρου του διοικητικού συµβουλίου του ΙΕΠ, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 20-23 του νόµου ν.4735/2020, ενώ ανανε-
ώθηκε η θητεία τεσσάρων µελών και ορίστηκε ένα νέο µέλος για
τα επόµενα τρία χρόνια. 

Η Γενική Διεύθυνση Ανθρώπινου Δυναµικού του ΥΠΕΘΑ στην
απάντησή της στις 27-9-2023 επικαλέστηκε εγκύκλιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, σύµφωνα µε την οποία σε περίπτωση λήξης
της θητείας των προσώπων που υπηρετούν στις παραπάνω θέ-
σεις και προκειµένου να διασφαλιστεί η συνέχεια της λειτουργίας
της διοίκησης, εφαρµόζεται αναλογικά η παράγραφος 2 του άρ-
θρου 22 του ν.4735/2020, όπως τροποποιήθηκε µε τις διατάξεις
του άρθρου 48 του ν.4772/2021, σύµφωνα µε την οποία εφόσον
η διαδικασία επιλογής δεν έχει ολοκληρωθεί κατά τη λήξη της
θητείας του προσώπου της παραγράφου 1, του άρθρου 20 και
µέχρι την ολοκλήρωση αυτής, µε απόφαση του αρµόδιου οργά-
νου, σύµφωνα µε την παράγραφο 6, του άρθρου 21, παρατείνε-
ται µεταβατικά η θητεία του υπηρετούντος προσώπου ή η θέση
καλύπτεται µεταβατικά λαµβάνοντας υπ’ όψιν στην περίπτωση
αυτή τα σχετικά προσόντα διορισµού. Στην περίπτωση αυτή η
διαδικασία επιλογής νέου προσώπου, κατ’ εφαρµογή του παρόν-
τος, εκκινεί εντός προθεσµίας είκοσι ηµερών. 

Λίγο πιο κάτω έγραφε ότι έχει διαβιβαστεί και εκκρεµεί στο
ΑΣΕΠ το υπ’ αριθµόν 12642/5-10-2022 έγγραφο του Ινστιτούτου
Εκπαιδευτικής Πολιτικής προς το ΑΣΕΠ µε θέµα: «Υποβολή αι-
τήµατος για έκδοση πρόσκλησης σύµφωνα µε τα άρθρα 20-23
του ν.4735/2020». Δηλαδή, το αίτηµα εκκρεµεί για περισσότερο
από δύο χρόνια. 

Δυστυχώς, η περίπτωση του ΙΕΠ δεν είναι η µοναδική. Το ίδιο
έγινε µε τον Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσόντων και
Επαγγελµατικού Προσανατολισµού, το Ινστιτούτο Τεχνολογίας
Υπολογιστών και Εκδόσεων «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», το Ίδρυµα Νεολαίας
και Δια Βίου Μάθησης και τον ΔΟΑΤΑΠ.

Και για να έρθουµε και στο παρόν νοµοσχέδιο, αναφέρεται στο
άρθρο 4, όπως ίσχυε εξάλλου, ότι η βαθµολογία στον γραπτό
διαγωνισµό υποψηφίων των κατηγοριών ΠΕ και ΤΕ προσαυξάνε-
ται κατά δύο µονάδες για τους κατόχους αυτοτελούς µεταπτυ-
χιακού τίτλου ετήσιας τουλάχιστον φοίτησης, που αναφέρεται
ως «αποδεκτό» στην προκήρυξη και κατά µία µονάδα για τους
κατόχους ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µεταπτυχια-
κού επιπέδου. 

Για ποιον λόγο εξακολουθούν να διαφοροποιούνται, αφού και
οι δύο τίτλοι σπουδών αντιστοιχούν στο επίπεδο 7 του εθνικού
και ευρωπαϊκού πλαισίου προσόντων. Δηλαδή, οι απόφοιτοι της
Αρχιτεκτονικής του Πολυτεχνείου θα µοριοδοτηθούν µε λιγότερα
µόρια από τους απόφοιτους των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αµφι-
βόλου κύρους, µε τριετείς ή τετραετείς κύκλους σπουδών και
ένα µονοετές µεταπτυχιακό;

Φτιάχνετε ακόµα µία ψηφιακή εφαρµογή µε δυνατότητα υπο-
βολής επωνύµως, ανωνύµως αναφορών για θέµατα προστασίας.
Αλήθεια, αξιολογήσατε την αποτελεσµατικότητα της ειδικής ψη-
φιακής πλατφόρµας «stop-bullying» για την αντιµετώπιση της εν-
δοσχολικής βίας και των φαινοµένων εκφοβισµού του άρθρου 6
του ν.5029/2023; Δεν ρωτάµε για τα αριθµητικά δεδοµένα και
πόσες καταγγελίες έγιναν, αλλά τι γίνεται µετά από τις καταγγε-
λίες. Στην περίπτωση του περιστατικού της Γλυφάδας τον περα-
σµένο Σεπτέµβριο µάθαµε ότι το λεκτικό µπούλινγκ που κατέληξε
στους δύο ξυλοδαρµούς είχε αρχίσει από πέρυσι. Άρα, εκ του
αποτελέσµατος φαίνεται ότι δεν έγινε απολύτως τίποτα για να
αποφευχθεί αυτό που έγινε τελικά. 

Η ολιστική αντιµετώπιση της σχολικής βίας που θα στοχεύει
στην αλλαγή του κλίµατος του σχολείου ώστε να µην αναπαρά-
γεται η βία µε την αποτελεσµατικότητα της πρόληψης και µέσω
της εφαρµογής προγραµµάτων κατά του σχολικού εκφοβισµού
και που φυσικά θα έχει άµεση σχέση µε την υιοθέτηση της κοι-
νωνικής προσέγγισης απουσιάζει από κάθε σας νόµο. 

Οι πλατφόρµες και οι εφαρµογές, όπως αντιλαµβάνεστε, δεν
αντιµετωπίζουν τις γενεσιουργές αιτίες του φαινοµένου της βίας

µεταξύ ανηλίκων. Η φτώχεια, τα εξαντλητικά ωράρια εργασίας
γονέων, η ανεργία, η αδυναµία οικογενειακού προγραµµατισµού
λόγω οικονοµικών δυσκολιών, η απουσία ελεύθερου και ποιοτι-
κού χρόνου µε τα παιδιά, η έλλειψη ελεύθερων, ασφαλών χώρων
παιχνιδιού και ψυχαγωγίας εκτός σπιτιού, η κατάρρευση κοινω-
νικών δοµών ψυχικής υγείας και συµβουλευτικής δεν αντιµετω-
πίζονται µόνο µε τις πλατφόρµες. 

Οι µαρτυρίες των εκπαιδευτικών και τα στοιχεία των κοινωνι-
κών φορέων δείχνουν πως το σύστηµα έχει κενά. Οι εκπαιδευτι-
κοί διστάζουν, οι ψυχολόγοι και οι κοινωνικοί λειτουργοί, όπου
υπάρχουν, δεν επαρκούν. Υπάρχει λαβύρινθος αρµοδίων που
πρέπει να αρθούν στο ύψος του λειτουργήµατός τους και κάπου
εκεί χάνεται η λύση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Όσον αφορά στην αποτελεσµατικότητα του κοµβίου επείγου-
σας ανάγκης την είδαµε τον περασµένο Απρίλιο έξω από το
Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων Αναργύρων. Όσον αφορά στις µε-
ταγραφές η βάση µεταγραφής των δύο χιλιάδων επτακοσίων πε-
νήντα µονάδων έγινε γνωστή και ως κόφτης παραµένει. Σας
ρωτήσαµε πριν από δύο χρόνια µέσω κοινοβουλευτικού ελέγχου
από πού προκύπτει αυτός ο αριθµός. Γιατί δύο χιλιάδες επτακό-
σιες πενήντα και όχι δύο χιλιάδες πεντακόσιες ή τρεις χιλιάδες;
Απάντηση δεν πήραµε. Αφού σύµφωνα µε το σκεπτικό του νοµο-
θέτη η ελάχιστη βάση εισαγωγής διασφαλίζει τις ακαδηµαϊκές
προϋποθέσεις της επιτυχούς φοίτησης και της έγκαιρης ολοκλή-
ρωσης των σπουδών, γιατί η προϋπόθεση για τη µεταγραφή ενός
φοιτητή σε αντίστοιχο τµήµα δεν είναι µόνο η κατοχύρωση της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής των µορίων του τµήµατος προορι-
σµού χωρίς την ως άνω αφαιρούµενη διαφορά µορίων; Φέρνετε
για άλλη µια φορά πρόχειρες διατάξεις.

Εµείς στην Ελληνική Λύση λέµε -όπως έχουµε τονίσει και κατά
το παρελθόν- ότι χωρίς σοβαρό σχεδιασµό το µόνο σίγουρο είναι
ότι δεν θα έχουµε επιτάχυνση, όπως βαρύγδουπα δηλώνετε,
αλλά σίγουρα οπισθοδρόµηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο
κ. Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Καλησπέρα σας.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αφορά σε µεγάλο βαθµό
τη διαδικασία προσλήψεων στον δηµόσιο τοµέα και τον διορισµό
των δηµοσίων και δηµοτικών υπαλλήλων. Όπως τόνισαν και οι
Βουλευτές µας κατά τη διαδικασία της επεξεργασίας του νοµο-
σχεδίου στην αρµόδια επιτροπή, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας δεν πρόκειται να εστιάσει στην τεχνοκρατική πτυχή, δηλαδή
για το πώς θα πραγµατοποιηθούν και θα ολοκληρωθούν οι προσ-
λήψεις ως διοικητικές διαδικασίες, αλλά µε ποιο κριτήριο και µε
ποιον προσανατολισµό πρέπει αυτές να γίνονται, αν δηλαδή προ-
τάσσονται οι σύγχρονες ανάγκες του ελληνικού λαού ή οι ανάγ-
κες του κεφαλαίου. Συνεπώς, θεωρούµε πως το να µπει κανείς
στη συζήτηση για τις προθεσµίες και τις λεπτοµέρειες χωρίς να
αναφερθεί στην ουσία είναι σαν να διυλίζει τον κώνωπα και να
καταπίνει την κάµηλο.

Αν θέλετε να λέµε τα πράγµατα όπως πραγµατικά είναι για την
υποστελέχωση κρίσιµων δοµών του δηµοσίου, δεν φταίνε κυρίως
οι χρονοβόρες διαδικασίες, φταίει η πολιτική σας. Μάλιστα συ-
νιστά τεράστια υποκρισία σε έναν δηµόσιο τοµέα που απασχολεί
όλο και περισσότερους εργαζόµενους µε επισφαλείς σχέσεις ερ-
γασίας να γίνεται συζήτηση για τη σύντµηση των προθεσµιών.

Σε κάθε φορέα του δηµοσίου απασχολούνται ολόκληρα τµή-
µατα µε κύρια αρµοδιότητα να προσλαµβάνουν και να απολύουν
συµβασιούχους, να φτιάχνουν συµβάσεις µε τις οποίες εκχω-
ρούνται οι υπηρεσίες σε εργολάβους. Ναι, απασχολούνται ολό-
κληρα τµήµατα µε το να φτιάχνουν νέες συµβάσεις όταν λήγουν
οι πρώτες και να διαχειρίζονται τις συγκρούσεις µεταξύ ανταγω-
νιστικών επιχειρηµατικών συµφερόντων που συχνά καταλήγουν
σε δικαστικές προσφυγές και παραλύουν ακόµα και αυτές τις
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διαδικασίες ανάθεσης υπηρεσιών σε ιδιώτες.
Αν θέλατε στα αλήθεια να µειώσετε το διοικητικό βάρος, θα

προχωρούσατε στην κάλυψη όλων των κενών θέσεων που υπάρ-
χουν µε προσλήψεις και µε µονιµοποίηση όλων των συµβασιού-
χων, όπως εδώ και χρόνια σας προτείνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, αντί να τους κρατάτε σε οµηρία µε διαδοχικές συµβά-
σεις εργασίας. Θα πετάγατε έξω από τις δηµόσιες υπηρεσίες
τους εργολάβους που λυµαίνονται το δηµόσιο χρήµα χωρίς να
προσφέρουν τίποτα, απολύτως τίποτα και θα προσλαµβάνατε
απευθείας και µε πλήρη εργασιακά δικαιώµατα το αναγκαίο προ-
σωπικό, στη δηµόσια υγεία, στην ασφάλιση, στην παιδεία, στα
Υπουργεία, στις κοινωνικές δοµές, στους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς, στις τεχνικές υπηρεσίες και σε όλες τις υπηρεσίες των ορ-
γανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, καθαριότητας, φύλαξης κ.ο.κ..
Ναι, παντού σε όλους τους τοµείς αυτούς υπάρχουν ελλείψεις
τόσο µεγάλες που η κατάσταση πλέον είναι οριακή.

Προχθές την Κυριακή ήµουν στα Γιάννενα σε µια µεγάλη σύ-
σκεψη στην οποία συµµετείχαν δεκάδες σωµατεία, σύλλογοι, µα-
ζικοί φορείς από την ευρύτερη περιοχή της Ηπείρου,
εκπρόσωποι των οποίων µετέφεραν τα σοβαρά προβλήµατα που
δηµιουργούνται λόγω των µεγάλων ελλείψεων σε προσωπικό και
σε υποδοµές. Είναι χαρακτηριστικά τα όσα µας µετέφερε η εκ-
πρόσωπος του Συλλόγου Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού Ει-
δικής Αγωγής Ηπείρου, που µίλησε για τις συνθήκες που
επικρατούν σε έναν τόσο ευαίσθητο τοµέα, όπως αυτός των ει-
δικών σχολείων. Δεν είναι µόνο ότι τα σχολεία αυτά λειτουργούν
σε ακατάλληλους έως και επικίνδυνους χώρους, που δεν έχουν
καν ιατρεία, χώρους εκπαίδευσης, στην αυτοεξυπηρέτηση, αί-
θουσες φυσιοθεραπείας, εργοθεραπείας, λογοθεραπείας, χαλά-
ρωσης και ηρεµίας που είναι αναγκαίες για την κάλυψη των
ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών των µαθητών, δεν έχουν ούτε και
το αναγκαίο προσωπικό.

Είναι χαρακτηριστικό ότι ενώ µαθητές, σύµφωνα µε γνωµατεύ-
σεις των ΚΕΔΑΣΥ, χρειάζονται αυξηµένη υποστήριξη, οι γονείς
τους αναγκάζονται να επιλέξουν µια από τις ειδικότητες του νο-
σηλευτή ή του βοηθητικού προσωπικού και του εκπαιδευτικού
παράλληλης στήριξης, µε αποτέλεσµα να µην λαµβάνονται υπ’
όψιν οι πραγµατικές τους ανάγκες. Για ελάτε στη θέση αυτών
των γονιών που ανεβαίνουν τον δικό τους Γολγοθά για να προ-
σφέρουν ό,τι µπορούν στα παιδιά τους. Τι σας λέµε τώρα, ε;

Με την ευκαιρία θέλουµε να αναφερθούµε λίγο πιο αναλυτικά
στον κρίσιµο αυτόν τοµέα της υγείας. Η τραγική υποστελέχωση
που υπάρχει δεν είναι άσχετη από την πολιτική της ιδιωτικοποί-
ησης. Η υποστελέχωση των δηµόσιων δοµών υγείας είναι απο-
τέλεσµα, αλλά και προϋπόθεση της ιδιωτικοποίησης. Πώς θα
µπορούσαν να θησαυρίζουν σε βάρος των ασθενών τα µεγαθή-
ρια που λυµαίνονται πραγµατικά τον χώρο της υγείας, αν το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας κάλυπτε ολόπλευρα -όπως θα έπρεπε- τις
ανάγκες του πληθυσµού; Ποιος θα πήγαινε να πληρώσει αν µπο-
ρούσε να κάνει χρήση της ίδιας υπηρεσίας χωρίς επιπλέον κό-
στος; Και λέµε χωρίς επιπλέον κόστος, γιατί δωρεάν δεν είναι
εδώ που τα λέµε ούτε και στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Αυτό το
δηµόσιο σύστηµα δεν το στηρίζουν οι Υπουργοί καθώς ξέρετε
από την τσέπη τους, αλλά ο ελληνικός λαός µε τις ασφαλιστικές
του εισφορές και µε τους δυσβάσταχτους έµµεσους και άµεσους
φόρους.

Αυτό που συµβαίνει στον τοµέα της υγείας είναι η κατάρρευση
ενός µύθου που διακίνησαν για πάρα πολλά χρόνια πολιτικές δυ-
νάµεις από όλο το ιδεολογικό φάσµα του αστικού πολιτικού συ-
στήµατος και συµπυκνώνεται στη φράση «αρµονική συνύπαρξη
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα».

Το ΚΚΕ προειδοποίησε έγκαιρα τον λαό ότι η γιγάντωση του
ιδιωτικού τοµέα υγείας θα γίνει πάνω στα συντρίµµια του δηµό-
σιου. Θα οδηγήσει και τις όποιες δηµόσιες δοµές να λειτουργούν
µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, έχοντας δηλαδή για ευαγγέλιο
τη λογική κόστους οφέλους. Και κάποια στιγµή πρέπει να κά-
νουµε και τον λογαριασµό, τον πολιτικό λογαριασµό. Ποιος δι-
καιώθηκε; Εµείς ή όσοι έλεγαν πως οι ιδιωτικές δοµές θα
βελτιώσουν και το δηµόσιο σύστηµα; Ποιος είναι τελικά ο ιδεο-
ληπτικός που βλέπει την πραγµατικότητα µέσα από παραµορφω-
τικούς φακούς και ποιος εξετάζει και αναλύει αντικειµενικά την

κάθε κατάσταση; Ρητορικά βέβαια τα ερωτήµατα.
Σύµφωνα µε τα δικά σας στοιχεία από το Μητρώο Ανθρώπινου

Δυναµικού τον Αύγουστο του 2024, το Υπουργείο Υγείας είχε συ-
νολικά εβδοµήντα χιλιάδες οκτακόσιους εξήντα τρεις µόνιµους
εργαζόµενους, ενώ τον Ιούλιο του 2013, πριν δηλαδή είκοσι χρό-
νια, ο αριθµός τους ανέρχονταν σε ενενήντα τρεις χιλιάδες πεν-
τακόσιους ογδόντα, δηλαδή µειώθηκαν σε ποσοστό πάνω από
24%.

Οι ίδιοι οι υγειονοµικοί καταγγέλλουν πως σήµερα τα πραγµα-
τικά κενά είναι πάνω από τριάντα χιλιάδες, ενώ οι προγραµµατι-
σµένες προσλήψεις για το 2025 είναι µόλις τέσσερις χιλιάδες
δεκαέξι. Πολύ περισσότερο που και πάρα πολλές από αυτές
απλώς αφορούν την αναπλήρωση των αποχωρήσεων λόγω συν-
ταξιοδότησης ή λόγω αλλαγής εργασιακών σχέσεων των ήδη
υπηρετούντων συµβασιούχων. Άρα δεν πρόκειται για κάποιο
πρόσθετο προσωπικό. Άρα αυτό που εγγυάστε είναι η διαιώνιση
της σηµερινής απαράδεκτης κατάστασης, µε δεδοµένο ότι οι δη-
µόσιες µονάδες υγείας έχουν αποψιλωθεί από προσωπικό όλα
τα προηγούµενα χρόνια. Αντί λοιπόν, η Κυβέρνηση να δώσει λύ-
σεις στα οξυµένα προβλήµατα του συστήµατος υγείας, επιδίδε-
ται µέσω κυρίως του ανεκδιήγητου αυτού Υπουργού εµπορίου
της υγείας σε ένα πρωτοφανές, θρασύτατο υβρεολόγιο απέναντι
στους γιατρούς και τους νοσηλευτές, τους ανθρώπους δηλαδή
που δίνουν άνιση µάχη για να κρατήσουν όρθια τα νοσοκοµεία
και γενικότερα τις δοµές υγείας. Μέσα σε χρόνο ρεκόρ οι ήρωες
της πανδηµίας µετατράπηκαν γι’ αυτόν σε συµµορίες της µιζέ-
ριας. Να τον χαίρεστε τον Υπουργό σας, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Όµως χωρίς αυτές τις υπεράνθρωπες προσπάθειες των υγει-
ονοµικών, η πρόσβαση του λαού στις υπηρεσίες υγείας θα ήταν
ακόµα πιο δύσκολη. Και αυτό το αναγνωρίζει ο κάθε άνθρωπος
που χρειάστηκε τα τελευταία χρόνια, ο ίδιος ή κάποιο συγγενικό
του πρόσωπο, να νοσηλευτεί σε νοσοκοµείο. Είναι προφανές ότι
αυτό που σας χαλάει τη σούπα είναι η αγωνιστική στάση των υγει-
ονοµικών που παλεύουν για να στελεχωθούν τα νοσοκοµεία, να
βελτιωθούν οι συνθήκες εργασίας και φυσικά στρέφονται εκ των
πραγµάτων ενάντια στον πυρήνα της πολιτικής σας που µετατρέ-
πει την υγεία σε πανάκριβο εµπόρευµα. Γι’ αυτό προσπαθείτε µε
απαράδεκτες µεθόδους που θυµίζουν και άλλες εποχές και συνι-
στούν ωµή κυβερνητική παρέµβαση στις διαδικασίες του συνδι-
καλιστικού κινήµατος για να διαµορφώσετε όπως θέλετε εσείς µια
βολική για εσάς πλειοψηφία στα συνδικαλιστικά τους όργανα. «Να
έρθετε στο γραφείο µου και θα κάνουµε αυτά που πρέπει. Μην
κοροϊδευόµαστε. Χωρίς δυνατή ΔΑΚΕ στα νοσοκοµεία όλα τα
άλλα θα πάνε περίπατο», δήλωνε ο Υπουργός Υγείας χαριεντιζό-
µενος µε τους συνδικαλιστές της ΔΑΚΕ στην ΠΟΕΔΗΝ. 

Όµως να ξέρετε πως το άλογο το οποίο ποντάρετε είναι κου-
τσό. Ο κυβερνητικός και εργοδοτικός συνδικαλισµός δεν µπορεί
στις σηµερινές συνθήκες να ενσωµατώνει µε τον ίδιο τρόπο και
στον ίδιο βαθµό τους εργαζόµενους συγκριτικά µε το παρελθόν,
καθώς τα περιθώρια του ίδιου αυτού του συστήµατος, του καπι-
ταλιστικού συστήµατος, για διάφορους ελιγµούς έχουν στενέψει
ασφυκτικά. 

Για να το πούµε πιο απλά, η αστική, η κυρίαρχη πολιτική έχει
πλέον πολύ περισσότερο µαστίγιο για τον λαό, παρά καρότο. Γι’
αυτό και σήµερα πολύ περισσότεροι εργαζόµενοι ξεκινώντας
από διαφορετικές πολιτικές και ιδεολογικές αφετηρίες, συµµε-
τέχουν σε αγωνιστικές κινητοποιήσεις, οργανώνονται στα σωµα-
τεία τους. Σε αυτόν τον δρόµο συναντιούνται πολύ περισσότεροι
και µε την ανατρεπτική πολιτική του ΚΚΕ, που δίνει ελπίδα, που
δίνει προοπτική στους αγώνες τους. Τους ανατροφοδοτεί και
τους προσανατολίζει ενάντια στις πραγµατικές αιτίες της σηµε-
ρινής κατάστασης. Φωτίζει µια διέξοδο. 

Το νοµοσχέδιο φέρνει ορισµένες αλλαγές στον νόµο Βορίδη
4940/2022 για την αξιολόγηση και τη στοχοθεσία. Ο νόµος αυτός
αντικατέστησε την προηγούµενη εκδοχή της αντιδραστικής αξιο-
λόγησης που θεσπίστηκε µε το ν.4369/2016, του ΣΥΡΙΖΑ ήταν
τότε, που ήταν δέσµευση και προαπαιτούµενο του τρίτου µνη-
µονίου. Με τον νόµο αυτό η Κυβέρνηση έθεσε σε εφαρµογή ένα
διαχρονικό στρατηγικό στόχο, την απευθείας σύνδεση των απο-
δοχών των εργαζοµένων µε τη στοχοθεσία και την αντιδραστική
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αξιολόγηση. Αξιολόγηση να την πει ο Θεός δηλαδή, την βάζουµε
εντός εισαγωγικών εµείς. Μάλιστα, µε το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο αυτό γίνεται πλέον απροσχηµάτιστα. 

Στο άρθρο 34 ορίζεται ότι για να λάβει ένας υπάλληλος το πε-
ριβόητο µπόνους θα πρέπει να έχει συµµετάσχει στη διαδικασία
στοχοθεσίας και αξιολόγησης, µιας αξιολόγησης που την πολε-
µούν οι εργαζόµενοι και η Κυβέρνηση προσπάθησε να την επι-
βάλει µε τον βούρδουλα, σέρνοντας στα δικαστήρια δεκάδες
οµοσπονδίες του δηµόσιου τοµέα, προκειµένου να βγάλει παρά-
νοµη την απεργία, αποχή από αυτή τη διαδικασία της ονοµαζό-
µενη αξιολόγησης. Και ασφαλώς τα δικαστήρια βασιζόµενα
στους νόµους της Κυβέρνησης και ειδικά στον νόµο Χατζηδάκη,
όντως έβγαλαν όλες τις απεργίες παράνοµες. Και κατά τα άλλα
µιλάτε ακόµα και για ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. 

Και επειδή µιλάµε γι’ αυτά τα ζητήµατα, θέλουµε να καταγγεί-
λουµε το αίσχος των διώξεων εκπαιδευτικών που οδηγούνται σε
πειθαρχικά συµβούλια από το Υπουργείο Παιδείας και τις διευ-
θύνσεις εκπαίδευσης, επειδή εδώ και τέσσερα χρόνια δίνουν ένα
πραγµατικά περήφανο αγώνα ενάντια στον κυβερνητικό σχεδια-
σµό που θέλει τα σχολεία, οι µαθητές, οι εκπαιδευτικοί να δια-
χωρίζονται και να κατηγοριοποιούνται σε καλά και κακά, να
αναζητούν έτσι χορηγούς.

Η Κυβέρνηση απαιτεί από τους εκπαιδευτικούς να σκύψουν το
κεφάλι, να µην αµφισβητούν, να µην αγωνίζονται για µόρφωση,
για δωρεάν παιδεία, για όλους τους µαθητές. Το λέµε και από
αυτό το Βήµα: Κάτω τα χέρια από τους εκπαιδευτικούς. Μην δια-
νοηθείτε να προχωρήσετε σε ποινές για συνδικαλιστικούς λό-
γους. Αυτοί που µορφώνουν τα παιδιά µας χρειάζονται στήριξη
και όχι απειλές και τροµοκρατία. Ως εδώ, κύριοι της Κυβέρνησης. 

Όσο για το µπόνους ή το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής,
όπως αναφέρει το νοµοσχέδιο, αυτό σε καµµία περίπτωση δεν
αποτελεί µόνιµη παροχή ούτε αντισταθµίζει τις µισθολογικές
απώλειες που είχαν οι εργαζόµενοι του δηµοσίου, οι οποίες
αθροιστικά έφτασαν σε ποσοστό 40% επί των αποδοχών τους. 

Αφήστε λοιπόν, αυτά που ξέρετε και κάντε τώρα δεκτή την
τροπολογία που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ
για την επαναφορά του επιδόµατος Χριστουγέννων και Πάσχα,
του επιδόµατος αδείας, δηλαδή του δέκατου τρίτου και δέκατου
τέταρτου µισθού για τους εργαζόµενους και της δέκατης τρίτης
και δέκατης τέταρτης σύνταξης για τους συνταξιούχους. 

Και µη µας πείτε πάλι για τις αυξήσεις που θα πάρουν το 2025,
γιατί γελάει και το παρδαλό κατσίκι. Δεν θα ξέρουν τι να κάνουν
µε τα 20 ευρώ µεικτά και 12,5 ευρώ καθαρά τον µήνα που θα
είναι αυτή η αύξηση. Η εφαρµογή του θα επιδράσει στον πυρήνα
των εργασιακών σχέσεων του δηµόσιου τοµέα, καθώς ανοίγει
διάπλατα τον δρόµο, ώστε οι διευθυντές να διαµορφώνουν σε
ατοµική βάση και το µισθολόγιο των υπαλλήλων. Σύµφωνα µε
τον νόµο δεν θα δίνεται σε όλους, αλλά οι οργανικές µονάδες θα
επιλέγονται από τις διοικήσεις των φορέων και οι δικαιούχοι θα
επιλέγονται από τους γενικούς διευθυντές και τους διευθυντές
των υπηρεσιών, ενώ µεγάλες κατηγορίες εργαζοµένων, όπως οι
συµβασιούχοι εξαιρούνται εξαρχής. 

Μάλιστα, ακόµα και οι δικαιούχοι υπάλληλοι δεν θα λαµβάνουν
το ίδιο ποσό καθώς το 60% της ονοµαζόµενης ανταµοιβής θα
µοιράζεται ανισοµερώς µε απόφαση των διευθυντών. Υπουργοί
και διευθυντές δηλαδή, υποτάσσοντας στις δηµόσιες υπηρεσίες
στην προώθηση της επιχειρηµατικής δράσης και της κερδοφο-
ρίας χωρίς κανένα αντικειµενικό κριτήριο, θα µπορούν να απο-
κλείουν υπαλλήλους, να τους διαφοροποιούν, να τους δια-
χωρίζουν, να αυξάνουν ή να µειώνουν κατά το δοκούν τις απο-
δοχές τους.

Αλήθεια, ποιους νοµίζετε ότι θα κοροϊδέψετε µε τα ωραία
λόγια περί ανταµοιβής των παραγωγικών δηµοσίων υπαλλήλων;
Στην πραγµατικότητα πάτε να ζητήσετε έναν τρισάθλιο µηχανι-
σµό υποταγής και εξαγοράς συνειδήσεων. Θέλετε εργαζόµενους
σιωπηλούς, φοβισµένους, να µην σηκώνουν κεφάλι, να µην διεκ-
δικούν. Νοµίζετε ότι δεν καταλαβαίνουν οι εργαζόµενοι πως τα
«καλά παιδιά» της διοίκησης, οι εκλεκτοί της κάθε κυβέρνησης
θα παίρνουν πάντα την καλύτερη βαθµολογία, συνεπώς, και τα
περισσότερα χρήµατα;

Η εφαρµογή αυτού του νόµου θα οδηγήσει αναπόφευκτα στην

εντατικοποίηση της εργασίας και θα δηµιουργήσει ένα πραγµα-
τικά νοσηρό εργασιακό περιβάλλον στις υπηρεσίες. Κι αυτό δεν
το λέµε σε θεωρητικό επίπεδο, ήδη έχουµε τα πρώτα τέτοια δείγ-
µατα σε υπηρεσίες που εφαρµόζεται πιλοτικά.

Ας σταθούµε όµως και στη στοχοθεσία. Κατ’ αρχάς, τους στό-
χους θα τους καθορίζουν η Κυβέρνηση, οι Υπουργοί, οι περιφε-
ρειάρχες και οι δήµαρχοι. Δηλαδή θα µπορούν πολύ εύκολα να
ανοιγοκλείνουν τη στρόφιγγα του µπόνους υψώνοντας ή χαµη-
λώνοντας τον πήχη των στόχων.

Ωστόσο, η στοχοθεσία έχει και βαθύτερες στοχεύσεις. Με την
εφαρµογή της η Κυβέρνηση θέλει στην πραγµατικότητα να κάνει
τους υπαλλήλους να ταυτιστούν και οι ίδιοι µε την αντιλαϊκή πο-
λιτική της, να ενστερνιστούν τις προτεραιότητες και τους στό-
χους του κεφαλαίου σαν να είναι δικοί τους δήθεν. Οι στόχοι
αυτοί περιγράφονται στο ενοποιηµένο σχέδιο κυβερνητικής πο-
λιτικής και είναι ιδιαίτερα αποκαλυπτικοί για το ταξικό πρόσηµο
της πολιτικής σας.

Παραθέτω δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα από το φετινό
σχέδιο:

Το Υπουργείο Εργασίας έθεσε ως στόχο, µεταξύ άλλων, τη
σύνταξη Ενιαίου Κανονισµού Παροχής Ασθενείας και λοιπών πα-
ροχών του e-ΕΦΚΑ, του Ενιαίου Κανονισµού Αναπηρίας, του Ενι-
αίου Κανονισµού Υπαγωγή στην Ασφάλιση και του Ενιαίου
Κανονισµού Συνταξιοδότησης. Με την έκδοση των κανονισµών
αυτών, θα δοθεί νέο χτύπηµα στους ασφαλισµένους, καθώς θα
περικοπούν µια σειρά παροχές.

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θέτει ως
στόχο την προώθηση της εξωστρεφούς γεωργίας, του ψηφιακού
µετασχηµατισµού της γεωργίας, δηλαδή την επιτάχυνση της πο-
λιτικής που ξεκληρίζει µικρούς αγροτο-παραγωγούς και κάνει τα
αγροτικά προϊόντα πανάκριβα για τον ελληνικό λαό.

Για τον βαθµό επίτευξης αυτών των στόχων θα αξιολογηθούν
οι υπάλληλοι. Το νοµοσχέδιο εισάγει κυρώσεις µε το άρθρο 9 για
όσους επιτυχόντες διαγωνισµών δεν αποδέχονται τη θέση του
διορισµού τους ή παραιτούνται σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.
Όµως, το φαινόµενο αυτό που εµφανίζεται έντονα τα τελευταία
χρόνια έχει άµεση σχέση µε τις εργασιακές συνθήκες στον δη-
µόσιο τοµέα που έχουν επιδεινωθεί δραµατικά. Το βασικότερο
πρόβληµα είναι οι εξαιρετικά χαµηλοί µισθοί που λαµβάνουν οι
υπάλληλοι αλλά και η εντατικοποίηση της εργασίας, ειδικά σε
ορισµένους κλάδους.

Πόσες ακόµα ιστορίες για αναπληρωτές που κοιµούνται στα
αυτοκίνητα ή σε πάρκινγκ πρέπει να βγουν στη δηµοσιότητα για
να καταλάβετε πως οι µισθοί στο δηµόσιο δεν φτάνουν ούτε για
τα πιο στοιχειώδη; Δεν ξέρετε πως όλο και περισσότεροι δηµό-
σιοι υπάλληλοι ζητάνε άδεια από τα υπηρεσιακά συµβούλια για
να πιάσουν δεύτερη και τρίτη δουλειά;

Αν κάνουµε αναγωγή σε ετήσια βάση, και όχι σύγκριση µε τις
µηνιαίες αποδοχές όπως κάνει κάπως κουτοπόνηρα η Κυβέρ-
νηση, θα διαπιστώσουµε ότι σήµερα ένας νεοεισερχοµένος στο
δηµόσιο, που είναι απόφοιτος δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
παίρνει 484 ευρώ λιγότερα από τον αντίστοιχο εργαζόµενο που
αµείβεται µε τον επίσης αισχρό βασικό µισθό του ιδιωτικού
τοµέα, ενώ ένας εργαζόµενος υποχρεωτικής εκπαίδευσης παίρ-
νει 1.420 ευρώ λιγότερα.

Αλήθεια, εκείνος ο νόµος που όριζε πως κανένας εργαζόµενος
µε οποιαδήποτε σύµβαση εργασίας δεν επιτρέπεται να αµείβεται
µε αποδοχές χαµηλότερες από τον κατώτατο καθορισµένο µισθό
ισχύει ή δεν ισχύει;

Και δεν φτάνουν αυτά. Τους κλέβετε κάθε µήνα µε το περι-
βόητο χαράτσι της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για την κατα-
πολέµηση της ανεργίας που ανέρχεται σε ποσοστό 2% επί των
τακτικών αποδοχών των µονίµων δηµοσίων υπαλλήλων, καθώς
και των τυχόν πρόσθετων αµοιβών και αποζηµιώσεών τους. Λες
και για την ανεργία δεν φταίει το σύστηµα που τη γεννά, αλλά
όσοι εργαζόµενοι του δηµοσίου έχουν ακόµα σταθερή εργασία. 

Εάν νοµίζετε ότι θα σας σώσουν διάφοροι φίλοι σας µεγαλο-
καναλάρχες που έχουν «ρίξει µαύρο» σε κάθε εργατική λαϊκή κι-
νητοποίηση, είστε γελασµένοι.

«Λεφτά για µισθούς, υγεία, παιδεία, έξω η Ελλάδα απ’ του πο-
λέµου τα σφαγεία». Αυτό είναι το σύνθηµα της µεγάλης πανελ-
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λαδικής απεργίας της 20ης του Νοέµβρη που προετοιµάζουν οµο-
σπονδίες και συνδικάτα σε ολόκληρη τη χώρα. Κι αυτό το σύν-
θηµα ήδη σας στοιχειώνει, γιατί ακούγεται από χιλιάδες
περισσότερους εργαζόµενους κάθε µέρα. 

Ό,τι κι αν κάνετε για να το κρύψετε, ο λαός µας αισθάνθηκε
περηφάνια όταν είδε τους λιµενεργάτες του Πειραιά να σταµα-
τούν τα κοντέινερ στα φορτηγά µε τις σφαίρες που στέλνετε
στους φίλους σας στο Ισραήλ. Σήκωσε µπόι, όταν είδε τους χι-
λιάδες ντελιβεράδες µε τα µηχανάκια τους να κατακλύζουν τους
δρόµους διεκδικώντας εργασιακά δικαιώµατα, τους υγειονοµι-
κούς να παλεύουν για µαζικές προσλήψεις, για υγεία υψηλού επι-
πέδου, όπως αξίζει να έχει κάθε άνθρωπος τον 21ο αιώνα. 

Και η συνέχεια θα είναι πιο δύσκολη για εσάς και, φυσικά, για
τους µεγαλοεπιχειρηµατίες που υπηρετείτε, γιατί ήδη έχουν
πάρει σειρά οι µεταλλεργάτες, οι εκπαιδευτικοί αύριο, οι λιµε-
νεργάτες, οι ξενοδοχοϋπάλληλοι, οι ναυτεργάτες, οι οικοδόµοι
για αυτή και την ερχόµενη εβδοµάδα. Όλοι αυτοί και άλλοι ακόµα
είναι η πραγµατική αντιπολίτευση στην Κυβέρνησή σας και τους
φοβάστε, γιατί δεν είναι του χεριού σας, όπως είναι πολλοί εδώ
µέσα.  

Όση τροµοκρατία κι αν επιστρατεύσετε, όπως σήµερα που σύ-
ρατε στα δικαστήρια τους δασκάλους για να βγάλουν τα δικα-
στήρια παράνοµη την απεργία τους, όσα παραµύθια κι αν πείτε
ότι από την καπιταλιστική ανάπτυξη είναι κερδισµένοι και οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι και όλοι οι εργαζόµενοι, το πικρό ποτήρι τε-
λικά θα το πιείτε. 

Και θα το καταλάβετε καλά και στις 20 Νοέµβρη στη µεγάλη
απεργία. Οι εργασιακοί χώροι θα ερηµώσουν, η δουλειά θα στα-
µατήσει, γιατί αυτοί που παράγουν, αυτοί που βγάζουν τον
πλούτο αυτής εδώ της χώρας θα απεργούν και θα είναι στους
δρόµους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν µιλάµε για τον

ΑΣΕΠ, ιδίως όσοι είχαµε άµεση επαφή µαζί του στο παρελθόν,
το πρώτο πράγµα που µας έρχεται στο µυαλό είναι η αέναη γρα-
φειοκρατία και η τεράστια αναµονή.

Πράγµατι, οι εργαζόµενοι στο ΑΣΕΠ επιτελούν ένα τεράστιο
κοινωνικό έργο, λειτούργηµα θα το χαρακτηρίσω εγώ, στο οποίο
είναι και οι µοναδικοί που δεν φταίνε για τις χρόνιες παθογένειες
του κρατικού µηχανισµού. Διότι δεν είναι µόνο η υποστελέχωση
του συµβουλίου, όπως, ανέφερε ο Πρόεδρος της Αρχής, κ. Πα-
παϊωάννου στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, είναι και η έλ-
λειψη υποδοµών και εργαλείων που εν έτει 2024, θα µπορούσαν
να κάνουν ευκολότερη τη ζωή τόσο των εργαζοµένων στο ΑΣΕΠ
όσο και των πολιτών που ταλαιπωρούνται εδώ και πάρα πολλά
χρόνια µε τη συλλογή δικαιολογητικών, την αµφιβολία για τα
αποτελέσµατα, τις ενστάσεις και τελικά µε την αναµονή για τον
διορισµό τους, όταν, και όποτε αυτός έρθει φυσικά. 

Μην ξεχνάµε ότι υπάρχουν πάρα πολλοί συµπατριώτες µας,
που αγνοούν διαγωνισµούς και θέσεις που προκηρύσσονται καί-
τοι ενδιαφέρονται, διότι είτε έχουν ελλιπή ενηµέρωση είτε λόγω
της καθηµερινότητάς τους δεν µπορούν να παρακολουθούν τις
προκηρύξεις των δηµοσίων φορέων τη σωστή χρονική στιγµή για
να προλάβουν τις προθεσµίες.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, όντως, γίνεται µια προσπάθεια επι-
δερµική για την επίλυση των προβληµάτων αυτών, κάτι που
ωστόσο δεν επιτυγχάνεται στο µέγιστο βαθµό. Συνέχεια το ΑΣΕΠ
αποκτά καινούργιες αρµοδιότητες µε την πιο πρόσφατη να είναι
οι διοικήσεις των φορέων, κάτι που απασχολεί ένα σηµαντικό πο-
σοστό του ανθρώπινου δυναµικού του. Αυτήν τη στιγµή είκοσι
επτά υπάλληλοι του ΑΣΕΠ από τους διακόσιους εβδοµήντα συ-
νολικά, δηλαδή το 10% του προσωπικού, απασχολούνται απο-
κλειστικά µε αυτήν τη διαδικασία, που αφορά ένα µέρος των
φορέων. Προσέξτε τώρα. Διακόσιοι εβδοµήντα συνολικά υπάλ-
ληλοι για ένα έργο που απαιτεί σχεδόν τους διπλάσιους, διότι µι-
λάµε για δεκάδες προκηρύξεις, που περνάνε από τα χέρια του
ΑΣΕΠ κάθε χρόνο. Συνεπώς, όταν επιβαρύνεις το ήδη υπάρχον
ελλιπή προσωπικό µε επιπλέον φόρτο εργασίας, αυτοµάτως, αυ-

ξάνεις τον χρόνο των αποτελεσµάτων και φυσικά της αναµονής. 
Χωρίς να θέλω να πλατειάσω σε συγκεκριµένα άρθρα του νο-

µοσχεδίου που συζητήθηκαν στην επιτροπή, όπως αυτό της εν-
τοπιότητας που θα συµφωνήσω εν µέρει ή του άρθρου 7 και του
9, τα οποία θεωρώ ότι δεν θα έπρεπε να είναι µε τη µορφή που
είναι σήµερα, θα ήθελα να κάνω µια εισήγηση στην πρόταση
νόµου που είχα καταθέσει προ τεσσάρων µηνών και αφορά αυτό
ακριβώς που συζητάµε σήµερα εδώ, την επιτάχυνση των προσ-
λήψεων µέσω ΑΣΕΠ, στην πράξη, όµως.

Τον περασµένο Ιούνιο, κύριε Υπουργέ, είχα καταθέσει µια πρό-
ταση νόµου, στο Υπουργείο Εργασίας βέβαια, που αφορά τη δη-
µιουργία του Εθνικού Μητρώου Απασχόλησης και Καταπο-
λέµησης της Ανεργίας. Η πρόταση αυτή εστάλη σε όλα τα µέλη
της επιτροπής, καθώς και σε εσάς προσωπικά. Με µια σύντοµη
παρέµβασή µου την Παρασκευή 11 Οκτωβρίου στην επιτροπή
σας είχα προτρέψει να την µελετήσετε και να δείτε µε ποιο τρόπο
θα µπορούµε να την υλοποιήσουµε και να απλοποιήσουµε τη δια-
δικασία επιλογής προσωπικού, όχι µόνο στο δηµόσιο, αλλά και
στον ιδιωτικό τοµέα, µε αυτοµατοποιηµένη µοριοδότηση και πί-
νακες κατάταξης, στους οποίους κράτος και πολίτες δεν θα
έχουν καµµία παρεµβατικότητα, ώστε µε αυτόν τον τρόπο να δια-
σφαλιστεί η ακεραιότητα, η διαφάνεια, η αξιοκρατία και η δικαιο-
σύνη. 

Τι ακριβώς, όµως, είναι αυτό το µητρώο αλήθεια; Είναι η µετε-
ξέλιξη του ΑΣΕΠ σε µια ψηφιακή πλατφόρµα, πληροφοριακό σύ-
στηµα, που όλοι οι Έλληνες πολίτες θα βρίσκουν τα ψηφιακά
βιογραφικά τους µε πλήρη σεβασµό στα προσωπικά τους δεδο-
µένα, στα οποία δεν θα έχει κανένας πρόσβαση και θα αφορούν
µόνο ότι σχετίζεται µε τις γνωσιακές τους δεξιότητες και µοριο-
δοτείται, δηλαδή το βαθµό του πτυχίου τους, τα διδακτορικά
τους, τα διπλώµατα ξένων γλωσσών, τα όποια σεµινάρια έχουν
παρακολουθήσει, την εντοπιότητα, αν ανήκουν σε κάποια ειδική
κατηγορία, όπως ΑΜΕΑ ή πολύτεκνοι. Έτσι δεν θα χρειάζεται να
αποθηκεύουµε και να συγκεντρώνουµε χαρτική ύλη µε κάποια
δικαιολογητικά και να τρώµε τις ώρες µας σε κάθε υπηρεσία,
αφού τα πάντα θα υπάρχουν στο προσωπικό µας ψηφιακό βιο-
γραφικό. 

Το πληροφοριακό σύστηµα θα δηµιουργεί αυτοµάτως τους πί-
νακες κατάταξης ανά κλάδο και ανά ειδικότητα µε βάση τα µόρια
που έχουµε συγκεντρώσει και η επιλογή προσωπικού σε κάθε
προκήρυξη θα γίνεται άµεσα και χωρίς καµµία παρέµβαση. Έτσι,
αν για παράδειγµα, το Υπουργείο σας προκηρύξει δέκα θέσεις
Μηχανικών Πληροφορικής ΤΕ, θα αντλήσει τους δέκα πρώτους
σε µοριοδότηση από τον πίνακα κατάταξης της συγκεκριµένης
ειδικότητας. Στην πρόταση νόµου, εξηγώ ακριβώς µε ποιον
τρόπο θα γίνει αυτό σε απόλυτη αρµονία µε τους κανόνες δι-
καίου και αυτούς της αξιοκρατίας.

Εννοείται ότι είµαι θετικός σε οποιαδήποτε νοµοτεχνική ή πρα-
κτική βελτίωση, ώστε να κάνουµε τη ζωή των πολιτών πολύ κα-
λύτερη. Ποια είναι, όµως, η καινοτοµία στο εν λόγω εγχείρηµα;
Η καινοτοµία εδράζεται στο γεγονός ότι όλα είναι αυτοµατοποι-
ηµένα, ενώ συµµετοχή στην επιλογή προσωπικού θα µπορεί να
έχει και ο ιδιωτικός τοµέας, κάνοντας πρόσκληση στο µητρώο,
ανάλογα µε τις ανάγκες που θα έχει και ποιες ειδικότητες επιθυ-
µεί. Με αυτόν τον τρόπο η απορρόφηση στην αγορά εργασίας
είναι άµεση και χωρίς καθυστέρηση. 

Επίσης, µε το µητρώο σε λειτουργία εξασφαλίζεται στο ακέ-
ραιο η πάταξη πλαστών πτυχίων, η πάταξη της γραφειοκρατίας,
η αξιοκρατία, το κίνητρο στα νέα παιδιά να εµπλουτίσουν τις γνω-
σιακές τους δεξιότητες και τα πραγµατικά ποσοστά ανεργίας,
ώστε να λαµβάνονται τα ανάλογα µέτρα, αφού το µητρώο έχει
άµεση διασύνδεση µε τις βιβλιοθήκες της ΔΥΠΑ και του συστή-
µατος «ΕΡΓΑΝΗ». 

Κατά τη γνώµη µου η δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Απα-
σχόλησης είναι µια ριζική αλλαγή, που έχει ανάγκη η χώρα και
µονόδροµος αν θέλετε να προχωράµε ψηφιακά µπροστά. 

Θα καταθέσω παρακαλώ στα Πρακτικά την πρόταση νόµου για
να την δει ξανά ο κύριος Υπουργός και περιµένω σε µια πρό-
σκληση στο αρµόδιο Υπουργείο για να το συζητήσουµε από
κοντά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μανούσος κατα-
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θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση νόµου, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα επειδή παρακολούθησα πριν µια τροπολογία που έφερε
το ΠΑΣΟΚ πριν ακριβώς από έναν χρόνο είχα κάνει µια πρόταση
από αυτό εδώ το Βήµα και είχα πει ότι είναι πρόκληση όταν η
ακρίβεια τσακίζει τα ελληνικά νοικοκυριά να µαζεύονται τόσα
εκατοµµύρια ευρώ σε χρηµατοδοτήσεις των κοµµάτων. Η γνώµη
µου είναι ότι θα πρέπει να ψηφίσουµε όλοι µαζί, όλες οι παρατά-
ξεις ένα σχέδιο νόµου που θα µειώνει αυτήν τη χρηµατοδότηση
στο 80% µε 90% και απλά να υπάρχει ένα µικρό ποσό για τα λει-
τουργικά έξοδα των κοµµάτων. Άλλωστε έχει δείξει η εµπειρία
ότι τα κόµµατα µπορούν να λειτουργούν και µε τα µέλη και µε
τις χορηγίες και µε τις συνδροµές, οπότε δεν θα υπάρχει λόγος
τόσα εκατοµµύρια να σπαταλούνται γι’ αυτόν τον λόγο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στην κ. Βολουδάκη, έχει τον λόγο ο Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη, ο κ. Νικολακόπουλος επί της τροπολογίας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Με την υπ’ αριθµόν 257/22 τροπολογία θεσπίζεται η λειτουργία
της ψηφιακής εφαρµογής για κινητά τηλέφωνα και έξυπνες συ-
σκευές µε τίτλο «Safe. YOUth», ένα σύγχρονο και ολοκληρωµένο
ψηφιακό εργαλείο πανελλαδικής εµβέλειας που διασφαλίζει την
άµεση αντίδραση των αρχών σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης,
την ασφαλή υποβολή καταγγελιών, την παροχή συµβουλευτικής
υποστήριξης προστατεύοντας παράλληλα την τήρηση της ιδιω-
τικότητας και την ασφάλεια των προσωπικών δεδοµένων των
ανηλίκων σύµφωνα πάντοτε µε το γενικό κανονισµό προστασίας
δεδοµένων. Απευθύνεται σε ανηλίκους δώδεκα έως δεκαοκτώ
ετών εντός της ελληνικής επικράτειας, οι οποίοι µπορούν να το
εγκαταστήσουν εντελώς δωρεάν, έτσι ώστε να έχουν ένα εργα-
λείο στη διάθεσή τους που θα τους προσφέρει πρόσβαση σε
ενηµερωτικό υλικό για θέµατα που άπτονται της προστασίας
τους και τη δυνατότητα εύκολης υποβολής καταγγελιών µέσω
της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης. 

Η λειτουργία της εφαρµογής περιλαµβάνει, επίσης, τη δυνα-
τότητα άµεσης τηλεφωνικής συνοµιλίας µε εξειδικευµένο και ει-
δικά καταρτισµένο αστυνοµικό προσωπικό µέσω της
εικοσιτετράωρης γραµµής «10201» και βέβαια την ενεργοποίηση
του «κοµβίου επείγουσας ανάγκης» σε περιπτώσεις σοβαρής
απειλής και κινδύνου διασφαλίζοντας έτσι την άµεση επέµβαση
της αστυνοµίας. 

Με τον τρόπο αυτό ενθαρρύνονται οι νέοι να είναι πιο ευαισθη-
τοποιηµένοι στο ζήτηµα της προστασίας τους, διευκολύνοντας
την επικοινωνία τους µε τις αρχές ακόµα και σε καταστάσεις που
σε άλλες συνθήκες θα ήταν δύσκολο ή αδύνατον να ζητήσουν
βοήθεια. Η ανάγκη για ρύθµιση προκύπτει από το γεγονός ότι σε
µία εποχή µεγάλης τεχνολογικής εξέλιξης που καθιστά πιο εύ-
κολη την επικοινωνία και πιο άµεση είναι απαραίτητη η ύπαρξη
ενός εργαλείου άµεσης υποστήριξης που θα διασφαλίζει την τα-
χεία αντίδραση σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης, αποσκοπών-
τας στην ενίσχυση της ασφάλειας και της προστασίας των
ανηλίκων, καθώς όπως παρατηρούµε οι ανήλικοι καθίστανται
ολοένα και περισσότερο ευάλωτοι σε κινδύνους, όπως η βία, ο
εκφοβισµός και η εκµετάλλευση.

Η δυνατότητα υποβολής επιπλέον ανώνυµων ή και επώνυµων
καταγγελιών µέσα από την εφαρµογή σε συνδυασµό µε τη δια-
σύνδεση µε τα πληροφοριακά συστήµατα της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας ενισχύει την πρόληψη και την αντιµετώπιση περιστατικών
βίας, κακοποίησης ή εκφοβισµού. Οι ανήλικοι, οι οποίοι συχνά
διστάζουν να καταγγέλλουν τέτοια περιστατικά αποκτούν από
εδώ και στο εξής ένα ασφαλές µέσο και άµεσο για να ζητήσουν
βοήθεια χωρίς τον φόβο της αποκάλυψης της ταυτότητάς τους. 

Ο σκοπός και τα οφέλη που προκύπτουν είναι η συνολική βελ-
τίωση της προστασίας των ανηλίκων σε εθνικό επίπεδο, δηµιουρ-
γώντας ένα πιο ασφαλές περιβάλλον γι’ αυτό, η ενίσχυση της
εµπιστοσύνης των νέων προς τις αρχές ενθαρρύνοντας την ανα-
φορά περιστατικών κακοποίησης, η ευαισθητοποίηση της κοινω-
νίας σε ζητήµατα προστασίας ανηλίκων, η ενίσχυση της

αποτελεσµατικότητας των µηχανισµών προστασίας ανηλίκων
µέσα από την εντονότερη συνεργασία τους και η αποτελεσµατι-
κότερη πρόληψη και γρήγορη και ουσιαστική αντιµετώπιση όλων
των περιστατικών. 

Άρα, λοιπόν, η εφαρµογή «Safe. YOUth» είναι ένα αναγκαίο και
πολύτιµο εργαλείο για την προστασία των ανηλίκων, προάγοντας
την ασφάλεια και την ευαισθητοποίηση σε ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε την ασφάλειά τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Βολουδάκη.
Ορίστε, κυρία Βολουδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να ξεκι-

νήσω την τοποθέτησή µου αντίστροφα, ξεκινώντας από την τρο-
πολογία που περιλαµβάνει δύο πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις. Η
πρώτη, όπως αναφέρθηκε πριν από λίγο, αφορά στην εφαρµογή
«Safe. YOUth», την πλατφόρµα µέσω της οποίας γονείς και παι-
διά θα µπορούν να ενηµερώνονται, αλλά και να ζητούν βοήθεια
για περιστατικά παραβατικότητας ανηλίκων. 

Όλες και όλοι -ειδικά όσοι είµαστε γονείς- παρατηρούµε µε
αγωνία την αύξηση των περιστατικών βίας µεταξύ ανηλίκων.
Οφείλουµε, λοιπόν, να δράσουµε σε όλα τα επίπεδα και στο επί-
πεδο της ενηµέρωσης και της πρόληψης, αλλά και της προστα-
σίας. 

Στέκοµαι ειδικά στο «Emergency Button», την εφαρµογή που
θα ενεργοποιεί δηλαδή ένα παιδί όταν θα βρίσκεται σε άµεσο
κίνδυνο και αµέσως η Άµεση Δράση θα βλέπει την ακριβή του
τοποθεσία. 

Η δεύτερη και επίσης πολύ σηµαντική ρύθµιση αφορά την πε-
ραιτέρω διευκόλυνση µετεγγραφών φοιτητών από τρίτεκνες και
πολύτεκνες οικογένειες. Συγκεκριµένα, καταργείται η προϋπό-
θεση του µέγιστου εισοδηµατικού κριτηρίου και περιορίζεται η
υφιστάµενη αρνητική προϋπόθεση που αφορούσε στην κατοχή
κυριότητας ή επικαρπίας κατοικίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ορθή στελέχωση του δηµο-
σίου αποτελεί κρίσιµο στοίχηµα για τη διαφάνεια και τις πραγ-
µατικές ανάγκες προσόντων που χρειαζόµαστε για ένα δηµόσιο,
σύγχρονο και λειτουργικό, στην εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης
και της ψηφιοποίησης. 

Αναµφίβολα ο ΑΣΕΠ αποτελεί κορυφαία θεσµική κατάκτηση
της χώρας. Είναι ο µοναδικός εγγυητής της διαφάνειας, της αµε-
ροληψίας και αξιοκρατίας στις διαδικασίες πρόσληψης προσω-
πικού στον δηµόσιο τοµέα. Αυτή, όµως, είναι η µία πτυχή του
σηµαντικού αυτού θεσµού. Υπάρχει και µια δεύτερη που πάσχει
και είναι αυτή που αφορά τους βραδείς ρυθµούς των διαδικα-
σιών, τους οποίους τους γνωρίζουµε όλες και όλοι. 

Αυτό το πρόβληµα δεν είναι σηµερινό, είναι διαχρονικό και
οφείλεται, κυρίως, στη γραφειοκρατία, στην έλλειψη διαλειτουρ-
γικότητας και στις απαρχαιωµένες χειροκίνητες διασταυρώσεις
στοιχείων για χιλιάδες νέους, πτυχιούχους ανθρώπους, που βλέ-
πουν να επιτυγχάνουν στους διαγωνισµούς, που θέλουν να γί-
νουν η αλλαγή που χρειάζεται η δηµόσια διοίκηση και χρειάζεται
να περιµένουν έως και δύο χρόνια για να αναλάβουν υπηρεσία. 

Και αυτό δεν αποτελεί πρόβληµα µόνο των επιτυχόντων, αλλά
και όλων των πολιτών που µε τη σειρά τους υφίστανται τις συνέ-
πειες των ελλείψεων προσωπικού στα νοσοκοµεία, στα σχολεία,
αλλά και τις άλλες δηµόσιες υπηρεσίες. Δυστυχώς, συνεχίζουν
στην εποχή του gov.gr να γίνονται θύµατα µιας θεσµικής γραφει-
οκρατίας που πολλές φορές, όχι άδικα, στο µυαλό των πολιτών
ταυτίζεται µε την ελληνική διοίκηση. 

Σε αυτό, λοιπόν, ακριβώς το πρόβληµα έρχεται να απαντήσει
σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και να
διορθώσει µια δυσλειτουργία που δηµιουργεί εύλογες απορίες
στους συµµετέχοντές του στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ. 

Ειδικότερα, προβλέπεται η ενίσχυση του ΑΣΕΠ µε επιπλέον
προσωπικό και η διασύνδεση της αρχής µε όλα τα διαθέσιµα ψη-
φιακά µητρώα του δηµοσίου και των πανεπιστηµίων για την τα-
χύτερη εξέταση των φακέλων. Επιπρόσθετα, η µόνιµη κατοικία
του υποψηφίου θα διασταυρώνεται σε πραγµατικό χρόνο µέσω
της ΑΔΑΕ, τα ακαδηµαϊκά πτυχία µέσω της πλατφόρµας
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ptyxia.gov.gr, η εργασιακή εµπειρία από τον ΕΦΚΑ και η οικογε-
νειακή κατάσταση από το µητρώο πολιτών. 

Προβλέπεται, επίσης, η σύντµηση όλων σχεδόν των προβλε-
πόµενων προθεσµιών από το πρώτο βήµα του διαγωνισµού έως
το τελευταίο της τοποθέτησης του επιτυχόντος. Υπάρχει και ει-
δική πρόνοια για τις διατάξεις που επιταχύνουν και προτάσσουν
τις προσλήψεις υποψηφίων µε πιστοποιηµένη επ’ αόριστον ανα-
πηρία ποσοστού τουλάχιστον 50%. Μια ρύθµιση που λειτουργεί
µε ενσυναίσθηση και κάνει την ισότητα πράξη. 

Ως Βουλευτής Χανίων, όπου αρκετοί συµπολίτες µας διαβιούν
σε αποµακρυσµένες περιοχές, γνωρίζω και κατανοώ τις ανάγκες
που έχουν εκεί από την πολιτεία και άρα πόσο σηµαντική είναι η
στελέχωση των δοµών του κράτους. Κατανοώ και τις δυσκολίες
που καλείται να αντιµετωπίσει ένας νεοδιόριστος, πολύ περισσό-
τερο όταν έχει και οικογένεια. 

Είναι σηµαντικές, λοιπόν, και αξίες επαίνου οι διατάξεις για την
προσαύξηση της µοριοδότησης λόγω εντοπιότητας. Ρυθµίσεις
που αφορούν τις προσλήψεις σε νησιωτικούς, ορεινούς και ηπει-
ρωτικούς δήµους της χώρας. Διατάξεις που αφορούν την Κρήτη,
αλλά και τα Χανιά, και θα ωφελήσουν τους µόνιµους κατοίκους
των περιοχών µας. Δίνονται κίνητρα ώστε οι νέοι µας να µείνουν
στις περιοχές, να στηρίξουν την τοπική κοινωνία και οικονοµία
για τουλάχιστον δέκα έτη εντός του δήµου επιλογής και πέντε
έτη για την οικεία περιφερειακή ενότητα, ενώ θα επιτευχθεί έτσι
η αµεσότερη κάλυψη των κενών και η πληρέστερη στελέχωση
των δοµών. 

Πρόκειται για µία πρωτοβουλία που εδράζεται στη συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη ειδική κρατική µέριµνα για τις νησιωτικές και
ορεινές περιοχές, ώστε να µειωθεί η τάση φυγής των νέων, µε
τη µεταφορά τους στα µεγάλα αστικά κέντρα, αλλά και η στήριξη
των τοπικών οικονοµιών. 

Κι εδώ η ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών κάνει το αυτο-
νόητο. Για την κάλυψη θέσεων σε αποµακρυσµένες περιοχές ή
τουριστικές, όπου το κόστος στέγης είναι σχεδόν απαγορευτικό
για έναν νεοδιόριστο, θα προκρίνονται υποψήφιοι που κατάγον-
ται και διαθέτουν µόνιµη κατοικία στις συγκεκριµένες περιοχές.
Παρέχονται, λοιπόν, συγκεκριµένα κίνητρα για να µείνουν οι νέοι
στον τόπο καταγωγής τους, να στηρίξουν την τοπική κοινωνία
και οικονοµία και παράλληλα, να καλυφθούν κρίσιµα κενά των
δηµόσιων δοµών. 

Εδώ το Υπουργείο θέτει ορθά µια αυστηρή προϋπόθεση: Ο
υποψήφιος που δεν αποδέχεται τον διορισµό του ή παραιτείται
εντός δώδεκα µηνών από την ηµεροµηνία που άρχισε να εργά-
ζεται, δεν µπορεί να υποβάλει αίτηση για να εργαστεί ως µόνιµος
στο δηµόσιο για τα επόµενα τρία έτη. 

Είναι η ώρα που όλοι µας καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε το
δηµόσιο διαφορετικά, µε αυξηµένη κοινωνική ευθύνη, µε ενισχυ-
µένη ατοµική ενσυναίσθηση και τελικά µε απόλυτη κατανόηση
της κοινωνικής διάστασης που ενέχει µια θέση στο δηµόσιο. Με
τον τρόπο αυτό στηρίζουµε έµπρακτα όλους τους δηµόσιους
υπαλλήλους και µοριοδοτούµε εκείνους κυρίως που µε την απο-
δοτικότητα και την παραγωγή τους βελτιώνουν την καθηµερινό-
τητα των υπολοίπων συµπολιτών τους. Πρέπει να δώσουµε για
ακόµη µια φορά το σωστό µήνυµα στην κοινωνία να δείξουν ο
καθένας από εµάς, µόνος του και όλοι µαζί, ένα νέο κοινωνικό
υπόδειγµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει µια τρί-
λεπτη παρέµβαση ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να κάνω µια τρίλεπτη παρέµβαση σχετικά µε την

τροπολογία και το συγκεκριµένο άρθρο που υποστήριξε λίγο
πριν ο κύριος Υφυπουργός, για την εφαρµογή «Safe Youth». 

Υπάρχουν εδώ πολλά ζητήµατα, κύριε Υφυπουργέ. Το πρώτο
είναι ότι η τροπολογία µιλάει για µία εικοσιτετράωρη υπηρεσία
στην οποία θα βρίσκονται από την άλλη πλευρά εκπαιδευµένοι
αστυνοµικοί. Η πρώτη ερώτηση που θα ήθελα να σας κάνω είναι:
Πόσοι εκπαιδευµένοι αστυνοµικοί θα βρίσκονται; Τι αριθµός
αστυνοµικών προβλέπεται να έχετε από την άλλη πλευρά, ούτως

ώστε να ανταπεξέλθει στην δυνητική ζήτηση που θα έχει η χρήση
αυτής της εφαρµογής από νέα παιδιά δώδεκα ετών και πάνω, σε
περίπτωση που βρεθούν κάτω από µία απειλή για την ασφάλειά
τους; 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι ακόµη πιο ουσιαστικό. Πόσο εκπαι-
δευµένοι είναι αυτοί οι εκπαιδευµένοι αστυνοµικοί; Αυτό δεν είναι
τυχαίο ερώτηµα. Έχουµε, δυστυχώς, µία σειρά περιπτώσεων
αναφορικά µε γυναικοκτονίες στις οποίες οι υποτιθέµενοι εκπαι-
δευµένοι αστυνοµικοί δεν ήταν καθόλου σε εγρήγορση και δεν
φάνηκε να είναι εκπαιδευµένοι την ώρα που συνέβαινε το κακό. 

Και έχω στο νου µου την τραγική περίπτωση της Κυριακής
Γρίβα, η οποία µιλούσε µε εκπαιδευµένο –υποτίθεται- αστυνο-
µικό στη ΓΑΔΑ µέσω της υπηρεσίας του «100», ο οποίος δεν είχε
καταλάβει προφανώς τι συνέβαινε εκείνη τη στιγµή και ως απο-
τέλεσµα αυτού, και άλλων βεβαίως παραγόντων που συνέβαιναν
εκείνη τη στιγµή, η Κυριακή Γρίβα έχασε τη ζωή της. Με άλλα
λόγια, είναι πολύ σηµαντικό να ξέρουµε τι εκπαίδευση θα παρέ-
χεται σε αυτούς τους αστυνοµικούς και θα θέλαµε µια διευκρί-
νιση εκ µέρους σας ως προς αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, πρέπει να πω ότι η ίδια η εφαρµογή πόσο βέβαιο είναι
ότι θα λειτουργεί; Μετά το θάνατο της Κυριακής Γρίβα, είχαµε
δηµοσιεύµατα γυναικών οι οποίες έλεγαν πως χρησιµοποίησαν
το panic button επανειληµµένως και δεν λάµβαναν απάντηση. Σε
µία περίπτωση επτά φορές, και δεν είχε υπάρξει απάντηση. Τι
εγγύηση µπορεί να δώσει το Υπουργείο σας ότι θα υπάρχει
απάντηση, άµεση απάντηση, τη στιγµή που ένα νέο παιδί, που
βρεθεί σε κίνδυνο και ενεργοποιήσει την εφαρµογή, θα µπορέσει
να βρει ανταπόκριση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι, ολοκληρώνω. 
Επίσης, θα πρέπει να κάνω και ένα σχόλιο, κυρία Πρόεδρε,

όσον αφορά τον τρόπο µε τον οποίο γνωστοποιούνται αυτά στα
νέα παιδιά. Έχετε κάνει συντονισµό µε το Υπουργείο Παιδείας;
Συντονίζεστε µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, αλλά
όχι µε το Υπουργείο Παιδείας. Τα παιδιά πώς θα µάθουν ότι
υπάρχει αυτή η εφαρµογή; 

Και υπάρχει και ένα ζήτηµα µε τα ελληνικά εδώ. Το «Safe
Youth» θα µπορούσατε να το µεταφράσετε σε «ασφαλή νεο-
λαία». Μετά υπάρχει –λέει- η ένδειξη, θα την έχει επάνω η εφαρ-
µογή, για το «κοµβίον» και µετά στα Αγγλικά λέει ότι είναι το
«safety button». Γιατί χρησιµοποιείτε καθαρεύουσα και Αγγλικά
σε παιδιά τα οποία θα διαβάζουν δηµοτική; Αναφέρεται «του κοµ-
βίου»! Ποιο παιδί δώδεκα, δεκατριών χρονών ξέρει τι είναι το
κοµβίο; Και αν δεν ξέρει Αγγλικά, είναι καταδικασµένο. Δεν θα
ξέρει τι κουµπί να πατήσει. Τα έχετε σκεφτεί αυτά;

Και επιπλέον, υπάρχει µια ξενοµανία, «police on line» -χρησι-
µοποιείται στην τροπολογία- «safety button» κ.λπ.. Παρακαλούµε,
λοιπόν, να κάνετε την εφαρµογή και γνωστή ευρέως αλλά και εύ-
χρηστη στους νέους, αλλιώς δεν έχει σηµασία αυτό που πάτε να
κάνετε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η υπηρεσία αυτή όπως και όλες οι υπηρε-

σίες της Ελληνικής Αστυνοµίας όπως και η υπηρεσία της Άµεσης
Δράσης, η οποία ανταποκρίνεται µε µεγάλη ταχύτητα στα περι-
στατικά αυτά σε άµεση κλήση και έχει βελτιωθεί πάρα πολύ η αν-
ταπόκριση της Ελληνικής Αστυνοµίας, κατά τον ίδιο τρόπο θα
στελεχωθεί µε όλο το προσωπικό και είναι και στελεχωµένη µε
τέτοιο αριθµό προσωπικού, ώστε να µπορεί να ανταποκρίνεται
άµεσα, να λειτουργεί όλο το εικοσιτετράωρο, όπως έχουµε πει,
και κυρίως να µην υπάρχει καµµία αναµονή. Και θέλω να σας δια-
βεβαιώσω –και µπορείτε να το ελέγξετε- ότι µέχρι σήµερα όποτε
έχει χρειαστεί η ανταπόκριση της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι
άµεση σε αυτά τα περιστατικά.

Τώρα, όσον αφορά το πόσο καταρτισµένοι είναι οι συγκεκρι-
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µένοι αστυνοµικοί, έχω δώσει και στο παρελθόν και σε ερωτήσεις
που έχετε κάνει Βουλευτές του κόµµατός σας –αν θυµάµαι καλά
και εσείς- αναλυτική κατάσταση µε όλες αυτές τις επιµορφώσεις,
της διά βίου εκπαιδεύσεις που γίνονται στους Έλληνες αστυνο-
µικούς και µάλιστα είχαµε κάνει και συγκρίσεις µε τις εκπαιδεύ-
σεις που είχαν γίνει στο παρελθόν. 

Άρα θέλω να σας πω ότι πλέον και στη σχολή περιλαµβάνονται
µαθήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την προστασία ευάλωτων
οµάδων, όπως οι ανήλικοι. Προφανώς περιλαµβάνει τη νοµοθε-
σία όλη που αφορά τους ανήλικους. Προφανώς αφορά θέµατα
ευαίσθητα, ψυχολογικά, συµβουλευτικά που πρέπει να έχουν.
Όµως, αυτό δεν γίνεται µόνο στη σχολή –ο αστυνοµικός που
βγαίνει από τη σχολή είναι πολύ καταρτισµένος σε αυτά τα θέ-
µατα- αλλά γίνεται και διά βίου, µε σεµινάρια που γίνονται διαρ-
κώς, µε διαρκείς επιµορφώσεις. Έχω δώσει αναλυτική λίστα γι’
αυτό.

Τώρα, όσον αφορά τη λειτουργία και τη διαφήµιση-προώθηση,
µέχρι σήµερα από εµάς ως Υπουργείο παρουσιάστηκε, αν θυµά-
στε καλά, στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, η λειτουργία και η
εφαρµογή αυτή η συγκεκριµένη. Άλλωστε νοµίζω ότι οι νέοι είναι
πιο εξοικειωµένοι περισσότερο απ’ όλους σε σχέση µε την τε-
χνολογία και προφανώς είναι πολύ εύκολο να περάσει στους
νέους σε οποιαδήποτε γλώσσα το emergency, το κοµβίον, το
panic. Κι αφού βλέπουµε ότι και το «panic button» είναι µια εφαρ-
µογή που έχει διαδοθεί αρκετά και έχει εφαρµοστεί σε µεγαλύ-
τερες ηλικίες, θεωρούµε ότι είναι πολύ πιο εύκολο οι νέοι να
εξοικειωθούν µε αυτή και να το εφαρµόσουν. 

Άρα λοιπόν όταν έχουµε ήδη µια πολύ πετυχηµένη εφαρµογή,
η οποία έχει πάνω από τρεις χιλιάδες αποτελεσµατικές εγκατα-
στάσεις, νοµίζω ότι πάνω σε αυτό λειτουργούµε και θα συνεχί-
σουµε αυτό να το προωθούµε στα σχολεία, όπου χρειάζεται.
Πιστεύω ότι θα διαδοθεί αρκετά και θα το δούµε στην αποτελε-
σµατικότητα και εδώ θα είµαστε να την κρίνουµε, άλλωστε νο-
µίζω ότι χρειαζόταν µια πολύ σηµαντική παρέµβαση πάνω στον
συγκεκριµένο τοµέα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης και θα ακολουθήσει ο κ. Στίγ-
κας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ, κυρία Πρό-
εδρε; Είχα ζητήσει τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μετά. Προηγείται
Πρόεδρος κόµµατος. 

Ορίστε, κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε
εδώ για να συζητήσουµε ένα κρίσιµο νοµοσχέδιο που αποσκοπεί
στην ανασυγκρότηση και ενίσχυση της δηµόσιας διοίκησης, ένα
νοµοσχέδιο που δεν είναι µόνο αναγκαίο αλλά και επείγον. Η
ανάγκη για µεταρρύθµιση είναι προφανής και είναι επιτακτική
ανάγκη να λάβουµε µέτρα που θα επιταχύνουν τις διαδικασίες
του ΑΣΕΠ, θα εισάγουν ένα νέο και καινοτόµο σύστηµα επιβρα-
βεύσεων για τους δηµοσίους υπαλλήλους και συνολικά θα ενι-
σχύσουν την αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης. 

Ένα από τα βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου είναι η επιτά-
χυνση του ΑΣΕΠ. Η ταχύτητα στις διαδικασίες προσλήψεων είναι
κρίσιµη για την κάλυψη των κενών θέσεων στις δηµόσιες υπηρε-
σίες. Σήµερα βλέπουµε ότι η καθυστέρηση στην πρόσληψη προ-
σωπικού οδηγεί σε σηµαντικές δυσλειτουργίες, ειδικά σε
περιοχές που χρειάζονται στελέχωση, όπως η περιφέρεια και τα
νησιά. Η ταχύτητα και η επίσπευση των διαδικασιών θα επιτρέψει
στους πολίτες να λαµβάνουν υπηρεσίες πιο γρήγορα και αποτε-
λεσµατικά.

Συνολικά µε το παρόν νοµοσχέδιο αναµένεται να αντιµετωπι-
στούν προβλήµατα οργανωτικά και λειτουργικά, βελτιώνοντας
τη διαθεσιµότητα ανθρώπινου δυναµικού εκεί όπου χρειάζεται
περισσότερο. Με τη βελτίωση στις διαδικασίες πρόσληψης στο-
χεύουµε η δηµόσια διοίκηση να καταστεί µια πιο δυναµική και
πιο ανταποκρίσιµη στις ανάγκες των πολιτών δύναµη, µε τρόπο
άµεσο και αποτελεσµατικό. 

Επιπλέον, η µοριοδότηση της εντοπιότητας είναι µία σηµαντική

και απαραίτητη ρύθµιση. Η επιβράβευση των υποψηφίων που
προέρχονται από τις περιοχές που καλούνται να υπηρετήσουν
έχει πολλαπλά οφέλη. Αυτοί οι υποψήφιοι γνωρίζουν καλύτερα
από όλους τις τοπικές ανάγκες, τα προβλήµατα και είναι πιο πι-
θανό να παραµείνουν και να συµβάλλουν στην ανάπτυξη της πε-
ριοχής όπου ζουν. Αυτό εγγυάται όχι µόνο την άµεση κάλυψη
των κενών θέσεων, αλλά και τη βιωσιµότητα αυτών των δοµών
µακροπρόθεσµα. 

Η µοριοδότηση της εντοπιότητας αποτελεί µια καίρια και και-
νοτόµο προσέγγιση στον τοµέα της εργασιακής τοποθέτησης.
Αναγνωρίζοντας και επιβραβεύοντας τους υποψηφίους που προ-
έρχονται από τις ίδιες περιοχές που χρειάζονται προσωπικό,
αποκτά ιδιαίτερη σηµασία µιας και έχει πολυεπίπεδα οφέλη για
τις τοπικές κοινωνίες. Αρχικά αυτοί οι υποψήφιοι είναι βαθιά εξοι-
κειωµένοι µε την πολιτιστική και κοινωνική ιδιαιτερότητα της πε-
ριοχής τους. Η γνώση των τοπικών αναγκών και προβληµάτων
τούς δίνει τη δυνατότητα να προσφέρουν πιο στοχευµένες λύ-
σεις. Επιπλέον, υπάρχει αυξηµένη πιθανότητα οι κάτοικοι να πα-
ραµείνουν σε µακροχρόνιες θέσεις, κάτι που προάγει τη βιωσιµό-
τητα των τοπικών δοµών. 

Οι µη µόνιµοι υπάλληλοι συχνά αναζητούν ευκαιρίες σε µεγα-
λύτερα αστικά κέντρα, οδηγώντας σε ασταθή λειτουργία των ορ-
γανισµών τις περιφερειακές περιοχές. Όταν τα κενά καλύπτονται
από ανθρώπους της ίδιας περιοχής, εξασφαλίζεται η σταθερό-
τητα και η συνέχιση των υπηρεσιών. Η µοριοδότηση της εντοπιό-
τητας δεν είναι απλά µια καλή πρακτική, αλλά ένα στρατηγικό
εργαλείο που διασφαλίζει την αρµονική και µακροχρόνια ανά-
πτυξη των τοπικών κοινωνιών µε τους πρώτους ευεργετηµένους
να είναι οι ίδιοι οι κάτοικοι. 

Σηµαντική είναι και η εισαγωγή ενός νέου συστήµατος αντα-
µοιβών που θα διασφαλίσει ότι οι εργαζόµενοι δεν αντιµετωπί-
ζονται όλοι µε τον ίδιο τρόπο. Η δυνατότητα της επιβράβευσης
των αποδοτικών υπαλλήλων θα ενισχύσει την παραγωγικότητα
και θα δηµιουργήσει ένα κίνητρο για όλους να συµβάλλουν στην
επίτευξη υπηρεσιακών στόχων. 

Το νέο αυτό σύστηµα επιβράβευσης αποτελεί µια στρατηγική
πρωτοβουλία που αποσκοπεί στην καλλιέργεια ενός δυναµικού
και αποδοτικού εργασιακού περιβάλλοντος. Αναγνωρίζοντας τη
σηµασία της διαφοροποίησης, αυτό το σύστηµα εξασφαλίζει ότι
οι εργαζόµενοι αξιολογούνται και επιβραβεύονται σύµφωνα µε
την απόδοσή τους και τη συµβολή τους στην επίτευξη των στό-
χων της υπηρεσίας. Η επιβράβευση των αποδοτικών υπαλλήλων
δεν λειτουργεί µόνο ως µέσο αναγνώρισης της σκληρής δου-
λειάς τους, αλλά και ως ισχυρό εργαλείο κινήτρων. Όταν οι ερ-
γαζόµενοι βλέπουν ότι οι προσπάθειές τους επιβραβεύονται,
ενισχύεται το ηθικό τους και αυξάνεται η αφοσίωσή τους στις ερ-
γασιακές τους ευθύνες. 

Πέρα από την ατοµική ικανοποίηση, το ανταποδοτικό αυτό σύ-
στηµα δηµιουργεί έναν φιλοσοφικό κύκλο βελτίωσης, καθώς
ωθεί τους εργαζόµενους να επιδιώκουν συνεχώς την αριστεία
και να αναζητούν τρόπους για να βελτιώσουν την εργασία τους.
Αυτό οδηγεί µακροπρόθεσµα στη βελτίωση συνολικά της παρα-
γωγικότητας της υπηρεσίας και στην επίτευξη των στρατηγικών
της στόχων. Επιπλέον, η ύπαρξη ενός τέτοιου συστήµατος προ-
ωθεί την ανάπτυξη ενός θετικού εργασιακού κλίµατος. 

Ο ανταγωνισµός όταν είναι υγιής, δίνει ώθηση στους εργαζό-
µενους να υπερβούν τα όριά τους και να συνεργαστούν µε σκοπό
την επίτευξη κοινών στόχων. Τέλος η στρατηγική αυτή παρέχει
έναν µηχανισµό ανατροφοδότησης, επιτρέποντας στους προ-
ϊσταµένους να αναγνωρίζουν και να αντιµετωπίζουν τυχόν τοµείς
που απαιτούν βελτίωση. 

Συνοψίζοντας, η εισαγωγή αυτού του συστήµατος επιβράβευ-
σης βασισµένο στην απόδοση προάγει τη δικαιοσύνη και ανα-
γνωρίζει την ατοµική συνεισφορά, αλλάζοντας στο δηµόσιο για
πρώτη φορά στη Μεταπολίτευση την αναπαραγούµενη ιδεολο-
γική ηγεµονία της εξίσωσης, της στασιµότητας και της επιβρά-
βευσης της ήσσονος προσπάθειας. Είναι η ευκαιρία µας να
αναµορφώσουµε το καλλιεργούµενο ιδεολογικό πρόταγµα του
δηµοσίου σε αυτό της επιβράβευσης των καλύτερων, της αρι-
στείας, του συναγωνισµού και της ατοµικής βελτίωσης. 

Ακούσαµε πολλές φορές ανησυχίες σχετικά µε την υποστελέ-
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χωση στις υπηρεσίες και τον λόγο γιατί οι θέσεις παραµένουν
κενές. Είναι καιρός να σταµατήσουµε να αποδεχόµαστε την κα-
τάσταση αυτή. Μέσω των ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου προχω-
ρούµε στην επίλυση αυτών των ζητηµάτων µε ορθολογικές
προτάσεις που δεν θα οδηγήσουν σε αύξηση µισθών χωρίς αν-
τίκρισµα, αλλά σε αναβάθµιση των διαδικασιών και διοικητικών
πρακτικών.

Το νοµοσχέδιο που προωθούµε, δεν είναι µια προσωρινή λύση.
Αποσκοπούµε στην αναβάθµιση του οργανωτικού πλαισίου ώστε
να µπορέσουµε να προσελκύσουµε και να διατηρήσουµε ταλέντα
και άξιους υπαλλήλους και στελέχη. Η αναβάθµιση αυτή περι-
λαµβάνει επανασχεδιασµό διαδικασιών προσλήψεων. Οι διαδι-
κασίες θα γίνονται πιο διαφανείς και πιο γρήγορες µε έµφαση
στην αξιοκρατία. Όσο αφορά την εκπαίδευση και τη συνεχόµενη
ανάπτυξη, οι εργαζόµενοι θα έχουν πρόσβαση σε προγράµµατα
κατάρτισης που θα ενισχύουν τις δεξιότητές τους, προσφέρον-
τάς τους κίνητρα για παραµονή στην εργασία. 

Δηµιουργία ευέλικτων προγραµµάτων εργασίας. Αναγνωρί-
ζουµε ότι οι σύγχρονοι εργαζόµενοι εκτιµούν την ευελιξία. Γι’
αυτό εισάγουµε µορφές εργασίας που προσαρµόζονται στις
προσωπικές τους ανάγκες.

Κλείνοντας ας σταµατήσουµε να αποδεχόµαστε το πρόβληµα
της υποστελέχωσης σαν κανονικότητα. Ας δράσουµε από κοινού
µε ορθολογικές και πρακτικές λύσεις για να διασφαλίσουµε την
αποτελεσµατικότητα και την ποιότητα των υπηρεσιών που παρέ-
χουµε στην κοινωνία. Θα ήθελα να τονίσω πως οι προτεινόµενες
αλλαγές είναι όχι µόνο αναγκαίες, αλλά επιτακτικές. Είναι στο χέρι
µας να κάνουµε τη διαφορά. Στηρίζουµε ένα νοµοσχέδιο που προ-
σθέτει αξία, εκσυγχρονίζει το δηµόσιο και απαντά στα πραγµατικά
προβλήµατα της κοινωνίας. Επιλέγουµε οικονοµικές και ρεαλιστι-
κές λύσεις µε στόχο την πρόοδο, τον εκσυγχρονισµό και την ανα-
βάθµιση της δηµόσιας διοίκησης προς όφελος των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών, ο κ. Στίγκας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγο η κ. Λια-
κούλη εδώ του ΠΑΣΟΚ -που αυτή τη στιγµή δεν είναι κανένας
εδώ- µίλησε πάρα πολύ άσχηµα για µια φορά ακόµα, όπως βε-
βαίως και ολόκληρο το ΠΑΣΟΚ. Και κάποιοι εδώ από την αρι-
στερή πτέρυγα ασχηµονούν, µιλάνε υποτιµητικά και υβριστικά
βεβαίως και χωρίς να έχουν βεβαίως στοιχεία. 

Τόλµησε να µιλήσει η κ. Λιακούλη για λογαριασµό του ΠΑΣΟΚ.
Και αυτό µου θυµίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια παροιµία
που υπήρχε παλιά «φωνάζει ο κλέφτης, να φύγει ο νοικοκύρης».
Έτσι συµπεριφέρεται το ΠΑΣΟΚ. Τόλµησε να πει ότι εδώ δεν σε-
βόµαστε εµείς οι Σπαρτιάτες τον ναό της δηµοκρατίας, που αυ-
τούς τους δεκαέξι µήνες περίπου έχουµε δείξει και µε το
παραπάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όχι µόνο δεχόµα-
στε ότι είναι ο ναός της δηµοκρατίας αλλά το τηρούµε και το σε-
βόµαστε. Είπε ότι οι Σπαρτιάτες δεν τηρούµε το δηµοκρατικό
πολίτευµα. 

Αξίζει να σας πω εν τάχει ότι το 2017 τηλεφώνησα στον Άρειο
Πάγο -είχα έτοιµο τον φάκελο των Σπαρτιατών για να καταθέσω-
στο αρµόδιο τµήµα της εισαγγελίας και µου είπε το εξής, «θα βά-
λετε κύριε Στίγκα, µία παράγραφο στο καταστατικό, στην ιδρυ-
τική διακήρυξη». Ρωτάω, «τι ακριβώς θα λέει;». Θα λέει ότι η
οργάνωση και η δράση του κόµµατος θα εξυπηρετεί το δηµο-
κρατικό πολίτευµα. Άρα, λέω, αυτό είναι το µόνο εύκολο γιατί
δεν είχα κάτι άλλο στο νου µου. 

Εποµένως το τηρώ απαρέγκλιτα µέχρι σήµερα και δεν ανέχο-
µαι κανέναν να µου προσβάλλει τη δηµοκρατικότητά µου και ει-
δικά όταν προέρχεται από το αµαρτωλό ΠΑΣΟΚ, που αυτοί δεν
έχουν σεβαστεί τίποτα, ούτε τα χρήµατα του ελληνικού λαού,
ούτε τη δηµοκρατία, αλλά ούτε και το Σύνταγµα. Και τόλµησε να
πει επιπλέον ότι το ΠΑΣΟΚ είναι το ανάχωµα στη Χρυσή Αυγή.
Για τη Χρυσή Αυγή δεν µας ενδιαφέρει, ας έκαναν ό,τι ήθελαν.
Στους Σπαρτιάτες; Παροµοιάζει εµάς, τους Σπαρτιάτες µε τη
Χρυσή Αυγή; Πώς γίνεται αυτό το πράγµα;

Για να ξεκαθαρίσουµε επιτέλους κάποια πράγµατα εδώ µέσα,

αν κάποιος είναι µόρφωµα, είναι µόνο το ΠΑΣΟΚ. Μία παρουσιά-
ζεται σαν ΠΑΣΟΚ, µία παρουσιάζεται σαν Ελιά, µία παρουσιάζε-
ται σαν ΚΙΝΑΛ. Αυτό λέγεται µόρφωµα. Τι είναι το ΠΑΣΟΚ,
αυτόκλητοι δικαστές, Σερίφηδες; Τι είναι τέλος πάντων και επι-
τίθεται κατά των Σπαρτιατών; Γιατί το µέληµα του κ. Ανδρουλάκη
δεν είναι να λύσει τα προβλήµατα τα εσωκοµµατικά. Δεν θέλει
να βοηθήσει να λυθούν τα προβλήµατα της χώρας. Δεν κάνει αν-
τιπολίτευση στη Νέα Δηµοκρατία ως οφείλει, παρά ασχολείται
µε τους Σπαρτιάτες.

Και πέρυσι, αν θυµόσαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον
περασµένο Σεπτέµβριο πάλι µε τους Σπαρτιάτες ασχολήθηκαν.
Είναι οι πρώτοι που κατέθεσαν αίτηση για να µας κοπεί η χρηµα-
τοδότηση. Και βεβαίως, για να καταλάβετε πόσο δηµοκρατικά
λειτουργούν όλα τα πράγµατα -γιατί πιστεύω ότι δεν έχουµε την
απόλυτη δηµοκρατία, υπάρχουν όµως και κάποια πράγµατα που
δείχνουν προς αυτή την κατεύθυνση- να πω ένα παράδειγµα.
Επειδή αναφερθήκαµε τις τελευταίες ηµέρες κατά κόρον στον
κ. Ανδρουλάκη και είπαµε πολλά για αυτόν και το ΠΑΣΟΚ, µας
κατέβασαν το twitter για δεύτερη φορά. Δεν τολµάµε να µιλή-
σουµε για κάποιον και µας επιτίθενται και άλλοι. Βεβαίως µας
έχουν επιτεθεί και εφηµερίδες, µας έχουν επιτεθεί και πολλοί
ακόµα. 

Το ΠΑΣΟΚ πήρε µία γνωµάτευση. Γιατί είναι γνωµάτευση και
δεν είναι απόφαση δικαστική ή -αν θέλετε- καταδικαστική από-
φαση. Είναι η γνωµάτευση που έβγαλε ο Άρειος Πάγος, που,
όπως έχω ξαναπεί, παραπλανήθηκε από τα δύο υποµνήµατα της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Αυτό δεν είναι καταδικαστική
απόφαση. Δεν έγινε δικαστήριο. Δεν ήρθαν µάρτυρες και το κυ-
ριότερο δεν µπορέσαµε να απολογηθούµε. Άρα, δεν συντρέχουν
τέτοιοι λόγοι. 

Επιπλέον έχει ασκηθεί µια ποινική δίωξη η οποία είναι σε
βαθµό πληµµελήµατος. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Και όπως
έχω ξαναπεί, είµαι σίγουρος και βεβαιότατος ότι θα αθωωθούµε
όλοι. Αλλά ακόµα και αν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταδι-
καστούµε θα είναι σε βαθµό πληµµελήµατος. Και επίσης να το-
νίσω ότι ακόµα και έτσι να γίνει, που δεν θα γίνει, δεν έχουµε
βλάψει την πατρίδα µας στο παραµικρό, ούτε έχουµε κλέψει,
ούτε έχουµε εξαπατήσει κανέναν, απολύτως τίποτα. Οι Σπαρτιά-
τες µε κανέναν τρόπο δεν θα πληγώσουν και δεν θα προδώσουν
αυτή την πατρίδα. Αυτό είναι το µόνο ξεκάθαρο. 

Υπήρχε µία διάταξη που έλεγε για εκλογικές δαπάνες. Εµείς
βεβαίως χωρίς να το περιµένουµε µας απέκλεισε το Α1 τµήµα
του Αρείου Πάγου από τις εκλογές. Γιατί ο πόνος του ΠΑΣΟΚ
είναι γιατί πήραµε και µια εκλογική χρηµατοδότηση. Αυτή µας
την έδωσε το ίδιο το κράτος. Δεν τη ζητήσαµε εµείς. Αλλά θέλω
να πω σε όλους σας να το ξέρετε, ότι εµείς ως κοµµατικός σχη-
µατισµός πριν τις εκλογές, όπως όλα τα κόµµατα, δεν είχαµε
κάνει κάποιες ενέργειες, δεν είχαµε χαλάσει κάποια χρήµατα για
τον προεκλογικό µας αγώνα; Αυτά δεν τα µέτρησε το ΠΑΣΟΚ.
Το ΠΑΣΟΚ λέει ότι παράνοµα πήραµε κάποια χρήµατα.

Εν πάση περιπτώσει, τα χρήµατα είναι εκεί, στον λογαριασµό
των Σπαρτιατών. Ας τα αναζητήσει η αρµόδια υπηρεσία και ας
τα πάρει πίσω. Εµείς για αυτές τις εκλογικές δαπάνες δεν ζητή-
σαµε τίποτα. Εποµένως, µπορούν ανά πάσα ώρα και να επιστρα-
φούν. Αλλά πάει πολύ το ΠΑΣΟΚ να ζητάει να σταµατήσει η
χρηµατοδότηση -όπως λέει το ΠΑΣΟΚ- των Σπαρτιατών διότι
αποτελούµε συνέχεια της Χρυσής Αυγής. Αυτό είναι µεγάλο
ψέµα. Είναι παραπληροφόρηση προς τον ελληνικό λαό. Επίσης,
αν θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και ντροπή. Προ-
ηγουµένως είπαµε ότι πρέπει να υπάρξει δικαστική απόφαση για
τον οποιονδήποτε άνθρωπο. 

Το δηµοκρατικό ΠΑΣΟΚ, που σέβεται τον ναό της δηµοκρατίας
και βεβαίως τις διαδικασίες, προφανώς δεν έχει ακούσει για το
τεκµήριο αθωότητας. Είναι ένας ευρωπαϊκός νόµος που βγήκε
το 2016 και τον υιοθέτησε η χώρα µας το 2019. Για τους σερίφη-
δες και τους αυτόκλητους δικαστές τού ΠΑΣΟΚ προφανώς αυτό
δεν ισχύει. Δεν τους ενδιαφέρει.

Επίσης, να πω ότι η Χρυσή Αυγή καταδικάστηκε πρωτόδικα -
και συνεχίζεται η δίκη στο Εφετείο, αν δεν κάνω λάθος- ως εγ-
κληµατική οργάνωση και ως τροµοκρατική οργάνωση. Αυτό που
δεν λέει το ΠΑΣΟΚ της κλεπτοκρατίας, είναι ότι οι Σπαρτιάτες
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δεν διώκονται για τέτοια εγκλήµατα. Είµαστε καθαροί. Είµαστε
ένα εθνικό, δηµοκρατικό και πατριωτικό κόµµα. Αυτό προφανώς
ενοχλεί το ΠΑΣΟΚ. 

Η λαλίστατη κ. Λιακούλη και οι υπόλοιποι εδώ εκπρόσωποι του
ΠΑΣΟΚ, δεν αναφέρονται σε κάτι άλλα πράγµατα. Και τι εννοώ;
Πριν από ενάµιση χρόνο έπιασαν την Ευρωβουλευτή τους µε βα-
λίτσες µε πάρα πολλά λεφτά. Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν άκουσα εδώ µέσα κάποιον να αναφέρεται σε αυτό το γεγο-
νός. Επίσης, για αυτό που έγινε µε την αθώωση των εµπλεκοµέ-
νων στο σκάνδαλο της «SIEMENS» µετά από τριάντα δύο χρόνια
που παραγράφτηκαν πολλά αδικήµατα -δικά σας του ΠΑΣΟΚ
ήταν- δεν είδα το ΠΑΣΟΚ να αναφέρεται επάνω σε αυτή την από-
φαση. Ο µοναδικός που αναφέρθηκα για τα εγκλήµατα της «SIE-
MENS» ήµουν εγώ εδώ. Για την περίπτωση Παπαντωνίου δεν είπε
κανένας τίποτα. Το ξαναλέω. Ο άνθρωπος αθωώθηκε, αλλά
αθωώθηκε µε µία θεία στη Νιγηρία. Ξέρετε πόσοι Έλληνες ψά-
χνουν τώρα θεία στη Νιγηρία; Δεν µπορείτε να φανταστείτε.
Πάρα πολλοί Έλληνες ψάχνουν θεία στη Νιγηρία. Γιατί απλά
πράγµατα είναι. Άµα σου δίνει κάποιος χρήµατα και εσύ τα δι-
καιολογείς µε τέτοιον τρόπο, εντάξει. Εδώ στην Ελλάδα όλα επι-
τρέπονται, όλα γίνονται. 

Επίσης, θέλω να ρωτήσω το δηµοκρατικό ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν
βλέπουµε πουθενά τα στοιχεία, τι τα κάνει αυτά τα λεφτά που
παίρνει για τις χρηµατοδοτήσεις; Τώρα στην τελευταία χρηµα-
τοδότηση που πήραµε και εµείς, όλα τα κόµµατα βεβαίως, πήρε
ενάµισι εκατοµµύριο το ΠΑΣΟΚ. Να µας πείτε, κύριοι του
ΠΑΣΟΚ, τι πληρώνετε µε αυτά. Αποπληρώνετε τα χρέη σας; Πλη-
ρώνετε τη ΔΕΗ; Πληρώνετε το ΙΚΑ των υπαλλήλων σας; Φέρτε
εδώ δηµόσια στη Βουλή µία απόδειξη. Γιατί αν, για παράδειγµα,
δεν πληρώνετε ΔΕΗ, και σας κάνει χαριστικές ρυθµίσεις και ευ-
κολίες η ΔΕΗ, δεν συνάδει αυτό µε αυτό που τραβάει όλος ο κό-
σµος, ο απλός ο κόσµος, ο κάθε πολίτης, ο κάθε φτωχός πολίτης
που του κόβουν το ρεύµα για 40 ευρώ. Γιατί; Επειδή δεν έχει να
τα πληρώσει. 

Πώς παίρνετε εσείς ενηµερότητα και πώς παίρνετε δηµόσιο
χρήµα από την στιγµή που χρωστάτε; Ας πάει κάποιος πολίτης,
ας πάει κάποιος επιχειρηµατίας στη ΔΟΥ να πάρει µια ενηµερό-
τητα επειδή θέλει να αγοράσει, θέλει να πουλήσει, θέλει να κινή-
σει τη δουλειά του. Δεν υπάρχει περίπτωση άµα χρωστάει.
Ακόµα και σε δόσεις να τα βάλει, πάλι δεν µπορεί να πάρει ενη-
µερότητα. Η ΠΑΣΟΚάρα πώς παίρνει; Το θρυλικό ΠΑΣΟΚ, που
έχει εξαπατήσει όλους τους Έλληνες, µα όλους τους Έλληνες,
πώς παίρνει;

Τα είπα και την άλλη φορά. Για ακόµα καλύτερες ηµέρες,
πάρτε µια λιτότητα. Λεφτά υπάρχουν! Από το ΠΑΣΟΚ δεν ακού-
στηκαν αυτά; Δικό σας δεν το είπε; Μήπως κάνω λάθος; Ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου δεν ήταν; Κατακορόιδεψε την ελληνική
κοινωνία. Έδωσε ελπίδες σε έναν φτωχό κόσµο. Μέχρι τότε
µπορώ να πω ότι ήµασταν καλά ως χώρα. «Λεφτά υπάρχουν»
είπε και µετά από έντεκα µήνες, να το πρώτο µνηµόνιο και ακο-
λούθησαν τα υπόλοιπα. Αυτό δεν είναι εξαπάτηση του εκλογικού
σώµατος; Τι ήρθε να µας πει τώρα το ΠΑΣΟΚ;

Και κυρίως, αν θέλετε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, µιλήστε λίγο καλύ-
τερα. Μιλήστε ως άνθρωποι, ως πολιτισµένοι άνθρωποι. Τι εκ-
φράσεις είναι αυτές; Εδώ µέσα λέτε: «συνέχεια της Χρυσής
Αυγής», «µορφώµατα», «ναζί» και τα πάντα. Κατ’ αρχάς, δεν σέ-
βεστε τον εαυτό σας; Μιλάτε εσείς; Ας µιλήσει κάποιος άλλος.
Ακούστε να δείτε. Επειδή ανοίξατε αυτό το θέµα, µη νοµίζετε ότι
εµείς οι Σπαρτιάτες θα το καταπιούµε. Θα µας ακούτε συνέχεια.
Θα µας νιώθετε συνέχεια. 

Επίσης, προκαλώ τον Αρχηγό σας Νίκο Ανδρουλάκη µε αυτό
το χαµηλό πολιτικό ανάστηµα να έρθει εδώ µέσα στο Κοινοβού-
λιο, όπως λέτε, στον ναό της δηµοκρατίας, να µε αντιµετωπίσει.
Να µιλήσουµε. Να πούµε δηµόσια τις απόψεις µας. Να γίνει δη-
µόσιος διάλογος. Και να µας ακούσει ο φτωχός ο κόσµος έξω,
που εσείς τον στείλατε στον γκρεµό. Να έρθει εδώ ο ανεπαρκής
Πρόεδρό σας. 

Έχω εδώ µαζί µου την έκθεση της Ευρωβουλής για τις ικανό-
τητες του κ. Ανδρουλάκη. Από τους επτακόσιους σαράντα εννέα
Βουλευτές, πεντακοσιοστός ογδοηκοστός όγδοος ο κ. Ανδρου-
λάκης -αυτά εδώ δεν τα λέω εγώ, τα λέει η Ευρωβουλή- ο άν-

θρωπος που θέλει, υποτίθεται, να σώσει την Ελλάδα, που θέλει
να γκρεµίσει, όπως λέει, τον Μητσοτάκη, που θέλει πολλά πράγ-
µατα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για το νοµοσχέδιο να µας πείτε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Για όλα

θα µιλήσω, κύριε συνάδελφε.
Αυτός θα γκρεµίσει τον Μητσοτάκη; Εντάξει. Αρκετά µε το

ΠΑΣΟΚ. Και όπως είπα, θα µας βρίσκουν συνεχώς µπροστά τους,
γιατί δεν µπορούµε να ανεχθούµε να µας επιρρίπτουν ευθύνες
αυτοί που έχουν καταστρέψει την Ελλάδα. Οι Σπαρτιάτες είµα-
στε ένα εθνικό, καθαρό, πατριωτικό κόµµα και δεν έχουµε πει-
ράξει κανέναν. 

Κλείνοντας, ήθελα να αναφερθώ λίγο στα τελευταία γεγονότα,
όσον αφορά το «ΕΛΙΑΜΕΠ», αυτόν τον οργανισµό -δεν µπορώ να
τον αποκαλέσω κάπως αλλιώς- που εργολαβικά έχει αναλάβει
τον εντοπισµό και τη διαµόρφωση της κοινής γνώµης ότι οι Τούρ-
κοι έχουν δίκιο. Έχουν πάντα δίκιο, κατ’ αυτούς. Και σύµφωνα
βεβαίως και µε κάποιους άλλους, έχουν και αυτοί το δίκιο τους,
έχουν και αυτοί ακρογιαλιές. Και η διάβρωση συνεχίζεται, και
είναι πολύ µεγαλύτερη από όση µπορούµε να φανταστούµε. 

Μπορούµε να καταλάβουµε και να θυµηθούµε τις ενδοτικές
συµπεριφορές παλαιότερων εποχών και εθνικά υπερήφανων κυ-
βερνήσεων, όπως του ΠΑΣΟΚ. Όλοι να θυµηθούµε ξανά -και
πρέπει να το θυµόµαστε- ότι τη σηµαία την πήρε ο άνεµος. Όλοι
να θυµηθούµε ξανά ότι µε µία υπογραφή έγινε η ληξιαρχική
πράξη θανάτου της Μακεδονίας µας. 

Αν είµαστε σε µια κυβέρνηση εµείς οι Σπαρτιάτες, δεν υπήρχε
περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πούµε -ούτε να
πράξουµε- ότι τη σηµαία την πήρε ο άνεµος. Εµείς οι Σπαρτιάτες
εκεί, σε αυτά τα βράχια του Αιγαίου, εκεί θα πεθαίναµε µαζί µε
την ελληνική σηµαία. Αλλά αυτοί που δεν ντρέπονται, λένε ότι
την πήρε ο άνεµος. Αυτά και άλλα πολλά υποδηλώνουν ότι κά-
ποιοι µέσω των κοµµάτων εκτελούν συγκεκριµένες εντολές βια-
σµού της εθνικής υπόστασης των Ελλήνων. 

Διάβασα τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού που για µία ακόµα
φορά επιτίθεται µε απρεπείς εκφράσεις και µε υψηλή δόση έπαρ-
σης, προσπαθώντας να µειώσει όλους όσους του ασκούν κριτική
για ενδοτισµό και φοβικό σύνδροµο, που παραπέµπει σε Τσάµ-
περλεν και Νταλαντιέ, λέγοντας τους πολιτικούς αντιπάλους,
αλλά και πιθανόν, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακόµα και Βουλευτές του κόµµατός του, «Πατριώτες της φακής».
Συνεχίζοντας είπε ότι θα ήταν οι πρώτοι που θα το έβαζαν στα
πόδια µε την ουρά στα σκέλια, εάν προέκυπτε µια κρίση. Εάν εν-
νοείτε βεβαίως το θλιβερό ΠΑΣΟΚ -όπως το έκαναν- ναι, αυτοί
θα έφευγαν. 

Δεν είναι όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, ατιµωτική πράξη η φυγή
µε την ουρά στα σκέλια µπροστά στην παρουσία του τουρκικού
ναυτικού στην Κάσο; Δεν είναι ντροπιαστική η συµφωνία µε την
Αίγυπτο, όταν αφήνεις έξω το Καστελόριζο, κλείνοντας µάλιστα
το µάτι στην Τουρκία; Αποδέχεστε, λοιπόν, τον βιασµό της εθνι-
κής µας κυριαρχίας, όταν ανέχεστε επί σειρά ετών το Τουρκολι-
βυκό µνηµόνιο και τις απειλές του τουρκικού ναυτικού που σου
λένε «µην τολµήσεις, έστω και νότια της Κρήτης, την επέκταση
των χωρικών υδάτων». 

Εσείς δεν είπατε ότι η συµφωνία των Πρεσπών ήταν κακή;
Αλλά µόλις γίνατε Κυβέρνηση την αναγνωρίσατε. Τι ήταν η συµ-
φωνία µε την Τουρκία όταν αποδέχεσαι ότι δεν επιτρέπονται µο-
νοµερείς ενέργειες; Αυτά τα έλεγε η Διακήρυξη των Αθηνών. Αν
πιστεύετε ότι το Αιγαίο είναι ελληνικό τότε γιατί αφήνετε την
Τουρκία να επιβάλλει όρους και casus belli σε µία ενδεχόµενη
επέκταση των χωρικών µας υδάτων; 

Συµφωνείτε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι οι γκρίζες ζώνες στα
Ίµια είναι αποτέλεσµα φόβου και ανικανότητας του Σηµίτη που
εσείς τον θαυµάζετε; Συµφωνείτε ότι το «ευχαριστώ τους Αµερι-
κανούς» και οι δηλώσεις του τύπου «τη σηµαία την πήρε ο άνε-
µος» είναι µέγιστη ντροπή για µας τους Έλληνες; Εµείς οι
Σπαρτιάτες ακολουθούµε µια πορεία εθνικής ενότητας και αντί-
στασης και στηρίζουµε οποιαδήποτε προσπάθεια απόκρουσης
των εθνικών κινδύνων προασπίζοντας τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα.

Ευχαριστώ. 

1452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Αναγνωστο-
πούλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Άτυχη η στιγµή να µιλήσω µετά από τον Πρόεδρο των Σπαρ-
τιατών. Αλλά τι να κάνουµε; Αυτό έχει η κοινοβουλευτική σειρά
και η ιεραρχία. 

Να πω όµως µέσα σε αυτήν την Αίθουσα κάτι το οποίο πρέπει
να ακούγεται συνέχεια. Κανένας δηµοκράτης άνθρωπος σε
αυτήν τη χώρα δεν έχει να πάρει µαθήµατα πατριωτισµού από
την Ακροδεξιά και τους φασίστες. Αρκεί να δούµε την ιστορία
της χώρας για να καταλάβουµε. Αυτό και να τελειώνουµε. 

Θα ξεκινήσω από την τροπολογία που έχει καταθέσει η Νέα
Αριστερά και αφορά τη φορολόγηση και τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές στα φιλοδωρήµατα. Έχουµε καταθέσει τροπολογία που ζη-
τάµε ότι σε κανένα ποσό σε απολύτως τίποτα δεν πρέπει να
υπάρχει φορολόγηση και ασφαλιστικές εισφορές στο φιλοδώ-
ρηµα. Δεν είναι ανάγκη αυτήν την στιγµή να εξηγήσω τι σηµαίνει
φιλοδώρηµα και γιατί καθιερώθηκε αυτή η περίφηµη φράση «για
να πιει κάποιος», «pour boire» και φτιάχνει µία σχέση προσωπική
τού πελάτη µε τον εργαζόµενο. Άρα, δεν τίθεται κανένα θέµα φο-
ρολόγησης αυτής της σχέσης ανάµεσα στον πελάτη και στον ερ-
γαζόµενο. 

Από την άλλη µεριά η προσπάθεια φορολόγησης, δηλαδή εν-
σωµάτωσης του φιλοδωρήµατος µέσα στον µισθό, δεν κάνει τί-
ποτα άλλο από το να ανοίγει µία κερκόπορτα, για να µην πω µία
τεράστια πόρτα, αµφισβήτησης του ίδιου του µισθού. Δηλαδή,
πώς θα ισορροπήσουµε τους χαµηλούς µισθούς, τις άθλιες συν-
θήκες ζωής των εργαζοµένων στην εστίαση στον τουρισµό και
λοιπά; Θα βάλουµε ένα φιλοδώρηµα για να µπορέσουµε να εξι-
σορροπήσουµε αυτό το θέµα. Έχουµε καταθέσει τροπολογία και
ζητάµε από όλες τις πλευρές της Βουλής να ψηφίσουν αυτήν την
τροπολογία να µην προστεθεί άλλο ένα πρόβληµα στα τεράστια
προβλήµατα που έχει αυτός ο χώρος, οι εργαζόµενοι σε αυτόν
τον χώρο. 

Μία παρένθεση θα µου επιτρέψετε, κυρία Πρόεδρε. Έχουµε
βαρεθεί να ακούµε αγγλικανισµούς και µετά καθαρεύουσα συγ-
χρόνως. Άκουγα τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη πριν.
Απλώς να πω ότι αν θέλουµε να µάθουµε τα νεότερα παιδιά να
µιλάνε καθαρεύουσα ας τους τη µάθουµε τουλάχιστον σωστά.
Δεν είναι «το κόµβιον» είναι «το κοµβίον». Σε όλα τα λεξικά υπάρ-
χει «το κοµβίον». Να ξέρουµε κιόλας τι λέµε. 

Να προχωρήσουµε όµως παρακάτω. Μιλάµε σήµερα για τον
δηµόσιο τοµέα και τον ΑΣΕΠ όπου έρχεται η Κυβέρνηση να µας
πει ότι κάνει µια µεγάλη µεταρρύθµιση για να λύσει τα προβλή-
µατα. Αν αυτή τη µεταρρύθµιση τη θέσουµε στο πλαίσιο όλης
της κυβερνητικής πολιτικής σε σχέση µε το δηµόσιο γενικώς, τον
δηµόσιο στενό και ευρύτερο τοµέα, τη δηµόσια περιουσία, οτι-
δήποτε αφορά το δηµόσιο, βλέπουµε µία µεθοδική συστηµατική
πολιτική ιδιωτικοποιήσεων outsourcing, οτιδήποτε µπορεί να
απαξιώσει, να αποδυναµώσει τη λειτουργία του κράτους ως εγ-
γυητή του δηµοσίου και του ρόλου που πρέπει να επιτελέσει το
δηµόσιο. 

Διαβάζουµε σήµερα το άρθρο τού κ. Πάνου Κοσµά στην «Εφη-
µερίδα των Συντακτών» για τη fast track διαδικασία ιδιωτικοποί-
ησης δηµόσιας περιουσίας από τον κ. Χατζηδάκη. Έχει ένα
αναλυτικό άρθρο το οποίο είναι ανατριχιαστικό και έχει µία πρό-
ταση η οποία συµπυκνώνει όλο το νόηµα αυτής της fast track δια-
δικασίας την οποία ο κ. Χατζηδάκης δεν ανακοίνωσε πουθενά
αλλού για πρώτη φορά. Την ανακοίνωσε -πού αλλού;- στο 25ο

συνέδριο της Prodexpo. Μετά έβγαλε ανακοίνωση. Σε αυτή, λοι-
πόν, τη fast track διαδικασία, όπως γράφει πάρα πολύ ωραία ο κ.
Κοσµάς, γίνεται δωρεά σώµατος του δηµοσίου, δηλαδή της πε-
ριουσίας των Ελλήνων πολιτών, προς τους ιδιώτες. Πώς εµφανί-
ζεται αυτό από τον κ. Χατζηδάκη; Ότι έχουµε έναν κακό
επιχειρηµατία που είναι το δηµόσιο. Άρα, ποιος θα σώσει τον
κακό επιχειρηµατία; Οι ιδιώτες, οι οποίοι θα έρθουν να πάρουν
αυτήν την περιουσία. 

Ο κ. Χατζηδάκης έχει προϊστορία σε αυτήν την υπόθεση. Ας

µην ξεχνάµε την «Ολυµπιακή». Ξέρετε, πάντα η µεθοδολογία
είναι η ίδια και στον δηµόσιο τοµέα µε τους εργαζόµενους και
στη δηµόσια περιουσία κ.λπ.. Η µεθοδολογία είναι η ίδια. Κά-
νουµε ό,τι είναι δυνατό να απαξιώσουµε, να χρεώσουµε, να κα-
ταχρεώσουµε τον δηµόσιο τοµέα και µετά τι λέµε; Ότι αυτός
είναι χάλια. Άρα, πρέπει να πουληθεί σε ιδιώτες. Η Ολυµπιακή
είναι το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα.

Να µιλήσω στη Νέα Δηµοκρατία µε τους όρους που διαθέτει
τη συζήτηση στον δηµόσιο χώρο. Μας λέτε, λοιπόν, ότι «είναι
απαξιωµένα αυτά», «κακός επιχειρηµατίας το κράτος, άρα το δη-
µόσιο…» και από την άλλη οι κορώνες πατριωτισµού σας ότι «η
χώρα πρέπει να είναι αυτό» και «έχουµε µεγέθυνση της οικονο-
µίας, έχουµε ανάπτυξη» και όλα αυτά. 

Το ελληνικό κράτος είχε υποχρέωση να σέβεται τον εαυτό του.
Είµαστε το παλαιότερο κράτος αυτής της περιοχής του κόσµου.
Όλης της Βαλκανικής Χερσονήσου και της Νοτιοανατολικής Ευ-
ρώπης, θα έλεγα. Όχι θα έλεγα. Έτσι είναι. Αυτό, λοιπόν, το κρά-
τος δεν έχει στην κυριότητά του τα σύµβολά του. Μία
αεροπορική εταιρεία είναι σύµβολο. Η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλε-
κτρισµού έχει και συµβολική και υλική λειτουργία τεράστια. Πάλι
εδώ το χέρι του κ. Χατζηδάκη. Και -έρχεται- χίλια φιλέτα του δη-
µοσίου από την ΕΤΑΔ θα µπουν σε holding και µετά µε fast track
διαδικασίες θα πουληθούν σε κατασκευαστές real estate κ.λπ..
Για να τα δούµε λίγο καλύτερα τα πράγµατα. Μέσα, λοιπόν, σε
αυτό το πλαίσιο της δηµιουργίας ηθικών πανικών και απαξίωσης
από την πάροδο, γίνεται παροχέτευση προς τον ιδιωτικό τοµέα. 

Ένα άλλο θέµα που απασχολεί -το βλέπω συνέχεια- εδώ και
καιρό τη Νέα Δηµοκρατία -είναι εµµονή αυτό το πράγµα και τώρα
ανέβηκαν πάλι οι τόνοι- είναι οι αιώνιοι ή λιµνάζοντες φοιτητές. 

Φωνάζουν τα πανεπιστήµια, Πρυτάνεις, Αντιπρυτάνεις, άνθρω-
ποι οι οποίοι έχουν κάνει έρευνες. Φωνάζουν και λένε ότι το πρό-
βληµα αυτό είναι πλαστό για τα πανεπιστήµια, τα δηµόσια
πανεπιστήµια έχουν άλλα προβλήµατα. Μας βγάζει η ΕΘΑΑΕ ότι
είναι το 48% του φοιτητικού πληθυσµού που θα οδηγηθεί το 2025
-κρατήστε την ηµεροµηνία, γιατί 2025;- στη διαγραφή. 

Γιατί ξαφνικά η χώρα µας έχει θέσει ως µείζον πρόβληµα της
δηµόσιας ανώτατης εκπαίδευσης τους αιώνιους φοιτητές, ενώ
φωνάζουν τα πανεπιστήµια ότι δεν είναι αυτό το πρόβληµα; Λένε
ότι αν δείτε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ, αν δείτε οποιοδήποτε στοι-
χείο, πολλές χώρες έχουν πρόβληµα µε καθυστερήσεις ή εγκα-
τάλειψη των σπουδών των φοιτητών. Και έχουν καθυστερήσεις
και εγκατάλειψη -µην τους τσουβαλιάζετε όλους, «αιώνιους», άν-
θρωποι που είχαν περάσει πριν από δεκαετίες- µε ανθρώπους
των πιο πρόσφατων και σηµερινών γενιών που δεν µπορούν να
ανταποκριθούν. Άπειρες χώρες έχουν τέτοια προβλήµατα. Οι άν-
θρωποι αντιµετωπίζουν πρόβληµα στο να τελειώσουν τις σπου-
δές τους, να τις ολοκληρώσουν. 

Πώς αντιµετωπίζεται, όµως, στις άλλες χώρες αυτό το πρό-
βληµα; Αντιµετωπίζεται µε περαιτέρω ενίσχυση της κοινωνικής
παροχής προς τους φοιτητές, φοιτητικές εστίες και λοιπά, χρη-
µατοδοτήσεις, αύξηση των υποτροφιών. Εµείς το αντιµετωπί-
ζουµε «a la Greca», ξαφνικά θα πρέπει να διαγραφεί τόσος
αριθµός φοιτητών. 

Και έρχοµαι σε αυτήν την ηµεροµηνία, τη χρονολογία 2025.
Κυρίες και κύριοι, και ελπίζω να µας ακούει και κόσµος, το 2025
αρχίζουν τη λειτουργία τους τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, µε τις µο-
νάδες µε τα ECDS οι άνθρωποι αυτοί οι οποίοι δεν κατόρθωσαν
να τελειώσουν τις σπουδές τους, δεν µπορούν να τις ολοκληρώ-
σουν, έχοντας κάνει κάποια χρόνια, έχουν αυξηµένα ECDS. Αν
θέλουν, λοιπόν, να συνεχίσουν τις σπουδές, δηµιουργείται ένας
παράλληλος δρόµος, «πηγαίνετε στα ιδιωτικά πανεπιστήµια να
τελειώσετε, το δηµόσιο τελείωσε για εσάς». Γιατί αν γίνουν τόσες
διαγραφές, που ελπίζω κανένα πανεπιστήµιο και κανένας συνά-
δελφος να µη δεχτεί να κάνει διαγραφές φοιτητών, οι οποίοι
έχουν αυξηµένα προβλήµατα, να έχουµε τροφοδότηση των ιδιω-
τικών πανεπιστηµίων.

Και θα κλείσω, γιατί έφαγα πάρα πολύ χρόνο, αλλά όλα αυτά
συνδέονται µε το νοµοσχέδιο και µε το δηµόσιο τοµέα. Αυτή η
χώρα πέρασε µία µεγάλη οικονοµική κρίση µιας δεκαετίας, η
οποία  κρίση αποψίλωσε έναν δηµόσιο τοµέα από ανθρώπινο δυ-
ναµικό και κυρίως έκανε ένα πράγµα σηµαντικό: Αφαίρεσε από
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το κράτος τη µνήµη που είχε στη γραφειοκρατία, στη δηµόσια
γραφειοκρατία, τη µνήµη που είχε από τη µία γενιά στην άλλη,
για να συνεχίσει να επιτελεί ο δηµόσιος ευρύς και στενότερος
τοµέας τη λειτουργία του. 

Μετά έρχεται η πανδηµία και αναδεικνύει µε τον σηµαντικό-
τερο και πιο εκκωφαντικό τρόπο, οδυνηρό τρόπο, την ανάγκη λει-
τουργίας του δηµόσιου τοµέα, κυρίως βέβαια του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Αυτή η εικοσαετία σχεδόν, δεκαπενταετία,
έδειξε και ένα άλλο πράγµα: Ότι οι εργαζόµενοι στον δηµόσιο
τοµέα, αυτοί οι άνθρωποι οι µισθωτοί, έχουν πάρα πολύ χαµη-
λούς µισθούς, προσβλητικά χαµηλούς µισθούς, για ένα κράτος
το οποίο υποτίθεται είναι σε µεγέθυνση οικονοµίας. 

Αυτά όλα, λοιπόν, τα προβλήµατα που έπρεπε και πρέπει να
αντιµετωπιστούν, αν θέλουµε πραγµατικά αυτή η χώρα να είναι
αντάξια και µιας ιστορικής διαδροµής, αντί να λυθούν και άλλα
προβλήµατα χρόνια προβλήµατα, το πελατειακό σύστηµα, η
εξάρτηση των δηµόσιων υπαλλήλων από τις κυβερνήσεις και όλα
αυτά, τι έχουµε; Έναν ηθικό πανικό οι τεµπέληδες, οι άχρηστοι,
που δεν δέχονται αξιολογήσεις, που δεν κάνουν, που δεν φτιά-
χνουν, κατευθείαν φτιάχνουµε τον εχθρό του δηµοσίου και είναι
οι ίδιοι οι υπάλληλοι.

Και το δεύτερο, βέβαια, είναι ότι το κράτος πρέπει -η Κυβέρ-
νηση, αυτή η νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση- να λύσει το πρόβληµα,
να το εξορθολογίσει. Ο παραλογισµός, ο νεοφιλελεύθερος παρα-
λογισµός εµφανίζεται ως εξορθολογισµός και µεταρρύθµιση. Και
τι κάνει, λοιπόν, το κράτος της Νέας Δηµοκρατίας; Αποχωρεί από
τον δηµόσιο τοµέα και δίνει όσο το δυνατόν µεγαλύτερο µερίδιο
σε ιδιώτες. 

Και από την άλλη µεριά, αντί να κάνει τα οφειλόµενα, να δώσει
βάρος στον δηµόσιο τοµέα, να γίνει η ατµοµηχανή της ανάπτυ-
ξης ο δηµόσιος τοµέας, άρα οι υπάλληλοι που δουλεύουν, οι ερ-
γαζόµενοι στον δηµόσιο τοµέα, να αισθάνονται ότι κάνουν
καριέρα, ότι µπορούν να δουν και τον εαυτό τους εκεί, πρέπει να
πληρώνονται, να έχουν ανέλιξη κ.λπ.. Αντί, λοιπόν, για τα δικαιώ-
µατα που οφείλονται, έχουµε προνόµια. Αν είσαι καλός, κάνεις
αυτό, κάνεις εκείνο, κάνεις το άλλο, θα έχεις µπόνους παραγω-
γικότητας. 

Εδώ, λοιπόν, ο παραλογισµός, ο νεοφιλελεύθερος παραλογι-
σµός, εµφανίζεται ως εξορθολογισµός και ενσωµατώνει τη νοο-
τροπία των χαµηλών προσδοκιών. Αυτή η κοινωνία, δηλαδή, είναι
χαµηλών προσδοκιών, ας έχουµε µια δουλίτσα και ας τελειώνει
η υπόθεση. Θα µπορούσα να πω πάρα πολλά πράγµατα.

Η ψηφιοποίηση είναι σηµαντικό πράγµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε µε

αυτό, κυρία συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, κυρία Πρόεδρε,

έχετε δίκιο.
Ολοκληρώνω.
Η ψηφιοποίηση είναι εργαλείο. Δεν µπορεί η ψηφιοποίηση να

λύσει τα προβλήµατα που έχει ο δηµόσιος τοµέας. Δεν µπορεί
στο γιατρό να δώσει παραπάνω µισθό η ψηφιοποίηση ούτε µπο-
ρεί να κλείσει στον ασθενή -που όντως παίρνει µε ψηφιακό
τρόπο- ένα ραντεβού γρήγορα, όπως θα απαιτούσε ο 21ος αι-
ώνας και όλα όσα έχουµε περάσει. 

Θέλω να κλείσω µε κάτι του παραλογισµού, ακόµα και στην
εποχή που συζητάµε. Ακούω για µετατάξεις, για συνυπηρέτηση,
για όλα αυτά. Ψάξτε, κύριοι Υπουργοί -κύριε Υπουργέ και κυρία
Υφυπουργέ- πόσοι παραλογισµοί υπάρχουν και ταλαιπωρείται
κόσµος στην καθηµερινότητά του. 

Να σας πω εγώ ένα παράδειγµα, καθηγητής σε µουσικό σχο-
λείο σε µία περιοχή, από άλλη πόλη η γυναίκα του, η οποία είναι
γιατρός στην άλλη πόλη, σπουδάζει το παιδί του σε άλλη πόλη.
Μουσικός από αυτήν την πόλη που πήγε µια άλλη καθηγήτρια,
που πάει στην πόλη του ίδιου ανθρώπου -που έχει φύγει από την
πόλη του- και ζητάνε αµοιβαία µετάθεση και το ελληνικό δηµόσιο
δεν τους τη δίνει. Και αυτοί οι άνθρωποι περνάνε την ταλαιπωρία
της αρκούδας και υπάρχουν χιλιάδες τέτοιες περιπτώσεις. Αυτά,
µπορούν να αντιµετωπιστούν;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να ενηµερώσω λίγο

πώς θα προχωρήσουµε τη συζήτηση. Θα πάρουν τον λόγο δύο

οµιλητές ο κ. Ακτύπης και ο κ. Καππάτος και στη συνέχεια έχει
ζητήσει τον λόγο για να κάνει µια παρέµβαση επί τροπολογίας ο
κ. Δουδωνής και θα συνεχίσουµε κανονικά. 

Εποµένως, τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ακτύπης Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ερχόµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζη-
τήσουµε και να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να
δώσει λύσεις στις σύγχρονες κοινωνικές προκλήσεις, αλλά και
στις υπάρχουσες ανάγκες για συνέχιση των µεταρρυθµίσεων
που έχουµε υποσχεθεί στους πολίτες. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο ρυθµίζεται, λοιπόν, µια σειρά ζη-
τηµάτων που αφορούν την επιτάχυνση της διαδικασίας των
προσλήψεων από το στάδιο της προκήρυξης έως και την ανά-
ληψη υπηρεσίας. 

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ίδρυση και
η λειτουργία του ΑΣΕΠ αποτέλεσε τοµή για τη χώρα, µια τοµή
ιστορική, την οποία πρέπει να σεβαστούµε, να προστατέψουµε
και φυσικά να εκσυγχρονίσουµε όταν οι ανάγκες το απαιτούν. 

Έχω τονίσει πολλές φορές ότι οι πολίτες έχουν απορρίψει τον
λαϊκισµό, τα ευχολόγια και τις τεχνητές εντάσεις. Σήµερα, λοι-
πόν, έπρεπε να υπάρξει και εύχοµαι να υπάρξει µια ουσιαστική
συζήτηση -που δεν το βλέπουµε βέβαια-, µια επιπρόσθετη ανταλ-
λαγή απόψεων και επιχειρηµάτων για το πώς θα πετύχουµε αυτό
που ελπίζω ότι θέλουµε όλοι. Δηλαδή τον εκσυγχρονισµό του
ΑΣΕΠ µε επιτάχυνση των διαδικασιών, αλλά και προσαρµογή
στις νέες και απαιτητικές ανάγκες της σύγχρονης πραγµατικό-
τητας. Εκτός κι αν κάποιοι δεν το θέλετε αυτό και επιθυµείτε τη
συντήρηση των προβληµάτων, των καθυστερήσεων και των αγ-
κυλώσεων, οι οποίες φθείρουν τους πολίτες και δηµιουργούν
προβλήµατα στη λειτουργία του δηµοσίου. Απλά αν το επιθυ-
µείτε αυτό θα πρέπει να το πείτε και δηµόσια για να το µάθει και
ο ελληνικός λαός. Δηλαδή για να το πούµε και µε απλά λόγια ήδη
έχει γίνει αντιληπτό ότι ορισµένοι έχουν βρεθεί σε µια ζάλη, όπως
θα λέγαµε. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχουν ανάγκες προσλήψεων στον δη-
µόσιο τοµέα. Σωστά; Σωστά. Μας κατηγορείτε, κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι δεν κάνουµε προσλήψεις, ότι δεν γίνεται γρήγορα η
κάλυψη των κενών. Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση, προκηρύσσει
θέσεις όποτε υπάρχουν ανάγκες και οι οικονοµικές δυνατότητες
το επιτρέπουν, αλλά συχνά λόγω του συστήµατος που ανέλυσαν
και στις επιτροπές οι ειδικοί, παρατηρούνται καθυστερήσεις και
χρονοβόρες διαδικασίες µέχρι την ανάληψη των καθηκόντων
από τους επιτυχόντες. Γεγονός που όπως καταλαβαίνουµε δη-
µιουργεί προβλήµατα στην εύρυθµη λειτουργία του δηµόσιου
τοµέα. Τι κάνει λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η Κυβέρ-
νηση για να λύσει το ζήτηµα; Φέρνει το παρόν νοµοθέτηµα. Ένα
νοµοθέτηµα που αποτελεί µια συντονισµένη προσπάθεια, προ-
κειµένου να οµαλοποιηθεί η διαδικασία ενίσχυσης του δηµόσιου
τοµέα, µε στελεχιακό δυναµικό και να αντιµετωπιστούν οι αρρυθ-
µίες και καθυστερήσεις, αλλά και να επιταχυνθούν οι διαδικασίες
που εφαρµόζει το ΑΣΕΠ. Δεν µένουµε όµως, µόνον εκεί, αλλά
δηµιουργούµε και ένα ολοκληρωµένο σύστηµα κινήτρων και αν-
ταµοιβής για τους δηµόσιους υπαλλήλους. Ένα σύστηµα το
οποίο συνδυάζει τους θεσµούς της αξιολόγησης και της στοχο-
θεσίας. Ένα σύστηµα που, όπως πολύ σωστά ανέλυσε και ο ει-
σηγητής µας, παρέχει κίνητρα και επιβράβευση όταν
επιτυγχάνονται οι στόχοι και βελτιώνεται η απόδοση. 

Και σε όλα αυτά εσείς αντιδράτε. Αντιδράτε στην αξιοποίηση
της τεχνολογίας, στην επίσπευση των διαδικασιών και την κά-
λυψη των κενών, όταν γνωρίζετε ότι πάντα γίνεται µε την τήρηση
όλων των αντικειµενικών κριτηρίων και της διαφάνειας, γιατί κά-
ποιοι παίζουν παιχνίδια και αφήνουν υπόνοιες ανυπόστατες. 

Άρα πείτε µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θέλετε τελικά;
Και αφού είναι όλα λάθος αυτά που κάναµε και κάνουµε, γιατί
τόσα χρόνια που κυβερνήσατε εσείς, όλα αυτά δεν λύθηκαν; Και
όπως είπε προηγουµένως η οµιλήτρια από την Νέα Αριστερά που
πριν ήταν στον ΣΥΡΙΖΑ και κυβέρνησαν τεσσεράµισι χρόνια όλα
αυτά τα κακώς κείµενα, τα οποία ήταν ο ένας σύζυγος εδώ, η σύ-
ζυγος εκεί, τα παιδιά εκεί, γιατί δεν τα λύσατε; Αυτά δεν απαι-
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τούσαν χρήµατα, έναν νόµο χρειαζόταν. Γιατί δεν τον φέρνατε
και σήµερα µας ασκείτε κριτική, που το φέρνουµε εµείς, γιατί δεν
το κάναµε πριν το 2015, ενώ το 2015 µπορούσατε να το έχετε
κάνει εσείς.

Ας ρωτήσουµε τους πολίτες πότε λειτουργούσε καλύτερα το
δηµόσιο. Σήµερα ή πριν από πέντε χρόνια;

Καταλαβαίνω ότι έχετε κάποιοι τα εσωκοµµατικά σας. Άλλοι
ψάχνετε ακόµα τους κοµµατικούς και πολιτικούς βηµατισµούς
σας. Καλά κάνετε, δικαίωµά σας. Αλλά όσο εσείς έχετε αυτά τα
προβλήµατα, η Κυβέρνηση εργάζεται διαρκώς για τη βελτίωση
της καθηµερινότητας και την αντιµετώπιση χρόνιων παθογε-
νειών. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, κινείται προς αυτήν την κα-
τεύθυνση και επιδιώκει τη γρήγορη στελέχωση του δηµόσιου
τοµέα, ενός τοµέα που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
του Κυριάκου Μητσοτάκη προχώρησε σε πολλές δράσεις και µε-
ταρρυθµίσεις για την ενίσχυσή του, µε βασικό στόχο τον εκσυγ-
χρονισµό, την αποδοτικότητα και την καλύτερη εξυπηρέτηση
όλων. 

Μειώσαµε τις γραφειοκρατικές διαδικασίες µέσω ψηφιοποί-
ησης και αυτοµατισµούς σε πολλούς τοµείς. Προχωρήσαµε στην
ενοποίηση και απλοποίηση πολλών διοικητικών διαδικασιών. Ενι-
σχύσαµε το προσωπικό σε κρίσιµους τοµείς, όπως η υγεία, η παι-
δεία και η ασφάλεια. Αλλά δεν σταµατάµε εδώ. Έχουµε πολλά
να κάνουµε ακόµη. 

Πριν κλείσω θέλω να σταθώ και σε δύο συγκεκριµένα ζητή-
µατα του νοµοσχεδίου και για τα οποία ακούστηκαν πολλά. Το
ένα είναι το θέµα της εντοπιότητας, το οποίο είναι και ενδεχοµέ-
νως η σηµαντικότερη αλλαγή, που αφορά στην έµπρακτη στή-
ριξη των κατοίκων που µένουν ιδίως σε ορεινές και νησιωτικές
περιοχές. Όπως ανέλυσαν και οι αρµόδιοι Υπουργοί κατά τη
διάρκεια των επιτροπών, ο στόχος που τίθεται είναι τριπλός. Από
τη µία πλευρά επιθυµούµε να δώσουµε έµπρακτα κίνητρα στους
κατοίκους των περιοχών αυτών, να παραµείνουν στον τόπο τους.
Παράλληλα όµως, θέλουµε να αντιµετωπίσουµε και το σοβαρό
πρόβληµα υποστελέχωσης που έχουν οι υπηρεσίες αυτές που
έχει ως αποτέλεσµα την αδυναµία να προσφέρουν ποιοτικές
υπηρεσίες στους κατοίκους. Μέσω της αυξηµένης µοριοδότη-
σης της εντοπιότητας, θέλουµε να δώσουµε τη δυνατότητα
στους µόνιµους κατοίκους αυτών των περιοχών να έχουν αυξη-
µένες πιθανότητες διορισµού σε θέσεις εργασίας του δηµόσιου
τοµέα που ανήκουν στον τόπο κατοικίας τους. 

Το άλλο ζήτηµα αφορά το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής

των δηµοσίων υπαλλήλων. Στόχος του συστήµατος κινήτρων και
ανταµοιβής, το οποίο θα εφαρµόζεται παγίως, είναι η επιβρά-
βευση των δηµοσίων υπαλλήλων που επιτυγχάνουν µετρήσιµους
και αντικειµενικούς στόχους και εποµένως, συµβάλλουν στην πα-
ροχή καλύτερων υπηρεσιών προς τους πολίτες. Έτσι οι εργαζό-
µενοι σε φορείς του δηµοσίου θα ανταµείβονται για την απο-
τελεσµατικότητά τους. Πρώτη φορά γίνεται αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται ου-
σιαστικά να αντιµετωπίσει προβλήµατα χρόνων. Πρωτίστως για
το ανθρώπινο δυναµικό του δηµόσιου τοµέα, αλλά και δευτε-
ρευόντως για τους πολίτες και τις επαφές τους µε τη δηµόσια
διοίκηση. Είναι νοµοσχέδιο που φέρνει στο επίκεντρο του πολίτη
και τις ανάγκες του, ένα πλήρες νοµοθέτηµα που ενισχύει τη µο-
ριοδότηση εντοπιότητας ούτως ώστε να ενισχυθεί η στελέχωση
των ακριτικών και νησιωτικών µας περιοχών αλλά ταυτόχρονα ει-
σάγει µέριµνα για τα άτοµα µε αναπηρίες, προκειµένου να καλύ-
πτονται κατά προτεραιότητα όπου και όταν απαιτείται. Ένα
νοµοθέτηµα που λύνει τα χρόνια προβλήµατα των µετατάξεων
και διευρύνει τη συνυπηρέτηση µε στόχο την πιο εύρυθµη λει-
τουργία του δηµοσίου. Ένα νοµοθέτηµα που προδιαγράφει το
σύστηµα διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού για µια ολοκληρω-
µένη εποπτεία και διαχείριση όλων των ζητηµάτων που σχετίζον-
ται µε το ανθρώπινο δυναµικό τού δηµόσιου τοµέα. Ένα
νοµοθέτηµα που βελτιώνει στην πράξη την υπάρχουσα κατά-
σταση.

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να το υπερψηφί-
σετε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν καλέσω τον κ.
Καππάτο, θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στον Υπουργό για την
κατάθεση νοµοτεχνικών. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κυρία Πρό-
εδρε, να καταθέσω τις νοµοτεχνικές οι οποίες έχουν να κάνουν
µε πράγµατα που συζητήθηκαν κυρίως στην επιτροπή και έχουν
ληφθεί υπ’ όψιν και δίνονται εγκαίρως προκειµένου να εξετα-
στούν και από τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές.

Θα είµαι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση υπάρ-
χει. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβά-

νιος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγής Καππάτος.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά φέρνει την αλ-
λαγή που όλοι περιµέναµε στη δηµόσια διοίκηση. Είναι ένα βήµα
προόδου, όχι µόνο για τη λειτουργία του κράτους αλλά και για
την καθηµερινότητα των πολιτών µας. Το σχέδιο που έχουµε
µπροστά µας και αφορά τις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ, τα κίνητρα
και τις ανταµοιβές για τους δηµόσιους υπαλλήλους, καθώς και
την αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης, δείχνει ότι κινούµαστε
µε σιγουριά προς ένα κράτος που θα λειτουργεί προς όφελος
του πολίτη. 

Γνωρίζουµε όλοι πόσο σηµαντικό είναι το δηµόσιο να ανταπο-
κρίνεται γρήγορα και αποτελεσµατικά στις σύγχρονες προκλή-
σεις της κοινωνίας και της οικονοµίας. Δεν µπορούµε να
συνεχίσουµε να βασιζόµαστε σε χρονοβόρες διαδικασίες που
αποθαρρύνουν τους πιο ικανούς από το να µπουν στη δηµόσια
διοίκηση. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δίνει τη λύση. Επιταχύνει τις διαδικασίες
πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ, έναν θεσµό που εξασφαλίζει τη διαφά-
νεια και την αξιοκρατία και δίνει στους πολίτες τη σιγουριά ότι
υπάρχει ένα σύστηµα που δουλεύει γι’ αυτούς. Με τις προβλε-
πόµενες ρυθµίσεις µειώνεται δραστικά ο χρόνος από την προκή-
ρυξη µιας θέσης έως την πλήρωσή της. Και αυτό γίνεται όχι µόνο
µε τη βελτίωση των διαδικασιών, αλλά και µε την εισαγωγή της
τεχνολογίας. Πλέον, οι διαδικασίες θα γίνονται ψηφιακά, πιο γρή-
γορα και µε περισσότερη διαφάνεια. Οι υποψήφιοι θα µπορούν
να βλέπουν την εξέλιξη της αίτησής τους, γνωρίζοντας ότι το
κράτος λειτουργεί µε σεβασµό προς αυτούς. 

Ειδικά για τις πιο αποµακρυσµένες περιοχές της Ελλάδας,
όπως η πατρίδα µου η Κεφαλονιά, το νοµοσχέδιο αυτό δίνει ιδι-
αίτερη έµφαση. Οι νησιωτικοί και ορεινοί δήµοι µας αντιµετωπί-
ζουν διαχρονικά σοβαρές δυσκολίες στην προσέλκυση
προσωπικού, γεγονός που δηµιουργεί κενά σε κρίσιµες υπηρε-
σίες.

Με τη νέα µοριοδότηση για την εντοπιότητα προσφέρονται
ισχυρά κίνητρα στους υποψήφιους που επιθυµούν να εργαστούν
στον τόπο τους, ενισχύοντας έτσι την τοπική διοίκηση. Συγκεκρι-
µένα, η βαθµολογία στον γραπτό διαγωνισµό για τις κατηγορίες
ΠΕ και ΤΕ προσαυξάνεται κατά 40 µονάδες για τους υποψηφίους
που προέρχονται από την τοπική κοινωνία. Αυτοί οι υποψήφιοι
µπορούν να επωφεληθούν της µοριοδότησης, εφόσον δηλώσουν
ότι είναι µόνιµοι κάτοικοι των δήµων που καλύπτει η ρύθµιση και
δεσµευτούν να υπηρετήσουν για τουλάχιστον δέκα έτη στις υπη-
ρεσίες του συγκεκριµένου δήµου. 

Επιπλέον, υποχρεώνονται να υπηρετήσουν για πέντε επιπλέον
έτη σε υπηρεσίες εντός της ίδιας περιφερειακής ενότητας. Με
αυτόν τον τρόπο η προτεραιότητα δίνεται σε υποψηφίους που
γνωρίζουν τις ιδιαιτερότητες και τις ανάγκες της τοπικής κοινω-
νίας, διασφαλίζοντας ότι οι θέσεις θα καλύπτονται από ανθρώ-
πους µε βαθιά κατανόηση των τοπικών προβληµάτων. 

Αυτό το µέτρο δεν απαντά µόνο στις ανάγκες των αποµακρυ-
σµένων περιοχών, αλλά ενισχύει την σταθερότητα και την απο-
τελεσµατικότητα των δηµοσίων υπηρεσιών σε αυτές τις
περιοχές, δηµιουργώντας µια µακροπρόθεσµη επένδυση στην
ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή των τοπικών κοινοτήτων. 

Ένα άλλο σηµείο που δεν πρέπει να παραλείψουµε είναι η ει-
σαγωγή του νέου συστήµατος κινήτρων και επιβράβευσης για
τους δηµόσιους υπαλλήλους. Αυτό το σύστηµα δεν περιορίζεται
σε επιδοµατικές λογικές, αλλά στοχεύει να ενισχύσει την αποδο-
τικότητα, την παραγωγικότητα και την ποιότητα των υπηρεσιών
που προσφέρονται στους πολίτες. Η επιβράβευση πλέον θα συν-
δέεται µε συγκεκριµένα µετρήσιµα αποτελέσµατα. Δεν είναι µόνο
δίκαιο οι υπάλληλοι που πετυχαίνουν τους στόχους τους να αν-
ταµείβονται, αλλά είναι απαραίτητο να βελτιωθεί η απόδοση της
δηµόσιας διοίκησης. 

Με το νέο αυτό σύστηµα οι δηµόσιοι υπάλληλοι που επιτυγχά-
νουν στόχους θα έχουν τη δυνατότητα να λαµβάνουν χρηµατική
επιβράβευση. Αυτή η ανταµοιβή δεν είναι επιφανειακή, αλλά µια
πραγµατική αναγνώριση της προσφοράς τους, που θα βοηθήσει

συνολικά στη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών και θα ενι-
σχύσει την εµπιστοσύνη των πολιτών προς το δηµόσιο. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει σηµαντικές βελτιώσεις
και στο σύστηµα αξιολόγησης των δηµοσίων υπαλλήλων ώστε
να γίνει πιο αποτελεσµατικό, δίκαιο και διαφανές. Δεν θα είναι
µια τυπική διαδικασία, αλλά µια πραγµατική αξιολόγηση που θα
συµβάλλει στη βελτίωση της απόδοσης του δηµόσιου τοµέα και
θα δώσει κίνητρα για ακόµα καλύτερα αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση της δηµόσιας δι-
οίκησης δεν αφορά µόνο τις εσωτερικές διαδικασίες του κρά-
τους, αλλά έχει άµεση επίδραση στην ποιότητα ζωής των
πολιτών. Ένα καλύτερα οργανωµένο, πιο αποτελεσµατικό δηµό-
σιο σηµαίνει γρηγορότερη εξυπηρέτηση, καλύτερη ποιότητα
υπηρεσιών και µεγαλύτερη εµπιστοσύνη των πολιτών στο κρά-
τος. Δεν είναι τυχαίο ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό η κάλυψη θέ-
σεων σε κρίσιµους τοµείς όπως η Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας και η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων θα γίνει
πιο άµεση, καλύπτοντας ανάγκες που έχουν άµεση επίπτωση
στην καθηµερινότητα των πολιτών. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο δείχνει ιδιαίτερη ευαισθησία προς τα
Άτοµα µε Αναπηρία µε ειδικές ρυθµίσεις που επιταχύνουν την
κάλυψη των θέσεων που προορίζονται γι’ αυτούς στον δηµόσιο
τοµέα. Με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται ότι τα άτοµα αυτά θα
έχουν ίσες ευκαιρίες για εργασία και θα µπορούν να προσφέ-
ρουν τις ικανότητές τους στην κοινωνία µας. 

Τέλος, αξίζει να αναφερθούµε στη ρύθµιση που προβλέπει την
άµεση πλήρωση θέσεων από τους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ, ενι-
σχύοντας την εµπιστοσύνη των νέων προς το δηµόσιο και δίνον-
τάς τους µια σαφή επαγγελµατική προοπτική. 

Πριν ολοκληρώσω, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά σε
µερικές σηµαντικές τροπολογίες που ενισχύουν ακόµα περισσό-
τερο το παρόν νοµοσχέδιο. Η πρώτη αφορά την εισαγωγή τεχνο-
λογικών µέσων στη δικαιοσύνη επιτρέποντας την αποµακρυσµένη
εξέταση µαρτύρων και κατηγορουµένων, διευκολύνοντας έτσι τη
γρήγορη απονοµή δικαιοσύνης. 

Η δεύτερη αφορά τη συνέχιση της απασχόλησης ατόµων µε
αναπηρία στους δήµους, εξασφαλίζοντας ότι αυτοί οι εργαζόµε-
νοι θα συνεχίσουν να έχουν επαγγελµατική σταθερότητα.

Και η τρίτη διευκολύνει τη διαδικασία των µετατάξεων στο
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», βοηθώντας έτσι να διασφαλι-
στεί η συνέχεια στις υπηρεσίες που παρέχονται στους πιο ευά-
λωτους συµπολίτες µας. 

Συνοψίζοντας, το νοµοσχέδιο αυτό ανταποκρίνεται στις ανάγ-
κες της σύγχρονης εποχής και αντιµετωπίζει τα προβλήµατα που
ταλανίζουν τη δηµόσια διοίκηση εδώ και χρόνια. Είναι ένα ση-
µαντικό βήµα προς ένα κράτος που θα λειτουργεί γρήγορα, απο-
τελεσµατικά και µε διαφάνεια προς όφελος όλων µας. Σας καλώ
να το υπερψηφίσετε ώστε να συµβάλλουµε όλοι στη δηµιουργία
µιας δηµόσιας διοίκησης που θα υπηρετεί πραγµατικά τον πο-
λίτη.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο τώρα ο
κ. Δουδωνής επί της τροπολογίας. Αυστηρά για τρία λεπτά, κύριε
Δουδωνή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ανέρχοµαι στο Βήµα για την τροπολογία την οποία
προτείνουµε. 

Κατ’ αρχάς, πρόκειται για µια τροπολογία την οποία επαναφέ-
ρουµε, καθώς έχει κατατεθεί για πρώτη φορά στις 11 Σεπτεµ-
βρίου του 2023, όταν και σας είπαµε ότι προτείνουµε αυτή τη
ρύθµιση για να αναστέλλεται η χρηµατοδότηση ανεξαρτήτως
του κόµµατος-κελύφους στο οποίο δίνονται τα λεφτά. Και σας
είπαµε ότι ήταν αναγκαία η ρύθµιση για να µη δοθούν τα χρή-
µατα στους Σπαρτιάτες. 

Τα αποτελέσµατα. Στις 10 Απριλίου 2024 το ελληνικό δηµόσιο
δίνει εκλογική χρηµατοδότηση 25.898 ευρώ. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
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σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Ενδιαµέσως, έχουµε την απόφαση του Αρείου Πάγου η οποία

λέει ότι πραγµατικός αρχηγός των Σπαρτιατών είναι ο Ηλίας Κα-
σιδιάρης και δεν κατεβαίνουν οι Σπαρτιάτες στις ευρωεκλογές.
Ξαναπαίρνουν, όµως, για τις εκλογές στις οποίες δεν συµµετεί-
χαν εκλογική χρηµατοδότηση στις 25 Ιουνίου 59.998 ευρώ. Χρή-
µατα του ελληνικού λαού. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παίρνουν τακτική χρηµατοδότηση την ίδια ηµέρα 207.500
ευρώ. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και παίρνουν στις 18 Σεπτεµβρίου 788.067,18 ευρώ. Το κατα-
θέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο σύνολο πήραν 1.081.477,61 ευρώ, χρήµατα του ελληνικού
λαού τα οποία δόθηκαν στους Σπαρτιάτες λόγω του γεγονότος
ότι αγνοήσατε την τροπολογία µας, παρά την απόφαση του
Αρείου Πάγου, και µε µια περίεργη διάθεση να µην κάνετε δια-
σταλτική ερµηνεία της προηγούµενης ρύθµισης, που στην ουσία
µετά την απόφαση του Αρείου Πάγου θα µπορούσε να αναγνω-
ρίσει ως ειδικό διάδοχο της Χρυσής Αυγής τους Σπαρτιάτες. 

Άρα, λοιπόν, 1.081.000 ευρώ κόστισε η αβελτηρία της Κυβέρ-
νησης, η αγνόηση της πρότασης του ΠΑΣΟΚ και η παντελής έλ-
λειψη διάθεσής της να κόψει τα χρήµατα αυτά από κόµµα το
οποίο από τον ίδιο τον Άρειο Πάγο απαγορεύτηκε η συµµετοχή
του στις εκλογές γιατί κρύβει εγκληµατική οργάνωση. 

Τι άλλο να πει κανείς για να υποστηρίξει αυτήν την τροπολογία
την οποία επαναφέρουµε, λέγοντας πως αφού δεν δέχεστε τη
διασταλτική ερµηνεία και αφού δεν οδηγούµαστε σε ονοµαστική
ψηφοφορία της Βουλής µε βάση την ισχύουσα και την απόφαση
του Αρείου Πάγου για να κοπεί η χρηµατοδότηση, σας δίνουµε
όχι µόνο το πρόβληµα -γιατί δεν είµαστε η Αντιπολίτευση που εν-
τοπίζει µόνο το πρόβληµα, είµαστε η Αντιπολίτευση που δίνει και
τη λύση- αλλά σας δίνουµε και τη λύση. 

Αν τη λύση αυτή, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν θα
την αποδεχθείτε, αυτό µπορεί να αποδοθεί µόνο είτε σε πονηρία
είτε βέβαια σε κάποιο σύµπλεγµα αριστείας. Ελπίζω να τη δεχ-
θείτε και να µην κοστίσει η αβελτηρία σας άλλα χρήµατα εκατοµ-
µύρια του ελληνικού λαού που δίνονται σε καταδικασµένους
εγκληµατίες.

Και προσέξτε, το σπουδαιότερο, αν δείτε τον τίτλο της χρηµα-
τοδότησης είναι και για επιµορφωτικούς σκοπούς. Μάλλον για
εγκυκλοπαίδειες στη φυλακή στον Κασιδιάρη πήγαν τα λεφτά
του ελληνικού λαού, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τον λόγο ο κ.

Στίγκας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Φαίνεται το αµαρτωλό ΠΑΣΟΚ δεν πρόκειται ποτέ µα ποτέ να

βάλει µυαλό. Στη συνείδηση του ελληνικού λαού έχει χαρακτη-
ριστεί ως «ολετήρας του έθνους». Όταν τολµάει το ΠΑΣΟΚ, το
αµαρτωλό ΠΑΣΟΚ, να µιλάει για λεφτά, θα πρέπει να κλείνει το
στόµα του. Είπε προηγουµένως ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ ότι
χρεώθηκαν οι Έλληνες 1.000.000 ευρώ. Πόσα έχετε φάει εσείς
από τον ελληνικό λαό; 

Το 1.000.000 ευρώ που λέτε, κύριε Δουδωνή, και δεν ντρέπε-
στε είναι στον λογαριασµό µας. Εκεί είναι και το διαχειριζόµαστε
σωστά. Μπορεί να έρθει οποιοσδήποτε ορκωτός λογιστής, όπως
µας κάνουν τακτικούς ελέγχους, και είµαστε πολύ καλά. Δεν

χρωστάµε ούτε 1 ευρώ ούτε σε προµηθευτή ούτε στα ταµεία
ούτε πουθενά δεν χρωστάµε. 

Εσείς να µας πείτε γιατί τον Σεπτέµβριο, τώρα που πήραµε κι
εµείς τη χρηµατοδότηση όπως όλα τα κόµµατα, πήρατε 1.500.00
ευρώ. Γιατί πήρατε από την στιγµή που χρωστάτε 450.000.000
και δεν ντρέπεστε και δεν κοκκινίζετε γι’ αυτόν τον λόγο. Δεν θα
µιλήσω για τα πεπραγµένα από το 1981 και µετά. Καταληστέψατε
τον ελληνικό λαό και δεν ντρέπεστε από πάνω. Ντροπή σας! Γιατί
είπατε προηγουµένως… 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Σε καλή µεριά τα λεφτά!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ακούτε

απατεώνες. Αυτά δεν περνάνε σ’ εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ πολύ!

Απευθείας διάλογος δεν επιτρέπεται. 
Κύριε Στίγκα, ολοκληρώστε και ας προσπαθήσουµε να µην το

τορπιλίσουµε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ολοκλη-

ρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ψευδώς είπε ότι βγήκε απόφαση του Α1 Τµήµατος του Αρείου

Πάγου. Μια γνωµοδότηση είναι. Τις αποφάσεις να καταδικάσουν
ή να αθωώσουν έναν άνθρωπο τις παίρνουν τα δικαστήρια, κα-
νένας Δουδωνής και κανένα ΠΑΣΟΚ. Θα έπρεπε να ντρέπεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Δουδωνή, έχετε
ένα λεπτό και θα ακολουθήσει ο Υπουργός, ο οποίος θα τοποθε-
τηθεί επί του θέµατος µετά από εσάς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, οι ύβρεις του
αχυρανθρώπου του καταδικασµένου εγκληµατία Κασιδιάρη στο
πρόσωπό µου, αλλά και στο σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΠΑΣΟΚ είναι τίτλος τιµής. Τίτλος τιµής!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Πες µας
τι παίρνεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Σε καλή µεριά τα λεφτά, κύριε
Στίγκα, τα λεφτά που σας έδωσε η Νέα Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Απατε-
ώνα! Θα έπρεπε να ντρέπεσαι!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, ότι είναι
αναγκαία -και αποδεικνύεται πόσο αναγκαία είναι- η υιοθέτηση
της τροπολογίας του ΠΑΣΟΚ, η οποία επανακατατίθεται έναν
χρόνο µετά. Να λάβουµε υπ’ όψιν µας -αυτό που είπαµε και πριν-
το 1.000.000 που πλήρωσε ο ελληνικός λαός γιατί µας αγνόησε
η Κυβέρνηση και η τότε Υπουργός κ. Κεραµέως.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Λιβάνιε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Δουδωνή, δεν αρχίσατε καλά, η νέα θητεία του κ. Αν-

δρουλάκη. Θα συζητήσουµε µετά γιατί δεν ψηφίζετε ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο έχει θετικές ρυθµίσεις.

Να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Πρώτον, την τροπολο-
γία την είχατε καταθέσει τον Σεπτέµβριο του 2023, αν δεν κάνω
λάθος, σε νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, χωρίς να
υπήρχε σε εξέλιξη δικαστική επί του θέµατος. Μόλις είχε ξεκινή-
σει προκαταρκτική έρευνα ο Άρειος Πάγος, αν θυµάµαι καλά. 

Δεύτερον, αυτήν την στιγµή που µιλάµε είναι σε εξέλιξη δικα-
στική έρευνα. Είχε δυνατότητα η υπηρεσία του Υπουργείου Εσω-
τερικών να µη δώσει κρατική χρηµατοδότηση σύµφωνα µε το
ισχύον νοµικό πλαίσιο; Γιατί είπατε «τα χρήµατα που έδωσε η
Νέα Δηµοκρατία». Υπήρχε δυνατότητα µη καταβολής της εκλο-
γικής χρηµατοδότησης στο κόµµα των Σπαρτιατών;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Απαντήσαµε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν απαν-

τήσατε και θα σας θυµίσω λιγάκι, θα σας φρεσκάρω τη µνήµη.
Το 2014 µε τον ν.4304 που ψήφισε η κυβέρνηση της Νέας Δη-

µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ δόθηκε ο ορισµός της έκτακτης εκλο-
γικής χρηµατοδότησης, η οποία αφορούσε την κάλυψη
εκλογικών δαπανών. Τον Μάρτιο του 2019 µε το νοµοσχέδιο -
όπως το λέγαµε- «Κουντουρά» που ήρε το κώλυµα, το ασυµβί-
βαστο Βουλευτή και υποψηφίου Ευρωβουλευτή, ένας, δύο,
τρεις, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Αριστερά -που τότε ήταν στον
ΣΥΡΙΖΑ- αγκαζέ βγάλατε τις εκλογικές δαπάνες από τη χρηµα-
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τοδότηση. Και τι ήρθατε και είπατε και ψηφίσατε µαζί παρέα; Με
την περίπτωση της παραγράφου 1, βελτιώνεται ο ορισµός της
εκλογικής κρατικής χρηµατοδότησης, ώστε να είναι σαφές ότι
αυτή δεν είναι εξειδικευµένη, δηλαδή δεν συνδέεται µε εκλογικές
-µε τη στενή έννοια- δαπάνες, αλλά έχει την έννοια έκτακτης κρα-
τικής χρηµατοδότησης γενικού χαρακτήρα από την οποία τα
κόµµατα µπορούν να καλύπτουν κάθε είδους δαπάνες. Άρα, λοι-
πόν, αν δεν ψηφίζατε αυτήν την αλλαγή, δεν θα δικαιούταν χρη-
µατοδότηση το κόµµα των Σπαρτιατών και η Χρυσή Αυγή, όπως
ίσχυε τότε.

Υπενθυµίζω ότι µετά από απόφαση της Ολοµέλειας της Βου-
λής έχει ανασταλεί η χρηµατοδότηση της Χρυσής Αυγής εδώ και
πολλά χρόνια. Περιµένουµε την τελική εκδίκαση της ποινικής
υπόθεσης η οποία δικάζεται τώρα στο εφετείο. Παρεµπιπτόντως
να θυµίσω ποια κυβέρνηση ολοκλήρωσε τη δίκη της Χρυσής
Αυγής, ποια κυβέρνηση βρήκε ξαφνικά χώρους για να γίνει η δίκη
της Χρυσής Αυγής, ποια κυβέρνηση και επί ποιων ηµερών και επί
ποιου Υπουργού έγινε η σύλληψη όλης της ηγετικής οµάδας της
Χρυσής Αυγής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς, εν αντιθέσει µε τη µηδενιστική πολιτική που έχετε επι-

λέξει, ακούµε και ακούµε τις προτάσεις. Υπάρχουν κι άλλα θέ-
µατα στην τροπολογία η οποία µπορεί να εξεταστεί.

Θα σας θυµίσω κάτι: Όταν έγινε η αλλαγή στο άρθρο 32 του
ν.2612, έγινε ένας διάλογος και µια προετοιµασία, ώστε να είναι
και στέρεα η ρύθµιση και να γίνει. Εµείς, λοιπόν, σε µια τροπο-
λογία στην οποία διακρίνουµε θετικά στοιχεία είµαστε διατεθει-
µένοι να τη συζητήσουµε και σε επόµενο χρόνο -έτσι κι αλλιώς
δεν εκκρεµεί άλλη χρηµατοδότηση αυτήν τη στιγµή να καταβλη-
θεί για το 2024- µαζί µε σηµαντικές αλλαγές που σας είπα, όπως
η επαναφορά της εκλογικής χρηµατοδότησης αποκλειστικά για
εκλογικές δαπάνες, όπως η δυνατότητα να προστεθεί και να δι-
καιωθεί, θα συζητηθεί εν καιρώ.

Επαναλαµβάνω, µην προσπαθείτε να µηδενίζετε τα πάντα. Μην
προσπαθείτε να διεκδικήσετε κοµµάτια τα οποία δεν σας αξίζουν.
Αυτό που µπορούµε να κάνουµε είναι να κάνουµε, να δουλέ-
ψουµε, να φτιαχτεί µια ρύθµιση η οποία θα αξιοποιήσει και τη
δικιά σας πρόταση, αλλά και τη δικιά µας πρόταση και να έρθει
για ψήφιση κάποια στιγµή εγκαίρως στη Βουλή των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τελείωσε το θέµα

αυτό. Προχωράµε στον κατάλογο των οµιλητών. Δεν ανοίγει και
άλλος διάλογος. Παρακαλώ, κύριε Μάντζο, αν µιλήσετε εσείς,
θα µιλήσει και ο Υπουργός. Αν µιλήσει και ο Υπουργός, θα µιλή-
σει και άλλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Με την απόφαση στη Διάσκεψη των
Προέδρων δικαιούµαι µετά από δύο οµιλητές να κάνω παρέµ-
βαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι. Με βάση την από-
φαση της Διάσκεψης τον λόγο έχει ο κ. Βεσυρόπουλος ο οποίος
περιµένει υποµονετικά τόση ώρα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Μετά δικαιούµαι να κάνω παρέµ-
βαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μετά τον κ. Βεσυρό-
πουλο και άλλον έναν Βουλευτή, έχετε το δικαίωµα να πάρετε το
τρίλεπτο σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αυτό σας είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Βεβαίως.
Κύριε Βεσυρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών που συζη-
τάµε σήµερα στοχεύει στην αντιµετώπιση ζητηµάτων που έχουν
καταγραφεί ή επισηµανθεί διαχρονικά αναφορικά µε τη διαδικα-
σία στελέχωσης και το σύστηµα παροχής κινήτρων του δηµοσίου
τοµέα. Μία από τις βασικές αρχές της καλής νοµοθέτησης είναι
οι διατάξεις που εισάγονται προς ψήφιση να στοιχειοθετούνται
επαρκώς.

Το νοµοσχέδιο αυτό περιέχει σειρά θετικών διατάξεων και βελ-

τιωτικών παρεµβάσεων όπως, πρώτον, η επιτάχυνση της διαδι-
κασίας προσλήψεων προσωπικού στον δηµόσιο τοµέα µέσω του
Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού. Όλοι έχουµε ανα-
γνωρίσει την αναγκαιότητα να προχωρήσει µε ταχύτερους ρυθ-
µούς η διαδικασία προσλήψεων που διενεργούνται µε
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ. Και αυτό επιτυγχάνεται µε στοχευµένες
παρεµβάσεις και σύντµηση των προθεσµιών από την προκήρυξη
µέχρι την κάλυψη των θέσεων µε απόλυτο σεβασµό στις αρχές
της διαφάνειας επί της διαδικασίας.

Συγκεκριµένα, καθιερώνεται η µείωση από είκοσι ηµέρες σε
δεκαπέντε ηµέρες της προθεσµίας για την υποβολή των δικαιο-
λογητικών διορισµού υποψηφίου. Όπως και η µείωση από
τριάντα ηµέρες σε είκοσι ηµέρες της προθεσµίας διορισµού ή
πρόσληψης από την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των δι-
καιολογητικών. Ταυτόχρονα, µειώνεται η προθεσµία για την ανά-
ληψη υπηρεσίας από τον έναν µήνα στις είκοσι ηµέρες.

Δεύτερον, παρέχονται κίνητρα για την ενίσχυση της µοριοδό-
τησης σε ό,τι αφορά στο κριτήριο της εντοπιότητας για την
πρόσληψη σε φορείς του δηµοσίου που βρίσκονται σε νησιωτι-
κούς, ορεινούς, αποµακρυσµένους και ηπειρωτικούς δήµους της
χώρας προκειµένου να διευκολυνθεί η στελέχωσή τους µε αν-
θρώπινο δυναµικό που κατοικεί µόνιµα σε αυτές τις περιοχές.
Πρόκειται για µια αναγκαία ρύθµιση ώστε να αντιµετωπιστεί το
ζήτηµα της υποστελέχωσης σε δοµές αυτών των περιοχών αλλά
και να περιοριστεί το φαινόµενο σύµφωνα µε το οποίο όσοι επι-
τύγχαναν στη διαδικασία των διαγωνισµών για την πλήρωση των
συγκεκριµένων θέσεων δεν αποδέχονταν τον διορισµό τους.

Τρίτον, εισάγεται ειδική πρόβλεψη για τις προσλήψεις των
ατόµων µε αναπηρία σύµφωνα µε την οποία προβλέπεται ότι για
την κατάταξή τους κατά τη διαδικασία πλήρωσης θέσεων ΑΜΕΑ
θα έχουν προτεραιότητα εκείνοι που έχουν επ’ αόριστο πιστο-
ποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50% απέναντι σε εκείνους µε πι-
στοποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50% αλλά που έχει
χαρακτηριστεί ορισµένης διάρκειας.

Τέταρτον, καθιερώνεται κώλυµα συµµετοχής για τρία χρόνια
σε νέα διαγωνιστική διαδικασία πλήρωσης θέσεων προσωπικού
δηµοσίου τοµέα για όσους διορίστηκαν, αλλά δεν αποδέχτηκαν
τον διορισµό τους ή παραιτήθηκαν εντός δώδεκα µηνών από την
ηµεροµηνία πρόσληψης ή διορισµού τους.

Πέµπτον, εισάγεται ειδική µέριµνα για την κάλυψη των θέσεων
τού προγραµµατισµού προσλήψεων των ετών 2022, 2023, 2024
και 2025 από τους επιτυχόντες του πρώτου πανελλήνιου γρα-
πτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ που έγινε το 2022.

Έκτον, επικαιροποιείται το θεσµικό πλαίσιο που σχετίζεται µε
το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής των υπαλλήλων του δηµο-
σίου για την επίτευξη στόχων που έχουν τεθεί. Αυτό το οποίο ει-
σάγεται ουσιαστικά είναι η δυνατότητα διεύρυνσης του αριθµού
των δηµοσίων υπαλλήλων που θα µπορούν να υπαχθούν στο σύ-
στηµα κινήτρων και ανταµοιβής. Παράλληλα, συστήνεται στη Γε-
νική Γραµµατεία Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου
Εσωτερικών επιτροπή κινήτρων και ανταµοιβής µε συγκεκριµέ-
νες αρµοδιότητες για τον συντονισµό της εφαρµογής του συστή-
µατος κινήτρων και ανταµοιβής των υπαλλήλων.

Τυχόν αντίθετες φωνές απέναντι σ’ αυτήν τη διάταξη θα πρέ-
πει να αναλογιστούν τι διαφορετικό και περισσότερο αξιοκρατικό
θα µπορούσε να ισχύσει για τους άξιους και ικανούς δηµοσίους
υπαλλήλους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να
αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 258 και µε ειδικό
αριθµό 23, που µεταξύ άλλων αντιµετωπίζει ένα ιδιαίτερα µείζον
ζήτηµα. Αναφέροµαι στη διάταξη που εισάγεται µε το άρθρο 3
της τροπολογίας µε την οποία τροποποιείται η παράγραφος 4
του άρθρου 91 του ν.4583/2018 και µε την οποία παρέχεται η δυ-
νατότητα αµοιβαίας µετάταξης των υπαλλήλων που υπηρετούν
στο Πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι». 

Μέχρι σήµερα για τους συγκεκριµένους εργαζόµενους υπήρχε
η υποχρέωση της δεκαετούς παραµονής στη θέση διορισµού και
συνακόλουθα η απαγόρευση µετακινήσεων, αποσπάσεων και µε-
τατάξεων. Είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος που το εν λόγω ζήτηµα δι-
ευθετείται, καθώς το είχα επισηµάνει στην αρµόδια Υφυπουργό
κ. Χαραλαµπογιάννη.
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Με το περιεχόµενο, λοιπόν, αυτής της διάταξης του άρθρου 3
της τροπολογίας δίνεται λύση καθώς παρέχεται η δυνατότητα
για αµοιβαίες µετατάξεις προσωπικού από δήµο σε δήµο στο
πλαίσιο του Προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».

Θα ήθελα να ευχαριστήσω θερµά την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών, τον κύριο Υπουργό, την κυρία Υφυ-
πουργό που προχώρησαν στην ορθολογική αυτή ρύθµιση.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 257 και ειδικό αριθµό 22 µε την οποία διευκολύνονται οι
µετεγγραφές παιδιών που ανήκουν σε τρίτεκνες και πολύτεκνες
οικογένειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θεσµική αυτή παρέµβαση του
Υπουργείου Εσωτερικών αποτελεί συνέχεια ανάλογων παρεµβά-
σεων της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη που ρυθµίζουν
καίρια µε επαρκώς µελετηµένες και στοιχειοθετηµένες προτά-
σεις ζητήµατα που χρονίζουν. Και οφείλει να έχει την οµόθυµη
στήριξη όχι µόνο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας αλλά και της µεγάλης πλειοψηφίας των Ελλήνων πολι-
τών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεφάλα.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που κατά κύ-
ριον λόγο αφορά στη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και
ιδίως στον τρόπο που αυτή στελεχώνεται.

Πρόκειται για µια σηµαντική προσπάθεια, µια σηµαντική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Εσωτερικών προ-
κειµένου να οµαλοποιηθεί η διαδικασία ενίσχυσης του δηµοσίου
τοµέα µε στελεχιακό δυναµικό καθώς και να υλοποιηθεί αποτε-
λεσµατικά ένα ολοκληρωµένο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής
για τους δηµοσίους υπαλλήλους.

Πρωταγωνιστής του νοµοσχεδίου είναι το ΑΣΕΠ. Το Ανώτατο
Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού εδώ και τριάντα χρόνια έχει
αναλάβει τις προσλήψεις στον δηµόσιο τοµέα. Αποτελεί τη δι-
κλίδα ασφαλείας για όλους τους υποψηφίους και εγγυάται το
αδιάβλητο όλης της πορείας από την προκήρυξη, µέχρι και την
κατάρτιση των πινάκων µε τους επιτυχόντες.

Αναµφισβήτητα η ίδρυση και η λειτουργία του αποτελούσε και
αποτελεί ένα σηµαντικό, ζωτικής σηµασίας θα έλεγα, στοιχείο
του δηµοσίου τοµέα στη χώρα µας. Έχει κερδίσει καθολική ανα-
γνώριση όσον αφορά στην επιτυχία του αδιάβλητου, την αντικει-
µενικότητα και την αµεροληψία.

Ωστόσο, παρά τις παρεµβάσεις και τις βελτιώσεις των τελευ-
ταίων χρόνων, παρατηρούνται ορισµένες δυσλειτουργίες. Σε
πολλές περιπτώσεις η ολοκλήρωση ενός διαγωνισµού µπορεί να
διαρκέσει δύο και πλέον χρόνια, µε αποτέλεσµα οι θέσεις που
έχουν προκηρυχθεί να παραµένουν κενές. Αρρυθµίες, λοιπόν,
και καθυστερήσεις στα διάφορα στάδια των διαδικασιών που
εφαρµόζονται, πάµε να τις αντιµετωπίσουµε σήµερα.

Εισάγουµε ρυθµίσεις που αφορούν κατά βάση στην επιτά-
χυνση όλων των σταδίων του διαγωνισµού, από την προκήρυξη
και την κινητοποίηση των φορέων, τον έλεγχο των δικαιολογητι-
κών, µέχρι και την έκδοση των αποτελεσµάτων µε την αξιοποίηση
των ψηφιακών τεχνολογιών και την ανάπτυξη της διαλειτουργι-
κότητας µεταξύ των υπηρεσιών του κράτους. 

Σηµειώνω την πρόβλεψη του άρθρου 3 για τους συµπολίτες
µας µε αναπηρία που υποχρεώνει ρητά τους φορείς που αποφα-
σίζουν να καθορίσουν εντός σφικτών χρονικών ορίων τις ανοι-
χτές θέσεις τους για άτοµα µε αναπηρία, καθώς και την πρόταξη
για πλήρωση των θέσεων αυτών από όσους έχουν επ’ αόριστον
πιστοποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50%. 

Μια σηµαντική παρέµβαση που εισάγεται µε τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου είναι και η πριµοδότηση της εντοπιότητας για τις
προσλήψεις δηµοσίων υπαλλήλων µε ιδιαίτερη µέριµνα για τους
νησιωτικούς, ορεινούς, αποµακρυσµένους και ηπειρωτικούς δή-
µους που αντιµετωπίζουν δυσχέρειες στην κάλυψη των αναγκών
τους.

Δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις που ενώ έχουν προκηρυχθεί
κενές θέσεις σε ορεινές και νησιωτικές περιοχές, εν τέλει αυτές
δεν καλύπτονται γιατί δεν υπάρχουν ενδιαφερόµενοι να µετακο-
µίσουν εκεί. Με τη µεγάλη πριµοδότηση της εντοπιότητας δίνεται
ένα σοβαρό έξτρα µπόνους σε κάποιον που ζει σε µικρά αποµα-
κρυσµένα νησιά ή σε δήµους, όπως της Κόνιτσας, των Βορείων
Τζουµέρκων, του Ζαγορίου και του Πωγωνίου µεταξύ άλλων. 

Τα σαράντα µόρια αυτά που δίνει η εντοπιότητα εξασφαλίζουν
την πρόσληψη σε υποψήφιο που είναι µόνιµος κάτοικος σ’ αυτές
τις περιοχές. Είναι µια ακόµη προσπάθεια ενίσχυσης, λοιπόν, της
ελληνικής περιφέρειας. Είναι µια προσπάθεια να παραµείνουν οι
ακρίτες στον τόπο τους ή να επιστρέψουν εκεί µετά τις σπουδές
τους. Αδιαµφισβήτητα, είναι ένα µεγάλο κίνητρο. 

Από εκεί και πέρα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και µελετώντας
καλές πρακτικές άλλων χωρών, όπως η Γαλλία, η Δανία, το Ηνω-
µένο Βασίλειο και ο Καναδάς θεσπίζουµε ένα ενιαίο σύστηµα κι-
νήτρων και ανταµοιβής για τους δηµοσίους υπαλλήλους.
Επιδιώκουµε να αυξήσουµε την παραγωγικότητα, την αποδοτι-
κότητα και την αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης, γε-
γονός που θα έχει θετικό αντίκτυπο στο ζητούµενο όλων µας, τη
βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους πολίτες και
στην ποιοτική αναβάθµιση της καθηµερινότητάς τους αποκαθι-
στώντας, παράλληλα, τη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ πολίτη και
κράτους. 

Όλο αυτό θα γίνει µέσα από µια διαδικασία σαφώς προκαθο-
ρισµένων, προσδιορισµένων και µετρήσιµων στόχων και αντί-
στοιχα µετρήσιµων αποτελεσµάτων και αυτή η ανταµοιβή θα
µπορεί να φτάσει έως και το 15% του ετήσιου βασικού µισθού
κάθε υπαλλήλου.

Επιπλέον, στο πλαίσιο της προστασίας και της ενίσχυσης της
οικογενειακής ζωής επεκτείνεται το πεδίο εφαρµογής των
ισχυουσών διατάξεων περί συνυπηρέτησης στον ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα και απλοποιείται η διαδικασία έγκρισής τους µε την
απαλοιφή της µέχρι σήµερα προαπαιτούµενης σύµφωνης γνώ-
µης του υπηρεσιακού συµβουλίου. 

Επίσης, εισάγεται µέγιστος χρόνος ολοκλήρωσης της από-
σπασης ο ένας µήνας από την υποβολή της σχετικής αίτησης
του υπαλλήλου. Η καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων για συ-
νυπηρέτηση από υπηρεσιακά συµβούλια, δεδοµένης της απαι-
τούµενης σήµερα σύµφωνης γνώµης τους ή το γεγονός της µη
ύπαρξης υπηρεσιακών συµβουλίων σε κάποιες υπηρεσίες, δηµι-
ουργούσαν σοβαρό πρόβληµα στο να ολοκληρωθούν αποσπά-
σεις, µε αποτέλεσµα να µη δύναται να προστατευτεί ο θεσµός
της οικογένειας. Οπότε, ξεπερνάµε και αυτόν τον σκόπελο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτόν τον κυκεώνα που ονοµά-
ζεται δηµόσια διοίκηση και διαχείριση ανθρώπινου δυναµικού
στον δηµόσιο τοµέα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τον ορ-
γανώνει και τον βελτιώνει µέρα µε τη µέρα. Με γνώση των προ-
βληµάτων, σωστή διαχείριση και ξεκάθαρη στόχευση, µε σαφή
προγραµµατισµό, µε τη βοήθεια της τεχνολογίας, καλών πρακτι-
κών και της ποιότητας του στελεχιακού µας δυναµικού χτίζουµε
την Ελλάδα του αύριο, µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα που δεν
έχει να ζηλέψει τίποτα από άλλα προηγµένα κράτη. 

Κλείνοντας, µε αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερι-
κών γίνεται µια προσπάθεια σύντµησης χρόνων των διαγωνισµών
του ΑΣΕΠ, ενίσχυσης των συµπολιτών µας µε αναπηρίες, ενίσχυ-
σης των τοπικών κοινωνιών µέσω της αυξηµένης µοριοδότησης
για την εντοπιότητα, επιβράβευσης των υπαλλήλων που αντικει-
µενικά αποδίδουν περισσότερο, συνένωσης και διευκόλυνσης οι-
κογενειών µε τη συνυπηρέτηση. Είναι ρεαλιστικές, προσγειωµένες
και κοστολογηµένες προτάσεις που απαντούν σε υπαρκτά προ-
βλήµατα και διευκολύνουν τους πολίτες, ωφελούµενους και ερ-
γαζόµενους. Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να κάνω µία παρέµβαση σε σχέση µε όσα ειπώθηκαν,

κυρίως, από τον κύριο Υπουργό. Ο κύριος Υπουργός Εσωτερι-
κών επιχείρησε άλµατα λογικής και διέπραξε και ορισµένα σφάλ-
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µατα κατά τη τοποθέτησή του από το Βήµα της Βουλής σε σχέση
µε την τροπολογία την οποία έχουµε καταθέσει και την οποία ζη-
τούµε επιµόνως η πλειοψηφία να κάνει δεκτή και να τεθεί προς
ψηφοφορία στη Βουλή για την αναστολή της κρατικής χρηµατο-
δότησης στους Σπαρτιάτες. Και έκανε ένα σφάλµα ίσως αποδι-
δόµενο σε νέο-κοµµατικό πατριωτισµό, ο κύριος Υπουργός,
σχετικά µε το ποιος πολέµησε, ποιος καταδίωξε και ποιος τιµώ-
ρησε τελικά και καταδίκασε την Χρυσή Αυγή. 

Ξέρετε είναι ακριβώς δύο χρόνια σήµερα, κυρία Πρόεδρε,
όταν το δικαστήριο και η ανεξάρτητη δικαιοσύνη ήταν εκείνη που
καταδίκασε την εγκληµατική οργάνωση Χρυσή Αυγή, η ανεξάρ-
τητη δικαιοσύνη, οι θεσµοί οι ανοικτοί και λειτουργικοί της πολι-
τείας µας, της δηµοκρατίας µας. Και κανείς δεν δικαιούται
-φρονώ- αυτήν ακριβώς τη νίκη των θεσµών και της δηµοκρατίας
να προσπαθεί να την καπελώσει κοµµατικά.

Έχω την αίσθηση ότι αυτό αδικεί, κυρίως, τους δικαστές, τους
δικηγόρους, τους µάρτυρες, τα θύµατα και τις οικογένειες των
θυµάτων της εγκληµατικής οργάνωσης της Χρυσής Αυγής που
έδωσαν σαν τέτοια µέρα δύο χρόνια πίσω αυτήν τη µάχη για τη
δηµοκρατία. Για να µη θυµηθούµε άλλωστε ποιοι ήταν αυτοί που
µιλούσαν για την «καλή Χρυσή Αυγή», ποιοι συνοµιλούσαν µε τη
Χρυσή Αυγή όταν αυτή «κοσµούσε» τα έδρανα αυτού εδώ του
Κοινοβουλίου. 

Μην πάµε πολύ πίσω, λοιπόν. Μην ανοίγουµε πληγές ήδη ανοι-
χτές. Ας µείνουµε στο σήµερα και στο τι µας λέτε σήµερα, κύριε
Υπουργέ, ότι ούτε λίγο ούτε πολύ το Υπουργείο Εσωτερικών
ορθώς πλήρωσε την κρατική χρηµατοδότηση στους Σπαρτιάτες.
Και λέτε: Μα, τι άλλο να κάναµε; Αφού δεν µπορούσαµε να κά-
νουµε διαφορετικά!

Μα ξέρετε εσείς δεν είστε µόνο εκτελεστική εξουσία, έχετε και
νοµοθετική αρµοδιότητα, έχετε και επίσπευση νοµοθετικού
έργου όπως κάνετε σήµερα καλή ώρα. Όταν δε αυτή τη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία την έχει αναλάβει έστω η Αντιπολίτευση, έχετε
το δικαίωµα και την υποχρέωση να δεχτείτε τροπολογίες που
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Η καταβολή της χρηµατικής
αποζηµίωσης στους Σπαρτιάτες δεν θα είχε συµβεί ούτε ορθώς
ούτε εσφαλµένως εάν είχατε δεχτεί, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρ-
νησή σας, τον Σεπτέµβριο του 2023 την τροπολογία µε την οποία
προλαµβάναµε ακριβώς αυτόν τον κίνδυνο. Και κατά µείζονα
λόγο πρέπει σήµερα η Βουλή -µετά την διαµεσολαβήσασα κρίση
του Α1 πολιτικού Τµήµατος του Αρείου Πάγου ότι, πράγµατι, οι
Σπαρτιάτες έχουν πραγµατική κρυπτόµενη ηγεσία καταδικα-
σµένο µέλος της εγκληµατικής οργάνωσης Χρυσή Αυγή- να κάνει
δεκτή την τροπολογία για το µέλλον. Δεν µπορεί να είναι απάν-
τηση σήµερα του Υπουργείου των Εσωτερικών µέσα στη Βουλή
στην Αντιπολίτευση την δηµοκρατική το «θα το συζητήσουµε.
Εδώ είµαστε, είµαστε θετικοί θα το συζητήσουµε». Από τον Σε-
πτέµβριο του 2023 ως τον Οκτώβρη του 2024 µόνο συζητάµε.
Από τον Οκτώβρη του 2024,θα φτάσει Οκτώβρης του 2025 και
ξανά θα συζητάµε.

Συνεννοηθείτε και µε τους Βουλευτές σας που βγαίνουν από
το πρωί στα πάνελ και λένε είµαστε θετικοί. Συνεννοηθείτε να
µην εκτίθεστε και εσωτερικά.

Και ένα τελευταίο που θέλω να πω, κυρία Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ για την ανοχή, είναι το θέµα του ύφους. Πριν από λίγη
ώρα και το αφήσαµε ασχολίαστο επίτηδες γιατί δεν θέλουµε πια
να γίνεται αναπαραγωγή του λόγου του µίσους εδώ σ’ αυτήν την
Αίθουσα συνεχώς, αλλά συστηµατικά και µε την πρωτολογία και
µε παρέµβασή του ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών παρέδωσε µα-
θήµατα ύβρεων και ανιστόρητης επίθεσης στο ΠΑΣΟΚ, ένα
κόµµα το οποίο πενήντα χρόνια τώρα από τότε που έχουµε δη-
µοκρατία ξανά σ’ αυτόν τον τόπο στήριξε τη δηµοκρατία, την
υποστήριξε και την εξόπλισε µε µέσα διασφάλισης της διαφά-
νειας, της αξιοκρατίας, της λογοδοσίας. Αυτό που συζητούµε σή-
µερα, το ΑΣΕΠ, είναι έργο ακριβώς αυτής της παράταξης, εις
βάρους της οποίας ο κ. Στίγκας, µε την ανοχή σας, επιτέθηκε µε
υβρεολόγιο.

Και εσείς βγήκατε στη Βουλή να πείτε ότι ο Δουδωνής και το
ΠΑΣΟΚ δεν ξεκινά καλά; Και η δεύτερη θητεία Ανδρουλάκη δεν
ξεκινά καλά; Αυτή είναι η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας σ’
αυτό το υβρεολόγιο κατά του ΠΑΣΟΚ; Μήπως αυτό το υβρεολό-

γιο και αυτή η επίθεση έχει υπάρξει αποτέλεσµα της δικής σας
αβελτηρίας, της δικής σας αδιαφορίας, της δικής σας έλλειψης
θέλησης να λύσετε αυτό το ζήτηµα; 

Μήπως γι’ αυτό το παράσηµο, που είναι για εµάς τίτλος τιµής
τις επιθέσεις των Σπαρτιατών, φταίει η Κυβέρνηση; Ή µήπως σας
καλύπτει αυτό που είπε ο κ. Στίγκας, ότι από ’81 και µετά το
ΠΑΣΟΚ και ο Ανδρέας Παπανδρέου κατέστρεψαν τη χώρα;
Μήπως βλέπετε και εσείς αυτό που βλέπω και εγώ µία απόλυτη
ταύτιση του κ. Γεωργιάδη, που τις τελευταίες ηµέρες λέει ακρι-
βώς αυτά ότι από το ’81 και µετά ένα κόµµα κατέστρεψε στη
χώρα και είναι το ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε φτάσει τα
πέντε λεπτά. Στην τοποθέτησή σας αργότερα το υπόλοιπο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και
όλοι οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας σ’ αυτήν την Αίθουσα
πενήντα χρόνια από τότε που έχουµε ξανά δηµοκρατία να σηκώ-
σετε το ανάστηµά σας και να πείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μάντζο, έχετε
ανοίξει όλα τα θέµατα µεταπολιτευτικώς. Δεν γίνεται.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αποδέχεστε το υβρεολόγιο κατά του
ΠΑΣΟΚ; Επενδύετε σε αυτό; Το ανέχεστε; Το θέλετε; Τι ακριβώς
συµβαίνει;

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Κατσα-

φάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ένα λεπτό ζήτησα γιατί δεν

χρειάζεται παραπάνω. Νοµίζω ότι ο Υπουργός στην τοποθέτησή
του ήταν κατατοπιστικός σε ό,τι έχει να κάνει µε τη διαδικασία
της χρηµατοδότησης των Σπαρτιατών.

Αν θέλετε, κύριε συνάδελφε, να µην ανακυκλώνουµε εδώ τη
µαύρη προπαγάνδα ή αν θέλετε να µην υπάρχει διχαστικός
λόγος θα πρέπει να µην τον εργαλειοποιείτε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Να µην τους προκαλούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Όταν έρχεστε σ’ αυτήν εδώ

την Αίθουσα. και απευθύνεστε στη Νέα Δηµοκρατία λέγοντας ότι
κάνει πλάτες στους Σπαρτιάτες να µην τον εργαλειοποιείτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Να µείνουµε σιωπηλοί;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Γιατί αυτή εδώ η παράταξη

είναι που αποκατέστησε τη δηµοκρατία στον τόπο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ο λαός αποκατέστησε τη δηµοκρα-

τία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Και εσείς να µην τους χρηµατο-

δοτείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας άκουσα µε µεγάλη προ-

σοχή. Αυτή εδώ η παράταξη και ο Αντώνης ο Σαµαράς ήταν
αυτοί οι οποίοι συλλάβανε την εγκληµατική οργάνωση της Χρυ-
σής Αυγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν συλλαµβάνουν οι
Πρωθυπουργοί. Σας παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας παρακαλώ, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Για τον ορθό λόγο,
κύριε Κατσαφάδο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Γιατί αυτή η Κυβέρνηση
είναι που βρήκε επιτέλους Αίθουσα, όπως είπε ο Υπουργός Εσω-
τερικών, να δικαστεί και να καταδικαστεί η Χρυσή Αυγή. 

Αν θέλετε, λοιπόν, ήρεµους τόνους και διάλογο σοβαρό, ου-
σιαστικό και εποικοδοµητικό, δεν θα αφήνετε µοµφή γι’ αυτά τα
πράγµατα στη Νέα Δηµοκρατία. Ο αρµόδιος Υπουργός ήταν κα-
τατοπιστικότατος. Σας είπε ότι µε βάση το συγκεκριµένο πλαίσιο,
το οποίο υπάρχει, το νοµοθετικό δεν υπήρχε άλλη δυνατότητα.
Σας είπε, επίσης, ότι δεν προβλέπεται στο άµεσο µέλλον να
υπάρχει περαιτέρω χρηµατοδότηση των κοµµάτων και δη των
Σπαρτιατών. Και υπάρχει ο χρόνος για να κάτσουµε να µελετή-
σουµε και να δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε το συγκεκριµένο
ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
αναφέρω το χθεσινό υψηλού συµβολισµού οδοιπορικό των τριών
Υφυπουργών στον Έβρο σε συνέχεια της πρόσφατης ιστορικής
επίσκεψης του Πρωθυπουργού, Κυριάκου Μητσοτάκη, στο νοµό
µας συνοδευόµενος σχεδόν από σύσσωµο το κυβερνητικό επι-
τελείο του, στο πλαίσιο της οποίας εξαγγέλθηκαν και υλοποιούν-
ται άµεσα µέτρα συγκρότησης της ακριτικής περιοχής,
µετατρέποντας το περσινό θερινό ατύχηµα της πύρινης λαίλα-
πας σε ευτύχηµα, το ατύχηµα σε επιτυχία, στέλνοντας µήνυµα
ηχηρό και ελπιδοφόρο. Συνεπώς, µε πνεύµα οµάδας και ενότη-
τας θα αξιοποιήσουµε τη µεγάλη ευκαιρία ώστε να καταστεί ο
Έβρος πρότυπο νοµού, όπως του αξίζει, διότι αποτελεί πυλώνα
του ελληνικού κράτους και πιστεύω ότι το σύνολο των Ελλήνων
θέλουν αυτόν τον νοµό να είναι πάντα ισχυρός. 

Θέλω, όµως, να εκφράσω και να το πω µε κεφαλαία γράµµατα,
πριν από λίγο, πριν µπω στην Αίθουσα ενηµερώθηκα ότι µέσα
από τα καλούδια τα πολλά έχουµε και µία θετική απόφαση, που
υπογράφτηκε πριν από λίγο, του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας.

Με αυτή την απόφαση απελευθερώνεται η πόλη του Σουφλίου
από την ανελαστική και αυστηρή νοµοθεσία που επί σειρά ετών
ήταν ο ανασχετήρας προόδου και ανάπτυξης αυτής της πόλης
και µάλιστα ένα πάγιο αίτηµα, δίκαιο, το οποίο έζησα στα δέκα
χρόνια ως Βουλευτής του νοµού, παρακαλώντας πολλές φορές
όλους τους παράγοντες να µπορέσουν να δώσουν λύση στο µε-
γάλο πρόβληµα. Το πρόβληµα λύθηκε και το γνωστοποιώ και
απελευθερώνεται η πόλη ώστε να αναπτύξει τον εαυτό της και
να δώσει χαρά σε αυτόν τον τόπο.

Προχωρώντας στο θέµα µας να πω πως το παρόν σχέδιο
νόµου συνιστά ολοκληρωµένη και συµπαγή µεταρρυθµιστική πα-
ρέµβαση η οποία αναβαθµίζει και βελτιώνει το πλαίσιο λειτουρ-
γίας του δηµόσιου τοµέα. Στο επίκεντρο τίθεται το γνωστό ΑΣΕΠ,
θεσµός που είναι επιφορτισµένος εδώ και τρεις δεκαετίες µε τις
διαδικασίες για κάθε είδους πρόσληψη στον δηµόσιο τοµέα µο-
λονότι έχει διασφαλιστεί η αντικειµενικότητα και η αµεροληψία
στις διαδικασίες των προσλήψεων και έχουν υπάρξει σηµαντικές
παρεµβάσεις. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν επαναπαύεται ποτέ.
Έτσι, λοιπόν, µε σειρά στοχευµένων παρεµβάσεων βελτιώνεται
περισσότερο ο τρόπος λειτουργίας και αποτελεσµατικότητας
του ΑΣΕΠ αντιµετωπίζοντας χρονικές καθυστερήσεις και ολιγω-
ρίες ως προς τις προσλήψεις οι οποίες καθιστούσαν τον δηµόσιο
τοµέα δυσλειτουργικό. 

Αλλάζει ο τρόπος υποβολής και εξέτασης των αιτήσεων και
των εγγράφων των υποψηφίων, αξιοποιώντας τα ψηφιακά εργα-
λεία, µε στόχο την αύξηση της ταχύτητας και την απλοποίηση
των διαδικασιών. Επιπλέον, καθιερώνεται πάγιο, δίκαιο αλλά και
ολοκληρωµένο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής για όλους τους
δηµοσίους υπαλλήλους το οποίο συµπληρώνει, ενισχύει και εν-
δυναµώνει το σηµερινό σύστηµα στοχοθεσίας και αξιολόγησης. 

Επίσης, προβλέπεται ειδική µέριµνα για τους νησιωτικούς,
ορεινούς, αποµακρυσµένους και ηπειρωτικούς δήµους, επανα-
προσδιορίζοντας τη µοριοδότηση της εντοπιότητας για προσλή-
ψεις των δηµοσίων υπαλλήλων. Προβλέπεται µεταξύ περιοχών
και η πριµοδότηση του βόρειου και κεντρικού Έβρου και ειδικό-
τερα των πολύπαθων και δυσλειτουργούντων Δήµων Σουφλίου,
Διδυµοτείχου, Ορεστιάδας, µε σαράντα µόρια.

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, για την εν λόγω ευεργετική νοµοθε-
τική ρύθµιση, σας ευχαριστώ πολύ και δηλώνω ευγνώµων εκ µέ-
ρους όλων των συµπολιτών µου αλλά µε έναν αστερίσκο. Έχετε
ξεχάσει, προφανώς, τον ισότιµο και ευπαθή Δήµο της «Νήσου
της Νίκης». Στον Νοµό Έβρου σχεδόν στο σύνολο συναντώνται
ισότιµα και ισόκυρα η ακριτικότητα µε τη νησιωτικότητα. Μια δεύ-
τερη και δίκαιη µατιά είναι χρήσιµη πολύ περισσότερο η συµπε-
ρίληψη και η διόρθωση άµεσα. 

Η όλη νοµοθετική πρόβλεψη είναι ένας «από µηχανής θεός»
µε ιδιαίτερη σπουδαιότητα για την ακριτική περιοχή µας, δίνον-

τας έτσι σηµαντικό κίνητρο στους κατοίκους των περιοχών ώστε
να µην εγκαταλείπουν τον τόπο τους, στηρίζοντας, πραγµατικά,
σε σηµαντικό βαθµό τους νέους ανθρώπους και ζωοδοτώντας
την περιοχή, αποτρέποντας τον πληθυσµιακό µαρασµό και το
εφιαλτικό σενάριο της ερήµωσης των χωριών και των οικισµών
µας µε εθνικές προεκτάσεις και συνέπειες πονεµένες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κύριε Υπουργέ, µεταφέρω το αίτηµα αρκετών υποψηφίων που
ήδη έχουν υποβάλει συµµετοχή σε προγενέστερους διαγωνι-
σµούς και αναµένουν τον διορισµό τους, οι οποίοι ζητούν ορι-
σµένες από τις προβλεπόµενες διατάξεις του παρόντος νόµου
να µην έχουν αναδροµική ισχύ στη δική τους περίπτωση, µιας
και είχαν υποβάλει την συµµετοχή τους στη βάση διαφορετικών
δεδοµένων. Μία δεύτερη µατιά µία ευθυδίκης σκέψη και από-
φαση για το εν λόγω θέµα θα είναι πάρα πολύ χρήσιµη. Αυτό µου
το ζήτησαν οι άνθρωποί µας αυτοί που αγωνιούν και θέλουν την
πρόοδο. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να εκφράσω την ικανοποίησή µου
που στον σηµερινό νόµο συµπεριλαµβάνεται ως προς το µεγα-
λύτερο µέρος της η τροπολογία που είχαµε συνυπογράψει µε
άλλους δεκαέξι συναδέλφους Βουλευτές και επισπεύδοντα από
τον πρώην Υπουργό Γεωργίας Βουλευτή Πέλλας, Γιώργο Καρα-
σµάνη, ζητώντας την στήριξη των τρίτεκνων και πολύτεκνων οι-
κογενειών πριν από ενάµιση χρόνο, προκειµένου να δίνεται η
δυνατότητα στα τέκνα αυτών να µπορούν να σπουδάζουν στα
πλησιέστερα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα από τον τόπο της µόνι-
µης διαµονής των γονέων τους. Ειδικότερα, στο άρθρο 2 προ-
βλέπεται ευνοϊκό πλαίσιο ως προς τις µετεγγραφές των
φοιτητών και τα προβλεπόµενα κοινωνικά και οικονοµικά κριτή-
ρια. 

Στο ίδιο πλαίσιο θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µεταφέρω το δί-
καιο αίτηµα των τρίτεκνων οικογενειών, όπως αυτό εκφράζεται
µέσα από συλλόγους και φορείς του Έβρου και της Θράκης, που
αφορά την υπαγωγή των τριτέκνων εκπαιδευτικών στις ευνοϊκές
ρυθµίσεις που αφορούν στις µεταθέσεις και αποσπάσεις όπως
ισχύει για τους πολύτεκνους συναδέλφους τους. Είναι σηµαντικό
να στηρίζετε εµπράκτως ο θεσµός της οικογένειας, είτε είναι τρί-
τεκνοι είτε είναι πολύτεκνοι. 

Κυρίες και κύριοι, η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία είναι
εµβληµατική και καινοτόµος, εκσυγχρονίζοντας το σύστηµα των
προσλήψεων του ΑΣΕΠ και καθιστώντας το πλέον αποτελεσµα-
τικό προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος. Ενισχύεται η µο-
ριοδότηση της εντοπιότητας, έτσι ώστε να ενισχυθεί η
στελέχωση των ακριτικών και νησιωτικών µας περιοχών βελτιώ-
νοντας την αποδοτικότητα, την αύξηση της παραγωγικότητας και
τις παρεχόµενες υπηρεσίες, ενισχύοντας ταυτόχρονα το αί-
σθηµα εµπιστοσύνης των πολιτών προς το ελληνικό κράτος. Για
όλους αυτούς τους λόγους, υπερψηφίζω τον παρόντα νόµο. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση
προς τους υπόλοιπους οµιλητές, όσο µπορούµε να περιορι-
στούµε στο πλαίσιο του προβλεπόµενου χρόνου. Γνωρίζετε ότι
ο κατάλογος είναι µεγάλος. 

Θα δώσουµε τον λόγο για µια τρίλεπτη παρέµβαση στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, τον κ.
Αθανάσιο Παφίλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έρχοµαι µετά την -για να µην πω «κο-
κοροµαχία»- αντιπαράθεση, κυρίως, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρα-
τίας σε σχέση µε τον φασισµό και τη Χρυσή Αυγή. Θυµάµαι εδώ
και πάρα πολλά χρόνια, όταν εµφανίστηκε η Χρυσή Αυγή µέσα,
µε τον τρόπο που εµφανίστηκε, εκ µέρους του ΚΚΕ έκανα µια
ερώτηση ξεκινώντας ότι η φασιστική οργάνωση Χρυσή Αυγή δη-
µιουργεί δουλεµπορικό γραφείο και τα λοιπά στη Χαλκίδα. Ο
Πρόεδρος τότε -θα το πω γιατί είναι ιστορικό-ο κ. Μαρκογιαννά-
κης µε ανακάλεσε στην τάξη να µη χρησιµοποιώ τέτοιες εκφρά-
σεις. Φυσικά και έκανα το αντίθετο. Αυτό είναι καθαρό. 

Θυµάµαι, λοιπόν, και την αντίδραση όσων σήµερα κόπτονται
τόσο πολύ. Για να µην πω καµµιά βαριά έκφραση -όπως είπε κά-
ποια «κότες λειράτες» και δεν θυµάµαι πως το είπε και το άλλο
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και είναι µεγάλο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας- θα πω ότι ήταν
όλοι παγωµένοι κυριολεκτικά µέσα στη Βουλή. Και βέβαια εµείς
ξεκινήσαµε –κι αυτό είναι φυσιολογικό- την αντιπαράθεση, ονο-
µάζοντας τη Χρυσή Αυγή φασιστική και µετά από όλα όσα έχουν
γίνει και τα ξέρει όλος ο ελληνικός λαός, τουλάχιστον όσοι τότε
είχαν παρακολουθήσει την αντιπαράθεση µαζί µε τη Χρυσή
Αυγή,όταν οι άλλοι -για να µην πω ότι ήταν τροµοκρατηµένοι-
είχαν πολύ χαµηλή «πτήση» στην αντιπαράθεση. 

Εµείς, λοιπόν, είχαµε, έχουµε και θα έχουµε αµείλικτο σταθερό
µέτωπο απέναντι στο µόρφωµα, όπως είχαµε της Χρυσής Αυγής
ή οποιοδήποτε άλλο µόρφωµα, είτε είναι Χρυσή Αυγή είτε Σπαρ-
τιάτες είτε αύριο δεν ξέρω τι µπορεί να είναι, σε όποιον, δηλαδή,
δίνει φασιστικό και ρατσιστικό δηλητήριο στον κόσµο.

Εµείς -και δεν θέλουµε να πάρουµε τα εύσηµα- πρωτοστατή-
σαµε και πρωτοστατούµε στην πάλη κατά του φασισµού και των
φασιστικών οργανώσεων. Ο φασισµός –ξαναλέµε- είναι γνήσιο
τέκνο του καπιταλισµού ούτε νόθο είναι ούτε εξαίρεση. Σε όλη
την ιστορία αν δούµε ποιος ανέβασε τον Χίτλερ, θα καταλάβουµε
γιατί είναι γνήσιο τέκνο. Τον ανέβασαν επιχειρηµατίες, τον ανέ-
βασαν οι τραπεζίτες –είναι ιστορικά στοιχεία-, για να µπορέσει
να κάνει τον πόλεµο µήπως και κερδίσουν ό,τι έχασαν από τον
Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Χρησιµοποιείται σαν χρυσή εφεδρεία
πάρα πολλές φορές. 

Και λέµε ότι αυτός που µπορεί να τσακίσει –και το έχει κάνει
σε µεγάλο βαθµό- τον φασισµό και τις φασιστικές οργανώσεις
είναι το οργανωµένο λαϊκό κίνηµα. Ξέρουν από την ιστορία ποι-
ους χτυπούσαν οι φασίστες, τι έκαναν στο λιµάνι, ποιους χτύπη-
σαν –που δικάζονται ακόµα- και ήταν κυρίως στελέχη του ΚΚΕ
–όχι µόνο αλλά κυρίως στελέχη του ΚΚΕ. 

Όµως εµείς, πέρα από αυτό, καταγγέλλουµε και την Ευρω-
παϊκή Ένωση, που κάνει τι να πω, ιεροσυλία είναι λίγο, που ταυ-
τίζει τον φασισµό µε τον κοµµουνισµό, την πιο αντιδραστική,
απάνθρωπη θεωρία µε την πιο ανθρώπινη που έχει υπάρξει στην
ανθρωπότητα, που ταυτίζει το θύτη και το θύµα, δηλαδή τη Σο-
βιετική Ένωση, τον κοµµουνισµό µε τον φασισµό. Αν δεν ήταν ο
Κόκκινος Στρατός, είχα πει στο Ευρωκοινοβούλιο, σαπούνια
αρωµατικά θα ήσασταν τώρα ακόµα κι εσείς που είστε εδώ µέσα.
Ο Κόκκινος Στρατός την τσάκισε, οι κοµµουνιστές πρωτοστάτη-
σαν στα αντιφασιστικά µέτωπα και δεν µπορεί σήµερα να απο-
δέχεστε τη θεωρία των δύο άκρων. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι το βασικό είναι αυτό, να αντιµετωπιστεί
από το λαϊκό κίνηµα, να αποµονωθεί, να εξαφανιστεί. Προφανώς,
απαιτούµε και τη λήψη απαραίτητων µέτρων για να εµποδίζονται
τα φασιστικά µορφώµατα και να µη χύνουν, όπως είπα, το αντι-
δραστικό τους δηλητήριο. 

Τώρα για την τροπολογία αφαιρέστε το 187 που είναι ο τρο-
µονόµος που το επικαλείστε. Ο τροµονόµος –έχει γίνει µεγάλη
συζήτηση-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφαιρέστε µου και
από την οµιλία µου, έχει σηµασία. 

Τι σηµαίνει τροµοκρατία για την Ευρωπαϊκή Ένωση που κατα-
γράφεται; Ακόµη κι αυτοί που παλεύουν για να µείνει το νερό και
λοιπά και λοιπά στο δηµόσιο. Τα έχω πει, τουλάχιστον, τρεις τέσ-
σερις φορές εδώ και τα έχω διαβάσει τα επίσηµα έγγραφα. Ο ρι-
ζοσπαστισµός ο αριστερός λέει είναι που τρέφει την
τροµοκρατία και που είναι αυτοί που ζητάνε να είναι κοινωνική
περιουσία και λοιπά και λοιπά, καθαρά δηλαδή, µπορεί –δεν λέµε
ότι χρησιµοποιείται- να χρησιµοποιηθεί και να ανοίξει επικίνδυ-
νους δρόµους µε την ένταση της καταστολής. 

Εµείς λέµε,, λοιπόν να αποσύρετε το 187α από την τροπολο-
γία, γιατί στόχος, κυρίως, δεν είναι η Χρυσή Αυγή ούτε τα διά-
φορα ακροδεξιά κόµµατα και τέλος πάντων λίγη σεµνότητα και
σε εσάς πρέπει να υπάρχει. Εσείς την ακροδεξιά την καταπολε-
µήσατε µπαίνοντας στην κυβέρνηση µαζί µε το ΛΑΟΣ και µε τη
Νέα Δηµοκρατία που δεν ήταν προοδευτικό ούτε δηµοκρατικό. 

Εποµένως, λέµε αποσύρετέ το αυτό που στοχεύει και έχει χρη-
σιµοποιηθεί κατά κοµµουνιστικών κοµµάτων και του λαϊκού κινή-
µατος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει
ο κ. Κρητικός, ο κ. Κωτσός, ο κ. Κουλκουδίνας και στη συνέχεια
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο κ. Βρεττός. 

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, γενικότερα, αλλά
και το Υπουργείο Εσωτερικών εν προκειµένω αλλάζει την αντί-
ληψη στο δηµόσιο µέσα από ένα πλούσιο και στοχευµένο µεταρ-
ρυθµιστικό πλέγµα. Αποσκοπεί στη δηµιουργία ενός
εξελιγµένου, ευέλικτου, φιλικού, αποτελεσµατικού κράτους που
θα εξυπηρετεί καλύτερα τον πολίτη και τους κρατικούς λειτουρ-
γούς, αφού δηµιουργεί και γι’ αυτούς ευνοϊκότερες εργασιακές
συνθήκες. Εστιάζει στη δηµιουργία ενός δηµοσίου µε προσιτές
υπηρεσίες προς όλους, όπου θα επικρατεί περισσότερη αξιοκρα-
τία, διαφάνεια και άµιλλα. 

Το άλλοτε δυσκίνητο µη παραγωγικό και χαώδες δηµόσιο έχει
µπει πλέον στη σήραγγα της εξυγίανσης και του εκσυγχρονι-
σµού. Με τον ψηφιακό µετασχηµατισµό να κυριαρχεί, έχουν εκ-
συγχρονιστεί οι διαδικασίες, έχουν απλοποιηθεί οι σχέσεις µε
τον πολίτη και πλέον επιχειρείται αποσυµφόρηση της κεντρικής
διοίκησης. 

Ωστόσο το πρόβληµα στελέχωσης του δηµοσίου τοµέα παρα-
µένει, δεδοµένου του κύµατος εξόδου των υπαλλήλων µε κατο-
χυρωµένο συνταξιοδοτικό δικαίωµα. Η κατάσταση επιδεινώθηκε
από το γεγονός ότι επί δέκα και πλέον χρόνια οι νέες προσλήψεις
ήταν απαγορευτικές λόγω της οικονοµικής κρίσης. Έτσι παρα-
τηρείται σηµαντική υποστελέχωση υπηρεσιών ειδικά στην περι-
φέρεια και µάλιστα µε το επιπλέον δυσµενές αποτέλεσµα, τη
συγχώνευση υπηρεσιών ακόµα και εκεί που δεν απαιτείται. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζεται µια σειρά προβληµάτων
και διευθετούνται ζητήµατα που προκύπτουν από αγκυλώσεις οι
οποίες µε τη σειρά τους δηµιουργούσαν καθυστερήσεις και δυ-
σκαµψία στη διαδικασία προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ από το στάδιο
της προκήρυξης έως και την ανάληψη υπηρεσίας των επιτυχόν-
των. Η επιτάχυνση εξασφαλίζεται, µεταξύ άλλων, µε µια σηµαν-
τική καινοτοµία, την άντληση των απαραίτητων δικαιολογητικών
των υποψηφίων απευθείας από τους φορείς έκδοσης, αφαιρών-
τας έτσι αρκετό χρόνο αλλά και έξοδα για τους διαγωνιζόµενους
όπως και για τον ίδιο το ΑΣΕΠ. 

Η εντοπιότητα που προβλέπεται και µοριοδοτείται από εδώ και
στο εξής θεωρώ ότι είναι σωστή και χρήσιµη προς δύο κατευ-
θύνσεις ταυτόχρονα: 

Η πρώτη είναι η δηµογραφική ενίσχυση ειδικά των περιοχών
µε τη µεγαλύτερη πληθυσµιακή µείωση, η οποία σηµειωτέον ξε-
περνά το 20% σε ορεινούς ή αποµακρυσµένους δήµους. Τέτοια
πληθυσµιακή αιµορραγία αντιµετωπίζουµε έντονα και στους
ορεινούς δήµους και της δικής µου Περιφέρειας της Καρδίτσας.
Η εντοπιότητα άλλωστε είναι απολύτως αντικειµενική, χωρίς κα-
νένα πελατειακό έρεισµα, ενώ αποφορτίζει και το ζήτηµα της
στέγασης. 

Εφόσον ο υποψήφιος κάνει χρήση της εντοπιότητας, θα µείνει
δέκα συν πέντε χρόνια στον τόπο του, δέκα χρόνια στον φορέα
που διορίστηκε συν πέντε χρόνια εντός των ορίων της περιοχής.
Αυτό προβλέπεται διότι είναι τόσο µεγάλη η πριµοδότηση της
εντοπιότητας που επί της ουσίας την προτάσσει έναντι όλων των
άλλων κριτηρίων. Για παράδειγµα, ένας κάτοικος αποµακρυσµέ-
νης και ορεινής περιοχής της Αργιθέας Καρδίτσας θα υπηρετή-
σει στον τόπο του για δεκαπέντε χρόνια. Αν αυτό δεν είναι ισχυρό
κίνητρο για την αντιµετώπιση της απογύµνωσης της ελληνικής
περιφέρειας από άτοµα παραγωγικής ηλικίας, τότε τι είναι;

Η δεύτερη χρησιµότητα αφορά τους ίδιους τους εργαζόµε-
νους. Άκουσα την κριτική της Αντιπολίτευσης ότι στερούνται οι
εργαζόµενοι το δικαίωµα της αυτοδιάθεσης. Η πραγµατικότητα
αλλά καταµαρτυρεί. Ναι µεν δέχονται κάποιοι να διοριστούν
οπουδήποτε στην επικράτεια κατ’ ανάγκη όµως, όχι κατ’ επιλογή.
Και από εκεί ξεκινάει και ο φαύλος κύκλος. Διορίζονται και αµέ-
σως µετά επιδιώκουν να µετακινηθούν στον τόπο καταγωγής και
συµφερόντων τους. Το αποτέλεσµα είναι να δηµιουργούνται εκ
νέου κενά, οι πολίτες να µην εξυπηρετούνται και πάλι, οι ίδιοι οι
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εργαζόµενοι να ταλαιπωρούνται, οικογένειες να διαµελίζονται και
όλα αυτά φυσικά µε κόστος. 

Η εντοπιότητα, λοιπόν, δίνει δυνατότητα να παραµείνουν νέοι
στον τόπο τους. Άµεση συνέπεια είναι η δηµιουργία νέων οικο-
γενειών, η ενίσχυση των γεννήσεων, η τόνωση της τοπικής οικο-
νοµίας και η ισχυροποίηση της κοινωνικής συνοχής. Εν τέλει µε
την προσθήκη αυτή το δηµόσιο γίνεται κεντρικός φορέας τοπι-
κής ανάπτυξης που ενισχύει την ενσωµάτωση, τη συµφιλίωση
επαγγελµατικής και οικογενειακής ζωής, την ποιότητα ζωής γε-
νικότερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ίδια κατεύθυνση προβλέ-
πεται η πάγια εφαρµογή συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής
των δηµοσίων υπαλλήλων που επιτυγχάνουν µετρήσιµους και αν-
τικειµενικούς στόχους. Πρόκειται για προσπάθειες που συνδέ-
ονται µε τους στόχους του σχεδίου ανάκαµψης, ενώ η απόδοση
χρηµατικού µπόνους εφαρµόζεται πιλοτικά ήδη εδώ και δύο χρό-
νια µε τον ν.4940/2022. Η ρύθµιση αυτή αφορά περίπου διακό-
σιες χιλιάδες τακτικούς δηµοσίους υπαλλήλους. Είναι σηµαντικό
ότι προβλέπονται δικλίδες ασφαλείας για την αποφυγή της ισο-
πεδωτική κατανοµής του µπόνους. Έτσι διασφαλίζεται η ουσια-
στική αξία της ανταµοιβής και της ενίσχυσης της εργατικότητας
και της αριστείας. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη επιχειρεί µια σηµαν-
τική τοµή στον δηµόσιο τοµέα όπως τον ξέραµε µέχρι σήµερα.
Και συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, κύριε Λιβάνιε, για αυτό το µε-
γάλο έργο που παράγετε. Αίρει τον στατικό και δυσκίνητο χαρα-
κτήρα του και δηµιουργεί κινητροδότηση για λειτουργούς που
επιθυµούν να εργαστούν στο ασφαλές και σταθερό περιβάλλον
του, χωρίς να αρκούνται όµως στις βασικές απολαβές και επιθυ-
µούν να προσπαθήσουν περισσότερο. 

Άλλωστε µε τα σύγχρονα δεδοµένα το δηµόσιο γίνεται ένας
εργοδότης µε αυξηµένες αρµοδιότητες και ανάγκες παραγωγι-
κότητας και προόδου. Τα µπόνους θα επιµερίζονται βάσει ολο-
κληρωµένου συστήµατος σε συνάφεια µε τη στοχοθεσία και την
αξιολόγηση. Δεν θα υπερβαίνουν δε το 15% του ετήσιου βασικού
µισθού. Τη βέλτιστη εποπτεία της διαδικασίας θα έχει η Επιτροπή
Κινήτρων και Ανταµοιβών που συστήνεται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στέκοµαι στο άρθρο 56 που
ρυθµίζει την συνυπηρέτηση συζύγων προστατεύοντας τον θεσµό
της οικογένειας. Πρόσφατα µάλιστα κατέθεσα σχετική αναφορά
στην Βουλή για την ικανοποίηση αιτηµάτων αστυνοµικών, συζύ-
γων εκπαιδευτικών. Έτσι εξασφαλίζονται κατάλληλες συνθήκες
ώστε να συνδυάζεται η εργασία και η οικογενειακή γαλήνη. 

Επίσης η Κυβέρνηση αφουγκραζόµενη την κοινωνία προχώ-
ρησε στην επιλογή οι θέσεις του 2024 και του 2025 να καλυ-
φθούν από επιτυχόντες του ΑΣΕΠ του 2023. Αγαπητοί
συνάδελφοι, είναι ευρέως αποδεκτό ότι ο δηµόσιος τοµέας χρή-
ζει αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισµού. Στις επιτροπές ακού-
στηκαν αρκετά ενδιαφέρουσες απόψεις και παρ’ όλες τις
πολιτικές µας διαφορές συγκλίνουµε στην ανάγκη απαλοιφής
των δυσλειτουργικών σηµείων. Το δηµόσιο έχει συνέχεια και οι
αλλαγές είναι µακροπρόθεσµες. 

Για τον λόγο αυτό, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, πιστεύω
πως δεν υπάρχει περιθώριο αµφισβήτησης του παρόντος νοµο-
θετήµατος. Προσφάτως στο Υπουργικό Συµβούλιο εγκρίθηκαν
πάνω από δεκαεννέα χιλιάδες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού.
Η αυτοδιοίκηση, που αντιµετωπίζει σοβαρό πρόβληµα έλλειψης
προσωπικού, θα στελεχωθεί και θα υπάρξει πλήρης ικανοποίηση
των αναγκών της. Πέραν των προσλήψεων από ανταποδοτικές
υπηρεσίες εγκρίνεται η κάλυψη περίπου δύο χιλιάδων επτακο-
σίων θέσεων. Πρόκειται για το µεγαλύτερο αριθµό προσλήψεων
στην αυτοδιοίκηση από το 2010. 

Η Κυβέρνηση ξέρει τις ανάγκες ακούει τους πολίτες και τους
φορείς που τους υπηρετούν. Το νοµοσχέδιο αυτό απαντά σε
πραγµατικά προβλήµατα. Δίνει συγκεκριµένες και άµεσες λύσεις
και αξιοκρατική και ταχεία στελέχωση του δηµοσίου. Ο τόπος
µας, δυστυχώς, κουβαλά ακόµα στρεβλώσεις και αµαρτίες δε-
καετιών, παθογένειες που δεν λύνονται από τη µια µέρα στην
άλλη, που απαιτούν γνώσεις, στρατηγική, συνεπή και σταθερή
διακυβέρνηση.

Με σαφή, λοιπόν, κυβερνητικό προσανατολισµό δηµιουργούµε
ίσες ευκαιρίες για τους εργαζόµενους διότι δεν µπορεί να υπάρ-
ξει µονοµερής ανάπτυξη. Όσα µε κόπο κερδήθηκαν από το 2019
και ένθεν στους τοµείς της οικονοµίας και της ανάπτυξης από
τους πολίτες και την Κυβέρνηση, αποτελούν την αφετηρία µιας
συνολικής προσπάθειας εκσυγχρονισµού από την οποία το δη-
µόσιο δεν θα µπορούσε να απουσιάζει. 

Προχωράµε, λοιπόν, και απαντάµε µε ταχύτητα, ικανότητα,
έλεγχο και αποτελεσµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Νεοκλής Κρητικός από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το δεύτερο

διαδοχικό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών που εισά-
γεται προς συζήτηση και ψήφιση, ένα νοµοσχέδιο που αφορά σε
µεγάλο τµήµα του τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και
ιδίως τον τρόπο στελέχωσής της. 

Θα επικεντρωθώ στο πρώτο µέρος, ΑΣΕΠ. Είναι ένα από τα
µεγαλύτερα επιτεύγµατα της Μεταπολίτευσης συνυφασµένο µε
την αδιαβλητότητα και την αξιοπιστία, την εγγύηση και τη στελέ-
χωση του δηµοσίου τοµέα. Τι επιδιώκουµε προκειµένου να εκ-
συγχρονιστεί; Την επιτάχυνση των προσλήψεων. Οι διαγωνισµοί
του καθυστερούν. Πολλές φορές χρειάζονται δύο, τρία και µερι-
κές φορές και παραπάνω χρόνια για να ολοκληρωθούν µε απο-
τέλεσµα και οι θέσεις στο δηµόσιο να παραµένουν κενές και οι
υποψήφιοι να αναµένουν µεγάλο χρονικό διάστηµα την πρόσ-
ληψή τους. 

Για τον λόγο αυτό επιλέξαµε να κάνουµε αποτελεσµατικές
τροποποιήσεις σε όλα τα στάδια µιας διαγωνιστικής διαδικασίας.
Το ΑΣΕΠ πρέπει να συγχρονιστεί µε την ψηφιοποίηση του υπό-
λοιπου κράτους, ώστε να υλοποιεί ταχύτερα τη συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένη αποστολή της αξιοκρατικής στελέχωσης του
δηµοσίου. 

Ψηφιοποίηση των διαδικασιών, λοιπόν, για πιο άµεσο έλεγχο
των αιτήσεων έτσι ώστε να προχωρούν πιο γρήγορα και οι προσ-
λήψεις. Με την άντληση δεδοµένων από υπηρεσίες, όπως το
ptyxia.gov.gr και το taxisnet, θα επικαιροποιούνται αυτοµάτως τα
πιστοποιηµένα προσόντα των υποψηφίων µειώνοντας τελικά τον
χρόνο αξιολόγησης των αιτήσεων. 

Λιγότερη γραφειοκρατία σηµαίνει και ενίσχυση του κύρους
του ίδιου του ΑΣΕΠ. Στόχος µας είναι οι προσλήψεις που εξαγ-
γέλλονται στο πλαίσιο του ετήσιου προγραµµατισµού να ολοκλη-
ρώνονται µέσα στο έτος. 

Συγχρόνως ενισχύουµε µε προσωπικό τις ορεινές, νησιωτικές
και αποµακρυσµένες περιοχές µέσω της αυξηµένης µοριοδότη-
σης του κριτηρίου της εντοπιότητας, µε την απαραίτητη δέ-
σµευση της παραµονής σε θέση διορισµού για δέκα χρόνια και
στην αντίστοιχη περιφερειακή ενότητα για επιπλέον πέντε χρό-
νια. Σχεδόν επτά στους δέκα δήµους θα έχουν αυξηµένη εντο-
πιότητα. 

Όλα τα νησιά ανεξαρτήτως πληθυσµού από τη Ρόδο και την
Κέρκυρα έως τη Γαύδο και το Αγαθονήσι θα έχουν σαράντα
µόρια πριµοδότηση. Μέσα σε αυτά τα νησιά και η Ελαφόνησος
το σµαραγδένιο νησί του τόπου καταγωγής µου, της Λακωνίας.
Ελπίζω το πριµ αυτό να αποτελέσει κίνητρο για τη στελέχωση
των δηµόσιων υπηρεσιών της. 

Ένας νέος επιστήµονας -λοιπόν, µόλις αποφοιτά, που προέρ-
χεται από µια ορεινή περιοχή της Ελλάδας- πλέον ξέρει ότι στη
θέση που θα ανήκει στον δήµο του ή σε µια δηµόσια υπηρεσία
θα έχει αυξηµένες πιθανότητες διορισµού µε σαράντα µόρια πρι-
µοδότηση. Αυτό είναι ένα ουσιαστικό κίνητρο να µείνει. Στηρί-
ζουµε έτσι έµπρακτα, ιδίως, τους νέους και τους κατοίκους των
ορεινών και νησιωτικών περιοχών ώστε να µείνουν στην περιοχή
τους. 

Τι άλλο προβλέπεται; 
Λήψη ειδικής µέριµνας για την πρόταξη των ατόµων µε πιστο-

ποιηµένη επ’ αόριστον αναπηρία ποσοστού τουλάχιστον 50% και
καθιέρωση προθεσµίας για τον ετήσιο προγραµµατισµό των θέ-
σεων προσωπικού που καλύπτονται από άτοµα µε αναπηρία. 
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Πρόβλεψη πλήρωσης των θέσεων που έχουν εγκριθεί βάσει
του ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων για τα έτη 2024 και
2025 από επιτυχόντες του πρώτου πανελλήνιου γραπτού διαγω-
νισµού. 

Μέριµνα για τους επιτυχόντες του γραπτού διαγωνισµού της
ΑΑΔΕ. Άτοµα που µόχθησαν, διάβασαν, πέτυχαν και πρέπει να
δουν τους κόπους τους να ανταµείβονται. 

Μάλιστα στο ηλεκτρονικό ταχυδροµείο µου προσωπικά λαµ-
βάνω σωρευτικά -το ίδιο νοµίζω αφορά και πολλούς συναδέλ-
φους µου- emails ευχαριστιών πλέον από επιτυχόντες που δεν
είχαν απορροφηθεί και όλο αυτό το διάστηµα από την έκδοση
των αποτελεσµάτων του γραπτού διαγωνισµού της ΑΑΔΕ έως
την ανάρτηση του σχεδίου νόµου σε δηµόσια διαβούλευση
έστελναν µαζικά µηνύµατα διαµαρτυρίας. 

Επιπλέον, θεσµοθετείται ένα πάγιο σύστηµα κινήτρων και αν-
ταµοιβής για την επιβράβευση της παραγωγικότητας βάσει αν-
τικειµενικών κριτηρίων και δηµιουργείται για πρώτη φορά ένα
ολοκληρωµένο σύστηµα διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού του
δηµοσίου. 

Στο τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου περιέχονται επιπλέον ρυθ-
µίσεις αναφορικά µε το ανθρώπινο δυναµικό του δηµοσίου
τοµέα. 

Μετατάξεις: εισάγεται η έννοια της αναγνώρισης συνάφειας
που πρέπει να έχουν οι τίτλοι σπουδών ώστε ο κατάλληλος ερ-
γαζόµενος να οδηγείται στην αντίστοιχη θέση, ενώ για τον θεσµό
συνυπηρέτησης διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής ώστε να µην
περιορίζεται µόνο στον στενό δηµόσιο τοµέα αλλά να αφορά στο
ευρύτερο πλαίσιο των δηµοσίων υπαλλήλων.

Με διατάξεις δύο υπουργικών τροπολογιών που εισήχθησαν
στο παρόν σχέδιο νόµου, επιλύουµε µια σειρά σηµαντικών ζητη-
µάτων. Πρώτον, την απασχόληση των ΑΜΕΑ των λυθεισών κοι-
νωφελών επιχειρήσεων στους δήµους ως καθολικούς διαδόχους
αυτών. Ενισχύουµε και προστατεύουµε µε αυτόν τον τρόπο την
κοινωνική και εργασιακή τους ένταξη σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 3 του άρθρου 21 του Συντάγµατος. Δεύτερον, την ανανέ-
ωση των συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου προσωπικού του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας. 

Με την ηλεκτρονική τώρα εφαρµογή Safeyouth επιχειρείται η
άµεση προστασία των νέων από δώδεκα ετών και άνω µε τη δια-
σφάλιση της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων. Η εφαρ-
µογή αυτή θα παρέχει ενηµέρωση, εύκολη υποβολή
καταγγελιών, επικοινωνία µε τις αρµόδιες αρχές, άµεση κινητο-
ποίηση σε περιπτώσεις κινδύνου για τη ζωή ή τη σωµατική ακε-
ραιότητα των ανήλικων.

Μετεγγραφές φοιτητών σε ΑΕΙ και ΑΕΑ. Εύλογα κάθε χρόνο
το ζήτηµα απασχολεί µεγάλο τµήµα οικογενειών. Με σηµειακές
αλλαγές αντιµετωπίζουµε πρώτον, την ανάγκη βελτίωσης του συ-
στήµατος µοριοδότησης κοινωνικών κριτηρίων και δεύτερον, την
ανάγκη αναδιαµόρφωσης της ειδικής διαδικασίας µετεγγραφής
αδερφών που φοιτούν σε πρόγραµµα σπουδών πρώτου κύκλου
µε γνώµονα τη διευκόλυνση των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικο-
γενειών. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, εκτιµώ ότι έχουµε ένα ολοκλη-
ρωµένο νοµοθέτηµα µε οφέλη πρωτίστως για το ανθρώπινο δυ-
ναµικό του δηµοσίου τοµέα και µε συνεπαγόµενα προσδοκώµενα
οφέλη για τους πολίτες και την εξυπηρέτησή τους από τη δηµό-
σια διοίκηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για την συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες Υφυπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί

συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε το εξής. Σε πε-
νήντα τέσσερις εγγραφέντες οµιλητές οι τριάντα επτά ανήκουν
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, οι πέντε
στον ΣΥΡΙΖΑ, οι έξι στο ΠΑΣΟΚ, οι τρεις στο ΚΚΕ, ένας στην Ελ-
ληνική Λύση και δύο ανεξάρτητοι.

Θα µου πείτε «γιατί το λες αυτό;». Για τον απλούστατο λόγο

για να καταδείξω ποια Κοινοβουλευτική Οµάδα σέβεται το κοι-
νοβουλευτικό έργο, συνεισφέρει στο κοινοβουλευτικό έργο και,
κυρίως, για να έχει τη δυνατότητα της αξιολόγησης και ο ιστορι-
κός του µέλλοντος για το τι συµβαίνει µέσα στο Κοινοβούλιο. 

Να έρθω στο νοµοσχέδιο το οποίο έχει έναν πολύ µεγάλο τίτλο
-να µην τον αναφέρω-, ξεκινώντας από τον εµβληµατικό
ν.2190/1994 που θέσπισε το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προ-
σωπικού, τον νόµο Πεπονή όπως συνηθίζαµε να λέµε, ο οποίος
ήρθε να προσδώσει αξιοπιστία, διαφάνεια, αδιαβλητότητα και
αξιοπρέπεια στην επιλογή των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Και ξέρετε, παρά το γεγονός ότι έχουν περάσει τριάντα χρόνια
από τη θέσπιση του συγκεκριµένου νόµου, υπάρχει µια µερίδα
συµπολιτών µας που ακόµη πιστεύει ότι µπορούν να γίνουν πα-
ρεµβάσεις σε αυτήν τη διαδικασία. Και η λογική ξέρετε ποια
είναι: «άµα θέλετε εσείς, υπάρχει τρόπος». Θέλω να γίνει σαφές
προς κάθε κατεύθυνση ότι είναι ο πλέον αδιάβλητος, ο πλέον κα-
θαρός, ο πλέον αξιοπρεπής τρόπος επιλογής προσωπικού. 

Είναι τέλειος; Όχι, έχει και αδυναµίες. Στα είκοσι ένα χρόνια
που υπηρέτησα την τοπική αυτοδιοίκηση και που µέσω του ΑΣΕΠ
έκανα πάρα πολλούς διαγωνισµούς πρόσληψης προσωπικού,
έχω επισηµάνει τις καίριες αδυναµίες του συγκεκριµένου νόµου
που έρχεται το σηµερινό σχέδιο νόµου να δώσει απάντηση. 

Η πρώτη αδυναµία ήταν η πολύ µεγάλη καθυστέρηση που ανα-
φέρθηκε από πάρα πολλούς συναδέλφους στην ολοκλήρωση
των διαγωνιστικών διαδικασιών των προκηρύξεων, µε αποτέλε-
σµα να υπάρχει αδηµονία στους ενδιαφερόµενους, έλλειψη του
προσωπικού στους φορείς που αιτούνται την πρόσληψη του προ-
σωπικού και µε αποτέλεσµα η δηµόσια διοίκηση να χωλαίνει.

Συνεισφέρει θετικά το σηµερινό νοµοσχέδιο προς αυτήν την
κατεύθυνση; Δεν νοµίζω ότι πρέπει να επιχειρηµατολογήσω επί
πολλού. Προφανώς και απλοποιεί και επιταχύνει τις διαδικασίες. 

Δεύτερη αδυναµία που θεωρώ ότι είναι και η πλέον σηµαντική,
κύριε Υπουργέ. Το ΑΣΕΠ αξιολογεί µόνο τυπικά προσόντα. Την
ικανότητα, τη διάθεση να προσφέρει κάποιος σε µια θέση, πέραν
από το αν έχει πάρα πολλούς µήνες ανεργίας, µεγάλο βαθµό
πτυχίου, αν έχει οικογενειακή κατάσταση µεγάλη, είναι ο κατάλ-
ληλος άνθρωπος για την κατάλληλη θέση; Αυτό δεν το αξιολογεί
το ΑΣΕΠ µε τη διαδικασία που έχουµε σήµερα. 

Πιθανότατα να ρωτήσετε τι θα ήταν αυτό που θα µπορούσε να
συνεισφέρει σε αυτήν την αξιολόγηση. Δεν θα είχα αντίρρηση να
υπάρχει συνέντευξη αλλά από ένα ανεξάρτητο σώµα, αδιάβλητο
σώµα που πιθανότατα να συµµετείχαν ανώτατοι δικαστικοί για
να µπορούν να δουν αν ο συγκεκριµένος υπάλληλος κάνει για τη
συγκεκριµένη θέση για την οποία προσλαµβάνεται.

Και, βέβαια, σε πάρα πολλές περιπτώσεις υπάρχουν στην αξιο-
λόγηση και στα µοριοδοτούµενα προσόντα µάλλον αχρείαστες
διαδικασίες, άσκοπες διαδικασίες, άσκοπα τυπικά προσόντα. Θα
σας πω δύο πολύ συγκεκριµένα παραδείγµατα που τα έχω ζήσει.
Πρόσληψη χειριστού µηχανήµατος, διαµορφωτή γαιών, γκρέιν-
τερ, όπως το λέµε. Στον κύριο πίνακα είναι όσοι έχουν πτυχίο
ΙΕΚ, οι υπόλοιποι στον επικουρικό πίνακα. Το πτυχίο ΙΕΚ δεν δια-
σφαλίζει καλή γνώση χειρισµού του γκρέιντερ. Προσέλαβα συγ-
κεκριµένο χειριστή που όταν είδε το γκρέιντερ νόµιζε ότι είναι
διαστηµόπλοιο. Και ξέρετε, χειριστές µηχανηµάτων, κυρίως, έγι-
ναν εκείνα τα παιδιά που στο παρελθόν έφευγαν νωρίς από το
σχολείο και πήγαιναν στη ΜΟΜΑ, γιατί από εκεί ξεκινούσε η εκ-
παίδευση των χειριστών ή πήγανε κοντά σε εργολάβους ακόµη
και οδηγούς αυτοκινήτων. Και βλέπετε η ισχυρή µοριοδότηση
στα αγγλικά ας πούµε -δεν λέω, τα σύγχρονα µηχανήµατα έχουν
manual που πιθανότατα να χρειαστεί και γνώση αγγλικών- δεν
είναι το κυρίαρχο όµως. Ούτε η γνώση ηλεκτρονικών υπολογι-
στών είναι το κυρίαρχο. Η εµπειρία, όµως, η πραγµατική εµπειρία
είναι σηµαντική. 

Δεύτερο παράδειγµα: Έκανα προκήρυξη για πρόσληψη µηχα-
νικού µηχανηµάτων. Την έπαιρνε τη θέση µια κυρία, η οποία ήταν
σύζυγος ιδιοκτήτη µηχανουργείου, η οποία τελείωσε µία σχολή
του ΟΑΕΔ µε βαθµό είκοσι, καµµία σχέση µε τα µηχανήµατα,
απλά για να βγάλει την άδεια του συζύγου της. Γι’ αυτό λέω ότι
δεν φτάνουν µόνο τα τυπικά προσόντα για να είναι αδιάβλητος
ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ. 

Τρίτη παθογένεια: Κατάληψη θέσης από άνθρωπο που επί της
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ουσίας δεν ενδιαφερόταν να πάει στη συγκεκριµένη θέση µε
αποτέλεσµα να παραιτείται. Γι’ αυτό πολύ ορθά ο νοµοθέτης σή-
µερα προβλέπει ότι για τρία χρόνια δεν θα έχει δικαίωµα αυτός
να ξανασυµµετέχει. Ή κατάληψη θέσης από κάποιον που είχε
στο µυαλό του «βάζω το πόδι µου στο δηµόσιο και µετά κινώ γη
και ουρανό όχι γιατί πιστεύω να µείνω και να προσφέρω στη συγ-
κεκριµένη θέση, στη συγκεκριµένη δοµή αλλά να φύγω, να κάνω
µετάταξη». Το αποτέλεσµα είναι, κυρίως, ορεινοί, µειονεκτικοί,
αποµακρυσµένοι και νησιωτικοί δήµοι να µένουν χωρίς προσω-
πικό. Το έζησα στον Δήµο Αργιθέας την πρώτη τετραετία που
υπηρέτησα ως Δήµαρχος. Το να προσπαθείς να κρατήσεις έναν
υπάλληλο σε ένα δήµο ή σε µία δοµή που δεν πιστεύει, δεν θέλει
να µείνει, το µόνο που καταφέρνεις είναι να τον έχεις κάνει ανε-
νεργό, να γκρινιάζει διαρκώς για αυτό το πράγµα και να επιδιώκει
µε κάθε µέσο να σηκωθεί να φύγει. Γι’ αυτό ορθή η πρόβλεψη
της µοριοδότησης για την εντοπιότητα, κυρίως για τις ορεινές
και µειονεκτικές περιοχές, και µάλιστα ισχυρή µοριοδότηση και
µε πρόβλεψη δεκαετούς παραµονής, για να ξέρει εκ των προτέ-
ρων ότι θα µείνει στον συγκεκριµένο δήµο όποιος πάρει αυτά τα
µόρια, τουλάχιστον, για δέκα χρόνια. 

Με αυτόν τον τρόπο τι επιτυγχάνουµε ταυτόχρονα; Να λύ-
σουµε το πρόβληµα της στέγης ιδιαίτερα για τους νησιωτικούς
δήµους που παραπονιούνται πάρα πολύ υπάλληλοι ότι «πάω σε
έναν δήµο και δεν βρίσκω να µείνω», ενώ αν είναι ντόπιος σί-
γουρα έχει κατοικία. Ενισχύουµε την περιφέρεια, ενισχύουµε δη-
µογραφικά αυτή την περιοχή και φυσικά δίνουµε, πραγµατικά,
έναν υπάλληλο που θέλει να συνεισφέρει στη δοµή που προσ-
λαµβάνεται και στον τόπο του. 

Η πρόβλεψη για τα ΑΜΕΑ δεν το συζητώ, είναι εκ των ων ουκ
άνευ θετική αλλά και η αξιολόγηση και κινητροδότηση των δη-
µοσίων υπαλλήλων. Ακούω από πάρα πολλές πτέρυγες ότι είναι
σύµφωνες µε την αξιολόγηση αλλά όταν φτάνουµε στο διά ταύτα
βρίσκουµε µυριάδες δικαιολογίες να µη συµβεί. Ποιος θα κάνει,
λέει, την αξιολόγηση και πώς θα γίνει η αξιολόγηση και πώς θα
γίνει η κινητροδότηση. Μα, ο ιδιωτικός τοµέας τα έχει λύσει προ
πολλού αυτά. Ταυτόχρονα, δεν υπάρχει καταλληλότερος από τον
άµεσο προϊστάµενό του και τους άµεσους επικεφαλής της δοµής
στην οποία δουλεύει. Και, βεβαίως, πρέπει να κινητροδοτείται ο
συνεπής υπάλληλος για να µην έχουµε υπαλλήλους µε τη λογική
της ήσσονος προσπάθειας. «Δεν βαριέσαι, είτε δουλέψω είτε δεν
δουλέψω το ίδιο θα συµβεί, το ίδιο θα αµειφθώ». 

Ένα ακόµη νοµοσχέδιο, λοιπόν, του Υπουργείου Εσωτερικών
που κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Πραγµατικά δεν βλέπω να
υπάρχει αντιπολιτευτικός λόγος απέναντι στο νοµοσχέδιο, ευ-
φυολογήµατα και εφευρέσεις µόνο και µόνο για να δικαιολογή-
σουµε την αρνητική ψήφο. Εγώ το στηρίζω µε όλες µου τις
δυνάµεις και, όπως σας ανέφερα, µε την προσωπική εµπειρία
που έχω, µε το ότι υπηρέτησα την τοπική αυτοδιοίκηση για πάρα
πολλά χρόνια, δίνει λύση και απάντηση σε ουσιαστικά σηµαντικά
και υπαρκτά προβλήµατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσει, όπως ήδη έχει ανακοινωθεί, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, ο κ. Βρεττός, και µετά θα δώσουµε τον λόγο στην
Υφυπουργό Παιδείας, την κ. Λυτρίβη, για να αναφερθεί σε κά-
ποιο άρθρο τροπολογίας του Υπουργείου Παιδείας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
αυτό το οποίο είπε ο κ. Κωτσός, ξεκινώντας την οµιλία του για
την αναιµική παρουσία συναδέλφων Βουλευτών από την Αντιπο-
λίτευση στον κατάλογο οµιλητών, εγώ θα ήθελα να προσθέσω
και την αναιµική τους παρουσία στο Κοινοβούλιο ειδικά όσων
πριν από µερικές ηµέρες µάς εγκαλούσαν για τη δική µας πα-
ρουσία στο Κοινοβούλιο. Βλέπω άδεια έδρανα µόνο από την Αν-
τιπολίτευση και πολλές παρατάξεις, ειδικά από το ΠΑΣΟΚ, από
τη Νέα Αριστερά, από την Πλεύση Ελευθερίας και λυπάµαι πραγ-
µατικά. 

Στα του νοµοσχεδίου τώρα, το θεσµικό και νοµοθετικό έργο

της Κυβέρνησης απαντά και δίνει λύσεις σε πραγµατικά προβλή-
µατα. Όπως φαντάζοµαι γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, στην πολιτική οι λύσεις δεν βρίσκονται στην ευκολία,
στον λαϊκισµό και στην προχειρότητα. Αντίθετα, προκύπτουν
µέσα από τη µελέτη, τον ρεαλισµό και τον ορθολογισµό τουλά-
χιστον για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Προϊόν αυτών
των τριών στοιχείων είναι το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εσωτερικών που έρχεται σήµερα στην Ολοµέλεια
της Βουλής προς συζήτηση και ψήφιση. Είναι ένα νοµοσχέδιο
µεγάλων και στοχευµένων αλλαγών που έχουν ως στόχο πρώτον,
να επιταχυνθεί η διαδικασία των προσλήψεων στο δηµόσιο χωρίς
φυσικά να γίνεται καµµία απολύτως έκπτωση σε ζητήµατα δια-
φάνειας και αξιοκρατίας. 

Δεύτερον, να δηµιουργηθεί ένα νέο ολοκληρωµένο και σύγ-
χρονο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής για τους δηµοσίους
υπαλλήλους που συνδέεται µε συγκεκριµένη στοχοθεσία στο αν-
τικείµενό τους. 

Τρίτον, να διαµορφωθεί και να τεθεί σε λειτουργία ένα σύ-
στηµα διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού της δηµόσιας διοίκη-
σης. Θα υπάρχει, δηλαδή, ένας στρατηγικός σχεδιασµός για τη
βέλτιστη αξιοποίηση και αποτίµηση του ανθρώπινου δυναµικού
στη δηµόσια διοίκηση. 

Τέταρτον, την αντιµετώπιση υπαρκτών προβληµάτων µέσα
από την υιοθέτηση πρακτικών και ορθολογικών λύσεων. Αναφέ-
ροµαι φυσικά στην αντιµετώπιση του προβλήµατος υποστελέχω-
σης πολλών ορεινών και νησιωτικών δήµων µέσα από την
αυξηµένη µοριοδότηση του κριτηρίου της εντοπιότητας. 

Σε ό,τι αφορά στα κυριότερα σηµεία αιχµής αυτού του νοµο-
σχεδίου οφείλω να πω ότι η µηδενιστική κριτική που ασκείται, και
πραγµατικά µε λυπεί, στερείται ουσιαστικών και πειστικών επι-
χειρηµάτων. Οι προωθούµενες αλλαγές και βελτιώσεις στο θε-
σµικό πλαίσιο έχουν απόλυτα θετικό πρόσηµο, αλλά φαίνεται ότι
κάποιοι εδώ πέρα µέσα δυσκολεύονται πολύ να αποδεχθούν ότι
η πολιτική του «όχι σε όλα» δεν συµβάλλει σε λύσεις και φυσικά
δεν είναι αποδοτική για τους ίδιους που λένε όχι σε όλα. 

Είναι υπαρκτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ή όχι το πρό-
βληµα των καθυστερήσεων σε όλα τα στάδια της διαδικασίας
προσλήψεων στο δηµόσιο; Υπάρχει κανείς εδώ µέσα που µπορεί
να το αµφισβητήσει αυτό; Δεν πρέπει να το αντιµετωπίσουµε;
Αυτό ακριβώς γίνεται µε αυτό το νοµοσχέδιο, µέσα από διατά-
ξεις, όπως η επιτάχυνση των χρονικών ορίων και η σύντµηση των
προθεσµιών από το στάδιο της προκήρυξης µέχρι και την κά-
λυψη των θέσεων ή τη δυνατότητα της άντλησης των δικαιολο-
γητικών από το ίδιο το ΑΣΕΠ µε τη βοήθεια της τεχνολογίας και
µέσα από τα ηλεκτρονικά συστήµατα µε άλλες υπηρεσίες. 

Θα ήθελα όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, να σταθώ στις διατά-
ξεις που αφορούν στην κάλυψη των θέσεων στο δηµόσιο από τα
άτοµα µε αναπηρία. Συγκεκριµένα προβλέπεται ότι για τη µοριο-
δότηση και την κατάταξη σε θέσεις που έχουν προκηρυχθεί προ-
τεραιότητα θα έχουν εκείνοι που έχουν επ’ αόριστον πιστο-
ποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50% έναντι εκείνων που έχουν
πιστοποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50% αλλά που είναι ορι-
σµένης διάρκειας. Προβλέπεται επίσης ότι σε ένα µήνα από την
κοινοποίηση της πράξης υπουργικού συµβουλίου µε την οποία
εγκρίνεται ο ετήσιος προγραµµατισµός προσλήψεων θα πρέπει
υποχρεωτικά να εκδίδεται και η απόφαση κατανοµής θέσεων για
την πρόσληψη στο δηµόσιο των ατόµων µε αναπηρία.

Και επειδή έχουν παρατηρηθεί αργοί ρυθµοί ή ακόµα και ανα-
βλητικότητα από φορείς του δηµοσίου που δεν δηλώνουν τις
ανάγκες τους σε θέσεις που θα καλυφθούν από άτοµα µε ανα-
πηρία, προβλέπεται ότι θα αποκλείονται αυτοί οι φορείς από τη
συµµετοχή τους σε προκηρύξεις πλήρωσης θέσεων του ίδιου
έτους.

Πραγµατικά, απορώ και σας ρωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Αντιπολίτευσης: Είναι υπαρκτό ή όχι το πρόβληµα της
υποστελέχωσης ορεινών, ηπειρωτικών και νησιωτικών δήµων
αλλά και των δοµών του δηµοσίου σε αυτές τις περιοχές; Θα
απαντήσω εγώ. Ναι, είναι υπαρκτό. Δεν πρέπει να αντιµετωπι-
στεί; Θα απαντήσω, ξανά, εγώ. Ναι, πρέπει! 

Είναι δυνατόν να µην αναγνωρίζεται ως θετική η διάταξη µε
την οποία ενισχύεται η µοριοδότηση του κριτηρίου της εντοπιό-
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τητας για την πρόσληψη σε φορείς του δηµοσίου σε νησιωτι-
κούς, ορεινούς και ηπειρωτικούς δήµους της χώρας; Είναι δυνα-
τόν να µην επιθυµείτε να διευκολυνθεί η στελέχωση µε
ανθρώπινο δυναµικό που κατοικεί µόνιµα σε αυτές τις περιοχές; 

Παράλληλα, λοιπόν, µε την αυξηµένη µοριοδότηση της εντο-
πιότητας προβλέπεται η υποχρεωτική δεκαπενταετής παραµονή
στη συγκεκριµένη θέση και εναλλακτικά η δεκαετής υποχρεωτική
παραµονή σε υπηρεσίες εντός των γεωγραφικών ορίων του
δήµου του οποίου έγινε χρήση του κριτηρίου της εντοπιότητας
και σε παραµονή πενταετούς διάρκειας σε υπηρεσίες της περι-
φερειακής ενότητας, όπου βρίσκεται ο οικείος δήµος διορισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βέλτιστες πρακτικές που
ισχύουν σε χώρες όπως η Γαλλία, η Δανία, η Ιταλία, έχουν συµ-
βάλει στη βελτίωση της αποδοτικότητας του δηµοσίου τοµέα
µέσα από ένα ολοκληρωµένο σύστηµα ανταµοιβών και κινήτρων
για τους δηµοσίους υπαλλήλους που συνδέεται µε τη στοχοθε-
σία που τίθεται σε κάθε υπηρεσία. Συγκεκριµένα καθιερώνεται
πλέον ένα ενιαίο πλαίσιο σε συνδυασµό µε το υφιστάµενο σύ-
στηµα στοχοθεσίας και αξιολόγησης και διευρύνεται το πεδίο
εφαρµογής, ώστε οι περισσότεροι υπάλληλοι να µπορούν να λά-
βουν την οικονοµική ανταµοιβή για την επίτευξη των στόχων που
έχουν τεθεί. 

Μάλιστα, συστήνεται και µία επιτροπή κινήτρων και ανταµοι-
βών στο Υπουργείο Εσωτερικών και στο Πληροφοριακό Σύστηµα
Ανταµοιβών που θα εποπτεύει τη διαδικασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα πρέπει να περάσει
από έναν δηµόσιο τοµέα χαµηλών προσδοκιών και δυνατοτήτων
σε έναν δηµόσιο τοµέα υψηλών στόχων και υψηλών απαιτήσεων,
επιβραβεύοντας τους άξιους και ικανούς δηµοσίους υπαλλή-
λους, αντιµετωπίζοντας γραφειοκρατικές αγκυλώσεις που κρα-
τούν υποστελεχωµένες τις δηµόσιες υπηρεσίες εδώ και χρόνια.
Αυτό είναι το µήνυµα που αναδύει το περιεχόµενο αυτού του νο-
µοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν είµαστε εδώ όλοι εµείς για να συντηρούµε αγκυλώσεις και
νοσηρές καταστάσεις αλλά για να αλλάζουµε και να βελτιώνουµε
τα πράγµατα. Να βελτιώνουµε την καθηµερινότητα των συµπο-
λιτών µας, να µειώνουµε τη γραφειοκρατία και να κάνουµε βή-
µατα σταθερά και µόνο µπροστά για την κοινωνία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα Νίκη, ο κ. Βρεττός και µετά η Υφυπουργός Παιδείας. 

Παρακαλώ, κύριε Βρεττέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το πρόβληµα δεν είναι αν είναι άδεια τα έδρανα. Γιατί όσοι
επικαλούνται αυτή την εικόνα προφανώς τους φαντάζοµαι όταν
δεν είναι οµιλητές να είναι στα γεµάτα έδρανα εκείνοι. Εποµένως
είναι υποκρισία να επικαλούµαστε για να εντυπωσιάσουµε ότι
είναι κακοδαιµονία τα άδεια έδρανα. Όποιος το λέει δεν µέµφε-
ται και τον εαυτό του; Ξέρουµε ότι υπάρχουν επιτροπές και,, κυ-
ρίως ξέρουµε ότι κανείς εδώ δεν µπορεί να επηρεάσει κανέναν
συνάδελφο αντίπαλου κόµµατος. Αυτό που µπορούµε να κά-
νουµε είναι να προτάξουµε τις θέσεις µας, τις τοποθετήσεις µας
για να µας ακούσει ο ελληνικός λαός. Αλλά ποιος ελληνικός λαός
να µας ακούσει; Αυτός που έχει αδειάσει την εµπιστοσύνη του
απέναντι στο πολιτικό σύστηµα; Γιατί το πολιτικό σύστηµα είναι
και διεφθαρµένο και τοξικό.

Και η παθογένεια δεν είναι στον τρόπο νοµοθέτησης, όπως
είπε άλλος συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας. Η παθογένεια
αφορά αυτό το τοξικό, το διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα. Γιατί
τελικά τι είναι σηµαντικό; Είναι σηµαντικό τα άδεια έδρανα που
προσχηµατικά επικαλούνται διάφοροι οµιλητές ή το συµβάν µε
την κ. Βούλτεψη, την Υπουργό της Μεταναστευτικής Πολιτικής,
η ευκολία δηλαδή ενός λαθροµετανάστη να έχει τέτοιες σχέσεις
προσωπικές που η ίδια Υπουργός να τον παίρνει τηλέφωνο σε
on line πρόγραµµα κατευθείαν τον φίλο της και να λέει για τον
γιο της που είναι δικηγόρος, να το τακτοποιήσουµε και ο Μάνος

και λοιπά; Και κάθεται η Κυβέρνηση και µας λέει εµάς για τα
άδεια έδρανα;

Θα έπρεπε να υπάρχει ίχνος ευθιξίας πολιτικής -δεν λέω εντι-
µότητας- αντί να λέει αυτά ο κ. Πλεύρης στις διάφορες τηλεο-
ράσεις ότι είχαν µια θεσµική συζήτηση; Αλλά παράλληλα στη
θεσµική συζήτηση δεν είδα καλή εικόνα γιατί βλέπετε οι Πακι-
στανοί δεν είναι τόσο οργανωµένοι. Οι άνθρωποι σε ζωντανό
πρόγραµµα έλεγαν «Σοφία µου, Κώστα µου». Ποιον; Έναν Πακι-
στανό υπεύθυνο που φέρνει κεφάλια, κοµµάτια δηλαδή, και φαί-
νεται να έχει ευκολία η ίδια η Υπουργός… 

Γιατί το διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί να βάλει
σε λογαριασµό το δηµόσιο να λειτουργεί. Γιατί πρακτικά ένας
θεσµικός παράγοντας όπως ένας άνθρωπος της πακιστανικής
κοινότητας -που και παλαιότερα έχει παίξει σηµαντικό ρόλο σε
διάφορα χάπενινγκ κυβερνητικά ή πολιτικά- θα έπρεπε να πηγαί-
νει στις υπηρεσίες και µέσα από τις υπηρεσίες να εξυπηρετείται
κάθε δίκαιο έτοιµο αίτηµα. 

Εποµένως, ενώ θα έπρεπε να έχει παραιτηθεί ή αφού δεν το
θέλει η ίδια, να παραιτήσει ο Πρωθυπουργός την κ. Βούλτεψη,
καλό είναι η κ. Βούλτεψη να κάνει θεσµικές συζητήσεις που χα-
λάνε λίγο την εικόνα. Ντροπή, ντροπή, ντροπή!

Τώρα για το νοµοσχέδιο, να πω κάποιες σκέψεις για το νοµο-
σχέδιο. Πρακτικά υποτίθεται ότι στο πνεύµα του παρόντος αλλά
και άλλων νοµοσχεδίων βρίσκεται η επιδίωξη της επίλυσης ζωτι-
κών προβληµάτων του δηµοσίου. Πώς θα λυθούν όµως άραγε
αυτά τα προβλήµατα αν δεν λυθεί το ζωτικότερο όλων που είναι
η υποστελέχωση;

Ας δούµε όµως τη δική σας πρόταση. Υπάρχουν άδικες διατά-
ξεις που αναιρούν την πρόθεσή σας; Ας πούµε µερικά παραδείγ-
µατα. Ενώ στο ΑΣΕΠ κατά τον διορισµό ενός ατόµου µοριο-
δοτείται η προϋπηρεσία, στον ιδιωτικό τοµέα µετά το διορισµό
του αυτή η προϋπηρεσία προσµετράται, βεβαίως, µόνο όσον
αφορά τη βαθµολογική κατάταξη αλλά δεν προσµετράται µισθο-
λογικά. Αφού έχει εγκριθεί και έχει αναγνωριστεί η προϋπηρεσία
του, γιατί συµβαίνει αυτό; Στον ιδιωτικό τοµέα πιστεύετε ότι δεν
αξίζουν την ίδια διαδικασία της µισθολογικής εξέλιξης;

Πρόκειται περί µιας εµφανούς ανισότητας η οποία οφείλει να
διορθωθεί εάν θέλουµε το δηµόσιο να εξελιχθεί και να ωφεληθεί
σύµφωνα µε τις δικές σας νοµοθετικές διατάξεις, ουσιαστικά από
την εµπειρία και τις δεξιότητες ανθρώπων που σε συναφείς κλά-
δους έχουν να προσφέρουν και να βοηθήσουν στην αποτελεσµα-
τική και γρήγορη λειτουργία του δηµοσίου. 

Γιατί είναι χαρακτηριστικό ενώ από το δηµόσιο φεύγουν εµ-
πειρότατα στελέχη για να πάνε στον ιδιωτικό τοµέα -γιατί εκεί
βρίσκουν αναγνώριση µισθολογική των προσόντων τους- θα ση-
µειώσω ότι τρία στελέχη από την επιτροπή της ΕΤΑΔ είναι πρώην
εργαζόµενοι του ιδιωτικού τοµέα, της «LAMDA DEVELOPMENT»
του Λάτση. Εκεί δηλαδή που φεύγουν στελέχη εµπειρότατα από
τον ιδιωτικό τοµέα µε ένα µισθολογικό επίπεδο εξαιρετικό, όταν
πρόκειται για την ΕΤΑΔ και όλη αυτή τη διαχείριση της δηµόσιας
περιουσίας, κάνουν τον κόπο και την υποµονή και πάνε µε πολύ
λίγα λεφτά να διαχειριστούν τα του δηµοσίου µε πολύ µικρούς
µικρότερους µισθούς. 

Εποµένως ακόµα και αν προσληφθούν µε τα δικά σας κριτή-
ρια, δεν ανταµείβονται εν αναλογία των προσόντων τους και η
εργασιακή εµπειρία στον ιδιωτικό τοµέα -το γνωρίζουµε όλοι, το
γνωρίζετε και εσείς- αναµφίβολα αποτελεί προσόν. Εποµένως,
είτε δεν θα κάνουν τη δουλειά τους -άρα πάµε να βολευτούµε-
µε την ζέση που την κάνανε και το ενδιαφέρον στον ιδιωτικό
τοµέα γιατί εκεί υπάρχει ανταγωνιστικό κριτήριο είτε θα αφήσουν
κάποια στιγµή τον δηµόσιο τοµέα για τον ιδιωτικό. 

Άλλο παράδειγµα, έρχεται τώρα η ΠΟΜΙΔΑ, η πανελλήνια οµο-
σπονδία του δηµοσίου εκπροσωπώντας τους διπλωµατούχους
µηχανικούς και εκφράζει σοβαρότατες ανησυχίες σχετικά µε το
εν λόγω νοµοσχέδιο. Τι µας λέει επί της ουσίας, σε εσάς δηλαδή
και σε εµάς; Αλλά εσείς έχετε και το πεπόνι έχετε και το µαχαίρι.
Μας λέει ότι συνιστά ένα ακόµα βήµα στην κατεύθυνση της απα-
ξίωσης και διάλυσης των υπηρεσιών δόµησης. 

Μα καλά κανείς δεν καταλαβαίνει; Εσείς δεν καταλαβαίνετε ότι
όταν προσφέρετε µισθούς της τάξεως των 850 και 900 ευρώ, οι
περισσότεροι µηχανικοί θα στρέψουν την πλάτη τους στο δηµό-
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σιο; Δεν παρατηρήσατε ότι από τους χίλιους διακόσιους διορι-
στέους στους πρόσφατους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ µόλις  εν-
νιακόσιοι απεδέχθησαν τη θέση τους; Δεν αντιλαµβάνεστε πως
όταν φορτώνετε στους ώµους τους δικούς τους τόσες τροµακτι-
κές ευθύνες σε διαγωνισµούς, σε επιβλέψεις θα παραιτηθούν
από το δηµόσιο αφού δεν υπάρχει ούτε το κριτήριο της εντιµό-
τητας; Έχει καταρριφθεί αυτό για όλους τους συναδέλφους µας
που εργάζονται στο δηµόσιο. Εάν είναι σε θέση ευθύνης, είναι
αυτοί που τα «παίρνουν», που τα κάνουν. Μα οι πολιτικοί τα
«παίρνουν», δεν τα «παίρνουν» οι άνθρωποι. Και εάν δεν τα «παίρ-
νουν» οι πολιτικοί και επιτρέπουν στους δηµόσιους υπαλλήλους
να τα «παίρνουν» τότε οι πολιτικοί, εσείς, είστε ανίκανοι να βά-
λετε κανόνες και νόµους που αντιµετωπίζουν τη διαφθορά.

Εποµένως, το µέγα ζήτηµα εδώ είναι ότι ενώ τα γνωρίζετε
αυτά δεν προβληµατίζεστε. Η αδυναµία παροχής αναγκαίων
έργων και υπηρεσιών, όµως, θέτει σε κίνδυνο τη δηµόσια ασφά-
λεια και την ποιότητα ζωής των πολιτών. Το βλέπουµε, το είδαµε
στα Τέµπη. Οι δηµοτικές υπηρεσίες είναι υπεύθυνες για την υπο-
δοµή, τη χωροταξία και την προστασία του περιβάλλοντος και
εποµένως σε αυτήν σας την εσκεµµένη σας νεοφιλελεύθερη
πρακτική πολιτική είστε και υπεύθυνοι για τη δηµόσια ανασφά-
λεια και όχι ασφάλεια των πολιτών.

Προχωρώντας περαιτέρω στο ζήτηµα της µοριοδότησης, µε
µεγάλη έκπληξη παρατηρήσαµε στη διαβούλευση του νοµοσχε-
δίου ότι στο άρθρο 4 «ενίσχυση µοριοδότησης, επιτάχυνση
προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ» εξαιρείται συνολικά η Περιφέρεια
Κρήτης από την πριµοδότηση των σαράντα µονάδων εντοπιότη-
τας στις νέες προσλήψεις. Ο πληθυσµός της Περιφερειακής Ενό-
τητας Λασιθίου επιβαρύνεται ιδιαίτερα από την εποχική αύξηση,
λόγω του τουρισµού και της γεωγραφικής κατανοµής, η οποία
καθιστά…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η Κρήτη
είναι πλέον µέσα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Πλέον είναι µέσα. Έγινε αυτό. Ευχαρι-
στώ για τη διόρθωση. Να σας πιστώσουµε και ένα θετικό. Δεν
έχουµε πρόβληµα εµείς. Έκανα και έναν χριστιανό µέσα στη
Βουλή. Χαίροµαι που ήµουν η αιτία να κάνει τον σταυρό του ο
συνάδελφος.

Άρα και εδώ -γιατί τρέχουν οι εξελίξεις- εν γνώσει σας µε την
ανεύθυνη για εµάς ή σκόπιµη αντίληψη που σας διακατέχει και
στον τοµέα των νοσοκοµείων, για τον τρόπο που έχουν καταντή-
σει τελικά όσον αφορά το επίπεδο παρεχόµενων ιατρικών υπη-
ρεσιών στη δηµόσια υγεία και εκεί ευθύνεται η υποστελέχωση.

Αλλά τι είναι η υποστελέχωση; Για ποιον λόγο να υπάρχει υπο-
στελέχωση; Γιατί εσείς δεν πληρώνετε τους ανθρώπους που
είναι απαραίτητοι για να λειτουργήσει το σύστηµα υγείας, σύµ-
φωνα µε τη δεξιότητά τους, σύµφωνα µε την επιστηµονική τους
γνώση, σύµφωνα ακριβώς µε την αξία τους. Αυτό δεν γίνεται από
αδυναµία. Γίνεται από καθαρή σκοπιµότητα και είναι γνωστό.

Εποµένως, θα ήθελα σε αυτό το σηµείο -θα ζητήσω και λίγο
χρόνο από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, για να συµπλη-
ρώσω- να πούµε κάποιες παρατηρήσεις πέρα από αυτές που
έκανε ο αγορητής µας, ο κ. Ρούντας, και να προτείνουµε ότι θα
ήταν σηµαντικό η καθιέρωση διαδικασίας τακτικής αξιολόγησης
των αποτελεσµάτων της µοριοδότησης και των κριτηρίων, ώστε
να προσαρµόζονται ανάλογα µε τις ανάγκες στην αγορά της το-
πικής αυτοδιοίκησης. Αυτό θα εξασφαλίσει τη συνεχιζόµενη
εγρήγορση και φυσικά, αποτελεσµατικότητα του συστήµατος.

Επίσης, θα ήταν θεµιτό η δηµιουργία ενός αξιόπιστου µηχανι-
σµού επαλήθευσης των στοιχείων που δηλώνονται από τους υπο-
ψηφίους προκειµένου να διασφαλίζεται η εγκυρότητα των
υποβληθέντων αιτήσεων.

Καθιέρωση τακτικών επανεξετάσεων του συστήµατος κινή-
τρων και ανταµοιβής, ώστε να προσαρµόζεται στις εκάστοτε
ανάγκες και προκλήσεις.

Τέλος, δεν µπορούµε να µην αναφερθούµε σε ένα ευαίσθητο
ζήτηµα. Πρέπει να θεσπιστούν προγράµµατα υποστήριξης και
κατάρτισης και ό,τι υπάρχει αυτό να εξελιχθεί για υποψηφίους
µε αναπηρία, ώστε να προετοιµάζονται καλύτερα για τις διαδι-
κασίες πρόσληψης. Να υπάρχει ενηµέρωση, να υπάρχει η εξει-
δίκευση, αν θέλετε, στο πώς θα αντιµετωπίσουν αυτούς τους

διαγωνισµούς, έτσι ώστε σηµαντικά να συµβάλλουν και στη λει-
τουργία του δηµοσίου.

Προτείνουµε δε να συµπεριληφθούν και άλλες κατηγορίες
αναπηρίας, ώστε να καλύπτονται περισσότερα άτοµα και να είναι
πιο ευέλικτο το σύστηµα πρόσληψης, γιατί αυτή η κίνηση θα συµ-
βάλλει στην ενίσχυση της ισότητας και της συµπερίληψης.

Συνοψίζοντας, το προς ψήφιση νοµοσχέδιο επιδερµικά µπα-
λώνει κάποια πράγµατα και αυτό δεν το λέµε µόνο εµείς. Σας το
λέει σύσσωµη η Αντιπολίτευση. Το ίδιο θα κάνατε και εσείς εάν
ήσασταν στις θέσεις της Αντιπολίτευσης και ερχόσασταν να κρί-
νετε το δικό σας νοµοσχέδιο.

Εποµένως, το σηµαντικό είναι -και εµείς θα το λέµε πάντα- ότι
η Ελλάδα βρίσκεται σε παρακµή που εσείς από κοινού, µνηµο-
νιακές και αντιµνηµονιακές κυβερνήσεις, προκαλέσετε και εξα-
κολουθείτε να διατηρείτε.

Το δηµόσιο πρέπει να καταστεί ξανά ο φορέας που θα επιλύει
τα προβλήµατα των Ελλήνων. Εσείς το δηµόσιο το ρηµάξατε
διότι από εκεί που ήταν διογκωµένο κατά την περίοδο της χρεο-
κοπίας τώρα φτάσαµε στο άλλο άκρο και µε αυτή τη νοµοθέτηση
είναι ασπιρίνη σε βαρέα πάσχοντα. Είναι βέβαιον ότι έχετε στρα-
τηγικό στόχο και αυτός είναι να καταστήσετε την πατρίδα µας
ένα απέραντο ιδιωτικό φρενοκοµείο στο οποίο µόνο οι ελίτ προ-
στατευµένες θα περνάνε καλά.

Εµείς όµως, η Νίκη, το κίνηµά µας, εδώ είµαστε για να µην
προδώσουµε την εµπιστοσύνη των ανθρώπων που µας έχουν
στείλει στη Βουλή.

Σε αυτό το σηµείο θα µου επιτρέψετε χρησιµοποιώντας λίγο
την δευτεροµιλία µου, να αναφερθώ σε ένα σηµαντικό θέµα που
αφορά τα δηµόσια πανεπιστήµια, γιατί το πτυχίο αποτελεί προ-
ϋπόθεση ώστε να διεκδικήσουν το επαγγελµατικό τους µέλλον
οι νέοι µας µέσω του ΑΣΕΠ. Το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων
ανοίγει άραγε τον δρόµο προς την αυθαιρεσία και προς τη δηµι-
ουργία κοινωνικών ανισοτήτων; Θα σας πω τι εννοώ. Μπορεί ένα
τµήµα να αλλάζει σχεδόν ριζικά το πρόγραµµα σπουδών του
χωρίς να λαµβάνει µέριµνα για τους φοιτητές που ήδη έχουν
φτάσει στη λήψη πτυχίου;

Πιο συγκεκριµένα σε τµήµα κοινωνικής θεολογίας και θρησκειο-
λογίας αλλά και στο Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής σε άλλη περί-
πτωση άλλαξε το πρόγραµµα σπουδών χωρίς µεταβατικές
διατάξεις που να µεριµνούν για τους επί πτυχίω φοιτητές. Δηλαδή,
φοιτητής που µπορεί να χρωστά ένα µάθηµα για να πάρει πτυχίο,
φτάνει να χρωστά άλλα τέσσερα, πέντε υποχρεωτικά µαθήµατα,
να εντάσσεται σε διαφορετικό πρόγραµµα σπουδών από αυτό που
ξεκίνησε και να καθυστερείται η ολοκλήρωση των σπουδών για
έναν ολόκληρο χρόνο µε αποτέλεσµα να µην αναγνωρίζονται
άµεσα τα έτη σπουδών που έχει ολοκληρώσει αλλά ούτε και έµ-
µεσα οι διεθνείς πιστωτικές µονάδες που ήδη έχει συµπληρώσει.
Να σηµειώσω πως αντίστοιχα στο αδελφό τµήµα θεολογίας της
ίδιας σχολής οι µεταβατικές λύσεις είχαν εξασφαλιστεί και είναι
προς όφελος και δικαίωση των φοιτητών αλλά και της λογικής και
δικαίας σύνταξης και επικύρωσης του νέου προγράµµατος.

Η απουσία µεταβατικών ρυθµίσεων δεν είναι τόσο ανώδυνη,
γιατί οι φοιτητές έχουν κοπιάσει υπερβαλλόντως προς την έγ-
καιρη κατάκτηση του πτυχίου όλο το διάστηµα των σπουδών
τους, µια προσπάθεια όλο το διάστηµα των σπουδών τους -γιατί
υπάρχουν και συνετοί και συνεπείς φοιτητές- µια προσπάθεια,
δηλαδή, που θα τους πάει έναν χρόνο µετά για την περάτωση
των σπουδών τους εξαιτίας και µόνο της απουσίας µεταβατικών
ρυθµίσεων. Αυτός ο επιπλέον ένας χρόνος αποτελεί πρόβληµα
για τους φοιτητές που έχουν µετακοµίσει από την επαρχία και
θα πληρώνουν έναν χρόνο παραπάνω ενοίκιο µε συγκεκριµένες
αξίες των ενοικίων µίσθωσης. Πληρώνουν από την τσέπη τους,
βέβαια, τα βιβλία για τα νέα επιπλέον µαθήµατα προκειµένου να
παρακολουθούν νέα υποχρεωτικά µαθήµατα που θα διδαχτούν
για πρώτη φορά στο πέµπτο έτος φοίτησής τους σε ένα τµήµα
µε τεταρτοετή φοίτηση. Ούτε πολυτεχνείο, δηλαδή.

Άλλο παράξενο, όµως, που θέλω να θέσω είναι εάν µπορεί να
είναι γενικευµένη η προφορική εξέταση σε ένα τµήµα χωρίς να
εξασφαλίζονται οι ίσες συνθήκες υγιούς ανταγωνισµού µεταξύ
των φοιτητών. Για παράδειγµα, υψηλά ιστάµενος καθηγητής
περνά ορισµένους φοιτητές χωρίς καν να ερωτηθούν κατά τις
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προφορικές εξετάσεις, ενώ σε άλλους εξαντλεί την αυστηρότητά
του ποικιλοτρόπως. Υπάρχει και τελειόφοιτος φοιτητής µε
αξίωµα στο πανεπιστήµιο που εξεταζόταν µόνος του προφορικά
σε κάθε καθηγητή και βεβαίως, αρίστευε. Πώς εξασφαλίζετε, λοι-
πόν, ισονοµία µεταξύ των φοιτητών; Η αυτονοµία των πανεπιστη-
µίων, σηµαίνει και αυθαιρεσία; Εξασφαλίζεται ο υγιής και όχι ο
αθέµιτος ανταγωνισµός;

Να αναφερθεί, βέβαια, επειδή είναι έτσι, πως ο ίδιος καθηγη-
τής ενώ έχει βγει πρόγραµµα εξεταστικής της περιόδου του Σε-
πτεµβρίου, αλλάζει την ηµεροµηνία εξέτασης των µαθηµάτων
πέντε µέρες πριν από την προγραµµατισµένη ηµεροµηνία εξέτα-
σης και µάλιστα µε προγενέστερη ηµεροµηνία γιατί πολύ απλά
είχε κάτι πολύ σηµαντικό να κάνει.

Το ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω την οµιλία µου -και ευ-
χαριστώ για την παραχώρηση της δευτεροµιλίας- είναι αν η πο-
λιτεία έχει ελεγκτικούς µηχανισµούς που να εξασφαλίζουν ότι οι
φοιτητές των δηµοσίων πανεπιστηµίων δεν είναι έρµαια κάποιων
καθηγητών. Έχετε περάσει το καταλαβαίνετε. Είναι σοβαρό
θέµα. Διότι αν κάποιος φοιτητής τολµήσει να αντιδράσει, δυστυ-
χώς, στοχοποιείται και αποφαίνεται δυσοίωνο το πανεπιστηµιακό
του µέλλον.

Εδώ συνάδελφος κοινοβουλευτικός τόλµησε να αναζητήσει
απαντήσεις στα θέµατα αυτά και απευθείας άρχισε από ανώτερα
πανεπιστηµιακά στελέχη, στα βήµατα της πολιτικής σας και των
τεχνικών σας, το γνωστό κυβερνητικό µασάζ, ώστε να αποθαρ-
ρυνθεί να δηµοσιοποιήσει το θέµα που δυστυχώς αποτελεί πρό-
βληµα για πολλά πανεπιστήµια όπως ακούστηκε και σηµείωσα
και εγώ και σε πρόσφατη επίκαιρη.

Δυστυχώς, η Κυβέρνησή σας µε αδιαφορία, ανερυθρίαστα, νο-
µοθετεί ερήµην και εναντίον του λαού, συγκεκριµένα εναντίον
των νέων µας. Είναι άλλη µια ευκαιρία απαξίωσης της εµπιστο-
σύνης προς το ελληνικό κράτος. Είναι αυτό που τους αναγκάζει,
όταν τελειώσουν, να ρίξουν µαύρη πέτρα και να φύγουν µια ώρα
αρχύτερα.

Όµως, εµάς, στη Νίκη, για όσο καιρό βρισκόµαστε στη Βουλή
δεν µας µεταπείθουν, γιατί δεν είµαστε καριερίστες πολιτικοί
ούτε µπορούν να υπάρξουν τεχνικές εν είδει κυβερνητικού µασάζ
ούτε αντιπροσωπεύουµε µια στείρα Αντιπολίτευση, απλώς για
την αντίδραση. Ενηµερώνουµε εσάς, τον ελληνικό λαό, όπως
έχουµε χρέος, πως θα αγωνιστούµε µε κάθε νόµιµο µέσο η διοί-
κηση των πανεπιστηµίων να µην αποφασίζει ερήµην, αυθαίρετα
και εναντίον των φοιτητών µας. Και καλούµε τις πρυτανείες,
καθώς και εσάς, αν θέλετε, για συγκεκριµένη ενηµέρωση, να µας
ρωτήσετε και να σας πούµε πώς σκέφτεστε εσείς, που φαντάζο-
µαι, ως µέλος µιας Κυβέρνησης που θέλει να τιµά την αριστεία
και να διώκει την αδικία, ότι θα φροντίσετε να νοµοθετήσετε όχι
συγκεκριµένα, αλλά γενικά, για την οµηρία των φοιτητών που
τολµούν να αντιδρούν σε πρακτικές οι οποίες δεν ταιριάζουν µε
το λειτούργηµα του πανεπιστηµιακού δασκάλου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, θα δώ-

σουµε τον λόγο τώρα στην Υφυπουργό Παιδείας, την κ. Λυτρίβη,
για να αναφερθεί σε κάποια άρθρα υπουργικής τροπολογίας, αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας.

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων

και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ζήτησα τον λόγο για να αναφερθώ στα άρθρα 2 και 3 της τρο-

πολογίας, που αφορούν στις µετεγγραφές φοιτητών πρώτου κύ-
κλου. Με τα άρθρα 2 και 3 στοχεύουµε στην ενίσχυση και
πρακτική διευκόλυνση των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογε-
νειών, καθώς και των οικογενειών µε τουλάχιστον ένα µέλος που
έχει αναπηρία σε ποσοστό 67% και άνω ή πάσχει από συγκεκρι-
µένες σοβαρές ασθένειες ή είναι ορφανό από έναν από τους γο-
νείς.

Με το άρθρο 2, λοιπόν, για να αναφερθώ πιο συγκεκριµένα,
αυξάνουµε τα µόρια για τη διενέργεια µετεγγραφής βάσει οικο-
νοµικών και κοινωνικών κριτηρίων που λαµβάνουν τα µέλη τρίτε-
κνων και πολύτεκνων οικογενειών τα οποία φοιτούν σε
πρόγραµµα πρώτου κύκλου σπουδών. Έτσι, ενισχύουµε την ει-
δική µας µέριµνα υπέρ των τρίτεκνων και των πολύτεκνων οικο-

γενειών. Ειδικότερα από ενάµισι (1,5) και δύο (2) µόρια αντί-
στοιχα αυξάνονται σε τρία (3) τα µόρια σε αµφότερες τις περι-
πτώσεις, µε σκοπό την οικονοµική ενίσχυση των εν λόγω
οικογενειών, τη διευκόλυνση των σπουδών των µελών τους και
την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος.

Επιπλέον, µε την αύξηση της µοριοδότησης από ένα (1) σε δύο
(2) µόρια για κάθε µέλος της οικογένειας -γονέα, τέκνο, αδελφό
ή σύζυγο- που είτε έχει αναπηρία 67% και άνω είτε πάσχει από
συγκεκριµένες σοβαρές ασθένειες, ενισχύεται η προστασία του
θεσµού της οικογένειας και φυσικά, των ατόµων µε αναπηρία.

Τέλος, η αντίστοιχη αύξηση της µοριοδότησης του αιτούντος
ορφανού από έναν γονέα από δύο (2) µόρια σε τρία (3) υπαγο-
ρεύεται από την ανάγκη διατήρησης της υπάρχουσας στάθµι-
σης, δηλαδή, της απόδοσης του ίδιου αριθµού µορίων µε τα προ
της προσαύξησης µόρια αιτούντων µελών πολύτεκνων οικογε-
νειών.

Με το άρθρο 3, µε την προτεινόµενη ρύθµιση αναµορφώνουµε
το σύστηµα µετεγγραφής αδελφών που φοιτούν σε προγράµ-
µατα πρώτου κύκλου σπουδών και καθιερώνουµε ειδική µέριµνα
για τη µετεγγραφή αδελφών που αποτελούν µέλη τρίτεκνων και
πολύτεκνων οικογενειών, ως ειδική µέριµνα ενίσχυσης της προ-
στασίας του θεσµού της οικογένειας. Η µετεγγραφή ικανοποιεί-
ται κατά προτεραιότητα σύµφωνα µε την προβλεπόµενη στη
διάταξη σειρά, προκειµένου οι µετεγγραφές να διενεργούνται
κατά τρόπο ορθολογικό, αποκλείοντας περιπτώσεις καταστρα-
τήγησης της ρύθµισης.

Επιπλέον, προς διευκόλυνση των µετεγγραφών αδελφών, µε
γνώµονα την προστασία της οικογένειας, καταργείται η προϋπό-
θεση του µέγιστου εισοδηµατικού κριτηρίου για τις τρίτεκνες και
πολύτεκνες οικογένειες, για τις δε οικογένειες µε τα δύο τέκνα
από 12.500 ευρώ που ήταν το µέγιστο εισοδηµατικό κριτήριο και
µετά τη νοµοτεχνική βελτίωση που κατατέθηκε, πάµε στα 17.500
ευρώ.

Περαιτέρω, µε τη ρητή καθιέρωση ποσοστού 100% κυριότη-
τας ή επικαρπίας από κοινού ή µεµονωµένα αίρεται ο υφιστάµε-
νος αποκλεισµός λόγω κυριότητας ή επικαρπίας οποιουδήποτε
άλλου ποσοστού. Είχαµε εντοπίσει εκεί µια αδικία και την αί-
ρουµε µε αυτή τη ρύθµιση.

Τέλος, αποσαφηνίζεται ότι τα αδέρφια που δεν αιτούνται µε-
τεγγραφής προκειµένου να µετεγγραφεί σε αντίστοιχο τµήµα
της περιφερειακής ενότητας φοίτησής τους ένα ή περισσότερα
αδέρφια τους, χάνουν το δικαίωµα αίτησης µετεγγραφής µε το
παρόν άρθρο. Διατηρούν, όµως, δικαίωµα αίτησης που θεµελιώ-
νεται στα άρθρα 75, 77, 78 και 79 του ν.4692/2020 από το επό-
µενο ακαδηµαϊκό έτος.

Επίσης, αυτό που κάνουµε είναι ότι στην πραγµατικότητα,
µέχρι τώρα έπρεπε ο νεότερος, δηλαδή ο µικρότερος, αδελφός
να ακολουθήσει τον µεγαλύτερο και να αιτηθεί µετεγγραφής,
ήτοι το δικαίωµά του για µετεγγραφή να είναι µόνο κατά το
πρώτο έτος των σπουδών. Πλέον, αλλάζει αυτό και υπάρχει µια
µεγαλύτερη άνεση, να το πω έτσι. Μπορούν, δηλαδή, σε επόµενο
έτος σπουδών από τη µια ή την άλλη κατεύθυνση, δηλαδή µεγα-
λύτερος ή µικρότερος αδελφός να µετακινηθεί είτε προς ένα
µέρος που φοιτά ο ένας αδελφός να πάει στον άλλο αδερφό, να
µετακινηθούν στον τόπο κατοικίας των γονέων ή σε ένα τρίτο
µέρος που για κάποιον λόγο υπάρχει κάποιο ιδιόκτητο σπίτι εκεί.

Με όλους αυτούς τους τρόπους νοµίζουµε ότι είναι προφανής
η κυβερνητική επιλογή και στρατηγική µέριµνα υπέρ των οικογε-
νειών των τρίτεκνων και πολυτέκνων κυρίως. Στην πράξη, γνωρί-
ζουµε πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα στέγασης, το ύψος των
λειτουργικών δαπανών για τα περισσότερα από ένα νοικοκυριά
που πρέπει οι γονείς να υποστηρίξουν. Και έτσι, απαντώντας σε
αυτή την ανάγκη, ανταποκρινόµαστε µε αυτόν τον πολύ συγκε-
κριµένο τρόπο και θεωρούµε ότι είναι µια ρύθµιση στη σωστή κα-
τεύθυνση που είναι καλό να την υποστηρίξουν όλες οι πλευρές
του Σώµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υφυπουργό. Μόνο µη µας φύγετε, γιατί ήδη ζήτησε τον
λόγο ο κ. Καζαµίας.
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Προφανώς, κύριε Καζαµία, θέλετε µια αναφορά, κάποιες ερω-
τήσεις να κάνετε σχετικά µε τα άρθρα της τροπολογίας. Ορίστε,
έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θα ήθελα, κατ’ αρχάς, δύο ση-
µεία, αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, να θίξω. Το δεύτερο αφορά
στην τροπολογία και είναι ένα ουσιαστικό σηµείο, αλλά προηγου-
µένως, καθώς ήµουν µε την κ. Κεφαλά στην επιτροπή που συνε-
δρίαζε λίγο πριν, έµαθα από την Βουλευτή µας, κ.
Καραγεωργοπούλου για τον κ. Κουλκουδίνα να ισχυρίζεται ότι
τα έδρανα της Πλεύσης Ελευθερίας είναι άδεια και να λέει
«κρίµα» για αυτό κ.λπ..

Θα ήθελα να του πω ότι µακάρι να έχετε την ίδια προσέλευση
Βουλευτών που έχουµε εµείς τακτικά. Είµαστε οι µισοί εδώ.
Βλέπω στη Νέα Δηµοκρατία ότι το 95% των Βουλευτών, ακόµη
και τώρα, δεν είναι παρόντες. Ήρθε ο Πρωθυπουργός τις προ-
άλλες να µιλήσει εδώ και δεν ήταν καλά-καλά πενήντα Βουλευ-
τές.

Οπότε, σας παρακαλώ, µη δίνετε σε εµάς τέτοια µαθήµατα.
Καλό θα είναι να σκεφτείτε και εσείς πιο βαθιά γιατί δεν προσέρ-
χονται οι δικοί σας Βουλευτές στην Αίθουσα και όταν λέτε
«κρίµα», να το λέτε πρώτα, κοιτώντας από τη δεξιά πτέρυγα και
όχι από εδώ.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία. Θα ήθελα, κυρία Υφυπουργέ,
να σας πω κάτι το οποίο ενδεχοµένως να γνωρίζετε. Λάβαµε από
την Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία ένα αίτηµα το
οποίο µας φαίνεται εκ µέρους της Πλεύσης Ελευθερίας λογικό.
Οι άνθρωποι αυτοί θεωρούν ότι µε την τροπολογία και µε το
άρθρο 2 της τροπολογίας στο οποίο αναφερθήκατε δεν µοριο-
δοτούνται επαρκώς τα µέλη των οικογενειών που έχουν άτοµο
µε αναπηρία άνω του 67%. Το επιχείρηµα που χρησιµοποιούν
είναι διαφορετικό από αυτό που χρησιµοποιήσατε εσείς. Όταν
είπατε ότι αυξάνετε τα µόρια από ένα σε δύο, είπατε ότι αυτό
συµβάλλει στη συνοχή της οικογένειας κ.λπ.. Η Συνοµοσπονδία
των Ατόµων µε Αναπηρία λέει κάτι το οποίο πρέπει να το κατα-
λάβουµε, γιατί γι’ αυτούς είναι ζωτικής σηµασίας. Λένε ότι τα
µέλη των οικογενειών τους είναι «άτοµα αναφοράς» και για τα
άτοµα µε αναπηρία άνω του 67% υπάρχει µεγάλη ανάγκη τα
άτοµα αυτά να είναι δίπλα τους. 

Εποµένως, ζητούν -και κατά την άποψή µας αυτό είναι πολύ
λογικό- να υπάρξει ακόµη µεγαλύτερη αύξηση των µορίων, από
δύο σε τρία µόρια, στην τροπολογία την οποία έχετε φέρει. Θα
ήθελα να σας ρωτήσω, κατ’ αρχάς, γιατί δεν το κάνετε; Και κατά
πόσον γνωρίζετε αυτό το αίτηµα της συνοµοσπονδίας των ατό-
µων µε αναπηρία; 

Δεύτερον, θα ήθελα να κλείσω λέγοντας ότι πιστεύουµε πως
πρέπει να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν ότι τα «άτοµα αναφοράς» για
τα άτοµα µε αναπηρία ιδίως άνω του 67% είναι πάρα πολύ ση-
µαντικά και θα πρέπει η πολιτεία να µεριµνά ούτως ώστε να µπο-
ρούν αυτά να βρίσκονται όσο γίνεται δίπλα στα άτοµα µε
αναπηρία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Υπουργέ, θέλετε να προσθέσετε κάτι; Βεβαίως. Έχετε

τον λόγο. Δεν υπάρχει άλλος συνάδελφος σε σχέση µε την τρο-
πολογία που υποστήριξε η κ. Λυτρίβη, οπότε ελάτε, κυρία
Υπουργέ, απαντήστε. 

ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ. 

Ναι, είναι εις γνώση µας το σχετικό υπόµνηµα και επιτρέψτε
µου να αναφερθώ σε δύο-τρία σηµεία σε σχέση µε αυτό.

Ο σύνδεσµος, λοιπόν, θεωρεί ότι επί του άρθρου 75 η αύξηση
που δόθηκε σε τρίτεκνους και πολύτεκνους είναι µεγαλύτερη
από εκείνη που δόθηκε σε φοιτητές µε µέλη οικογένειας που
έχουν αναπηρία άνω του 67% ή συγκεκριµένες σοβαρές παθή-
σεις και προτείνει, παρά την προτεινόµενη αύξηση από ένα µόριο
σε δύο µόρια, να γίνει περαιτέρω αύξηση σε τρία µόρια. 

Θεωρούµε τα εξής και τα θέτουµε υπ’ όψιν του Σώµατος: Δια-
τηρείται η ισόρροπη κατανοµή της ισχύουσας ρύθµισης στις
ανωτέρω περιπτώσεις. Συγκεκριµένα, ήταν ενάµισι συν µισό για
τους τρίτεκνους και γίνεται 3 συν 0,5. Ήταν 2 συν 0,5 για τους

πολύτεκνους και γίνεται 3 συν 0,5 και ήταν 1 για κάθε µέλος µε
πρόβληµα υγείας και γίνονται 2 τα µόρια. Δεν αναφέρεται στο
υπόµνηµα ότι σύµφωνα µε το άρθρο 78, το οποίο είναι σε ισχύ,
αν ο ίδιος ο αιτών τη µετεγγραφή φοιτητής αντιµετωπίζει τα σχε-
τικά προβλήµατα υγείας 67% αναπηρίας και άνω κ.λπ., λαµβάνει
µετεγγραφή χωρίς να συντρέχει ουδεµία άλλη προϋπόθεση και
αυτό πρέπει να το επισηµαίνουµε και να µην το λησµονούµε. 

Νοµίζω ότι απάντησα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο οµιλητών. Καλούµε στο Βήµα

τον κ. Ιωάννη Γιώργο από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει
η κ. Οικονόµου, ο κ. Κούβελας, ο κ. Θεοχάρης και στη συνέχεια
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σαρακιώτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν βρέθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης,

στον οποίο θέλω να πω ότι τις ευχαριστίες για τον χρόνο που
παίρνει θα πρέπει να τις δίνει στους Βουλευτές που υποµονετικά
κάθονται και παρακολουθούν τους µονολόγους τους σε ανού-
σιες συζητήσεις, βάζοντας έτσι, αν θέλετε, σε µια διάσταση
όλους εµάς για το εάν θα πρέπει να βρισκόµαστε στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου συνεχώς ή όχι. Δεν θα τους κάνουµε όµως τη
χάρη, θα είµαστε εδώ, θα στηρίζουµε την κυβερνητική πολιτική
και βεβαίως τα συµφέροντα των Ελλήνων πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαβάζοντας τα πρακτικά της
επιτροπής, διαπίστωσα ότι αρκετοί συνάδελφοι εισηγητές των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης θεώρησαν το παρόν νοµοσχέδιο
ως νοµοσχέδιο που επιφέρει αποσπασµατικές αλλαγές και σε
καµµία περίπτωση δεν θεωρείται από µέρους τους ως µια πραγ-
µατική µεταρρύθµιση. Θεωρείται νοµοσχέδιο που δεν λύνει ζη-
τήµατα και προβλήµατα που υπάρχουν, αλλά επιδιώκει τη
διαιώνισή τους µέσω της διαχείρισής τους. Είναι όµως αυτή η
αλήθεια; Σαφέστατα όχι. Τι θεωρείται µεταρρύθµιση; Αν θα µπει
κάποιος σε ένα λεξικό, είναι η µεταβολή του τρόπου λειτουργίας,
οργάνωσης και µορφής του συστήµατος. Είναι ο µετασχηµατι-
σµός, ο αναπροσανατολισµός για την επίτευξη καλύτερου απο-
τελέσµατος. Είναι επίσης το σύνολο σηµαντικών αλλαγών σε
έναν τοµέα που αποσκοπούν στην λύση προβληµάτων, την εύ-
ρυθµη λειτουργία του, την προσαρµογή του σε νέα δεδοµένα και
πολλά άλλα.

Έχει τα προαναφερόµενα χαρακτηριστικά το παρόν νοµοσχέ-
διο; Βεβαίως ναι. Και αυτό γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών
που αφορά κατά µεγάλο µέρος στη λειτουργία της δηµόσιας δι-
οίκησης και τον τρόπο στελέχωσης αυτής. Στο νοµοσχέδιο πε-
ριλαµβάνονται διατάξεις που έχουν ως στόχο να οµαλοποιηθεί
η διαδικασία ενίσχυσης του δηµόσιου τοµέα µε στελεχιακό δυ-
ναµικό, να αντιµετωπιστούν αρρυθµίες και καθυστερήσεις σε
διάφορα στάδια των διαδικασιών που εφαρµόζονται από το
ΑΣΕΠ, καθώς και να υλοποιηθεί αποτελεσµατικά ένα ολοκληρω-
µένο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής για τους δηµοσίους
υπαλλήλους.

Ο προγραµµατισµός του Υπουργείου Εσωτερικών ειδικά την
τελευταία πενταετία επικεντρώνεται στον σχεδιασµό ενός σύγ-
χρονου δηµόσιου τοµέα και παράλληλα στη διοικητική και οικο-
νοµική αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης, ενισχύοντας
σηµαντικά τους δήµους και τις περιφέρειες, µεταφέροντας µε
αυτόν τον τρόπο αρµοδιότητες και πόρους προς όφελος των το-
πικών κοινωνιών, αλλά και του ευρύτερου δηµόσιου συµφέρον-
τος. Προς τον σκοπό αυτό είναι απαραίτητος και ο
εκσυγχρονισµός της διαδικασίας των προσλήψεων, ώστε µέσω
του ΑΣΕΠ να βρίσκεται ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλληλη
θέση και -να προσθέσω- στον κατάλληλο για τον πολίτη τόπο και
στον κατάλληλο για την υπηρεσία χρόνο.

Στον τοµέα των προσλήψεων το µεγαλύτερο πρόβληµα απο-
τελεί ο χρόνος, η µεγάλη διάρκεια δηλαδή που χρειάζεται από
την έκδοση της προκήρυξης µέχρι την πρόσληψη του υποψηφίου
και την τοποθέτησή του στη νέα του θέση. Στο διάστηµα αυτό οι
συνθήκες ζωής και τα δεδοµένα αλλάζουν, τόσο για τους οργα-
νισµούς του δηµόσιου τοµέα όσο και για τους ίδιους τους υπο-
ψηφίους. Επίσης, ένα από τα θέµατα των καθυστερήσεων στις
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προκηρύξεις αποτελεί και η εκ των υστέρων αξιολόγηση της συ-
νάφειας των ακαδηµαϊκών τίτλων.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο επιχειρείται ο εκσυγχρονι-
σµός της υπάρχουσας νοµοθεσίας, προκειµένου να επιτευχθεί
µεγαλύτερη ταχύτητα στις διαδικασίες πρόσληψης µε τη βοή-
θεια της τεχνολογίας σε όλα τα στάδια της διαδικασίας. Τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία δουλεύουν προς την κατεύθυνση της
ανάπτυξης της ηλεκτρονικής επεξεργασίας των στοιχείων, ώστε
να επιταχύνεται η διαδικασία µε στοχευµένες παρεµβάσεις σε
στάδια και προθεσµίες. Θα µειώνεται έτσι ο χρόνος επεξεργα-
σίας και κυρίως θα αυξάνεται η αντικειµενικότητα του συστήµα-
τος, ώστε να µην υπάρχουν πολλές ενστάσεις οι οποίες
καθυστερούν την εξέλιξη της διαδικασίας των διαγωνισµών και
θα εκδίδονται πιο γρήγορα τα αποτελέσµατα. 

Και πάµε τώρα στο στάδιο κατά το οποίο βγαίνουν τα οριστικά
αποτελέσµατα και καλούνται οι υποψήφιοι να πάνε στις θέσεις
τους. Πηγαίνουν όµως; Η απάντηση είναι, όπως όλοι γνωρίζουµε
βέβαια, όχι όλοι. Πολλοί υποψήφιοι δεν αποδέχονται τον διορι-
σµό τους σε θέσεις που έχουν επιλέξει ή δεν διορίζεται κανείς
σε νησιωτικούς ή ορεινούς δήµους ή σε υπηρεσίες µακριά από
αστικά κέντρα, γιατί δεν τις επιλέγουν οι υποψήφιοι. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα, βέβαια, είναι και η Χαλκιδική, στην οποία όλες
οι υπηρεσίες είναι υποστελεχωµένες, γιατί είτε δεν τις δηλώνουν
οι υποψήφιοι είτε εφόσον τοποθετηθούν, επιθυµούν µετά τη διε-
τία να µετακινηθούν σε µεγάλα αστικά κέντρα. 

Η σηµαντική αλλαγή που εισάγεται µε το παρόν νοµοσχέδιο
είναι η παροχή κινήτρων µέσω της ενίσχυσης της µοριοδότησης
του κριτηρίου της εντοπιότητας µε ιδιαίτερη µέριµνα για τους
νησιωτικούς, ορεινούς, αποµακρυσµένους και ηπειρωτικούς δή-
µους που αντιµετωπίζουν δυσχέρειες στην κάλυψη των αναγκών
τους µε υποχρεωτική δεκαπενταετή παραµονή εντός των γεω-
γραφικών ορίων του δήµου -δέκα έτη- και της περιφερειακής
ενότητας –πέντε έτη. Πιστεύω ότι είναι η µόνη ρεαλιστική λύση,
την οποία προσωπικά χαιρετίζω και συγχαίρω το αρµόδιο Υπουρ-
γείο για τη νοµοθετική του πρωτοβουλία. Αυτό το µέτρο θα
δώσει έµπρακτη στήριξη -άλλωστε γνωρίζουµε όσοι υπηρετή-
σαµε την αυτοδιοίκηση πώς αιµορραγούσε το ελληνικό δηµόσιο
και ιδίως η αυτοδιοίκηση- προς την κατεύθυνση αυτή.

Δίνει, εποµένως, µια έµπρακτη στήριξη ιδίως στους νέους και
κατοίκους των ορεινών και νησιωτικών περιοχών να µείνουν στην
περιοχή τους δίνοντας διέξοδο σε ένα πολύ µεγάλο και φλέγον
ζήτηµα, αυτό της στέγασης των υπαλλήλων ιδίως σε τουριστικές
περιοχές όπου τα ενοίκια είναι πάρα πολύ ακριβά. 

Επιπροσθέτως, στο σχέδιο νόµου εισάγεται ειδική πρόβλεψη
για τα ΑΜΕΑ µε δύο κεντρικές στοχεύσεις: Αφ’ ενός στην επιτά-
χυνση του καθορισµού των προβλεπόµενων θέσεων από κάθε
φορέα και αφ’ ετέρου την πρόταξη εκείνων των υποψηφίων που
έχουν επ’ αόριστον πιστοποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50%. 

Θα αναφερθώ, επίσης, στη θέσπιση ενιαίου συστήµατος κινή-
τρων και ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, καθώς µε την εν
λόγω ρύθµιση επιδιώκεται η παρακίνηση και η επιβράβευση του
µόνιµου ανθρώπινου δυναµικού ως επιστέγασµα της επίτευξης
συγκεκριµένων και µετρήσιµων αποτελεσµάτων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και στο άρθρο 56 του κα-
τατεθειµένου σχεδίου νόµου για τη ρύθµιση της απόσπασης στο
πλαίσιο της συνυπηρέτησης. Πρόκειται για µια θετικότατη πα-
ρέµβαση που έχει ως στόχο να προστατεύσει και να προασπίσει
τον θεσµό της οικογένειας που τόσο πολύ δοκιµάζεται στις
µέρες µας, ρύθµιση που χαρακτηρίστηκε ορθή και από τον πρό-
εδρο του Σωµατείου Οικογενειών Ενόπλων Δυνάµεων κατά την
τοποθέτησή του στη συζήτηση του σχεδίου νόµου στην αρµόδια
επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά είναι µεγάλη ευκαι-
ρία για εµάς να πάρουµε αποφάσεις που συµβαδίζουν µε την
εποχή µας, να διαβούµε ξεπερασµένους ιδεολογικούς «ρουβίκω-
νες», να κάνουµε ριζοσπαστικές τοµές και να διαµορφώσουµε
ένα πλαίσιο λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης που θα είναι
συµβατό µε τα καλώς εννοούµενα συµφέροντα και του ελληνικού
λαού και της ελληνικής δηµοκρατίας. Σας καλώ να υπερψηφίσετε
το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Οικονόµου Θωµαΐς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, το

Υπουργείο Εσωτερικών µε το παρόν νοµοσχέδιο διευρύνει και
εµβαθύνει την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας για την αναµόρ-
φωση της δηµόσιας διοίκησης. 

Βασικοί πυλώνες αυτού του νοµοσχεδίου που βρίσκεται σε
εξέλιξη ήδη από το 2019 είναι τρεις: Η λειτουργία ενός αποτελε-
σµατικού συστήµατος αξιολόγησης των δηµοσίων υπηρεσιών, η
γρήγορη ενίσχυση του δηµόσιου τοµέα µε νέο στελεχιακό δυνα-
µικό αντιµετωπίζοντας χρονίζοντα προβλήµατα στις διαδικασίες
του ΑΣΕΠ και η υλοποίηση ενός ολοκληρωµένου συστήµατος
παροχής οικονοµικών κινήτρων και ανταµοιβών για τους δηµο-
σίους υπαλλήλους. 

Αυτοί είναι οι βασικοί άξονες του νοµοσχεδίου που συζητούµε
σήµερα µε µια πολύ σηµαντική προσθήκη. Αναφέροµαι φυσικά
στην αυξηµένη µοριοδότηση όσων συµµετέχουν σε διαγωνι-
σµούς του ΑΣΕΠ, προκειµένου να ενισχυθεί η στελέχωση υπη-
ρεσιών σε αποµονωµένες περιοχές, όπως είναι τα νησιά και οι
ορεινοί νοµοί.

Για εµάς στην Ευρυτανία το τελευταίο αυτό σηµείο έχει πολύ
µεγάλη σηµασία, καθώς διαχρονικά αντιµετωπίζουµε προβλή-
µατα προσέλκυσης νέου ανθρώπινου δυναµικού και πλήρους
στελέχωσης αρκετών δηµοσίων υπηρεσιών στον νοµό µας. Πρό-
σφατα είχαµε µια εξίσου σηµαντική αλλαγή µε την παροχή νέων
κινήτρων στους γιατρούς του ΕΣΥ για να υπηρετήσουν στις λε-
γόµενες άγονες θέσεις, νέα οικονοµικά κίνητρα, τα οποία µάλι-
στα διπλασιάζονται για διοριστέους γιατρούς µε συγκεκριµένες
ειδικότητες όπου τα νοσοκοµεία της περιφέρειας παρουσιάζουν
χρόνιες ελλείψεις.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα δηµόσια να ευχαριστήσω τον
Υπουργό Υγείας και τον αρµόδιο ΥΠΕάρχη της 5ης ΥΠΕ για την
προκήρυξη, τη νέα προκήρυξη τεσσάρων θέσεων ειδικευµένων
γιατρών για να στελεχώσουν το Γενικό Νοσοκοµείο Καρπενησίου
και, µάλιστα, µε τα νέα οικονοµικά κριτήρια τα οποία νοµοθετή-
σαµε πρόσφατα.

Επανέρχοµαι στο συζητούµενο νοµοσχέδιο. Για να βελτιστο-
ποιηθεί, λοιπόν, και η στελέχωση των διοικητικών εκείνων υπη-
ρεσιών που σήµερα έχουν τα µεγαλύτερα κενά, η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών έρχεται µε το άρθρο 4 να
δώσει κίνητρα στους ενδιαφερόµενους να συµµετάσχουν σε δια-
γωνισµούς του ΑΣΕΠ. Πώς γίνεται αυτό; Μέσα από την ενίσχυση
της µοριοδότησης της εντοπιότητας, που πλέον θα προσφέρει
στους µόνιµους κατοίκους σαράντα επιπλέον µόρια, προκειµέ-
νου να µπορούν να διοριστούν στον τόπο των συµφερόντων
τους. 

Και, βέβαια, ένα ακόµη µέτρο πολύ σηµαντικό βελτίωσης της
προσβασιµότητας υποψηφίων στις προκηρυσσόµενες θέσεις του
ΑΣΕΠ είναι και η πλήρωση θέσεων ΑΜΕΑ του άρθρου 3 µε την
πρόταξη πιστοποιηµένων επ’ αόριστον αναπήρων µε ποσοστό
50% και πάνω. 

Πρόκειται, λοιπόν, και στις δύο περιπτώσεις για καίριες παρεµ-
βάσεις, οι οποίες δίνουν ένα δίκαιο προβάδισµα σε υποψηφίους,
οι οποίοι µε διαφορετικούς τρόπους και για διαφορετικούς λό-
γους αντικειµενικά δεν έχουν τις ίδιες δυνατότητες διεκδίκησης
θέσεων στο δηµόσιο. Είναι, εποµένως, ρυθµίσεις που δείχνουν
όχι µόνον την κοινωνική ευαισθησία της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά αποδίδουν και κοινωνική δικαιοσύνη µε έναν
απολύτως πρακτικό τρόπο. 

Κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµη πολύ σηµαντικό µέτρο που πε-
ριλαµβάνεται στο παρόν νοµοσχέδιο είναι και η επιτάχυνση της
διαδικασίας προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ µε στοχευµένες παρεµβά-
σεις σε διάφορα στάδια και προθεσµίες των διαγωνισµών. 

Η εµπειρία µας µε τη διαδικασία του ΑΣΕΠ την τελευταία πεν-
ταετία είναι πλούσια, καθώς η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έχει προωθήσει πολλές δεκάδες χιλιάδες προσλήψεις και
διορισµούς νέων υπαλλήλων σε πλήθος τοµέων του δηµοσίου.
Για παράδειγµα, στην εκπαίδευση µόνο εν όψει αυτής της σχο-
λικής χρονιάς καλύφθηκαν δέκα χιλιάδες θέσεις µόνιµων δασκά-
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λων και καθηγητών χωρίς να συνυπολογίζουµε συµβασιούχους,
αναπληρώσεις κ.ο.κ..

Αυτή η ανάγκη µαζικής στελέχωσης πολλών υπηρεσιών είναι
λογικό να βάζει αυξηµένες απαιτήσεις στο ΑΣΕΠ και στους µη-
χανισµούς του. Εποµένως, έπρεπε να δούµε ξανά ορισµένα δια-
δικαστικά προβλήµατα και να απλουστεύσουµε κάποια βήµατα
µε στόχο τη διευκόλυνση των υποψηφίων, αλλά και των ίδιων των
ενδιαφεροµένων φορέων, γιατί είναι πολύ σηµαντικό να σταµα-
τήσουµε να έχουµε για καιρό αδιόριστους επιτυχόντες σε δια-
γωνισµούς του ΑΣΕΠ την ώρα ακριβώς που υπάρχουν ακόµα
αρκετές υποστελεχωµένες δηµόσιες υπηρεσίες, ειδικά στην πε-
ριφέρεια.

Κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ σηµαντικό να δούµε και τη συνέ-
χεια αυτής της πορείας, δηλαδή των διορισµών, αφού γίνουν οι
διορισµοί που φυσικά αποτελεί και τον τελικό στόχο της πολιτικής
µας για το ανθρώπινο δυναµικό. Ο στόχος αυτός δεν είναι άλλος
από την παραγωγή συγκεκριµένου έργου εκ µέρους των στελεχών
του δηµοσίου που ασκούν διοικητικά καθήκοντα και η βέλτιστη
αξιοποίησή τους καθ’ όλη τη διάρκεια της καριέρας τους. 

Και εδώ έρχεται το νοµοσχέδιο να συµπληρώσει την αναµόρ-
φωση της δηµόσιας διοίκησης µε την καθιέρωση ενός πάγιου συ-
στήµατος οικονοµικών κινήτρων και την απόδοση ετήσιας
χρηµατικής ανταµοιβής σε όσους υπαλλήλους έχουν συνδράµει
στην υλοποίηση συγκεκριµένων σηµαντικών έργων ή στόχων της
δηµόσιας διοίκησης. 

Κύριοι συνάδελφοι, για όλους τους παραπάνω λόγους εµείς
στη Νέα Δηµοκρατία υπερψηφίζουµε την παρούσα νοµοθετική
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών. Προσωπικά ελπίζω
πως θα έχουµε επιτέλους την ευκαιρία να ακούσουµε από την
Αντιπολίτευση όχι µόνο κριτική, αλλά κυρίως εποικοδοµητικές
προτάσεις ενίσχυσης της δηµόσιας διοίκησης και ειδικά για πε-
ριοχές ορεινές και αποµονωµένες, όπως είναι η Ευρυτανία. Η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει καταθέσει και συνεχίζει
να υλοποιεί το σχέδιό της για ένα καλύτερο κράτος. Και εδώ όλοι
µας µπορούµε να βοηθήσουµε και πρέπει να βοηθήσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Δηµήτριος Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, το σχέ-

διο νόµου που συζητάµε σήµερα είναι στην πραγµατικότητα µια
στρατηγική µεταρρύθµιση που φέρνει τον δηµόσιο τοµέα της
χώρας µας σε µια νέα εποχή. Προβλέπεται το δηµόσιο να απο-
κτήσει για πρώτη φορά ένα ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύ-
στηµα διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού εξαλείφοντας τις
καθυστερήσεις και ενισχύοντας τη διαφάνεια. 

Η επιµονή προς τις ψηφιακές τεχνολογίες δεν είναι πολυτέλεια
σήµερα, αλλά µια αναγκαιότητα της εποχής µας και αυτό το νο-
µοσχέδιο την κάνει πράξη. Το νέο πληροφοριακό σύστηµα που
εισάγεται θα επιτρέψει την παρακολούθηση, αξιολόγηση και κα-
λύτερη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού του δηµοσίου
τοµέα. Οι πολίτες, οι συµπολίτες µας δικαιούνται µια διοίκηση
που να µπορεί να ανταποκριθεί άµεσα στα αιτήµατά τους και οι
δηµόσιοι υπάλληλοι αξίζουν ένα σύστηµα που να λειτουργεί
υπέρ της αποδοτικότητας και της αµεσότητας. 

Δεν θα µπορούσαµε όµως να µιλήσουµε για µια ουσιαστική
βελτίωση της δηµόσιας διοίκησης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
χωρίς να υπογραµµίσουµε τον ρόλο του ΑΣΕΠ, όχι όµως όπως
οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ που κοµπάζουν ακόµη για
την ίδρυση του θεσµού µε εµµονή στο µακρινό 1994, γιατί έτσι
µας προκαλούν να θυµηθούµε τη δεκαετία του ’80 και τη νέα για
την εποχή κατηγορία δηµοσίων υπαλλήλων που είχε κάνει την
εµφάνισή της τότε, τους γνωστούς «πρασινοφρουρούς». Σ’ αυ-
τούς αναφέροµαι. Ευτυχώς αυτά αποτελούν παρελθόν.

Από την ίδρυσή του το ΑΣΕΠ υπήρξε πράγµατι θεσµός εγγυη-
τής της αξιοκρατίας και της διαφάνειας στις προσλήψεις του δη-
µόσιου τοµέα. Ό,τι καλό έγινε λοιπόν έχει και καλύτερο,
προσαρµοσµένο στα σύγχρονα δεδοµένα. Εµείς λοιπόν ερχόµα-
στε όχι απλά να διασφαλίσουµε τον συστατικό ρόλο του ΑΣΕΠ,
αλλά να τον ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο, µε ψηφιοποίηση

διαδικασιών, ένα από τα πιο σηµαντικά βήµατα για τη βελτίωση
της αποδοτικότητας του δηµόσιου τοµέα. 

Πλέον το ΑΣΕΠ θα έχει τη δυνατότητα να αντλεί αυτόµατα όλα
τα απαραίτητα δικαιολογητικά που είναι σε διασυνδεδεµένα µη-
τρώα, µειώνοντας έτσι τον χρόνο που απαιτείται για την αξιολό-
γηση και την έγκαιρη ολοκλήρωση των προσλήψεων, ένα ζήτηµα
το οποίο ταλαιπώρησε πολύ κατά το παρελθόν. Έτσι λοιπόν πε-
τυχαίνουµε επιτάχυνση των διαδικασιών και ταυτόχρονα µείωση
της γραφειοκρατίας και του διοικητικού φόρτου, επιτρέποντας
τη γρήγορη στελέχωση των δηµοσίων υπηρεσιών. 

Με τις µεταρρυθµίσεις που φέρνει το παρόν νοµοσχέδιο, όχι
µόνο ενισχύεται ο ρόλος του ΑΣΕΠ, αλλά δίνεται ιδιαίτερη έµ-
φαση σε τοµείς και πεδία τα οποία το είχαν ανάγκη, ανταποκρι-
νόµενοι στις σύγχρονες, δεδοµένες πλέον πραγµατικότητες που
συναντούµε σε περιοχές, σε πεδία, όπως η ορεινή, η νησιωτική
Ελλάδα, οι αποµακρυσµένες περιοχές τις οποίες ενισχύουµε µε
αυξηµένη µοριοδότηση στο κριτήριο της εντοπιότητας και την
υποχρεωτική παραµονή για δέκα χρόνια στη θέση διορισµού. 

Έτσι λοιπόν διασφαλίζουµε ότι οι περιοχές αυτές θα στελεχω-
θούν µε το κατάλληλο ανθρώπινο δυναµικό, το οποίο θα παρα-
µείνει εκεί, επί τόπου. Αν µάλιστα η παραµονή αυτή παραταθεί
για πέντε επιπλέον χρόνια στην ίδια περιφερειακή ενότητα, αυτό
είναι ένα επιπλέον µέτρο το οποίο ενισχύει τη σταθερότητα της
ανάπτυξης των περιοχών αυτών. 

Είναι ένα κίνητρο ακόµη ανάµεσα σε πολλά άλλα, όπως αυτό
για τους νέους σε ηλικία δηµοσίους λειτουργούς να οργανώσουν
τη ζωή τους στις περιοχές αυτές, να κάνουν εκεί οικογένεια και
να µεγαλώσουν τα παιδιά τους δίνοντας ζωντάνια σε περιοχές οι
οποίες τα τελευταία χρόνια πλήττονται ιδιαίτερα από την αστυ-
φιλία. 

Η πολιτική αυτή δεν είναι µόνο ζήτηµα διαχείρισης ανθρώπινου
προσωπικού τελικά. Είναι µια βαθιά πολιτική δέσµευση για την
αποκέντρωση και την ισότιµη περιφερειακή ανάπτυξη της χώρας
µας. Δεν πρέπει να υπάρχουν πολίτες δεύτερης κατηγορίας είτε
ζουν σε ένα αποµονωµένο νησί είτε σε µια ορεινή περιοχή της
ηπειρωτικής Ελλάδας και αυτό είναι ευθύνη µας ως πολιτεία, η
Ελλάδα να δώσει ευκαιρίες σε όλους τους συµπολίτες µας µε
ανάπτυξη από τη µια άκρη έως και την τελευταία πιο αποµακρυ-
σµένη. 

Αυτό είναι το όραµά µας ως Νέα Δηµοκρατία. Αυτή τη δέ-
σµευση κάνει πράξη ο Κυριάκος Μητσοτάκης και µε αυτή την
πρωτοβουλία του Υπουργείου των Εσωτερικών. 

Αξίζει να αναφέρουµε επίσης την ιδιαίτερη µέριµνα για τα
άτοµα µε αναπηρία, τα οποία προτεραιοποιούνται στις προσλή-
ψεις. Και εδώ θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υπουργό για την αν-
ταπόκριση στην αναγκαιότητα που έθεσα υπ’ όψιν σας, δηλαδή
να συνεχίσουν να απασχολούνται στους δήµους συµπολίτες µας
µε αναπηρίες, συµβασιούχοι προγραµµάτων ΔΥΠΑ, εφόσον οι
δηµοτικές επιχειρήσεις που δούλευαν λύθηκαν. Οι οικείοι όµως
δήµοι συνεχίζουν να τους χρειάζονται. Είναι η περίπτωση του
Δήµου Κορδελιού -Ευόσµου στη Θεσσαλονίκη, για την οποία σας
ζήτησα να δοθεί δίκαιη λύση. 

Αυτή η πρόνοια ενισχύει τη δίκαιη και ισότιµη συµµετοχή στην
αγορά εργασίας και σε συµπολίτες µας µε αναπηρία. Είναι στο
πλαίσιο της ιδιαίτερης έµφασης που δίνουµε στην ενίσχυση ευά-
λωτων οµάδων. Για µας είναι έµπρακτα προτεραιότητά µας. 

Αναρωτιέµαι αν στα αλήθεια υπάρχουν συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης που δεν θα στηρίξουν τέτοιες πρωτοβουλίες. Και
άλλη µία ήρθε να προστεθεί µε την τροπολογία που κατατέθηκε
σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Παιδείας. Θέλω να ευχαριστήσω
και τον Υπουργό Παιδείας που δέχθηκε τροπολογία που προτεί-
ναµε δεκαεπτά συνάδελφοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
µε σκοπό να διευκολύνει ακόµη περισσότερο τις µετεγγραφές
φοιτητών, παιδιών τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών και βέ-
βαια παιδιών ορφανών ή φοιτητών µε αναπηρία. 

Το σύστηµα ουσιαστικής αξιολόγησης, το οποίο θέλουµε να
ενισχύσουµε και µε την παροχή κινήτρων και ανταµοιβών είναι
νοµίζω στο πνεύµα της εποχής. Η θέσπιση µπόνους σε δηµοσί-
ους λειτουργούς, οι οποίοι πετυχαίνουν κάτι παραπάνω από αυτό
που εννοούµε ως υποχρέωσή τους, είναι κάτι το οποίο συνάδει
µε τους καιρούς.
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Και στο σηµείο αυτό, κλείνοντας θα θυµίσω τα λόγια του Άγ-
γλου πολιτικού φιλοσόφου και διανοητή, που θεωρείται ένας από
τους θεµελιωτές της ιδέας του σύγχρονου κράτους, του Τόµας
Χοµπς: «Το κράτος υπάρχει για να εξυπηρετεί τους πολίτες του
και µόνο µέσω της προσαρµογής του στις σύγχρονες ανάγκες
θα µπορέσει να εκπληρώσει αυτόν τον ρόλο». Αυτός είναι ο στό-
χος του νοµοσχεδίου που συζητάµε και σας καλώ όλους να εί-
µαστε µαζί στο βήµα προς τα εµπρός για τον εκσυγχρονισµό του
κράτους µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χάρης Θεοχάρης από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σαρακιώτης.

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µάχη για τον ορισµό της έν-

νοιας του δηµοσίου και του δηµοσίου συµφέροντος είναι η µε-
γάλη ιδεολογικοπολιτική µάχη στη χώρα µας. 

Για εµάς δηµόσιο, το δηµόσιο αγαθό είναι η ποιότητα των υπη-
ρεσιών που προσφέρονται στους πολίτες, υπηρεσιών το κόστος
των οποίων κυρίως πληρώνεται µέσω των φόρων. Λέω κυρίως,
γιατί ενδέχεται να υπάρχει και κάποια συµµετοχή στο κόστος των
υπηρεσιών αυτών από τους πολίτες. 

Για εσάς, για την Αντιπολίτευση, δηµόσιο είναι ό,τι υλοποιείται
από δηµοσίους υπαλλήλους και αυτή είναι η βασική ιδεολογική
διαφορά. Η ποιότητα των υπηρεσιών είναι η καρδιά της έννοιας
ή η υλοποίηση, όπως και να είναι αυτές οι υπηρεσίες, χάλια,
καλές, µέτριες, από δηµοσίους υπαλλήλους; Στάση, κατά την
άποψή µας, η δική σας πολιτικά αναχρονιστική και εν τέλει απο-
λύτως αναποτελεσµατική. 

Είναι άσπρο µαύρο αυτή η διαφορά; Είναι εντελώς διαφορε-
τική, αλλά για µας δεν είναι άσπρο και µαύρο το ζήτηµα αυτό,
διότι για µας αν θέλετε σε αυτή τη µάχη συγκρούεται η ηθική της
πεποίθησης, η δική σας, µε την ηθική της ευθύνης, τη δική µας,
διότι για µας ναι, όταν οι υπηρεσίες και η ποιότητά τους πρέπει
από οικονοµικής και άλλης άποψης να υλοποιούνται από δηµο-
σίους υπαλλήλους δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. 

Για σας κάθε πρόβληµα του δηµοσίου µόνο µία λύση έχει, τις
προσλήψεις. Για εµάς κάθε πρόβληµα έχει τις δικές του οργα-
νωτικές ρίζες και συνεπώς θέλει εξατοµικευµένη λύση. 

Όµως, ακόµα και εκεί που αντιτιθέµεθα σε προσλήψεις, ανα-
γνωρίζουµε το εξής θεµελιώδες: πως για να είναι αποτελεσµα-
τικό το δηµόσιο, πρέπει αυτές οι προσλήψεις που εγκρίνονται να
γίνονται γρήγορα, άµεσα και να είναι αποτελεσµατικές. Δεν µπο-
ρεί να παίρνει µήνες για να ολοκληρωθεί αυτού του είδους η δια-
δικασία. Εδώ ο ρόλος του ΑΣΕΠ, του ενιαίου διαγωνισµού, αλλά
και της καινοτοµίας και των καινοτοµιών που φέρνει αυτό το νο-
µοσχέδιο είναι κρίσιµος. 

Ως Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων θυµάµαι ότι το
2013-2014 είχε µπει ένα ορόσηµο, να προσλάβουµε διακόσιους
υπαλλήλους στη ΓΓΔΕ. Μάλιστα, χωρίς αυτό δεν παίρναµε χρή-
µατα, δεν γινόταν τίποτα, δεν µπορούσαµε να ολοκληρώσουµε,
κυρία Υπουργέ. Καµµία εγγύηση δεν µπορούσαµε να παρά-
σχουµε στους δανειστές µας για το χρονοδιάγραµµα. Προσλά-
βαµε διακόσιους και οι είκοσι πέντε, περίπου τριάντα είτε δεν
αποδέχτηκαν την πρόσληψη είτε παραιτήθηκαν αµέσως τις πρώ-
τες µέρες. 

Προκηρύξαµε νέο κύκλο γι’ αυτούς τους είκοσι πέντε, τριάντα
και προχωρήσαµε ξανά σε προσλήψεις. Άλλοι δέκα από αυτούς
παραιτήθηκαν ή δεν αποδέχτηκαν. Αναγκαστικά προχωρήσαµε
σε τρίτο κύκλο. Περνούσαν οι εβδοµάδες και οι µήνες και δεν
µπορούσαµε να ολοκληρώσουµε και µια χώρα ολόκληρη περί-
µενε τη δόση για να γίνει αυτή η διαδικασία.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση τη βιωµατική
εµπειρία που έχω θα κάνω έξι σηµεία-προτάσεις προς τους
Υπουργούς, προς το Υπουργείο για τη βελτίωση του διαγωνι-
σµού. Όµως, πριν από αυτές, θα ήθελα να πω δύο λόγια για το
νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που θέτει τις θεσµικές βάσεις για
ένα ποιοτικό άλµα στη λειτουργία, ακόµη και στη φιλοσοφία του

ελληνικού δηµοσίου. Πρόκειται για µεταρρυθµιστικές τοµές, καί-
ριες και καλά µελετηµένες µε την εξής στοχοθεσία: Πρώτον, εκ-
συγχρονισµός, δεύτερον, εξορθολογισµός, τρίτον, απλοποίηση
και πάταξη της γραφειοκρατίας και τέταρτον, ουσιαστική παρέµ-
βαση στη νοοτροπία του ελληνικού δηµοσίου µε τη θέσπιση κι-
νήτρων αυξηµένης παραγωγικότητας για τους δηµοσίους
υπαλλήλους. 

Σταχυολογώ: Συµπτύσσουµε προθεσµίες, επιταχύνουµε δια-
δικασίες πρόσληψης και αντιµετωπίζουµε δυσλειτουργίες και κα-
θυστερήσεις σε υφιστάµενες διαδικασίες που ακολουθεί το
ΑΣΕΠ. Θυµίζω ότι η δικαιολογία για την καθυστέρηση του ΑΣΕΠ
είναι που οδηγεί όλους να ζητούν εξαιρέσεις. Εισάγουµε ένα
σύγχρονο και δίκαιο σύστηµα παροχής κινήτρων και ανταµοιβής
µε συστατικό κλειδί την παρακίνηση των υπαλλήλων, τη σύνδεση
της εργασίας τους και την ουσιαστική πλέον στοχοθεσία µε δια-
φάνεια, για να προωθηθεί η αποτελεσµατικότητα και η παραγω-
γικότητα των εργαζοµένων.

Δίνουµε µέγιστη έµφαση στις παραµεθόριες περιοχές και
έχουµε ειδικές προβλέψεις για ΑΜΕΑ, ενώ φυσικά αξιοποιούµε
στα κίνητρα τις καλές πρακτικές από το εξωτερικό, δηλαδή από
χώρες, όπως είναι η Γαλλία, η Δανία, η Βρετανία και ο Καναδάς.
Θέτουµε συγκεκριµένους και µετρήσιµους στόχους απόδοσης
για τους υπαλλήλους του δηµοσίου και τους παρακινούµε να εκ-
πληρώσουν τα καθήκοντά τους µε διαφάνεια και σεβασµό στον
πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σας είπα, µέσα από τη
βιωµατική εµπειρία που έχουµε διοικώντας µονάδες του δηµο-
σίου, θα κάνω έξι προτάσεις µε σεβασµό στο Υπουργείο για να
τις σκεφτεί. Πρόκειται για ρεαλιστικές προτάσεις, ενώ κάποιες
από αυτές είναι και οραµατικές, θα έλεγα και κάποιες προωθη-
µένες.

Πρώτη πρόταση: Ο διαγωνισµός ΑΣΕΠ αυτή τη στιγµή γίνεται
κάθε δύο χρόνια. Κάποιος, λοιπόν, που µόλις έχασε τον διαγωνι-
σµό, θα πρέπει να περιµένει δύο χρόνια για να µπει στον επόµενο
διαγωνισµό. Θα µπορούσε, λοιπόν, ο διαγωνισµός να είναι ετή-
σιος. Ξέρω τις οργανωτικές δυσκολίες, αλλά θα µπορούσε να
είναι ετήσιος και η βαθµολογία ενός εκάστου να ισχύει για τρία
χρόνια, ώστε να µη χρειάζεται να συµµετάσχει πάλι στον διαγω-
νισµό σε δύο χρόνια, αλλά σε τρία. Ο κάθε υπάλληλος, δηλαδή,
ο κάθε διαγωνιζόµενος θα έχει µια βαθµολογία που ισχύει για
τρία χρόνια, ενώ ο διαγωνισµός θα γίνεται κάθε χρόνο. Με αυτό
τον τρόπο µπορούν να κερδίσουν και οι διαγωνιζόµενοι και το
δηµόσιο.

Δεύτερη πρόταση: Πρέπει να καταργηθεί η ελάχιστη βάση ει-
σαγωγής στον διαγωνισµό και να υπάρχει ελάχιστη βαθµολογία
ανά προκήρυξη. Αυτή τη στιγµή µε τον διαγωνισµό και την ελά-
χιστη βάση εισαγωγής δηµιουργείται ενδεχοµένως εύλογη προσ-
δοκία στον διαγωνιζόµενο ότι αφού πέρασε τη βάση, θα
προσληφθεί. Αυτό, όµως, δεν ισχύει. Θα πρέπει ο διαγωνισµός
να έχει µόνο την κατάταξη της βαθµολογίας και από εκεί και
πέρα, κάθε προκήρυξη να µπορεί να βάλει τη δική της βαθµολο-
γία. Κάποια υπηρεσία µπορεί να θέλει αυξηµένη βαθµολογία,
«12» ή «13», πάνω από «10» δηλαδή για τις προσλήψεις, ενώ κά-
ποιες άλλες µπορεί να θέλουν χαµηλότερη βαθµολογία.

Τρίτη πρόταση: Ο προσανατολισµός των διαγωνισµών του
ΑΣΕΠ δεν θα πρέπει να είναι αποκλειστικά για πτυχιούχους.
Έχουµε υπηρεσίες στις οποίες οι υπάλληλοι ΔΕ είναι µια χαρά,
γιατί τα προσόντα που χρειάζονται είναι άλλης φύσεως. Για πα-
ράδειγµα, τα προσόντα που χρειάζεται να έχει κάποιος για να
µπορεί να ανέβει την ανεµόσκαλα στα τελωνεία για να κάνει έναν
έλεγχο στο πλοίο είναι κυρίως άλλης φύσης ή ενδεχοµένως
άλλης φύσεως να είναι και τα προσόντα που απαιτείται να έχει
ένας υπάλληλος της Πυροσβεστικής ή άλλων υπηρεσιών. Εκεί,
λοιπόν, µπορεί να έχουν ανάγκη για διαφορετικές δεξιότητες και
όχι απαραίτητα για πτυχία και ούτω καθεξής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέταρτη πρόταση: Για να υπάρξει επιτάχυνση, θα πρέπει να
µονιµοποιηθούν οι διαδικασίες συνάφειας των πτυχίων. Θα πρέ-
πει να αυτοµατοποιήσουµε τη διαδικασία, ώστε για τα πτυχία µας
να δηµιουργείται δεδικασµένο-προηγούµενο και να έχουµε κα-
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τηγοριοποιήσει τις συνάφειες ανά είδος ή ειδικότητα των υπαλ-
λήλων και µε αυτόν τον τρόπο να έχουµε ουσιαστικά µόνο κάποια
«εξωτικά» διδακτορικά ή οτιδήποτε άλλο προκύπτει κάθε φορά.
Και πάλι όταν κρίνονται από ειδική επιτροπή, να δηµιουργούν δε-
δικασµένο. 

Όσον αφορά τώρα την εντοπιότητα, θα πρέπει να υπολογι-
στούν άµεσα οι βαθµολογίες, διότι η συνάφεια θα είναι εύκολη.
Διότι αυτό που έχουµε στη βαθµολογία είναι ο βαθµός που τον
ξέρουµε, υπάρχει στις εξετάσεις, έχουµε τη συνάφεια που θα
µπορούσε σε µεγάλο βαθµό να αυτοµατοποιηθεί, την εντοπιό-
τητα που κρίνεται πολύ εύκολα και κάποια ειδικά κριτήρια, όπως
για τα ΑΜΕΑ. Η βαθµολογία µπορεί να βγαίνει άµεσα για όλους
τους υποψηφίους. Με αυτό τον τρόπο µπορούµε να δώσουµε
ευελιξία στις επιλογές. Θα µπορούσε κάποιος να διαλέγει -και
να µπορεί και να το αλλάξει κιόλας- πέντε περιφέρειες της Ελ-
λάδας ή όσες ορίσουµε, ώστε να κρίνεται αυτόµατα για θέσεις,
χωρίς να χρειάζεται να κάνει αίτηση αναπροκήρυξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχάρη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και κλείνω µε το εξής: Ο
υπολογισµός των µορίων, το αποτέλεσµα, θα µπορούσε να πη-
γαίνει στους επιτυχόντες και σε διπλάσιους επιλαχόντες, ώστε
να αποδέχονται ή να µην αποδέχονται όλοι τους τη θέση που έχει
προκηρυχθεί. Με αυτόν τον τρόπο θα µπορούµε µε έναν κύκλο
υπολογισµού να πάρουµε ακριβώς όσους έχουν επιτύχει. Κά-
ποιοι από τους επιτυχόντες δεν θα αποδεχτούν τον διορισµό,
αλλά θα έχουµε ήδη την επιλογή των επιλαχόντων στην περί-
πτωση που αποδέχονται ή όχι τη θέση. Έτσι, θα συµπληρώνουµε
µε έναν κύκλο υπολογισµού όλες τις θέσεις, χωρίς να υπάρχει
περαιτέρω καθυστέρηση. 

Τέλος, θα κλείσω και µε µία άλλη πρόταση, αφού πρώτα φυ-
σικά δηλώσω και καλέσω όλους µας να στηρίξουµε αυτό το και-
νοτόµο νοµοσχέδιο σκεπτόµενοι και το κάτι παραπάνω.
Μιλήσαµε, όπως και ο συνάδελφος κ. Κούβελας προηγουµένως,
για την περιφερειακή ανάπτυξη. Μήπως πρέπει να γίνουµε τολ-
µηροί; Μήπως πρέπει οργανωτικά να δούµε το δηµόσιο να προσ-
λαµβάνει πια µόνο από την επαρχία; Μήπως πρέπει να δούµε τις
οργανωτικές δοµές να φεύγουν από την Αθήνα και να πηγαίνουν
προς την επαρχία; Εγώ έζησα σχεδόν δέκα χρόνια στο Λονδίνο
και η εφορία µου ήταν στο Μάντσεστερ. Δεν είδα ποτέ κανέναν
και από καµµία υπηρεσία στο Λονδίνο. Όλες ήταν κάπου αλλού.
Μήπως πρέπει να αρχίσουµε να σκεφτόµαστε πια και µε όρους
περιφερειακής ανάπτυξης και να σταµατήσουµε τις προσλήψεις
στην Αθήνα, την οποία κάνουµε όλο και πιο υδροκέφαλη, όλο και
πιο µεγάλη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεοχάρη,
σας παρακαλώ!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Και κλείνω -και σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας- µε το εξής: Θα πρέπει
πια να αρχίσουµε να σκεφτόµαστε µε άλλα κριτήρια την περιφε-
ρειακή ανάπτυξη σε αυτή τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ιωάννης Σαρακιώτης και θα ακολουθήσουν οι εξής
συνάδελφοι: Ο κ. Σπάνιας, η κ. Μάλαµα, ο κ. Παπασωτηρίου, ο
κ. Ζεµπίλης, ο κ. Μουλκιώτης και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Μάντζος. 

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω τη

σηµερινή µου τοποθέτηση από τα ζητήµατα της εξωτερικής πο-
λιτικής, από τα εθνικά µας θέµατα, καθώς παρατηρούµε µια πρω-
τοφανή αφωνία από την πλευρά των Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας, µια αφωνία που κάνει πολύ µεγάλο κρότο. Και δεν
αναφέροµαι σε γενικές τοποθετήσεις περί «µαγειρέµατος» κ.λπ.,
αλλά σε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες που έχει λάβει το Υπουρ-
γείο Ενέργειας. Αναφέροµαι στο ειδικό χωροταξικό σχέδιο για
τον τουρισµό, για το οποίο δεν έχουµε ακούσει κανένα σχόλιο
από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έρχεται το Υπουργείο σας, για πρώτη φορά ελληνική Κυβέρ-
νηση και ουσιαστικά νοµοθετεί και απαγορεύει την τουριστική
ανάπτυξη σε ελληνικά νησιά, συµπεριλαµβανοµένων ακατοίκη-
των νησιών και βραχονησίδων άνευ υποδοµών και οικονοµικής
δραστηριότητας. 

Τι έρχεται και κάνει, δηλαδή, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Σύµφωνα µε το άρθρο 121, παράγραφος 3 της σύµβασης
για το Δίκαιο της Θάλασσας -το οποίο απ’ όσο γνωρίζουµε το
επικαλούµασταν και το επικαλούνταν µέχρι και σήµερα όλες οι
κυβερνήσεις της πατρίδας µας- οι βράχοι, όπως αναφέρει, οι
οποίοι δεν µπορούν να συντηρήσουν ανθρώπινη διαβίωση ή δική
τους οικονοµική ζωή, δεν θα έχουν αποκλειστική οικονοµική ζώνη
ή υφαλοκρηπίδα.

Με νοµοθέτηµα, δηλαδή, της ελληνικής Κυβέρνησης το οποίο
βρίσκεται στη διαβούλευση –και θα το καταθέσω για να ενηµε-
ρωθούν και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και να µη µας
πουν αύριο ή µεθαύριο ότι δεν γνώριζαν- ανατρέπεται η πάγια
ελληνική θέση και κάνουµε ένα τεράστιο δώρο στην τουρκική
πλευρά. Η πάγια θέση υποστήριζε ότι δεν έχει δικαίωµα σε ΑΟΖ
και υφαλοκρηπίδα η κάθε είδους νησιωτική οντότητα. Αφαι-
ρούµε, δηλαδή, οικονοµική δραστηριότητα από µικρές νησίδες
του Αιγαίου µε πρόσχηµα, άκουσον-άκουσον, την προστασία του
περιβάλλοντος –εκεί φαίνεται η ευαισθησία σας για την προστα-
σία του περιβάλλοντος, στις βραχονησίδες και στα µικρά ακα-
τοίκητα νησιά- και αποδυναµώνουµε έτσι συστηµατικά τη δια-
πραγµατευτική µας θέση. Δεν έχουµε ακούσει απολύτως τίποτα.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τη διάταξη από το ΥΠΕΝ, όπου
αναφέρεται ξεκάθαρα ότι το νέο ειδικό χωροταξικό προτείνει τις
παρακάτω ρυθµίσεις για την «Οµάδα ΙΙΙ»: Στα νησιά της πρώτης
υποοµάδας δεν επιτρέπεται κανένα είδος τουριστικής ανάπτυ-
ξης. 

Αναλυτικά κάποια στιγµή ίσως ακούσουµε κάτι από την πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας, ένα σχόλιο, για το ειδικό χωροταξικό που
φέρνει το Υπουργείο Ενέργειας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρακιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από εκεί και πέρα, τον περασµένο Μάιο ακούσαµε τον Έλληνα
Πρωθυπουργό να µιλάει για τη δηµιουργία των θαλάσσιων πάρ-
κων και να αναφέρει ότι δεν θα ζητήσουµε την άδεια κανενός. Εί-
χαµε εν συνεχεία δηλώσεις από τουρκικές διπλωµατικές πηγές,
οι οποίες ανέφεραν ότι η δηµιουργία θαλάσσιου πάρκου σε µια
αµφισβητούµενη περιοχή θα επιδείνωνε την κατάσταση και
έκτοτε τα θαλάσσια πάρκα αγνοούνται. 

Αναµένουµε από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό να µας πουν τι συµβαίνει επιτέλους
µε αυτά τα θαλάσσια πάρκα. 

Στις 19 Οκτωβρίου, πριν από λίγες µόλις µέρες, στο πλαίσιο
των κοινών δηλώσεων του Γερµανού Καγκελάριου κ. Σολτς µε
τον Τούρκο Πρόεδρο κ. Ερντογάν ανακοινώθηκε η πώληση εί-
κοσι Eurofighters προς την Τουρκία µε δυνατότητα πώλησης
ακόµα είκοσι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Πότε ήταν αυτό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Στις 19 Οκτωβρίου, για να σας ενη-

µερώσω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ανακοινώθηκε η πώληση εί-

κοσι Eurofighters;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Βεβαίως. 
Μιλάµε για µία συµφωνία πώλησης υψηλής τεχνολογίας οπλι-

κών συστηµάτων προς έναν αποσταθεροποιητικό παράγοντα µε
διακηρυγµένες αναθεωρητικές θέσεις από έναν εταίρο µας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν γνωρίζουµε ακόµη ποια είναι η απάν-
τηση της ελληνικής πλευράς. Αγνοείται.

Ας έρθουµε και λίγο στα θέµατα τα οποία ξεχνάτε διαρκώς,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Αναφέροµαι στα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, γιατί όταν ερχόµαστε στα ζητή-
µατα της άµυνας, το µόνο που αναφέρετε είναι το ράλι
εξοπλισµών. Άρα θα πρέπει να γνωρίζετε ότι για να πετάξουν τα
αεροπλάνα, για να πλεύσουν τα πλοία, χρειάζονται και άνθρωποι.
Τι βλέπουµε; Έχουµε ακούσει σειρά δηλώσεων, τοποθετήσεων
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στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Διαβάζω µία σηµερινή τοπο-
θέτηση: «Φέτος, στη Σχολή Μονίµων Υπαξιωµατικών, στη ΣΜΥ,
ορκίστηκαν µόλις ενενήντα τρεις πρωτοετείς από την Ελλάδα,
έναντι εκατόν σαράντα οκτώ σπουδαστών το 2019, εκατόν σα-
ράντα εννέα το 2020. Φέτος παραιτήθηκαν τριάντα οκτώ σπου-
δαστές από την Ελλάδα και δεκατρείς από την Κύπρο µέσα σε
έναν µήνα από την έναρξη των µαθηµάτων, δηλαδή το 1/3 των
σπουδαστών της ΣΜΥ. Αυτή είναι η εικόνα σήµερα των Ενόπλων
Δυνάµεων, για να µην αναφέρουµε τι γίνεται και στην Ευελπίδων. 

Εδώ πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας όλοι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι οι ζηµιές στην εξωτερική πολιτική είναι ανεπανόρ-
θωτες. Δεν είναι ένα λανθασµένο, στρεβλό µοντέλο ανάπτυξης,
ένα νοµοσχέδιο το οποίο αυξάνει έναν οικονοµικό δείκτη και µπο-
ρεί σε κάποιους µήνες, σε ένα χρόνο, να αλλάξει. Δεν µπορούµε
να φέρουµε µια τροπολογία για να αµβλύνουµε ζητήµατα τα
οποία έχουν να κάνουν µε την εξωτερική πολιτική της χώρας µας.
Αναφέροµαι βεβαίως και στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι οποίοι όψιµα βλέπουν τα προβλήµατα τα οποία προκύ-
πτουν στην ελληνική κοινωνία και αντιµετωπίζει η ελληνική
κοινωνία και έχουν να κάνουν µε τη νοµοθέτησή τους. 

Όταν το 2020 καταθέταµε πρόταση µοµφής, τότε ήµασταν λαϊ-
κιστές, τότε κάναµε στείρα αντιπολίτευση. Κι έρχονται οι ίδιοι άν-
θρωποι που ψήφιζαν τότε το συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο
να καταθέτουν ερωτήσεις προς τους Υπουργούς της Νέας Δη-
µοκρατίας για λόγους, άκουσον-άκουσον, που οι ίδιοι είχαν ψη-
φίσει. Τώρα κάνουν ερωτήσεις, τώρα τους έπιασε ο πόνος.
Μάλιστα. Γι’ αυτό, πάρτε θέση και στα µείζονα ζητήµατα της εξω-
τερικής πολιτικής και της εθνικής άµυνας και µη µας πείτε µετά
από έξι µήνες ή έναν χρόνο ότι τώρα αντιληφθήκαµε τι συµβαίνει,
ας πούµε, µε το ειδικό χωροταξικό στον τουρισµό. Τα είχαµε πει
και τον Δεκέµβριο όταν ο κ. Χατζηδάκης νοµοθετούσε για την
τεκµαρτή φορολόγηση. Πάλι κάναµε στείρα αντιπολίτευση! Πάλι
δεν καταθέταµε προτάσεις! Σήµερα, οι ίδιοι άνθρωποι που υπερ-
ψήφιζαν το νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη, µας µιλούν και αντι-
λαµβάνονται τα προβλήµατα τα οποία έχει προκαλέσει στην
ελληνική οικονοµία. 

Θα µας µιλήσουν για το γεγονός ότι σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία εξαιτίας της τεκµαρτής φορολόγησης εκατόν δεκα-
πέντε χιλιάδες δικαιούχοι οικογενειακών επιδοµάτων απώλεσαν
το επίδοµα µεταξύ Σεπτεµβρίου του 2023 και Σεπτεµβρίου του
2024; Εκτός αν µας πείτε και τεκµηριώσετε ότι αυτές οι εκατόν
δεκατέσσερις χιλιάδες οικογένειες πλούτισαν και γι’ αυτό δεν
λαµβάνουν σήµερα αυτό το οικογενειακό επίδοµα.

Σας τα λέγαµε και για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Κάναµε µία, δυο, τρεις,
σειρά ερωτήσεων –βλέπω και τον Τοµεάρχη Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, τον κ. Κόκκαλη- για το
ζήτηµα του ΟΠΕΚΕΠΕ. Κάποια στιγµή, ενδεχοµένως, να το δουν
και να αντιληφθούν και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ότι
κάτι στραβό συµβαίνει στον πρωτογενή τοµέα και δη στον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και να καταθέσουν και κάποια ερώτηση. Πέντε χρόνια,
όµως, τώρα έχουµε πέντε διαφορετικούς Υπουργούς Αγροτικής
Ανάπτυξης, πέντε διαφορετικά Διοικητικά Συµβούλια και πέντε
διαφορετικούς Προέδρους στον ΟΠΕΚΕΠΕ! Και ποιο είναι το
αποτέλεσµα; Οι αγρότες καλούνται να επιστρέψουν χρήµατα
που εξαιτίας λαθών του οργανισµού δόθηκαν.

Θα ήθελα και ένα σχόλιο από την πλευρά της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τις δηλώσεις του καθηγητή Βάρρα που ήταν καθηγητής
πανεπιστηµίου των Ιωαννίνων και διορίστηκε επί Νέας Δηµοκρα-
τίας Πρόεδρος στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Τι αναφέρει για τον κ. Βορίδη;
Λέει «Με αποµάκρυναν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ, ήθελαν να κάνουν
παιχνίδια. Δεν ήµουν εύκαµπτος». 

Για τις κατηγορίες του Προέδρου του ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ στην
επιστολή παραίτησης ότι παραιτήθηκε γιατί πιεζόταν από τον
τότε Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης να προχωρά σε απευθείας
αναθέσεις, δεν λάβαµε ποτέ απαντήσεις.

Για τις κατηγορίες τις συγκεκριµένες από πρώην Πρόεδρο του
ΟΠΕΚΕΠΕ που εσείς διορίσατε θα απαντήσετε κάποια στιγµή,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και σ’ αυτό το σηµείο δεν µπορώ να µη σχολιάσω κάτι, γιατί

ακούω και για νέες πρωτοβουλίες για την πάταξη της ακρίβειας.
Δίνετε µάχη τριάµισι χρόνια για την πάταξη της ακρίβειας. Ποιο
είναι το αποτέλεσµα; Το βλέπουµε στα ράφια των σουπερµάρ-
κετ. Το βλέπουµε στα καταστήµατα. Το βλέπουν οι πολίτες στην
τσέπη τους. Προφανώς έχετε χάσει κάθε µάχη που έχει δοθεί τα
τελευταία τριάµισι χρόνια κατά της ακρίβειας και πλέον το έχετε
αντιληφθεί και εσείς και ξεκινήσατε να κάνετε και ερωτήσεις. 

Τι διαβάζουµε, όµως, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία; Τον
Αύγουστο είχαµε µείωση κατά 14,4% στις τιµές του παραγωγού
και αύξηση 3% στις τιµές της λιανικής. Όταν καταθέταµε προτά-
σεις για πλαφόν στην εφοδιαστική αλυσίδα στα διάφορα στάδια
ούτε που τις επεξεργαστήκατε. Σήµερα που πληρώνουν και οι
αγρότες και οι καταναλωτές το τίµηµα της πλήρους ανικανότη-
τάς σας, βλέπουµε τα αποτελέσµατα. Ο παραγωγός χάνει, το
σουπερµάρκετ και ο τελικός πωλητής κερδίζει. 

Ποια είναι όµως και τα αποτελέσµατα των εξαιρετικών πρωτο-
βουλιών σας και στο ζήτηµα των ενοικίων; Πρωτιά καταγράφει η
χώρα µας, σύµφωνα µε την EUROSTAT, όσον αφορά τις δυσκο-
λίες πληρωµής του ενοικίου, καθώς το 26% των Ελλήνων δυσκο-
λεύονται να καταβάλουν το ενοίκιο. Προφανώς είναι και αυτό ένα
αποτέλεσµα της εξαιρετικής οικονοµικής πολιτικής που ασκεί η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως είναι δεδοµένο ότι
είναι εξαιρετικό το αποτέλεσµα που έχει να κάνει µε το εµπορικό
έλλειµµα. Είναι 56 δισεκατοµµύρια οι εισαγωγές στο οκτάµηνο,
34 δισεκατοµµύρια οι εξαγωγές και το έλλειµµα 22 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Και αυτό φαντάζοµαι ότι είναι στο πλαίσιο της ανά-
πτυξης!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή είστε και η Κυβέρνηση η οποία εξελέγη το 2023 –
και το 2019 βεβαίως- που θα µείωνε τους φόρους, πείτε µας και
γι’ αυτό το νέο χαράτσι στα πλαστικά µπουκάλια 0,10 ευρώ έως
0,15 ευρώ. Πείτε µας για τη φορολόγηση στα φιλοδωρήµατα που
έσπευσε ο Πρωθυπουργός να κάνει και βιντεάκι στο Tik-Tok για
να ξεκαθαρίσει το πεδίο.

Θα ήθελα να απαντήσω στον τελευταίο οµιλητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο οποίος µίλησε και για την ποιότητα των υπηρεσιών
των δηµοσίων υπαλλήλων. Θυµήθηκα την κριτική που ασκούσατε
τα προηγούµενα χρόνια για τους µετακλητούς του ΣΥΡΙΖΑ και
βρήκα ένα δηµοσίευµα. Δυστυχώς, δεν βρήκα το πλέον πρό-
σφατο. Πρώτα από όλα, πρέπει να θυµίσουµε στους πολίτες τι
έκανε η Νέα Δηµοκρατία µε το που ανέλαβε στο θέµα των µετα-
κλητών. Μείωσε τα προσόντα που έπρεπε να έχουν, γιατί ήταν
και υπέρ της αριστείας και αύξησε τις αµοιβές τους. Και ένα δη-
µοσίευµα θα επικαλεστώ του 2022, χίλιοι επτακόσιοι οι µετακλη-
τοί επί ΣΥΡΙΖΑ, τρεισήµισι χιλιάδες υπερδιπλάσιοι το 2022 από
τη Νέα Δηµοκρατία. Γιατί και γι’ αυτό προεκλογικά λέγατε ότι θα
καταπολεµούσατε το ζήτηµα µε τους µετακλητούς, όπου το είχε
παραξηλώσει και το είχε παρακάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτονόητα υποστηρίζουµε την τροπολογία που κατέθεσε το
ΠΑΣΟΚ για το θέµα της χρηµατοδότησης των κοµµάτων και ένα
τελικό σχόλιο για ένα κοµµάτι της τροπολογίας, το οποίο φέρνει
το Υπουργείο Δικαιοσύνης που τροποποιεί το άρθρο 38Α του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας. Εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι τροπο-
ποιείτε άρθρο το οποίο ίσχυσε την 1η Ιουλίου του 2024.
Πραγµατικά, είναι τροµερό. Κάνατε τα τελευταία πέντε χρόνια
19 τροποποιήσεις στους κώδικες, φέρατε µια καινούργια µεγάλη
τροποποίηση τον Φεβρουάριο, ξεκινά η ισχύς του άρθρου από
1η Ιουλίου και έρχεστε στα µέσα του Οκτωβρίου και τροποποιείτε
πάλι το άρθρο. Επιτελικό κράτος και στον τοµέα της δικαιοσύ-
νης. Άρπα κόλλα νοµοθέτηση του κ. Φλωρίδη. Την είχαµε καταγ-
γείλει και τον Φεβρουάριο, όταν ψηφιζόταν. Το γονατογράφηµα
έχει επικριθεί από ολόκληρο το νοµικό επιστηµονικό κόσµο και
δικαιωνόµαστε πλήρως µε τις τροποποιήσεις που έρχεστε και
διαρκώς κάνετε σε ένα νόµο –προσέξτε- του Φεβρουαρίου που
ίσχυε από Ιούλιο. Επιτελικό µπάχαλο! 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δη-
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µοκρατία και µετά, όπως είπαµε η κ. Μάλαµα, ο κ. Παπασωτη-
ρίου, ο κ. Ζεµπίλης, ο κ. Μουλκιώτης και ο κ. Μάντζος, ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µετά την οµιλία του συναδέλφου, θα µου επιτρέψετε να πω
κι εγώ δυο λόγια ότι η πολιτική του µηδενισµού δεν νοµίζουµε να
βγαίνει πουθενά. Είναι κάτι το οποίο πραγµατικά µε κάνει ευτυ-
χισµένο που ανήκω σε αυτό το κόµµα και γιατί το λέω αυτό; Το
λέω, γιατί εµείς µπορούµε να διαφωνούµε. Όταν έχει να κάνει µε
τον πολίτη, θα διαφωνήσουµε. Θα διαφωνήσουµε και µπροστά
στον κόσµο και πίσω από τον κόσµο. Δεν θα κρύψουµε κάτι. Είναι
διαφωνίες οι οποίες βγαίνουν σε καλό, είναι διαφωνίες τις οποίες
τις φέρνουµε από τον κόσµο µας και τις µεταφέρουµε. 

Εκτός από αυτό, νοµίζω ότι πρέπει να σκεφθείτε και το γεγο-
νός µήπως κάνουµε και εµείς ερωτήσεις, για να µπορέσουµε να
αναπληρώσουµε το έλλειµµα της Αντιπολίτευσης. Δεν ξέρω, εγώ
το σκέφτηκα πολλές φορές αυτό. 

Τέλος, δεν είναι σωστό να λαϊκίζουµε στα εθνικά θέµατα. Ο
λαϊκισµός δεν είναι µόνο διάφορες ειδήσεις, είναι από υπεύθυνη
Αντιπολίτευση που αναφέρεται σε ζητήµατα, τα οποία δεν κάνει
να ακουστούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών. Με το σχέδιο νόµου γίνονται
σηµαντικές παρεµβάσεις, έτσι ώστε να µειωθούν οι καθυστερή-
σεις που υπάρχουν στη διαδικασία πρόσληψης προσωπικού στον
δηµόσιο τοµέα µέσω του ΑΣΕΠ σε όλα τα στάδια, από την προ-
κήρυξη των θέσεων ως την ανάληψη των καθηκόντων, καθυστέ-
ρηση η οποία έχει να κάνει µε αποτελέσµατα που, ναι µεν,
υπάρχουν άτοµα υπό διορισµό, όµως, την ίδια στιγµή να υπάρ-
χουν υποστελεχωµένες υπηρεσίες. Ένα σοβαρότατο ζήτηµα που
εντείνεται σε δηµόσιες υπηρεσίες νησιωτικών, ορεινών και ηπει-
ρωτικών περιοχών της χώρας. 

Για τον λόγο αυτό, το σχέδιο νόµου παρέχει επιπλέον κίνητρα,
όπως η ενίσχυση της µοριοδότησης της εντοπιότητας, γίνεται
σύντµηση των προθεσµιών διορισµού από την κήρυξη των θέ-
σεων µέχρι την κάλυψή τους, χρησιµοποιούνται νέες µέθοδοι ψη-
φιακής τεχνολογίας. Δίνει τη δυνατότητα κάλυψης του ετήσιου
προγραµµατισµού προσλήψεων του δηµοσίου για τα έτη 2024-
2025 από τους επιτυχόντες του πανελλήνιου γραπτού διαγωνι-
σµού της προκήρυξης 2γ του 2022.

Θεσπίζεται ενιαίο σύστηµα ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων,
όπου το κράτος επιθυµεί να ενισχύσει το µόνιµο προσωπικό, για
να φθάσει σε συγκεκριµένους στόχους που θα του επιφέρουν
την επιβράβευσή του γι’ αυτή την προσπάθεια. Διευρύνεται ο θε-
σµός της συνυπηρέτησης και βελτιώνεται η στελέχωση κρίσιµων
υπηρεσιών, όπως τα σχολεία και τα σωφρονιστικά καταστήµατα.
Γίνονται ρυθµίσεις για τα ζητήµατα υπηρεσιακής κατάστασης
πολιτικών διοικητικών υπαλλήλων, ταχύτερη έκδοση αναρρωτι-
κών αδειών. Το Υπουργείο περνάει στην υλοποίηση ενός σύγ-
χρονου και αξιόπιστου πληροφοριακού συστήµατος που αφορά
τη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού.

Εισάγεται προθεσµία για τον ετήσιο καθορισµό των θέσεων
προσωπικού που καλύπτονται από άτοµα µε αναπηρία σε κάθε
φορέα του δηµοσίου. Η βεβαίωση µόνιµης κατοικίας θα αντλείται
από το φορολογικό µητρώο του ΑΑΔΕ, αυξάνοντας σε δέκα έτη
το απαιτούµενο χρονικό διάστηµα από την πρόσληψη του δηµο-
σίου υπαλλήλου, προκειµένου να έχει δικαίωµα συµµετοχής σε
µια διαδικασία πλήρωσης θέσεων, ίδιας ή κατώτερης κατηγορίας
από αυτή που υπηρετεί. 

Εισάγεται κώλυµα συµµετοχής επί τριετίας σε νέα διαδικασία
κάλυψης θέσεων σε φορείς του δηµοσίου, που δεν αποδέχτηκε
τον διορισµό ή παραιτήθηκε σε δώδεκα µήνες από την πρόσ-
ληψή του. 

Ενισχύει τη µοριοδότηση της εντοπιότητας για την πρόσληψη
σε φορείς του δηµοσίου σε νησιωτικούς, ορεινούς και ηπειρωτι-
κούς δήµους της χώρας. Αυξάνεται από δέκα σε δεκαπέντε χρό-
νια η υποχρέωση παραµονής στον φορέα στον οποίο διορίζεται
υποψήφιος, εφόσον κάνει χρήση της εντοπιότητας σε διαδικασία

πλήρωσης θέσεων µε σειρά προτεραιότητας, όπως αντίστοιχα
προτείνεται για την πλήρωση θέσεων µε διαγωνισµό. 

Ορίζονται οι προϋποθέσεις συµµετοχής των φορέων και των
υπαλλήλων στο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής. Περιγράφει
τη διαδικασία για τον καθορισµό των επιλέξιµων στόχων του τε-
λικού ποσού ανταµοιβής και των δικαιούχων ανά φορέα υπαλλή-
λων, η συνολική ετήσια δαπάνη, τα στάδια και οι επιµέρους
ενέργειες που πρόκειται να γίνουν, όπως η διαδικασία για την
καταβολή της ορισθείσας αµοιβής ανά δικαιούχο υπάλληλο. 

Συστήνεται ως συλλογικό όργανο η Επιτροπή Κινήτρων και Αν-
ταµοιβής που υπάγεται στη Γενική Γραµµατεία του Υπουργείου
Εσωτερικών. Αναπτύσσεται Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων
και Ανταµοιβής για την εξυπηρέτηση των σκοπών του συστήµα-
τος κινήτρων και ανταµοιβής υπαλλήλων. 

Διευκρινίζονται οι περιπτώσεις µετάταξης των δηµοσίων υπαλ-
λήλων µε µεταπτυχιακούς τίτλους, η αναγνώριση της συνάφειας
µε τη νέα θέση που υπηρετούν, µετά την αίτησή τους στο υπη-
ρεσιακό συµβούλιο του φορέα υποδοχής. Η ρύθµιση αυτή εφαρ-
µόζεται και γι’ αυτούς που έχουν ήδη µεταταχθεί στο πλαίσιο του
Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας το 2022, αλλά δεν έχουν υπο-
βάλει αίτηση αναγνώρισης συνάφειας. 

Δηµιουργείται και τίθεται σε λειτουργία ένα ολοκληρωµένο σύ-
στηµα διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού για τη δηµόσια διοί-
κηση. Σε αυτό, θα σχεδιάζονται, θα εφαρµόζονται και θα
παρακολουθούνται οι πολιτικές και στρατηγικές αποφάσεις σε
θέµατα του ανθρώπινου δυναµικού. Θα υποστηρίζεται ο σχεδια-
σµός, η υλοποίηση και η αποτίµηση της ενιαίας πολιτικής διαχεί-
ρισης του ανθρώπινου δυναµικού στη δηµόσια διοίκηση. 

Εκτός αυτού, σχέδιο νόµου µε υπουργική τροπολογία θα στη-
ρίζει τη λειτουργία ψηφιακής εφαρµογής µε το νοµοσχέδιο, η
οποία εγκαθίσταται στο κινητό τηλέφωνο ή στη συσκευή έξυπνης
τεχνολογίας για την καλύτερη και άµεση αντιµετώπιση των θε-
µάτων προστασίας ανηλίκων. 

Ρυθµίζεται το θέµα που αφορά τη συνέχιση απασχόλησης ατό-
µων µε αναπηρία που απασχολούνται σε δηµοτικές κοινωφελείς
επιχειρήσεις στους οικείους δήµους. Όπως επίσης, γίνονται πα-
ρεµβάσεις σε θέµατα µετεγγραφής αδερφών προπτυχιακών φοι-
τητών και σε µετεγγραφές βάσει οικονοµικών και κοινωνικών
κριτηρίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών στοχεύει και δηµιουργεί όλες εκείνες τις προ-
ϋποθέσεις για την ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη στελέχωση
του δηµόσιου τοµέα, µέσω της επιτάχυνσης των διαδικασιών του
ΑΣΕΠ σε όλα του τα στάδια. Χρησιµοποιώντας το σύστηµα των
ανταµοιβών το δηµόσιο επιβραβεύει τον υπάλληλο που αυξάνει
την αποδοτικότητά του. Με την επέκταση των διατάξεων περί συ-
νυπηρέτησης πολιτικών διοικητικών υπαλλήλων πετυχαίνεται η
διασφάλιση στελέχωσης κρίσιµων υπηρεσιών. 

Εισάγεται ειδικός τρόπος διενέργειας µελέτης αντίκτυπου για
την προστασία προσωπικών δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα.
Η διαχείριση των αναρρωτικών αδειών θα γίνεται µέσω µικρο-
εφαρµογής του Μητρώου Ανθρώπινου Δυναµικού του ελληνικού
δηµοσίου. 

Τέλος, το νέο ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύστηµα Διαχεί-
ρισης Ανθρώπινου Δυναµικού βελτιώνει τις διαδικασίες ανάπτυ-
ξης και διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού του ελληνικού
δηµοσίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αλλάζει. Το ελληνικό
δηµόσιο οργανώνεται, εκσυγχρονίζεται, σέβεται τους υπαλλή-
λους του, δηµιουργώντας έτσι όλες εκείνες τις προϋποθέσεις
για καλύτερες, ταχύτερες και ποιοτικότερες υπηρεσίες στον Έλ-
ληνα πολίτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ και να ετοιµάζεται ο κ. Πα-
πασωτηρίου αµέσως µετά. 

Ορίστε, κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο για την επιτά-

χυνση των προσλήψεων στο δηµόσιο για την αύξηση της παρα-
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γωγικότητας στη δηµόσια διοίκηση, πραγµατικά προσπαθεί να
παραβιάσει ανοιχτές θύρες. Πιθανότατα, ο συντάκτης του νοµο-
σχεδίου δεν έχει επισκεφθεί δοµές της δηµόσιας διοίκησης στην
περιφέρεια της χώρας, δεν έχει εικόνα για το ποια προβλήµατα
αντιµετωπίζουν οι περιοχές µε σηµαντική τουριστική οικονοµία. 

Επίσης, πιθανότατα να µην γνωρίζει ότι σε σχέση µε τον πάν-
δηµο στόχο της εργασιακής συµπερίληψης των ανθρώπων µε
αναπηρία ο γενικός κανόνας της ποσόστωσης ακυρώνεται συχνά
µέσα από «παραθυράκια» εξαιρέσεων, στα οποία θα αναφερθώ
στη συνέχεια.

Ξεκινώντας από το µεγάλο πρόβληµα της υποστελέχωσης της
δηµόσιας διοίκησης, θα πρέπει κατ’ αρχάς να καυτηριάσουµε το
γεγονός ότι και ο αρχικός νόµος του 2021 και οι τροποποιήσεις
που επιφέρει το σηµερινό νοµοσχέδιο εξαιρούν ένα δήµο της
Χαλκιδικής από την προσαύξηση των είκοσι µονάδων µοριοδό-
τησης που δίδεται -και σωστά δίδεται- σε άλλες περιοχές της
κεντρικής Μακεδονίας. Δεν γνωρίζει ο συντάκτης του νοµοσχε-
δίου -άρα, πιθανότατα δεν φρόντισε και να τον ενηµερώσει ο
Βουλευτής της Πλειοψηφίας από τη Χαλκιδική, ο κ. Γιάννης Γιώρ-
γος, ο οποίος δυστυχώς δεν είναι εδώ αυτή τη στιγµή- για το γε-
γονός ότι η Περιφερειακή Ενότητα Χαλκιδικής θα έπρεπε να
συµπεριληφθεί ολόκληρη; 

Εξαιρείται, λοιπόν, ο Δήµος Νέας Προποντίδας στις διατάξεις
για την αυξηµένη µοριοδότηση της εντοπιότητας του άρθρου 4.

Στη Χαλκιδική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υποστελέχωση
των υπηρεσιών είναι πλέον ακραία, ενώ ο φόρτος εργασίας,
λόγω της τουριστικής οικονοµίας, είναι κυριολεκτικά τεράστιος. 

Η Κτηµατική Υπηρεσία της Χαλκιδικής, για παράδειγµα, η
οποία διαχειρίζεται εκατοντάδες χιλιόµετρα αιγιαλού και εκατον-
τάδες αιτήσεις αδειοδότησης επιχειρήσεων, έχει µόνο δύο υπαλ-
λήλους. 

Ο ΕΦΚΑ της Χαλκιδικής, που έχει χιλιάδες επιχειρήσεις και δε-
κάδες χιλιάδες εργαζόµενους στον τουριστικό κλάδο αλλά και
στη βιοµηχανία, δεν έχει προσωπικό να κάνει ελέγχους, δεν έχει
προσωπικό να εκδίδει συντάξεις και δεν έχει προσωπικό, για να
διεκπεραιώσει τις υποθέσεις των πολιτών. 

Ο ΟΑΕΔ της Χαλκιδικής, µε δεκάδες χιλιάδες εποχικούς εργα-
ζόµενους, δυσκολεύεται πάρα πολύ να διεκπεραιώσει τις αιτή-
σεις του εποχικού επιδόµατος ανεργίας. Οι υπάλληλοι του
φορέα είναι κυριολεκτικά στα όρια της εργασιακής εξουθένω-
σης, µε εκατοντάδες e-mails που καλούνται να απαντήσουν κα-
θηµερινά και που δεν το καταφέρνουν βέβαια. 

Όµως, ένας δήµος της Χαλκιδικής εξαιρείται από τις είκοσι µο-
νάδες της εντοπιότητας του άρθρου 4, παρ’ όλο που άλλες πε-
ριοχές της κεντρικής Μακεδονίας, όπως οι Σέρρες, το Κιλκίς, η
Πέλλα, όλες -και ορθώς βέβαια- και όλοι οι δήµοι τους λαµβά-
νουν τα αντίστοιχα. 

Λέτε ότι θεσπίζετε ένα σύστηµα ανταµοιβών για την παραγω-
γικότητα στο δηµόσιο. Εµείς σας ρωτάµε καλοπροαίρετα: Πι-
στεύετε ότι αυτό το σύστηµα, αυτός ο γραφειοκρατικός
δαίδαλος που εισάγετε, θα οδηγήσει ποτέ στην καταβολή µιας
όποιας ανταµοιβής; Το πιστεύετε πραγµατικά; Πόσα επίπεδα
αποφάσεων χρειάζονται, για να λάβει ένας υπάλληλος του ΕΦΚΑ
της Χαλκιδικής 100 ευρώ επιπλέον τον µήνα; 

Εµείς λέµε ότι το σύστηµα αυτό δεν πρόκειται να λειτουργήσει
ποτέ και, κυρίως, δεν πρόκειται ούτε ένας υπάλληλος -ούτε
ένας!- που παλεύει, κυριολεκτικά µε το τέρας της γραφειοκρα-
τίας να πάρει ούτε ένα ευρώ µπόνους στο άµεσο µέλλον. Γιατί,
λοιπόν, να κοροϊδεύετε τον κόσµο; 

Λέτε ότι αυξάνετε την υποχρεωτική ποσόστωση στις προσλή-
ψεις ατόµων µε αναπηρία στο δηµόσιο. Σαφώς και συµφωνούµε
και επαυξάνουµε. Όµως, γιατί δεν διορθώνετε την απαράδεκτη
εξαίρεση που έχετε εισάγει για τους ανθρώπους µε αναπηρία, οι
οποίοι θέλουν να εργαστούν στις θέσεις φύλαξης και πληροφό-
ρησης σε µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους; Έχουµε ζητήσει
από το Υπουργείο Πολιτισµού να θεραπεύσει αυτή την αδικία.
Έχουµε καταθέσει σχετική τροπολογία, αλλά αυτή η απαράδε-
κτη εξαίρεση παραµένει στο νόµο σας. Γιατί;

Σε ό,τι αφορά την αύξηση της υποχρεωτικής παραµονής σε
υπηρεσία του τόπου εντοπιότητας από τα δέκα στα δεκαπέντε
έτη, προφανώς έχει µια λογική η ιδέα αυτή. Όµως, για να δουν

οι άνθρωποι της περιφέρειας τις υπηρεσίες στελεχωµένες, θα
πρέπει να συνοδευτεί το µέτρο αυτό από µία σειρά άλλων ενερ-
γειών. Θα έπρεπε, δηλαδή, για παράδειγµα, να ληφθεί µέριµνα
για τους συµβασιούχους σε δοµές υγείας, στους ΟΤΑ, οι οποίοι
υπηρετούν επί χρόνια και καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγ-
κες.

Το Νοσοκοµείο Πολυγύρου στη Χαλκιδική στελεχώνεται κατά
40% από συµβασιούχους διοικητικούς και υγειονοµικούς λει-
τουργούς, οι οποίοι σε µεγάλο βαθµό έχουν εντοπιότητα. Ας ξε-
κινήσουµε, λοιπόν από τη µονιµοποίησή τους. 

Αντίστοιχα, ας µοριοδοτήσουµε την εντοπιότητα για άµεσο
διορισµό των εκπαιδευτικών. Ας µοριοδοτήσουµε την εντοπιό-
τητα των ιατρών, των νοσηλευτών. Ας µοριοδοτήσουµε την εν-
τοπιότητα σε νέους επιστήµονες που θέλουν να στελεχώσουν τις
υπηρεσίες των περιφερειακών ενοτήτων. Πρόκειται για κρίσιµες
υπηρεσίες για τη λειτουργία της οικονοµίας, για τη λειτουργία
της περιφέρειας της χώρας. 

Με άλλα λόγια, για να έχουν αντίκτυπο οι ρυθµίσεις του νοµο-
σχεδίου, θα πρέπει να συνοδευτούν απαραιτήτως από προσλή-
ψεις. Το δηµόσιο στην επαρχία έχει κυριολεκτικά αδειάσει από
στελέχη. Οι δήµοι δεν µπορούν να παραγάγουν έργο. Οι εργο-
λαβίες δεν έχουν σταµατηµό. Παράδειγµα: Για να σερβιριστεί
ένα γεύµα στο Νοσοκοµείο του Πολυγύρου, αυτό το µαγειρεύει
ένας ιδιώτης στη Θεσσαλονίκη, παρ’ όλο που υπάρχει η υποδοµή
στο νοσοκοµείο, υπάρχει δηλαδή µαγειρείο και το φέρνει από
µία απόσταση εξήντα-εβδοµήντα χιλιοµέτρων. Για να κοπεί ένα
εισιτήριο έξω από έναν αρχαιολογικό χώρο, αντί να υπάρχει ένας
υπάλληλος του Υπουργείου Πολιτισµού, υπάρχει ένας εργολα-
βικός εργαζόµενος. 

Αυτά τα λάθη, κύριε Υπουργέ, πρέπει να διορθωθούν και µά-
λιστα άµεσα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα τον κ. Σταύρο Παπασωτηρίου από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Ακολουθεί ο κ Ζεµπίλης. 

Κύριε Παπασωτηρίου, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι έχουµε τεράστια εκτίµηση
στη διαχρονική προσφορά του ΑΣΕΠ για την αξιοκρατική και
αποτελεσµατική στελέχωση του δηµοσίου τα τελευταία τριάντα
χρόνια. Πρόκειται για ένα πραγµατικά πολύτιµο έργο, το οποίο
βοήθησε στην αναβάθµιση του ανθρώπινου δυναµικού που υπη-
ρετεί σήµερα σε πλήθος κρατικών φορέων, δηµοσίων υπηρεσιών
και ΟΤΑ. 

Οι εγγυήσεις διαφάνειας και αντικειµενικότητας που χαρακτη-
ρίζουν όλους τους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ είναι εκείνες που
έχουν αναδείξει την αποτελεσµατικότητά του ως κορυφαίας ανε-
ξάρτητης αρχής. 

Από την άλλη, βέβαια, τίθεται και έχει ξανατεθεί και στο πα-
ρελθόν το ζήτηµα της ταχύτητας κατά την ολοκλήρωση αρκετών
διαδικασιών, όπως είναι λόγου χάριν η αναπλήρωση από το
ΑΣΕΠ διοριστέων που τελικά δεν αποδέχονται τον διορισµό τους.
Υπάρχουν περιπτώσεις φορέων, όπως για παράδειγµα ο ΕΦΚΑ,
οι οποίοι για λόγους που φυσικά δεν αφορούν στο ΑΣΕΠ έχουν
προβλήµατα στην απορρόφηση επιτυχόντων σε διαγωνισµούς
που προκηρύσσονται για µόνιµο προσωπικό. Για παράδειγµα, εκ-
κρεµούν εδώ και χρόνια πάνω από εκατό προσλήψεις διοικητικών
υπαλλήλων στον ΕΦΚΑ, καθώς οι υποψήφιοι που του διαθέτει το
ΑΣΕΠ αρνούνται να αναλάβουν καθήκοντα, προκαλώντας έτσι
µια τεράστια συµφόρηση µε τις λίστες αναπληρωτών. Γιατί,
όπως ξέρουµε, η αξιοποίησή τους απαιτεί, όχι µόνο χρόνο, αλλά
και ένα µεγάλο διοικητικό κόστος όταν πρόκειται να πληρωθούν
θέσεις που µένουν συστηµατικά κενές. 

Αυτή η συνειδητοποίηση οδήγησε το Υπουργείο Εσωτερικών
στην αλλαγή φιλοσοφίας που φέρνει το παρόν νοµοσχέδιο. Πιο
σύντοµες προθεσµίες, απλούστερες κοινοποιήσεις στους ενδια-
φεροµένους και αναγκαστικά εισαγωγή αντικινήτρων για όσους
δεν αποδέχονται τελικά τον διορισµό τους µέσω ΑΣΕΠ σε θέσεις
που -ας µην το ξεχνάµε- οι ίδιοι είχαν αρχικά επιλέξει. Μία σειρά
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από εργαλεία επιτάχυνσης των γραφειοκρατικών διαδικασιών ει-
σάγει το ΥΠΕΣ, µε στόχο να έχουµε περισσότερες προσλήψεις
σε λιγότερο χρόνο, πάντοτε τηρώντας όλες τις ουσιαστικές εγ-
γυήσεις που προσφέρει το ΑΣΕΠ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα άλλο εργαλείο που χρησι-
µοποιεί η Κυβέρνηση για τον ίδιο σκοπό, το οποίο περιλαµβάνε-
ται στο άρθρο 18, είναι η άµεση πλήρωση θέσεων που
προβλέπονται στον προγραµµατισµό προσλήψεων των ετών
2022, 2023, 2024 και 2025 από τους επιτυχόντες της προκήρυξης
2Γ/2022 του ΑΣΕΠ, καθώς και η άµεση κάλυψη κενών σε υπηρε-
σίες της ΑΑΔΕ µε επιτυχόντες της προηγηθείσας προκήρυξης
του ΑΣΕΠ, της γνωστής 1Γ/2022.

Πρόκειται και σε αυτή την περίπτωση για προφανώς θετικά
µέτρα, τα οποία θα έλεγα ότι υπαγορεύει η κοινή λογική, γιατί
δεν µπορεί να έχουµε µια διαρκή παραγωγή επιτυχόντων σε δια-
γωνισµούς του ΑΣΕΠ χωρίς αντίστοιχη απορρόφησή τους. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σταθώ σε ορισµένες ακόµα θετικές
διατάξεις του νοµοσχεδίου, που έχουν ιδιαίτερη αξία για τις οι-
κογένειες, αφού αφορούν τη διατήρηση της κοινωνικής συνο-
χής:

Η πρώτη είναι η ρύθµιση περί διευκόλυνσης της συνυπηρέτη-
σης δηµοσίων υπαλλήλων, που πλέον καθίσταται δυνατή για πε-
ρισσότερες υπηρεσίες και απλουστεύεται, καθώς δεν θα είναι
πια αναγκαία η σύµφωνη γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου, µια
προϋπόθεση που δηµιουργούσε στην πράξη εµπόδια στη γρή-
γορη λήψη των σχετικών αποφάσεων. Ταυτόχρονα εισάγεται από
δω και πέρα προθεσµία ολοκλήρωσης της απόσπασης ενός
µηνός από την υποβολή της αίτησης του ενδιαφεροµένου. Στό-
χος είναι να εξυπηρετούνται γρηγορότερα περισσότεροι δηµό-
σιοι υπάλληλοι προκειµένου να µπορούν να κρατήσουν ενωµένη
την οικογένειά τους υπηρετώντας µε τους ή τις συζύγους τους.

Τον ίδιο σκοπό εξυπηρετούν και τα δύο άρθρα σχετικής τρο-
πολογίας του Υπουργείου Παιδείας για τα διευρυµένα κοινωνικά
κριτήρια τα οποία εφαρµόζονται κατά τις µεταγραφές φοιτητών
και τις ευνοϊκότερες προϋποθέσεις µεταγραφής παιδιών τρίτε-
κνων και πολύτεκνων οικογενειών σε άλλα πανεπιστήµια, προκει-
µένου να βρίσκονται δίπλα στους δικούς τους ανθρώπους. 

Είναι µέτρα που αναµφίβολα προάγουν την κοινωνική συνοχή
και ταυτόχρονα στηρίζουν τον θεσµό της οικογένειας στον οποίο
η Νέα Δηµοκρατία αποδίδει κορυφαία σηµασία για το µέλλον της
χώρας µας, έναν θεσµό που θα συνεχίσουµε να ενισχύουµε µε
κάθε τρόπο. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω δυο λόγια για το
άρθρο 4 και την αυξηµένη µοριοδότηση όσων συµµετέχουν
στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ, προκειµένου να ενισχυθεί η στε-
λέχωση υπηρεσιών αποµακρυσµένων περιοχών όπως η Φλώρινα.
Για εµάς στη Φλώρινα το άρθρο αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµασία
εξαιτίας των προβληµάτων προσέλκυσης νέου ανθρώπινου δυ-
ναµικού σε δηµοσίους φορείς του νοµού µας. Για τη βελτιστο-
ποίηση του Υπουργείου Εσωτερικών, τη στελέχωση των
διοικητικών εκείνων υπηρεσιών που σήµερα έχουν τα µεγαλύ-
τερα κενά, έρχεται να δώσει κίνητρο στους ενδιαφερόµενους να
συµµετέχουν στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ µέσα από την ενί-
σχυση της µοριοδότησης της εντοπιότητας, που πλέον θα προ-
σφέρει στους µόνιµους κατοίκους σαράντα επιπλέον µόρια για
τον διορισµό τους στον τόπο συµφερόντων τους.

Εδώ έχουµε ένα πρόβληµα που προφανώς συνδέεται µε το δη-
µογραφικό για νοµούς όπως η Φλώρινα, αλλά και µε ένα γενικό-
τερο ζήτηµα, αυτό της παροχής οικονοµικών κινήτρων σε
δηµοσίους υπαλλήλους, προκειµένου να υπηρετήσουν σε παρα-
µεθόριες περιοχές. 

Είναι, κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, ένα µείζον θέµα που
δεν αφορά µόνο τη Φλώρινα. Αφορά την παρουσία του κράτους
σε όλες τις ακριτικές περιοχές και την ανάγκη να είµαστε παρόν-
τες ως πολιτεία εκεί που αρχίζει η Ελλάδα. Είµαι βέβαιος ότι µε
αφορµή τη σηµερινή µας συζήτηση το Υπουργείο Εσωτερικών
θα εξετάσει, πάντοτε σε συνεργασία µε τον καθ’ ύλην αρµόδιο
Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη, όλες τις δυνατές λύσεις στο πρό-
βληµα της οικονοµικής στήριξης όσων θέλουν να υπηρετήσουν
σε παραµεθόριες περιοχές.

Λύσεις υπάρχουν, όπως έχει αποδείξει και η περίπτωση του

προσωπικού της ΑΑΔΕ, αρκεί να δουλέψουµε πάνω σε αυτές, να
τις βελτιώσουµε και να τις υιοθετήσουµε, κοινές βέλτιστες πρα-
κτικές για όλες τις δηµόσιες υπηρεσίες της παραµεθορίου. Άλ-
λωστε έχει γίνει η αρχή µε τους γιατρούς του ΕΣΥ, στους
οποίους πρόσφατα δόθηκαν σηµαντικά επιδόµατα, όταν επιλέ-
γουν να τοποθετηθούν στις λεγόµενες «άγονες θέσεις». Σε κάθε
περίπτωση, όµως, ως πολιτεία οφείλουµε να διαγράψουµε από
το λεξιλόγιό µας όρους όπως «άγονες», «αποµονωµένες» ή «προ-
βληµατικές» περιοχές, γιατί η Ελλάδα δεν τελειώνει, αλλά αρχίζει
στα σύνορά της και εκεί είναι που βρίσκεται το µέλλον της πα-
τρίδας µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσουν ο κ. Μουλκιώτης και ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

από τριάντα χρόνια, τον Δεκέµβριο του 1994 ο Αναστάσης Πε-
πονής υποχρεωνόταν να παραιτηθεί από τη θέση του Υπουργού
Προεδρίας, προκειµένου να προστατεύσει έναν νεοπαγή και ελ-
πιδοφόρο θεσµό που ο ίδιος καθιέρωσε, έναν εκσυγχρονιστικό
νόµο που δεχόταν τις πρώτες επιθέσεις πριν καλά-καλά στεγνώ-
σει το µελάνι του Εθνικού Τυπογραφείου. Αυτή είναι συνήθως
και η µοίρα των µεταρρυθµιστών. Άλλωστε είναι γνωστό ότι στη
χώρα µας είµαστε όλοι στα λόγια υπέρ των µεταρρυθµίσεων,
αλλά εχθρικοί στην εφαρµογή τους.

Αυτό προµήνυε και την εξέλιξη των πραγµάτων. Όντως ο
ν.2190 είναι ο πιο πολυτροποποιηµένος νόµος στην ιστορία του
σύγχρονου ελληνικού κράτους. Από το 1994 µέχρι σήµερα έχει
τροποποιηθεί εκατόν σαράντα φορές και τις περισσότερες προ-
κειµένου να ευνοηθούν κατηγορίες υποψηφίων και µάλιστα
χωρίς καν να ερωτηθεί η ανεξάρτητη αρχή.

Αντίθετα η παρούσα Κυβέρνηση κινήθηκε εξαρχής στον άξονα
της ενίσχυσης, της ενδυνάµωσης και της διεύρυνσης του ρόλου
του ΑΣΕΠ. Κατ’ αρχάς µε τον ν.4765/2021 ο οποίος έδωσε έµ-
φαση στην αξιοκρατία, διότι είχαµε πράγµατι ένα σύστηµα δια-
φανές και αδιάβλητο που εξασφάλιζε ακεραιότητα στη
διαδικασία, όχι όµως και την αξιοκρατία, διότι η αξιοσύνη δεν
εξασφαλίζεται µε το σύστηµα της µοριοδότησης και των τυπικών
προσόντων, αλλά απαιτεί διαγωνισµούς, τεστ δεξιοτήτων και µια
πιο σύνθετη διαδικασία προσλήψεων. 

Ακολούθως µε τον ν.5062/2023 θεσµοθετήθηκε η εµπλοκή του
ΑΣΕΠ στις διοικήσεις δηµόσιων φορέων, ώστε να επιλέγονται
κατά τρόπο αξιοκρατικό και µε βάση τα τεχνικά τους προσόντα
και τις δεξιότητες. Στην πραγµατικότητα επρόκειτο για το πρώτο
µεγάλο βήµα αποκοµµατικοποίησης του κράτους και υιοθέτησης
δυτικών αντιλήψεων, όπως του Μαξ Βέµπερ για µια πολιτικά ου-
δέτερη διοίκηση.

Στην ίδια κατεύθυνση σήµερα το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
να αναζωογονήσει τον ΑΣΕΠ, διότι είναι σίγουρο ότι ένας νόµος
που ψηφίστηκε πριν από τριάντα χρόνια, όσο πρωτοποριακός και
αν ήταν για την εποχή του, δεν µπορεί να απαντήσει στα δεδο-
µένα και τις προκλήσεις του 2024 και της ψηφιακής εποχής, ιδι-
αίτερα δε όταν οι µεγάλες καθυστερήσεις και οι χρονοβόρες
γραφειοκρατικές διαδικασίες δεν επιτρέπουν να γίνεται ο σω-
στός προγραµµατισµός προσλήψεων.

Για την αντιµετώπιση αυτών των παθογενειών το παρόν σχέδιο
νόµου προωθεί ρυθµίσεις για την επιτάχυνση της διαδικασίας
µέσω της σύντµησης προθεσµιών από την προκήρυξη µέχρι και
την κάλυψη των θέσεων. Περαιτέρω η βέλτιστη αξιοποίηση των
νέων τεχνολογιών, της ψηφιοποίησης και της διαλειτουργικότητας
µε τον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα αποτελούν απαραίτητη προϋπό-
θεση προκειµένου να εκσυγχρονιστεί το σύστηµα προσλήψεων.

Ωστόσο το δηµόσιο δεν είναι πόστο για να βολευτεί κάποιος.
Έτσι, η αξιοσύνη δεν αρκεί µόνο για την είσοδο κάποιου στον
δηµόσιο τοµέα, αλλά θα πρέπει να τον συνοδεύει σε όλο τον ερ-
γασιακό του βίου. Συνεπώς θα πρέπει ο δηµόσιος λειτουργός να
επιµορφώνεται, να εξελίσσεται, να αξιολογείται και να επιβρα-
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βεύεται ως προς την εργασιακή του αποδοτικότητα. Άρα υπάρχει
ανάγκη να ενισχυθεί ο µηχανισµός επιβράβευσης των πιο παρα-
γωγικών υπαλλήλων και αυτό θα εµπεδώσει µια κουλτούρα αξιο-
κρατίας που θα µας αποµακρύνει από την αντίληψη της
ισοπέδωσης, µια νοοτροπία που δουλεύει σαν τις µηχανές του
γκαζόν, δηλαδή κουρεύει τα πάντα προς τα κάτω. 

Αυτό συνέβαινε γιατί µε το προηγούµενο καθεστώς της βαθ-
µολόγησης στο δηµόσιο το 97% των υπαλλήλων αξιολογούνταν
από πολύ επαρκείς έως άριστοι. Έτσι ο καλός και ο κακός υπάλ-
ληλος είχαν την ίδια ακριβώς εξέλιξη: ωρίµανση στα χρόνια, ωρί-
µανση µισθολογική, ωρίµανση ιεραρχική. Το γεγονός αυτό, το
να είναι δηλαδή όλοι όµοιοι, έλυνε και τα χέρια των πολιτικών,
που θα µπορούσαν πλέον να επιλέξουν όποιον οι ίδιοι επιθυµού-
σαν για τις θέσεις ευθύνης. Ωστόσο στις µετρήσεις του Ευρω-
παϊκού Ινστιτούτου Δηµόσιας Διοίκησης ως προς την ικα-
νοποίηση των πολιτών από τις υπηρεσίες του δηµοσίου σε
τριάντα πέντε κράτη η Ελλάδα φιγουράριζε στις τελευταίες θέ-
σεις, κάτω ακόµα και από τη γειτονική µας Βουλγαρία. 

Αν αναζητήσουµε τώρα τις βέλτιστες πρακτικές σε χώρες που
διακρίθηκαν, όπως το Λουξεµβούργο και η Φινλανδία, θα συναν-
τήσουµε ετήσια σχέδια δράσης, µετρήσιµους στόχους, αξιολό-
γηση δοµών και κίνητρα που στοχεύουν στη βελτίωση των
δεξιοτήτων των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Έχει έρθει η ώρα πια και στη δηµόσια διοίκηση της χώρας µας
να αξιοποιήσουµε εργαλεία σύγχρονου µάνατζµεντ και διαχείρι-
σης ανθρώπινου δυναµικού, όπως το µπόνους παραγωγικότη-
τας. Με αυτόν τον τρόπο θα αλλάξουµε το υπόδειγµα του
κράτους και θα απαλλαγούµε από τον εξισωτισµό που συνθλίβει
τους ανθρώπους και δεν τους αφήνει να εξελιχθούν στο δηµό-
σιο.

Περαιτέρω, µια παθογένεια που υπάρχει στο δηµόσιο είναι οι
επιτυχόντες διαγωνισµών για θέσεις σε νησιωτικές και ηπειρωτι-
κές περιοχές από την εποµένη του διορισµού τους να µεθο-
δεύουν τη µετακίνησή τους στον τόπο καταγωγής τους ή σε
µεγάλα αστικά κέντρα. Το γεγονός αυτό έχει τραγικές επιπτώ-
σεις στους κατοίκους µειονεκτικών περιοχών, όπου οι δήµοι επι-
τελούν έναν πολλαπλό και σύνθετο ρόλο για να καλύψουν τις
αδυναµίες του κράτους. 

Σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών µε την
αυξηµένη µοριοδότηση εντοπιότητας στις προσλήψεις έρχεται,
σε εκπλήρωση της παραγράφου 4 του άρθρου 101 του Συντάγ-
µατος, να στηρίξει τη νησιωτικότητα και την ορεινότητα, να στη-
ρίξει την ελληνική περιφέρεια.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Υπουργό Εσω-
τερικών, τον κ. Θεόδωρο Λιβάνιο, καθώς στο καθεστώς αυξηµέ-
νης µοριοδότησης εντάσσεται και η Περιφερειακή Ενότητα
Εύβοιας, πλην του Δήµου Χαλκιδαίων, και αυτό είναι κάτι δίκαιο,
διότι Εύβοια είναι νησί και όλοι οι περιφερειακοί δήµοι της Εύ-
βοιας αντιµετωπίζουν τα ίδια ακριβώς προβλήµατα µε τους υπό-
λοιπους νησιωτικούς δήµους: την ασυνέχεια του εδάφους, την
αποµόνωση, την έλλειψη των υποδοµών, την υποστελέχωση των
υπηρεσιών. 

Ιδιαίτερα όµως, γιατί, όπως γνωρίζουµε, η Εύβοια είναι η
ασπίδα της Αττικής και πλήττεται πολύ συχνά από θεοµηνίες και
ακραία καιρικά φαινόµενα κι έτσι οι υπηρεσίες των δήµων πρέπει
να είναι στελεχωµένες και ικανές να ανταπεξέλθουν στις προκλή-
σεις της κλιµατικής κρίσης. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, υπερψηφίζουµε το παρόν σχέ-
διο νόµου, ένα νοµοθέτηµα που αποσκοπεί σε µια σύγχρονη,
αξιοκρατική και φιλική προς τον πολίτη δηµόσια διοίκηση και σε
ένα κράτος που νοιάζεται και µεριµνά κυρίως για τις πιο αποµα-
κρυσµένες, τις πιο δύσβατες, τις πιο µειονεκτικές περιοχές της
πατρίδας µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα στην τοποθέτησή σας σχετικά µε

την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ για την τροποποίηση της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 6 του προεδρικού διατάγµατος 15/2022. Εγώ

δεν πιστεύω ότι έχετε πειστεί µε αυτά που είπατε. Εγώ πιστεύω
ότι είστε σε µια αντίφαση µε τον εαυτό σας και µε ό,τι πιστεύετε
σε σχέση µε τη σοβαρότητα αυτής της τροπολογίας και µε όσα
ξεκάθαρα λέει.

Να σας πω κάτι; Να την αποσύρουµε την τροπολογία εµείς;
Φέρτε την εσείς να την ψηφίσουµε. Εµείς την αποσύρουµε τώρα
την τροπολογία και σας προκαλούµε, φέρτε εσείς ως δική σας
την τροπολογία να την ψηφίσουµε εµείς τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Διότι αφήνουµε κερκόπορτες, κύριε Υπουργέ. Κρούεται ο κώ-
δωνας του κινδύνου. Ξεκαθαρίζουµε τη θέση µας.

Σε σχέση µε το εισηγούµενο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο τροποποιεί τον ν.4765 του 2021.
Ξέρετε πόσες τροποποιήσεις έχουν γίνει από την 1η Ιανουαρίου
2021; Πάνω από τριάντα δύο. Κι ερχόµαστε σήµερα να κάνουµε
τι; Ξεκάθαρα εµβαλωµατικές λύσεις, για να πούµε ότι κάτι κά-
νουµε.

Εµείς θεωρούµε ότι πέντε χρόνια που είναι η Νέα Δηµοκρατία
στην Κυβέρνηση σκέφτηκε να φτιάξει µια εικοσαµελή επιτροπή
για τον συντονισµό των κινήτρων βάσει στοχοθεσίας. Όλες οι
ανακοινώσεις κάθε τόσο τι λέγανε; Μεταρρύθµιση και στοχοθε-
σία στο δηµόσιο. Και σήµερα τι κάνουµε; Καταλήγουµε σε µια ει-
κοσαµελή επιτροπή. Αλλά, αυτή η πενταετής κοπτοραπτική της
Κυβέρνησης στα θέµατα της στοχοθεσίας και αξιολόγησης του
δηµόσιο συµπαρασέρνει και εµποδίζει τη λειτουργία αυτού του
ίδιου του δηµοσίου. 

Γιατί είναι πισωγυρίσµατα αυτά και ιδέες µαθητευόµενων. Δεν
έχει δηµιουργήσει µια προοπτική. Αλλά µε αυτόν τον τρόπο δεν
«κολλάει» µόνο η στοχοθεσία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αλλά «κολλάει» και η αξιολόγηση και η επιλογή των προϊσταµέ-
νων και ένα σωρό άλλα θέµατα, τα οποία είναι εµφανέστατα και
τα οποία λέτε ότι δεν τα βλέπετε ή τα αγνοείτε.

Θυµόµαστε εξάλλου πριν από λίγους µήνες -φέτος τον Ιούνιο-
όταν η Κυβέρνηση άρχισε να κατηγορεί τον ΑΣΕΠ. Θυµάστε τη
συνέντευξη του κ. Μητσοτάκη ο οποίος χωρίς να ερωτηθεί κα-
θόλου, είπε ξεκάθαρα ότι θέλω να δώσω ένα παράδειγµα, ότι δεν
λειτουργεί το ΑΣΕΠ, ότι οι ρυθµοί του είναι απογοητευτικοί. Αυτό
έγινε την Τετάρτη 12 Ιουνίου. Την Πέµπτη η κ. Μπακογιάννη βάλ-
λει και αυτή κατά του ΑΣΕΠ. Αυτό το ΑΣΕΠ δεν είναι ο νόµος τον
οποίο τροποποιούµε σήµερα; Τρία χρόνια ισχύει ο νόµος.

Εµείς το λέγαµε και από τότε. Δεν λειτουργεί ο νόµος. Όµως
δεν το άκουσε τότε ο Υπουργός, δεν το άκουσε ότι ο ν.4765 είναι
ατελέσφορος, αναποτελεσµατικός και να τα αποτελέσµατα. Ερ-
χόµαστε για άλλη µια φορά σήµερα να τροποποιήσουµε σε σειρά
αυτών των τροπολογιών τις οποίες είπα προηγουµένως.

Καθυστερεί ο ΑΣΕΠ; Ναι, καθυστερεί, προφανώς. Τι πρέπει να
κάνουµε; Δεν πρέπει να ξεµπλέξουµε µε αυτές τις ατελέσφορες
διαδικασίες που υπάρχουν, να υπάρχει ένας σωστός προγραµ-
µατισµός, να µην υπάρχουν καθυστερήσεις και να υπάρχουν
προβλεψιµότητες και να µην έχουµε αναπόφευκτες καταστάσεις;
Αυτό έχετε δηµιουργήσει µε αυτόν τον νόµο και έχετε καταστή-
σει τον ΑΣΕΠ -το λέω, κύριε Υπουργέ- έναν γίγαντα χωρίς πόδια.
Ειλικρινά το λέω. Και ευθύνεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας που τα πέντε χρόνια δεν έχει κάνει τίποτα το ουσιαστικό. 

Εµείς θα πούµε τούτο, µε αυτό που γίνεται. Ή πολύ φασαρία
για το τίποτα ή ώδινεν όρος και έτεκεν µύν. Θα λύσει λοιπόν αυτό
το νοµοσχέδιο τα προβλήµατα του ΑΣΕΠ; Μειώνονται οι προθε-
σµίες από δέκα σε πέντε µέρες; Με αυτή την τιµωρία; Αλήθεια,
που το ακούσαµε αυτό; Τι τιµωρητική λογική είναι αυτή; Ποια
σχολή δηµόσιας διοίκησης έχει εφεύρει αυτή την τιµωρητική δια-
δικασία την οποία προσεγγίζετε εσείς σήµερα; 

Αντί να κάνετε ελκυστικό το δηµόσιο, αντί να δώσετε αξιοπρε-
πείς µισθούς και κυρίως, να υπάρχει αξιοκρατία και όχι τοποθε-
τήσεις προϊσταµένων δήθεν αξιοκρατικές, αλλά µε διορισµούς
απευθείας. Δεν είναι θέµατα αυτά τα οποία δεν έχετε προσεγγί-
σει καθόλου και τα βλέπετε να συνεχίζονται; Είναι αυτό δηµόσια
διοίκηση; Προφανώς δεν είναι. 

Ο τριετής αποκλεισµός. Εάν δεν αποδεχθεί κάποιος τον διο-
ρισµό του, είναι αποδεκτός ο τριετής αποκλεισµός; Θα σας πω
στη συνέχεια γιατί σας το λέω και µε παραδείγµατα, γιατί πρέπει
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κάποια πράγµατα να δούµε αν δεν στέκουν, να τα αλλάξουµε,
όχι όµως να τα υιοθετούµε σώνει και καλά, τριετή αποκλεισµό
έτσι γενικώς και αορίστως. 

Διότι η τιµωρητική διαδικασία που εσείς ακολουθείτε, κύριε
Υπουργέ, είναι λογική και διαδικασία συντηρητικής κυβέρνησης.
Κάθε φορά που µια τέτοια κυβέρνηση δεν µπορεί να λύσει ένα
πρόβληµα, καταφεύγει στην καταστολή. Έτσι τη λέµε. Πόσο
αναντίστοιχη είναι µια προσφυγή µε έναν τιµωρητικό χαρακτήρα
από τη ζητούµενη σήµερα στην εποχή µας ψηφιοποίηση και τε-
χνητή νοηµοσύνη; Πόσο αναντίστοιχο είναι; Δεν τα βλέπετε αυτά.
Τα βλέπετε. Τι κάνετε; Τα αγνοείτε. 

Να σηµειώσουµε βεβαίως ότι εδώ και καιρό είναι προϊούσα η
µείωση των θέσεων του µόνιµου προσωπικού και µε ταυτόχρονη
αύξηση κατά γεωµετρική πρόοδο των συµβασιούχων υπαλλή-
λων. Ναι ή όχι; Γιατί τα αποδέχεστε αυτά τα πράγµατα; Αυτή η
τάση πέρα από την προφανή προτίµηση, γιατί είναι προφανής
προτίµηση της Κυβέρνησης για να δηµιουργεί ένα σώµα συµβα-
σιούχων και να δείχνουν µια άγνοια γενικότερη στα πεδία τα
οποία απαιτείται σήµερα να υπάρχει η κρατική παρέµβαση. 

Τα αντικείµενα τα οποία έχουµε σήµερα και µιλάµε για κλιµα-
τική αλλαγή, τεχνητή νοηµοσύνη, πάσης φύσεως κρίσεις µπο-
ρούν οι συµβασιούχοι να τα αντιµετωπίσουν ή πρέπει, κύριε
Υπουργέ, να έχουµε µια θεσµική µνήµη ως δηµόσια διοίκηση και
να µπορούµε να προχωρήσουµε µε αυτόν τον τρόπο; 

Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό το οποίο κάνετε και σήµερα και
δεν έχετε καταστήσει, επαναλαµβάνω, το δηµόσιο θελκτικό. Τι
διαφηµίσατε φέτος στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης; Αύξηση
µισθού µεγάλη. Πόση αύξηση; Εκατό ευρώ. Αλήθεια; Από το
2027, βάζοντας υπ’ όψιν τον κατώτατο µισθό του ιδιωτικού
τοµέα. Τώρα σοβαρολογούµε και λέµε για θελκτικό ελληνικό δη-
µόσιο;

Επίσης, το νοµοσχέδιο αυτές τις διαχρονικές παθογένειες τις
θεραπεύει; Ασχολείται µε αυτό; 

Εµείς να σας πούµε για τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, τον 2Γ του
2022 το εξής: Τον υπερασπιζόµαστε ξεκάθαρα, χωρίς υποσηµει-
ώσεις, χωρίς αστερίσκους, χωρίς τίποτα. Να κάνουµε τις προσλή-
ψεις και, εάν δεν καλυφθεί όλος ο κατάλογος, να προσληφθούν
όλοι. Μην κάνετε τίποτα άλλο. Είναι αδικία για αυτούς τους αν-
θρώπους. Δεν µπορώ να καταλάβω αυτό το νέο εφεύρηµα, άλλοι
οι επιτυχόντες και άλλοι αυτοί που θα προσληφθούν. Δεν το κα-
τάλαβα αυτό. Πρέπει αυτά να τα δούµε γιατί δεν µπορεί να συνε-
χίσουµε µε τέτοιες λογικές. 

Και στο τέλος-τέλος, κύριε Υπουργέ, ας αποφασίσει στη
Βουλή τι θέλει σαν ελληνικό δηµόσιο, πώς θέλει να προσλάβει,
πού θέλει να τους προσλάβει και τι θέλει να κάνει.

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός πριν λίγες µέρες, στις 30 Σε-

πτεµβρίου, «εγκρίνουµε νέες προσλήψεις για το 2025 στα πλαί-
σια του ετήσιου προγραµµατισµού των προσλήψεων. Σχεδόν
είκοσι χιλιάδες προσλήψεις µε σηµαντική ενίσχυση του ΕΣΥ,
Αστυνοµίας, Πυροσβεστικής, Ενόπλων Δυνάµεων». Εάν είναι
αυτές οι ανάγκες, καλώς είναι. Εάν δεν είναι όµως αυτές οι ανάγ-
κες, γιατί να γίνουν και γιατί να προκηρύσσονται; Ξέρουµε πόσες
ανάγκες έχουµε; Αυτά, αν δεν υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, είναι
προχειρότητες, είναι λύσεις -λυπάµαι που το λέω- εµβαλωµατι-
κές και δεν προάγουν τίποτα. 

Είναι ντροπή σήµερα, µετά από τόσα τα οποία έχουµε δει, µε
έναν νόµο, τον ν.2190, ο οποίος ήταν ουσιαστικός νόµος και βα-
σικός νόµος στο ελληνικό δηµόσιο και έδωσε κύρος και στο ίδιο
το κράτος, στο ίδιο το δηµόσιο και στους υπαλλήλους και στα
στελέχη, είναι ντροπή σήµερα να µην έχει καταλήξει η Κυβέρ-
νηση σε µια σοβαρή λύση σε αυτό το ζήτηµα, δεδοµένου ότι γνω-
ρίζετε όλες τις παθογένειες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγες ηµέρες µόνο απονε-

µήθηκε το βραβείο Νόµπελ οικονοµίας σε τρεις κορυφαίους οι-

κονοµολόγους, τον Νταρόν Ατζέµογλου, τον Σάιµον Τζόνσον και
τον Τζέιµς Ρόµπινσον, για την πολυετή και αναλυτική µελέτη τους
που οδήγησε σε ένα συµπέρασµα, ότι οι θεσµοί είναι εκείνοι που
βοηθούν τις κοινωνίες να ευηµερήσουν, ότι δεν µπορεί να υπάρ-
ξει δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη για τους λαούς, εάν δεν υπάρ-
χουν ισχυροί δηµοκρατικοί θεσµοί. Και αντίστροφα, δεν νοείται
σύγχρονη δηµοκρατία χωρίς πολίτες πραγµατικά ελεύθερους,
µε ελεύθερη προσωπικότητα και δηµιουργικά µέσα στη διάθεσή
τους, που δεν θα ενεργούν ως ιδιώτες που απλώς θα συναλλάσ-
σονται µέσα σε µια αγορά, αλλά ως µέλη µιας συµπεριληπτικής
κοινωνίας και ενός θεσµικού συστήµατος που θα δεσµεύεται και
θα λειτουργεί µε βάση την αρχή του κράτους δικαίου. 

Η χώρα µας έχει ακόµα, πράγµατι, πολύ µεγάλη ανάγκη από
πιο ισχυρούς, πιο ανθεκτικούς, πιο λειτουργικούς θεσµούς. Θε-
σµούς προστασίας της δηµοκρατίας από τους ίδιους τους εχ-
θρούς της, ακόµη και εκείνους που δρουν εντός των τειχών της.
Αναφέροµαι ευθέως στην τροπολογία την οποία έχουµε καταθέ-
σει για την αναστολή της κρατικής χρηµατοδότησης στους
Σπαρτιάτες, η οποία απορρίφθηκε µετ’ επαίνων από τον κύριο
Υπουργό των Εσωτερικών και την Κυβέρνηση. Επαναλαµβάνω
και εγώ το αίτηµα του κ. Μουλκιώτη. Αν το πρόβληµα είναι ότι το
φέρνει το ΠΑΣΟΚ, να την αποσύρουµε εµείς την τροπολογία, να
τη φέρετε εσείς, να έχετε την πατρότητα, να έχετε να το καυχιέ-
στε και αυτό, όπως καυχιέστε ότι, δήθεν, εσείς συλλάβατε τη
Χρυσή Αυγή. Μέχρι αυτού του σηµείου φτάσατε σήµερα.

Θεσµούς έχει ανάγκη η πατρίδα µας για µια τοπική αυτοδιοί-
κηση µε πραγµατικές αρµοδιότητες και όχι µόνο ευθύνες. Αυτο-
διοίκηση που θα είναι πυρήνας περιφερειακής ανάπτυξης µε
πόρους, πραγµατικούς πόρους, και ανθρώπινο δυναµικό εξειδι-
κευµένο. Θεσµούς έχει ανάγκη η πατρίδα µας, όπως ανεξάρτητες
αρχές, ισχυρούς φορείς προστασίας θεµελιωδών δικαιωµάτων,
κατοχύρωσης αγαθών, όπως η αξιοκρατία -το ΑΣΕΠ που συζη-
τούµε σήµερα- και ρύθµισης των αγορών, ισχυρό θεσµικό αντί-
βαρο έναντι της εγγενούς τάσης της κρατικής εξουσίας για
αυθαιρεσία εις βάρος δικαιωµάτων των πολιτών. 

Και λέγοντάς το αυτό καταθέτω στα Πρακτικά την απόφαση
38/2024 της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα µε την οποία κλείνει οριστικά και αυθεντικά το ζήτηµα του
σκανδάλου της διαρροής δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού από το κόµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας και φυσικά πρόσωπα, επιτελικά στελέχη του κόµµατος
της Νέας Δηµοκρατίας, από το ίδιο το Υπουργείο των Εσωτερι-
κών και από το κόµµα το οποίο εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, αµφι-
σβητούσε ότι επρόκειτο για σκάνδαλο. Ευτυχώς υπάρχει αρχή
ανεξάρτητη που κάνει τη δουλειά της και εξισορροπεί την κρα-
τική αυθαιρεσία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάντζος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θεσµούς έχει ανάγκη η πατρίδα µας, όπως ένα σύγχρονο κρά-
τος µε διαφάνεια και αξιοκρατία, όπως αυτό που συζητούµε σή-
µερα και εγγυάται το ΑΣΕΠ. Και πράγµατι, το κράτος, η δηµόσια
διοίκηση και η αυτοδιοίκηση είναι κατ’ εξοχήν πεδία εφαρµογής
αυτής της διαπίστωσης, ότι είναι οι θεσµοί που µπορούν µόνο
εκείνοι να εγγυηθούν την ανάπτυξη και την ευηµερία. Η δηµόσια
διοίκηση µπορεί να το κάνει αυτό όχι µόνο µε τον τρόπο που λει-
τουργεί, για παράδειγµα τον τρόπο που συµβάλλεται, αν δηλαδή
οι δηµόσιες συµβάσεις ωφελούν πράγµατι και συντηρούν την οι-
κονοµία ή αν συντηρούν και ωφελούν κλειστά οικονοµικά κυκλώ-
µατα που λυµαίνονται τη δηµόσια διοίκηση και την τοπική
αυτοδιοίκηση. Αν λειτουργεί µε διαφάνεια, µε ανοιχτά δεδοµένα,
µε ψηφιακές διαδικασίες που περιορίζουν τη διαφθορά ή αν δια-
πνέεται από ισότητα, δικαιοσύνη και αλληλεγγύη, αν είναι δη-
λαδή ένα κράτος πραγµατικά κοινωνικό, που δεν αρκείται µόνο
στις περιγραφές των µέσων της κοινωνικής κινητικότητας, αλλά
παρεµβαίνει άµεσα για την άµβλυνση των κοινωνικών ανισοτή-
των. Δεν θα αρκείται να µιλά αόριστα για «άριστους» που τα κα-
ταφέρνουν και «ανάξιους» που δεν τα καταφέρνουν,
παραγνωρίζοντας το διαφορετικό σηµείο εκκίνησης των ανθρώ-
πων εξαιτίας των ανισοτήτων, όπως µας εξηγεί ο Μάικλ Σαντέλ
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στην «Τυραννία της Αξίας». Αλλά και στον τρόπο που αυτό το ίδιο
το κράτος στελεχώνεται. 

Και η στελέχωση, για την οποία συζητούµε σήµερα, είναι θεµε-
λιώδες στοιχείο για τη λειτουργία της διοίκησης µε αξιοκρατία,
διαφάνεια, και λογοδοσία, µακριά από την κοµµατοκρατία και την
ευνοιοκρατία, µακριά από τη λογική που η Νέα Δηµοκρατία σή-
µερα πρεσβεύει, που θέλει µικρό κράτος µεν, αλλά µε µεγάλη πο-
λιτική εξουσία δε. Εξουσία µε νοµιµοποίηση στη συναλλαγή είτε
µε τις επιχειρήσεις, που συνδέονται µε το κράτος µέσω απευθείας
αναθέσεων και αδιαφανών διαδικασιών, µέσω προνοµιακών όρων
εξαγοράς ακόµη και της περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου µε
διαδικασίες fast track, είτε µε πολίτες, που συνδέονται µε το κρά-
τος µε σχέσεις εργασιακής οµηρίας µέσω συµβάσεων ορισµένου
χρόνου και δεσµών πολιτικής εξάρτησης αορίστου χρόνου. Ο ενά-
ρετος κύκλος της αξιοκρατίας από την εποχή του ΑΣΕΠ και της
µονιµότητας από την εποχή του Ελευθερίου Βενιζέλου -καυχή-
µατα και τα δύο της δηµοκρατικής παράταξης- αµφισβητούνται
έτσι από τον φαύλο κύκλο της ευνοιοκρατίας και της αναξιοκρα-
τίας. 

Κυρίες και κύριοι, είναι αυτό ένα σχέδιο νόµου που προάγει την
αξιοκρατία και τη διαφάνεια στο κράτος; Όχι, και δεν νοµίζω ούτε
καν οι εισηγητές του να φιλοδοξούν να πουν κάτι τέτοιο. Και πώς
θα µπορούσε άλλωστε να το κάνουν; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
δείχνει προς το ΑΣΕΠ για να µας πει πως δεν λειτουργεί ικανοποι-
ητικά. Δείχνει να ξεχνά προσωπικά ο ίδιος και η Κυβέρνησή του
ότι είναι ο δικός τους νόµος, ο ν.4765/2021, της πρώτης Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας του Μητσοτάκη, που δηµιούργησε
τα µεγάλα προβλήµατα στο ΑΣΕΠ και που τώρα το Υπουργείο τρέ-
χει να συµµαζέψει µε µία ακόµα νοµοθετική πρωτοβουλία. Ο Γιώρ-
γος Μουλκιώτης ανέφερε τριάντα δύο και πλέον νοµοθετικές
τροποποιήσεις του νόµου αυτού από το 2021 έως σήµερα. Να το
πούµε απλά; Δεν φταίει το ΑΣΕΠ. Φταίει το επιτελικό κράτος της
Νέας Δηµοκρατίας και οι εγγενείς αδυναµίες του. 

Το ΑΣΕΠ, δηµιούργηµα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, απέ-
κοψε τον οµφάλιο λώρο του πελατειακού κράτους και συνέβαλε
τα µέγιστα για την αξιοκρατική εισαγωγή στο δηµόσιο. Το ΑΣΕΠ
είναι δηµιούργηµα του αείµνηστου Υπουργού του ΠΑΣΟΚ Ανα-
στάση Πεπονή, ο οποίος κατέθεσε το σχετικό σχέδιο νόµου στη
Βουλή προς ψήφιση το 1994. Τότε η Νέα Δηµοκρατία, που σή-
µερα όλοι οι Βουλευτές της εν χορώ δοξολογούν το ΑΣΕΠ, όχι
µόνο δεν το ψήφισε, αλλά καταφέρθηκε εναντίον του µε πολύ
σκληρά λόγια, µιλώντας για πολιτικό κακούργηµα. Αυτά τα
έδρανα έχουν µνήµη. Αυτοί οι τοίχοι έχουν µνήµη. Θυµούνται και
τις αθρόες προσλήψεις κατά παρέκκλιση του ΑΣΕΠ «γαλάζιων
παιδιών» και τις µονιµοποιήσεις αυτών µε τους ίδιους αθρόους
ρυθµούς την εποχή της διακυβέρνησης Καραµανλή. 

Μεταρρυθµίσεις λοιπόν που µένουν στα λόγια για µία ακόµη
φορά, όπως η στοχοθεσία, όπως η περίφηµη αξιολόγηση, µέ-
νουν στα λόγια χωρίς να υλοποιούνται. Έχουµε διαβάσει τόσα
και τόσα γι’ αυτά στον Τύπο, ακούµε συνέχεια εξαγγελίες, δηλώ-
σεις. Αλήθεια, ποια είναι όµως σήµερα τα αποτελέσµατα της
αξιολόγησης στο δηµόσιο; Δεν θα ήταν σκόπιµο το Υπουργείο
Εσωτερικών να µας κάνει µία αξιολόγηση, έναν απολογισµό,
µικρό έστω, των έως σήµερα αποτελεσµάτων της αξιολόγησης;
Είναι πραγµατική, όπως διατεινόταν το Υπουργείο Εσωτερικών
χρόνια τώρα ή είναι προκάτ, είναι προσχηµατική, όπως εκείνη
που εισηγήθηκε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ως Υπουργός Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης κάποτε, µε τις προκάτ ποσοστώσεις
αρίστων, µέτριων και ανεπαρκών υπαλλήλων όχι ως προσωπικο-
τήτων και εργαζοµένων, αλλά ως ποσοστών, ως αριθµών;

Η αξιολόγηση, άλλωστε, πρέπει να αρχίσει από την αξιολό-
γηση των ίδιων των αξιολογητών, των διοικούντων. Ο υπάλληλος
σήµερα φοβάται την αξιολόγηση, όχι γιατί δεν θέλει να κριθεί -
στην πλειονότητα τους, τουλάχιστον- αλλά γιατί οι αξιολογητές
του δεν έχουν την κουλτούρα να αξιολογήσουν ορθολογικά βα-
σιζόµενοι σε αντικειµενικές παραµέτρους. Βασίζονται σε ασα-
φείς έννοιες µε τις οποίες φρόντισε δυστυχώς από την
προηγούµενη νοµοθεσία ο κ. Βορίδης να τους εξοπλίσει αυξά-
νοντας την επισφάλεια του αξιολογούµενου. Έτσι, η αξιολόγηση
δεν λειτουργεί ως µοχλός αξιοκρατίας, αλλά ως µοχλός εκφοβι-
σµού και χειραγώγησης.

Ακόµη και το µπόνους, το οποίο εµφανίζεται ως ένα επικοινω-
νιακό -µάλλον- τέχνασµα, θα µπορούσε πράγµατι να αποτελεί
ένα σύγχρονο εργαλείο παροχής κινήτρων για επίτευξη στόχων.
Αλλά και αυτό ακόµα σε αυτό το πλαίσιο της στρεβλής αξιολό-
γησης κινδυνεύει να καταστεί εργαλείο στα χέρια προϊσταµένων,
που έχουν σε µεγάλο ποσοστό βρεθεί σε αυτή τη θέση, χωρίς να
έχουν περάσει οι ίδιοι από κρίσεις.  

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σήµερα στην έκθεσή
της µας λέει ορθώς ότι αυτή η αξιολόγηση εναπόκειται στην
υπεύθυνη κρίση ενός προϊσταµένου και δεν έχει κανένα ένδικο
βοήθηµα έναντι αυτής ο υπάλληλος, ο αξιολογούµενος, ο θιγό-
µενος. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέλυσε
και τεκµηρίωσε ο ειδικός αγορητής µας, ο συνάδελφος Παύλος
Χρηστίδης, στην πραγµατικότητα πρόκειται για ένα ακόµη σχέδιο
νόµου ενδεικτικό της φιλοσοφίας της Κυβέρνησης. Γι’ αυτό το
καταψηφίζουµε επί της αρχής. 

Επειδή διέγνωσα µια ένσταση στην πρώτη τοποθέτησή σας,
γιατί δεν ψηφίζουµε σειρά θετικών ρυθµίσεων, σας πληροφο-
ρούµε ότι το κάνουµε. Ψηφίζουµε σειρά θετικών ρυθµίσεων και
θα σας εξηγήσει ο ειδικός αγορητής µας στην δευτεροµιλία του,
τι ακριβώς κάνουµε, αλλά επί της αρχής, όχι! Δεν µπορούµε να
συνηγορήσουµε σε ένα σχέδιο νόµου εµβαλωµατικό, πρόχειρο,
αντιµεταρρυθµιστικό, το οποίο δεν δίνει λύσεις στα προβλήµατα
και δεν αλλάζει το πρόσωπο του κράτους ως εργοδότη. 

Διότι, το κράτος παραµένει σήµερα µη ελκυστικό ως εργοδό-
της, χωρίς αξιοπρεπείς µισθούς και αξιοκρατία στη σταδιοδρο-
µία και εξέλιξη των υπαλλήλων, χωρίς επιλογή προϊσταµένων µε
πραγµατικά αξιοκρατικές διατάξεις και όχι προώθηση ηµετέρων.
Ένα κράτος, που ως εργοδότης φτάνει στο σηµείο να ζητά προ-
σόντα προϋπηρεσίας στις προκηρύξεις του και στη συνέχεια δεν
αναγνωρίζει αυτά τα προσόντα για την µισθολογική κλίµακα των
τοποθετούµενων νέων υπαλλήλων, ένας κακός και ασυνεπής ερ-
γοδότης από την πρώτη µέρα πρόσληψης. 

Αντ’ αυτού, λοιπόν, αντί να φτιάξουµε το κράτος και να δούµε
πώς αυτό θα στελεχωθεί επαρκώς, το κράτος αποψιλώνεται. Οι
αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδοτήσεων δεν αναπληρώνονται µε
επαρκές προσωπικό και η διοίκηση ολοένα και περισσότερο στη-
ρίζεται σε συµβασιούχους, οµήρους της πολιτικής εξουσίας ή και
σε εξωτερικές ιδιωτικές εταιρείες παροχής συµβούλων και συµ-
βουλών.

Στους δήµους δε η κατάσταση είναι ακόµα πιο καταθλιπτική.
Στους δήµους έχουν παγώσει οι προσλήψεις ήδη από τα µνηµο-
νιακά χρόνια. Σηκώνουν τα χέρια ψηλά. Εκτός από τους πόρους,
που είναι στα πρόθυρα της πτώχευσης πολλοί δήµοι είναι και στα
πρόθυρα της αδυναµίας λειτουργίας λόγω έλλειψης προσωπικού. 

Οι άνθρωποι του δηµοσίου είναι εργαζόµενοι σε καθεστώς
διαρκούς εργασιακής επισφάλειας, µε αδυναµία σχεδιασµού της
ζωής τους. Οι άνθρωποι που είναι συµβασιούχοι, προσωπικό που
εισέρχεται στο δηµόσιο, ακόµη και χωρίς εµπειρία, όταν θα απο-
κτήσουν αυτή την εµπειρία, θα λήξει η σύµβασή τους και θα αντι-
κατασταθούν µε τη σειρά τους µε νέο προσωπικό, εξίσου άπειρο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µερικά λεπτά από την δευτερο-
µιλία µου.

Ένας φαύλος κύκλος, χαµένης αξίας για το ελληνικό δηµόσιο,
ανακυκλώνεται συνεχώς. Χαµένη εργασιακή αξία, χαµένη θε-
σµική εµπειρία. Έτσι, το κράτος αποµένει χωρίς συνέχεια και
χωρίς θεσµική µνήµη για τη δηµόσια διοίκηση. 

Δηµόσιοι υπάλληλοι µε χαµηλές αµοιβές, σε σχέση µε όλους
τους δηµοσίους υπαλλήλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που έβα-
λαν πλάτη στα σκοτεινά χρόνια των µνηµονίων, χάνοντας δώρα
που ελάµβαναν, µία κατάκτηση µεγάλων αγώνων των περασµέ-
νων δεκαετιών και τώρα η Κυβέρνηση έρχεται και τους «εµπαίζει»
από την Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, µιλώντας για αυξήσεις
«ψίχουλα», αυξήσεις που σε βάθος χρόνου, το 2027, θα φτάνουν
µικτά στα 100 ευρώ. Και όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι δεν µπο-
ρούν να βοηθήσουν τα νοικοκυριά να αντέξουν τον πληθωρισµό
και την τεράστια ακρίβεια. 

Εδώ ακόµα και η αναστολή της προσωπικής διαφοράς, που
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ορθώς νοµοθετήθηκε, δεν έχει παραταθεί ακόµα η ισχύς της και
έτσι στις 2 Οκτωβρίου του 2024 οι συνάδελφοι Δουδωνής και
Κουκουλόπουλος απηύθυναν ερώτηµα στον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας πότε επιτέλους θα εκδοθεί η συγκεκριµένη υπουρ-
γική απόφαση µε την οποία τουλάχιστον το θέµα της προσωπι-
κής διαφοράς θα συνεχίσει να µην ισχύει για τους δηµοσίους
υπαλλήλους, ώστε έτσι να βρουν µία ανακούφιση πρόσκαιρη στο
οικονοµικό τους τέλµα. 

Και η υποστελέχωση των υπηρεσιών αποδεικνύει ακριβώς την
αναγκαιότητα των νέων προσλήψεων. Κι όµως από τον γραπτό
διαγωνισµό του δηµοσίου που έγινε το 2023, έχουν έως σήµερα
απορροφηθεί ελάχιστοι, περίπου χίλιοι τριακόσιοι από τους δε-
κατέσσερις χιλιάδες τριακόσιους. Είναι ένα ελάχιστο ποσοστό.
Δεκατρείς χιλιάδες άνθρωποι πήγαν, διαγωνίστηκαν, πέτυχαν και
δεν ξέρουν αν θα διοριστούν. Και έτσι εµπεδώνεται και επιβεβαι-
ώνεται ο πρόχειρος σχεδιασµός και οι αδυναµίες της Κυβέρνη-
σης και δυστυχώς αυτές τις επωµίζονται οι επιτυχόντες, αυτοί
που πίστεψαν το κράτος, την Κυβέρνηση, µετείχαν στις εξετά-
σεις του 2023, προσδοκώντας ένα καλύτερο µέλλον και τώρα πα-
ραµένουν απλώς επιτυχόντες και όχι διοριστέοι. Είµαστε στο
πλευρό τους. Το έχουµε κάνει και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε
µέχρι να υπάρξει αποκατάσταση. 

Και έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση και µας λέει πως αντιµετώ-
πισε όλες τις άλλες παθογένειες, επειδή επιδεικνύει τον τιµωρη-
τικό της χαρακτήρα και τιµωρεί µε τριετή αποκλεισµό από τις
διαδικασίες του ΑΣΕΠ όσους δεν αποδέχονται τον διορισµό. Ή
επίσης το µέτρο της µοριοδότησης της εντοπιότητας, το οποίο
προφανώς έχει ορθή στόχευση υποστήριξης της στελέχωσης
των υπηρεσιών σε ακριτικές, νησιωτικές και ορεινές περιοχές,
αλλά εγείρει ζητήµατα ισότητας, αναλογικότητας και αξιοκρα-
τίας όπως πάλι η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής εγείρει
συγκεκριµένους προβληµατισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή σας- στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ως πυρήνα της δη-
µοκρατικής παράταξης είµαστε περήφανοι για τους θεσµούς της
αξιοκρατίας, της διαφάνειας, της λογοδοσίας που οι κυβερνήσεις
µας εισηγήθηκαν και εφάρµοσαν. Έγιναν όλα σωστά; Ασφαλώς
και όχι. Και σφάλµατα έγιναν και παραλείψεις και ολιγωρίες και
καθυστερήσεις διακοµµατικά. Αλλά έγιναν σπουδαία πράγµατα,
έγιναν επαναστατικά βήµατα προόδου το περασµένο διάστηµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και η ισοπέδωση που επιχειρείται από τη Νέα Δηµοκρατία, από
τον κ. Γεωργιάδη και από τον κ. Στίγκα σήµερα σε µια φαντα-
στική αρµονία, αναπαράγει και αναµασά µύθους και αντιεπιστη-
µονικά δεδοµένα. Όσοι επιµένουν να λένε πως η ιστορία αυτού
του τόπου ξεκίνησε το 1981, αποσιωπούν σκόπιµα το πριν, την
κοµµατοκρατία ως ενδηµικό φαινόµενο της δηµόσιας διοίκησης,
τους αποκλεισµούς από το δηµόσιο και την κρατική εξουσία, το
κοινωνικό περιθώριο, τον στιγµατισµό όλων όσοι είχαν ύποπτα
κοινωνικά φρονήµατα για το κράτος της δεξιάς, των ηττηµένων
του εµφυλίου, τα τείχη -αυτά τα τείχη για τα οποία µάθαµε και
ακούσαµε όλοι από αφηγήσεις µεγαλυτέρων- των αποκλεισµών
που έπεσαν µε τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, τον διχασµό που τε-
λείωσε µε την αλλαγή του �81. �

Και εκεί ακριβώς σε αυτή τη µήτρα της αλλαγής εντοπίζεται
και η ρίζα της επαναστατικής λειτουργίας του ΑΣΕΠ ως τοµή
στην ιστορία του κράτους και του λαού, ως κορωνίδα του προ-
οδευτικού ριζοσπαστισµού, που µόνο το ΠΑΣΟΚ µπόρεσε να εµ-
πνεύσει και να εφαρµόσει σε αυτόν τον τόπο, των πραγµατικών
µεταρρυθµίσεων που ευνόησαν πραγµατικά τους πολλούς και
δηµιούργησαν θεσµούς ανοικτούς, συµµετοχικούς και λειτουρ-
γικούς. Εµβάθυναν τη δηµοκρατία και έκαναν τη συλλογική ευη-
µερία βιωµένη πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της Νέας Δη-

µοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα πολύ ση-
µαντικό νοµοσχέδιο που έρχεται να ενισχύσει τον ρόλο του
ΑΣΕΠ, του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού, µιας
από τις πιο εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις που έχουν γίνει ποτέ
στην ελληνική πολιτεία. Είχα την τύχη να γνωρίζω προσωπικά τον
Αναστάση Πεπονή -«Σάκη», τον φώναζαν οι φίλοι του- τον αεί-
µνηστο Σάκη Πεπονή, ο οποίος ήταν ο αρχιτέκτονας αυτής της
µεγάλης µεταρρύθµισης. Μια τόσο µεγάλη µεταρρύθµιση που
αυτή τη στιγµή µαζί µε τις πανελλήνιες εξετάσεις είναι η µόνη
διαδικασία, ο µόνος θεσµός, που υπάρχει στην ελληνική πολιτεία
που θεωρείται και είναι αδιάβλητος 100%. 

Ο αγαπητός φίλος και συνάδελφος κ. Μάντζος αναφέρθηκε
προηγουµένως στο ότι το ΠΑΣΟΚ έφερε αυτή τη µεταρρύθµιση
το 1994. Πράγµατι, µε τον ν.2190/1994 το ΑΣΕΠ ιδρύθηκε, κατα-
ξιώθηκε αλλά όχι από τη µία µέρα στην άλλη, κύριε Μάντζο. Προ-
φανώς τότε ήσαστε εσείς πολύ νέος. Δεν ξέρω αν το θυµάστε
καν, αλλά, πρέπει να σας πω ότι, ναι, η Νέα Δηµοκρατία δεν τον
ψήφισε. Δεν µπορείτε να φανταστείτε καν τη λυσσώδη αντί-
δραση των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ όταν ήρθε αυτός ο νόµος.
Χρειάστηκε η προσωπική επιµονή του Σάκη Πεπονή και η έγ-
κριση…

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Τον ψήφισε…
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τον ψήφισε, βέ-

βαια, µε κοµµατική γραµµή και µετά από αυτό ο Πεπονής αναγ-
κάστηκε σε παραίτηση και δεν ξανάγινε ποτέ Υπουργός. Ποτέ! 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κοιτάξτε, τα γε-

γονότα είναι ιστορικά γεγονότα. Αν θέλετε, τα αµφισβητείτε. Και
εσείς, κύριε Χρηστίδη και εσείς, κύριε Μάντζο, δεν τα ζήσατε.
Σας τα λέω εγώ που τα έζησα έξω από αυτή την Αίθουσα.

Πράγµατι, κανένα κόµµα δεν ήθελε το ΑΣΕΠ. Κανένα. Και γιατί
θα το ήθελε; Γιατί είχαµε µάθει από την εποχή του Ιωάννη Κω-
λέττη στο πελατειακό κράτος σε αυτή τη χώρα. Είχαµε µάθει ότι
Βουλευτής εκλεγόταν όποιος έκανε τους περισσότερους διορι-
σµούς. Αυτή είναι η αλήθεια. Κανένας Βουλευτής δεν ήθελε να
χάσει αυτό το πλεονέκτηµα που είχε.

Αξίζουν πολλά συγχαρητήρια -πλέον δεν είναι στη ζωή, δυστυ-
χώς- στον Σάκη Πεπονή. Δεν πρέπει ποτέ να τον ξεχάσουµε.
Ήταν η προσωπική του επιµονή από την οποία κατεστράφη και
ο ίδιος πολιτικά, γιατί δεν το άντεξε κανείς αυτό που έγινε.

Τώρα για το τι γινόταν πριν από το ’94 καλύτερα να µην ανα-
φερθούµε, γιατί είπε για κοµµατικές προσλήψεις που έκανε η
Νέα Δηµοκρατία στα «γαλάζια» παιδιά ο κ. Μάντζος. Ναι, γινόν-
τουσαν, αλλά πολύ λιγότερες από αυτές που έκανε το ΠΑΣΟΚ.
Το ΠΑΣΟΚ από το 1981 µέχρι το 1994 του έδωσε και κατάλαβε
στις προσλήψεις, στις κοµµατικές προσλήψεις. Ένα πελατειακό
κράτος απίστευτο. Ολόκληρες κλαδικές µπαίνοντας στο δηµό-
σιο! Δεν είχαν πού να καθίσουν οι άνθρωποι. Οι παλιότεροι τα
γνωρίζουν πολύ καλά.

Αντίθετα, πρέπει να σας πω ότι ένα από τα µεγαλύτερα παρά-
πονα -ακόµη και µέχρι σήµερα- των ψηφοφόρων και των οπαδών
της Νέας Δηµοκρατίας είναι προς τους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας -εδώ οι παλιότεροι µπορεί να το θυµούνται, ο Κώστα
Καββαθάς- το εξής: «Δεν βολεύετε τα «γαλάζια» παιδιά. «Μας
έχετε εγκαταλείψει και δεν µας βολεύετε».

Εγώ ήµουνα πάντα έξαλλος και πάντα είµαι όταν ακούω τη
λέξη «βόλεµα». Βόλεµα δεν υπάρχει στη ζωή, πώς θα υπάρχει
στο δηµόσιο; Εις βάρος ποιον θα γίνει το βόλεµα κάποιων; Εις
βάρος του υπόλοιπου ελληνικού λαού; Βόλεµα, η νοοτροπία
αυτή του βολέµατος στο δηµόσιο πρέπει να τελειώσει. Άρχισε η
διαδικασία, δύσκολη, οδυνηρή, το 1994. Συνεχίζεται επί τριάντα
ολόκληρα χρόνια αυτή η διαδικασία και κάνουµε προσπάθειες.
Δεν έχουµε πετύχει. Δεν έχουµε πετύχει απόλυτα, γιατί υπάρ-
χουν µεγάλες αντιστάσεις, τεράστιες αντιστάσεις.

Ξέρετε µετά τον νόµο Πεπονή, τον ν.2190/1994, πόσες διαδι-
κασίες βρέθηκαν να µπαίνουν στο δηµόσιο µε άλλους τρόπους
έµµεσους, µε προκηρύξεις ειδικές που ξεπερνούσαν εκτός ορίων
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ΑΣΕΠ, µε, µε, µε, µε. Γιατί κανείς δεν ήθελε και φυσικά και µε-
γάλο µέρος της κοινωνίας -για να είµαστε ρεαλιστές-, να εφαρ-
µοστεί πλήρως ο νόµος αυτός.

Ο νόµος αυτός εφαρµόστηκε και η Κυβέρνηση, η σηµερινή Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
τον σέβεται απόλυτα και θέλει να τον ενισχύσει. Αυτό είναι το
νόηµα του νόµου που έρχεται σήµερα προς ψήφιση από το
Υπουργείο Εσωτερικών. Ο εισηγητής µας Περικλής Μαντάς τον
ανέλυσε εξαιρετικά. Δεν θα µείνω σε αυτόν τον νόµο. Δεν θα
µείνω στις λεπτοµέρειες του νόµου, που τις ανέλυσε και ο ειση-
γητής µας.

Θα κάνω, όµως, µία επισήµανση. Εµείς καταλαβαίνω ότι υπάρ-
χουν αντιστάσεις από την Αντιπολίτευση στον νόµο αυτόν. Θα
περίµενα τουλάχιστον από το ΠΑΣΟΚ, που έχει και µια νέα ηγε-
σία, µια νεοεκλεγµένη ηγεσία -νέα παλιά έχει- να κάνει αυτή την
υπέρβαση και να τον ψηφίσει αυτόν τον νόµο. Δεν την έκανε,
όπως δεν την έκανε και στο θέµα των ιδιωτικών πανεπιστηµίων.
Δικαίωµά του είναι. Είναι απόλυτο δικαίωµα του ΠΑΣΟΚ να πράτ-
τει αυτό που θέλει, όπως και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Όλοι λογοδοτούµε, εν τέλει, στον ελληνικό λαό και ο ελληνικός
λαός θα µας κρίνει στις εκλογές που θα έρθουν το 2027. Μέχρι
τότε, όµως, η Κυβέρνηση αυτή έχει καθήκον να προχωράει τις
µεταρρυθµίσεις και να ενισχύει εκείνους τους θεσµούς, που είναι
ικανοί να βελτιώσουν τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το ελ-
ληνικό κράτος. Δεν µπορεί να πει κανείς ότι είµαστε περήφανοι
για τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το ελληνικό κράτος, δια-
κόσια χρόνια µετά την ίδρυσή του. Χρειάζονται συνεχείς µεταρ-
ρυθµίσεις, συνεχείς προσπάθειες και συνεχείς εφαρµογές των
νόµων.

Ο νόµος είναι καλός. Το θέµα είναι πώς τον εφαρµόζουµε,
όταν υπάρχουν αντιστάσεις που δεν µπορούν πολλές φορές να
τις θεραπεύσουν ούτε καν οι κυβερνήσεις. Χρειάζεται να αλλά-
ξουµε όλοι µας νοοτροπία. Χρειαζόµαστε ένα καλύτερο, λειτουρ-
γικότερο, αποτελεσµατικότερο κράτος, όχι απαραίτητα µε
λιγότερους υπαλλήλους, αλλά µε υπαλλήλους εκεί που χρειάζον-
ται, όπως είναι στη δηµόσια εκπαίδευση και στη δηµόσια υγεία,
την οποία εµείς τιµούµε και υπηρετούµε και όχι σε κάποιες άλλες
υπηρεσίες που κάθονται.

Η αξιολόγηση -επειδή αναφερθήκαµε και σε αυτό- είναι ένα
µεγάλο ζήτηµα που πρέπει να αλλάξει, πρέπει να ενισχυθεί, πρέ-
πει να επιβληθεί ακόµα περισσότερο και το οποίο, δυστυχώς
υπονοµεύεται και αυτό. Δεν υπάρχει τοµέας της κοινωνικής µας
ζωής, δεν υπάρχει πουθενά που να µην γίνεται αξιολόγηση κάθε
µέρα. Κάθε µέρα µας αξιολογούν όλους, εκτός από το δηµόσιο.
Είναι σωστό αυτό; Εγώ θέτω αυτά τα ερωτήµατα.

Υπερέβην τον χρόνο και δεν θέλω να συνεχίσω. Θέλω να σας
ευχαριστήσω που µε ακούσατε και ελπίζω να σας έδωσα τροφή
για σκέψη. Διότι, τα πράγµατα δεν είναι πάντα όπως θα θέλαµε
και δεν γίνονται όλα -και δεν πρέπει να γίνονται- για πελατει-
ακούς και ψηφοθηρικούς λόγους.

Καλό σας απόγευµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λοβέρδο. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Κατσα-
φάδος, ο κ. Παναγιωτόπουλος και ο κ. Παφίλης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αξιότιµη κυρία Υφυπουργέ, αγαπητές
και αγαπητοί συνάδελφοι.

Κύριε Χρηστίδη και κύριε Μάντζο, είναι προφανές ότι είστε και
οι δύο αξιοπρεπέστατοι και σοβαροί συνάδελφοι. Ωστόσο,
οφείλω να επισηµάνω ότι η ιστορία της δικής µας γενιάς, ξεκινάει
κάπου εκεί στα τέλη του ’70, αρχές του �80. Συνεπώς κοιτώντας
στα µάτια ο ένας τον άλλο όλοι εµείς, η δική µας γενιά και οι επό-
µενες γενιές, γνωρίζουµε καλά τι έπραξε ο καθένας όλα αυτά τα
χρόνια, όσα χρόνια είναι σχεδόν η ηλικία µας. Είναι προφανές
ότι τα γνωρίζουν πολύ καλύτερα και οι επόµενοι από εµάς. Συ-
νεπώς εγώ δεν θα κρίνω σήµερα από αυτό το Βήµα το τι έκανε
καθένας. Είναι, όµως, µάταιο -πιστεύω- να προσπαθούµε όλοι
εµείς να διαγράψει ο καθένας από εµάς τις ευθύνες της παρά-

ταξής του ή το τι έπραξαν διάφορα πολιτικά πρόσωπα που πέ-
ρασαν από τις παρατάξεις µας. 

Αυτό το οποίο, όµως, οφείλουµε όλοι εµείς οι νεότεροι σύσ-
σωµοι να κάνουµε είναι να στοχεύσουµε πρώτον, προφανώς, σε
αξιοκρατία. Γι’ αυτό παλεύουµε όλοι µας. Θέλουµε τους καλύτε-
ρους εκεί που πρέπει, για να έχουµε µια χώρα καλύτερη αύριο
και προφανώς, συναίνεση σε αυτά τα οποία µας ενώνουν.

Αδιαµφισβήτητα, λοιπόν, συζητάµε σήµερα για ένα νοµοσχέ-
διο που συνιστά παράδειγµα καλής νοµοθέτησης, το οποίο εισά-
γει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις, ενώ αναµορφώνει αποτελεσµα-
τικά τη δηµόσια διοίκηση, παρεµβαίνοντας στην ταχύτητα ολο-
κλήρωσης των προσλήψεων στον ελληνικό δηµόσιο τοµέα αλλά
και στην ίδια τη λειτουργία του. 

Ο Υπουργός, o κ. Λιβάνιος, έχει επικεντρωθεί στο να διορθώ-
σουµε λάθη, καθυστερήσεις και δυσκολίες που παρατηρούνται
επί πολλά χρόνια. Αυτό το νοµοσχέδιο υπηρετεί µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο τους στόχους αυτούς, αξιοποιώντας στο έπακρο
την τεχνολογία, αλλά και την ψηφιακή αναβάθµιση του δηµοσίου
που έχουµε πετύχει τα τελευταία χρόνια.

Ένα βασικό πρόβληµα που όλοι έχουµε διαπιστώσει και απο-
δέχεται σύσσωµη και η Αντιπολίτευση, δηλαδή µεγάλες καθυ-
στερήσεις στις διαδικασίες του ΑΣΕΠ, αντιµετωπίζεται σήµερα
µε επιτυχία. Η ίδια η σύσταση του ΑΣΕΠ άλλαξε δραστικά προς
το καλύτερο τις διαδικασίες πρόσληψης στον δηµόσιο τοµέα και
υπήρξε µια -είναι η αλήθεια- µεγάλη τοµή για τα ελληνικά δεδο-
µένα.

Ωστόσο, σήµερα έχουµε φτάσει στο σηµείο οι διαγωνιστικές
διαδικασίες να απαιτούν χρόνια για να ολοκληρωθούν, µε απο-
τέλεσµα ο δηµόσιος τοµέας να µη στελεχώνεται µε το κατάλληλο
προσωπικό έγκαιρα, αλλά και κάποιοι συµµετέχοντες, εν τω µε-
ταξύ, πιθανόν να απογοητεύονται και να αλλάζουν προτεραιότη-
τες και κατεύθυνση. Το γεγονός αυτό δηµιουργεί συχνά
δυσλειτουργίες στην εύρυθµη λειτουργία νευραλγικών υπηρε-
σιών, όπως είναι τα νοσοκοµεία, για παράδειγµα, της χώρας µας.

Γίνονται, λοιπόν, καίριες παρεµβάσεις σε όλα τα επίπεδα, από
την προκήρυξη του ΑΣΕΠ µέχρι την υποβολή των αιτήσεων και
τα αποτελέσµατα του διαγωνισµού. Αυτοµατοποιούνται πολλά
επιµέρους στάδια ελέγχου µε την αξιοποίηση κάθε ψηφιακής
πλατφόρµας που διαθέτει ο δηµόσιος τοµέας, όπως για την επι-
βεβαίωση της γνησιότητας του τίτλου σπουδών, αλλά και για την
ηλεκτρονική εξακρίβωση της προϋπηρεσίας του υποψηφίου.

Σηµαντική, επίσης, αλλαγή συνιστά η συρρίκνωση των προθε-
σµιών, ώστε να τρέχουν πιο γρήγορα τα επιµέρους στάδια και
να ολοκληρώνονται ταχύτερα οι διαδικασίες. Όπως γνωρίζουµε
όλοι πολύ καλά, σε πολλές αποµακρυσµένες νησιωτικές και γε-
νικά, δυσπρόσιτες περιοχές παρατηρείται µικρό έως ελάχιστο
ενδιαφέρον για την κάλυψη των κενών θέσεων, µε συνέπεια πολ-
λές φορές οι διαγωνισµοί να κηρύσσονται άγονοι. Τουλάχιστον
το 50% από τους υποψηφίους δεν αποδέχεται τελικά τον διορι-
σµό του. Η παρέµβαση που γίνεται σήµερα από το Υπουργείο
µπορεί να αλλάξει δραστικά το τοπίο στο ζήτηµα αυτό.

Για πρώτη φορά δίνεται µοριοδότηση µε βάση την εντοπιό-
τητα, ώστε να έχουν προτεραιότητα υποψήφιοι από την περιοχή
και εποµένως, να είναι πιο πιθανό να καλυφθούν µε επιτυχία οι
θέσεις αυτές. Δίνεται, λοιπόν, επιπλέον µοριοδότηση στους νη-
σιωτικούς, αλλά και στους µικρούς ηπειρωτικούς και ορεινούς
δήµους, όπως και στους µεσαίους ηπειρωτικούς δήµους της
χώρας.

Όπως πολύ ορθά έχει ήδη επισηµάνει ο Υπουργός, µε τη νέα
αυτή διάταξη σίγουρα θα περιοριστεί και το πρόβληµα που
αφορά στην εύρεση στέγασης, ειδικά σε νησιωτικούς δήµους,
εφόσον θα καλύπτονται οι θέσεις σε µεγάλο βαθµό από κατοί-
κους της ευρύτερης περιοχής.

Στηρίζεται, λοιπόν, η ελληνική περιφέρεια και ακόµα περισσό-
τερο στηρίζονται οι αποµακρυσµένες περιοχές της χώρας µας,
που έχουν περισσότερο ανάγκη από σταθερή στελέχωση όλων
των βασικών υπηρεσιών τους.

Το να χαρακτηρίζονται, λοιπόν, όλες αυτές οι δοµικές αλλαγές
ως πρόχειρες και αποσπασµατικές από την πλευρά της Αντιπο-
λίτευσης καταδεικνύει, δυστυχώς, για άλλη µια φορά την κλασική
τακτική της άρνησης για την άρνηση, που δυστυχώς δεν έχει κα-
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νένα ουσιαστικό υπόβαθρο και σίγουρα δεν λειτουργεί δηµιουρ-
γικά για αυτό το οποίο θέλουµε για τον τόπο µας.

Επίσης, νοµίζω ότι όλοι τουλάχιστον συµφωνούµε µε τη ρύθ-
µιση που αξιοποιεί τους επιτυχόντες των προκηρύξεων 2ΓΒ/2022
και 1ΓΒ/2022 του ΑΣΕΠ και ικανοποιεί ένα δίκαιο αίτηµα των αν-
θρώπων, των συµπολιτών µας αυτών.

Η δεύτερη µεγάλη αλλαγή που φέρνει το σηµερινό νοµοσχέδιο
αφορά στην ίδια τη λειτουργία του δηµοσίου τοµέα. Η Νέα Δη-
µοκρατία επέλεξε να επιβραβεύει τους δηµοσίους υπαλλήλους,
που µε την καθηµερινή τους προσπάθεια στηρίζουν ολόκληρο
τον κρατικό µηχανισµό. Έτσι και παρά τις αδικαιολόγητες αντιρ-
ρήσεις και δογµατικές, πολλές φορές, διαφωνίες της Αντιπολί-
τευσης, έχουµε ήδη θεσπίσει τα οικονοµικά κίνητρα, τα γνωστά
«µπόνους», για τον δηµόσιο τοµέα.

Το Υπουργείο Εσωτερικών ενισχύει ακόµη περισσότερο την
αποδοτική εργασία των δηµοσίων υπαλλήλων και επενδύει ένα
ακόµα µεγαλύτερο ποσό της τάξεως των 40 εκατοµµυρίων ευρώ
από τα 20 εκατοµµύρια ευρώ που ισχύουν αυτή τη στιγµή, για
να αποδοθούν µε αντικειµενικά κριτήρια στους υπαλλήλους που
επιτυγχάνουν υψηλούς στόχους.

Επίσης, προσδιορίζεται ο τρόπος επιλογής των στόχων αυτών,
καθώς και το ύψος της πρόσθετης αµοιβής, το οποίο φθάνει το
15% του ετήσιου βασικού µισθού. Εξάλλου, η θετική επιβρά-
βευση είναι ο καλύτερος δυνατός τρόπος, ώστε να δώσουµε κί-
νητρα σε όλους, ώστε να ανταποκριθούν όσο το δυνατόν
καλύτερα στο έργο τους. Είναι άλλη µια αποτελεσµατική και δο-
κιµασµένη τακτική που αξιοποιείται εδώ και δεκαετίες διεθνώς.

Τέλος, το σηµερινό νοµοσχέδιο βελτιώνει τους όρους και τις
προϋποθέσεις για τις µετατάξεις των δηµοσίων υπαλλήλων. Στο
πλαίσιο της στήριξης του θεσµού της οικογένειας, αναµορφώ-
νεται ο θεσµός της συνυπηρέτησης και αφορά όχι µόνο στον
στενό πυρήνα του δηµοσίου τοµέα, αλλά το ευρύτερο πλαίσιο
δηµοσίων υπαλλήλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πριν κλείσω, θα κάνω µια µικρή αναφορά και στις τροπολογίες

που εντάχθηκαν στο νοµοσχέδιο και είναι ιδιαίτερα σηµαντικές.
Κατ’ αρχάς, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη φέρνει την
εφαρµογή «SafeYOUth», ώστε τα παιδιά που αισθάνονται ότι δια-
τρέχουν κάποιον κίνδυνο, να ξέρουν ότι δεν είναι µόνα τους και
ότι ειδικοί επιστήµονες και η Ελληνική Αστυνοµία θα βρίσκονται
άµεσα δίπλα τους. Έτσι, µε τη νέα αυτή εφαρµογή παρέχεται
άµεση επικοινωνία µε ειδικούς, η δυνατότητα υποβολής καταγ-
γελίας, αλλά και το κουµπί έκτακτης ανάγκης σε περίπτωση άµε-
σου κινδύνου.

Επίσης, η προσθήκη εδαφίων σχετικά µε την αµοιβαία µετά-
ταξη υπηρετούντων στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και
πολύ σηµαντικές αλλαγές στήριξης της ελληνικής οικογένειας
στο σύστηµα µετεγγραφών στα πανεπιστήµια, µε επιπλέον µο-
ριοδότηση σε τρίτεκνους, πολύτεκνους, αλλά και τα παιδιά που
έχουν χάσει τον έναν τους γονιό.

Επίσης, είναι ιδιαίτερης αξίας και η παροχή επιπλέον µορίων
για όσους φοιτητές έχουν µέλος της οικογένειάς τους ΑΜΕΑ και
αυτό είναι ένα ακόµα λιθαράκι στη διαρκή µάχη που δίνουµε όλοι
µας, στη διαρκή µάχη αυτής της Κυβέρνησης για τη µείωση των
ανισοτήτων.

Κλείνω, λοιπόν, τη σηµερινή µου τοποθέτηση µε τη διαπίστωση
ότι νοµοσχέδια σαν το σηµερινό, τόσο πλήρη, τόσο σηµαντικά
και τόσο τεκµηριωµένα, αποτελούν θεµέλιο για τη συνεχιζόµενη
ανάπτυξη του δηµοσίου τοµέα, ενισχύουν την εµπιστοσύνη των
πολιτών και προάγουν τη διαφάνεια και την αποτελεσµατικότητα
της διοίκησης. Με αυτές τις αλλαγές επιβεβαιώνουµε τη δέ-
σµευσή µας να δηµιουργήσουµε ένα καλύτερο, πιο αποδοτικό
δηµόσιο τοµέα, που θα ανταποκριθεί στις ανάγκες της κοινωνίας
µας και των πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπαρτζώκα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος, Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Παφίλης, ο κ. Καβ-
βαδάς, ο κ. Μαρκογιαννάκης, η κ. Διγενή και ο κ. Κατσαφάδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εγκαλείτε συχνά και άνευ λόγου την Αντιπολί-

τευση για τη µη παράθεση στοιχείων και ότι η Κυβέρνησή σας
έχει δήθεν µεταρρυθµίσει τη χώρα.

Θα ξεκινήσω, αναφέροντας ότι, σύµφωνα µε το Ευρωβαρόµε-
τρο, επτά στους δέκα Έλληνες δεν εµπιστεύονται την ελληνική
δηµόσια διοίκηση σήµερα. Και αναρωτιέµαι ποιος ο λόγος: Φταίει
ο δήθεν κακός δηµόσιος υπάλληλος, που δεν θέλει να δουλέψει
και να αξιολογηθεί; Φταίει η γεωγραφική µορφολογία της χώρας,
µε ορεινές και νησιωτικές περιοχές που είναι δυσπρόσιτες;
Φταίνε οι καθυστερήσεις του ΑΣΕΠ στη διαδικασία ολοκλήρωσης
των προσλήψεων; Φταίει το ζαβό το ριζικό µας, που λέει και ο
ποιητής ή µήπως φταίει το κακό µας το κεφάλι -για να συνεχίσω
µε τα λόγια του ποιητή- που στην προκειµένη περίπτωση είναι η
Κυβέρνησή σας, οι ιδεοληψίες της και η πελατειακή αντίληψη για
το κράτος, που διαχρονικά χαρακτηρίζει τη συντηρητική παρά-
ταξη, το κράτος λάφυρο του κόµµατος, το κράτος της ρουσφε-
τολογίας, µε πατέρα αυτού τον Κωλέττη;

Τα είπε και ο κ. Λοβέρδος νωρίτερα. Άξια τέκνα του είστε. Ελ-
πίζω ο Υπουργός να µην έχει µυηθεί στην αντίληψη αυτή, γιατί,
από ό,τι φαίνεται, στο παρόν νοµοσχέδιο, που αφορά µεταξύ
άλλων στην επιτάχυνση προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, το σύστηµα
κινήτρων και ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων και ρυθµίσεις για
το σύστηµα αξιολόγησης δηµοσίων υπαλλήλων, η Κυβέρνηση σε
αυτά τα σηµεία εντοπίζει την ανεπάρκεια του δηµοσίου τοµέα
και αυτά προσπαθεί να θεραπεύσει, ανεπιτυχώς, όπως και παρα-
κάτω θα δούµε.

Πρέπει να κατανοήσουµε ότι ο δηµόσιος τοµέας για να λει-
τουργήσει αποτελεσµατικά σήµερα, για να τον εµπιστευτούν
ξανά οι Έλληνες πολίτες, χρειάζεται στελέχωση, υποδοµές και
µια οργανωτικά αποτελεσµατική διοίκηση, στηριγµένη στην αξιο-
κρατία, την ισότητα και τη διαφάνεια.

Πράγµατι, το ΑΣΕΠ αποτέλεσε µια µεγάλη τοµή στον τρόπο
στελέχωσης της δηµόσιας διοίκησης. Ωστόσο, παρά τον αδιαµ-
φισβήτητο ρόλο του ως θεσµό επιλογής ανθρώπινου δυναµικού,
η εικόνα της δηµόσιας διοίκησης δεν έχει βελτιωθεί. Αντιθέτως,
βρίσκεται σε αποσύνθεση.

Κατ’ αρχάς, τα τελευταία χρόνια, η Κυβέρνηση υποβάθµισε το
ΑΣΕΠ τόσο αδιαφορώντας για τις ελλείψεις σε ανθρώπινο δυνα-
µικό όσο και µε ειδικές ρυθµίσεις εξαιρέσεων προσλήψεων που
υπονόµευαν το ΑΣΕΠ και τον σκοπό για τον οποίο δηµιουργή-
θηκε, ώστε η Κυβέρνηση να καταφέρει να αναπαράγει και να δια-
τηρεί το πελατειακό κράτος, καθότι είστε στον έκτο χρόνο της
διακυβέρνησης της χώρας.

Μετακλητοί υπάλληλοι, υπάλληλοι µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, αλλά και συνεχείς αναθέσεις δηµοσίων υπηρεσιών σε
ιδιώτες δηµιουργούν µια εξαρτηµένη υπαλληλία, αλλά και έναν
εξαρτηµένο ιδιωτικό τοµέα που η κυβέρνηση χειρίζεται για να
µαζέψει ψήφους σε ένα ιδιότυπο καθεστώς οµηρίας. Ιδιαιτέρως
δε στην υγεία το βλέπουµε αυτό. Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι η διαδικασία µιας πρόσληψης ξεκινάει πολύ πριν αναµειχθεί
το ΑΣΕΠ και ολοκληρώνεται σε τέσσερις µε οκτώ µήνες µετά την
απεµπλοκή του ΑΣΕΠ. Για παράδειγµα, από τους δεκατέσσερις
χιλιάδες οκτακόσιους εβδοµήντα πέντε επιτυχόντες µόλις το ένα
τρίτο έχουν διοριστεί ή πρόκειται να διοριστούν, ενώ οι υπόλοιποι
δέκα χιλιάδες παραµένουν σε αβεβαιότητα. 

Απέναντι σε όλη αυτή την καθυστέρηση η Κυβέρνηση αποφά-
σισε να αλλάξει ένα µόνο στοιχείο µιας µεγάλης αλυσίδας µε
πολλαπλές παθογένειες, τη σύντµηση ορισµένων χρονικών προ-
θεσµιών του ΑΣΕΠ, οι οποίες όµως δεν πρόκειται να λύσουν το
πρόβληµα της υποστελέχωσης και των αναγκαίων προσλήψεων,
αφού, όπως γνωρίζουµε, σε πολλές περιπτώσεις οι προσλήψεις
προγραµµατίζονται µε βάση τα κενά που υπάρχουν στα ψηφιακά
οργανογράµµατα των υπηρεσιών και όχι µε βάση τις πραγµατι-
κές τους ανάγκες. Εποµένως, η Κυβέρνηση φαίνεται να έχει ολο-
κληρώσει την πολιτική της για την στελέχωση του δηµοσίου
τοµέα µέσα από µια ελάχιστη παρέµβαση στον ΑΣΕΠ, τον οποίο
παρουσιάζει ως τον κύριο φορέα που έχει δηµιουργήσει όλα τα
προβλήµατα της υποστελέχωσης.
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Και περνάω τώρα στο θέµα του µπόνους στους υπαλλήλους
που έχουν πετύχει τους στόχους της υπηρεσίας τους. Ας µην γε-
λιόµαστε. Αυτές οι πρόσθετες αµοιβές θα πάνε στους «ηµετέ-
ρους» της Κυβέρνησης, αφού την τελική απόφαση θα την έχουν
οι διευθυντές τους, οι περισσότεροι από τους οποίους δεν έχουν
περάσει από κρίση, αλλά ορίστηκαν µε ανάθεση από την πολιτική
ηγεσία του κάθε δηµόσιου οργανισµού. Και σε πολλές περιπτώ-
σεις, αν πάµε στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, ούτε οργανο-
γράµµατα δεν υπάρχουν. Τίποτα δεν υπάρχει. Κατ’ ανάθεση είναι
όλα. Αλλά ακόµα και αν καλοπροαίρετα υποθέσουµε ότι αυτά τα
χρήµατα θα διανεµηθούν αξιοκρατικά, βάσει ποίων κριτηρίων θα
γίνει η κατανοµή, αφού σε πολλά Υπουργεία η στοχοθεσία ολο-
κληρώθηκε τέλος καλοκαιριού, όταν τα περιγράµµατα θέσεων
δεν έχουν ποτέ αξιολογηθεί; Η έννοια της παραγωγικότητας του
δηµοσίου υπαλλήλου είναι πολύ πολύπλοκη και περιλαµβάνει και
ποιοτικά κριτήρια, ορθά µεν, δύσκολα µετρήσιµα δε, όπως η ισο-
τιµία στην αντιµετώπιση των πολιτών, η διαφάνεια και η δίκαιη
διαχείριση των δηµοσίων θεµάτων. 

Και ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Προς τι τα συµφωνητικά εχεµύ-
θειας στις υγειονοµικές περιφέρειες µεταξύ των δηµοσίων υπαλ-
λήλων και του διοικητή; Προς τι οι υποβαθµίσεις και οι αντικα-
ταστάσεις δηµοσίων υπαλλήλων σε καίριες θέσεις διοικητικές,
προϊσταµένων, διευθυντών και άλλων, ανά τα νοσοκοµεία της
χώρας που έρχονται βροχή για να µπουν «ηµέτεροι»; Προς τι η
συνέντευξη στο ΑΣΕΠ έτσι ώστε ο πρώτος στα τυπικά προσόντα
να βγαίνει πέµπτος και ο πέµπτος «ηµέτερος» µε τη συνέντευξη
να πηγαίνει πρώτος; 

Από τη µία, λοιπόν, τα µπόνους σε λίγους και στα «δικά µας
παιδιά» και από την άλλη οι οριζόντιες αυξήσεις της τάξης των
20 και 30 ευρώ µηνιαίως στους δηµοσίους υπαλλήλους. Ψί-
χουλα, όταν ο πληθωρισµός τον Σεπτέµβρη µόνο ήταν 3% και
όταν οι εργαζόµενοι στη χώρα µας έχουν την χαµηλότερη αγο-
ραστική δύναµη στην Ευρωζώνη.

Και θέλω και επιγραµµατικά να αναφέρω και ορισµένα ζητή-
µατα που άπτονται της συνταγµατικότητας. Τα λέει και η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής. Στο άρθρο 4 γεννάται προβλη-
µατισµός εάν κατά την εφαρµογή της µοριοδότησης του κοινω-
νικού κριτηρίου της εντοπιότητας ανατρέπεται η ισορροπία τυ-
πικών και ουσιαστικών προσόντων και η αξιολογική σειρά µε την
εφαρµογή του κριτηρίου αυτού, µε αποτέλεσµα καθ’ υπέρβαση
της αρχής της αναλογικότητας να τιτρώσκεται η αρχή της αξιο-
κρατίας και της ίσης πρόσβασης στη δηµόσια υπηρεσία. 

Στο άρθρο 18, δοθέντος ότι οι αρχές της αξιοκρατίας και της
διαφάνειας κατά την πρόσληψη προσωπικού για την κάλυψη λει-
τουργικών αναγκών του δηµοσίου και άλλων νοµικών προσώπων
του δηµοσίου τοµέα προϋποθέτουν την µη εκ των υστέρων µε-
ταβολή του νοµοθετικού πλαισίου, δυνάµει του οποίου τίθενται
και µοριοδοτούνται κριτήρια, είναι προφανές ότι δεν πρέπει να
τεθούν σε διακινδύνευση αρχές όπως αυτές της νοµιµότητας και
της ασφάλειας δικαίου, κάτι που δεν διαφαίνεται στο εν λόγω
άρθρο. Θα τα λάβετε αυτά υπ’ όψιν ή θα συνεχίσετε να αδιαφο-
ρείτε για το Σύνταγµα, όπως σε πολλές άλλες περιπτώσεις, κα-
ταλυτικές για τη δηµοκρατία, θα έλεγα, εκάνατε; 

Κλείνοντας -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- η λεγόµενη επιτά-
χυνση των προσλήψεων και η σύνδεση της παραγωγικότητας µε
τον µισθό επιδιώκεται στο παρόν νοµοσχέδιο µέσω ποινών απο-
κλεισµού, διπλασιασµού µορίων εντοπιότητας, µε την τιµωρητική
υποχρέωση παραµονής στην υπηρεσία δεκαπέντε ετών. Και όλα
αυτά µέσα σε ένα κλίµα αδικίας ή άνισης µεταχείρισης των υπαλ-
λήλων, τη στιγµή που αυτό που χρειάζεται η δηµόσια διοίκηση
είναι ο προγραµµατισµός και η υλοποίηση προσλήψεων µε την
ταυτόχρονη εξασφάλιση µιας ικανοποιηµένης δηµοσιοϋπαλλη-
λίας, η οποία θα είναι ασφαλής και οικονοµικά επαρκής για τους
υπαλλήλους, σε ένα πλαίσιο αξιοκρατίας και διαφάνειας, για να
µπορέσει µε τη σειρά της να προσφέρει ποιοτικές αλλαγές, αλλά
και υπηρεσίες στον πολίτη, όπως είναι εντεταλµένη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Θανάσης Παφίλης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο Γενικός Γραµµατέας του κόµµατός
µας και οι µέχρι τώρα οµιλητές µίλησαν πολύ συγκεκριµένα και
µε στοιχεία, τα οποία φαντάζοµαι ότι δεν θα απαντηθούν και από
τον κύριο Υπουργό, επειδή καταλαβαίνει -νοµίζουµε- την αντιπα-
ράθεση, η οποία είναι πραγµατική αντιπαράθεση. Εποµένως, εγώ
θα κάνω µερικές γενικεύσεις. 

Πρώτον, η Νέα Δηµοκρατία µε αυτούς τους νόµους είναι συ-
νεπής µε την αντιλαϊκή πολιτική της και βέβαια µε τις αποφάσεις
- κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για τις οποίες όλοι οι
υπόλοιποι κάνουν τον ψόφιο κοριό, για να το πω λαϊκά. Δεν λένε
κουβέντα γι’ αυτές τις αποφάσεις. Και έχουµε τώρα µια υποτιθέ-
µενη -αλλά δεν είναι υποτιθέµενη, πραγµατική είναι- αντίφαση να
«λιβανίζουν» την Ευρωπαϊκή Ένωση και να λένε ότι «η Ευρωπαϊκή
Ένωση κ.λπ. κ.λπ.» -που εφαρµόζει ακριβώς την ίδια πολιτική και
θα πω και παρακάτω ορισµένα πράγµατα- και να τα φορτώνουν
όλα στην Κυβέρνηση, που φυσικά η Κυβέρνηση έχει την πρώτη
ευθύνη.

Και δεν φεύγουµε απ’ αυτό το θέµα. Έχει την πρώτη ευθύνη,
γιατί επιταχύνει, εφαρµόζει σε όλους τους τοµείς την αντιλαϊκή
πολιτική, που τι κάνει; Εδώ πρέπει να κάνουµε και λογαριασµό:
Υπηρετεί τα συµφέροντα του κεφαλαίου, των επιχειρηµατικών
οµίλων. Και αφήστε αυτά που λέγονται, όπως έλεγε ο κ. Λαζαρί-
δης ότι θέλει να αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη του πολίτη πού;
Στο κράτος. Έλεος! Ποιο κράτος, αλήθεια; Το κράτος που τους
πνίγει στη βροχή; Το κράτος που τους παγώνει στο χιόνι; Το κρά-
τος που στη ζέστη δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τίποτα; Ποιο κρά-
τος, αλήθεια; Το κράτος που είναι πολύ αποτελεσµατικό και
γρήγορο όταν υπάρχουν τα συµφέροντα των µεγάλων εταιρειών,
να το πω έτσι απλά, του κεφαλαίου δηλαδή, και είναι αναποτε-
λεσµατικό και δύσκολο όταν πρόκειται για τα λαϊκά συµφέροντα.
Αυτό το αποδεικνύει η ίδια η ζωή, η ίδια η πραγµατικότητα σε
όλους τους τοµείς.

Βέβαια, τα άλλα κόµµατα που ήταν στη Βουλή -να µην τους
πάρω όλους στο λαιµό µου, αν και οι άλλοι τα ίδια λένε- δεν µι-
λάνε για τον πυρήνα. 

Μπορείτε να µου διακόψετε τον χρόνο µέχρι να τελειώσει η
συνεργασία της κ. Αποστολάκη. Κανένα πρόβληµα, ευγενικά το
λέω. Ένα λεπτό ήταν.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Δεν συνεργαζόµαστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είπα ότι συνεργαζόσαστε. Συνερ-

γαστήκατε. Εντάξει, µην µας λέτε τώρα και τέτοια. Θα τα ακού-
σετε παρακάτω. 

Λέµε, λοιπόν, ότι όταν µιλάτε για ιδεοληπτικές εµµονές της
Νέας Δηµοκρατίας, καλά, σοβαρολογείτε; Ποιους δουλεύετε;
Ποιες ιδεοληπτικές απόψεις της Νέας Δηµοκρατίας; Είναι η
στρατηγική του καπιταλισµού στις σύγχρονες συνθήκες που την
εφαρµόσατε όλοι και την εφαρµόζει και η Νέα Δηµοκρατία. Δεν
τολµάτε να το πείτε αυτό. Προσπαθείτε να εµφανιστείτε σαν αν-
τιπολίτευση και δίνετε µάχη στα επιµέρους, στις λεπτοµέρειες
και όχι, όπως είπε και ο σύντροφος ο Κουτσούµπας, στον πυρήνα
όλων αυτών των αλλαγών για το πού στοχεύουν.

Λέτε για το κοµµατικό κράτος. Θέλει να φτιάξει κοµµατικό κρά-
τος η Νέα Δηµοκρατία. Εµείς δεν αµφισβητούµε ότι µπορεί να
θέλει. Όµως, δεν την ενδιαφέρει το κοµµατικό κράτος, την εν-
διαφέρει ένα κράτος που θα υπηρετεί ακριβώς την πολιτική της. 

Για να πάµε, λοιπόν, στη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η οποία ήρθε πακέτο µε την τρόικα, µε τα µνηµόνια, πρώτο, δεύ-
τερο και τρίτο. Kαι λέω ξανά το τρίτο που το ψήφισαν όλα τα κόµ-
µατα. Το έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ, το ψήφισε το ΠΑΣΟΚ, το ψήφισε η Νέα
Δηµοκρατία και κάτι κόµµατα που εξαφανίστηκαν και το µονα-
δικό κόµµα που το καταψήφισε ήταν το ΚΚΕ. 

Τι έφεραν τα µνηµόνια, λοιπόν; Να κάνουµε έναν λογαριασµό
και να συστηθούµε ξανά εδώ µέσα για να µην ξεχνάει ο κόσµος
και ιδιαίτερα η νεολαία που δεν τα έζησε αυτά.

Πρώτον, έφερε µείωση µισθών και συντάξεων: 40% στους δη-
µοσίους υπαλλήλους και µε υπολογισµούς 40% και στον ιδιωτικό
τοµέα. 

Δεύτερον, έφερε κατάργηση της εθνικής συλλογικής σύµβα-
σης εργασίας. Αυτό που εσείς έχετε ως σηµαία, την ελεύθερη
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διαπραγµάτευση των κοινωνικών εταίρων, το καταργήσατε στην
πράξη µε τον νόµο Βρούτση, δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας, και
µετά έγινε νόµος ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δηµοκρατίας. Το ψηφίσατε όλοι
µετά χορών και τυµπάνων, όπως λέµε. Καθορίζει η Κυβέρνηση,
λοιπόν, τις αυξήσεις και τον κατώτατο µισθό και δεν αφήνει να
γίνει διαπραγµάτευση. Έχουµε γενίκευση ελαστικών σχέσεων
εργασίας. Μη µας πείτε ότι δεν υπάρχει. Κοντεύουν να γίνουν
περισσότερες από τις σταθερές, αν δεν είναι ήδη.

Έγινε ληστεία των αποθεµατικών και ασφαλιστικών ταµείων.
Και εδώ έγινε µια από τις µεγαλύτερες κλοπές στον ιδρώτα και
το αίµα αυτών που έχτισαν τη σύγχρονη Ελλάδα. Και το κάνατε
όλοι µαζί. Αν δεν κάνω λάθος, ο κ. Βενιζέλος ήταν ο αρχιτέκτονας
και οι άλλοι, βέβαια, συµφώνησαν και µε τα δύο τα χέρια. 

Τι από αυτά, αλήθεια, -και ρωτάµε όλους σας- καταργήθηκε;
Είχαµε επτακόσιους µνηµονιακούς νόµους. Πείτε µας πόσους
καταργήσατε. Ο ΣΥΡΙΖΑ, πρώτα από όλα, που πήγε στην Ιθάκη
ο Τσίπρας και ανήγγειλε ότι έφτασε επιτέλους στην Ιθάκη, όπως
ο Οδυσσέας, αλλά ο πρώτος νόµος που έφτιαξε ήταν να µειώσει
τη φορολογία των µερισµάτων από 15% σε 10% και ήρθε η Νέα
Δηµοκρατία και το έκανε 5%.

Τι άλλο, λοιπόν; Παραδείγµατος χάριν, λέτε για τους µισθούς
των δηµοσίων υπαλλήλων και κλαίγεστε.

Τι κλαίγεστε, κύριε Μάντζο, εσείς του ΠΑΣΟΚ; Κλαίγεστε και
εσείς του ΣΥΡΙΖΑ. Τι κλαίγεστε οι υπόλοιποι; Εσείς δεν τους µει-
ώσατε; Δηλαδή, σκοτώνουµε και µετά κλαίµε για το θύµα -ακρι-
βώς αυτή είναι η µεγάλη υποκρισία που δεν µπορεί και δεν
πρέπει να αντέξει ο ελληνικός λαός-, λες και είστε αθώες περι-
στερές του εγκλήµατος. 

Είχαµε µείωση των κοινωνικών δαπανών. Αυτά ήταν η στρατη-
γική των µνηµονίων, δηλαδή οι απαιτήσεις του κεφαλαίου για να
µην πληρώσουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, να µην πληρώσουν την
κρίση και για να µπορέσουν να διασφαλίσουν τα κέρδη τους.
Επαναλαµβάνω ότι είχαµε µείωση κοινωνικών δαπανών στην παι-
δεία, στην υγεία και στις κοινωνικές υποδοµές κ.λπ., που οδήγη-
σαν, βέβαια, στην υποστελέχωση, στην υποβάθµιση, στην
τραγική κατάσταση.

Ζείτε σε άλλους κόσµους. Δεν µιλάω προσωπικά. Να είµαστε
καθαροί. Ζείτε σε άλλους κόσµους. Μεταµφιεστείτε και πηγαί-
νετε σε ένα νοσοκοµείο. Πείτε ότι έχετε κάτι και πηγαίνετε σε ένα
νοσοκοµείο. Πάει ο άλλος να κάνει ορθοσκόπηση -για να µη πω
συγκεκριµένα- και του λένε τον Φλεβάρη και έχει αιµορραγία. Ας
µη µιλήσουµε για χειρουργεία. Δηλαδή, µιλάµε για δολοφονία
κυριολεκτικά των ανθρώπων. 

Και, βέβαια, όλα αυτά ανοίγουν τον δρόµο για τις ιδιωτικοποι-
ήσεις, οι οποίες ιδιωτικοποιήσεις γίνονται άµεσα. Και τώρα απ’ ότι
είδα, ο κ. Χατζηδάκης, η Κυβέρνηση δηλαδή, ετοιµάζει γενικευµέ-
νες. Δεν άφησε τίποτα απούλητο, από τη δηµόσια περιουσία, από
τα αεροδρόµια, από τα πάντα. Χώρια ότι τα προηγούµενα τα έκανε
ο αριστερός ΣΥΡΙΖΑ. Δεκαεπτά αεροδρόµια τα έδωσε στη «FRA-
PORT». Έδωσε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» στη «FRAPORT» και τώρα βγαίνει
στα κεραµίδια και µιλάει για τις ιδιωτικοποιήσεις. Εντάξει τώρα,
υπάρχει και ένα όριο στην ντροπή.

Σας ρωτάω: Όλα αυτά που είπα ισχύουν; Φαντάζοµαι ότι δεν
υπάρχει λογικός άνθρωπος που να µην πει ότι βεβαίως ισχύουν,
υπογράψαµε τα µνηµόνια. Ισχύουν; Ισχύουν. Για να συστηθούµε
ξανά: Ποια υπογραφή έχουν όλα αυτά; Έχουν την υπογραφή
όλων σας πλην ΚΚΕ σήµερα. Έτσι δεν είναι;

Κύριε Υπουργέ, µήπως κάνω λάθος; Δεν ψήφισαν όλα τα κόµ-
µατα λέµε εµείς του ευρωµονόδροµου; Όµως, δεν είναι µόνο του
ευρωµονόδροµου, είναι και της στήριξης του καπιταλισµού. Δεν
ψήφισαν όλα αυτά; Γιατί σήµερα γκρινιάζουν και κλαψουρίζουν;
Γιατί φωνάζουν σήµερα για όλα αυτά; Για να ξεχάσει ο λαός το τι
έχουν κάνει; Ποια Αντιπολίτευση; Πλάκα κάνουµε; Ποια Αντιπολί-
τευση; Εσείς δεν τα ψηφίζατε όλα αυτά; Σήµερα τι προτείνετε; 

Σας είπε ο Γεωργιάδης, που λέει οκτακόσια ψέµατα και µια
αλήθεια, µια αλήθεια: Εγώ, λέει, είµαι µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
και επειδή έχω δέσµευση για τις προσλήψεις «1 προς 1» -ένας
φεύγει, έναν παίρνω- δεν θέλω να φύγω από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Εσείς θα συγκρουστείτε; Αλίµονο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να
κάνω µερικά επιµέρους σχόλια. Έξι και τρία εννιά, πήγα δέκα.
Δεν πειράζει. Δώστε µου δύο λεπτά ακόµα. 

Ταµείο Ανάκαµψης. Είστε όλοι υπέρ. Ζήτω το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, του οποίου το µεγαλύτερο µέρος είναι δάνειο. Μήπως δεν
ξέρετε ότι έχει τριακόσια προαπαιτούµενα; Μήπως δεν ξέρετε -
και προς τιµήν του µόνο ο κ. Τσιάρας το έχει πει ωµά ότι «ναι,
παιδιά, δεν µπορώ να κάνω αλλιώς για τις αλλαγές στη δικαιο-
σύνη…» –τότε ήταν Υπουργός Δικαιοσύνης- «…γιατί όλα αυτά
είναι προαπαιτούµενα από το Ταµείο Ανάκαµψης για µπορέ-
σουµε να πάρουµε δόσεις».

Δεν ξέρετε ότι αυτά που συζητάµε σήµερα και που φέρνει εδώ
η Κυβέρνηση είναι προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης;
Ποιον δουλεύετε; Τον ελληνικό λαό; Όταν σας λέµε ότι έχετε
στρατηγική σύγκλιση και δίνετε τη µάχη για να τη δώσετε, παρε-
ξηγείστε. Και, όµως, έτσι είναι. Δύο στρατηγικές υπάρχουν, µία
όλων σας και µία του ΚΚΕ. 

Τώρα µπαίνω στο συγκεκριµένο, στον ΑΣΕΠ, και ρωτώ, κύριε
Υπουργέ, µε τις αλλαγές, τους εκσυγχρονισµούς που κανένας
δεν µπορεί να έχει αντίρρηση σε αυτά, να είναι πιο σύντοµες δια-
δικασίες κ.λπ., θα αντιµετωπίσετε το πρόβληµα της στελέχωσης
του δηµόσιου τοµέα, ιδιαίτερα στον κοινωνικό τοµέα; Όχι. Τι θα
κάνετε και λέτε για τις ανεξάρτητες; Ποιες ανεξάρτητες αρχές;
Ποιον κοροϊδεύετε; Η αρχή είναι ανεξάρτητη και εφαρµόζει την
πολιτική της εκάστοτε Κυβέρνησης. 

Ναι ή όχι, κυρία Συρεγγέλα, που είστε και Γραµµατέας στη
Νέα Δηµοκρατία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η Κυβέρνηση θα καθορίσει πόσες
προσλήψεις θα γίνονται. Δεν το λέω εχθρικά, το λέω κριτικά, πο-
λιτικά. Η Κυβέρνηση δεν αποφασίζει πόσες προσλήψεις θα γί-
νουν παντού, σε όλους τους τοµείς; Η Κυβέρνηση δεν
αποφασίζει να έχει χιλιάδες κρεµασµένους -κυριολεκτικά κρεµα-
σµένους- επικουρικούς που καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγ-
κες; Η Κυβέρνηση και οι Κυβερνήσεις δεν αποφασίζουν να έχουν
ανθρώπους µε συλλογικές συµβάσεις χρόνου κ.λπ.;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άρα, αυτές οι αλλαγές και οι µεταρ-
ρυθµίσεις -που µπορεί να είναι και σωστές και δεν έχουµε πρό-
βληµα- δεν αντιµετωπίζουν τις αιτίες του προβλήµατος που
υπάρχει, του χάους που υπάρχει είτε στην υγεία είτε στην παι-
δεία είτε αλλού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Διπλασίασα ήδη τον

χρόνο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι και ο Υπουργός σας

ο ανεκδιήγητος που δεν έχει όρια -κυριολεκτικά δεν έχει όρια
στην αντιπαράθεση, δεν ξέρεις πότε λέει ψέµατα και πότε λέει
αλήθεια- τι λέει σήµερα για τις προσλήψεις; Λέει: Δεν µπορώ να
τις κάνω γιατί είµαι υπέρ της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αλλιώς θα
φύγουµε -είπε σε δικιά µας που ήταν σε πάνελ µάλιστα-, ενώ
εµείς δεν θέλουµε να φύγουµε. Έτσι τα παρουσιάζει όλα. Είναι
καλύτερα από πριν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παφίλη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω. Δώστε µου ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Παφίλη,

δεν έχετε άλλο χρόνο. Είπατε δύο λεπτά πριν. Τώρα θέλετε άλλα
δύο λεπτά. Δεν γίνεται. Κοιτάξτε την ώρα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να κλείσω. Τελείωσα. Είπα να µιλήσω
έξι λεπτά, αλλά δεν γίνεται, παρασύροµαι.

Λέω, λοιπόν, ότι δεν αντιµετωπίζεται το πρόβληµα της υποστε-
λέχωσης. Εντάξει, τεχνικά πράγµατα είναι, αλλά το θέµα είναι
πολιτικό γενικότερο. Και εµείς είµαστε ριζικά αντίθετοι.
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Και το δεύτερο. Ακούστε, ως προς την αξιολόγηση όπως την
κάνετε και µε τα κριτήρια που την κάνετε, καθώς και µε τα µπό-
νους και όλα τα υπόλοιπα, να ξέρετε ότι σε αυτό που πάτε να πε-
τύχετε, δηλαδή να διασπάσετε τους εργαζόµενους, να τους
κάνετε να υποκύψουν, θα την πατήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα βρείτε τον µπελά σας και στους
αγώνες που γίνονται και θα γίνουν, όπως είναι γνωστό το ΚΚΕ.
είναι µπροστά. Η αντιπολίτευση δεν γίνεται στα έδρανα. Γίνεται
στον δρόµο. Στα έδρανα παίζετε µε τις λεπτοµέρειες. Στον
δρόµο παλεύει ο εργαζόµενος, µπορεί µερικά να τα σταµατήσει,
µέχρι να βάλει δρόµο ανατροπής, γιατί πλέον έφτασε ο κόµπος
στο χτένι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παφίλη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία -Ελένη Αποστολάκη, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Καββαδάς, ο κ. Κατσαφάδος,
ο Μαρκογιαννάκης, η κ. Διγενή και η κ. Αντωνίου.

Κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου που αφορά το ΑΣΕΠ, το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής
δηµοσίων υπαλλήλων και τη βελτίωση της λειτουργίας του. Άρα
θα έπρεπε να συζητάµε ένα νοµοσχέδιο µε µεταρρυθµιστικό πε-
ριεχόµενο, καθώς η λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης είναι δο-
µικός παράγοντας του στρατηγικού ρόλου του κράτους για την
εξυπηρέτηση του πολίτη, την αναπτυξιακή πορεία της χώρας και
της εθνικής µας οικονοµίας.

Είναι, όµως, δυστυχώς για µία ακόµη φορά µία συζήτηση που
αφορά τακτοποιήσεις και διακανονισµούς, µια συζήτηση που επι-
κυρώνει ότι το περιβόητο τελικά επιτελικό κράτος δεν είναι µόνο
ευφηµισµός. Είναι µια παραχάραξη της οδυνηρής για την κοινω-
νία και για την πατρίδα µας πραγµατικότητας. Γιατί σε πείσµα
της ρητορικής του Πρωθυπουργού η Νέα Δηµοκρατία παραµένει
µία βαθιά αντιµεταρρυθµιστική δύναµη, µία δύναµη οπισθοδρό-
µησης, πελατειασµού και διευθετήσεων.

Διέτρεξα τα πρακτικά της συζήτησης του ιδρυτικού νόµου του
ΑΣΕΠ το µακρινό 1994, όταν εισηγητής Υπουργός ήταν ένας επι-
φανής πολιτικός άνδρας της παράταξής µας, ο Αναστάσης Πεπο-
νής. Είµαι βέβαιη ότι αν οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας
διαβάσουν τα πρακτικά, στα οποία αποτυπώνεται η δριµύτητα της
πολεµικής, η στρεψοδικία των επιχειρηµάτων και εν τέλει η πανη-
γυρική καταψήφιση της ίδρυσης του ΑΣΕΠ, εκτός από δυσφορία,
θα αισθάνονταν και ντροπή για τα επιχειρήµατα που ακούστηκαν
σε αυτή την Αίθουσα από την παράταξή τους. Της αµετανόητης
παράταξής τους, που ενώ οµνύει στις µεταρρυθµίσεις και στην
ανάγκη ενίσχυσης του ΑΣΕΠ, που ενώ οµνύει στην ανάγκη της εύ-
ρυθµης λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης και της ορθολογικής
διαχείρισης των αναγκών του δηµοσίου, στην πράξη µε τις πολιτι-
κές και τις νοµοθετικές της πρωτοβουλίες κάνει ό,τι µπορεί για να
συντηρήσει µια διοίκηση ανεπαρκή, µια διοίκηση ηµετέρων, µια
διοίκηση χωρίς κανόνες και λογοδοσία. Και εξηγούµαι.

Το 2021 η Κυβέρνηση προσπάθησε δήθεν…
Τώρα, επειδή µου έκανε παρατήρηση πριν ο κ. Παφίλης, τον

περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε… 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι περιµένετε; 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Να τελειώσετε για να συνεχίσω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να µας πείτε για τα µνηµόνια πρώτα…
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Σήµερα θα σας πω για τον ΑΣΕΠ. Για

τα µνηµόνια θα σας πω άλλη µέρα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Που σώσατε την Ελλάδα…
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Θα τους σώσετε εσείς.
Το 2021 η Κυβέρνηση προσπάθησε δήθεν να εκσυγχρονίσει

το ΑΣΕΠ ψηφίζοντας τον ν.4765. Προφανώς απέτυχε. Οµολογία
της αποτυχίας της δεν είναι µόνο το σηµερινό σχέδιο νόµου,
είναι το γεγονός ότι µέσα σε τρία χρόνια η Κυβέρνηση έχει προ-
χωρήσει σε τριάντα µία αλλαγές αυτού του νόµου και σήµερα ει-
σηγείται έναν νέο νόµο για να λύσει τα ζητήµατα, τα οποία
υποτίθεται ότι θα έλυνε ο ν.4765/21.

Εν τω µεταξύ, στις 12 Ιουνίου ο Πρωθυπουργός δήλωνε: «Το
ΑΣΕΠ δεν λειτουργεί. Οι ρυθµοί του είναι απογοητευτικοί». Μα,
κύριε Υπουργέ, ποιος κυβερνά αυτή τη χώρα; Ποιος είναι ο Πρό-
εδρος της Κυβέρνησης; Αν είναι οι ρυθµοί του απογοητευτικοί
και δεν λειτουργεί, δεν έχει ευθύνη ο ίδιος και η Κυβέρνησή του
που κυβερνούν πέντε χρόνια;

Το σχέδιο νόµου έρχεται σύµφωνα µε την Κυβέρνηση να λύσει
το πρόβληµα των καθυστερήσεων στο ΑΣΕΠ. Με το άρθρο 10,
για παράδειγµα, µειώνετε µία προθεσµία από είκοσι ηµέρες σε
δεκαπέντε και µε ένα άλλο άρθρο µειώνετε άλλη προθεσµία από
τριάντα µέρες σε είκοσι. Όλο το κέρδος δηλαδή συµπυκνώνεται
σε µια δεκαπενθήµερη σύντµηση. Αυτή είναι η µεταρρύθµιση.

Εν τω µεταξύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή
υπάρχουν δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι εβδοµήντα πέντε
επιτυχόντες, οι οποίοι από τον Μάρτιο του 2023 περιµένουν τον
διορισµό τους. Αυτοί οι άνθρωποι, κύριε Υπουργέ, έχουν ανάγ-
κες, έχουν οικογένειες. Με τα µέχρι σήµερα δεδοµένα, ενάµισι
έτος µετά τη σύνταξη των πινάκων επιτυχόντων κρίνονται διορι-
στέοι µόλις το ένα τρίτο. Πάνω από δέκα χιλιάδες παραµένουν
αδιόριστοι παρ’ ότι επιτυχόντες.

Ωστόσο, η δική σας κυβέρνηση το 2022 είχε δεσµευτεί δια του
Πρωθυπουργού για την άµεση πρόσληψη δώδεκα χιλιάδων επι-
τυχόντων από τον γραπτό διαγωνισµό και τώρα αρνείται συστη-
µατικά και επίµονα να προχωρήσει στον διορισµό τους και να
δεσµευτεί για την έκδοση των επόµενων προκηρύξεων µέσω
σαφών χρονοδιαγραµµάτων. Αρνείται να τους απορροφήσει, τη
στιγµή που τα κενά στη δηµόσια διοίκηση είναι τεράστια και ενώ
έχουν εξαγγελθεί είκοσι χιλιάδες προσλήψεις για το 2025.

Μεταρρύθµιση, κύριε Υπουργέ, θα αποτελούσε αν η Κυβέρ-
νηση νοµοθετούσε οι επόµενοι διαγωνισµοί να είναι αποκλειστικά
για συγκεκριµένες θέσεις, να είναι κλαδικοί και όχι να γεµίζουν
δεξαµενές µε πολίτες οµήρους, των οποίων οι ζωές παγιδεύονται
από ένα αναξιόπιστο κράτος. Μεταρρύθµιση θα αποτελούσε να
δοθεί ουσιαστική ανεξαρτησία και αυτονοµία στο ΑΣΕΠ, ώστε να
σχεδιάζει αυτό και όχι ο κάθε Υπουργός πότε θα προκηρυχθούν
και ποιες θέσεις, ποιοι διαγωνισµοί θα γίνουν και µε ποια σειρά.

Από τη στιγµή που υπάρχει ετήσιος προγραµµατισµός προσ-
λήψεων θα πρέπει το ΑΣΕΠ, υπηρετώντας την ιδρυτική του απο-
στολή, αυτή που καταψηφίσατε, να αφεθεί ελεύθερο και
ανεξάρτητο να οργανώνει τη δουλειά του, τη στελέχωση και λει-
τουργία της κρατικής µηχανής έξω από τους µικροκοµµατικούς,
πελατειακούς και εκλογικούς υπολογισµούς που σήµερα οργιά-
ζουν. 

Ας µιλήσουµε τώρα για το νέο σύστηµα ανταµοιβής των δη-
µοσίων υπαλλήλων, που ανατέθηκε σε µια κοινοπραξία, κύριε
Υπουργέ, έναντι αµοιβής ύψους 904.000 ευρώ. Βλέπω τα άρθρα
32 έως 39 του νοµοσχεδίου να αναφέρονται σε σύστηµα κινή-
τρων και να καταλήγουν στο άρθρο 37 σε σύσταση επιτροπής
κινήτρων και ανταµοιβών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν θα πάρω πάνω από µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό είναι το πόνηµα για το οποίο πληρώσαµε 1.000.000, κύριε

Υπουργέ; Αν δεν είναι αυτό, θα παρουσιάσετε το παραδοτέο
στην Εθνική Αντιπροσωπεία για το 1.000.000 που πληρώσαµε;
Θα παρουσιάσετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία στοιχεία ποσοτικά
και στοιχεία λογοδοσίας για τον ν.4940/22, νόµο που εσείς ψη-
φίσατε επίσης για τα κίνητρα;

Τα µπόνους που προβλέπετε αφορούν και ορθώς όσους έχουν
συµµετάσχει στην αξιολόγηση, αλλά σε ποια αξιολόγηση και από
ποιους; Από τους κατ’ ανάθεση προϊσταµένους, αφού σκοπίµως
δεν προχωράτε σε κρίσεις; Στο Υπουργείο Εσωτερικών δεν
υπάρχει ούτε ένας τµηµατάρχης που να έχει προηγηθεί κρίση.
Δεν µπορείτε να ελέγξετε τα συµβούλια και προχωράτε µε ανα-
θέσεις, εδραιώνοντας την αναξιοκρατία και τον καθεστωτισµό.

Η δηµόσια διοίκηση χρειάζεται καλά εκπαιδευµένο προσωπικό
µε κίνητρα, αξιολόγηση, κινητικότητα και επιµόρφωση. Εσείς από
το 2019 επιλέγετε τη ραγδαία αύξηση των συµβασιούχων, δηµι-
ουργώντας στρατό υπαλλήλων –οµήρων, αλλά και στρατό οµή-
ρων που είναι επιτυχόντες αλλά µηδέποτε διορισθέντες,
δηµιουργώντας άλλη µια εστία brain drain για τη χώρα. Έχετε
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αποτύχει να κάνετε ελκυστικό δηµόσιο, µε αξιοπρεπείς µισθούς,
διαφάνεια, αξιοκρατία και ορθολογισµό.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο -και κλείνω- είναι ακόµα ένα δείγµα
προχειρότητας και διευθετήσεων, µε ανέγγιχτο το υπόβαθρο της
στασιµότητας, του ανορθολογισµού, των αδιαφανών αναθέ-
σεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και όπως το 1994 καταψηφίζατε την αξιοκρατία και τη διαφά-

νεια, έτσι και σήµερα τριάντα χρόνια µετά παραµένετε αµετα-
νόητα µια δύναµη συντήρησης και οπισθοδρόµησης για τη χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αποστολάκη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Αθανάσιος Καββαδάς.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην

Ολοµέλεια της Βουλής έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση ένα
σηµαντικό νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο να βελτιώσει την απο-
δοτικότητα του δηµόσιου τοµέα µε την επιτάχυνση των διαδικα-
σιών του ΑΣΕΠ, µε βελτιωτικές διατάξεις για τις προσλήψεις στο
δηµόσιο, αλλά και µε την παροχή κινήτρων στους υπαλλήλους
για την επίτευξη στόχων.

Σε ό,τι αφορά το ΑΣΕΠ, η υποβολή δικαιολογητικών θα γίνεται
πλέον ηλεκτρονικά, άρα ταχύτερα. Για παράδειγµα, το πτυχίο θα
υποβάλλεται µέσα από ηλεκτρονικό µητρώο για τα πτυχία, η ερ-
γασιακή εµπειρία µέσα από τα συστήµατα του ΕΦΚΑ και ούτω
καθεξής. Επιπλέον, προβλέπεται ένα λογισµικό που θα σπάει τις
ισοβαθµίες. Σήµερα οι ισοβαθµίες επιλύονται µε χρονοβόρες
κληρώσεις. Τώρα θα υπάρχει και αυτό το λογισµικό που πι-
στεύουµε ότι θα δίνει ταχύτερα αποτελέσµατα.

Ένα άλλο σηµείο της διαδικασίας του ΑΣΕΠ που προκαλεί κα-
θυστερήσεις είναι το τελικό στάδιο, αυτό των διορισµών. Υπάρ-
χουν συχνά περιπτώσεις υποψηφίων που δεν αποδέχονται τον
διορισµό τους και πρέπει να γίνει αναπλήρωση. Όλη αυτή η δια-
δικασία είναι χρονοβόρα. Γι’ αυτό στο νοµοσχέδιο προβλέπεται,
µεταξύ άλλων: Πρώτον, όσοι διορίζονται θα πρέπει µέσα σε δε-
καπέντε ηµέρες από τη δηµοσίευση του ονόµατός τους στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως να δηλώσουν σε ειδική πλατφόρµα
την αποδοχή ή όχι του διορισµού τους. Αν κάποιος δεν αποδέ-
χεται τον διορισµό του, το ΑΣΕΠ θα προχωρά άµεσα στην ανα-
πλήρωσή του.

Δεύτερον, κάθε φορέας θα καλεί τους επιτυχόντες να καταθέ-
σουν τα δικαιολογητικά τους µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες από την
αποδοχή του διορισµού τους αντί των είκοσι που ίσχυε µέχρι σή-
µερα.

Τρίτον, ο διορισµός θα πραγµατοποιείται µέσα σε είκοσι ηµέ-
ρες από τη λήξη της προθεσµίας υποβολής των δικαιολογητικών
αντί για τριάντα που ίσχυε.

Τέταρτον, καθιερώνεται για πρώτη φορά ποινή αποκλεισµού
για τρία χρόνια από διαγωνισµούς του δηµοσίου για όσους διο-
ρίζονται, αλλά δεν αποδέχονται τη θέση τους, κάτι που συνέβαινε
συχνά σε ορεινές και νησιωτικές περιοχές. Και γι’ αυτούς που
λένε ότι αυτό είναι ένα άδικο µέτρο, θέλω να επισηµάνω ότι τις
θέσεις τις διαλέγουν οι ίδιοι οι υποψήφιοι. Δεν τους επιβάλλει
κανείς τι θα δηλώσουν. Βεβαίως πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι
οι καθυστερήσεις στην όλη διαδικασία δηµιουργούν κάποιες
φορές έναν φαύλο κύκλο. Μπορεί σε έναν και ενάµιση χρόνο
µέχρι τον διορισµό οι συνθήκες στη ζωή του υποψηφίου να έχουν
αλλάξει. Γι’ αυτό πρέπει να δούµε τις παρεµβάσεις ως ένα ενιαίο
σύνολο ωφέλιµο για όλους, και για τους δηµόσιους φορείς και
για τους υποψήφιους. Δεν γίνεται ακόµα και τώρα που µιλάµε να
διορίζονται νοσηλευτές από την προκήρυξη του 2022. Και αυτό
δεν είναι το µόνο παράδειγµα. Πρόκειται για ένα χρόνιο πρό-
βληµα.

Ειδικά σε νευραλγικούς τοµείς, όπως είναι η παιδεία και η

υγεία, ένα ευέλικτο και γρήγορο σύστηµα διορισµών µέσω ΑΣΕΠ
είναι απολύτως απαραίτητο και το νοµοσχέδιο που συζητούµε
είναι ένα σηµαντικό βήµα προς αυτή την κατεύθυνση.

Ένα ακόµη σηµείο στο οποίο θέλω να σταθώ είναι η ενίσχυση
της µοριοδότησης της εντοπιότητας. Με βάση µια σειρά από κρι-
τήρια πληθυσµιακά, οικονοµικά και κοινωνικά, επτά στους δέκα
δήµους θα έχουν αυξηµένη µοριοδότηση. Ειδικά στους µόνιµους
κατοίκους των νησιωτικών δήµων, πλην του Δήµου Χαλκιδέων,
θα δίδονται επιπλέον σαράντα (40) µόρια. Το ίδιο ισχύει για µι-
κρούς ηπειρωτικούς και ορεινούς δήµους. Για νησιωτικές, λοι-
πόν, περιοχές, όπως είναι η Περιφέρειά µου η Λευκάδα, τα
σαράντα (40) επιπλέον µόρια µπορεί να αποδειχθούν σωτήρια,
καθώς θα συµβάλλουν στην κάλυψη περισσότερων κενών θέ-
σεων σε δήµους και φορείς του δηµοσίου, όπως είναι οι δοµές
υγείας και τα σχολεία.

Ταυτόχρονα, επιδιώκουµε τη µακροπρόθεσµη παραµονή των
υπαλλήλων στις θέσεις τους. Ξέρουµε ότι συχνά οι υποψήφιοι
δηλώνουν µία θέση σε αποµακρυσµένη ή µειονεκτική περιοχή.
Μένουν εκεί το πολύ δύο χρόνια και µετά ζητούν να φύγουν.
Προφανώς ο ντόπιος έχει περισσότερες πιθανότητες να παρα-
µείνει στον τόπο του, γιατί εκεί έχει οικογένεια, σπίτι και δραστη-
ριότητες. Ωστόσο, την παραµονή την επιδιώκουµε και µε τη
θέσπιση διάταξης που λέει ότι όποιος κάνει χρήση της εντοπιό-
τητας, οφείλει να µείνει δέκα χρόνια στον φορέα που διορίστηκε
και άλλα πέντε χρόνια στην περιοχή διορισµού του. Εποµένως
ένα συχνό πρόβληµα στελέχωσης των δηµοσίων υπηρεσιών ελ-
πίζουµε ότι θα επιλυθεί ή τουλάχιστον θα βελτιωθεί µε την επι-
πλέον µοριοδότηση της εντοπιότητας.

Τέλος, µια πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση αυτού του νοµοσχε-
δίου είναι η διεύρυνση του συστήµατος παροχής κινήτρων και
οικονοµικής ανταµοιβής στους δηµοσίους υπαλλήλους. Η ποι-
ότητα κάθε δουλειάς µετριέται µε την επίτευξη συγκεκριµένων
στόχων.

Το πρώτο στάδιο, λοιπόν, σε αυτή τη µεταρρύθµιση είναι η
στοχοθεσία, το τι θέλουµε να κάνουµε ως χώρα, τι θέλουµε να
πετύχουµε για τον πολίτη και την καθηµερινότητά του. Οι στόχοι
καθορίζονται πρωτογενώς σε επίπεδο Κυβέρνησης και Υπουρ-
γών µε το Ενοποιηµένο Σχέδιο Κυβερνητικής Πολιτικής. Οι στό-
χοι, τα χρονοδιαγράµµατα και οι οργανικές µονάδες που
συµµετέχουν καταγράφονται σε ένα πληροφοριακό σύστηµα,
όπου επιπλέον καταγράφεται η αξιολόγηση των αποτελεσµάτων
και η ανταµοιβή του φορέα που πέτυχε τους στόχους του.

Το σύστηµα κινήτρων µπορεί να εφαρµοστεί σε όλους τους µό-
νιµους υπαλλήλους και υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού
δικαίου αορίστου χρόνου, σε στρατιωτικούς και ένστολους των
σωµάτων ασφαλείας, εφόσον εργάζονται σε φορείς που συµµε-
τέχουν στο ενοποιηµένο σχέδιο κυβερνητικής πολιτικής. Η οικο-
νοµική ανταµοιβή µπορεί να φτάνει έως και 15% επιπλέον του
ετήσιου µισθού, ανάλογα µε τη συµβολή κάθε υπαλλήλου στην
επίτευξη των στόχων που έχουν τεθεί. Θεωρώ ότι η επιβράβευση
των υπαλλήλων για την επίτευξη ευρύτερων στόχων δηµοσίου
συµφέροντος µόνο θετικό αντίκτυπο µπορεί να έχει και στους
υπαλλήλους και στους στόχους και στο δηµόσιο συµφέρον.

Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία του Υπουργείου
Παιδείας για τους φοιτητές από πολύτεκνες και τρίτεκνες οικο-
γένειες. Η τροπολογία κάνει πράξη τις προτάσεις που είχαµε κα-
ταθέσει δεκαεφτά Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ανάµεσά τους αναφέρω ενδεικτικά την κατάργηση των εισο-

δηµατικών κριτηρίων για τις µετεγγραφές φοιτητών από τρίτε-
κνες και πολύτεκνες οικογένειες και την αύξηση κατά τρία (3)
µόρια των αιτήσεων των φοιτητών τρίτεκνων και πολύτεκνων οι-
κογενειών από ενάµισι (1,5) έως δύο (2) µόρια που ισχύει σή-
µερα. Πρόκειται για ευεργετικές διατάξεις και θέλω να
ευχαριστήσω και να συγχαρώ το Υπουργείο Παιδείας, γιατί για
µία ακόµη φορά δείχνει κοινωνικά αντανακλαστικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοθετικό και θεσµικό έργο
τής Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας συνιστά υλοποίηση της
εντολής που µας έδωσαν οι πολίτες. Δεν ανακόπτεται και δεν
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µπορεί να ανασχεθεί, αφού η εντολή αυτή ήταν ισχυρή και ξεκά-
θαρη. Η στήριξή µας είναι δεδοµένη σε ένα ακόµη νοµοσχέδιο
µεταρρυθµίσεων και προόδου, για το οποίο αξίζουν συγχαρητή-
ρια στο Υπουργείο Εσωτερικών, τον Υπουργό κ. Λιβάνιο, το σύ-
νολο της ηγεσίας και τα επιτελεία τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καββαδά.
Και τώρα καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, καταναλώνοντας ελάχιστο
χρόνο σχετικά µε ένα συγκεκριµένο πράγµα από αυτά τα οποία
είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό το
κάνω όχι για να ξανασυζητήσουµε γύρω από την πολιτική την
οποία ασκεί η Κυβέρνηση για τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής,
αλλά γιατί δεν γίνεται να ακούγονται τέτοιες ανακρίβειες µέσα
στην Ολοµέλεια.

Είπε ο κύριος συνάδελφος ότι στις 19 Οκτωβρίου έκλεισε η
συµφωνία για να πάρει η Τουρκία είκοσι Eurofighter. Ούτε οι
Τούρκοι δεν τα λένε αυτά! Πότε έγινε αυτό, κύριε συνάδελφε;
Ακούσατε τις δηλώσεις του κ. Ερντογάν και του κ. Σόλτς;
Έκλεισε κάποια συµφωνία; Δεν µπορεί…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Εσείς τις ακούσατε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Βεβαίως και τις ακούσαµε,

όπως τις άκουσαν και οι Τούρκοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

γίνεται συζήτηση. Σας παρακαλώ, να απευθύνεστε στο Προ-
εδρείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Δεν µπορεί να ερχόµαστε
σε αυτό εδώ το Βήµα και να λέµε τέτοια πράγµατα. Έλεος! Ειλι-
κρινά, έλεος! Καταλαβαίνω την αντιπολιτευτική τακτική, την
οποία θέλετε να ασκήσετε και γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Προφανώς
ανατριχιάζετε όταν µιλάµε για µεταρρυθµίσεις. Όταν µιλάµε για
εξορθολογισµό του δηµοσίου, προφανώς και δεν είναι µέσα στις
προτεραιότητές σας. Όµως, για τα εθνικά θέµατα απαιτείται µε-
γαλύτερη σοβαρότητα.

Δεν υπάρχει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµία
συµφωνία µεταξύ Γερµανίας, Αγγλίας, Ισπανίας και Τουρκίας,
για να πάρουν οι Τούρκοι Eurofighter για την Πολεµική τους Αε-
ροπορία!

Ας έρθω, όµως, τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε. Δεν
θα µιλήσω για τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα µιλήσω για το ΠΑΣΟΚ.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλά τα µαθήµατα ιστο-
ρίας που από το πρωί προσπαθείτε να µας πείτε. Από την αρχή
της σηµερινής συνεδρίασης µε τον κ. Χρηστίδη, τον εισηγητή από
πλευράς του ΠΑΣΟΚ, που το 80% της τοποθέτησής του για το νο-
µοσχέδιο είχε να κάνει µε την ιστορική αναδροµή για το 1994 και
τον νόµο Πεπονή για τη δηµιουργία του ΑΣΕΠ, µέχρι και την τε-
λευταία οµιλήτρια του ΠΑΣΟΚ, µας κάνατε µαθήµατα ιστορίας.
Βέβαια, η ιστορία δεν είναι έτσι ακριβώς όπως θέλετε να µας την
παραθέσετε σήµερα, γιατί είναι γεγονός ότι το 1994 ο Αναστάσιος
Πεπονής ήταν αυτός ο οποίος δηµιούργησε το ΑΣΕΠ.

Είναι επίσης γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Νέα
Δηµοκρατία τότε δεν ψήφισε το ΑΣΕΠ για έναν πολύ απλό λόγο.
Διότι πρέπει να κάτσουµε και να δούµε τα τότε δεδοµένα, όχι τα
σηµερινά. Ποιος πίστευε ότι το ΠΑΣΟΚ θα µπορούσε να κάνει
κάτι το οποίο θα ήταν αντικειµενικό και αξιοκρατικό; Δεν µας εί-
χατε συνηθίσει σε κάτι τέτοιο. Αντιθέτως, το µόνο στο οποίο µας
είχατε συνηθίσει ήταν να διορίζετε αφειδώς στον δηµόσιο τοµέα.
Διότι άκουσα και µια άλλη ακόµα µεγάλη ανακρίβεια την οποία
είπατε, ότι την περίοδο του Κώστα Καραµανλή από το 2004 µέχρι
το 2009 διορίστηκαν, λέει, πάνω από οκτακόσιες χιλιάδες δηµό-
σιοι υπάλληλοι! Πώς µπορούµε να τα λέµε αυτά; Πάνω από οκτα-
κόσιες χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι; Μα, είναι δυνατόν να τα
λέµε αυτά;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Μα, είναι στοιχεία αυτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μα, είναι δυνατόν να τα
λέµε αυτά σε µια χώρα εννιάµισι εκατοµµυρίων κατοίκων; 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Να δείτε τα στοιχεία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μα, πώς µπορείτε να τα

λέτε αυτά; Είναι παντελώς ανακριβή.
Ξέρετε τι είχαµε συνηθίσει το 1981-1989; Κι εγώ δεν ήθελα να

µιλήσω για το παρελθόν, είναι πραγµατικά αµαρτία, γι’ αυτό σας
λέω ότι µας κάνατε µαθήµατα ιστορίας. Το 2024, τριάντα χρόνια
µετά, έρχεστε να µας πείτε ότι το 1994 ο Πεπονής έκανε το
ΑΣΕΠ. Βεβαίως. Η Νέα Δηµοκρατία δεν το ψήφισε ποτέ για έναν
κύριο λόγο. Δεν είχε καµµία εµπιστοσύνη στην πολιτική την οποία
ακολουθούσε το ΠΑΣΟΚ. Δεν µας είχατε δώσει άλλα δείγµατα.
Την κάρτα της κλαδικής έπρεπε να είχαν για να διοριστούν στο
δηµόσιο. Αφειδώς έµπαιναν. Δεν ήξεραν τι να τους κάνουν.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Πριν το 1981 πώς γινόταν, κύριε Κα-
τσαφάδο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εσείς ζητούσατε πιστοποιητικό κοι-
νωνικών φρονηµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ. Αν θέλετε, µπορείτε να πάρετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Προς επίρρωσιν αυτών που
λέω, ο ίδιος ο κ. Πεπονής, ο αρχιτέκτονας του συγκεκριµένου
νόµου, παραιτήθηκε γιατί του ξήλωναν τον νόµο! Ποιοι; Η Κυβέρ-
νησή του η ίδια! 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
είπα να απευθύνεστε στο Προεδρείο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ο κ. Πεπονής παραιτήθηκε
καταγγέλλοντας –και µπορείτε να ανατρέξετε στα αρχεία της
εποχής- ότι του ξήλωναν τον νόµο, του ξήλωναν τις διατάξεις του
ΑΣΕΠ και γι’ αυτόν τον λόγο παραιτήθηκε! Δεν παραιτήθηκε από
τη Νέα Δηµοκρατία. Ο ίδιος παραιτήθηκε γι’ αυτόν τον λόγο.

Όµως, να συζητήσουµε τι κάνουµε τριάντα χρόνια µετά; Εµείς
λέµε ότι είναι µια µεταρρύθµιση. Γιατί είναι µια µεταρρύθµιση;
Διότι τα προβληµατικά στοιχεία τα οποία έχει ο ΑΣΕΠ σήµερα,
ερχόµαστε µε έναν νόµο να τα διορθώσουµε. Θα είναι µεγάλη
µεταρρύθµιση; Θα είναι ουσιαστική µεταρρύθµιση; Θα το δείξει
ο χρόνος. Εµείς θεωρούµε ότι µε αυτά τα άρθρα και µε αυτές
τις διατάξεις που φέρνουµε ερχόµαστε να βελτιώσουµε τη λει-
τουργία του ΑΣΕΠ. Υπάρχει κάποιος µέσα σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα που δεν θεωρεί ότι πρέπει να υπάρξουν τροποποιήσεις
σε ό,τι έχει να κάνει µε τη λειτουργία του ΑΣΕΠ, χωρίς σε καµµία
περίπτωση να παρέµβουµε σε ό,τι έχει να κάνει µε την αδιαβλη-
τότητά του; Υπάρχει κάποιος που δεν θεωρεί ότι ο ΑΣΕΠ λειτουρ-
γεί µε µεγάλες καθυστερήσεις; Ή µήπως λειτουργεί τώρα µε
µεγάλες καθυστερήσεις και δεν λειτουργούσε πάντα; Τώρα, δη-
λαδή, έχουµε διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ που αργούν ένα, δύο,
ακόµα και τρία χρόνια, για να βγάλουν αποτελέσµατα; Πάντοτε
δεν υπήρχαν αυτά τα προβλήµατα; Πρέπει να το διορθώσουµε;
Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να το διορθώσουµε και γι’ αυτόν τον
λόγο προτείνουµε τις συγκεκριµένες διατάξεις. Θα λειτουργή-
σουν καταλυτικά; Θα το δείξει ο χρόνος.

Εσείς τι έρχεστε να προτείνετε και ειρωνεύεστε; Θεωρείτε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν θα έπρεπε να δηµιουργή-
σουµε ένα πλαίσιο µοριοδότησης για όλα τα νησιά µας, για τις
ορεινές περιοχές, για τους µικρούς δήµους; Από το 2020 συζητώ
µε τους Υπουργούς Εσωτερικών αυτής της Κυβέρνησης, της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας,
ότι είναι επιτακτική η ανάγκη να υπάρχει µοριοδότηση. Πολιτευό-
µαστε µε τους δηµάρχους των περιοχών µας. Δεν ακούµε τι µας
λένε; Προκηρύσσονται θέσεις. Ήρθε ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ
στην επιτροπή και είπε ότι πάνω από το 50% αυτών που διορί-
ζονται δεν πηγαίνουν. Και όχι µόνο αυτό, αλλά κάθε χρόνο βγά-
ζουν γύρω στις δύο χιλιάδες αποφάσεις αναπλήρωσης, που και
από αυτούς εξακόσιοι, επτακόσιοι δεν πηγαίνουν. Κι έτσι µένει
µία τεράστια τρύπα σε ό,τι έχει να κάνει µε τη λειτουργία της
κρατικής µηχανής. 

Ποιος πληρώνει το µάρµαρο; Το πληρώνει ο πολίτης µε τις χα-
µηλές υπηρεσίες τις οποίες προσφέρει ο δηµόσιος τοµέας. Ε,
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αυτό ερχόµαστε να εξορθολογίσουµε. Είναι λάθος; Είναι λάθος
ότι θέλουµε να στηρίξουµε την περιφέρεια; Είναι λάθος το ότι
θέλουµε σε αυτό το οξύ πρόβληµα της στεγαστικής κρίσης και
της ακρίβειας να ενισχύσουµε και να αφήσουµε τους νέους αν-
θρώπους να µείνουν στον τόπο τους και να προσφέρουν στον
τόπο τους; Τι κριτική είναι όλη αυτή;

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να κα-
ταλάβω. Κάθοµαι και ακούω ότι θα έχουν, λέει, πέναλτι τρία χρό-
νια. Λειτουργεί; Στους εκπαιδευτικούς το ίδιο δεν γίνεται; Στους
γιατρούς το ίδιο δεν γίνεται; Ήρθατε και είπατε να το καταργή-
σουµε; Γιατί να µη γίνει και στους δηµόσιους υπαλλήλους; Ένας
εκπαιδευτικός ο οποίος κάνει τα χαρτιά του ως αναπληρωτής –
ούτε καν ως µόνιµος- έχει ποινή τρία χρόνια; Ως αναπληρωτής!
Ούτε καν ως µόνιµος! Γιατί να λέµε τέτοια παραµύθια εδώ; Γιατί
το κάνουµε αυτό; Έχει ευθύνη αυτός ο οποίος κάνει τα χαρτιά
του για να προσληφθεί κάπου ή δεν έχει; Το κράτος πρέπει να
έχει έναν µπούσουλα για το πού θα πρέπει να διοχετεύσει δυνά-
µεις και πώς θα πρέπει να παραχθεί το έργο του; Ο καθένας µπο-
ρεί να κάνει ό,τι θέλει;

Άκουσα και το άλλο! Αυτοί οι οποίοι παίρνουν τη µοριοδότηση
µπορεί να πάρουν τη θέση κάποιου ο οποίος έχει µεταπτυχιακά
και διδακτορικά. Καλά, µιλάµε σοβαρά; Αυτός δεν θα κάνει για
θέση ΠΕ; Αυτός ο οποίος έχει διδακτορικό θα κάνει αίτηση για
να προσληφθεί µέσω ΑΣΕΠ σε µια θέση ΔΕ; Αυτό θέλουµε; Δεν
θέλουµε αυτό. Αυτό θέλουµε; Θέλουµε πολίτες οι οποίοι έχουν
διδακτορικά να παίρνουν µέρος σε διαγωνισµούς και να συµµε-
τέχουν και να παίρνουν θέση ΔΕ; Όχι. Απλώς ήταν πάλι αυτό ένα
επιχείρηµα έωλο, το οποίο για λόγους εντυπωσιασµού έπρεπε
να το χρησιµοποιήσουµε!

Άκουσα πάλι ότι δεν είναι δίκαιο να κάθεται δέκα και δεκαπέντε
χρόνια κάποιος ο οποίος έχει πάρει τη µοριοδότηση. Μα, σοβαρά
µιλάµε; Γιατί το κάνουµε τότε; Γιατί το κάνουµε; Είναι δίκαιο τότε
να παίρνει τη µοριοδότηση και να φεύγει έναντι οποιουδήποτε
άλλου;

Ε, οφείλουµε, επιτέλους, να είµαστε σοβαροί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αναφορικά µε αυτή τη µεταρρύθµιση. Και αδικώ τα
υπόλοιπα άρθρα, γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικές οι διατάξεις
οι οποίες αφορούν σε ό,τι έχει να κάνει µε το κοµµάτι της συνυ-
πηρέτησης. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ότι δίνουµε προτεραι-
ότητα σε αυτούς οι οποίοι έχουν µόνιµη αναπηρία 50% και πάνω,
από αυτούς που έχουν προσωρινή αναπηρία. Όλα αυτά είναι
πάρα πολύ σηµαντικές διατάξεις, οι οποίες δείχνουν και το κοι-
νωνικό πρόσηµο το οποίο έχει η Κυβέρνηση, αλλά και το µεταρ-
ρυθµιστικό πρόσηµο που έχει η Κυβέρνηση και την προσπάθειά
της να είναι ακόµα πιο παραγωγικός ο δηµόσιος τοµέας

Άκουσα κάτι και για το πριµ παραγωγικότητας. Δύο µισθοί
είναι σχεδόν. Το πριµ παραγωγικότητας είναι σχεδόν δύο µισθοί
τον χρόνο.

Δεν πρέπει να το κάνουµε; Το ότι το βάζουµε σε συνάρτηση
µε τα κριτήρια και τα κίνητρα, τα οποία έχουµε δώσει, δεν είναι
σηµαντικό; Προφανώς, όπως καταλαβαίνετε, το πριµ παραγωγι-
κότητας δεν το έχουµε δηµιουργήσει για να είναι ένας στόχος
του υπαλλήλου, αλλά για να αποτελέσει ένα εργαλείο, για να
είναι ποιοτικότερο το δηµόσιο. Γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε βάλει
το πριµ παραγωγικότητας.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή µπορεί να
διαφωνούµε για τον βασικό κορµό του νοµοσχεδίου, πιστεύω ότι
δεν θα υπάρχει καµµία αντίρρηση από όλες τις πτέρυγες του Κοι-
νοβουλίου, τουλάχιστον για τις δύο τροπολογίες. Και για τις µε-
τεγγραφές για τους τρίτεκνους και τους πολύτεκνους και τα
Άτοµα µε Αναπηρία. Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα δίκαιο αίτηµα που
όλοι θα πρέπει να το ψηφίσουµε, αλλά φυσικά και για το Safey-
outh, που είναι άλλο ένα όπλο στη φαρέτρα της πολιτείας, γύρω
από τη µάστιγα της εφηβικής παραβατικότητας για την πρόληψη
και την αντιµετώπιση της εφηβικής παραβατικότητας.

Ξέρετε, µεταρρυθµιστές στα λόγια µπορεί να είµαστε πολλοί,
στην πράξη, όµως, κρινόµαστε!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσαφάδο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σήµερα ενώπιόν µας
ένα νοµοσχέδιο, το οποίο περιλαµβάνει µία σειρά από διατάξεις,
γύρω από θέµατα που συζητούνται εδώ και καιρό στις κατ’ ιδίαν
συζητήσεις και στα προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζει η κοινω-
νία και µάλιστα, θεωρούνται κρίσιµα για τη λειτουργία του κρά-
τους µας. Τα πλέον βασικά από αυτά είναι η επιτάχυνση της
στελέχωσης των δηµοσίων υπηρεσιών µε νέες προσλήψεις, η
απόδοση µπόνους στους δηµοσίους υπαλλήλους για την επί-
τευξη στόχων του φορέα τους και η ενίσχυση της εντοπιότητας
µε ειδική επαυξηµένη µοριοδότηση.

Ας τα δούµε ένα προς ένα και ξεκινάω µε τις αλλαγές στις δια-
δικασίες του ΑΣΕΠ. Έως τώρα, φαντάζοµαι πως όλοι µας έχουµε
ακούσει ότι σε πολλές περιπτώσεις αργούν οι διαδικασίες του
ΑΣΕΠ, καθυστερούν οι προσλήψεις και άλλα παρόµοια. Ειδικά,
απ’ όταν η χώρα µας έφυγε από τη µνηµονιακή µέγγενη και οι
προσλήψεις προς αναπλήρωση και ενίσχυση προσωπικού ξεκί-
νησαν και πάλι, τα παράπονα ακούγονται όλο και πιο έντονα.
Προσλήψεις ακούµε, αλλά καθυστερούν να πιάσουν δουλειά µας
λένε οι περισσότεροι και κυρίως, στους δήµους τους οποίους
έχουµε ο καθένας στην περιφερειακή ενότητα που πολιτευόµα-
στε.

Δεν είναι, όµως, το ΑΣΕΠ ο φορέας που ευθύνεται για ό,τι συµ-
βαίνει. Το ΑΣΕΠ δεσµεύεται από τις νοµικές προβλέψεις των
οποίων είναι θεµατοφύλακας από τα µέσα, τα οποία διαθέτει και
έρχεται τώρα, πολύ ορθά, να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα του
Υπουργείου Εσωτερικών και το κάνει, φέρνοντας προς ψήφιση
το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε. Ένα νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι, το οποίο έρχεται να αντιµετωπίσει, πρώτα απ’ όλα, ακρι-
βώς αυτή την παθογένεια και να πετύχει εκείνο που ορίζει ο τίτ-
λος του, την επιτάχυνση των διαδικασιών πρόσληψης, ώστε
επιτέλους οι πολίτες να βλέπουν το κράτος να αντιδρά σε σωστό
χρόνο στις ανάγκες τους και να µη γίνονται µάρτυρες άσκοπων
και τελικά, επιβλαβών καθυστερήσεων.

Όλα αυτά, µόνο ζηµιά έχουν προκαλέσει τόσα χρόνια στην εµ-
πιστοσύνη των πολιτών προς τις αρχές και τους φορείς της πο-
λιτείας µας. Οι καθυστερήσεις που παρατηρούνται στην
ολοκλήρωση των διαδικασιών πρόσληψης και διορισµού δυσκο-
λεύουν την παροχή έργου και εν τέλει υπηρεσιών. Πώς το πετυ-
χαίνουµε, όµως, αυτό µε το µε το παρόν νοµοσχέδιο; Με
στοχευµένες παρεµβάσεις στις χρονικές προθεσµίες και τα στά-
δια, µε τη σύντµηση προθεσµιών, αλλά και µε τη χρήση εργα-
λείων νέων τεχνολογιών. Την ίδια στιγµή, λαµβάνεται ξεχωριστή
µέριµνα, όπως είναι και το σωστό, για την κάλυψη σε προσωπικό
περιοχών της ορεινής και της νησιωτικής χώρας.

Με τις προωθούµενες παρεµβάσεις δίνονται κίνητρα στους
υποψήφιους ευάλωτων περιοχών, για να ενισχυθεί η ανάπτυξη
των τοπικών κοινωνιών και ταυτόχρονα, να καλυφθούν άµεσα οι
κενές θέσεις των δηµοσίων υπηρεσιών. Η ενίσχυση της εντοπιό-
τητας είναι εδώ η κρίσιµη παράµετρος, την οποία και λαµβάνει
υπ’ όψιν το Υπουργείο Εσωτερικών.

Το δεύτερο σηµαντικό µέρος του σχεδίου νόµου είναι η καθιέ-
ρωση µιας σταθερής διαδικασίας για την απόδοση ανταµοιβής
εργασίας, για το µπόνους, δηλαδή, που είναι σε όλους γνωστό
στον ιδιωτικό τοµέα. Επιτέλους, θεσπίζεται ένα Ενιαίο Σύστηµα
Κινήτρων και Ανταµοιβής Δηµοσίων Υπαλλήλων, συνδεδεµένο
µάλιστα, µε το σύστηµα στοχοθεσίας και αξιολόγησης, ώστε να
λειτουργεί συµπληρωµατικά µε αυτό.

Η βασική στόχευση εδώ είναι η αύξηση της παραγωγικότητας
και της αποτελεσµατικότητας της δηµόσιας διοίκησης. Πλάι φυ-
σικά, στην ενίσχυση του εισοδήµατος των δηµοσίων υπαλλήλων.
Η βελτίωση, δηλαδή, των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους
πολίτες και η ποιοτική αναβάθµιση της καθηµερινότητάς τους,
τονώνοντας µεσοπρόθεσµα και το αίσθηµα εµπιστοσύνης προς
το δηµόσιο για το οποίο έκανα και πρωτύτερα λόγο.

Την ίδια στιγµή, πρόκειται για µία σοβαρή ενίσχυση του εισο-
δήµατος των δηµοσίων υπαλλήλων. Το ύψος του σχετικού µπό-
νους µπορεί να φτάσει έως και το 15% του ετήσιου βασικού
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µισθού κάθε υπαλλήλου, ποσοστό σηµαντικά υψηλότερο και από
τις αυξήσεις µισθών που γίνονται κάθε χρόνο.

Γύρω από αυτούς τους κύριους άξονες, τους οποίους ανέ-
λυσα, έχει οργανωθεί βασικά το νοµοσχέδιο. Περιλαµβάνει,
ωστόσο, και ακόµα µερικές διατάξεις που υπογραµµίζω ως ση-
µαντικές. Πρώτον, την πρόβλεψη για άµεση πλήρωση θέσεων
του εγκεκριµένου προγραµµατισµού προσλήψεων των ετών
2022-2023 και 2024-2025 από τους επιτυχόντες της προκήρυξης
2Γ/2022 καθώς και µε την άµεση κάλυψη κενών θέσεων της
ΑΑΔΕ µε επιτυχόντες της προκήρυξης 1Γ/2022.

Δεύτερον, τη ρύθµιση του άρθρου 58, βάσει της οποίας στους
εργαζόµενους στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» δίνεται πλέον
η δυνατότητα να ενταχθούν, µέσω µετάταξης, στον δήµο στον
οποίο ήδη παρέχουν τις υπηρεσίες τους.

Προερχόµενος από τον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης, έχω
πλήρη εικόνα της προσφοράς αυτού του προγράµµατος στις το-
πικές κοινωνίες και συγκεκριµένα, της προσφοράς των ανθρώ-
πων που το στελεχώνουν. Είναι πολύ σηµαντικό το ότι αυτοί οι
άνθρωποι πλέον εντάσσονται στους δήµους στους οποίους υπη-
ρετούν, καθώς έτσι δηµιουργούµε ισχυρές δοµές κοινωνικής πο-
λιτικής µέσα στα όρια της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Σηµαντική είναι ακόµα και η βελτίωση των ρυθµίσεων σχετικά
µε την συνυπηρέτηση δηµοσίων υπαλλήλων για λόγους προστα-
σίας της οικογενειακής ζωής στο πλαίσιο και των γενικότερων
πολιτικών µας για το δηµογραφικό. Στην ίδια θετική λογική κινεί-
ται τέλος και η τροπολογία για τις µετεγγραφές των φοιτητών,
κυρίως µε τη διευκόλυνση των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικο-
γενειών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέδιο που περιλαµ-
βάνει διατάξεις, οι οποίες αποσκοπούν στην ταχύτερη και απο-
τελεσµατικότερη στελέχωση του δηµοσίου τοµέα µέσω της
επιτάχυνσης της διαδικασίας προσλήψεων, στην αύξηση της
αποδοτικότητας των υπαλλήλων του δηµοσίου τοµέα µέσω της
θέσπισης χρηµατικής ανταµοιβής και στην άµεση πλήρωση θέ-
σεων του εγκεκριµένου προγραµµατισµού προσλήψεων, ένα νο-
µοσχέδιο που ρυθµίζει µε θετικό τρόπο τα όσα αφορούν τη
συνέχιση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι», που ενισχύει
την εντοπιότητα µε αυξηµένη µοριοδότηση, που προστατεύει την
ελληνική οικογένεια και ειδικότερα τους τρίτεκνους και τους πο-
λύτεκνους, είναι ένα νοµοσχέδιο που αξίζει τη θετική µας ψήφο!
Την αξίζει, γιατί αλλάζει την Ελλάδα και ειδικά το κράτος προς
το καλύτερο και αυτό είναι εκείνο το οποίο ζητούν και θέλουν οι
πολίτες από εµάς. Υπερψηφίζοντάς το, βελτιώνουµε το κράτος
µας, ενισχύουµε τη σχέση του µε τους πολίτες και διαµορφώ-
νουµε προϋποθέσεις για ακόµα µεγαλύτερη και δικαιότερη ανά-
πτυξη προς όφελος της πολιτείας και της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μαρκογιαννάκη. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασηµίνα Διγενή, Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ας ξεκινήσουµε από το ότι η µόνιµη και σταθερή δουλειά δεν

είναι ούτε προνόµιο για λίγους ούτε έπαθλο για τυχερούς, είναι
ανάγκη και δικαίωµα για όλους. Το έχουµε επαναλάβει πολλές
φορές ότι οποιαδήποτε συζήτηση για τη στελέχωση των υπηρε-
σιών είναι αναγκαστικά µια πολιτική συζήτηση. Η δραµατική έλ-
λειψη προσωπικού που υπάρχει σε κρίσιµες για τον λαό
υπηρεσίες, όπως η υγεία, η παιδεία, οι κοινωνικές υποδοµές, όχι
µόνο είναι αποτέλεσµα της πολιτικής των αστικών κυβερνήσεων,
αλλά και προϋπόθεση για να εφαρµοστεί αυτή η πολιτική.

Για σκεφτείτε λιγάκι, διευκολύνει ή όχι την προώθηση της ιδιω-
τικοποίησης της υγείας η τραγική υποστελέχωση των δηµόσιων
νοσοκοµείων; Θα ήταν ίδια η κατάσταση, αν υπήρχαν στελεχω-
µένες και εξοπλισµένες πρωτοβάθµιες δοµές υγείας, µε έµφαση
στην πρόληψη; Σίγουρα όχι. Γιατί τότε δεν θα υπήρχε επαρκής
πελατεία για τα µεγάλα µονοπώλια που λυµαίνονται σήµερα τον
χώρο της υγείας.

Αντίστοιχα, εάν τα δηµόσια σχολεία κάλυπταν ολόπλευρα τις
µορφωτικές ανάγκες των µαθητών, δεν θα είχαν εκτοξευθεί οι

ιδιωτικές δαπάνες για την εκπαίδευση, που κάνουν τις λαϊκές οι-
κογένειες να ασφυκτιούν.

Το ίδιο συµβαίνει και µε τις αναγκαίες κοινωνικές υπηρεσίες
για τους ανθρώπους µε αναπηρία, όπου πάλι οι οικογένειες πλη-
ρώνουν από την τσέπη τους την ανεπάρκεια και την υποστελέ-
χωση των κρατικών δοµών.

Το νοµοσχέδιο δεν έχει καµµία σχέση µε την αξιοκρατία. Το
αντίθετο, µάλιστα. Τα περί αξιοκρατίας και τα γύρω και εξ ονό-
µατος αυτής είναι άνευ ουσίας, για να ξεγελάσουν τους εργαζό-
µενους. Οι εργοδότες, µε όπλο το αντεργατικό νοµοθετικό
πλαίσιο Χατζηδάκη - Γεωργιάδη και των προκατόχων τους, µε
ρυθµίσεις που αποτελούν προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, τσακίζουν περαιτέρω τα εργασιακά δικαιώµατα.

Στο πλαίσιο αυτό, πυκνώνουν και οι απολύσεις ΑΜΕΑ και χρο-
νίως πασχόντων. Είναι χαρακτηριστικό ότι τη στρατηγική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την αναπηρία µετά το 2020 τη στήριξαν
όλα µαζί τα ελληνικά αστικά κόµµατα του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου. Όλοι τους, πλην ΚΚΕ. Άσυλα ονοµάζουν τις δοµές οι κυ-
βερνώντες, όταν είναι δηµόσια, τα απαξιώνουν και τα συκο-
φαντούν. Όµως, όταν είναι ιδιωτικά, τα ονοµάζουν ευαγή ιδρύ-
µατα της υγιούς επιχειρηµατικότητας.

Οι βαριά ανάπηροι στη χώρα µας υπολογίζονται σε πεντακό-
σιες χιλιάδες. Για ακόµα µία φορά, η διαδικασία έγκρισης προ-
σωπικού βοηθού προβλέπει «κόφτες» και περιορισµούς, αφού οι
ενδιαφερόµενοι θα πρέπει να αξιολογηθούν για άλλη µία φορά
από τις γνωστές επιτροπές, που στόχο έχουν τον περιορισµό των
δικαιούχων, όπως έχει αποδείξει η µέχρι τώρα πείρα.

Το ΚΚΕ µε σχεδόν εκατό ερωτήσεις από το 2022 ανέδειξε και
στη Βουλή τα µεγάλα προβλήµατα των ΑΜΕΑ και διεκδίκησε λύ-
σεις. Υπερασπίστηκε τα κοινωνικά αδιαπραγµάτευτα δικαιώµατά
τους και τις ανάγκες τους. Εµείς καταδικάζουµε την πολιτική του
Καιάδα και την εγκληµατική λογική του κόστους-οφέλους, που
προωθούν η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι κυβερνήσεις της.

Όσο για το άρθρο 3, τι άλλο είναι από µία καλοστηµένη πα-
γίδα; Υπάρχει κάποιος καλοπροαίρετος, κάποιος καλόπιστος,
που µπορεί να πιστέψει ότι αυτό λύνει κάποια προβλήµατα;

Λέτε συνεχώς για αξιοκρατία, δικαιοσύνη και ίση µεταχείριση.
Είναι αποκαλυπτικό στο νοµοσχέδιο το πώς τις καταλαβαίνετε.
Από το σύστηµα ανταµοιβής αποκλείονται ολόκληρες κατηγο-
ρίες εργαζοµένων, όπως οι ελαστικά εργαζόµενοι. Περαιτέρω
διαχωρισµός γίνεται ανάλογα µε τη φύση των καθηκόντων.
Όπως είναι στηµένο το σύστηµα, µε ποιον δείκτη µέτρησης,
άραγε, σκοπεύετε να µετρήσετε την προσφορά κατηγοριών ερ-
γαζοµένων, όπως παραδείγµατος χάριν των εργατών καθαριό-
τητας, των τεχνιτών, των τραπεζοκόµων στα νοσοκοµεία και
άλλων;

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ενισχύει την ταξική επιθετικό-
τητα του κράτους απέναντι στους δηµόσιους υπαλλήλους και
κατ’ επέκταση σε όλους τους εργαζόµενους. Συνεπώς η λεγό-
µενη αξιολόγηση δεν έχει καµµία σχέση µε την ανάγκη επιστη-
µονικής, τεχνικής, επαγγελµατικής στήριξης των δηµοσίων
υπαλλήλων, ώστε οι ίδιοι και οι κρατικές κοινωνικές υπηρεσίες
να γίνουν καλύτερες, να γίνουν σύγχρονες, πιο ποιοτικές στην
παροχή αναβαθµισµένων υπηρεσιών.

Η άµεση σύνδεση της αξιολόγησης µε τη µισθολογική εξέλιξη
και το βαθµό επίτευξης στόχων θα οδηγήσει στη συρρίκνωση µι-
σθών και συντάξεων, στην εξέλιξη των αρεστών που υποτάσσον-
ται στις οδηγίες κυβερνήσεων που υλοποιούν κατευθύνσεις και
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή στις απαιτήσεις του
κεφαλαίου, στην εντατικοποίηση της εργασίας. Διότι, αυτό που
επιδιώκετε είναι εργαζόµενους σιωπηλούς, φοβισµένους, να µη
σηκώνουν κεφάλι και, κυρίως, να µη διεκδικούν. Θέλετε να δια-
µορφώσετε υπαλλήλους ταυτισµένους µε το σύστηµα, µε τους
στόχους και µε όλα αυτά που µέχρι τώρα έχουµε αναλύσει.

Βλέπουµε το κράτος να γίνεται απίστευτα γρήγορο και εξαι-
ρετικά αποτελεσµατικό, όταν πρόκειται να αδειοδοτήσει και να
στηρίξει µια επένδυση, για παράδειγµα, στον τοµέα των ΑΠΕ,
των ανεµογεννητριών. Όµως, όταν στην ίδια ακριβώς περιοχή
καλείται να προστατέψει την περιουσία, ακόµα και τη ζωή των
κατοίκων από µια νεροποντή, αυτό το ίδιο κράτος αποδεικνύεται
εντελώς απρόθυµο και αναποτελεσµατικό.
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Χρειάζεται πραγµατικά πολύ µεγάλο θράσος -και η Κυβέρνηση
το διαθέτει-, για να διαφηµίζει το νέο σύστηµα προσλήψεων και
να µην κάνει ούτε µία µόνιµη πρόσληψη σε όλες εκείνες τις δη-
µόσιες υπηρεσίες που έχουν τα χάλια τους, που είναι υποστελε-
χωµένες και υπολειτουργούν, µε αποτέλεσµα ο κόσµος να
ταλαιπωρείται.

Συνεπώς το πρώτο και το κυριότερο ζήτηµα δεν είναι η τεχνο-
κρατική πτυχή για το πώς θα πραγµατοποιηθούν και θα ολοκλη-
ρωθούν ως διοικητικές διαδικασίες, αλλά µε ποιο κριτήριο και µε
ποιον προσανατολισµό γίνονται.

Το ΚΚΕ, από την πρώτη στιγµή που η Κυβέρνηση έφερε µετά
βαΐων και κλάδων το σύστηµα των µπόνους στον δηµόσιο τοµέα,
επεσήµανε ότι µε την εφαρµογή του συστήµατος κινήτρων και
ανταµοιβής η Κυβέρνηση έρχεται να υλοποιήσει έναν στρατηγικό
στόχο: τη σύνδεση των αποδοχών µε τη στοχοθεσία και την αν-
τιδραστική αξιολόγηση. Υπουργοί και διευθυντές, υποτάσσοντας
τις δηµόσιες υπηρεσίες στην προώθηση της επιχειρηµατικής
δράσης και της κερδοφορίας, χωρίς κανένα αντικειµενικό κριτή-
ριο, θα µπορούν να αποκλείουν υπαλλήλους, να τους διαφορο-
ποιούν, να τους διαχωρίζουν, να αυξάνουν ή να µειώνουν κατά
το δοκούν τις αποδοχές τους. Είναι, λοιπόν, απόλυτα δικαιολο-
γηµένες οι ανησυχίες που εκφράζουν οι εργαζόµενοι του χώρου
ότι οι αρεστοί της Κυβέρνησης ή της εκάστοτε διοίκησης θα
έχουν προνοµιακή µεταχείριση έναντι των υπολοίπων.

Η Κυβέρνηση µε τον ψευδεπίγραφο τίτλο περί εκσυγχρονι-
σµού κ.λπ. επιχειρεί τεχνηέντως να πείσει τους εργαζόµενους ότι
θα εδραιώσει µε αυτόν τον τρόπο τη διαφάνεια, την αξιοκρατία
και την αντικειµενικότητα στο σύστηµα προσλήψεων, ενώ στην
ουσία αυτό που κάνει είναι να θολώνει το ταξικό του πρόσηµο.

Εάν, λοιπόν, η Κυβέρνηση θέλει να µειώσει το πραγµατικά µε-
γάλο διοικητικό βάρος που συνεπάγονται οι συνεχείς προσλή-
ψεις αναλώσιµου προσωπικού και στη συνέχεια η λήξη των
συµβάσεων εργασίας του, δεν έχει παρά να εισακούσει το αίτηµα
των εργαζοµένων, που πολλές φορές το έχει φέρει στη Βουλή
και το ΚΚΕ, για µονιµοποίηση όλων των συνταξιούχων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, να υπενθυµίσω ότι καταθέσαµε και χθες τροπο-
λογία-προσθήκη σε αυτό το σχέδιο νόµου µε θέµα «Επαναφορά
και καταβολή του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
και σύνταξης στους εργαζόµενους και στους συνταξιούχους»,
διότι µε τα µνηµόνια ξέρετε πολύ καλά ότι όλα αυτά καταργήθη-
καν. Το ΚΚΕ, για την ανακούφισή τους, επανακαταθέτει αυτή την
τροπολογία για επαναφορά του επιδόµατος Χριστουγέννων και
Πάσχα και του επιδόµατος αδείας, δηλαδή του δέκατου τρίτου
και δέκατου τέταρτου µισθού για τους εργαζόµενους και της δέ-
κατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης για τους συνταξι-
ούχους, κάτι για το οποίο οι υπόλοιποι εδώ µέσα τσιµουδιά! 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Διγενή.
Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Αντωνίου, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσουν η κ. Παρασκευή Χαραλαµ-
πογιάννη, Υφυπουργός Εσωτερικών και µετά ο κ. Θεοφάνης
Παπάς.

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ένα βασικό και, δυστυχώς, παγιωµένο επί χρόνια ζήτηµα,
που απασχολεί πολλές φορές και ταλαιπωρεί τους Έλληνες πο-
λίτες, είναι η λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. Εάν είχαµε τη
δυνατότητα αυτή τη στιγµή να απευθύνουµε ερώτηµα στους
συµπολίτες µας, να µας µεταφέρουν την εµπειρία τους από τη
λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης, οι περισσότεροι και οι πε-
ρισσότερες θα απαντούσαν ότι η λειτουργία αυτή είναι δυσχε-
ρής, χαρακτηρίζεται από κωλύµατα και παθογένειες ετών, που
επηρεάζουν τόσο την καθηµερινότητά τους ως µέλη της ευνο-
µούµενης πολιτείας, όσο και τη λειτουργία του κράτους γενικό-
τερα και κατά συνέπεια, τη σχέση των πολιτών µε αυτό. Με δυο
λόγια θα µας απαντούσαν: Το δηµόσιο στην Ελλάδα είναι προ-
βληµατικό.

Όµως, το παρόν νοµοσχέδιο -και σας το λέω από την πολυετή
εµπειρία µου στο δηµόσιο- έρχεται να αντιµετωπίσει αυτό το
θέµα και για αυτόν ακριβώς τον λόγο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό,
γιατί αφορά µεγάλο µέρος του στη λειτουργία της δηµόσιας δι-
οίκησης και ιδίως στον τρόπο στελέχωσής της. Πώς; Ρυθµίζον-
τας ουσιαστικά ζητήµατα στον τρόπο στελέχωσης του δηµοσίου.
Έχουµε την επιτάχυνση των προσλήψεων στο δηµόσιο µε χρήση
ψηφιακής τεχνολογίας αλλά και σηµαντικές συντµήσεις προθε-
σµιών. Εισάγεται, επίσης, η ποινή αποκλεισµού για µια τριετία
για εκείνους που δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία, ενώ έχουν διατε-
θεί για διορισµό.

Ποιο είναι το πραγµατικό πρόβληµα σήµερα; Το πραγµατικό
πρόβληµα σήµερα είναι ότι οι διαγωνισµοί στο ΑΣΕΠ καθυστε-
ρούν. Κάνουν δύο, τρία, πολλές φορές και παραπάνω χρόνια να
ολοκληρωθούν, µε αποτέλεσµα οι θέσεις στο δηµόσιο να παρα-
µένουν κενές, αλλά την ίδια στιγµή και οι υποψήφιοι να αναµέ-
νουν επί πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα την πρόσληψή
τους.

Έρχεται, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο να κάνει σηµειακές
τροποποιήσεις σε όλα τα στάδια της διαγωνιστικής διαδικασίας.
Με το παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν τη
σύντµηση προθεσµιών, όπως σας είπα, στις διαδικασίες προσ-
λήψεων στο δηµόσιο από το στάδιο της προκήρυξης έως την
ανάληψη υπηρεσίας. 

Επίσης θεσµοθετείται ένα ολοκληρωµένο και πάγιο σύστηµα
κινήτρων και ανταµοιβής και δηµιουργείται για πρώτη φορά ένα
ολοκληρωµένο πληροφορικό σύστηµα διαχείρισης ανθρώπινου
δυναµικού στο δηµόσιο, που ανοίγει την πόρτα στον εξορθολο-
γισµό του.

Ως Βουλευτής µιας ακριτικής περιοχής, µιας γωνιάς στη βο-
ρειοδυτική άκρη του χάρτη της Ελλάδας, εκπροσωπώντας τους
συµπολίτες µου που µε τίµησαν µε την ψήφο τους, θα ήθελα ιδι-
αίτερα να σταθώ στο θέµα της ενίσχυσης της µοριοδότησης
βάσει του κριτηρίου της εντοπιότητας. Ακούστηκε από πολλούς
συναδέλφους, αλλά οφείλω να το πω. Θα ήθελα να ευχαριστήσω
και εγώ µε τη σειρά µου και τον Υπουργό, τον κ. Λιβάνιο, και την
Υφυπουργό, την κ. Χαραλαµπογιάννη, γιατί υπάρχει ειδική µέρι-
µνα µοριοδότησης της δυτικής Μακεδονίας λόγω της δίκαιης
αναπτυξιακής µετάβασης, αλλά και λόγω της ορεινότητας. Αυτό
για την ιδιαίτερη πατρίδα µου, την Καστοριά, έχει βαρύνουσα ση-
µασία, γιατί δηµιουργεί τις προϋποθέσεις και δίνει κίνητρα στις
νέες και στους νέους να παραµείνουν στον τόπο τους και να συµ-
βάλουν ουσιαστικά στην αναπτυξιακή του πορεία και τον βηµα-
τισµό του στο µέλλον. Έτσι, το παρόν νοµοσχέδιο µε την
πρόβλεψη της µοριοδότησης εντοπιότητας ενισχύει ακόµα πε-
ρισσότερο τις περιοχές που πλήττονται από τη µετάβαση, µε-
ταξύ των οποίων η Καστοριά και όλες οι ακριτικές περιοχές.

Επίσης ως Πρόεδρος της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότη-
τας, Νεολαίας, Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και της Υποεπιτρο-
πής για θέµατα ατόµων µε αναπηρία, θα ήθελα να σταθώ σε ένα
δεύτερο σηµείο, αυτό της επιτάχυνσης καθορισµού των προβλε-
ποµένων θέσεων από κάθε φορέα για τα άτοµα αυτά, την κάλυψη
των θέσεων και τη γρήγορη τοποθέτησή τους, καθώς και την
πρόταξη εκείνων των υποψηφίων που έχουν επ’ αορίστω πιστο-
ποιηµένη αναπηρία τουλάχιστον 50%.

Είναι υποχρέωσή µας, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι υποχρέωση
µιας ευνοµούµενης πολιτείας η συµπερίληψη σε µια κοινωνία µε
ίσα δικαιώµατα για όλα τα µέλη της.

Επιπροσθέτως δεν µπορώ παρά να σταθώ στη διάταξη που
αφορά την πλήρωση των θέσεων που έχουν εγκριθεί βάσει του
ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων για τα έτη 2024 και 2025
και του γραπτού διαγωνισµού, για τη µέριµνα που λαµβάνεται
για τους επιτυχόντες στην ΑΑΔΕ.

Κορωνίδα, όµως, του παρόντος νοµοσχεδίου αποτελεί η εισα-
γωγή ενός ολοκληρωµένου και πάγιου συστήµατος κινήτρων και
ανταµοιβής του ανθρώπινου δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης
µε στόχο, πρώτον, την ενίσχυση της παραγωγικότητας και της
αποδοτικότητας των δηµοσίων υπαλλήλων, δεύτερον, την ταχύ-
τερη και αποτελεσµατική εφαρµογή µεταρρυθµίσεων, τρίτον την
επιβράβευση των δηµοσίων υπαλλήλων που συµβάλλουν στην
επίτευξη αυτών των στόχων, τέταρτον, τη βελτίωση της λειτουρ-
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γίας του κράτους µε σεβασµό και στήριξη στους συµπολίτες
µας. Επιτέλους σταδιακά κάποια στελέχη της δηµόσιας διοίκη-
σης θα ανταµείβονται για τη δουλειά που κάνουν και θα αποτε-
λούν παράδειγµα για τους υπόλοιπους. 

Γίνεται, λοιπόν, εκ µέρους της Κυβέρνησης µε εντολή του
Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, µια συντονισµένη
προσπάθεια για την αναµόρφωση του ΑΣΕΠ, αυτού του θεσµού
που διασφάλισε την αντικειµενικότητα και την αµεροληψία στην
πρόσληψη στο δηµόσιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αδιαµφισβήτητα η θεσµοθέ-
τηση του ΑΣΕΠ προ τριάντα ετών είναι µία από τις µεγαλύτερες
κατακτήσεις της Μεταπολίτευσης και αποτελεί την εγγύηση για
τη στελέχωση του δηµόσιου τοµέα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας αυτή την εγγύηση θέλει να τη στεγανοποιήσει και να
την ισχυροποιήσει. Αυτό ακριβώς επιτυγχάνει το παρόν νοµοσχέ-
διο, που είναι ολοκληρωµένο, συµπαγές και µε πολλαπλά πλεο-
νεκτήµατα, τόσο για το ανθρώπινο δυναµικό, που είναι
επιφορτισµένο µε το καθήκον της ορθής λειτουργίας της δηµό-
σιας διοίκησης, όσο και των ίδιων των πολιτών, οι οποίοι είναι οι
τελικοί αποδέκτες των αποτελεσµάτων της ορθής λειτουργίας
της δηµόσιας διοίκησης.

Θα ήθελα να κάνω και µια µικρή αναφορά στη τροπολογία µε
αριθµό 57. Είναι εξαιρετικά σηµαντική η θεσµοθέτηση της πα-
νελλαδικής εµβέλειας εφαρµογής Safeyouth σε κινητά. Παρέχει
ενηµέρωση και πρόληψη σε θέµατα προστασίας ανηλίκων. Ελ-
πίζω και εύχοµαι -βλέποντας συνεχώς στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης τη βία µεταξύ των ανηλίκων- η δηµιουργία της
συγκεκριµένης εφαρµογής να συµβάλει στην αποµείωση του
φαινοµένου, όπως επίσης και οι τροποποιήσεις που αφορούν τις
µεταγραφές των φοιτητών και ακουµπούν ιδιαίτερα σε κοινωνι-
κές οµάδες, όπως οι τρίτεκνοι, οι πολύτεκνοι, οι µονογονεϊκές οι-
κογένειες ή οι οικογένειες µε µέλος ΑΜΕΑ και µεριµνούν ειδικά
για τα αδέρφια, για να µπορούν να σπουδάζουν στην ίδια πόλη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, η σηµερινή Κυβέρνηση: Αφουγκράζεται τα προβλή-
µατα όλων των κοινωνικών οµάδων και έρχεται µε νοµοθετήµατα
να δώσει λύσεις.

Εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι, µείνετε στην αντιπολίτευση της
µιζέριας και του «όχι», χωρίς όµως να επιχειρηµατολογείτε για
την άρνησή σας και να λέτε µόνο «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε».
Σήµερα άκουσα για διάφορα άλλα ζητήµατα, όχι για το νοµοθέ-
τηµα.

Σας αφήνουµε να συνεχίσετε τον κατήφορο που έχετε επιλέ-
ξει. Εµείς προχωράµε σταθερά, τολµηρά και µπροστά.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αντωνίου.

Καλείται στο Βήµα η Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Παρασκευή
Χαραλαµπογιάννη.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω την τιµή να υπηρετώ την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019, πρώτα ως Γε-
νική Γραµµατέας Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµόσιου Τοµέα και
έπειτα ως Υφυπουργός, πάντα ωστόσο στο ίδιο πεδίο πολιτικής,
δηλαδή στη δηµόσια διοίκηση. Όλα αυτά τα χρόνια το κύριο χα-
ρακτηριστικό των πολιτικών µας ήταν και παραµένει το σύνολο
των µεταρρυθµίσεών µας να υπάγεται σε ένα συνολικό πλαίσιο,
ένα σχέδιο µετασχηµατισµού και αναδιοργάνωσης της δηµόσιας
διοίκησης µε επίκεντρο τον άνθρωπο είτε αυτός είναι ο πολίτης,
που είναι αποδέκτης των υπηρεσιών µας, είτε είναι ο υπάλληλος
αυτός που αγωνίζεται να κάνει σωστά τη δουλειά του.

Αυτό, λοιπόν, το σχέδιο εξελίσσεται και υλοποιείται σε διαδο-
χικές φάσεις µε τρόπο σταδιακό και απόλυτα προσαρµοσµένο
στις εκάστοτε συνθήκες.

Περιλαµβάνει πρωτοβουλίες και δράσεις που ξεκινούν από το
πώς µπορούµε να προσελκύσουµε στο δηµόσιο τους κατάλλη-
λους ανθρώπους για τις ανάγκες µας και φτάνει µέχρι τα προ-
γράµµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης του ανθρώπινου δυνα-
µικού του δηµοσίου.

Περιλαµβάνει επίσης επένδυση στις νέες τεχνολογίες µε έµ-
φαση στην τεχνητή νοηµοσύνη, προκειµένου να απλουστεύ-
σουµε ή να εξαλείψουµε διαδικασίες κοστοβόρες και χρονο-
βόρες, πάντα µε γνώµονα το πώς θα βελτιώσουµε τις συνθήκες
ζωής του πολίτη.

Όλα αυτά δεν αλλάζουν αµέσως. Είναι σαφές αυτό. Θέλει
χρόνο, θέλει πάρα πολλή προσπάθεια, θέλει στόχευση, θέλει επι-
µονή και υποµονή. Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και το παρόν
νοµοσχέδιο.

Άκουσα τις εισηγήσεις όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης και πραγµατικά δεν έχει νόηµα να επαναλάβω τις απαντήσεις
που έχουµε δώσει και εγώ και ο Υπουργός στις επιτροπές µε
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα απορρόφησης των επιτυχόν-
των των διαγωνισµών, µε συγκεκριµένους αριθµούς για τις εκα-
τόν δέκα χιλιάδες προσλήψεις στο δηµόσιο και πώς αυτές
κατανέµονται ανά υπηρεσία, δεν έχει νόηµα να απαντήσω σε διά-
φορες πολιτικές κορώνες. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
έκανε µία εξαιρετική σύνοψη µε όλα αυτά τα επιχειρήµατα.

Αντ’ αυτού θα ήθελα να µιλήσω για την ουσία της πολιτικής
µας πρότασης. Ήρθε στο µυαλό µου από τα πανεπιστηµιακά µου
χρόνια αυτό που ίσως είναι γνωστό σε αρκετούς στην Αίθουσα,
ο κύκλος του Deming, δηλαδή η σχεδίαση, η εφαρµογή, ο έλεγ-
χος και η δράση. Είναι κάτι που ανέφερε και ο κ. Λοβέρδος νω-
ρίτερα. Πρόκειται για ένα θεωρητικό εργαλείο που αποτυπώνει,
εκτός των άλλων, τον τρόπο που στην πράξη πρέπει να ασκείται
η πολιτική, µέσα από µία διαδικασία συνεχούς βελτίωσης, µέσα
από αλλεπάλληλους κύκλους ανατροφοδότησης και στοχευµέ-
νων παρεµβάσεων. Αυτό το νοµοσχέδιο θεωρώ ότι καλύπτει
ακριβώς αυτή τη συνθήκη. Εν πρώτοις σχεδιάζουµε. Σχεδιάζουµε
τον τρόπο που θα παρακινούµε τους ανθρώπους µας, το ανθρώ-
πινο κεφάλαιο του ελληνικού δηµοσίου.

Δεν χωρά αµφιβολία ότι αξιοποιώντας τους δεδοµένους οικο-
νοµικούς πόρους θα πρέπει να στηρίξουµε τους υπαλλήλους
εκείνους που αγωνίζονται για το δηµόσιο συµφέρον, που επιδιώ-
κουν να προσφέρουν δηµιουργικά στην επίτευξη των στόχων
εκείνων οι οποίοι έχουν µεγάλο αντίκτυπο στην κοινωνία και
στους πολίτες. Το θεωρούµε αυτονόητο. Η εµπειρία, όµως, δεί-
χνει ότι δεν είναι έτσι. Γι’ αυτό και εµείς διαµορφώνουµε ένα απο-
λύτως σαφές και αντικειµενικό πλαίσιο ανταµοιβής, ένα πλαίσιο
που εδράζεται στο επίσης καινοτόµο σύστηµα αξιολόγησης και
στοχοθεσίας, που σχετικά πρόσφατα, το 2022, ψηφίσαµε και
έκτοτε -αυτό θέλω να το επισηµάνω- εφαρµόζουµε απαρέγκλιτα.
Η ανταµοιβή δεν είναι στον αέρα, σχετίζεται πλέον µε την επί-
τευξη των στόχων και οι στόχοι αφορούν την οµάδα και όχι το
άτοµο, όπως έχουν ήδη αποτυπωθεί στο αντίστοιχο πληροφο-
ρικό σύστηµα, γιατί το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής λει-
τουργεί αποκλειστικά και µόνο µέσα στην υπηρεσία, από την
υπηρεσία, για την υπηρεσία, µε απόλυτη διαφάνεια, όλα ξεκά-
θαρα, όλα διαυγή, µε όρους λογοδοσίας.

Άκουσα Βουλευτές της Αντιπολίτευσης να µιλούν για πελατει-
ακές πρακτικές. Λυπούµαι αλλά αυτό δεν προκύπτει πουθενά
από το νοµοθέτηµά µας. Την ευθύνη όλων την έχει ο υπηρεσια-
κός προϊστάµενος που λαµβάνει και τις τελικές αποφάσεις,
επειδή είναι αυτός που γνωρίζει τους υπαλλήλους του καλύτερα
από τον καθένα.

Είναι αυτός που βιώνει την εργασιακή πραγµατικότητα και την
καθηµερινότητά τους και είναι αυτός που στο τέλος της ηµέρας
έχει την ευθύνη της επίτευξης των στόχων για τους οποίους ο
ίδιος αξιολογείται και βαθµολογείται.

Και είναι εξίσου πρόδηλο ότι η ανταµοιβή για την οποία συζη-
τάµε -είναι πολύ σηµαντικό να το πούµε- δεν έχει τον χαρακτήρα
ενός οιονεί επιδόµατος που τελικά θα κατανεµηθεί εξίσου σε
όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, µια πρακτική που φαντάζο-
µαι ο ΣΥΡΙΖΑ θα εφάρµοζε σίγουρα. Γνωρίζω πολύ καλά ότι αυτή
είναι η συνήθης πρακτική, αλλά πραγµατικά στη δική µας περί-
πτωση δεν θα λειτουργήσει έτσι.

Εποµένως θεσπίζουµε επιτροπή κινήτρων και ανταµοιβής,
αποτελούµενη κατά πλειοψηφία από υπηρεσιακούς παράγοντες
του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονοµικών,
η οποία θα εισηγείται στο Υπουργικό Συµβούλιο τους επιλέξι-
µους προς ανταµοιβή στόχους στην αρχή κάθε έτους. Άρα δεν
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ανταµείβονται όλοι οι στόχοι και αντίστοιχα ανταµείβονται µόνο
οι εµπλεκόµενες µονάδες και οι υπάλληλοι.

Ορίζουµε µε σαφήνεια το ύψος της ανταµοιβής κάθε υπαλλή-
λου µέχρι το 15% του ετήσιου µισθού του. Οι µαθηµατικοί τύποι,
δε, του υπολογισµού της ανταµοιβής κάθε υπαλλήλου αποτυπώ-
νονται µε λεπτοµέρεια στο κείµενο του νόµου και δεν το έχουµε
αφήσει για δευτερογενή νοµοθεσία. Όλα αυτά τα δεδοµένα που
σας περιγράφω καταγράφονται βεβαίως στο πληροφορικό σύ-
στηµα κινήτρων και ανταµοιβής, προκειµένου όλη η πληροφορία
να είναι συγκεντρωµένη και εύκολα προσβάσιµη.

Και φυσικά αυτό που ανέφερε η κ. Αποστολάκη σχετικά µε τα
παραδοτέα, τα παραδοτέα είναι η πλατφόρµα και όπως καταλα-
βαίνετε, µόλις λειτουργήσει, θα είναι προσβάσιµη σε όλο τον
κόσµο.

Επιβραβεύουµε, λοιπόν, όσους τα καταφέρνουν καλύτερα και
ταυτόχρονα παρακινούµε τους υπόλοιπους να προσπαθήσουν
περισσότερο, ούτως ώστε µέσα από την άµιλλα αυτή να ενισχύ-
σουµε διαρκώς την αποτελεσµατικότητα των δηµοσίων υπηρε-
σιών και να παρέχουµε καλύτερες υπηρεσίες στον πολίτη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως προείπα, η πολιτική µας
προσέγγιση έχει ως εγγενές στοιχείο της τη συνεχή βελτίωση.
Παρεµβαίνουµε, δηλαδή, όπου και όποτε η εµπειρία από την
εφαρµογή µάς επιβάλλει βελτιωτικά.

Έχουµε εφαρµόσει τη µεγάλη µεταρρύθµιση του ν.4765 για
το ΑΣΕΠ του 2021. Είµαστε στη µέση της προσπάθειας του µε-
τασχηµατισµού του τρόπου µε τον οποίο στελεχώνουµε τη δη-
µόσια διοίκηση. Έχουµε τον γραπτό διαγωνισµό που για εµάς
είναι µια µεγάλη κατάκτηση. Έχουµε εισαγάγει την έννοια των
δεξιοτήτων. Έχουµε χρησιµοποιήσει σε εκτεταµένη κλίµακα, θα
έλεγα, καινοτόµα ψυχοµετρικά εργαλεία διακρίβωσης δεξιοτή-
των. Έχουµε διοργανώσει ηλεκτρονικούς διαγωνισµούς. Προ-
σπαθούµε διαρκώς να βελτιωνόµαστε, να εντοπίζουµε καλές
πρακτικές, να διορθώνουµε προβλήµατα. Ταυτόχρονα, παραµέ-
νουµε ανοικτοί και έτοιµοι να υιοθετήσουµε κάθε δηµιουργική
πρόταση, από όπου και αν αυτή προέρχεται.

Ως τώρα οφείλω να οµολογήσω ότι άκουσα πολλή κριτική µε
καθόλου συγκεκριµένες προτάσεις. Αυτή τη στιγµή εµείς είµαστε
σε µια φάση υλοποίησης και ολοκλήρωσης τριών εµβληµατικών
έργων που θα αλλάξουν πρακτικά τον τρόπο λειτουργίας της ελ-
ληνικής δηµόσιας διοίκησης, το HRMS, το Σύστηµα Διαχείρισης
Ανθρώπινου Δυναµικού, το οποίο θεσµοθετείται µε το νοµοθέ-
τηµά µας, το µεγάλο ψηφιακό διοικητικό σύστηµα του δηµοσίου
που περιλαµβάνει το σύνολο των λειτουργιών του ανθρώπινου
δυναµικού για το σύνολο των φορέων του δηµοσίου, το οποίο θα
τεθεί σε παραγωγική λειτουργία εντός του 2025.

Μέσα στην επόµενη χρονιά ολοκληρώνεται και το ψηφιακό ερ-
γαλείο που θα υπολογίζει µε τρόπο αλγοριθµικό τη βέλτιστη στε-
λέχωση των φορέων και θα τροφοδοτεί µε τη σειρά του αυτό-
µατα το πληροφορικό σύστηµα του ΑΣΕΠ, το τρίτο κατά σειρά
εµβληµατικό έργο, προκειµένου να αντιστοιχεί τον κατάλληλο
υποψήφιο µε τη θέση που προκηρύσσεται.

Οι διαλειτουργικότητες, λοιπόν, που αναπτύσσονται είναι ο θε-
µέλιος λίθος της επιτυχίας αυτής της διαδικασίας. Είναι το ση-
µείο αναφοράς για να καταλήξουµε στην ελαχιστοποίηση του
χρόνου που απαιτείται για να αναλάβει ο νέος υπάλληλος υπη-
ρεσία. Ο εκµοντερνισµός των χρησιµοποιούµενων εργαλείων σε
συνδυασµό µε την αξιοποίηση της τεχνολογίας καθιστά πλέον
εφικτό τον ανασχεδιασµό των διαδικασιών και την αναθεώρηση
προθεσµιών που αποτελούν και προκαλούν µεγάλο διοικητικό
βάρος και χρονοκαθυστερήσεις στη λειτουργία του ΑΣΕΠ και συ-
νακόλουθα, στην πλήρωση των αναγκών των φορέων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές ακριβώς τις βελτιώσεις επιφέρουµε τώρα που οι δια-

µορφούµενες συνθήκες µας το επιτρέπουν, γιατί είναι ξεκάθαρο
ότι η λειτουργία και η διασύνδεση των πληροφοριακών συστη-
µάτων του δηµοσίου συντελεί στη βέλτιστη λήψη αποφάσεων και
υποστηρίζει τη σχεδίαση πολιτικών που αφορούν τόσο το ανθρώ-
πινο όσο και το οργανωσιακό κεφάλαιο του δηµόσιου τοµέα της
χώρας. Αλλά διορθώνουµε, επίσης, προβλήµατα που στην πράξη

ανέκυψαν και στην εφαρµογή.
Ποιος µπορεί αλήθεια να είναι αντίθετος στην ενίσχυση µε

προσωπικό των δηµόσιων υπηρεσιών σε νησιωτικές, ορεινές και
παραµεθόριες περιοχές; Ερχόµαστε, λοιπόν, και ενισχύουµε τη
µοριοδότηση της εντοπιότητας σε συγκεκριµένες δύσκολες πε-
ριοχές της χώρας, περιοχές που εµφανίζουν δυσκολία να προ-
σελκύσουν υπαλλήλους, γιατί θεωρούµε ότι αποτελεί κρίσιµο
παράγοντα στην προσπάθεια να στηριχθούν εργασιακά και κοι-
νωνικά όσοι µένουν εκεί.

Από την άλλη µεριά, για να αποφύγουµε οποιαδήποτε προσπά-
θεια εργαλειοποίησης, απαιτείται η δέσµευση του υποψηφίου
που έχει χρησιµοποιήσει αυτή την αυξηµένη µοριοδότηση φυ-
σικά ότι θα υπηρετήσει για δεκαπέντε τουλάχιστον χρόνια στην
περιοχή του δήµου ή στην ευρύτερη περιφερειακή ενότητα. Και
εδώ άκουσα απορριπτικές φωνές από την Αντιπολίτευση, καµµία
αντιπρόταση και ένας λόγος περί ατοµικής ευθύνης. Δεν κατα-
λαβαίνω αν πρέπει να κάνει το Υπουργείο Εσωτερικών τις αιτή-
σεις των ανθρώπων, είναι λίγο παράδοξη η κριτική.

Τέλος, δύο πολύ σύντοµες αναφορές. Άτοµα µε αναπηρία, µια
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών και µια αποδοχή πά-
γιου αιτήµατος της ΕΣΑΜΕΑ. Εισάγουµε πλέον αυστηρή προθε-
σµία στους φορείς να καθορίσουν τις θέσεις προσωπικού που
θα καλυφθούν από άτοµα µε αναπηρία στο πλαίσιο του ετήσιου
προγραµµατισµού. Όποιος φορέας δεν ανταποκριθεί θα απο-
κλειστεί, όπως και το αντίστοιχο Υπουργείο στο σύνολό του από
τις προκηρύξεις πλήρωσης των θέσεων του έτους. Δεύτερον,
προτάσσουµε όσα άτοµα µε αναπηρία έχουν πιστοποιηµένη επ’
αόριστον αναπηρία, το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Δια-
τρανώνουµε έτσι τη βούλησή µας να µπορέσουν τα άτοµα αυτά
να συνεισφέρουν σηµαντικά στην παροχή καλύτερων υπηρεσιών
του δηµοσίου και πιστεύω ότι αυτό είναι κάτι πολύ σηµαντικό και
αισιόδοξο.

Τέλος, ειδική αναφορά στην προστασία της οικογενειακής
ζωής των υπαλλήλων. Διευρύνουµε το δικαίωµα για συνυπηρέ-
τηση, προκειµένου να περιλάβει πλέον όλους όσοι ανήκουν σε
φορείς γενικής κυβέρνησης και οι οποίοι µπορούν κατά παρέκ-
κλιση του συστήµατος κινητικότητας, πολύ γρήγορα, χωρίς πια
υπηρεσιακό συµβούλιο, να αποσπαστούν σε υπηρεσία ή σε πε-
ριοχή που υπηρετεί ο σύζυγος ή η σύζυγος, γιατί θέλουµε να
αποδείξουµε εµπράκτως ότι στηρίζουµε τον δηµόσιο υπάλληλο,
ούτως ώστε και εκείνος µε τη σειρά του να υποστηρίζει και να
συµµετέχει στον καθηµερινό αγώνα για ένα καλύτερο δηµόσιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο πραγµατικός εκσυγχρονισµός
του δηµοσίου σε κάθε έκφανσή του προς όφελος των πολιτών
αποτελεί αίτηµα δεκαετιών για την ελληνική κοινωνία και ταυτό-
χρονα καθήκον της Κυβέρνησής µας. Συνεχίζουµε µε µεγάλη
αποφασιστικότητα την εφαρµογή αυτής της πολιτικής µε συγκε-
κριµένα βήµατα, έως ότου να ολοκληρώσουµε τη µεταρρυθµι-
στική µας προσπάθεια και να δηµιουργήσουµε ένα δηµόσιο για
το οποίο οι εργαζόµενοι σε αυτό, αλλά και όλοι οι πολίτες θα
είναι περήφανοι.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό.

Πριν συνεχίσουµε, δύο ανακοινώσεις στο Σώµα.
Ο Βουλευτής Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος

Καραµανλής ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας από την Τρίτη
29 Οκτωβρίου έως και την Παρασκευή 1η Νοεµβρίου 2024, προ-
κειµένου να µεταβεί στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, ο Βουλευτής κ. Χάρης Θεοχάρης ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας για τις ηµεροµηνίες 24 και 25 Οκτωβρίου 2024
για προσωπικούς λόγους, λόγω ταξιδιού στη Ραβένα της Ιταλίας.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
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Επόµενος οµιλητής ο κ. Θεοφάνης Παπάς, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Μεταξάς, ο κ. Παπαη-
λιού και η κ. Γιαννακοπούλου.

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ακόµα ένα σηµαντικό
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών έρχεται προς ψήφιση
µέσα σε µόλις δύο εβδοµάδες.

Η χώρα µας είναι αναγκαίο να τρέξει ακόµα πιο γρήγορα. Η
βελτίωση της οργάνωσης και της λειτουργίας της δηµόσιας δι-
οίκησης αποτελεί καθοριστική παράµετρο της όλης προσπά-
θειας της Κυβέρνησής µας για περαιτέρω ανάπτυξη, πρόοδο και
ευηµερία.

Προς αυτή την κατεύθυνση, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να
αντιµετωπίσει καθυστερήσεις και γραφειοκρατικές εµπλοκές σε
διάφορα στάδια των διαδικασιών του ΑΣΕΠ που εµποδίζουν την
έγκαιρη στελέχωση του δηµόσιου τοµέα, να εκσυγχρονίσει και
να αναβαθµίσει την ψηφιακή διαλειτουργικότητα του ΑΣΕΠ µε
άλλα πληροφοριακά συστήµατα βασικών µητρώων του δηµοσίου
για ταχύτερη διασταύρωση στοιχείων και σύντµηση κάθε στα-
δίου προσλήψεων, να ενισχύσει τη µοριοδότηση της εντοπιότη-
τας µε έµφαση στις ορεινές και νησιωτικές περιοχές, να δώσει
προτεραιότητα στη συνυπηρέτηση συζύγων για την προστασία
του θεσµού της οικογένειας, να θεσπίσει ένα σύστηµα κινήτρων
και ανταµοιβής για τους δηµοσίους υπαλλήλους, δηµιουργώντας
ένα πλαίσιο εργασιακής αξιοπρέπειας και αποδοτικότητας.

Το στοίχηµα είναι πρωτίστως να έχουµε στον δηµόσιο τοµέα
στελέχη ικανοποιηµένα, να εµπνέονται από αυτό που κάνουν,
ώστε να είναι δηµιουργικά και περισσότερο αποδοτικά, να υπο-
κινούνται και να ανταµείβονται ανάλογα µε τη συνεισφορά τους
στην επίτευξη στόχων. Έτσι η δηµόσια διοίκηση θα τρέχει πιο
γρήγορα, πιο αποτελεσµατικά. Έτσι ο δηµόσιος τοµέας θα προ-
σελκύσει νέα αξιόλογα στελέχη υψηλής κατάρτισης και δυνατο-
τήτων. Διότι σήµερα µιλάµε για έναν γερασµένο δηµόσιο τοµέα
λόγω του δεκαετούς παγώµατος προσλήψεων εξαιτίας της οικο-
νοµικής κρίσης που βίωσε η χώρα σε συνδυασµό µε τον µεγάλο
αριθµό συνταξιοδοτήσεων.

Διότι, εάν δεν υπάρχει έµπνευση, ανταµοιβή, ικανοποίηση για
τις συνθήκες εργασίας, για ποιον λόγο να επιλέξει ένας νέος επι-
στήµονας το δηµόσιο; Το φαινόµενο αποφυγής του δηµοσίου το
συναντήσαµε φέτος µε την πρωτοφανή µείωση του ποσοστού
κάλυψης θέσεων στις ανώτατες στρατιωτικές σχολές. Για αυτόν
τον λόγο οι Υπουργοί Άµυνας Νίκος Δένδιας και Παιδείας Κυριά-
κος Πιερρακάκης ανακοίνωσαν δέσµη κινήτρων για την προσέλ-
κυση νέων σε αυτές τις σχολές.

Προς την ίδια κατεύθυνση, για την κάλυψη κενών θέσεων µε
νέους επιστήµονες, το παρόν νοµοσχέδιο δίνει δυνατότητα άµε-
σης απορρόφησης των επιτυχόντων της προκήρυξης 1Γ του
2022 από την ΑΑΔΕ. Επίσης, επισπεύδονται πλέον οι διαδικασίες
άµεσης πρόσληψης των επιτυχόντων της προκήρυξης 2Γ του
γραπτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ του 2022.

Η σηµαντική αυτή τοµή της δηµιουργίας δεξαµενής επιτυχόν-
των µέσω γραπτών διαγωνισµών δυστυχώς εγκλωβίστηκε σε γρα-
φειοκρατικές αρρυθµίες που καθυστέρησαν για αρκετούς µήνες
τα αποτελέσµατα. Πλέον αυτές οι διαδικασίες εξορθολογίζονται.
Ο έλεγχος πιστοποιητικών θα γίνεται ταχύτερα, ενώ τα επιµέρους
στάδια και προθεσµίες θα συντµηθούν µέσω της αναβάθµισης των
ψηφιακών τεχνολογιών του ΑΣΕΠ και της διαλειτουργικότητας µε
τα άλλα συστήµατα ηλεκτρονικής διακυβέρνησης του δηµοσίου. 

Πέραν της επιτάχυνσης όµως των διαδικασιών θα ήθελα να
σταθώ ειδικότερα και στο ζήτηµα της µοριοδότησης της εντο-
πιότητας στις προσλήψεις του δηµοσίου. Η ενίσχυση της εντο-
πιότητας σε νησιωτικές, ορεινές και αποµακρυσµένες περιοχές
της χώρας για την πρόσληψη σε φορείς του δηµοσίου θα διευ-
κολύνει τη στελέχωσή τους µε άτοµα που κατοικούν µόνιµα σε
αυτές. Στόχος είναι τόσο η πληθυσµιακή ενδυνάµωση της υπαί-
θρου όσο και η αποδοτικότητα των υπαλλήλων που θα προσλη-
φθούν, δεδοµένου του ενδιαφέροντός τους για τη συνεισφορά
στον τόπο τους. Διότι βασική πολιτική της Κυβέρνησης µέσω του
νοµοσχεδίου είναι η τοποθέτηση του υπαλλήλου σε θέση που
συνειδητά επιθυµεί, θέση για την οποία θα είναι χρήσιµος και
αποδοτικός για τον τόπο του. 

Πολύ σοφή προς αυτή την κατεύθυνση, κύριε Υπουργέ, είναι
και η πρόβλεψη της τριετούς ποινής αποκλεισµού από επόµε-
νους διαγωνισµούς σε επιτυχόντες που δεν θα δεχθούν τον διο-
ρισµό τους σε θέσεις που οι ίδιοι είχαν επιλέξει. Αυτή η ιδιότυπη
ασυνέπεια µέχρι σήµερα δηµιούργησε εµπλοκή και αρρυθµίες
στο σύστηµα, διότι επιβαρύνονταν µε νέες επαναλαµβανόµενες
χρονοβόρες διαδικασίες αναπλήρωσης των θέσεων, οι οποίες
τελικά παρέµεναν για µεγάλο διάστηµα κενές µε τις ανάγκες της
κοινωνίας και των πολιτών να µην εξυπηρετούνται. 

Πάνω σε αυτό θα ήθελα να καταθέσω την εµπειρία µου καθώς
προέρχοµαι από µία ορεινή περιοχή της υπαίθρου της Θεσσα-
λονίκης, µια περιοχή αποµακρυσµένη από το κέντρο, που τελευ-
ταία όλο και λιγότεροι δηµόσιοι υπάλληλοι επιθυµούν να
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους σε αυτή, µία περιοχή µε το µε-
γαλύτερο ζωικό κεφάλαιο, που αδυνατεί να βρει κτηνιάτρους
εξαιτίας της άρνησης διορισµού τους σε θέσεις που οι ίδιοι αρ-
χικά δήλωσαν. Αυτό οδήγησε σε έναν φαύλο κύκλο πρόσκαιρων
αναπληρώσεων και αποχωρήσεων µε τις θέσεις ουσιαστικά να
είναι κενές, το κτηνιατρείο να παραµένει κλειστό µε ό,τι σηµαίνει
για τη λειτουργία µιας αµιγούς αγροκτηνοτροφικής τοπικής οι-
κονοµίας. 

Αυτός ο φαύλος κύκλος θα πάψει µε τις νέες διατάξεις νοµο-
σχεδίου, το οποίο επίσης σοφά καθορίζει υποχρεωτική δεκαπεν-
ταετή παραµονή του προσληφθέντα στην περιοχή που
διορίστηκε, δέκα έτη σε υπηρεσίες εντός των ορίων του δήµου
και συν πέντε έτη εντός των ορίων της περιφερειακής ενότητας.
Διότι δεν µπορεί ένας επιτυχόντας να κάνει χρήση εντοπιότητας,
να προσλαµβάνεται και σε δύο χρόνια να φεύγει και η θέση να
µένει κενή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επέρ-
χονται επίσης σηµαντικές βελτιώσεις στον δηµοσιοϋπαλληλικό
κώδικα καθώς και στον κώδικα υπαλλήλων της τοπικής αυτοδι-
οίκησης. Ειδικότερα θεσπίζεται ένα ενιαίο σύστηµα κινήτρων και
ανταµοιβής άµεσα συνδεδεµένης µε το σύστηµα της στοχοθε-
σίας αξιολόγησης των υπαλλήλων του δηµοσίου τοµέα. Η επέ-
κταση του συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής στον δηµόσιο
τοµέα, που όπως ανακοίνωσε ο Υπουργός µας αυξάνεται πλέον
από τα 20 εκατοµµύρια στα 40, αποτελεί µία σηµαντική µεταρ-
ρύθµιση επιβράβευσης της παραγωγικότητας και αποτελεσµα-
τικότητας της δηµόσιας διοίκησης. 

Τέλος, µεταξύ άλλων στο νοµοσχέδιο και στις τροπολογίες
που κατατέθηκαν σε αυτό περιλαµβάνονται επίσης ρυθµίσεις για
τη διευκόλυνση των προσλήψεων που αφορούν άτοµα µε ανα-
πηρίες, για την απορρόφηση των απασχολούµενων του προ-
γράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» στους δήµους, για τη
δυνατότητα αµοιβαίων µετατάξεών τους καθώς και για την ενί-
σχυση των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών στις µετεγγρα-
φές των φοιτητών. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όπως επισήµανα και στην
αρχή της οµιλίας µου, η χώρα έχει ανάγκη να τρέξει προς τα εµ-
πρός. Αυτή η δοµική µεταρρύθµιση, η επιτάχυνση των διαδικα-
σιών προσλήψεων και εδραίωσης ενός αντικειµενικού
συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής, θα αναβαθµίσει τον πυ-
ρήνα της κρατικής µας µηχανής, ώστε η χώρα να οδηγηθεί
ακόµη πιο γρήγορα και πιο αποφασιστικά προς την πρόοδο και
την ευηµερία των πολιτών. Γι’ αυτό και σας καλώ όλους να υπερ-
ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπά. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος - Βασί-
λειος Μεταξάς, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Το νοµοσχέδιο για τις αλλαγές στις διαδικασίες του ΑΣΕΠ και
των προσλήψεων, το επονοµαζόµενο σύστηµα κινήτρων και αν-
ταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, όπως αναφέρεται στον τίτλο, και
την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων, που συζητάµε σή-
µερα, είναι µέρος µιας συνολικής στρατηγικής. Υπηρετεί την
προώθηση των αντιδραστικών αλλαγών στον αστικό κρατικό µη-
χανισµό, ώστε να µπορεί µε ακόµα µεγαλύτερη αποτελεσµατικό-
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τητα να συµβάλλει στην κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµί-
λων. Έρχεται να συνδράµει στην παραπέρα ανάπτυξη του επι-
λεκτικά ανίκανου αστικού κράτους, εκείνου που βούλιαξε στις
πληµµύρες στη Θεσσαλία, που κάηκε για άλλη µια χρονιά στις
πρόσφατες πυρκαγιές, που τσακίζει το δικαίωµα των λαϊκών οι-
κογενειών στην υγεία, την παιδεία, την πρόνοια. 

Κάνει ένα βήµα ώστε να προσαρµόσει ακόµα καλύτερα τους
δηµόσιους υπαλλήλους, τωρινούς και µελλοντικούς, στη λογική
του κόστους - οφέλους, ξεκινώντας από το πώς τους υποχρεώνει
να βλέπουν τη δική τους ζωή, τη δική τους υπηρεσία, τη δική
τους προσφορά, το πώς βλέπουν τα δικαιώµατά τους µέσα από
αυτό το πρίσµα. Πώς θα είναι αλφαδιασµένοι δηλαδή στη λογική
που λέει πως βασικό κριτήριο κάθε ενέργειας πρέπει να είναι η
εξασφάλιση της κερδοφορίας, η ανταποδοτικότητα, µε αφετηρία
πρώτα και κύρια την ίδια τους τη ζωή. Πώς όλα θα συγκλίνουν
στην επιχειρηµατική λειτουργία µε γνώµονα το κέρδος, τη συ-
νεχή συµπίεση του λεγόµενου κόστους, τη µείωση στο απολύτως
ελάχιστο του προσωπικού, των δικαιωµάτων ακόµη και του ίδιου
του µισθού του κάθε δηµόσιου υπαλλήλου. Στον περιορισµό της
λειτουργίας των κοινωνικών υπηρεσιών και όλων των υπηρεσιών
που αφορούν τις λαϊκές οικογένειες στο τόσο όσο, γιατί έτσι πε-
ριορίζεται το ονοµαζόµενο κόστος, έτσι κυνηγιούνται τα λεγό-
µενα θετικά οικονοµικά αποτελέσµατα, έτσι προετοιµάζονται
τοµείς στο δηµόσιο που θα δίνουν τη δυνατότητα να εισβάλλουν
ιδιώτες είτε επικουρικά είτε άµεσα µε τις ιδιωτικοποιήσεις. Όλα
αυτά δηλαδή που περιλαµβάνονται στον όρο «στοχοθεσία»,
όπως λέτε και µέσα στο νοµοσχέδιο. 

Αυτή είναι η στρατηγική σας κατεύθυνση στην παιδεία, στην
υγεία, στην πολιτική σας για τα άτοµα µε αναπηρία, τους ηλικιω-
µένους, την καθαριότητα των δήµων, το πράσινο, τις µεταφορές,
το περιβάλλον, την αντιπληµµυρική-αντιπυρική θωράκιση κ.λπ.. 

Και για να µην αδικούµε κανέναν, δεν είναι αποκλειστικά στρα-
τηγική της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι η κοινή στρατηγική όλων
των αστικών κοµµάτων. Αποτελεί στρατηγική κατεύθυνση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης γιατί πρώτα και κύρια είναι ο τωρινός δρό-
µος που πηγαίνει µπροστά την καπιταλιστική οικονοµία.

Και το τι σηµαίνει να πηγαίνει µπροστά η καπιταλιστική οικο-
νοµία, για τους εργαζόµενους, τους βιοπαλαιστές αγρότες, τους
επαγγελµατίες, δηλαδή, για τους παραγωγούς του πλούτου και
τα παιδιά τους, δεν χρειάζεται να πούµε πολλά. Καθηµερινά,
µέσα στη χώρα, αλλά και στη γειτονιά µας και σε όλον τον πλα-
νήτη χρεοκοπεί το δίληµµα και το ιδεολόγηµα που λέει πως αυτό
το «µπροστά» µπορεί να φέρει κάποιο όφελος και για το λαό και
για τους λαούς και για το κεφάλαιο. 

Όλα αυτά θεωρούµε πως είναι απαραίτητο να ειπωθούν και να
λέγονται, για να µη συσκοτίζεται η ουσία των µέτρων που φέρ-
νετε στην εύκολη και βολική για εσάς αντιπολίτευση που σας κά-
νουν τα υπόλοιπα κόµµατα και που βέβαια, αν ήταν στις δικές
σας θέσεις, τα ίδια θα έκαναν. Τα ίδια έκαναν -έτσι κι αλλιώς- και
προηγούµενα. 

Για να κατανοείτε: Γιατί πνίγεστε σε µια κουταλιά νερό, όταν
δεν µπορείτε να στελεχώσετε βασικές υπηρεσίες, σχολεία, νο-
σοκοµεία, δηµοτικές υπηρεσίες κ.λπ.; Όταν δίνετε 776 ευρώ
µισθό στον νεοδιόριστο εκπαιδευτικό, όταν δεν δίνετε µισθούς
στους γιατρούς, αναρωτιέστε υποκριτικά γιατί υπάρχουν κενά;
Κατά τα λεγόµενα του Υπουργού «Εµπορίου Υγείας» ρίχνετε το
φταίξιµο στους ίδιους τους εργαζόµενους, γιατρούς και νοση-
λευτές. 

Για να κατανοείται η κοροϊδία, στη διάταξη που φέρνετε για
τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας, στις εξετάσεις βάζετε και
την ορθοφωνία, αλλά την ίδια στιγµή, όπως κατήγγειλε ο πρό-
εδρος των εργαζοµένων, διατηρείτε µια επικίνδυνη κατάσταση,
µε στελέχωση µόλις στο 60% των αναγκών στα δύο µεγαλύτερα
αεροδρόµια της χώρας, σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, αλλά µάλλον
και αυτός ανήκει στη «συµµορία της µιζέριας». 

Η κοροϊδία µε τη διάταξη, που φέρνετε για το «Βοήθεια στο
Σπίτι» και τη δυνατότητα, όπως λέτε, µετάταξης από τον ένα
δήµο στον άλλον, γιατί στον διπλανό δήµο δεν υπήρχε ούτε ένας
υπάλληλος στο πρόγραµµα, λες και περισσεύουν από τον πρώτο
και θα πάνε εκεί. 

Στο ίδιο το ΑΣΕΠ αυτή τη στιγµή, όπως είπε ο ίδιος ο Πρό-

εδρος του οργανισµού, υπάρχουν διακόσιοι εβδοµήντα υπάλλη-
λοι και λείπουν πάνω από ενενήντα -µε βάση τα δικά σας οργα-
νογράµµατα- δηλαδή το ένα τρίτο. Στη «συµµορία της µιζέριας»
και ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ. 

Κυρίως, όµως, για να κατανοείται ότι αυτό που είπατε πολλές
φορές και σήµερα, ότι ο κρατικός µηχανισµός πρέπει να γίνει πιο
αποτελεσµατικός, πιο λειτουργικός, περισσότερο χρήσιµος, έχει
ένα σαφές ταξικό πρόσηµο. Αυτό το προωθείτε, κυρίως µε το µα-
στίγιο που ενισχύεται και µε το παρόν νοµοσχέδιο, µε βασικό ερ-
γαλείο την αξιολόγησή σας, την δική σας αξιολόγηση στο κατά
πόσο ο δηµόσιος υπάλληλος τηρεί απαρέγκλιτα όλους αυτούς
τους στόχους. Για παράδειγµα, στο κατά πόσο ο εκπαιδευτικός
γίνεται κρίκος για την εµπορευµατική λειτουργία του σχολείου,
κάνει γαργάρα τα εισοσιπεντάρια και τριαντάρια τµήµατα -αφού
σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ, οι µαθητές χρειάζεται να βγαίνουν από
την εκπαίδευση ξέροντας µόνο ανάγνωση, γραφή, αριθµητική,
µια ξένη γλώσσα και µια δεξιότητα- µπαίνει στην αίθουσα και δι-
δάσκει στα παιδιά ότι την ανατολική Ευρώπη την απελευθέρω-
σαν από τα δεσµά του κοµµουνισµού οι απόγονοι των ναζί, ότι η
σωστή πλευρά της ιστορίας είναι µε το κράτος - δολοφόνο Ισ-
ραήλ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέτοιον εκπαιδευτικό θέλετε και αυτό κάνετε µε την αξιολό-
γησή σας, η οποία αξιολόγηση βρίθει σκοταδισµού. 

Παραθέτω ορισµένα ερωτηµατολόγια, σε εκπαιδευτικούς, στο
πλαίσιο της λογικής, για την αξιολόγηση. 

Εδώ έχετε σκίτσα παιδιών, µαθητών, έναν µαθητή µε τζιν και
δερµάτινο, µια µαθήτρια µε µίνι φούστα, έναν µαθητή που κρα-
τάει µια µπάλα ποδοσφαίρου, µια µαθήτρια µε γυαλιά µυωπίας
και κρατάει ένα βιβλίο και η ερώτηση στον εκπαιδευτικό είναι η
εξής: Δώστε ένα χαρακτηρισµό για τους µαθητές του κάθε σκί-
τσου, µε εκατό λέξεις. Δηλαδή, χαρακτηρίστε τους µαθητές, µε
βάση το τι φοράνε. 

Άλλο ερωτηµατολόγιο στην αξιολόγησή σας: Έχεις έναν µα-
θητή που δεν συµµορφώνεται στους κανόνες, εντάσσεται όµως
στους ευάλωτους πληθυσµούς. Είναι ιδιαίτερα ανθεκτικός στη
στάση του, πνεύµα αντιλογίας έως και αναρχικός -φρασεολογία
δεκαετίας ‘50-, πώς θα αντιµετωπίσετε το συγκεκριµένο θέµα;
Αυτό ανήκει στην υποενότητα «προβληµατικοί µαθητές». Εκεί
είναι η ερώτηση αυτή, στο «προβληµατικοί µαθητές». 

Άλλο ερώτηµα στο ερωτηµατολόγιο για την αξιολόγηση: Είστε
διευθυντής, διευθύντρια σε ένα σχολείο όπου παρατηρείται µε-
γάλη κινητικότητα µαθητών προς γειτονικές σχολικές µονάδες.
Σταδιακά το σχολείο έχει µεταµορφωθεί σε σταυροδρόµι πολιτι-
σµών και καταυλισµό στιγµατισµένων. Πώς θα ανατρέπατε αυτή
την κατάσταση για να επαναφέρετε την κανονικότητα στο σχο-
λείο; 

Αυτά είναι τα ερωτήµατά σας. Αυτή είναι η αξιολόγησή σας.
Θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά. 

Άρα, λοιπόν, το βασικό, το οποίο µπαίνει, είναι στη δικαιολο-
γηµένη µαχητική στάση των εκπαιδευτικών απέναντι στον σκο-
ταδισµό -που θέλετε να εισάγετε, για παράδειγµα στους χώρους
της εκπαίδευσης, στους χώρους µάθησης- «πώς απαντάτε εσείς»
µε τον βούρδουλα. 

Χθες στη Λάρισα προχωρήσατε σε µέτρα εναντίον διευθύντριας
γυµνασίου που αρνήθηκε να συνδράµει σε αυτήν την αντιδραστική
αξιολόγησή σας. Το κάνετε και µε άλλους εκπαιδευτικούς. Τρέ-
ξατε να βγάλετε την αυριανή απεργία των εκπαιδευτικών παρά-
νοµη. Όµως η απόπειρα φίµωσης των εκπαιδευτικών, των
δασκάλων, του λαού, δεν θα σας περάσει. Ο σκοταδισµός σας,
όσο κι αν τον βαφτίζετε αξιολόγηση, δεν θα περάσει. Κατ’ αρχάς
η αυριανή απεργία θα γίνει κανονικά, παρά την προσπάθειά σας
και όχι µόνο, συνολικά δυναµώνει και θα δυναµώσει κι άλλο το
ρεύµα αµφισβήτησης στην πολιτική σας, στη στρατηγική των µο-
νοπωλιακών οµίλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που µόνο βάσανα
έχει να προσφέρει. Το ΚΚΕ δίνει και θα δώσει όλες του τις δυνά-
µεις σε αυτή την προσπάθεια. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος – Βασίλειος

Μεταξάς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
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γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μεταξά. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο τροποποιείται το νοµοθε-
τικό πλαίσιο ενός σηµαντικού και κρίσιµου τοµέα της δηµόσιας
διοίκησης και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, αυτού των προσ-
λήψεων και των προθεσµιών διορισµού των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Το ΑΣΕΠ αποτελεί το κρίσιµο σηµείο αναφοράς αυτού του
έργου. Το ΑΣΕΠ συνιστά κατάκτηση στον χώρο της δηµόσιας δι-
οίκησης. Μέσω αυτού εισάγονται στοιχεία αµεροληψίας και αν-
τικειµενικότητας, σε ένα πεδίο όπου πριν επικρατούσε η
µικροπολιτική λογική, ο κοµµατισµός και το ρουσφέτι µε τη
σφραγίδα της δικής σας παράταξης, κυρία Υφυπουργέ. 

Το ΑΣΕΠ εισήχθη από τον αείµνηστο Αναστάσιο Πεπονή,
Υπουργό Προεδρίας της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα
Παπανδρέου και έκτοτε αποτελεί τον θεσµό περί τον οποίο κινεί-
ται ή πρέπει να κινείται η λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. 

Παρ’ ότι ορισµένες από τις προτεινόµενες αλλαγές του νοµο-
σχεδίου κινούνται προς την ορθή κατεύθυνση, είναι προφανές
ότι η Κυβέρνηση, για µια φορά ακόµη, εστιάζει στην επικοινωνία.
Με το νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση προωθεί τροποποιήσεις σε δικό
της νόµο, προφανώς διότι οι στόχοι που είχαν τεθεί απ’ αυτόν το
2021, δεν ευοδώθηκαν. Θέλει, λοιπόν, να διορθώσει -εντός ή
εκτός εισαγωγικών- τις δικές του αδυναµίες. 

Οι αλλαγές αυτές δεν είναι ουσιαστικές. Είναι ανεπαρκείς και
αποσπασµατικές, για να αντιµετωπίσουν τις δυσλειτουργίες του
συστήµατος. Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται διατάξεις για την
επιτάχυνση των διαδικασιών πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ και τη µο-
ριοδότηση, βάσει του κριτηρίου της εντοπιότητας για την κά-
λυψη θέσεων σε αποµακρυσµένες από τα κέντρα περιοχές,
νησιωτικές και ορεινές. 

Η λογική για την ανάδειξη και την ενίσχυση της εντοπιότητας
είναι ορθή, καθώς αποσκοπεί στη στελέχωση των δηµοσίων υπη-
ρεσιών σε περιοχές στις οποίες υπάρχουν ελλείψεις και κενά.
Όµως αυτό µπορεί να γίνει µόνο στο πλαίσιο µιας συγκροτηµέ-
νης και συνολικής περιφερειακής πολιτικής, καθώς µόνον έτσι
µπορεί να επιχειρηθεί η αντιστροφή από την ερηµοποίηση της
υπαίθρου -η οποία έχει εγκαταλειφθεί από την Κυβέρνησή σας,
κύριοι Υπουργοί- και βέβαια, ο περιορισµός των περιφερειακών
ανισοτήτων. 

Η αποµάκρυνση δηµοσίων υγειονοµικών, εκπαιδευτικών, διοι-
κητικών, κοινωφελών, τραπεζικών, αλλά και άλλων υπηρεσιών και
δοµών, έχει ερηµοποιήσει την ελληνική περιφέρεια, µε ευθύνη
της Κυβέρνησής σας. 

Εποµένως, η µοριοδότηση ίσως αποδειχθεί κενό γράµµα. Βέ-
βαια, η µοριοδότηση πρέπει να συνοδεύεται και από αυστηρές
δικλίδες ασφαλείας, για να αποτρέπεται η κατάχρηση και να δια-
σφαλίζεται ότι το κριτήριο, της εντοπιότητας, δεν θα γίνει εργα-
λείο πελατειακών σχέσεων. 

Επιπλέον, προτείνεται µέσω των σχετικών διατάξεων η σύν-
τµηση ορισµένων προθεσµιών που αφορούν την εκκίνηση της
διαδικασίας προσλήψεων και η µείωση των προθεσµιών διορι-
σµού και ανάληψης υπηρεσίας. Παρά ταύτα και παρά την τεχνο-
λογική πρόοδο, οι καθυστερήσεις στους διορισµούς συνεχίζουν
να αποτελούν ίσως το σοβαρότερο πρόβληµα για τη στελέχωση
της δηµόσιας διοίκησης, το οποίο δεν αντιµετωπίζεται µε πραγ-
µατική πολιτική βούληση αλλά µε επικοινωνιακά τεχνάσµατα.

Ανησυχία προκαλούν και τα διοικητικά µέτρα που εισάγονται.
Μεταξύ αυτών, είναι η απαγόρευση µετακίνησης των υπαλλήλων
για δεκαπέντε χρόνια, εφόσον έχουν µοριοδοτηθεί βάσει του κρι-
τηρίου της εντοπιότητας, καθώς και η απαγόρευση συµµετοχής
σε νέες διαδικασίες πρόσληψης για δέκα χρόνια µετά τον διορι-
σµό τους. Πρόκειται για µέτρα που δεν συµβάλλουν στη βελ-
τίωση της κινητικότητας των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Σε σχέση µε το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής που εισάγε-
ται, είναι προφανές ότι οι σχετικές παροχές δεν εξασφαλίζονται
µε όρους αντικειµενικότητας και αµεροληψίας και δεν ανταπο-

κρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες των δηµοσίων υπαλλήλων,
ιδίως σήµερα σε συνθήκες πληθωριστικής κρίσης. Η οικονοµική
ανταµοιβή περιορίζεται είτε σε λίγους προϊσταµένους, µε ανώ-
τατο όριο το 15% του ετήσιου µισθού τους, είτε σε ένα πολύ πε-
ριορισµένο αριθµό υπαλλήλων, µε πενιχρές αυξήσεις. Όλα αυτά
θα δίδονται, επαναλαµβάνω, βάσει µη  αντικειµενικών κριτηρίων.
Ενώ οι αλλαγές για το ΑΣΕΠ παρουσιάζονται από την Κυβέρνηση
ως µεταρρύθµιση, στην πραγµατικότητα αποτελούν ασκήσεις επί
χάρτου.

Να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι τα κενά στη δηµόσια διοίκηση
παραµένουν, ενώ η υποστελέχωση σε κρίσιµους τοµείς είναι εµ-
φανής. Η Κυβέρνηση δεν καλύπτει τα κενά αυτά, αφήνοντας πολ-
λές οργανικές θέσεις κενές. Έτσι, υποβαθµίζεται η λειτουργία
του δηµόσιου τοµέα. Αυτό δεν γίνεται λόγω κυβερνητικής ανε-
πάρκειας, αλλά γίνεται συνειδητά. Διότι, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, πιστή στο δόγµα του νεοφιλελευθερισµού, αντιµε-
τωπίζει το κράτος ως αναγκαίο κακό. Καθυστερεί τις προσλή-
ψεις, θέτει περιορισµούς στην κινητικότητα, θεσπίζει ανεπαρκή
συστήµατα κινήτρων, διορίζει µετακλητούς προϊσταµένους. 

Η εκχώρηση του έργου του δηµοσίου σε ιδιώτες, δίνει και
παίρνει -το περίφηµο outsourcing- ακόµα και σε τοµείς όπως η
υγεία, στους οποίους η µονιµότητα αποτελεί προϋπόθεση για
την απρόσκοπτη λειτουργία τους και τη θεσµική συνέχεια. Μόνον
έτσι διασφαλίζεται η σταθερότητα της σταδιοδροµίας, της εξέ-
λιξης, της ανέλιξης και ο οµαλός και οικογενειακός βίος των στε-
λεχών της δηµόσιας διοίκησης. 

Εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, δεσµευόµαστε να
αγωνιστούµε για την ουσιαστική αναβάθµιση της δηµόσιας διοί-
κησης, µε διαφάνεια, αξιοκρατία, αξιοπιστία και σεβασµό στην
προσωπικότητα των δηµοσίων υπαλλήλων. Πολιτική προτεραι-
ότητα πρέπει να είναι η ενίσχυση του ΑΣΕΠ, η αξιοποίηση των
επιτυχόντων και η δηµιουργία ενός κράτους που θα λειτουργεί
προς όφελος των πολιτών και να µην αποτελεί πεδίο εξυπηρέτη-
σης κοµµατικών και ιδιωτικών µεγάλων συµφερόντων. 

Είναι κοινός τόπος ότι η δηµόσια διοίκηση στη χώρα µας, στον
βαθµό που της επιτρέπεται να λειτουργεί από την Κυβέρνησή
σας, κύριοι Υπουργοί, πάσχει, µε τρόπο που να θεωρείται ο µε-
γάλος ασθενής της ελληνικής πολιτείας. Είναι, επίσης, κοινός
τόπος ότι η ανοικοδόµηση της δηµόσιας διοίκησης αποτελεί sine
qua non όρο για την εξυπηρέτηση των πολιτών και την ανάπτυξη.
Διότι, σε πείσµα της νεοφιλελεύθερης αντίληψης ότι το κράτος
συνιστά «αναγκαίο κακό», που απλώς διευκολύνει την ιδιωτική
πρωτοβουλία εφαρµόζοντας όσα αυτή επιβάλλει, το κράτος, η
δηµόσια διοίκηση οφείλει εκ του Συντάγµατος αλλά και της
άσκησης του πραγµατικά επιτελικού ρυθµιστικού ρόλου του να
διευκολύνει την ιδιωτική πρωτοβουλία. Όλα αυτά αποτελούν
είδος εν ανεπαρκεία ή µάλλον υπό εξαφάνιση για το δήθεν «επι-
τελικό» κράτος της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια µε την επι-
κράτηση νεοφιλελεύθερων αντιλήψεων και τη µικροπολιτική λο-
γική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, του «καθεστώτος
Μητσοτάκη», προστέθηκαν η µείωση των θεσµικών αρµοδιοτή-
των του δηµοσίου, η από πλευράς δοµών λειτουργική υποβάθ-
µισή του ως εγγυητή του δηµοσίου συµφέροντος, η ανάθεση
-όπως είπα και προηγουµένως- αρµοδιοτήτων στον ιδιωτικό
τοµέα, οι ανορθολογικές, καταχρηστικές ακόµα και παράνοµες
πολιτικές µείωσης του αριθµού των δηµοσίων υπαλλήλων και των
αµοιβών τους, µε αποτέλεσµα την επίταση των παθογενειών, ορ-
γανωτικών και διοικητικών, που στη συνέχεια µετασχηµατίστηκαν
σε δοµική κρίση της δηµόσιας διοίκησης.

Όλα αυτά οδηγούν στο συµπέρασµα ότι η δηµόσια διοίκηση
χρειάζεται επανοικοδόµηση σε άλλες βάσεις, ώστε να απαλλάσ-
σεται από τον σφιχτό εναγκαλισµό του κόµµατός σας, από τότε
που αναλαµβάνει τη διακυβέρνηση και να αυτοπροσδιορίζεται
σχεδιάζοντας, εφαρµόζοντας, ελέγχοντας τη διοικητική πολιτική
στο πλαίσιο των πολιτικών επιλογών της Κυβέρνησής σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας ότι µόνον η
πραγµατική αναδιοργάνωση της δηµόσιας διοίκησης µπορεί να
την καταστήσει απολύτως φιλική, πραγµατικό υπηρέτη του πο-
λίτη και να τη µετασχηµατίσει οργανωτικά και λειτουργικά σε
µοχλό ανάπτυξης και προόδου.
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Κύριε Κατσαφάδο -δεν είστε εδώ βέβαια-, είπατε ότι δεν ψη-
φίσατε τότε, το 1994, το νοµοσχέδιο του αείµνηστου Σάκη Πε-
πονή για την ίδρυση του ΑΣΕΠ, διότι δεν είχατε εµπιστοσύνη στο
ΠΑΣΟΚ. Έτσι και εµείς, εκτός των ουσιαστικών επιχειρηµάτων
που αναπτύξαµε, δεν θα ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, διότι
δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στην Κυβέρνησή σας ότι θα
εφαρµόσετε έστω και τις ελάχιστες θετικές ρυθµίσεις οι οποίες
περιλαµβάνονται σε αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαηλιού.
Καλείται στο Βήµα η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Δουδωνής, ο κ. Κυριαζίδης
και µετά ο Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι ξέρουµε
ότι η αντιµετώπιση των θεσµών και των ανεξάρτητων αρχών µε
τον αντίστοιχο σεβασµό δεν είναι και το πιο δυνατό σηµείο της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Και για το ΑΣΕΠ, για το
οποίο διαχρονικά οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας είχαν
έναν εχθρικό ρόλο, θα µιλήσω αναλυτικά στη συνέχεια.

Είναι, όµως, χαρακτηριστικό, κύριοι Υπουργοί, ότι δεν λαµβά-
νετε υπ’ όψιν σας ούτε καν τις δικαστικές αποφάσεις του Αρείου
Πάγου. Αναφέροµαι στην τροπολογία την οποία καταθέσαµε ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ για τη χρηµατοδότηση των
Σπαρτιατών. Αγνοήσατε πέρυσι για τους δικούς σας λόγους την
τροπολογία µας και επιτρέψατε στο κόµµα των Σπαρτιατών να
εισπράττει χρήµατα του ελληνικού λαού ακόµα και µετά την από-
φαση του Αρείου Πάγου να µην συµµετέχει στις ευρωεκλογές.
Δηλαδή, έλαβαν αποζηµίωση, έλαβε λεφτά ένα κόµµα το οποίο
απαγορεύτηκε να συµµετέχει στις ευρωεκλογές, και γι’ αυτό
είστε βαρύτατα εκτεθειµένοι.

Και τι κάνετε σήµερα; Έρχεστε και µετά από όλα αυτά απορ-
ρίπτετε εκ νέου -εκ νέου!- την τροπολογία την οποία καταθέσαµε
ξανά. Την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, οφείλω να οµολογήσω
ότι δεν την έχουµε καταλάβει, τι ακριβώς εννοήσατε και για ποιον
λόγο αρνείστε και επιµένετε στο λάθος. Αλλά δεν θα είναι αυτή
η πρώτη φορά που θα επιµένετε σε λάθη.

Εισερχόµενη σε θέµατα του σηµερινού σχεδίου νόµου έχω την
υποχρέωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ηθική και πολιτική, να
αναφερθώ στην αξία του θεσµού του ΑΣΕΠ για την ελληνική κοι-
νωνία, καθώς και τα όσα φανερώνει ο τρόπος που επιλέγει η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να προβεί στην εκάστοτε
τροποποίησή του.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευτυχώς στην Ελλάδα
γίνονται κάποια µεγάλα πολιτικά άλµατα από ανθρώπους οι
οποίοι είναι εµπνευσµένοι και οι οποίοι δεν λογαριάζουν το πολι-
τικό κόστος.

Και σε αυτή την κατηγορία, σε αυτή την περίπτωση ανήκει και
o Αναστάσιος Πεπονής, ο οποίος έκανε µια πολύ µεγάλη τοµή,
µια τεράστια µεταρρύθµιση για το ελληνικό πολιτικό σύστηµα,
για τη λειτουργία του ελληνικού δηµοσίου και όχι µόνο, κόντρα
στον κοµµατισµό, κόντρα στον πελατειασµό, κόντρα στο ρου-
σφέτι.

Και η θέσπιση του ΑΣΕΠ αποτέλεσε µια ιστορική µεταρρύθ-
µιση µε τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ, κόντρα στα πρότυπα τα οποία
κυριαρχούσαν επί δεκαετίες για τους διορισµούς και ήταν ένα
νοµοθέτηµα το οποίο έδειξε τόλµη, το οποίο έδειξε µεταρρυθµι-
στική πνοή και παράβλεψη του όποιου πολιτικού κόστους και
ήταν µια τεράστια αλλαγή σε εποχές που ήταν τελείως διαφορε-
τικές οι αντιλήψεις, οι νοοτροπίες, οι αντιδράσεις ήταν πολύ µε-
γάλες. Όµως, εν τέλει, αυτό ακριβώς είναι το χρέος του
πολιτικού συστήµατος, το χρέος των πολιτικών.

Και σήµερα, έρχεστε και εµφανίζεται η Νέα Δηµοκρατία να
θέλει να κάνει αλλαγές ουσιαστικά πάνω στις δικές σας αλλαγές
που φέρατε τρία χρόνια πριν, το 2021 και να µας πείτε ότι ανα-
γεννάτε δήθεν το ΑΣΕΠ.

Οφείλουµε να είµαστε πολιτικά ειλικρινείς µε την κοινωνία,

γιατί ο θεσµός του ΑΣΕΠ µετά τον θεσµό των πανελληνίων είναι
ο δεύτερος θεσµός ο οποίος περιβάλλεται µε τον πιο µεγάλο σε-
βασµό για την αντικειµενικότητά του, γιατί ακριβώς έχει δώσει
τη δυνατότητα της δηµοκρατικής στελέχωσης του δηµοσίου και
της κοινωνικής κινητικότητας, της αξιοκρατίας, της αντικειµενι-
κότητας, της ισότητας και της διαφάνειας. Και όλο αυτό έχει να
κάνει µε τους διορισµούς τα τελευταία τριάντα χρόνια όχι µε
όρους λίγων και εκλεκτών, αλλά µε όρους αντικειµενικούς.

Παρ’ όλα αυτά, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε, µέσα σε αυτή την
Αίθουσα πριν από τριάντα χρόνια, ο εισηγητής σας, ο εισηγητής
της Νέας Δηµοκρατίας τότε, είχε πει ότι πρέπει να αποσυρθεί
αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί αποτελεί ένα πολιτικό κακούργηµα.
Αυτό είχε πει τότε η Νέα Δηµοκρατία.

Και να µη ξεχνάµε, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και
τις παρεµβάσεις τις οποίες έκανε ξανά η Κυβέρνησή σας µε την
εισαγωγή της συνέντευξης το 2005 µε τον νόµο Παυλόπουλου
και το πού αυτό οδήγησε συνολικά την οικονοµία της χώρας και
φυσικά, τους θεσµούς.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι χρειάζεται περίσσιο θράσος για να παρου-
σιάζεστε µε αυτό το πολιτικό βιογραφικό και να έρχεστε και να
µας λέτε ότι είστε ο αναµορφωτής αυτής της µεταρρύθµισης.
Διότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, παρά τις ρητές διαβεβαι-
ώσεις σας για την ενίσχυση της αξιοκρατίας, δεν φαίνεται τελικά
να καλύπτει καµµία από τις προϋποθέσεις µιας σύγχρονης απο-
τίµησης των προσόντων που πρέπει να έχει το ανθρώπινο δυνα-
µικό στο δηµόσιο ούτε σηµαντικές καινοτοµίες επιλογής εισάγει
ούτε σοβαρές θεσµικές αλλαγές δροµολογεί για την αξιοκρατική
αναβάθµιση των προσλήψεων. Αντιθέτως, είναι αποσπασµατικό,
είναι επιφανειακό και αντί να πάει τα πράγµατα προς τα εµπρός,
ουσιαστικά διορθώνει επιφανειακά κάποια ζητήµατα.

Το καλοκαίρι, ο κύριος Πρωθυπουργός έλεγε δηµοσίως ότι
δεν λειτουργεί το ΑΣΕΠ και ότι οι ρυθµοί είναι απογοητευτικοί.
Προφανώς, θα έπρεπε να τον είχατε ενηµερώσει ότι το 2021 λέ-
γατε ακριβώς αυτά τα ίδια πράγµατα, φέρνοντας και τότε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο τελικά δεν έλυσε κανένα απολύτως πρό-
βληµα. Και έρχεστε τώρα να φέρετε ξανά ένα νοµοσχέδιο για την
αναγέννηση, όπως µας λέτε, δήθεν, του ΑΣΕΠ και τι κάνετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ουσιαστικά, µειώνετε τις προθεσµίες από δέκα σε πέντε µέρες

και βάζετε και κάποιες τιµωρίες σε όσους δεν αποδέχονται ασµέ-
νως τον διορισµό τους. Και αναρωτιέµαι: Με αυτόν τον τρόπο τε-
λικά θα κάνετε πιο γρήγορες τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ; Με αυτές
τις µεγάλες αλλαγές, τις µεγάλες καινοτοµίες;

Επίσης, είναι άδικο -και κλείνω µε αυτό- το να µην απορροφη-
θούν άµεσα όλοι οι επιτυχόντες από τον διαγωνισµό του 2022 σε
µια συγκυρία όπου υπάρχει µια πολύ µεγάλη υποστελέχωση των
δηµοσίων υπηρεσιών. Να σας θυµίσω ότι και τότε ήρθατε και εί-
πατε εν χορδαίς και οργάνοις ότι κάνετε έναν τεράστιο διαγωνι-
σµό που θα λύσει τα προβλήµατα του ελληνικού δηµοσίου και οι
µισοί επιτυχόντες είναι ακόµα αδιόριστοι, γιατί βγήκατε και είπατε
ότι τελικά, οι επιτυχόντες δεν σηµαίνει ότι είναι και διοριστέοι.

Άρα, τελικά, τι κάνατε; Ξανά µια τρύπα στο νερό; Για ποιον
λόγο τότε βγήκατε και είπατε πόσο σηµαντικός ήταν αυτός ο δια-
γωνισµός, που θα έλυνε τα προβλήµατα του ελληνικού δηµοσίου,
άµα τελικά, τους επιτυχόντες δεν τους διορίζετε;

Κλείνω, λέγοντας ότι αυτή την παρούσα στιγµή, εµείς, ως
ΠΑΣΟΚ, σεβόµενοι και την πολιτική µας ιστορία και τους αγώνες
µας για τον θεσµό του ΑΣΕΠ από τον Αναστάση Πεπονή ως σή-
µερα, σας δηλώνουµε ότι το ΠΑΣΟΚ είναι σήµερα εδώ πέρα πιο
ενωµένο και πιο δυνατό από ποτέ, αποτελώντας την ουσιαστική
Αξιωµατική Αντιπολίτευση που χρειάζεται η χώρα, για να προτεί-
νουµε την παρούσα στιγµή αυτές τις απαραίτητες σοβαρές ολι-
στικές µεταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η χώρα και τις οποίες
στις επόµενες εκλογές, ως κυβέρνηση, καλούµαστε να υλοποι-
ήσουµε.

Η ελληνική κοινωνία πλέον δεν µπορεί να ανεχτεί άλλο πλα-
στογράφους µεταρρυθµιστές, όπως είναι η διακυβέρνησή σας
και θα φροντίσουµε, ως ΠΑΣΟΚ, αυτό να τελειώσει σήµερα, να
τελειώσει σύντοµα. Σήµερα είναι µόνο η αρχή.
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γιαννακοπούλου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγιώτης Δουδωνής, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσει ο κ. Κυριαζίδης και µετά ο Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε
µια ιστορία. Ένα κόµµα, τον Σεπτέµβριο του 2023, αποφάσισε
να πάρει µια θεσµική πρωτοβουλία όχι για κανέναν άλλο λόγο,
αλλά γιατί έβλεπε προς τα πού πηγαίνουν τα πράγµατα, ποιες
είναι οι συνέπειες µιας ολιγωρίας.

Και ένας Βουλευτής -επιτρέψτε µου να διαβάσω από τα Πρα-
κτικά- σας είχε πει ότι η ευθύνη σας δεν είναι ευθύνη απέναντι
στην Αντιπολίτευση. Είναι ευθύνη απέναντι στη δηµοκρατία, στους
θεσµούς και στον ελληνικό λαό, του οποίου τα χρήµατα κινδυ-
νεύουν να γίνουν άθυρµα στα χέρια καταδικασµένων εγκληµατιών.

Αυτός ο οµιλητής ήταν ο οµιλών, όταν είχα εισηγηθεί την τρο-
πολογία την οποία παντελώς αγνοήσατε. Θα τα δείτε εδώ αναλυ-
τικά. Θα έχετε τον πλήρη φάκελο, γιατί βλέπω ότι ετοιµάζεστε να
κάνετε µια βελτιωµένη ρύθµιση. Θα σας τα δώσω εγώ όλα τα ερ-
γαλεία τώρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έπειτα, ας ξεκινήσω από την επιχειρηµατολογία σας αυτές τις
µέρες, του κ. Βορίδη. Ακολουθήσατε και εσείς, οπότε εκτιµώ ότι
δεν είναι προσωπικές σας απόψεις. Είναι απόψεις της Κυβέρνη-
σης, άρα δεν αναφέροµαι επ’ ουδενί προσωπικά σε εσάς.

Κατ’ αρχάς, ξέρουµε ότι η χρηµατοδότηση χωρίζεται σε τακτική
και εκλογική. Στο ζήτηµα της τακτικής χρηµατοδότησης, ο κ. Βο-
ρίδης είπε ότι δεν µπορεί να κοπεί ή κάπως έτσι όσο εκκρεµεί η
υπόθεση ενώπιον του ανωτάτου ειδικού δικαστηρίου.

Από πού προκύπτει αυτό; Εδώ έχουµε τη διάταξη του προεδρι-
κού διατάγµατος 15/2022. Καλώ τον κ. Βορίδη να διαβάσει το
άρθρο 6 και να δει πότε αναστέλλεται η χρηµατοδότηση: Σε περί-
πτωση καταδίκης από το ΑΕΔ ή σε περίπτωση ασκήσεως διώξεως,
η οποία έχει ήδη ασκηθεί και έχει υπάρξει και απόφαση του Α1
Τµήµατος;

Άρα, λοιπόν, το επιχείρηµα αυτό δεν πείθει κανέναν. Επιτρέψτε
µου να το πω. Έχει ασκηθεί η δίωξη, έχει εντοπιστεί ως πραγµα-
τικός αρχηγός ο Ηλίας Κασιδιάρης του κόµµατος Σπαρτιάτες.
Άρα, είτε κατ’ εφαρµογή, µε διασταλτική ερµηνεία της υπάρχου-
σας, µετά την απόφαση του Αρείου Πάγου, είτε αν εκτιµάτε ότι
πρέπει να γίνει expressis verbis µε την τροπολογία µας την οποία
ζητήσαµε, δεν έπρεπε να έχουν δοθεί τα λεφτά και εφόσον έχουν
δοθεί, πρέπει να ψηφιστεί σήµερα η τροπολογία, την οποία απο-
φασίσατε να αγνοήσετε. Θα έρθουµε και σε αυτό, όµως, σε λίγο.

Πάµε, όµως, στην εκλογική χρηµατοδότηση. Είπατε κάποια
πράγµατα. Άκουσα τον κ. Βορίδη πριν σε έναν ραδιοφωνικό
σταθµό. Για αυτά τα οποία λέτε έψαξα να βρω τη διάταξη. Συµ-
πτωµατικώς το προεδρικό διάταγµα 15/2022 το έχω κωδικοποιήσει
εγώ και δεν θυµάµαι να υπήρχε τέτοια διάταξη. Αναφέρεστε στην
αιτιολογική. Ταυτοχρόνως, όµως, ο κ. Βορίδης υπενόησε -και εδώ
δεν θα διαφωνήσω, το έχω πει και εγώ νοµικά- ότι πρέπει τα χρή-
µατα τουλάχιστον της εκλογικής χρηµατοδότησης -συζητάµε γε-
νικώς- να αναζητηθούν ως αχρεωστήτως καταβληθέντα. Αν
έµπαινα στη θέση -είναι λίγο δύσκολο, το καταλαβαίνω- κάποιου
δικηγόρου ή συνηγόρου των Σπαρτιατών, όταν θα αµφισβητούσα
την υπουργική απόφαση, θα παρέπεµπα στα Πρακτικά της Βουλής
και σε αυτά που είπατε και θα έλεγα: «Ορίστε, ο Υπουργός λέει
ότι ορθώς τα πήραµε τα χρήµατα». Αντιλαµβάνεστε την ιστορική
ευθύνη;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τα πήραν
ορθώς ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ, µη διακόπτετε. Θα απαντήσετε στην οµιλία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Λιβάνιε, µη
µου απαντάτε επί προσωπικού, διότι δεν είναι προσωπικό το θέµα.
Το είπε ο κ. Βορίδης πριν από εσάς σε ραδιοφωνικό σταθµό, το
λέτε και εσείς µετά.

Λέω. Αυτό δεν υπονοείτε µε την «πληρέστερη ρύθµιση»;
Ωραία. Αν, λοιπόν, µε αυτήν τη ρύθµιση τα χρήµατα τα πάρουµε
πίσω και το αµφισβητήσουν αυτό εν συνεχεία οι Σπαρτιάτες, θα
παραπέµψουν ή δεν θα παραπέµψουν στις δηλώσεις τις δικές
σας και του κ. Βορίδη που λέτε: «Ιδού η αιτιολογική έκθεση, τι
ψηφίσατε εσείς και εσείς και εσείς» απλώς και µόνο για να ρίξετε
την ευθύνη στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ;

Λοιπόν, για λόγους πληρότητας της ρύθµισης που ετοιµάζετε,
σας καταθέτω και το προεδρικό διάταγµα -το ξέρετε σαφώς- και
την αιτιολογική έκθεση, για να δείτε τι αποτελεί κανόνα δικαίου
και τι αποτελεί απλώς αιτιολογική έκθεση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενο ζήτηµα. Γιατί άραγε δεν συµφωνείτε σε αυτήν την
τροπολογία; Γιατί δεν λειτουργείτε ούτε ως επιµηθείς; Το ΠΑΣΟΚ
ασκεί ένα άλλο είδος Αντιπολίτευσης, µια Αντιπολίτευση που δεν
παρουσιάζει µόνο το πρόβληµα, δεν καταγγέλλει απλώς -αυτό
είναι η ουσία- αλλά έχει και έτοιµη τη λύση. Και επιπλέον θα σας
πω στη συγκεκριµένη περίπτωση ότι τη λύση την είχε έτοιµη πριν
ανακύψει το πρόβληµα στο ζήτηµα της χρηµατοδότησης. Σας το
δώσαµε έτοιµο, πάρε-βάλε.

Αν δείτε στα Πρακτικά τι λέω στις 13 Σεπτεµβρίου του ‘23, πα-
ραπονούµαι γιατί δεν υπήρξε ούτε µία απάντηση από την κ. Κε-
ραµέως, την τότε Υπουργό, ή οποιονδήποτε αρµόδιο τότε, ούτε
µία απάντηση, ούτε µία αναφορά στην τροπολογία επί της ου-
σίας. Αυτό είναι πρωτοφανές. Είναι απίστευτη η αγνόηση της νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης.
Καµµία επί της ουσίας απάντηση. Άρα, λοιπόν, σε µια νέου τύπου
Αντιπολίτευση, η οποία έρχεται µε λύσεις, δεν έρχεται µόνο µε
τα προβλήµατα, εσείς απαντάτε µε όξυνση. Και µε όξυνση και µε
ευθύνες εκεί που δεν υπάρχουν, ενώ οι ευθύνες είναι στην Κυ-
βέρνηση. 

Θα απαιτούσα, λοιπόν, προσωπικά, αλλά κυρίως εκπροσωπών-
τας τη δηµοκρατική παράταξη, µία λέξη από την Κυβέρνηση, τη
λέξη συγγνώµη που δεν µας ακούσατε. Γιατί η συγγνώµη δεν
είναι προσωπικά σε εµάς. Η συγγνώµη πρέπει να είναι στον ελ-
ληνικό λαό για τα χρήµατα τα οποία πήραν άνθρωποι που δεν τα
εδικαιούντο. Με ποια έννοια; Με την έννοια της εναρµονίσεως
της διάταξης σε σχέση µε τη συµµετοχή στις εκλογές και της
διάταξης σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση ή έστω µε την έννοια,
µετά την απόφαση του Αρείου Πάγου, της διασταλτικής ερµη-
νείας και εφόσον πραγµατικός αρχηγός είναι ο Κασιδιάρης -της
ισχύουσας εννοώ- του ειδικού διαδόχου των Σπαρτιατών ως ει-
δικού διαδόχου της Χρυσής Αυγής. Αυτή είναι η ουσία του πράγ-
µατος. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να κάνω µια τελευταία παρατήρηση -
επιτρέψτε µου- µε την ιδιότητά µου ως συνταγµατολόγου και όχι
ως πολιτικού, παρ’ ότι γίνεται από το Βήµα της Βουλής, αναφο-
ρικά µε το ανώτατο ειδικό δικαστήριο, επειδή έχω µια εικόνα της
εµπειρίας -σε µικρό βαθµό που την έχω- πανευρωπαϊκά. Αρνησι-
δικία δεν νοείται. Δεν νοείται αρνησιδικία ούτε πέταγµα της µπά-
λας λίγο παραπέρα, γιατί ό,τι γλιτώνει κανείς ως δύσκολη
απόφαση τώρα, το βρίσκει µπροστά του µετά. Και ελπίζω να µην
ξαναπαραπέµπω στα Πρακτικά του Οκτωβρίου του ‘24 για το τι
είχα πει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δουδωνή. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
Θα ακολουθήσουν ο κ. Βασιλειάδης, ο κ. Χαρακόπουλος και

µετά ο κύριος Υπουργός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, καλή δύναµη και γερά

νεύρα. 
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, οµίλησαν επτά συνάδελφοι

του ΠΑΣΟΚ. Για το θέµα του νοµοσχεδίου, για το περιεχόµενό
του ελάχιστα ακούσαµε. Και βεβαίως, ανευρέθη ο τρόπος δια-
φυγής των θετικών, θα έλεγα, διατάξεων του νοµοσχεδίου ανα-
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φορικά µε τη χρηµατοδότηση των Σπαρτιατών, µολονότι ο
Υπουργός πολλάκις αναφέρθηκε. Βεβαίως οφείλουµε να σεβό-
µαστε τις αποφάσεις της δικαιοσύνης. Το ΠΑΣΟΚ φαίνεται ότι
όταν το βολεύει, θα πρέπει να τις εφαρµόζουµε, να υπακούµε
βεβαίως στη δικαιοσύνη, στις αποφάσεις της. Όταν δεν το βο-
λεύει, θα πρέπει ως πολιτική ηγεσία ή κόµµατα να αποφεύγουµε
την υιοθέτηση των αποφάσεων της δικαιοσύνης. Ρώτησα συνα-
δέλφους: «Γιατί δεν τοποθετείστε, ενώ λέτε ότι έχει θετικές δια-
τάξεις;». Το ίδιο και από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ. Τοποθετήθηκαν
σύνολο πέντε. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Βεβαίως, αναφορικά µε τον νόµο
του αειµνήστου Αναστάσιου Πεπονή, εγκληθήκαµε ότι πλαστο-
γραφήσαµε τον δικό του νόµο περί του ΑΣΕΠ, όταν είναι γνωστό
ότι αυτό πραγµατοποιήθηκε από το ίδιο το ΠΑΣΟΚ, πλαστογρα-
φώντας το περιεχόµενο και «αναγκάζοντας» -σε εισαγωγικά- τον
Αναστάση Πεπονή να παραιτηθεί. Άρα, οφείλετε εσείς να απο-
λογηθείτε. 

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο, αναφέροµαι συγκεκριµένα. Αναµ-
φισβήτητα το µέγεθος και κυρίως η λειτουργία του δηµόσιου
τοµέα αποτελεί τροχοπέδη τόσο για την ανάπτυξη όσο και για
τη διευκόλυνση της καθηµερινότητας των πολιτών. Είναι µια πα-
θογένεια που κοµίζουν διαχρονικά οι ελληνικές κυβερνήσεις
χωρίς να έχουν είτε τη θέληση, είτε την ικανότητα ή ακόµη συχνά
και τα δύο για να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα. Η παρούσα νο-
µοθετική πρωτοβουλία έρχεται ως αναγκαία συνέχεια, προκειµέ-
νου να αντιµετωπίσει τα φλέγοντα σηµερινά ζητήµατα της
αποκέντρωσης και ενίσχυσης των περιοχών της ελληνικής περι-
φέρειας, του δηµογραφικού, αλλά και της πολυπόθητης στον δη-
µόσιο τοµέα αξιολόγησης και αξιοκρατικής ανταµοιβής των
παραγωγικών και άξιων δηµοσίων λειτουργών. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου εντοπίζεται η -κατά τη
γνώµη µου- κρισιµότερη διάταξη, η οποία προβλέπει ότι στους
νησιωτικούς, ορεινούς και ηπειρωτικούς δήµους της χώρας θα
υφίσταται ενισχυµένη µοριοδότηση. Πρόκειται στην ουσία για δι-
πλασιασµό της µοριοδότησης βάσει του κριτηρίου της εντοπιό-
τητας, γεγονός που καθιστά ευκολότερο τον εφοδιασµό των
δηµοσίων φορέων µε στελέχη προερχόµενα από τις τοπικές κοι-
νότητες, αποτελώντας παράλληλα αρωγό για την ενίσχυση του
αναγκαίου στοιχείου της αποκέντρωσης στις περιοχές αυτές. 

Προερχόµενος από µία ακριτική, ορεινή, παραµεθόρια περιοχή
της Μακεδονίας, τη Δράµα, η οποία αντιµετωπίζει κατά κόρον τέ-
τοιου είδους ζητήµατα, βλέπω µε ικανοποίηση η Κυβέρνηση να
επιδιώκει αυτό που η ελληνική επαρχία έχει ανάγκη. Και προσφά-
τως βεβαίως ικανοποιήθηκε ένα χρόνιο αίτηµα των εργαζοµένων
στα θέµατα υγείας του νοµού, όπως η κοινωνία είχε απαίτηση.
Αναγνωρίστηκε ως άγονο το νοσοκοµείο της Δράµας, όπως και
τα δύο κέντρα υγείας τα παραµεθόρια, Παρανεστίου και Νευρο-
κοπίου. Δόθηκε και µία ανάσα µε τη στελέχωση που υπήρξε στη
συνέχεια και την ανάλογη, αν θέλετε, προκήρυξη θέσεων. Αντί,
λοιπόν, να υπάρχει µια ικανοποίηση, είδα την Αντιπολίτευση και
στον τοπικό τοµέα να στεναχωριέται. Στεναχωρέθηκε. Δηλαδή µε
ό,τι θετικό πλέον βλέπω να επέρχεται µια στεναχώρια, όπως και
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Οι ζωντανές κοινωνίες, πέρα από τα µεγάλα αστικά κέντρα,
δεν θα πασχίζουν να αναπληρώσουν κενά, αλλά θα µπορούν να
συγκρατούν τα µέλη τους, τα οποία θα είναι παράλληλα σε θέση
να προσφέρουν στις κοινωνίες στις οποίες µεγάλωσαν και ανή-
κουν. 

Φυσικά, η εν λόγω ρύθµιση επιλύει σε µεγάλο βαθµό προβλή-
µατα στέγασης και διαµονής των υπαλλήλων, οι οποίοι δεν θα
χρειάζεται να αναζητούν στέγη προς ενοικίαση ή να µετακινούν-
ται σε τεράστιες αποστάσεις, καθώς είναι πολύ πιθανότερο να
έχουν ήδη λυµένο το ζήτηµα της στέγασης εντός του οικείου
δήµου, νησιού ή περιφερειακής ενότητας. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η διάταξη του άρθρου 56
του σχεδίου νόµου για την απλοποίηση των κρίσεων επί των αι-
τήσεων συνυπηρέτησης, καθώς πρόκειται για ένα µέτρο ουσια-
στικής ενίσχυσης των οικογενειών αποτελούµενων από δύο
γονείς δηµοσίους υπαλλήλους. Και, βεβαίως, επ’ αυτού θα επα-
νέλθω.

Εξίσου καίριας σηµασίας είναι και οι διατάξεις του νοµοσχε-

δίου για τα ΑΜΕΑ όπου και δίνεται προτεραιότητα στα άτοµα µε
αναπηρία τουλάχιστον 50%, των οποίων η αναπηρία έχει κριθεί
εφ’ όρου ζωής.

Αναφορικά µε την εισαγωγή ποινής αποκλεισµού από τη συµ-
µετοχή σε µελλοντικές διαδικασίες ΑΣΕΠ για διάστηµα τριετίας
των υποψηφίων που ενώ διορίστηκαν δεν µερίµνησαν να αναλά-
βουν τα καθήκοντά τους, σηµειώνω ότι δεν πρόκειται για τιµω-
ρητική διάταξη, αλλά για προσπάθεια αποκλεισµού περιπτώσεων
υποψήφιων οι οποίοι δεν ενδιαφέρονται εν τοις πράγµασι για την
πλήρωση της θέσης, αλλά αντιµετωπίζουν τη συµµετοχή τους
στη διαδικασία και, αν θέλετε, και τον διορισµό τους ευκαιριακά
προκαλώντας έτσι δυσχέρειες στις δηµόσιες διεργασίες και δη-
µιουργώντας διαδικαστικά προσκόµµατα στους συνυποψηφίους
που επιθυµούν να αναλάβουν υπηρεσία. 

Εν κατακλείδι, κατά τη γνώµη µου, δια των ανωτέρω διατάξεων
του νοµοσχεδίου µεταρρυθµίζεται σε βαθµό σηµαντικό η διαδι-
κασία προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ, αλλά και η εύρυθµη εσωτερική
λειτουργία των υπηρεσιών. Δηµιουργείται έτσι ένα νοµοθετικό
πλαίσιο εφάµιλλο των αντίστοιχων ευρωπαϊκών, θα έλεγα, προ-
τύπων διαφάνειας και εύρυθµης λειτουργίας του δηµοσίου µη-
χανισµού θεραπεύοντας τις αδυναµίες του παρελθόντος και
καταφέρνοντας να ανταποκριθούµε στις ολοένα αυξανόµενες
ανάγκες της εποχής.

Τηρώντας ακόµη µια προεκλογική δέσµευση η Κυβέρνηση µε-
ριµνά για την αξιοποίηση της δεξαµενής επιτυχόντων στον πα-
νελλήνιο γραπτό διαγωνισµό 2Γ του 2022 του ΑΣΕΠ µε κάλυψη
προσλήψεων των ετών 2024 και 2025. Με πυξίδα την εισαγωγή
ενσωµάτωσης, την προσαρµογή στο ελληνικό γίγνεσθαι βέλτι-
στων πρακτικών αναπτυγµένων κρατών δηµιουργείται ένα ευρύ
σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβών που αφορά το σύνολο των δη-
µοσίων υπαλλήλων, των λειτουργών στο ΕΣΥ, των στρατιωτικών
των Ενόπλων Δυνάµεων και των ενστόλων στα Σώµατα Ασφα-
λείας. Το ύψος της ανταµοιβής του κάθε παραγωγικού δηµοσίου
υπαλλήλου µέσα από αυτό τον µηχανισµό µπορεί να φτάσει και
το 15% του µισθού του. Κοµβικό ρόλο, βεβαίως, έχει και το σύ-
στηµα κινήτρων και ανταµοιβών. 

Τέλος, θα αναφερθώ στο σηµαντικό άρθρο, στο άρθρο 56 που
αφορά τη συνυπηρέτηση των εργαζοµένων και στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και στα Σώµατα Ασφαλείας, αλλά και, αν θέλετε, και στους
θρησκευτικούς λειτουργούς που ως τώρα ήταν µια δύσκολη συ-
νυπηρέτηση και τώρα εντός µηνών θα πρέπει να πραγµατοποιεί-
ται, έτσι ώστε η οικογένεια να ενισχύεται σε µεγάλο βαθµό.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε –και σας ευχαριστώ για τον
χρόνο που παρέχετε- κατατέθηκε από πλευράς δεκαεπτά συνα-
δέλφων, µεταξύ αυτών και του οµιλούντος, µία τροπολογία ανα-
φορικά µε τις µετεγγραφές των πολυτέκνων και τριτέκνων, αλλά
και των εχόντων στην οικογένειά τους άτοµα µε αναπηρία 67%.
Είναι ένα αίτηµα χρόνιο των τριτέκνων και των πολυτέκνων ανα-
φορικά µε τις µετεγγραφές των φοιτητών και των φοιτητριών και
αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για την οικογένεια που οφείλουµε
να τη φροντίσουµε και να τη στηρίξουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ήδη γνωρίζουν πάρα πολύ καλά
και οι τρίτεκνοι και οι πολύτεκνοι αυτό το περιεχόµενο της ρύθ-
µισης και µάλιστα το δέχτηκαν µε ιδιαίτερη ικανοποίηση. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριαζίδη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος µε την άδεια
του κ. Βασιλειάδη που θα ακολουθήσει. Στην ερώτηση που εί-
χατε προηγουµένως, Βουλευτές µεταξύ δύο κοµµάτων µεταξύ
τους επιτρέπεται να αλλάξουν και ο κ. Βασιλειάδης παίρνει τη
θέση της κ. Συρεγγέλα. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ : Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα µεγάλα στοιχήµατα

της Κυβέρνησης Μητσοτάκη στη δεύτερη θητεία της είναι η συ-
νέχιση του εκσυγχρονισµού του κράτους. 
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Πρόκειται για την υλοποίηση ενός βασικού στόχου, για τον
οποίο οι πολίτες εναπόθεσαν σε αυτήν τις ελπίδες τους. Είναι εύ-
λογες προσδοκίες, καθώς βασίζονται ήδη σε απτά αποτελέ-
σµατα, όπως ήταν η ψηφιακή επανάσταση µε πρωτεργάτη τον
Κυριάκο Πιερρακάκη, η οποία έχει πρακτικό αντίκρισµα στην κα-
θηµερινότητα όλων µας µέσα από µια πλειάδα εφαρµογών σε
όλες σχεδόν τις σχέσεις του κράτους µε τον πολίτη. 

Είναι πραγµατικά αξιοθαύµαστα τα επιτεύγµατα σε αυτόν τον
τοµέα που µας απαλλάσσουν από τη χρονοβόρα, ψυχοφθόρα
γραφειοκρατία, διευκολύνουν την καθηµερινότητά µας και µας
φέρνουν εγγύτερα στα υψηλά ευρωπαϊκά στάνταρ. Και νοµίζω
ότι κανείς καλόπιστος κριτής δεν µπορεί παρά να αναγνωρίσει
αυτά τα επιτεύγµατα ως επιτυχία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Ασφαλώς όσα έχουν γίνει και τα θεωρούµε πλέον αυτονόητα
δεν αρκούν για να γιατρέψουν τις πολλές παθογένειες του κρά-
τους. Γι’ αυτό και οι απαιτήσεις των πολιτών δικαίως εξακολου-
θούν να είναι υψηλές. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο κινείται ακριβώς στην κατεύ-
θυνση που επιθυµεί η ελληνική κοινωνία προς τον εκσυγχρονισµό
και την αναβάθµιση των κρατικών υπηρεσιών. Πρόκειται για ένα
νοµοθέτηµα που συνδυάζει την εισαγωγή των νέων τεχνολογιών
µε την αρχή της αξιοκρατίας, µια αρχή που, δυστυχώς και ατυ-
χώς, λοιδορήθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Αποτελεί, όµως, θεµέλιο της αποτελεσµατικής λειτουργίας του
δηµοσίου τοµέα και ασφαλές κίνητρο για την αύξηση της παρα-
γωγικότητάς του. Αυτός ήταν άλλωστε και ο στόχος της σύστα-
σης του ΑΣΕΠ πριν από τριάντα χρόνια. Γι’ αυτό και πάντα
οφείλουµε να τιµούµε και να µνηµονεύουµε το όνοµα του αεί-
µνηστου Αναστάση Πεπονή.

Το παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών δίνει στο
ΑΣΕΠ τα εφόδια για να γίνει ακόµη πιο αποτελεσµατικό και λει-
τουργικό αρχικώς µε την εφαρµογή των δυνατοτήτων που µας
δίνει η ψηφιοποίηση των διαδικασιών. Με τη διαλειτουργικότητα
των ψηφιακών συστηµάτων θα σωθούν άπειρες εργατοώρες που
απαιτούνταν έως σήµερα για τον έλεγχο της εγκυρότητας των
εγγράφων που έχουν κατατεθεί. 

Επιπλέον, σηµαντική είναι η πρόβλεψη για τη µοριοδότηση της
εντοπιότητας που τόσος λόγος έγινε µε σκοπό την εξάλειψη του
φαινοµένου της υποστελέχωσης των δοµών και υπηρεσιών στην
ελληνική περιφέρεια. Όλοι γνωρίζουµε το µεγάλο ποσοστό άρ-
νησης επιτυχόντων του ΑΣΕΠ να αποδεχθούν τον διορισµό τους
σε διάφορες περιοχές της περιφέρειας, που έχει ως συνέπεια τη
διαιώνιση κενών θέσεων και κατ’ επέκταση την ταλαιπωρία του
πολίτη. Γι’ αυτό θα το χαρακτήριζα ως ένα σοφό µέτρο. Η ελλη-
νική περιφέρεια -όλοι το γνωρίζουµε- περνάει µια τεράστια πρω-
τοφανή δηµογραφική κρίση λόγω της φυγής των νέων και της
καθίζησης των γεννήσεων. Εποµένως, η µοριοδότηση της εντο-
πιότητας αναµένεται να κρατήσει ανθρώπους στον τόπο τους,
να ενισχύσει τις κρατικές υπηρεσίες στην περιφέρεια, ενώ θα
λύσει και το πρόβληµα κατοικίας για όσους τοποθετούνται σε πε-
ριοχές µε έντονο στεγαστικό πρόβληµα και υψηλά ενοίκια. 

Ορθή, επίσης, θεωρώ τη ρύθµιση της απόσπασης στο πλαίσιο
της συνυπηρέτησης συζύγων στρατιωτικών, ενστόλων των Σω-
µάτων Ασφαλείας, πληρωµάτων ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ και
κληρικών, που στόχο έχει την προστασία του θεσµού της οικο-
γένειας, τον οποίο οφείλουµε να αναγάγουµε ως έναν από τους
κεντρικούς άξονες της πολιτικής µας.

Στη σωστή κατεύθυνση κινείται και η ρύθµιση για την αναγνώ-
ριση της συνάφειας των τίτλων σπουδών στις µετατάξεις. Θα
δώσει τη δυνατότητα στον δηµόσιο υπάλληλο να βρεθεί στο αν-
τικείµενο που γνωρίζει καλά και, κατά συνέπεια, να προσφέρει
πολύ περισσότερα από τη θέση αυτή.    

Όλα αυτά άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχύουν
στον ιδιωτικό τοµέα και έχουν αποδείξει την αποδοτικότητά τους.
Είναι καιρός να εφαρµοστούν και στο δηµόσιο. Αυτό ισχύει και
µε το παραπάνω για την επιβράβευση της απόδοσης. Ένα µέτρο
που ισχύει στον τρόπο λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης στον
ανεπτυγµένο κόσµο, επιτέλους έρχεται και στην Ελλάδα. 

Η παροχή οικονοµικών κινήτρων για την επίτευξη των στόχων
που τίθενται από κάθε υπηρεσία είναι µία καινοτοµία που αναµ-
φίβολα θα ανεβάσει την παραγωγικότητα του δηµοσίου, που

είναι ζητούµενο. Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται προσοχή
ώστε το µέτρο αυτό να µην υπονοµευθεί, αλλά να κατοχυρώσει
την αξιοκρατία. 

Παθογένειες θεραπεύουν επίσης και οι τροπολογίες που συ-
νοδεύουν το νοµοσχέδιο. Ξεχωρίζω αυτή για τις µετεγγραφές
φοιτητών, καθώς µε την εκτίναξη του κόστους στέγασης έχει
γίνει βραχνάς η φοίτηση των παιδιών σε άλλη πόλη από την κα-
τοικία των γονιών. Ιδιαίτερα οι ρυθµίσεις για τα παιδιά τρίτεκνων
και πολύτεκνων οικογενειών ικανοποιούν ένα χρόνιο αίτηµά τους
και είναι εµφανές ότι εντάσσονται στα µέτρα που λαµβάνει η Κυ-
βέρνησή µας για την ενίσχυση της οικογένειας και την αντιµετώ-
πιση του µείζονος εθνικού προβλήµατος του δηµογραφικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, για το οποίο θα ήθελα να συγχαρώ την πολιτική
ηγεσία και πρωτίστως τον Υπουργό, τον Θόδωρο Λιβάνιο, είναι
βέβαιο ότι εισάγει στη δηµόσια διοίκηση αναγκαίες τοµές εκσυγ-
χρονισµού που θα βελτιώσουν την αποτελεσµατικότητα στη λει-
τουργία του κράτους, προάγοντας τις αρχές της αξιοκρατίας και
της διαφάνειας. Γι’ αυτό και σας καλώ όλους, ανεξαρτήτως κοµ-
µατικής ταυτότητας, να κρίνετε αντικειµενικά το νοµοσχέδιο και
να το υπερψηφίσετε, γιατί εν τέλει αυτοί που ωφελούνται είναι
οι πολίτες, τους οποίους εµείς εδώ εκπροσωπούµε µε την ψήφο
µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χαρακόπουλο. Επόµενος οµιλητής ο κ. Βασίλειος Βασιλει-
άδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η δηµό-

σια διοίκηση όπως γνωρίζουµε καλά, αλλά και όπως βιώνουν κα-
θηµερινά θα έλεγα οι πολίτες στις συναλλαγές τους µε το
δηµόσιο, δεν λειτουργεί δυστυχώς µε ευκολία και αµεσότητα,
όπως συµβαίνει σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες που έχουν κατα-
φέρει ουσιαστικά να εκσυγχρονίσουν τα συστήµατά τους. 

Με σταθερά βήµατα τα τελευταία χρόνια γίνεται από αυτήν
εδώ την Κυβέρνηση µια προσπάθεια να οδηγήσουµε τη δηµόσια
διοίκηση σε µία νέα εποχή που να ανταποκρίνεται ουσιαστικά
στις ανάγκες και τις προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας. Το
έργο αυτό αναµφισβήτητα είναι και χρονοβόρο και δύσκολο.
Μπορούµε όµως να φέρουµε στρατηγικές τοµές που θα επιτρέ-
ψουν στο δηµόσιο να εκσυγχρονιστεί και να φτάσει σε επίπεδα
εκσυγχρονισµένων κρατών. 

Το υπό συζήτηση λοιπόν σήµερα σχέδιο νόµου εισάγει σηµαν-
τικές µεταρρυθµίσεις, µε στόχο τη βελτίωση της λειτουργίας της
καρδιάς της δηµόσιας διοίκησης, που δεν είναι άλλη από το στε-
λεχιακό της δυναµικό, άνθρωποι οι οποίοι είναι ταγµένοι στην
υπηρεσία του κράτους και προσπαθούν καθηµερινά να φέρουν
εις πέρας τις λειτουργίες τους. Είναι η ατµοµηχανή όλου αυτού
του οικοδοµήµατος που ονοµάζουµε δηµόσια διοίκηση. 

Γίνεται λοιπόν σαφές πως όταν θέλεις να φτιάξεις έναν οργα-
νισµό, πέρα από τις διαδικασίες και τις λειτουργίες του είναι ση-
µαντικό να έχει και το καλύτερο δυνατό ανθρώπινο δυναµικό,
στελέχη τα οποία είναι στην κατάλληλη θέση για να προσφέρουν
το µέγιστο δυνατό αποτέλεσµα. Και παρ’ όλο που υπάρχει ήδη
ικανό προσωπικό, θα έλεγα, σε όλο τον δηµόσιο τοµέα, οφεί-
λουµε να συνεχίζουµε να το εµπλουτίζουµε και να το ανανεώ-
νουµε φέρνοντας ανθρώπους που έχουν τη γνώση και την
κατάρτιση, αλλά και τη θέληση να συµµετέχουν. 

Πριν µερικά χρόνια είχε γίνει η ανανέωση του διαγωνισµού του
ΑΣΕΠ µε στόχο ακριβώς να εντοπίζονται και να προσλαµβάνονται
αξιόλογα στελέχη στο δηµόσιο. Το ΑΣΕΠ, ας µην ξεχνάµε, είναι
από τις µεγαλύτερες κατακτήσεις της Μεταπολίτευσης και
ορθώς το επανέλαβαν και πολλοί συνάδελφοι εδώ και αποτελεί
την εγγύηση για τα στελέχη του δηµοσίου τοµέα. 

Είναι ό,τι πιο κοντά υπάρχει ουσιαστικά στην αντικειµενική και
αµερόληπτη διαδικασία επιλογής προσωπικού που αγγίζει θα
έλεγα τα ευρωπαϊκά πρότυπα. Οι διαδικασίες όµως σίγουρα
µέχρι τώρα αργούσαν. Πολλές φορές διαγωνισµοί κάνουν και
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δύο και τρία χρόνια, άλλες φορές και περισσότερα χρόνια, να
ολοκληρωθούν µε αποτέλεσµα και οι θέσεις στο δηµόσιο να πα-
ραµένουν κενές, αλλά και την ίδια στιγµή οι υποψήφιοι να ανα-
µένουν πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα την πρόσληψή
τους. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου λοιπόν επιφέρει την επιτά-
χυνση της διαδικασίας των προσλήψεων µέσω του ΑΣΕΠ και
αποτελεί ουσιαστικά µία συντονισµένη προσπάθεια για την αντι-
µετώπιση αυτών των καθυστερήσεων, των ανωµαλιών στις δια-
δικασίες προσλήψεων, ενώ στοχεύει παράλληλα στην ενίσχυση
του δηµόσιου τοµέα µε το κατάλληλο στελεχιακό δυναµικό. 

Ταυτόχρονα δίνεται έµφαση στη βελτιστοποίηση της στελέχω-
σης των δηµόσιων υπηρεσιών, µε ιδιαίτερη έµφαση σε περιοχές
που δυσκολεύονται να καλύψουν τις ανάγκες τους. Κεντρικό
στοιχείο στην προσπάθεια αυτή είναι η χρήση των ψηφιακών τε-
χνολογιών για τη σύντµηση των προθεσµιών από την προκήρυξη
έως την κάλυψη των θέσεων, καθώς και η βελτίωση της µοριο-
δότησής τους στην εντοπιότητα, µε έµφαση ειδικά σε αποµακρυ-
σµένες περιοχές, ειδικά για τις περιοχές δηλαδή που έχουν
πρόβληµα, όπως τα νησιά και οι αποµακρυσµένοι δήµοι, όπως
θα έλεγα και για την περιφερειακή µου ενότητα, την Πέλλα, που
αντιµετωπίζουν πραγµατικά δυσχέρειες στην κάλυψη των αναγ-
κών τους. Το µέτρο αυτό θα βοηθήσει στην ενίσχυση των τοπι-
κών υπηρεσιών, αλλά σίγουρα και στην αντιµετώπιση της
ερηµοποίησης της επαρχίας που είναι µια πραγµατικότητα. 

Επίσης, προβλέπονται ποινές αποκλεισµού για τους υποψήφι-
ους που δεν αναλαµβάνουν υπηρεσία µετά τον διορισµό τους,
προκειµένου να καταφέρουµε να προσελκύσουµε ουσιαστικά αυ-
τούς που πραγµατικά ενδιαφέρονται να καλύψουν τις θέσεις. 

Επιπλέον, ένα πάρα πολύ σηµαντικό µέτρο αποτελεί το ενιαίο
σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής για τους δηµοσίους υπαλλή-
λους το οποίο θα συνδέεται µε την επίτευξη των προκαθορισµέ-
νων στόχων. Το νέο αυτό σύστηµα ουσιαστικά αποσκοπεί στην
αύξηση της παραγωγικότητας και της αποδοτικότητας της δη-
µόσιας διοίκησης µε βάση τα θετικά κίνητρα. 

Ρυθµίζονται επίσης πάρα πολλά άλλα ζητήµατα, όπως τα θέ-
µατα που αφορούν την πλήρωση των θέσεων της Υπηρεσίας Πο-
λιτικής Αεροπορίας, τη διαδικασία πρόσληψης των ειδικών
φρουρών, µε στόχο να έχουν ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη
κάλυψη αναγκών σε κρίσιµους τοµείς, αλλά και για τη διασφά-
λιση της επιλογής ανθρώπων απολύτως κατάλληλων για αυτές
τις θέσεις ευθύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό και πριν ολο-
κληρώσω, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποιες τροπολογίες και
κάποιες διατάξεις που ρυθµίζουν πραγµατικά ζητήµατα που αγ-
γίζουν πολλές περιπτώσεις, όπως οι αµοιβαίες µετατάξεις οι
οποίες θα επιτρέπονται από το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι»,
όπως επίσης η συνυπηρέτηση των συζύγων στρατιωτικών. 

Όµως κυρίως θα αναφερθώ στην τροπολογία η οποία αφορά
τις µετεγγραφές στα πανεπιστήµια. Το ζήτηµα αυτό πραγµατικά
είναι ζωτικής σηµασίας για πολλές οικογένειες, που έχουν ειδικά
πάνω από τρία παιδιά και ιδιαίτερα όταν κάποια ή όλα εξ αυτών
σπουδάζουν σε διαφορετικές πόλεις. Όπως µπορούµε να αντι-
ληφθούµε πάρα πολύ εύκολα, οι οικογένειες αυτές δυσκολεύον-
ται πραγµατικά να τα βγάλουν πέρα, ειδικά στις σηµερινές
συνθήκες όπου η κατάσταση των ενοικίων, ιδιαίτερα στις µεγά-
λες πόλεις, είναι αυτή που είναι και το γνωρίζουµε όλοι. 

Τα κριτήρια εποµένως που τέθηκαν στη νέα τροπολογία είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση και θα διευκολύνουν πραγµατικά
πάρα πολλές οικογένειες. Είναι σηµαντικό να µπορούµε να βοη-
θάµε αυτές τις οικογένειες, γιατί µε αυτόν τον τρόπο δίνουµε κί-
νητρα σε άλλες να µη φοβούνται να κάνουν περισσότερα παιδιά,
που τα έχουµε ανάγκη. Άλλωστε σκοπός του κράτους είναι να
δίνει κίνητρα στους νέους µας να σπουδάσουν, να δίνει κίνητρα
για να µην επικρατήσουν οι δυσοίωνες προβλέψεις όσον αφορά
το δηµογραφικό. 

Πρέπει εποµένως να βοηθάµε όσο µπορούµε. Με αυτό το σκε-
πτικό θα πρότεινα να εξετάσουµε και τη δυνατότητα η βάση µε-
τεγγραφής, ο κόφτης, θα έλεγα ο ποιοτικός κόφτης των 2.750
µορίων να αυξάνεται σε ειδικές και έτσι πιο εξεζητηµένες περι-
πτώσεις, όπου δύο παιδιά τρίτεκνης και πολύτεκνης οικογένειας

φοιτούν ταυτόχρονα σε διαφορετικές πόλεις εκτός της κατοικίας
τους. 

Και τονίζω ξανά ότι είναι ποιοτικός κόφτης, κάτι που προφα-
νώς είναι δεκτό. Όµως, θα µπορούσε να γίνει µια εξαίρεση, ώστε
να αυξηθεί µόνο σε αυτές τις εξεζητηµένες περιπτώσεις. Βέβαια,
η αύξηση αυτή θα πρέπει να γίνεται σε τέτοιο βαθµό που να πα-
ραµένει δίκαιη, ώστε να µην επηρεάζει την απόδοση του φοιτητή
και τη λειτουργία του ίδιου του τµήµατος.

Κύριε Πρόεδρε, έχοντας αναλύσει συνοπτικά τις θετικές προ-
σεγγίσεις και το πνεύµα του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου, θα
έλεγα πως πρόκειται να φέρει πολλές καινοτοµίες και να συνει-
σφέρει µε τρόπο ουσιαστικό και τολµηρό στη βελτίωση της δη-
µόσιας διοίκησης, κάτι που για µας είναι το ζητούµενο.
Συγχαρητήρια, λοιπόν, στην πολιτική ηγεσία. 

Για όλους αυτούς τους λόγους τους οποίους περιέγραψα θα
υπερψηφίσω το σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βασιλειάδη.
Και τώρα καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεό-

δωρος Λιβάνιος. Μετά θα ακολουθήσει η Πρόεδρος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Νοµίζω, κυρία Πρόεδρε, είναι déjà vu. Πριν δύο εβδοµάδες,
είχε γίνει ακριβώς το ίδιο και σχεδόν ίδια ώρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα σε
σχέση µε αυτό που σχεδίαζα και θα απευθυνθώ κυρίως στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ για το θέµα της περιβόητης
τροπολογίας.

Ακούγοντας, λοιπόν, τον κ. Δουδωνή, έχω να κάνω τρία ερω-
τήµατα. Το πρώτο ερώτηµα είναι το εξής: Αφού µπορούσαµε,
όπως είπε, να κάνουµε µία διασταλτική ερµηνεία της υπάρχου-
σας ρύθµισης του άρθρου 6 του προεδρικού διατάγµατος
15/2022, γιατί το ΠΑΣΟΚ δεν το έθεσε στην Επιτροπή Δεοντολο-
γίας της Βουλής; Διότι εξ όσων γνωρίζω, δεν το έχει θέσει στην
Επιτροπή Δεοντολογίας της Βουλής να εισηγηθεί στην Ολοµέ-
λεια τη λήψη απόφασης για την αναστολή χρηµατοδότησης. Και
εν πάση περιπτώσει, αν µας κάλυπτε το σηµερινό νοµοθετικό
πλαίσιο, για ποιον λόγο έρχεται και αυτή η τροπολογία, για την
οποία εγκαλούµαστε ότι δεν την κάνουµε δεκτή εδώ και τώρα,
ενώ το 2022 που έγιναν οι αλλαγές στο προεδρικό διάταγµα
26/2012 για τον τρόπο εκλογής των Βουλευτών και ιδίως για το
κώλυµα συµµετοχής συγκεκριµένων κοµµάτων, είχε γίνει πολύ
σοβαρή και εξαντλητική προετοιµασία; Διότι αυτό είναι αντίθετο
από τις προτάσεις ουσίας. Και αυτό δεν είναι το µοναδικό σηµείο,
αλλά υπάρχουν κι άλλα σηµεία στα οποία εµφανίζεται το ΠΑΣΟΚ.
Δεν κάνουν προτάσεις ουσίας, κάνουν προτάσεις-πυροτεχνή-
µατα.

Ερώτηση δεύτερη, λοιπόν: Αφού έγινε και αφού την κωδικο-
ποίηση του προεδρικού διατάγµατος 15/2022 την έκανε ο εξαι-
ρετικός νοµικός κ. Δουδωνής, προφανώς δεν βρήκε τη διάταξη
που άλλαζε τον ορισµό της εκλογικής χρηµατοδότησης, εξαιτίας
του ότι είχε αλλάξει τον Μάρτιο του 2019. Και είναι αντιληπτό ότι
και το ΠΑΣΟΚ, λόγω και των γνωστών οικονοµικών προβληµάτων
που αντιµετωπίζει -και δεν είναι το µόνο, κι εµείς αντίστοιχα προ-
βλήµατα αντιµετωπίζουµε- επέλεξε τη δεδοµένη στιγµή να υπερ-
ψηφίσει την πρόταση της τότε κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και να
φύγει ο ορισµός ότι η εκλογική χρηµατοδότηση χρησιµοποιείται
για εκλογικούς σκοπούς. Έφυγε το τελευταίο εδάφιο.

Τρίτο ερώτηµα: Γιατί στην άρτια και πολύ καλά µελετηµένη
τροπολογία δεν είχε δύο ακόµα άρθρα, τα οποία και ανέφερε,
που να λένε για ποιον λόγο δεν διατάζεται, δεν ζητείται η επι-
στροφή της εκλογικής χρηµατοδότησης του κόµµατος, το οποίο
εν τέλει δεν συµµετείχε στις εκλογές και για ποιον λόγο, αφού
εξανέστη γιατί δώσαµε τα χρήµατα του Έλληνα φορολογούµε-
νου, δεν έχει και µία ρύθµιση για επιστροφή αυτών των χρηµά-
των; Κατά τα άλλα, ήταν άρτια η διάταξη και εγκαλούµαστε γιατί
δεν την κάνουµε δεκτή σήµερα.

Επιτρέψτε µου τώρα να εισέλθω στο κυρίως θέµα της σηµερι-
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νής συνεδρίασης της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων που
είναι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Το ΑΣΕΠ, όπως έχω πει πολλές φορές, είναι από τις µεγαλύ-
τερες αλλαγές, από τα µεγαλύτερα κεκτηµένα της Μεταπολίτευ-
σης και ένας θεσµός ο οποίος ήταν πάρα πολύ σηµαντικός. Για
ποιον λόγο; Διότι είχε µέσα του έναν µεγάλο σπόρο δικαιοσύνης.
Ο διορισµός στο δηµόσιο δεν χρειαζόταν να συνοδεύεται από
πιστοποιητικό θαµώνα σε «µπλε», «πράσινα» και ενίοτε «κόκκινα»
καφενεία και δηµιουργήθηκε ένα αντικειµενικό σύστηµα που
οδήγησε τον τρόπο πρόσληψης στο δηµόσιο σε έναν διαφορε-
τικό δρόµο. Θα έλεγα ότι το ΑΣΕΠ πέτυχε σαν µία παρτίδα σκάκι,
όπου οι πιο εντυπωσιακές κινήσεις είναι όταν θυσιάζεις τη βασί-
λισσα για να κερδίσεις την παρτίδα. 

Αν δεν κάνω λάθος, το ΑΣΕΠ ψηφίστηκε τον Μάρτιο του 1994,
αλλά εδραιώθηκε στη συνείδηση όλων και κατάλαβαν όλοι ότι
είναι µη αναστρέψιµο τον Δεκέµβριο του 1994, όταν παραιτήθηκε
ο αείµνηστος Αναστάσιος Πεπονής -τότε εδραιώθηκε!-, ο οποίος
υπενθυµίζω ότι παραιτήθηκε διαµαρτυρόµενος για αλλοιώσεις
της ουσίας του νόµου που είχε ψηφίσει µόλις πριν από έξι µήνες.
Και πράγµατι τα Πρακτικά εκείνης της συνεδρίασης έχουν πάρα
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, γιατί εκεί δεν υπάρχει µόνο η θέση του
κάθε κόµµατος, αλλά και οι ειδικότερες ρυθµίσεις που δηµιούρ-
γησαν συγκρούσεις. Βέβαια, ήταν άλλο και το πολιτικό κλίµα, αν
θέλετε, της εποχής λίγους µήνες µετά τις εκλογές του 1993 και
ενόψει της προεδρικής εκλογής του 1995. Το πολιτικό σκηνικό,
λοιπόν, ήταν εντελώς διαφορετικό. 

Εγκαλούµαστε γιατί αλλάξαµε τριάντα, τριάντα δύο, τριάντα
πέντε φορές διατάξεις του νόµου. Αν χρειαστεί, είµαι διατεθει-
µένος να το κάνω κι άλλες εκατό φορές στην περίπτωση που δια-
πιστώσουµε ότι υπάρχει κάτι που δεν λειτουργεί και θα
µπορούσαµε να το κάνουµε να λειτουργήσει. Δεν θεωρώ πως
οτιδήποτε νοµοθετείται αποτελεί και την πλάκα του Μωυσέως.
Προφανώς και πρέπει να υπάρχει εξαντλητική µελέτη, αλλά
υπάρχουν και περιπτώσεις που χρειάζονται βελτιώσεις. Και σε
αυτές τις βελτιώσεις θα είµαστε εδώ και θα τις συζητάµε και θα
τις θέτουµε ενώπιόν σας. Άλλωστε, πιστεύω πάρα πολύ στον διά-
λογο και αυτός είναι και ο λόγος που είχαµε αναλάβει και την
πρωτοβουλία και έστειλα σε όλα τα κόµµατα προσωπικά το σχέ-
διο νόµου, ζητώντας παρατηρήσεις, ιδέες, πριν καν ουσιαστικά
ξεκινήσει η διαβούλευση στο opengov.gr, προκειµένου να συζη-
τήσουµε και να καταλήξουµε στο τι είναι βέλτιστο να γίνει, διότι
έχουµε εντοπίσει ένα πρόβληµα, ότι οι διαγωνισµοί του ΑΣΕΠ κα-
θυστερούν. Και αφού, λοιπόν, διαπιστώνουµε ένα πρόβληµα,
πρέπει να δούµε ποια θα µπορούσε να είναι η λύση. 

Η λύση θα µπορούσε να ήταν, για παράδειγµα, να προσλά-
βουµε εκατό, διακόσιους, τριακόσιους, τετρακόσιους παραπάνω
στο ΑΣΕΠ να κάνουν τη δουλειά του ελέγχου ιδίως των αιτήσεων
ή µήπως να βάλουµε και να χαρτογραφήσουµε όλα τα στάδια
του διαγωνισµού, από την προκήρυξη έως την έκδοση των απο-
τελεσµάτων, ώστε να δούµε πού υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα;
Διότι αυτό κάνει αυτό το νοµοσχέδιο, εντοπίζει σηµειακά προ-
βλήµατα στο στάδιο της διαδικασίας του ΑΣΕΠ και προσπαθεί
να επέµβει επιταχύνοντας και κυρίως αξιοποιώντας δεδοµένα,
τα οποία είναι κεκτηµένα πλέον του ελληνικού κράτους. 

Είχαν σηµειωθεί καθυστερήσεις από το στάδιο της προκήρυ-
ξης, διότι ένας φορέας -µικρός ή µεγάλος, δεν έχει σηµασία- δεν
έστελνε ποτέ την αναλογία των θέσεων που αντιστοιχούν στα
άτοµα µε αναπηρία, µε αποτέλεσµα να κολλάει όλους τους δια-
γωνισµούς µέχρι τον απίστευτα µεγάλο χρόνο που χρειαζόταν
από την έκδοση των οριστικών πινάκων για να καθίσει εν τέλει
στην καρέκλα του ο διορισµένος υπάλληλος. Ο χρόνος ήταν
πολύ µεγάλος! 

Και επειδή τέθηκε, ξέρετε ποιο είναι το ζήτηµα; Ότι όταν κά-
ποιος βγαίνει στη σύνταξη, βγαίνει σήµερα στη σύνταξη. Όταν
ξεκινάς, λοιπόν, τη διαδικασία για να αναπληρώσεις αυτόν τον
χρόνο, δεν έχεις την πολυτέλεια να περιµένεις δύο, τρία ή τέσ-
σερα χρόνια. 

Πάµε να δούµε, λοιπόν, ορισµένα πράγµατα τα οποία µε προ-
βληµατίζουν -και το εννοώ!- ως προς το τι καταψηφίζει, για πα-
ράδειγµα, η Αντιπολίτευση. Καταψηφίζει την εντοπιότητα; Τι
καταψηφίζει, λοιπόν; Την ενίσχυση της µοριοδότησης των µόνι-

µων κατοίκων συγκεκριµένων περιοχών. Για ποιον λόγο; Για ένα
πολύ απλό λόγο: Έχουµε παρατηρήσει -και το ξέρουν και πολλοί
αυτοδιοικητικοί, για παράδειγµα, από πολλές δηµόσιες υπηρε-
σίες- ότι ιδίως σε ορεινούς και νησιωτικούς δήµους το ποσοστό
άρνησης των θέσεων είναι πολύ µεγάλο, πάρα πολύ µεγάλο.
Μπορώ να σας µεταφέρω την αγωνία του δηµάρχου της Ιθάκης
ο οποίος περίµενε δύο χρόνια, ήρθε ένας µηχανικός, πήγε, τον
χαιρέτησε και αποχώρησε. 

Μπορώ να σας µεταφέρω την αγωνία δηµάρχου των Ψαρών ο
οποίος περίµενε την πρόσληψη και τελικά αυτή ποτέ δεν ήρθε.
Μπορώ να σας µιλήσω για όλους τους ορεινούς δήµους της Ελ-
λάδας, από τον Δήµο Πρεσπών µέχρι τον ακριτικό Έβρο, µέχρι
την Ορεστιάδα και το Διδυµότειχο που δεν αποδέχονται τη θέση
όσοι έχουν διοριστεί.

Τι κάνουµε, λοιπόν, µε την εντοπιότητα; Πρώτον, αυξάνεται.
Δηµιουργούµε επί της ουσίας de facto µία ξεχωριστή δεξαµενή
προτεραιότητας των µόνιµων κατοίκων. Άρα, λοιπόν, είναι επιθυ-
µία, πρόθεση και βούληση ο νέος οικονοµολόγος ο οποίος είναι
στον Δήµο Αγράφων, εφ’ όσον το επιθυµεί, να διοριστεί στον
κλάδο ΠΕ διοικητικού, για παράδειγµα, στον Δήµο Αγράφων.
Γιατί; Διότι, πρώτον, µετά από δύο, τρία χρόνια, δεν θα ψάχνει
να φύγει. Δεύτερον, διότι έτσι στηρίζουµε εµπράκτως τις ορεινές
και νησιωτικές περιοχές να µη φεύγει ο κόσµος και πηγαίνει στα
µεγάλα αστικά κέντρα. Η απογραφή του 2021 ήταν ενδεικτική. Η
αστυφιλία µεγαλώνει χρόνο µε τον χρόνο και κυρίως γερνά και
ο πληθυσµός ο οποίος µένει στην ελληνική περιφέρεια. Αδει-
άζουν τα χωριά από νεότερους και µένουν ηλικιωµένοι.

Άκουσα και την αγωνία πολλών Βουλευτών. Γιατί, λέει, δεν βά-
ζουµε και άλλους δήµους µέσα; Διότι πρέπει να βρούµε µια ισορ-
ροπία, κυρίως όµως πατώντας σε µια διάταξη του Συντάγµατος
–της Αναθεώρησης του 2008, αν δεν κάνω λάθος- ότι το κράτος
λαµβάνει κάθε πρόσφορο µέτρο για τη στήριξη των ορεινών και
νησιωτικών περιοχών. Και πάνω εκεί πατάµε. Θα µου πείτε: «Μα,
δεν υπήρχε σήµερα µοριοδότηση της εντοπιότητας σε διαγωνι-
σµούς ΑΣΕΠ;». Υπήρχε, αλλά περιορισµένη. Υπήρχε στα νησιά,
για παράδειγµα, πληθυσµιακό όριο. Και ερωτώ το εξής: Σε ένα
µεγάλο νησί, στην Κω για παράδειγµα ή στη Ρόδο, δεν πρέπει να
πριµοδοτηθεί ο µόνιµος κάτοικος των νησιών αυτών; Επειδή τυγ-
χάνει να είναι ένα νησί µε µεγάλο πληθυσµό; 

Συζητάµε –και το έθεσαν όλοι οι Βουλευτές, είναι και κοινή πα-
ραδοχή- ότι οι µισθοί δεν είναι υψηλοί, ότι υπάρχει µεγάλο στε-
γαστικό πρόβληµα στα νησιά. Και αυτό το θέµα προσπαθεί να
επιλύσει αυτό το νοµοσχέδιο. Πώς; Ο µόνιµος κάτοικος της
Ρόδου δεν χρειάζεται να αναζητήσει ξεχωριστή στέγη, να νοικιά-
σει σπίτι. Ακούστηκε: «Μα, δεν είναι υπερβολικά τα δέκα χρόνια
που είναι υποχρεωµένος ο νεοδιοριζόµενος υπάλληλος να πα-
ραµείνει στη θέση που διορίστηκε και πέντε χρόνια εντός της πε-
ριµέτρου της περιφερειακής ενότητας;».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η απάντηση είναι «όχι» για έναν πολύ απλό λόγο. Διότι πριµο-
δοτήθηκε  κάνοντας χρήση της εντοπιότητας σε τέτοιο µεγάλο
βαθµό που το –εντός εισαγωγικών- «τίµηµα» είναι να χρειαστεί
να µείνει να υπηρετήσει τον τόπο στον οποίο µένει. Ακούστηκε
για την τιµωρητική διάθεση της νεοφιλελεύθερης Κυβέρνησης
που βάζει τρία χρόνια ποινή σε όποιον δεν αποδεχθεί θέση.

Πρώτον, κανείς –µα, κανείς- δεν διορίζεται σε θέσεις που δεν
έχει επιλέξει. Κανένας! Δεν υποχρεώνουµε κανέναν να διοριστεί
σε µια θέση που δεν έχει επιλέξει. 

Δεύτερο ζήτηµα: Όταν συµπληρώνει κάποιος µία θέση, δεν
είναι το κουπόνι από το «ΠΑΜΕ ΣΤΟΙΧΗΜΑ» ή το «ΛΟΤΤΟ» να βά-
λεις στην τύχη εκατό αριθµούς και δεν τρέχει τίποτα! Διότι τι
πρόβληµα δηµιουργείται; Εάν εγώ, λοιπόν, διοριστώ σε µία υπη-
ρεσία στα Κύθηρα, στις Σπέτσες, στη Σαλαµίνα και δεν πάω, η
θέση συνεχίζει και παραµένει κενή και την ίδια στιγµή πρέπει να
ξαναµαζευτεί η δεξαµενή των κενών υποψηφίων και περνά κατά
µέσο όρο ένας χρόνος για να έρθει η πρώτη αναπλήρωση και
εάν δεν δεχθεί και ο πρώτος αναπληρωµατικός, άλλος ένας χρό-
νος. Άρα, λοιπόν, εµείς λέµε ότι παρακινούµε τους υποψηφίους
ό,τι δηλώνουν να είναι αυτό που θέλουν. 

Πάµε λιγάκι στους επιτυχόντες, σε όσους πέρασαν δηλαδή τη
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βάση του γραπτού διαγωνισµού που έγινε τον Μάρτιο του 2023.
Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Στον ν.4765 πουθενά δεν λέει ότι διορί-
ζεται υποχρεωτικά όποιος περνά τη βάση. Πουθενά δεν υπάρχει
αυτό το πράγµα. Υπάρχει µια δεξαµενή, λοιπόν, καθώς γίνεται
µια προεπιλογή από τον γραπτό διαγωνισµό και στη συνέχεια
αυτοί που περνάνε τη βάση καλούνται να δηλώσουν τις θέσεις
για τις οποίες ενδιαφέρονται, εφ’ όσον ενδιαφέρονται. 

Εάν κάναµε έναν παραλληλισµό, δεν σηµαίνει ότι επειδή
έγραψα τη βάση του «10», σώνει και καλά θα περάσω στην ια-
τρική, για παράδειγµα, αν δηλώνω µόνο θέση στην Αθήνα, εφ’
όσον υπάρχουν υποψήφιοι που έχουν περισσότερα µόρια από
εµένα. Άρα, λοιπόν, εµείς τι κάνουµε; Όχι µόνο το 2024, αλλά και
το 2025 που δεν ήταν µέσα στον σχεδιασµό του αρχικού νόµου,
οι θέσεις γίνονται διαθέσιµες για όσους έχουν περάσει τη βάση
από τον διαγωνισµό του 2023.

Θα ήθελα να κάνω και µια σηµείωση. Ακόµα και η έκδοση των
αποτελεσµάτων έχει καθυστερήσει. Αλήθεια είναι αυτό. Για ποιον
λόγο; Θα σας εξηγήσω σε λίγο. Η ουσία, όµως, είναι ότι βγήκαν
ήδη και τα αποτελέσµατα από αυτούς της Τεχνολογικής Εκπαί-
δευσης τον Ιούλιο. Πολλοί φορείς, µε δική τους αµέλεια αν θέ-
λετε, δεν έχουν ξεκινήσει διαδικασίες να προσλάβουν και τους
επιτυχόντες ΤΕ, που υπάρχουν πλέον οι οριστικοί πίνακες. Οι
προσωρινοί πίνακες ΠΕ έχουν βγει. Αυτούς µπορούν να τους
προσλάβουν και σήµερα οι φορείς σαν ορισµένου χρόνου µε
βάση την πάγια διάταξη και εντός του 2024 και πιθανότατα µέσα
στον Νοέµβριο θα βγουν και τα οριστικά αποτελέσµατα.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, καθυστερούν οι διαγωνισµοί; Τι άλλο
λάθος υπάρχει; Έχει υπάρξει µία πολύ µεγάλη στρέβλωση στη
διαδικασία υποβολής των αιτήσεων κατ’ αρχάς. Ποια είναι αυτή η
στρέβλωση; Την ώρα που εγώ ως υποψήφιος ενδιαφέροµαι για
µία συγκεκριµένη θέση, αναγκάζοµαι να αναρτήσω σκαναρισµένα
επί της ουσίας µια σειρά εγγράφων, η συντριπτική πλειοψηφία των
οποίων είναι διαθέσιµα σε µητρώα του ελληνικού δηµοσίου. Για
παράδειγµα, το αν ισχυρίζοµαι ότι είµαι ή όχι πολύτεκνος, είναι
από το Μητρώο Πολιτών. Δεν χρειάζεται να ανεβάσω το σκαναρι-
σµένο έγγραφο ή το ψηφιοποιηµένο πάνω στην αίτησή µου. Εάν
έχω πέντε, δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια εµπειρίας, αυτό προ-
κύπτει αµέσως από τα µητρώα δεδοµένων του ΕΦΚΑ. Δεν χρει-
άζεται να το αναρτήσω και να µπει ένας υπάλληλος µε
κοµπιουτεράκι και να µετράει µέρα-µέρα. Αν έχω πτυχίο πληρο-
φορικής, οικονοµικών, νοµικής, πολιτικής επιστήµης, οτιδήποτε,
δεν χρειάζεται να το σκανάρω και να µπει ο υπάλληλος και να ανοί-
ξει, να ζουµάρει και να πει αν είναι πράγµατι πτυχίο οικονοµικών
όπως αυτό που έχεις δηλώσει στην αίτηση, διότι υπάρχει το
ptyxia.gov.gr όπου έχουν ψηφιοποιηθεί πάρα πολλά στοιχεία. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; Έχουµε ξεκινήσει και αναπτύσσουµε δια-
λειτουργικότητες, δοµές διαλειτουργικότητες, µε τον ΕΦΚΑ, µε
το Μητρώο Πολιτών, µε την ΗΔΙΚΑ, µε τα ΚΕΠΑ που έχουν τις
βεβαιώσεις αναπηρίας, κ.λπ.. Στόχος είναι µεγάλο κοµµάτι της
αίτησης ενός υποψηφίου να συµπληρώνεται σχεδόν αυτόµατα.
Τι γλιτώνουµε µε αυτό; Γλιτώνουµε δύο πράγµατα. Περιορίζεται
δραστικά ο χρόνος ελέγχου της αίτησης, διότι ό,τι αντλείται ψη-
φιακά δεν χρειάζεται να ελεγχθεί και µε το µάτι και, δεύτερον,
µειώνεται κατά πολύ ο αριθµός de facto των ενστάσεων οι οποίες
καθυστερούν πολύ τη διενέργεια ενός διαγωνισµού. 

Θα πω λίγα λόγια για το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής.
Προφανώς, σε οποιαδήποτε ιεραρχική δοµή πάντα ο προϊστάµε-
νος αξιολογεί τον υφιστάµενο. Πάντα. Αυτό είναι, ίσως, το πιο
σηµαντικό καθήκον του προϊσταµένου, να µπορεί, δηλαδή, να
έχει εικόνα και γνώση για το προσωπικό που απασχολείται είτε
στο τµήµα, είτε στη διεύθυνση. Υπάρχει ζήτηµα. Υπάρχουν περι-
πτώσεις που έχουν καθυστερήσει οι κρίσεις. Και δεν είναι µόνο
στον στενό δηµόσιο τοµέα. Υπάρχει και στην αυτοδιοίκηση, για
παράδειγµα, που εγκαλείται το κεντρικό κράτος γιατί σε κάποιες
περιπτώσεις έχουν καθυστερήσει οι κρίσεις των προϊσταµένων.
Υπάρχουν ΟΤΑ, για παράδειγµα, οι οποίες ανήκουν στον χώρο
του ΠΑΣΟΚ που δεν έχουν ξεκινήσει ποτέ το σύστηµα της διαδι-
κασίας επιλογής προϊσταµένων, που είναι και αυτό ένα δείγµα
γραφής, αν θέλετε, πώς λες πράγµατα έξω από τον χορό όταν
µπορούν να τα εφαρµόσουν άνθρωποι που υπάρχουν στην πα-
ράταξη. Υπάρχουν και περιπτώσεις, για παράδειγµα, «ξηλώµα-

τος», όπου έχει ακυρωθεί η απόφαση κρινοµένων προϊσταµένων
από το υπηρεσιακό συµβούλιο, από την αποκεντρωµένη διοί-
κηση.

Θα κλείσω µε δύο παρατηρήσεις: Υπάρχουν πράγµατα που
µπορούµε να συµφωνήσουµε, υπάρχουν και πράγµατα που δεν
µπορούµε. Το µπόνους, για παράδειγµα, είναι ένα βαθιά ιδεολο-
γικό θέµα. Εµείς θέλουµε να επιβραβεύουµε αυτόν που εργάζε-
ται αποτελεσµατικά και καλύτερα και για να επιβραβεύσουµε τον
ίδιο, αλλά και για να δηµιουργήσουµε ένα κίνητρο στους υπόλοι-
πους να µπουν σε αυτή τη δεξαµενή και να είναι και αυτοί την
επόµενη χρονιά δικαιούχοι του µπόνους.

Το δεύτερο σηµείο. Είναι όλα τέλεια στο δηµόσιο; Ότι έχουν
γίνει βήµατα τα τελευταία χρόνια, έχουν γίνει. Για παράδειγµα
τώρα, για πιστοποιητικά τα οποία ήταν πολύ συνηθισµένα -βλέπε
οικογενειακής κατάστασης- κατά ένα ποσοστό 95%- γίνεται
πλέον ηλεκτρονικά. Όταν, λοιπόν, οι υπεύθυνες δηλώσεις και οι
εξουσιοδοτήσεις γίνονται συντριπτικά ψηφιακά, έχουν γίνει ση-
µαντικά βήµατα. 

Είναι όλα τέλεια στο ελληνικό δηµόσιο; Προφανώς, δεν είναι
όλα τέλεια. Πρέπει να αλλάξουν πολλά πράγµατα; Ναι, πρέπει να
αλλάξουν πολλά πράγµατα και γι’ αυτό δουλεύουµε. Για να φτιά-
ξουµε ένα δηµόσιο σύγχρονο, το οποίο να καλύπτει τις απαιτήσεις
που υπάρχουν σε κάθε τοµέα, αν θέλετε, της δραστηριότητάς του.
Με εµβληµατικές, αν θέλετε, δράσεις για την ενίσχυση της δηµό-
σιας υγείας και της δηµόσιας παιδείας. 

Δώσαµε τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις φέτος στο Υπουργείο
Υγείας, δώσαµε δέκα χιλιάδες διορισµούς µόνιµων καθηγητών και
δασκάλων στην εκπαίδευση, στη δηµόσια παιδεία. Γιατί; Διότι είναι
προτεραιότητα. Επιλέξαµε να τροφοδοτήσουµε αυτές τις δεξαµε-
νές, επιλέξαµε να τροφοδοτήσουµε την αυτοδιοίκηση. Πάνω από
τρεισήµισι χιλιάδες, περίπου, είναι οι εγκρίσεις προσλήψεων για
την αυτοδιοίκηση, συµπεριλαµβανοµένης στο 100% της αποδοχής
όλων των προτάσεων για πρόσληψη προσωπικού σε ανταποδοτι-
κές υπηρεσίες. Άρα, όποιος δήµος -για να το πω απλά- ήθελε προ-
σωπικό για την καθαριότητα, έπαιρνε το προσωπικό για την
καθαριότητα. Όλο, είτε ζήταγε έναν είτε ζήταγε χίλιους.

Ναι, υπάρχουν πράγµατα. Πρέπει να «τρέξουµε» γρήγορα τις
κρίσεις των προϊσταµένων. Ναι, πρέπει να επιταχύνουµε το πει-
θαρχικό, να µη βρίσκονται σε τέλµα υποθέσεις, οι οποίες απα-
σχολούν πάρα πολύ. Ναι, υπάρχουν πολλά να κάνουµε, αλλά σε
κάθε περίπτωση εµείς είµαστε εδώ και δουλεύουµε, για να τα
επιλύσουµε και προσπαθούµε µε κάθε τρόπο να έχουµε µία ει-
κόνα και αξιολόγησης των δράσεών µας, αλλά και ειλικρινούς
διαλόγου µε όλα τα κόµµατα, προκειµένου να ακούσουµε τις
προτάσεις τους, γιατί ο δηµόσιος τοµέας είναι ένα σηµαντικό
κοµµάτι για τη βελτίωση της ποιότητας ζωής όλων των πολιτών
που ζουν σε αυτή τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Καλείται στο Βήµα η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ.
Θα µου επιτρέψετε να αφιερώσω αυτή την οµιλία µου στη

µνήµη ενός ανθρώπου που υπήρξε οραµατιστής της αυτοδιοίκη-
σης, ενός ανθρώπου ο οποίος µε πενιχρά µέσα µετά τον πόλεµο,
στη µεταπολεµική Ελλάδα, έχτισε τον τόπο του, δηµιούργησε
συνθήκες για τους συµπατριώτες του και υπήρξε µια εµβληµα-
τική µορφή της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και της ιατρικής.
Είχα την τύχη να είναι παππούς µου, ο Γιάννης Αλεξίου, που
έφυγε σαν σήµερα πριν από τριάντα έξι χρόνια και που άφησε
το δικό του αποτύπωµα επί είκοσι πέντε χρόνια στην αυτοδιοί-
κηση. Δηµοκράτης, δήµαρχος του Κέντρου, παυθείς από τη
χούντα, που κατάφερε από τη δεκαετία του ’50, µέχρι τις αρχές
της δεκαετίας του ’80, µε τη διακοπή της επταετίας, να φτιάξει
την Αιδηψό, τον τόπο του, µια λουτρόπολη ακτινοβόλα, να δώσει
ευκαιρίες στους συµπολίτες του, κάνοντας αναδασµό της γης
και δίνοντας γη στους φτωχούς και να είναι ταυτόχρονα δίπλα
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στους ανθρώπους που είχαν ανάγκη. Ήταν γνωστός, ως ο για-
τρός των φτωχών, γιατί µε τα πόδια περπατούσε όλη τη βόρεια
Εύβοια για να γιατροπορεύσει κάθε άνθρωπο που αρρώσταινε ή
είχε ατύχηµα. Ένας πραγµατικός ευπατρίδης, ανιδιοτελής, αν-
θρωπιστής, οραµατιστής, ένας άνθρωπος που κατά τη γνώµη
µου αποτελεί υπόδειγµα και για το σήµερα. 

Αισθάνοµαι την ανάγκη να αναφερθώ στα υποδείγµατα, γιατί
νοµίζω ότι τέτοια χρειαζόµαστε. Αισθάνοµαι, επίσης, την ανάγκη
να πω µετά από σχεδόν πεντέµισι χρόνια διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και δεκαέξι µήνες διακυβέρνησης στη νέα πε-
ρίοδο, πως είναι πια καθαρό ότι ο λόγος για τον οποίο βρίσκεται
η χώρα σε αυτή την κατάσταση δεν έχει να κάνει µε πρακτικές
δυσκολίες και τεχνικά προσκόµµατα, έχει να κάνει µε µια εντελώς
διαφορετική θεώρηση για τους ανθρώπους, για την κοινωνία, για
το δηµόσιο. Για το δηµόσιο συµφέρον, για το κοινωνικό συµφέ-
ρον, για το κοινωνικό κράτος. 

Δεν είναι τυχαίο ότι πεντέµισι χρόνια στην εξουσία δεν έχει
κάνει αυτή η Κυβέρνηση µία εµβληµατική παρέµβαση ή µια στρα-
τηγική παρέµβαση στα πράγµατα. Δεν έχει καταθέσει σε τίποτε
και πουθενά µία πρόταση ούτε έχει ξεκινήσει κάτι για την κοινω-
νία. Με ψίχουλα κοροϊδεύει τον κόσµο. Το κόµµα που χρωστάει
500 εκατοµµύρια ευρώ και µε εµβαλωµατικές ρυθµίσεις υπόσχε-
ται κάθε φορά ότι θα λύσει το πρόβληµα που δεν µας λέει ποιος
το δηµιούργησε. 

Άκουσα τον συµπαθή Υπουργό Εσωτερικών να λέει ότι δεν
είναι όλα τέλεια στο δηµόσιο. Ποιος το έχει φτιάξει αυτό το δη-
µόσιο; Ποιος το έχει φτιάξει αυτό το δηµόσιο;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Το ΠΑΣΟΚ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το ΠΑΣΟΚ λέτε εσείς; Εσείς δεν κυβερνήσατε; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Λίγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Λίγο; Λίγο! 
Ποια κόµµατα κυβερνούν και κυβέρνησαν αυτόν τον τόπο και

κάνανε το δηµόσιο κατ’ εικόνα και καθ’ οµοίωσή τους; Πώς και
ποιοι κατάφεραν να είναι όχι υποστελεχωµένες, αλλά σµπαρα-
λιασµένες οι κοµβικές δηµόσιες υπηρεσίες του κράτους; Ποιος,
ποιοι, πώς, κατάφεραν να µη λειτουργούν ζωτικά πεδία της δη-
µόσιας διοίκησης; Ποιος, ποιοι, πώς, ο κακός καιρός, ο κακός
Θεός; Ποιος το έχει φτιάξει αυτό το δηµόσιο έτσι; Έπεσε από
τον ουρανό ή φέρετε κάποια ευθύνη; 

Αυτούς τους νόµους, που τους αλλάζετε κάθε ηµέρα µε τρο-
πολογίες και ξανά τροπολογίες και ξανά τροπολογίες και νέες
νοµοθετικές ρυθµίσεις, ποιος τους έφτιαξε, ποιος τους ψήφισε;
Πού είναι η αυτοκριτική, πού είναι ο απολογισµός, πού είναι η
ανάληψη ευθύνης; 

Ποιος δηµιούργησε, ποιος κατασκεύασε αυτή την απάλευτη
γραφειοκρατία που αποκλείει τον πολίτη και που ψηφιοποιείται
πια; Ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι οι πολίτες δεν µπορούν
να απολαύσουν τα δικαιώµατά τους και τη ζωή τους; 

Ποιος φταίει για το γεγονός ότι υπάρχουν κενές οργανικές θέ-
σεις; Προσέξτε, είναι οργανικές θέσεις. Δηλαδή, κάποτε σχεδιά-
στηκαν οι υπηρεσίες και προβλέφθηκε πόσοι υπάλληλοι και
πόσοι εργαζόµενοι χρειάζονται, για να λειτουργούν αυτές οι υπη-
ρεσίες. Ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι παραµένουν κενές οι
οργανικές θέσεις σε ζωτικές υπηρεσίες του δηµοσίου, όπως είναι
η δηµόσια υγεία, όπως είναι η δηµόσια παιδεία, όπως είναι κεν-
τρικές λειτουργικές υπηρεσίες της δικαιοσύνης; 

Ποιος ευθύνεται για το γεγονός ότι στα περισσότερα πεδία
της αυτοδιοίκησης αλλά και της δηµόσιας διοίκησης οι εργαζό-
µενοι ζουν σε συνθήκη διαρκούς επισφάλειας, µε προσωρινές
συµβάσεις που βαφτίζονται ορισµένου χρόνου ενώ καλύπτουν
πάγιες και διαρκείς ανάγκες, µε απολύσεις την ώρα ακριβώς που
βρίσκονται στην καλύτερη στιγµή τους; Όταν έχουν εκπαιδευτεί
και αποκτήσει την εµπειρία, τελειώνουν οι συµβάσεις τους, αφού
προηγουµένως τους έχετε βασανίσει µε παρατάσεις νοµοθετικές
των συµβάσεων και µε διατάξεις που λένε ότι σε καµµία περί-
πτωση αυτή η παράταση δεν σηµαίνει ότι πρόκειται για αορίστου
χρόνου σύµβαση ή ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες.
Ποιος φταίει για αυτά; Ποιος φταίει; 

Υπάρχει πολύ βασική διαφορά στη θεώρηση των πραγµάτων

ανάµεσα σε µία Κυβέρνηση που επιχαίρει ότι είναι κραταιή, ότι
είναι δυνατή, ότι είναι η καλύτερη και σε εµάς. Θα ακούσουµε
αύριο τον Πρωθυπουργό -τον περιµένουµε- τι θα µας πει σε αυτή
τη συζήτηση, που του την ζητήσαµε στις 14 Αυγούστου. Στις 14
Αυγούστου ζητήσαµε να γίνει συζήτηση σε επίπεδο πολιτικών
Αρχηγών για τις πυρκαγιές και έρχεται ο κ. Μητσοτάκης να την
κάνει στις 23 Οκτωβρίου. Τι παράδειγµα συγκροτεί αυτό;

Κάηκε η Αθήνα, έφθασε η δασική πυρκαγιά µέσα στον αστικό
ιστό. Του κατέθεσαν δύο πολιτικοί Αρχηγοί αίτηµα για προ ηµε-
ρησίας διατάξεως συζήτηση, συµφώνησαν και τοποθετήθηκαν
και άλλοι πολιτικοί Αρχηγοί και έχουµε έναν Πρωθυπουργό που
κρύβεται πίσω από το δάκτυλό του και λέει: Θα ενηµερώσω, όταν
τελειώσει η αντιπυρική περίοδος, γιατί κάηκε η Αττική τον Αύ-
γουστο.

Είναι τόσο µικρονοϊκή -πραγµατικά, δεν έχω άλλη λέξη να πω-
αυτή η άποψη και η αντίληψη ότι µπορείς να κοροϊδεύεις διαρ-
κώς, ώστε προγραµµατίζει αύριο συζήτηση, επιτέλους, για να
ενηµερώσει γιατί καήκαµε για άλλη µία φορά και φέρνει σήµερα
τροπολογία µε διάφορες διατάξεις, ως συνήθως, και µε παρά-
ταση συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου προσωπικού
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και
ανανέωση συµβάσεων εργασίας προσωπικού ιδιωτικού δικαίου.
Δηλαδή, η επιφοίτηση ότι χρειάζεται προσωπικό για την πολιτική
προστασία ήρθε τις παραµονές της συζήτησης της 23ης Οκτω-
βρίου που έχει θέµα γιατί καήκαµε τον Αύγουστο για άλλη µία
φορά, αφού πρώτα είχαµε καεί και τον προηγούµενο Αύγουστο
και το 2021 µετά το 2018. 

Αυτά όλα αποτυπώνουν µία αντίληψη, η οποία είναι η αντίληψη
µίας Κυβέρνησης, που το µόνο για το οποίο ενδιαφέρεται είναι
να εισπράξει λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµψης και να τα µοιράσει
σε ηµετέρους και ταυτόχρονα προσπαθεί, παρατείνοντας τη θη-
τεία της, να κοροϊδέψει τους πολίτες ότι κάτι κάνει. Γιατί αυτό
συµβαίνει. 

Η δική µας θεώρηση είναι εντελώς διαφορετική. Εµείς πι-
στεύουµε ότι θα πρέπει -και το προτείνουµε, σας το έχουµε προ-
τείνει ξανά και ξανά- οι οργανικές θέσεις σε κάθε δηµόσια
υπηρεσία να πληρωθούν. Είναι αδιανόητο, προκλητικό, προσβλη-
τικό και παράνοµο να είναι κενές. Πιστεύουµε ότι θα πρέπει οι
δηµόσιοι υπάλληλοι και λειτουργοί να απολαµβάνουν τις αποδο-
χές που δικαιούνται και που τους τις έχετε στερήσει µε την περι-
κοπή –προσωρινή, είπατε, πριν από δώδεκα χρόνια- του δέκατου
τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού και σας έχουµε καταθέσει
πρόταση νόµου. Καταθέτει και άλλο κόµµα τώρα, το ΚΚΕ, τρο-
πολογία και τη στηρίζουµε. Εννοείται. Εµείς καταθέσαµε τον Δε-
κέµβριο 2023 πρόταση νόµου. Κοστολογήθηκε. Είναι 2,1
δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν τα δίνετε. Τα δίνετε, όµως, στους δι-
κούς σας για διάφορες απευθείας αναθέσεις. 

Πιστεύουµε και έχουµε προτείνει ότι θα πρέπει να ενισχυθεί
και να προστατευθεί η συνταγµατική αρχή της αποκέντρωσης,
που την έχετε «σµπαραλιάσει», διότι, κύριε Υπουργέ, ο κόσµος
δεν µένει στην περιφέρεια, όχι γιατί δεν του βάζετε πριµ εντο-
πιότητας, αλλά γιατί στην περιφέρεια έχουν καταργηθεί τα
πάντα, σχολεία, νοσοκοµεία, κέντρα υγείας, εφορίες, υποθηκο-
φυλακεία, δικαστήρια. Έχει αποψιλωθεί η περιφέρεια. Γι’ αυτό
δεν µένει ο κόσµος στην περιφέρεια, όχι γιατί του λείπει το πριµ
εντοπιότητας, αλλά διότι έχει αναστραφεί η συνταγµατική αρχή
της αποκέντρωσης. 

Αντίστοιχα, έχει προσβληθεί βάναυσα η προστασία της νησιω-
τικότητας. Πώς προστατεύεται η νησιωτικότητα, όταν έχετε κα-
ταργήσει τους χαµηλούς συντελεστές ΦΠΑ στην παραµεθόριο
και στα µακρινά νησιά; Πώς προστατεύεται η νησιωτικότητα,
όταν έχετε καταργήσει το µεταφορικό ισοζύγιο, όταν είναι στα
ύψη τα µεταφορικά;

Πιστεύουµε ότι θα πρέπει, επιτέλους, να υπάρξει ισχυρή αύ-
ξηση του προϋπολογισµού σε όλους τους κοµβικούς τοµείς του
κοινωνικού κράτους δικαίου: υγεία, παιδεία, δικαιοσύνη, κοινω-
νική ασφάλιση. Πρέπει να αυξηθεί ο προϋπολογισµός. Δεν µπο-
ρεί να διατίθενται τα χρήµατα για καθόλου ευγενείς σκοπούς και
τελικά µετά να λέτε: «Δεν έχουµε κονδύλια». 

Θα µου επιτρέψετε, για να σας δώσω ένα πολύ απτό παρά-
δειγµα, να αναφερθώ στο νησί της Κέρκυρας, το οποίο επισκέ-
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φθηκα εχθές και υποσχέθηκα στους ανθρώπους στην Κέρκυρα
ότι αυτά τα οποία µου είπαν και µου κατήγγειλαν -και βεβαίως,
αντίστοιχα ζουν οι άνθρωποι σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας-
θα τα φέρω και θα τα πω εδώ στη Βουλή.

Στην Κέρκυρα, λοιπόν, σε λίγες ηµέρες πρόκειται άπαντες οι
ιδιοκτήτες να αποκλειστούν από τη διαδικασία του Κτηµατολο-
γίου, διότι κατάφερε η Κυβέρνηση να βάλει µία προθεσµία τόσο
ασφυκτική για το νησί, ώστε θα έχουν καταφέρει να συµµορφω-
θούν και να ελεγχθούν το 15% των ενδιαφεροµένων. Το 85% θα
αποκλειστεί.

Ο κύριος Πρωθυπουργός την προηγούµενη φορά που ήρθε
στη Βουλή στα κρυφά και µίλησε σε τριάντα οκτώ Βουλευτές
επέχαιρε ότι είναι µεγάλη µεταρρύθµιση το Κτηµατολόγιο. Τι έχει
να πει για την Κέρκυρα; Του τα λέω από σήµερα, για να τα ετοι-
µάσει για αύριο. 

Στην Κέρκυρα οι δικηγόροι απεργήσανε για τα θέµατα τα φο-
ρολογικά και έφτασαν σχεδόν να πάνε κατηγορούµενοι, επειδή
υπερασπίστηκαν το δικαίωµα όλων σε ένα δίκαιο φορολογικό σύ-
στηµα.

Στην Κέρκυρα, κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι της ΔΕΗ στον
ΔΕΔΔΗΕ, οι επιφορτισµένοι για το ρεύµα άνθρωποι, για να έχει
ρεύµα το νησί, είναι δέκα σε όλο το νησί. Και µιας και κάνατε
ιστορικές αναδροµές, να σας πω ότι τα οργανογράµµατα της δε-
καετίας του 1990 λένε ότι έπρεπε να έχει πενήντα ανθρώπους το
νησί. Καταλαβαίνετε ότι µε τα σηµερινά δεδοµένα έπρεπε να έχει
πολύ περισσότερους από πενήντα. Έχει δέκα. Αυτοί οι δέκα υπη-
ρετούν σε συνθήκες εφιάλτη, για το αν θα πέσει το ρεύµα στο
νοσοκοµείο, για το αν θα πέσει το ρεύµα στα βόρεια του νησιού,
στα νότια του νησιού και για το ποιος θα πάθει εργατικό δυστύ-
χηµα, που υπήρξε πολλοστό πρόσφατα. 

Στο νοσοκοµείο της Κέρκυρας, στο νοσοκοµείο που αναφέρε-
ται σε όλο το νησί πόσοι παθολόγοι υπηρετούν; Δύο για όλο το
νησί, δύο για το νοσοκοµείο όλου του νησιού. Μόνον το 30% µε
35% των οργανικών θέσεων νοσηλευτών και διοικητικού προσω-
πικού είναι στελεχωµένες. Μίλησα στο νοσοκοµείο µε ανθρώ-
πους στα όρια της εξάντλησης και στα όρια της απόγνωσης, οι
οποίοι γράφουν ώρες ατελείωτες και αναπληρώνουν ο ένας τον
άλλον, κάνουν χρέη γραµµατείας επειγόντων όλοι εκ περιτρο-
πής, διότι δεν έχουν προσληφθεί υπάλληλοι. Γιατί; Διότι κάποιοι
έχουν την άποψη -ο Κυριάκος Μητσοτάκης πρώτος από όλους-
ότι δεν χρειάζεται να προσληφθούν άνθρωποι ούτε στη δηµόσια
υγεία ούτε στη δηµόσια παιδεία. Η γραφειοκρατία και ο παρα-
λογισµός φθάνουν µέχρι του σηµείου να χαλάει ένας διακόπτης
µηχανήµατος της «SIEMENS» -η «SIEMENS» έχει εξοπλίσει τα
δηµόσια νοσοκοµεία µας-, να είναι της τάξεως του 1,5 ευρώ το
ανταλλακτικό και να περιµένουν µήνες, µε ανενεργό το µηχάνηµα
στο νοσοκοµείο, γιατί η σύµβαση λέει ότι πρέπει να βρει ανταλ-
λακτικό η «SIEMENS».

Αυτή, λοιπόν, είναι η πραγµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης,
που είναι εντελώς άλλη από το «περιτύλιγµα» στα χαρτιά και, ξέ-
ρετε, σκάει και αναφύεται παντού. Τελειώνοντας την περιοδεία
µου χτες συνάντησα νεαρούς φοιτητές και φοιτήτριες που µου
είπαν: «Ξέρεις, Ζωή, δεν έχουµε καθηγητές για δύο υποχρεωτικά
µαθήµατα γιατί δεν έχουν προσληφθεί». 

Αυτή είναι η εικόνα της διάλυσης, του σµπαραλιάσµατος, της
δυσλειτουργίας, της γραφειοκρατίας που δεν αφήνει τη δηµι-
ουργία και δεν αφήνει την κοινωνία. Αυτή είναι η εικόνα παντού.
Και αυτά δεν λύνονται µε ρυθµίσεις τεχνικού τύπου. Έχουµε
ακούσει πάρα πολλούς να παριστάνουν τους γνώστες και τους
παντογνώστες και τους τεχνοκράτες και καταλήξαµε να βλέ-
πουµε ανίκανους γραφειοκράτες σαν αυτούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που, όταν τέθηκαν σε λειτουργία και σε εφαρµογή οι
διατάξεις για την εγκατάσταση προσφύγων και µεταναστών στα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν µπορούσαν µε φοβε-
ρούς πόρους να εγκαταστήσουν και να τοποθετήσουν ανθρώ-
πους σε προορισµούς. Αυτή είναι η υποκρισία και η αντίφαση.

Μιλάµε για το ΑΣΕΠ, που ξέρετε ότι είναι το αγαπηµένο ανέκ-
δοτο του Προέδρου της Βουλής. Ο κ. Τασούλας κάθε φορά που
λέει κάτι στη Διάσκεψη των Προέδρων και αστεϊζεται λέει «µέσω
ΑΣΕΠ είµαι εγώ εδώ», «µέσω ΑΣΕΠ είναι ο άλλος», «µέσω ΑΣΕΠ
θα πάω να γίνω Ευρωβουλευτής», «µέσω ΑΣΕΠ θα γίνω Πρό-

εδρος της Δηµοκρατίας». Είναι το ανέκδοτό του και δείχνει αυτή
η νοοτροπία πως αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη τις δια-
δικασίες της αξιοκρατίας.

Μέσα σε αυτούς τους δεκαέξι µήνες που είµαστε στη Βουλή
έχουµε συναντήσει και έχουµε µιλήσει µε ανθρώπους οι οποίοι
είναι σφηνωµένοι στα γρανάζια αυτής της αδυσώπητης γραφει-
οκρατίας και της αναλγησίας και της απόλυτα παράλογης δια-
χείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, από τους εργαζόµενους
στον e-ΕΦΚΑ, που αφού έκαναν την πιο εξειδικευµένη και εξεζη-
τηµένη διαδικασία έκδοσης συντάξεων και επιτάχυνσης, τους πε-
τάξατε στον δρόµο -όχι εσείς προσωπικά, η Κυβέρνηση- και
είπατε «έληξαν οι συµβάσεις σας», στους εποχικούς πυροσβέ-
στες που µέχρι σήµερα τους αντιµετωπίζετε ως εποχικούς και
αρνείστε να τους µονιµοποιήσετε, την ίδια ώρα που µιλάτε για
κλιµατική κρίση, στους εκπαιδευτικούς που είναι τόσο χαµηλές
οι αποδοχές τους, ώστε δεν βρίσκουν να µείνουν όταν τοποθε-
τούνται σε κάποια περιοχή εκτός της κατοικίας τους, στους νο-
σηλευτές και στους υγειονοµικούς που αντιµετωπίζουν τα ίδια
προβλήµατα µε µηδαµινές αποδοχές -750 ευρώ, 760 ευρώ!-,
στους µηχανικούς τεχνολογικής εκπαίδευσης που βιώνουν τις
ανισότητες σε όλο το µήκος και το πλάτος των υπηρεσιών όπου
υπηρετούν, στους επιτυχόντες και τις επιτυχούσες στους διαγω-
νισµούς του ΑΣΕΠ, που κατά πάγια πρακτική δεν προσλαµβάνον-
ται όταν επιτυγχάνουν και περιµένουν και περιµένουν και
προκηρύσσετε και ξαναπεριµένουν. 

Όλη αυτή η κατάσταση, τελικά, αποτυπώνει ένα κράτος ανάλ-
γητο, ένα κράτος που δεν στέργει να εγκολπώσει δυναµικό το
οποίο είναι και διαθέσιµο και ενεργό και έχει προσόντα και βρί-
σκεται στη χώρα, ένα κράτος το οποίο επί τόσα χρόνια δεν έχει
καταφέρει να βάλει οδηγούς στα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ! Αυτήν
τη στιγµή οδηγούν τα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ πυροσβέστες, δη-
µοτικοί υπάλληλοι, στρατιωτικοί και σπουδαστές του ΤΕΙ ΕΚΑΒ,
του ΙΕΚ ΕΚΑΒ. ΤΕΙ, ΙΕΚ, εσείς ξέρετε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: ΙΕΚ ΕΚΑΒ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ξέρετε τι τους βάζουν να υπογράφουν τους σπουδα-
στές; Για ρωτήστε.

Κυρίες και κύριοι, η Πλεύση Ελευθερίας έχει άλλη εντελώς θε-
ώρηση για το δηµόσιο. Η αξιοκρατία είναι υπόθεση πολιτικής
βούλησης. Η στελέχωση των κοµβικών υπηρεσιών του δηµοσίου
είναι υπόθεση πολιτικής βούλησης. Η δηµοκρατική λειτουργία
του δηµοσίου είναι υπόθεση πολιτικής βούλησης. Δεν µπορεί να
ζούµε στη χώρα όπου ποινικοποιείται η απεργία και πληρώνεται
η διαµαρτυρία. Η πολιτική βούληση αυτή ελλείπει, µε τον ίδιο
τρόπο που ελλείπουν και λείπουν κατά σύστηµα οι Βουλευτές
σας. Αντίθετα, περισσεύουν οι µεθοδεύσεις, η αδιαφάνεια, οι
σκοτεινές συνεννοήσεις. 

Κι επειδή έγινε λόγος και για τα θέµατα πολιτικού προσανατο-
λισµού στη διάρκεια της συζήτησης, κοιτάξτε τα θέµατα δεν είναι
τεχνικά, κύριε Υπουργέ. Ο κ. Τασούλας έχει επιλέξει να προσπα-
θεί να αναστήσει µε δεύτερη εκπροσώπηση στη Διάσκεψη των
Προέδρων τους Σπαρτιάτες, εµφανίζοντάς τους ως ανεξαρτητο-
ποιηθέντες και το κάνει αυτό για να παρέµβει για δεύτερη φορά
στις ανεξάρτητες αρχές, όπως έκανε µε την ΑΔΑΕ και το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης τον Σεπτέµβριο το 2023, τώρα το
κάνει για τον Συνήγορο του Πολίτη που ενοχλεί το γεγονός ότι
δεν τον ελέγχει.

Η Κυβέρνηση µε νόµο έδωσε ένα πολύ µεγάλο δώρο εξάλλου
στους Σπαρτιάτες. Το γνωρίζετε ίσως και αν δεν το γνωρίζετε,
πιστεύω ότι θα το πληροφορηθείτε τώρα και θα το ακούσετε.
Διότι µε τον νόµο του κ. Φλωρίδη αναβλήθηκε λόγω αλλαγής αρ-
µοδιότητας η ποινική δίκη, για την οποία είχε αναβληθεί και ανα-
σταλεί η δίκη στο Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο τον Ιούλιο. Αυτό
είναι επίτευγµα της Κυβέρνησης και δώρο της Κυβέρνησης και
βλέπουµε σιγά σιγά τα ανταλλάγµατα. 

Άρα, εδώ σίγουρα δεν µπερδευόµαστε ούτε κοροϊδευόµαστε
σε σχέση µε το ποιος υπηρετεί τι ούτε εξάλλου θα µπορούσε µια
Κυβέρνηση, η οποία έχει ως εξαπτέρυγα σε πρωτοκαθεδρία τον
κ. Βορίδη και τον κ. Άδωνη Γεωργιάδη, δεν θα µπορούσε ποτέ
µια τέτοια Κυβέρνηση να ισχυρίζεται ότι υπηρετεί τη δηµοκρα-
τική λειτουργία. 
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Η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να είναι εδώ για να υπενθυ-
µίζει, αλλά και για να υπερασπίζεται τα δικαιώµατα των πολιτών,
τη διαφάνεια, την αξιοκρατία και βεβαίως, για να υπενθυµίζει ότι
για να επιτευχθούν πραγµατικές τοµές χρειάζονται υποδείγµατα
ηγεσίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Μάρκος Καφούρος.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, περιµένω να έρθετε στην Αίθουσα. Κύριοι Υφυ-

πουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, µε το οποίο προωθούνται
νέες ρυθµίσεις και τροποποιήσεις για την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών προσλήψεων στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα για την πα-
ροχή κινήτρων και για τη µείωση της γραφειοκρατίας, ιδιαίτερα
στις αποµακρυσµένες και δύσβατες περιοχές της χώρας που αν-
τιµετωπίζουν το µεγαλύτερο πρόβληµα της υποστελέχωσης.

Ειδικότερα, µε το άρθρο 4 ενισχύεται το κριτήριο της εντοπιό-
τητας και πλέον η µοριοδότηση προσαυξάνεται κατά σαράντα
µονάδες για τους µόνιµους κατοίκους των νησιωτικών δήµων της
χώρας ανεξαρτήτως του πληθυσµού, ενώ κατά σαράντα µονά-
δες προσαυξάνεται και η µοριοδότηση για τους µόνιµους κατοί-
κους των µικρών ορεινών, ηπειρωτικών, αλλά και παραµεθόριων
περιοχών. 

Πριν από δύο περίπου εβδοµάδες ψηφίσαµε ένα ακόµα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, µε το οποίο θεσπίστηκαν
πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις, µεταξύ άλλων για την πρόσληψη επο-
χιακού προσωπικού, αλλά και την παραχώρηση, αν θυµάστε, αρ-
µοδιότητας για την κατασκευή και λειτουργία ελαιοτριβείων,
πράγµα που είχε πολύ σηµαντικό αντίκτυπο στους νησιωτικούς
δήµους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τα δύο νοµοσχέδια του
Υπουργείου Εσωτερικών περιλαµβάνουν ρυθµίσεις που οι κάτοι-
κοι, αλλά κυρίως οι φορείς στις νησιωτικές περιοχές χρόνια τώρα
περιµέναµε, τα χαιρετίζουµε και τα επικροτούµε. 

Ωστόσο, παρά τη σηµαντικότητα των διατάξεων του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην τροπο-
λογία-προσθήκη που κατέθεσα στο παρόν νοµοσχέδιο και
αφορούσε την ίδρυση του Ηφαιστειολογικού Παρατηρητηρίου
στον Δήµο Θήρας και που δυστυχώς, από ό,τι φαίνεται, δεν έχει
γίνει δεκτή. Αλλά ας πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή.

Την περίοδο 2011-2012 βιώσαµε στη Σαντορίνη µια πρωτό-
γνωρη ηφαιστειακή δραστηριότητα µε επίκεντρο το ηφαιστειακό
σύµπλεγµα της καλντέρας του νησιού. Προκειµένου να αντιµε-
τωπιστεί η κρίση, καθώς η έννοια του ηφαιστειακού κινδύνου
εκείνη την εποχή ήταν ανύπαρκτη, κλήθηκαν κορυφαίοι επιστή-
µονες από όλο τον κόσµο ώστε να µας µεταφέρουν τη γνώση και
την εµπειρία τους. 

Αποτέλεσµα της γνώσης που αποκτήθηκε από αυτό το εξαι-
ρετικά δύσκολο και ευτυχώς, όχι τραγικό γεγονός έτσι όπως εξε-
λίχθηκε ήταν και η σύνταξη του σχεδίου έναντι του ηφαιστειακού
κινδύνου µε το όνοµα «Τάλως», στο πλαίσιο της πολιτικής προ-
στασίας και που πρώτη έφερε η Κυβέρνησή µας τον Φεβρουάριο
του 2020.

Μεταξύ των συµπερασµάτων των ειδικών επιστηµόνων εκείνης
της ηφαιστειακής κρίσης για την πρόληψη και για τη θωράκιση
του νησιού ήταν και η ανάγκη για λειτουργία ενός ηφαιστειολο-
γικού παρατηρητηρίου, αφ’ ενός σε χώρο κατάλληλο για την κα-
τόπτευση του ηφαιστείου, αφ’ ετέρου σε χώρο που να µπορούσε
να χρησιµοποιηθεί και ως κέντρο διαχείρισης, ως στρατηγείο, σε
µια πιθανή µελλοντική ηφαιστειακή ή σεισµική κρίση, όπου θα
προστατευόταν από τις συνέπειες του συµβάντος. Μάλιστα, από
τους ίδιους τους επιστήµονες υποδείχθηκε ως καταλληλότερος
χώρος ο χώρος της αφαλάτωσης στο βόρειο τµήµα του νησιού,
στην περιοχή της Οίας. 

Έρχεται, κυρίες και κύριοι, σήµερα η νέα δηµοτική αρχή, που
ήταν η ίδια τότε που αντιµετώπισε την κρίση το 2011-2012 επιτυ-

χώς και µε το από 17-7-2024 υπ’ αριθµόν 419, το οποίο θα κατα-
θέσω, έγγραφό της προς τον Υπουργό Εσωτερικών υποβάλει
σχέδιο διάταξης για την ίδρυση και λειτουργία του ηφαιστειολο-
γικού παρατηρητηρίου και ζητεί να γίνει δεκτό. Το αίτηµα του
Δήµου Θήρας σε αυτό το διάστηµα των τριών µηνών δεν απαν-
τήθηκε ποτέ. Μαθαίνω ότι κινείται µεταξύ διευθύνσεων τοπικής
αυτοδιοίκησης, τεχνικών έργων και διευθυντού. Ωστόσο υπήρ-
χαν καθησυχαστικές διαβεβαιώσεις που έλαβαν οι ιθύνοντες και
έτσι µου µεταφέρθηκε. 

Ακολούθως και µετά από σχετική ενηµέρωση που είχα ο ίδιος
από τον δήµο ότι υπάρχει καταληκτική ηµεροµηνία και αυτή είναι
η 31η- 2-2024 για την χρηµατοδότηση του έργου από την Περι-
φέρεια Νοτίου Αιγαίου, υπέβαλα στις 15 Οκτωβρίου, την προ-
ηγούµενη Τρίτη, τη σχετική τροπολογία-προσθήκη στο παρόν
σχέδιο νόµου. 

Μάλιστα, στην οµιλία µου προ δεκαπενθηµέρου για το προ-
ηγούµενο σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών αναφέρθηκα από
αυτό εδώ το Βήµα για την κρισιµότητα του θέµατος και για την
πρόθεσή µου, κύριοι Υφυπουργοί, καθώς λείπει ο Υπουργός –
λυπάµαι- να υπογράψω και να καταθέσω εγώ τη σχετική τροπο-
λογία-προσθήκη που ήδη είχε υποβάλει η δηµοτική αρχή.

Επικοινώνησα µε το γραφείο του Υπουργού µε δύο σκοπούς,
να έχω µια έγκυρη ενηµέρωση σχετικά µε την τύχη της τροπο-
λογίας, αλλά, κυρίως, να τον διαβεβαιώσω ότι ό,τι επιπλέον συµ-
πληρωµατικά στοιχεία χρειαζόταν ήµουν έτοιµος να του τα
παραχωρήσω. Δυστυχώς, δεν έλαβα καµµία ενηµέρωση. 

Σε δεύτερη, χθεσινή, τηλεφωνική επικοινωνία ενηµερώθηκα
ότι η τροπολογία δεν θα περάσει, αρχικά µε την αιτιολογία ότι
ήδη πέρασαν πολλές τροπολογίες σε αυτό το νοµοσχέδιο και,
εκφράζοντας προφανώς την έκπληξή µου γι’ αυτή την απάντηση,
είχα και µία δεύτερη αιτιολογία ότι η τροπολογία αυτή µάλλον,
πιθανόν, ίσως αφορά στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η τροπολογία-προσθήκη έχει δύο σκέλη µε σα-

φείς δικές σας αρµοδιότητες. Πρώτον, την παραχώρηση αρµοδιό-
τητας εκ µέρους σας στον Δήµο Θήρας για την ίδρυση και
λειτουργία Δηµοτικού Ηφαιστειολογικού Παρατηρητηρίου στη
Νήσο Θήρα πράγµα που κάνατε προ δεκαπενθηµέρου, δίδοντας
αρµοδιότητα στους δήµους όλης της χώρας για την ίδρυση και
λειτουργία ελαιοτριβείων. Και δεύτερον, την τροποποίηση της πα-
ραγράφου 6 του άρθρου 209 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων,
πάλι δικός σας κώδικας, όπου στην παρέκκλιση των πολεοδοµικών
διατάξεων για έργα ύδρευσης, αποχέτευσης, τηλεθέρµανσης και
έργων διαχείρισης απορριµµάτων µπορεί κάλλιστα να προστεθεί
και η εγκατάσταση ηφαιστειολογικού παρατηρητηρίου και σταθ-
µών ηφαιστειολογικής παρατήρησης. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνω έκκληση
έστω και τώρα όπως υιοθετηθεί από το Σώµα η προτεινόµενη
τροπολογία-προσθήκη µε ηµεροµηνία 15 Οκτωβρίου, µία έκ-
κληση όχι ως Βουλευτής, αλλά ως άνθρωπος υπεύθυνος πολιτι-
κής προστασίας που του έτυχε στη ζωή του να αντιµετωπίσει µια
τέτοια ηφαιστειακή κρίση. Πιστεύω σε αυτήν την πρόταση ότι δεν
θα υπάρχει διαφωνία από καµία παράταξη του Σώµατος, άλλω-
στε είναι και χωρίς κόστος. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να ευχηθώ από καρδιάς µετά από τη ση-
µερινή διαδικασία να µην αξιωθούµε να µας συµβεί ένα ηφαιστει-
ακό συµβάν ανάλογο της περιόδου που περάσαµε το 2011-2012,
κάτι που δεν είναι απίθανο, και εµείς να µην είµαστε προετοιµα-
σµένοι. Το παρόν νοµοσχέδιο είναι καλό, θα το υπερψηφίσω και
καλώ εσάς, αγαπητοί συνάδελφοι, να πράξετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
Και εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάρκος Καφούρος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοι-
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νοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες κ. Κόντης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσω λέγοντας ότι σήµερα και αύριο
άρχισαν την απεργία τους οι Έλληνες ναυτεργάτες της ακτο-
πλοΐας, αξιωµατικοί και πληρώµατα. Είναι κάτι το οποίο κανείς
δεν συζητά, κανείς δεν ασχολείται. Οι Έλληνες ναυτικοί της
ακτοπλοΐας, αυτοί που κουβαλάνε τόσον κόσµο το καλοκαίρι στα
νησιά, είναι εγκαταλελειµµένοι στη µοίρα τους, δεν έχουν συλ-
λογικές συµβάσεις. Αυτή τη στιγµή εκφράζουν µέσω αυτής της
δυνατότητας που έχουν µία απόγνωση. Καλούν το σωµατείο των
Ελλήνων εφοπλιστών ακτοπλόων και την Κυβέρνηση να συµβά-
λουν στο να υπογραφεί η συλλογική σύµβαση, να δοθούν οι πρέ-
πουσες αυξήσεις που δίνονται στους ναυτικούς και να
σταµατήσει αυτή η κοροϊδία µε τον νόµο που βγήκε, ο οποίος
επιβάλλει την αποµάκρυνση των ξενοδοχειακών υπαλλήλων των
πλοίων στο τετράµηνο χωρίς αποζηµίωση. Είναι ο ίδιος νόµος
που επιβάλλει την εκπαραθύρωση των ναυτικών µετά από την τε-
τράµηνη υπηρεσία τους από τα πλοία, κάτι που τους καθιστά
εποχικούς ναυτεργάτες. Είναι ντροπή σήµερα τη ναυτιλία µας, η
οποία προσφέρει τόσα πολλά στην οικονοµία µας, να την αγνο-
ούµε. Δεν µιλάω για την ποντοπόρο, η οποία να φανταστείτε στα
τρεισήµισι χιλιάδες πλοία έχει τη µερίδα του λέοντος, τρεις χι-
λιάδες τετρακόσια πλοία και εκατόν πενήντα είναι στην ακτο-
πλοΐα µας. Πρόσφατα, µάλιστα, Έλληνας, ο Γιάννης Ξυλάς,
εκλέχθηκε Πρόεδρος της Παγκόσµιας Ένωσης των Φορτηγών
Πλοίων, µιας ένωσης που εκπροσωπεί περίπου το 90% της παγ-
κόσµιας ναυτιλίας. Εµείς συνεχίζουµε να αγνοούµε τους Έλλη-
νες ναυτικούς.

Τώρα, πριν µπω στο νοµοσχέδιο, που ψηφίζουµε θέλω να πω
το εξής. Σήµερα είδαµε την παρέλαση των στελεχών του ΠΑΣΟΚ
οι οποίοι όχι µόνο δεν ασχολήθηκαν µε το νοµοσχέδιο, αλλά
ήρθαν να µας πουν ότι ζούµε σε µια άλλη χώρα, όπου όλοι γεν-
νήθηκαν από παρθενογένεση, όπου δεν γνωρίζουµε ποιος είναι
ποιος. Μιλάνε για εµάς, µιλάνε για Σπαρτιάτες, µιλάνε για ακρο-
δεξιούς, το ΠΑΣΟΚ που έχει καταστρέψει την Ελλάδα, το ΠΑΣΟΚ
που µας έβαλε στα µνηµόνια, το ΠΑΣΟΚ των ψευτών και κλεφτών
που πέρασαν. 

Να αρχίσω από το καλαµπόκι του Αθανασόπουλου το 1986;
Τα έχω πρόχειρα. Βρήκα ψάχνοντας ενενήντα συν ένα οικονο-
µικά σκάνδαλα και βρωµιές που έκανε το ΠΑΣΟΚ. Θα αρχίσω
όµως να σας πω για να θυµηθείτε, κύριοι, γιατί είστε µικροί µάλ-
λον και δεν τα θυµάστε. Το σόι Αποστολόπουλου, το καλαµπόκι
µε τον Αθανασόπουλο και τον Υφυπουργό Οικονοµικών, το
ΠΑΣΟΚ του Κοσκωτά, το ΠΑΣΟΚ του Πώποτα µε την κατάχρηση
των 60 εκατοµµυρίων, το ΠΑΣΟΚ της ΕΤΒΑ και των δύο θυγατρι-
κών που αγόρασαν και πλοία φαντάσµατα, το ΠΑΣΟΚ της «ΠΡΟ-
ΜΕΤ» µε τον λαθραίο καφέ και τα σάπια ξύλα που έφερναν στην
Ελλάδα, το ΠΑΣΟΚ της ΠΥΡΚΑΛ που πουλούσε τις οβίδες στην
Ελλάδα 220 δραχµές την οβίδα και στο Ιράκ 110, το ΠΑΣΟΚ της
ΕΛΒΟ µε τις µίζες τα δισεκατοµµύρια, το ΠΑΣΟΚ των υποκλο-
πών. 

Μιλάτε για υποκλοπές τόσον καιρό στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά
είστε οι πρώτοι που εφαρµόσατε υποκλοπή στην Ελλάδα µε τον
Τόµπρα. Τον θυµάστε τον Θεοφάνη Τόµπρα; Το ΠΑΣΟΚ των υπο-
κλοπών της εποχής εκείνης ήταν πρωτοπόρο παγκόσµια. Εφηύρε
τρόπο να υποκλέπτει. Είχε πάρει όλον τον ΟΤΕ και υπέκλεπτε τους
πάντες. 

Το ΠΑΣΟΚ αυτό, λοιπόν, του χρηµατιστηρίου, του Σηµίτη, της
ψευδούς ανάπτυξης της οικονοµίας µε το χρηµατιστήριο, µε τη
φούσκα του χρηµατιστηρίου και το ΠΑΣΟΚ του Τσοχατζόπου-
λου, τέλος, το ΠΑΣΟΚ της Καϊλή. Αυτό το ΠΑΣΟΚ, τα στελέχη
του οποίου έχουν διαπράξει οικονοµικά εγκλήµατα, τα οποία, κύ-
ριοι, επειδή περνάνε τα χρόνια δεν παραγράφονται στη µνήµη
των Ελλήνων, δεν διαγράφονται, το ακολουθούν. Μιλάτε εσείς
και λέτε ότι εµείς πιθανόν έχουµε σχέση µε τη Χρυσή Αυγή που
εγώ προσωπικά ούτε µε τη µία ούτε µε την άλλη έχω ούτε είχα.
Είπαµε, είναι γνωστός ο βίος του καθενός µας. Εσείς έχετε κα-
θαρή σχέση µε αυτούς τους ανθρώπους. Είστε η συνέχειά τους.
Μπορεί να αλλάξατε ΑΦΜ, όπως στο ποδόσφαιρο αλλάζουν κά-
ποιες οµάδες για να σβήσουν τα χρέη, αλλά είστε ίδιοι. Δεν είστε

άλλο, είστε το ΠΑΣΟΚ. Και όνοµα να αλλάξετε αυτοί θα είστε.
Εσείς δεν µπορείτε να κουνάτε λοιπόν το δάχτυλο σε κανέναν. 

Πρώτοι εσείς πρέπει να ζητήσετε να κοπεί η δική σας επιχο-
ρήγηση. Είστε το ΠΑΣΟΚ που χρωστάει 450 εκατοµµύρια σε τρά-
πεζες. Το ξεχνάτε αυτό; Πληρώνετε τα δάνειά σας, κύριοι; Εσείς
πρέπει να ζητήσετε να πληρώνεται η επιχορήγησή σας εκεί που
χρωστάτε, να αποζηµιώσετε τον ελληνικό λαό για τα χρήµατα
που πήρε ο Τσοχατζόπουλος, για τα χρήµατα που έφαγαν όλοι
αυτοί που προανέφερα. Χρωστάτε κάποια δισεκατοµµύρια στον
ελληνικό λαό. Εσείς πρέπει να ζητήσετε –γιατί ο ελληνικός λαός
θα το ζητήσει, κάποτε σας πήγε στο 3%- να µην κατεβαίνετε στις
εκλογές. Εσείς οι ίδιοι πρέπει να κοιτάζεστε στον καθρέφτη και
να ντρέπεστε, να βλέπετε τον εαυτό σας στον καθρέφτη και να
ντρέπεστε το πρωί. Έτσι ξυπνάνε άνθρωποι οι οποίοι έχουν συ-
ναίσθηση. Ξυρίζονται, βλέπουν τον εαυτό τους και λένε πρέπει
να βγω έξω; Μπορώ να βγω; Μου επιτρέπει ο εαυτός µου να βγω
έξω;

Κύριε Μάντζο, σας ενοχλεί αυτό που ακούτε τώρα γιατί είναι
η πραγµατικότητα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ρωτάω τη συνάδελφο αν ξυρίζεται
το πρωί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Όχι, λέω για εσάς που µιλήσατε. Δεν µί-
λησε η συνάδελφος. Μια χαρά τα λέει η κυρία.

Όταν φτάσετε εκεί θα υπογράψουµε εµείς µε δύο χέρια την
τροπολογία που φέρατε και θα υπογράψουµε και µε άλλα δύο
χέρια την τροπολογία η οποία θα επιβάλλει να σας κοπεί όχι µόνο
η επιχορήγηση, αλλά η δυνατότητα να κατεβαίνετε σε εκλογές.
Έχετε κοροϊδέψει τον ελληνικό λαό, τον έχετε κατακλέψει, οι
προηγούµενοι πολιτικοί απατεώνες του ΠΑΣΟΚ, δεκάδες φορές. 

Ανοίγετε και θέµατα στα οποία ψεύδεστε κιόλας, όπως στο
υπόµνηµα που κάνατε. Εµείς περιµένουµε να τελειώσει η δικα-
στική εκκρεµότητα που έχουµε για να σας πλακώσουµε στις
αγωγές και τις µηνύσεις για όσα έχετε πει και για όσα έχετε
κάνει. Θα τελειώσουν αυτά.

Είπε ο κ. Δουδωνής, ο οποίος µας είπε ότι είναι συνταγµατο-
λόγος, ότι το Ανώτατο Εκλογικό Δικαστήριο εξέφρασε αρνησιδι-
κία. Δεν έχει εκφράσει αρνησιδικία. Είπε «περιµένουµε τη
δικαιοσύνη να τελεσιδικήσει και θα µιλήσουµε µετά». Περιµέ-
νουµε, λοιπόν, όλοι µαζί, θα περιµένετε και εσείς.

Γιατί, εξαρχής, είστε οι πρώτοι που κάνατε ενστάσεις, όταν
βγήκαµε στις εκλογές. Κάνατε ενστάσεις, για να βάλετε από το
«παράθυρο» στη Βουλή, ανθρώπους οι οποίοι δεν εξελέγησαν
και από τότε συνεχίζετε αυτό το τροπάρι.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πληρώστε, λοιπόν, τα χρέη σας στον ελληνικό λαό, βγείτε και
πείτε «έχει άδικο αυτός που µας τα είπε. Όχι, δεν χρωστάµε τί-
ποτα στον ελληνικό λαό». Να έχετε το κουράγιο να βγείτε και να
τα πείτε. Δεν το έχετε το κουράγιο, γιατί είστε απόγονοι και συ-
νεχιστές του ΠΑΣΟΚ αυτού, των κλεφτών αυτών! Περιµένουµε
να δούµε και τη συνέχεια µε την κ. Καϊλή. Τι θα πείτε όταν γίνει
η εκδίκασή της, γιατί και αυτή σε εκκρεµοδικία είναι; 

Πάµε, λοιπόν, να πούµε και δυο πραγµατάκια για το νοµοσχέ-
διο. Το νοµοσχέδιο αυτό του ΑΣΕΠ, κυρία Υπουργέ, που έχει
µάλλον σκοπό την επιτάχυνση των διαδικασιών προσλήψεων στο
δηµόσιο τοµέα και τη στελέχωση αποµονωµένων περιοχών, φαί-
νεται αρχικά ότι µπορεί να βοηθήσει να απορροφηθούν οι επιτυ-
χόντες. Γιατί, µην ξεχνάµε ότι έχουµε από το 2022 επιτυχόντες
της σειράς εκείνης και ακόµη δεν έχουν οι άνθρωποι αυτοί προσ-
ληφθεί κάπου. Δίνει και τη δυνατότητα, µε εντοπιότητα, να προσ-
ληφθούν κάποιοι άλλοι σε αποµακρυσµένες περιοχές νησιά
κ.λπ.. Εξαρχής, αυτό φαίνεται ότι είναι καλό και ότι µπορεί να
τους βοηθήσει να βρουν έναν τρόπο να απασχοληθούν πλέον
στο δηµόσιο. 

Εµείς έχουµε αντίρρηση -όχι, στη µοριοδότηση, η οποία, βέ-
βαια, είναι πολύ µεγαλύτερη αναλογικά από όλες τις άλλες µο-
ριοδοτήσεις- στον χρόνο τον οποίον προσδιορίζετε, αυτή την
δεκαετία ύπαρξης στις περιοχές αυτές. Γιατί µη ξεχνάµε ότι µπο-
ρεί να συµβούν διάφορα απρόοπτα στη ζωή και να χρειαστεί να
αλλάξουν, να µετακινηθούν, να πάνε σε άλλη περιοχή. Άλλοι ακο-
λουθούν τη σύζυγο, άλλη κυρία ακολουθεί τον σύζυγο, πάει ανά-
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λογα. Θα πρέπει να έχουν τη δυνατότητα, εάν υπάρχουν ειδικές
περιστάσεις, να µπορούν να φύγουν και να πάνε σε άλλες θέσεις,
αντίστοιχες του δηµοσίου, µε την κινητικότητα που υπάρχει.

Επίσης, η συµµετοχή του τακτικού προσωπικού σε διαδικασία
πλήρωσης, όπως είπαµε, µετά από τη δεκαετία, µπορεί να επι-
φέρει µια περίεργη κατάσταση στους δηµοσίους υπαλλήλους,
γιατί δεν τους δίνουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουν και επαγ-
γελµατικά, µε τη στασιµότητα αυτή. 

Επίσης, η ηλεκτρονική πλατφόρµα που προβλέπει το άρθρο
15 για τις προσλήψεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου, που εισά-
γεται -υποτίθεται- για τη διαχείριση των αιτήσεων προσλήψεων,
είναι µια θετική µεν κίνηση, αλλά µε την ψηφιοποίηση αυτή µπο-
ρεί να υπάρξει αποκλεισµός ανθρώπων που δεν έχουν εύκολη
πρόσβαση στην τεχνολογία ή δεν είναι εξοικειωµένοι στην ηλε-
κτρονική διαχείριση. 

Σίγουρα, συµφωνούµε ότι πρέπει οι ΑΜΕΑ -και σύµφωνα και
µε όσα έχει στείλει η ΕΣΑΜΕΑ- να βοηθηθούν και να δοθεί η δυ-
νατότητα να εργάζονται, να απασχολούνται στο δηµόσιο και µε
τη µοριοδότηση που ζητούν, η οποία πρέπει να είναι αντίστοιχη
µε τις µοριοδοτήσεις που δίνονται στους πολύτεκνους και τρίτε-
κνους. Σίγουρα, είµαστε και υπέρ αυτών των µοριοδοτήσεων
στους πολύτεκνους και τους τρίτεκνους, τους οποίους εµείς θε-
ωρούµε πολύτεκνους.

Νοµίζουµε ότι εάν υπάρξουν κάποιες άλλες µικρές λεπτοµέ-
ρειες, οι οποίες µπορεί να βοηθήσουν τους προς ένταξη δηµο-
σίους υπαλλήλους, ίσως αποσυµφορηθεί η «ουρά» των
ανθρώπων οι οποίοι βρίσκονται προς άγραν εργασίας τόσα χρό-
νια. Υπάρχουν ορισµένα αρνητικά, εδώ, τα οποία µας κάνουν να
πάµε προς το «παρών» στην ψήφιση. 

Θα ψηφίσουµε σίγουρα τα θετικά του νοµοσχεδίου, κύριε
Υπουργέ, τα οποία αναφέρονται στους ΑΜΕΑ, στις υπόλοιπες
ευπαθείς οµάδες και στους πολυτέκνους µας. 

Μακάρι να δούµε να βελτιώνεται και να συνεχίζει η αδέκαστη
διαδικασία του ΑΣΕΠ, που -όπως σωστά είπαν και άλλοι συνά-
δελφοι- έχει συµβάλει τα µέγιστα τον τελευταίο καιρό στην δια-
δικασία ένταξης στο δηµόσιο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών και καλώ στο Βήµα τη
Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής  κ. Ελένη Βατσινά. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή άκουσα τον προηγούµενο οµιλητή, θέλω να πω ότι το

ΠΑΣΟΚ και η ιστορία του και η πορεία του, δεν έχει καµµία σχέση
µε πυροτεχνήµατα που µετέρχονται µε βία στην κοινωνία µας.
Εσείς -επιτρέψτε µου να πω- ότι έχετε γράψει ελάχιστη ιστορία
για να µιλάτε για το ΠΑΣΟΚ. Δεν σας ξέρει καν η ιστορία. Από-
γονοι του ΠΑΣΟΚ είναι η ιστορία του, είναι το ΕΣΥ, το ΑΣΕΠ, το
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και δεκάδες άλλα, 

Κύριε Υπουργέ, αν ρωτήσουµε έναν άνθρωπο, έναν τυχαίο άν-
θρωπο, έναν τυχαίο συµπολίτη µας, ποιο πράγµα τον απωθεί
στην πολιτική ζωή της χώρας, σίγουρα η πιο συχνή απάντηση
που θα λάβουµε, είναι η απαξίωση. Η απαξίωση µε την οποία η
Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τα σοβαρά καθηµερινά προβλήµατα
του τόπου και των ανθρώπων. Αυτό το λέω και µε βάρος της εί-
δησης της τελευταίας στιγµής και την πληροφορία που έφτασε
για διακοπή ρεύµατος σε οικίσκους στους σεισµοπαθείς της
Κρήτης στο χωριό Ίνι. Τρία χρόνια και ξεκινάει τέταρτος χειµώ-
νας που οι συνάνθρωποί µας κατοικούν σε κοντέινερ και γίνονται
µπαλάκι ευθυνών µε τις οφειλές των οικίσκων σε ρεύµα. Ας ελ-
πίσουµε ότι σύντοµα θα ασχοληθείτε και µε αυτό το ζήτηµα -µε
τους σεισµοπαθείς της Κρήτης- που πρέπει να αντιµετωπιστεί
οριστικά από την Κυβέρνησή σας. Ας ελπίσουµε ότι δεν θα βιώ-
σουν άλλες παρατάσεις, άλλο θεωρητικό ενδιαφέρον, άλλη ανα-
µονή. 

Την ίδια αναµονή βιώνουν και οι επιτυχόντες του διαγωνισµού
της προκήρυξης 3ΓΒ/2023 που σήµερα σκοπείτε µε το άρθρο 59
να απορροφηθούν από το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου αντί από
τον Οργανισµό Λιµένα Ηρακλείου. Και παρότι αντιλαµβανόµαστε
την ανάγκη στελέχωσης του Λιµενικού Ταµείου, θα πρέπει να ρω-
τήσω για ποιο λόγο κάνετε αυτή την επιλογή, όταν η προκήρυξη

προέβλεπε αποκλειστικά µια θέση για τη στελέχωση του ΟΛΗ; 
Γιατί να µη στελεχωθεί η θέση του ΠΕ Πολιτικού Μηχανικού

του Λιµενικού Ταµείου µε την διαδικασία στελέχωσης των λοιπών
τριών θέσεων και γιατί δεν έλαβε χώρα, όπως είναι απαραίτητο
σε νέους φορείς, ο ορθός και έγκαιρος προγραµµατισµός για
κάλυψη των στελεχιακών αναγκών; 

Ξέρετε, κύριοι της Κυβέρνησης, είτε στους µικρούς οικίσκους
είτε στο µεγάλο λιµάνι του Ηρακλείου η απαξίωση που πιο πάνω
σας ανέφερα είναι δεδοµένη. Αυτό το κοµµάτι της απαξίωσης
είναι µία από τις βασικότερες αιτίες της αποχής στις πρόσφατες
ευρωεκλογές, µία από τις βασικές αιτίες της εκλογικής καθίζη-
σης της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και µια από τις βα-
σικές αιτίες που η πίστη του κόσµου ότι εσείς θα αλλάξετε τα
πράγµατα έχει µετατραπεί σε ουτοπία. 

Η σηµερινή συνεδρίαση έχει τρεις ιστορικούς σταθµούς, τρεις
στιγµές που και οι τρεις έχουν κάτι να θυµίσουν από την ιστορία
και κάτι να διδάξουν για το µέλλον. Ο πρώτος σταθµός είναι αυτή
η εικόνα του σήµερα. Δείτε µας! Μετά από ώρες συνεδριάσεων,
µετά από ώρες οµιλητών, αξιόλογων συναδέλφων και σεβαστών
απόψεων, καταλήγουµε στο ότι η Κυβέρνησή σας δεν αρέσκεται
να ακούει τα µηνύµατα ούτε καν τα κραυγαλέα. 

Πριν από δέκα ηµέρες, περίπου, ολοκληρώθηκε η εκλογή του
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ µε µια διαδικασία που ανέβλυζε, εκτός
από δηµοκρατία και πολιτισµό, την ανάγκη µιας στιβαρής αντι-
πολίτευσης απέναντι σε αυτή την κατάχρηση αξιών των τελευ-
ταίων έξι χρόνων. 

Το µήνυµα αυτό δεν αφορούσε στο ΠΑΣΟΚ, κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Αφορούσε σε εσάς, γιατί το ΠΑΣΟΚ είναι εδώ. Και είναι
εδώ για το ΕΣΥ, είναι εδώ για τον εργαζόµενο και την εργαζό-
µενη, για τον άνεργο, για τον επαγγελµατία, για τον αγρότη και
τον κτηνοτρόφο, για τον φοιτητή και τον νέο και την νέα που ονει-
ρεύεται ένα µέλλον υγιές και όµορφο στη χώρα αυτή. Όλους αυ-
τούς, έξι χρόνια τώρα, µε τους νόµους σας για τη λειτουργία των
δηµόσιων νοσοκοµείων, για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, για τον πε-
νιχρό κατώτατο µισθό σε ένα περιβάλλον ακρίβειας, για το πενι-
χρό επίδοµα ανεργίας, για τη στέγαση που είναι απλησίαστο
αγαθό, όλους αυτούς ανεξαιρέτως τους απαξιώσατε µε κάθε ευ-
καιρία. Για εσάς απάντησαν ότι το ΠΑΣΟΚ είναι εδώ. 

Κύριε Υπουργέ, ο δεύτερος σταθµός αφορά σε αυτό εδώ το
νοµοσχέδιο. Το 1994 µε νόµο του ΠΑΣΟΚ, η ανεξάρτητη αρχή
που επιφορτίζεται να ελέγχει τις προσλήψεις στο δηµόσιο, το
καινοτόµο στοιχείο είναι ότι δεν απαιτείται πια έλεγχος από κυ-
βερνητικά όργανα ή άλλες διοικητικές αρχές. Πρόκειται για τον
νόµο του Αναστάσιου Πεπονή, πρόκειται για το ΑΣΕΠ. 

Εδώ και τριάντα χρόνια το σύνολο του δηµόσιου τοµέα στελε-
χώνεται µε διαγωνισµούς, µοριοδότηση, αξιοκρατικά κριτήρια
και όχι µε διορισµούς ολίγων και εκλεκτών. Ένας θεσµός που
έχει διαγράψει ίσως το µακροβιότερο και σταθερότερο βίο στην
ελληνική σύγχρονη νοµοθετική ιστορία. 

Μία µεταρρύθµιση-τοµή που έχει υποκλιθεί σε αυτή κάθε κυ-
βέρνηση, εκτός από τη δική σας.

Είναι και θα είναι ένα ατόπηµα της µακράς πια λίστας της Κυ-
βέρνησής σας το να γίνει αυτό το νοµοσχέδιο νόµος του κρά-
τους. Γιατί η Κυβέρνησή σας βάζει τρικλοποδιές στα υγιή
κοµµάτια, την ώρα που θα έπρεπε να σκύβει στα άλυτα προβλή-
µατα που οι ίδιοι δηµιουργήσατε όλα αυτά τα χρόνια.

Είναι πολιτικός στρουθοκαµηλισµός να λέµε σήµερα ότι το
πρόβληµα το έχει το ΑΣΕΠ, όταν εσείς δεν έχετε δηµιουργήσει
θέσεις εργασίας, όταν η Κυβέρνησή σας έχει την παγκόσµια
πρωτοπορία να έχει ονοµάσει επιτυχόντες διαγωνισµού 2Γ του
2022 χιλιάδες συνανθρώπους µας, που τους κρατάει εγκλωβι-
σµένους σε ανεργία, σε αναµονή για µία θέση εργασίας που στην
πραγµατικότητα δεν υπήρξε ποτέ.

Αυτό είναι το πρόβληµα και εσείς το βάζετε και πάλι κάτω από
το χαλάκι. Στους χιλιάδες επιτυχόντες δεν κατορθώσατε να είστε
συνεπείς. Περιµένουν περισσότερα από δύο χρόνια να δουλέ-
ψουν. Το ίδιο έγινε και στο επικουρικό προσωπικό του COVID
που ζούσαν µε παρατάσεις συµβάσεων επί χρόνια. Είναι τακτική
και όχι ηθική τάξη.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ο τελευταίος σταθµός είναι και ο
πιο σπουδαίος. Η δηµοκρατία µας. Το πολίτευµα στο οποίο εί-

1512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µαστε ίσοι απέναντι στον ίδιο νόµο. Εδώ που ο νόµος προκύπτει
από πλειοψηφίες και δεν είναι έρµαιο στα χέρια κανενός, που κα-
νείς δεν χαίρει εύνοιας και κανείς δεν είναι υπεράνω νόµου. Η
δηµοκρατία δεν γίνεται για κανέναν λόγο να θρέφει στον κόρφο
της το φίδι της βίας, της υπόθαλψης και της εγκληµατικότητας.

Δεν γίνεται η δικαιοσύνη να έχει µιλήσει και το νοµοθετικό
σώµα να κωφεύει, στιγµές σαν και αυτές, για την τροπολογία σαν
τη σηµερινή, που µε δικαιολογίες πετάξατε στο καλάθι των αχρή-
στων, επειδή την έφερε το ΠΑΣΟΚ στη Βουλή. Νιώθω περήφανη
που είµαι Βουλευτής και µέρος αυτής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας.

Δεν σταθήκατε στο ύψος αυτής της περίστασης να αφοπλί-
σετε οικονοµικά όσα και όσους υποκρύπτονται πίσω από το
κόµµα των Σπαρτιατών. Δεν σταθήκατε ούτε θα σταθείτε για
πολύ στην πλευρά του λαού. Αλλά ο λαός δεν ξεχνά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος

Φλώρος.
Ορίστε, κύριε Φλώρο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκό-

µαστε ακόµα µία φορά σε ένα νοµοσχέδιο που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας υπόσχεται ότι θα επιταχύνει τις προσλήψεις
και θα βελτιώσει τη δηµόσια διοίκηση. Μας λέει ότι το ΑΣΕΠ µε
αυτές τις ρυθµίσεις θα γίνει πιο αποτελεσµατικό και πιο δίκαιο.
Είναι αυτό, όµως, αλήθεια ή µήπως αυτό το νοµοσχέδιο κρύβει
πιο βαθιά αδικίες που θα επιδεινώσουν τη δηµόσια διοίκηση και
θα δηµιουργήσουν νέες ανισότητες;

Στην πραγµατικότητα αυτό το νοµοσχέδιο κρύβει µια βαθιά αν-
τιδηµοκρατική και άδικη ρύθµιση που καταπατά κάθε έννοια
αξιοκρατίας. Η αξιοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η
θεµελιώδης αρχή της δικαιοσύνης, είναι το δικαίωµα του καθε-
νός να διεκδικήσει µία θέση στο δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα,
µε βάση τα προσόντα του, την εµπειρία του, τις ικανότητές του
και άλλα.

Τι κάνει, όµως, αυτό το νοµοσχέδιο; Τοποθετεί άλλα κριτήρια
µπροστά από τα προσόντα και τις δεξιότητες, δηµιουργώντας µια
νέα µορφή αδικίας. Ας εξετάσουµε, πρώτα απ’ όλα, το θέµα της
µοριοδότησης, βάσει εντοπιότητας. Η εντοπιότητα είναι σηµαν-
τική, θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό, ιδίως για τις αποµακρυσµέ-
νες περιοχές που χρειάζονται ενίσχυση µε προσωπικό. Όµως,
αυτό το νοµοσχέδιο πηγαίνει πολύ µακριά, παρέχοντας υπερβο-
λικά προνόµια σε όσους διαµένουν σε συγκεκριµένες περιοχές σε
βάρος όλων των άλλων υποψηφίων. Φτάνουµε, δηλαδή, στο ση-
µείο η εντοπιότητα να µπορεί να παραµερίσει τις γνώσεις, την εµ-
πειρία και την κατάρτιση. Είναι αυτό δίκαιο; Εγώ θα πω όχι. Για
παράδειγµα, κάποιος που έχει εργαστεί και εκπαιδευτεί σκληρά,
που έχει κατακτήσει προσόντα και δεξιότητες, µπορεί να δει τη
θέση του να καταλαµβάνεται από κάποιον άλλον, απλώς και µόνο
επειδή έτυχε να ζει στη σωστή -ας το πούµε- περιοχή. Αυτό δεν
είναι αξιοκρατικό, είναι άνισο. Είναι ανισότητα.

Αντί να επιβραβεύουµε, λοιπόν, τους ανθρώπους µε τα καλύ-
τερα προσόντα, δηµιουργούµε µια νέα προνοµιούχα κατηγορία
ανθρώπων, βάσει της γεωγραφικής τοποθεσίας. Αυτό θέλουµε
για το πολύπαθο ελληνικό δηµόσιο; Να επιλέγουµε, δηλαδή,
τους δηµόσιους υπαλλήλους όχι επειδή είναι οι καλύτεροι για τη
δουλειά, αλλά επειδή έτυχε να ζουν στην κατάλληλη περιοχή;
Γιατί, µην ξεχνάµε, ότι αυτό δεν αφορά µόνο στις αποµακρυσµέ-
νες περιοχές. Εκεί ακριβώς είναι το πρόβληµα, γιατί στο νοµο-
σχέδιο βλέπουµε περιοχές που δεν αντιµετωπίζουν καµµία
δυσκολία στελέχωσης να λαµβάνουν υπερβολική µοριοδότηση.
Το αποτέλεσµα είναι οι πραγµατικά δύσβατες και αποµακρυσµέ-
νες περιοχές, που έχουν πράγµατι ανάγκη από ανθρώπινο δυνα-
µικό, να µείνουν υποστελεχωµένες; Γιατί; Διότι το κίνητρο της
µοριοδότησης θα δοθεί σε λιγότερο αποµονωµένες περιοχές.

Πάµε τώρα λίγο σε ένα θέµα που πάντα µε ευαισθητοποιεί και
δεν είναι άλλο από τα άτοµα µε αναπηρία. Τι κάνει αυτό το νο-

µοσχέδιο γι’ αυτά τα άτοµα; Ναι, παρέχει κάποιες διευκολύνσεις.
Όντως. Δυστυχώς, όµως, δεν είναι αυτές αρκετές, γιατί η µοριο-
δότηση των ατόµων µε αναπηρία, είναι χαµηλότερη από αυτή
των πολυτέκνων. Ποια είναι η λογική πίσω από αυτό; Εγώ προ-
σωπικά δεν το έχω καταλάβει. Άνθρωποι µε σοβαρές αναπηρίες,
που έχουν πραγµατικά µεγαλύτερη ανάγκη στήριξης, λαµβάνουν
λιγότερα µόρια από τις πολύτεκνες οικογένειες. Αυτό αφήνει
πολλές οικογένειες χωρίς την απαραίτητη στήριξη που χρειάζον-
ται και δηµιουργεί ανισότητες µεταξύ τους.

Η κοινωνία µας δεν πρέπει να ευνοεί µία κατηγορία σε βάρος
µίας άλλης. Η δίκαιη αντιµετώπιση των πολιτών είναι θεµελιώδης
αρχή της ισονοµίας. Τα άτοµα µε αναπηρία αντιµετωπίζουν ήδη
τεράστια εµπόδια στην καθηµερινή τους ζωή. Δεν θα έπρεπε,
λοιπόν, η πολιτεία να στηρίζει περισσότερο αυτούς τους ανθρώ-
πους και τις οικογένειές τους, ώστε να έχουν ίσες ευκαιρίες να
διεκδικήσουν µία θέση εργασίας; 

Ας πάµε λίγο τώρα σε ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα, τους χαµη-
λούς µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων. Όπως όλοι γνωρίζουµε,
οι νέοι δηµόσιοι υπάλληλοι στην Ελλάδα αµείβονται µε µισθούς
που δεν αρκούν ούτε για τα βασικά. Πώς, λοιπόν, θα καταφέρει
ένας νέος υπάλληλος να ζήσει αξιοπρεπώς, να πληρώσει το ενοί-
κιό του και να καλύψει τις βασικές του ανάγκες, µε αυτούς τους
µισθούς; Ο µισθός των νέων δηµοσίων υπαλλήλων δεν επαρκεί
ούτε για να ζήσουν ανεξάρτητα. Εγκλωβίζονται στα πατρικά τους
σπίτια, αν έχουν, χωρίς την παραµικρή δυνατότητα να χτίσουν
τη δική τους ζωή. Η στεγαστική κρίση είναι ήδη έντονη. Οι τιµές
των ενοικίων συνεχώς ανεβαίνουν και οι νέοι υπάλληλοι αδυνα-
τούν να αντεπεξέλθουν οικονοµικά.

Είναι, λοιπόν, καιρός και θεωρώ ότι έχουν ωριµάσει πλέον οι
συνθήκες, ώστε να ανοίξει ο διάλογος για την επαναφορά του
δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού στον δηµόσιο
τοµέα, βοηθώντας µε ουσιαστικές λύσεις τον Έλληνα πολίτη,
αποφεύγοντας προσωρινές επιφανειακές λύσεις.

Η µοριοδότηση για την εντοπιότητα, µπορεί όντως να φαντάζει
ως κίνητρο, αλλά δεν αντιµετωπίζει το θεµελιώδες αυτό ζήτηµα,
το οποίο είναι ότι οι άνθρωποι δεν µπορούν να επιβιώσουν µε αυ-
τούς τους µισθούς. Αυτή η πολιτική που, δυστυχώς, ακολουθείτε
ως Κυβέρνηση, οδηγεί σε µακροπρόθεσµες συνέπειες για την
κοινωνία. Η υπογεννητικότητα αυξάνεται, καθώς οι νέοι άνθρω-
ποι αδυνατούν να χτίσουν τις ζωές τους και να χτίσουν και τις
δικές τους οικογένειες. Η οικονοµική πίεση τούς εµποδίζει να
προχωρήσουν στη ζωή τους. Είναι απολύτως λογικό, καθώς δεν
νιώθουν ασφαλείς.

Πώς, λοιπόν, µπορούµε να προχωρήσουµε; Θα σας προτείνω
κάποιες ρεαλιστικές λύσεις γι’ αυτά τα προβλήµατα.

Η πρώτη λύση είναι η αναβάθµιση της αξιολόγησης των προ-
σόντων. Η πρώτη πρόταση είναι η ενίσχυση της αξιοκρατίας,
µέσω ενός διαφανούς και αντικειµενικού συστήµατος αξιολόγη-
σης προσόντων. Αντί να βασίζουµε τη µοριοδότηση σε κοινωνικά
κριτήρια όπως η εντοπιότητα, πρέπει να ενισχύσουµε την αξιο-
λόγηση των πραγµατικών ικανοτήτων και προσόντων των υπο-
ψηφίων, µέσω ενός µοντέλου που θα δίνει έµφαση στην
εκπαίδευση, την επαγγελµατική εµπειρία, τις δεξιότητες και την
απόδοση σε γραπτές εξετάσεις.

Δεύτερον, κίνητρα για αποµακρυσµένες περιοχές. Στις απο-
µακρυσµένες και δυσπρόσιτες περιοχές προτείνω την παροχή
οικονοµικών κινήτρων και παροχών για τους υπαλλήλους που θα
αποφασίσουν να υπηρετήσουν εκεί. Αυτά µπορεί να περιλαµβά-
νουν στέγαση, κάλυψη εξόδων µετακίνησης και επίδοµα για την
κάλυψη των υψηλών τιµών και αγαθών και υπηρεσιών. Μάλιστα,
αυτή την πρόταση την είχα κάνει και πριν ενάµιση χρόνο στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για παρόµοιο πρόβληµα που
υπήρχε, για το ΕΚΑΒ. Αν δεν κάνω λάθος, ήταν το πρώτο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Υγείας που είχε έρθει µετά από τις εκλο-
γές. Είναι κάτι το οποίο είναι εφικτό να γίνει, όπως επίσης
γνωρίζουµε ότι ήδη ισχύει εδώ και χρόνια, κυρίως, στα Σώµατα
Ασφαλείας. 

Τρίτο µέτρο, αύξηση µισθών για τους νέους υπαλλήλους. Πρέ-
πει να αντιµετωπίσουµε το βασικό ζήτηµα της οικονοµικής επι-
βίωσης των νέων υπαλλήλων µε άµεση αύξηση των µισθών, ώστε
να ανταποκρίνεται στο κόστος διαβίωσης. Χωρίς αυτή την πα-
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ρέµβαση, θα συνεχίσουµε να βλέπουµε νέους ανθρώπους να
απορρίπτουν τις θέσεις εργασίας στον δηµόσιο τοµέα. Επίσης,
το ίδιο ισχύει και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Τέταρτον, εξισορρόπηση µοριοδότησης αναπηρίας και πολυ-
τεκνίας. Πρέπει να αναγνωρίσουµε τις ιδιαίτερες ανάγκες των
ατόµων µε αναπηρία και των οικογενειών τους και να εξισορρο-
πήσουµε τη µοριοδότηση, για να διασφαλίσουµε ότι δεν αντιµε-
τωπίζουν αδικίες, σε σχέση µε άλλες κοινωνικές οµάδες. Η
µοριοδότηση για τα άτοµα µε αναπηρία πρέπει να είναι, τουλά-
χιστον, ίση µε εκείνη των πολυτέκνων.

Ας το πούµε, λοιπόν, απλά: Όλοι αξίζουν ίσες ευκαιρίες για να
διεκδικήσουν µία θέση στο δηµόσιο. Να κρίνεται ο καθένας µε
βάση τις ικανότητές του, τις γνώσεις του, την προσπάθειά του.
Με αυτό το νοµοσχέδιο, δυστυχώς, όλα αυτά ανατρέπονται. 

Κλείνοντας, µε αφορµή τη συζήτηση γύρω από την τροπολο-
γία του ΠΑΣΟΚ, το µόνο που έχω να πω είναι πως προσωπικά,
είµαι υπέρ της περικοπής της κρατικής χρηµατοδότησης για όλα
τα κόµµατα σε ποσοστό, τουλάχιστον, της τάξεως του 80%, ώστε
να καλύπτουν µε το υπόλοιπο 20% τα λειτουργικά τους έξοδα.
Έχει αποδειχθεί, άλλωστε, ότι τα κόµµατα µπορούν να λειτουρ-
γήσουν κατ’ αυτόν τον τρόπο. Είναι µια πρόταση που θα κατα-
θέσουµε και σύντοµα ως πρόταση νόµου και σας καλούµε από
τώρα να την συζητήσουµε και να έρθει προς ψήφιση, καθώς είναι
άκρως προκλητικό τη στιγµή που η ακρίβεια έχει τσακίσει τον ελ-
ληνικό λαό να χορηγούνται τόσα εκατοµµύρια.

Και τέλος, επειδή για ακόµα µια φορά -ευτυχώς, λείπει αυτή
τη στιγµή από την Αίθουσα- άκουσα τη λαλίστατη κ. Κωνσταντο-
πούλου, που θέλει τώρα να δηµιουργήσει κλίµα µε τους Ανεξάρ-
τητους Βουλευτές, επειδή έχουµε πλέον εκπροσώπηση στη
Διάσκεψη των Προέδρων. Αναπτύσσει πλέον θεωρίες συνοµω-
σίας περί συνεργασίας µε την Κυβέρνηση. Είπε, φυσικά και το
απίστευτο, ότι οι Σπαρτιάτες αποκτούν εκπροσώπηση, ξεχνών-
τας, όµως, ότι έχουν ήδη εκπρόσωπο εδώ και ενάµιση χρόνο,
όπως όλα τα κοινοβουλευτικά κόµµατα.

Προφανώς, λοιπόν, φοβάται, επειδή οι Ανεξάρτητοι οργανώ-
νονται. Τρέµει στη σκέψη της δηµιουργίας µιας νέας Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας, επειδή, ως δύναµη, θα πέσει από όγδοο-ένατο
κόµµα σε δέκατο-ενδέκατο, κάτω από τους Ανεξάρτητους και σί-
γουρα, είναι βαρύ το πλήγµα αυτό για το πολιτικό εγώ της και
την αλαζονεία της.

Θα φροντίσουµε, όµως, γι’ αυτό, αν είναι έτσι, να της χρυσώ-
σουµε λίγο το χάπι και να ηρεµήσει, ότι εντάξει, θα κάνουµε κά-
ποιες παραχωρήσεις να µιλάει και πριν από εµάς. Εµείς δεν
έχουµε τέτοια προβλήµατα. Στην τελική, µπορεί να πάρει και την
Κοινοβουλευτική της Οµάδα παρέα µαζί µε αυτή των Σπαρτια-
τών, να παίξουν ένα µπασκετάκι, πέντε ο ένας, πέντε ο άλλος. Ας
βάλουν και έναν διαιτητή και ας µας αφήσουν στην ησυχία µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται στο Βήµα ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολας.
Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι πολύ χα-

ρούµενος σήµερα, γιατί συζητάµε εδώ, στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία ένα νοµοσχέδιο που έρχεται µετά από µια µεγάλη περίοδο
διαβούλευσης, αλλά κυρίως προηγήθηκε µια συζήτηση στις επι-
τροπές της Βουλής που υποδηλώνει ότι υπάρχει αποτελεσµατι-
κότητα στη διοίκηση του κράτους, στην κοινοβουλευτική
δηµοκρατία, αλλά και στην κυβερνητική λειτουργία, όταν υπάρχει
αυτή η ώσµωση.

Και θέλω, κύριε Υπουργέ, να εκφράσω τα συγχαρητήριά µου
σε εσάς και στον κύριο Υπουργό, γιατί έχουµε πετύχει µια δια-
δραστική διαλειτουργική συνεργασία, αφού θέλω να θυµίσω ότι
πολλοί από εµάς ήµασταν την περίοδο εκείνη στην Επιτροπή Πε-
ριφερειών της Βουλής, όπου καταθέσαµε προτάσεις όλα τα κόµ-
µατα, συνάδελφοι από πολλά κόµµατα, µεταξύ των οποίων ήταν
και η µοριοδότηση και η πριµοδότηση παραµεθορίων περιοχών,
νησιωτικών και ορεινών, κάτι το οποίο ουσιαστικά αυτό το νοµο-
σχέδιο στον πυρήνα του συµπεριλαµβάνει. Είναι µια πολύ σηµαν-
τική νοµοθετική πρόβλεψη που χρειάζεται η ελληνική περι-
φέρεια, η ελληνική κοινωνία.

Και είµαι πολύ ευτυχής από αυτό το Βήµα σήµερα, αφού αυτό
ήταν αίτηµα των κοινωνιών της περιφέρειας, των νησιωτικών και
ορεινών περιοχών, γιατί οι προτάσεις που µπορούν να αποτελέ-
σουν την πρώτη ύλη για νοµοθετικές παρεµβάσεις ήταν κυρίως
ζητούµενο της ίδιας της κοινωνίας και των πολιτών, γιατί είναι
πάρα πολύ σηµαντικό να πούµε ότι η αύξηση της µοριοδότησης
-και σε αυτό εστιάζω την προσοχή σας- του κριτηρίου τους εν-
τοπιότητας για τις προσλήψεις µέσω του ΑΣΕΠ σε νησιωτικές και
ορεινές περιοχές είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, που δεν
υπήρχε µέχρι σήµερα και θα φανεί στην πορεία πως αυτή είναι
µια καλή νοµοθέτηση, που θα δώσει ώθηση στην ελληνική κοι-
νωνία κυρίως για δύο λόγους.

Νοµίζω ότι όλοι είµαστε στις περιφέρειές µας, γνωρίζουµε τη
νησιωτική Ελλάδα και την ορεινή Ελλάδα και διαπιστώνουµε την
ανάγκη να υπάρχει µια πληρότητα στην οργανικότητα των θέ-
σεων τόσο της αυτοδιοίκησης όσο και της δηµόσιας διοίκησης.
Και σήµερα, λόγω και της έλλειψης αυτής της πριµοδότησης -
που δεν υπήρχε- η αλήθεια είναι ότι υπάρχουν κενά.

Άρα, λοιπόν, η διάταξη αυτή µε την οποία οι κάτοικοι ορεινών
και νησιωτικών περιοχών και οι δήµοι που έχουν αυξηµένη µο-
ριοδότηση σαράντα µορίων για το κριτήριο της εντοπιότητας
έχει, επαναλαµβάνω, διπλή στόχευση, αφ’ ενός για την κάλυψη
των κενών θέσεων που υπάρχουν, αλλά κυρίως το δεύτερο στοι-
χείο που πρέπει να σηµειώσουµε είναι ότι στηρίζει τη ζωή σε
αυτές τις περιοχές.

Έχουµε γίνει όλοι κοινωνοί του δηµογραφικού προβλήµατος
και θέλω να θυµίσω το εξής. Βλέπω συναδέλφους εδώ που ήταν
στη συνεδρίαση της επιτροπής, όπου ήταν και η κ. Χαραλαµπο-
γιάννη και ο κ. Λιβάνιος. Τι µας έκανε εντύπωση; Σηµείωναν. Δεν
παρέβλεπαν και ενσωµάτωναν, στη δική τους πολιτική, θέσεις
που είχαµε καταθέσει προς την επιτροπή.

Και µία από αυτές είναι αυτή ακριβώς που είπα, η ανάγκη να
δώσουµε κίνητρα για τους κατοίκους που ζουν σε αυτές τις πε-
ριοχές, που θα µπορέσουν πέραν των άλλων να δώσουν και λύ-
σεις στην απασχόληση, έχοντας πλέον αυξηµένη µοριοδότηση.
Ναι, είναι αλήθεια. Η Κυβέρνηση το είχε ακούσει αυτό. Δεν είναι
καλή νοµοθέτηση;

Και πέρα από αυτό, θεωρώ θετικό το γεγονός ότι αίρονται και
τα πληθυσµιακά κριτήρια. Γνωρίζουµε όλοι από την εµπειρία µας
και ως συµπέρασµα και από την αυτοδιοίκηση και όσοι ζούµε στα
νησιά ότι αυτή η άρση πληθυσµιακών κριτηρίων για τις νησιωτι-
κές περιοχές είναι κάτι πολύ σηµαντικό, που σηµαίνει ότι τα κρι-
τήρια αυτά δεν είναι µόνο για τα µικρά νησιά. Είναι και τα
µεγαλύτερα νησιά. Δηλαδή, αυτό που θα ισχύσει στο Αγαθονήσι,
στην Ψέριµο, στους Αρκιούς, στους Λειψούς θα ισχύσει και στη
Ρόδο, στην Κω, στην Κάλυµνο. Είναι µια πολύ σηµαντική πρό-
βλεψη, αλλά και για το σύνολο των ορεινών δήµων επίσης το ίδιο,
αλλά και για όλους τους δήµους κάτω των δέκα χιλιάδων κατοί-
κων.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δούµε και
το πρακτικό επίπεδο των ζητηµάτων, που σηµαίνει ότι όσοι δια-
γωνισµοί εξελιχθούν το επόµενο διάστηµα σε νησιωτικές ή για
τις νησιωτικές και ορεινές περιοχές, θα έχουν σε ισχύ αυτή την
αυξηµένη µοριοδότηση για την εντοπιότητα.

Παράλληλα, µε είκοσι µόρια σε ό,τι αφορά στο κριτήριο της
εντοπιότητας, θα πριµοδοτηθούν -και το τονίζω αυτό- και οι κά-
τοικοι παραµεθόριων περιοχών και των δήµων µε πληθυσµό κάτω
των εικοσιπέντε χιλιάδων κατοίκων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πολλή προσοχή τον
κ. Μαντά. Θέλω να εκφράσω τη χαρά µου που ανέλυσε µε κάθε
λεπτοµέρεια όλες τις προβλέψεις και τις παραµέτρους του νο-
µοσχεδίου. Υπάρχουν πέρα από αυτό που ανέφερα -που για µένα
ήταν πολύ σηµαντικό και προτεραιότητα για την περιοχή µου- και
πολύ συγκεκριµένες διατάξεις, όπως είναι η επιτάχυνση των δια-
δικασιών πρόσληψης µέσω ΑΣΕΠ -το είπε και ο κύριος Υπουρ-
γός, το είχε πει και η κυρία Υφυπουργός στην οµιλία τους- που
ουσιαστικά επιταχύνει το σύνολο των προθεσµιών των διαδικα-
σιών προσλήψεων που έχουµε ανάγκη στην κρατική µηχανή.

Σηµειώνουµε ότι µειώνονται από είκοσι σε δεκαπέντε ηµέρες
η προθεσµία για την υποβολή των δικαιολογητικών διορισµού
υποψηφίου, ενώ µειώνονται, επίσης, και από τριάντα σε είκοσι
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ηµέρες η προθεσµία διορισµού ή πρόσληψης από την καταλη-
κτική ηµεροµηνία υποβολής δικαιολογητικών.

Επίσης, τι άλλο προβλέπει το νοµοσχέδιο; Θεσπίζεται το ανώ-
τατο χρονικό όριο τριών ετών για τη διαδικασία αναπληρώσεων
σε µια προκήρυξη από επιλαχόντες και παράλληλα, δίνεται η δυ-
νατότητα άντλησης των απαραίτητων δικαιολογητικών από το
ΑΣΕΠ µέσω της ανάπτυξης υποδοµών διαλειτουργικότητας µε
πανεπιστήµια, ΕΦΚΑ και άλλους φορείς.

Ήταν σύνηθες το φαινόµενο είτε να χάνονται οι προθεσµίες
είτε να υπήρχαν αβελτηρίες ασύµβατες µε αυτό που συµβαίνει,
να µην µπορεί να δώσει ένα παραστατικό στοιχείο ένας υποψή-
φιος, επειδή δεν έβρισκε ανοιχτή τη γραµµατεία ενός πανεπιστη-
µίου ή τον ασφαλιστικό φορέα µε διάφορα κωλύµατα. Τώρα,
αυτή η διαλειτουργικότητα δίνει µια ώθηση διαφορετική.

Και επειδή τελειώνει ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
να σηµειώσω ακόµα τρεις σηµαντικές προβλέψεις -το είπε και ο
κ. Μαντάς στη δική του ανάλυση- και µία από αυτές είναι µια που
άκουσα σε προηγούµενο οµιλητή για την ανάγκη να στηρίξουµε
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Αν αυτή η πρόβλεψη που φέρνει
το νοµοσχέδιο που σχετίζεται µε τις προσλήψεις στα άτοµα πι-
στοποιηµένα επ’ αόριστον µε αναπηρία ποσοστού τουλάχιστον
50% δεν είναι µια πρόβλεψη που καλύπτει µια παθογένεια µε-
γάλη, τι είναι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτάκι, σας παρακαλώ, ακόµα.
Η θέσπιση, επίσης, κωλύµατος συµµετοχής σε τρία χρόνια

προκειµένου να συµµετάσχουν στη νέα διαγωνιστική διαδικασία
αυτοί που είχαν συµµετάσχει και ήταν επιτυχόντες είναι κάτι το
οποίο δίνει µια διαφορετική αντίληψη για τις προκηρύξεις.

Θετική διάταξη είναι, επίσης, η δυνατότητα που δίνει στον δια-
γωνισµό του 2024 και του 2025 επιτυχόντες του πρώτου πανελ-
λήνιου γραπτού διαγωνισµού να καλυφθούν οι θέσεις.

Και µια και η επικαιρότητα σε ό,τι αφορά στο µεταναστευτικό
είναι πάρα πολύ σηµαντική, να θυµίσω δύο µόνον στοιχεία, ότι
είναι πολύ σηµαντικό η πρόσληψη ειδικών φρουρών να ισχύει
από τους επιλαχόντες του διαγωνισµού που έγινε. Ξέρετε πολύ
καλά την ανάγκη του Υπουργείου σύµφωνα µε τις ανακοινώσεις
για τους ειδικούς φρουρούς, για παράδειγµα στην περιοχή µας. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, το κίνητρο της ανταµοιβής, στο
οποίο ακούσαµε και τον κ. Λιβάνιο πριν να αναφέρεται, είναι
πάρα πολύ σηµαντικό, αφού αυτό το κίνητρο της παραγωγικό-
τητας, της ευγενούς άµιλλας, της αποτελεσµατικότητας στη δη-
µόσια διοίκηση είναι µια ανάγκη και δίνει τη δυνατότητα στους
δηµόσιους υπαλλήλους, που η πλειονότητά τους είναι σε αυτή
την κατεύθυνση και πραγµατικά δίνουν ψυχή τους, τους δίνει την
ευκαιρία για πριµοδότηση 15% του βασικού µισθού. 

Θέλω να ευχηθώ πολύ περισσότεροι συνάδελφοι να ψηφίσουν
το νοµοσχέδιο. Εκφράζω την ικανοποίησή µου που άκουσα ότι
πολλά από τα κόµµατα θα στηρίξουν µερικές διατάξεις που βλέ-
πουν θετικές. Εγώ σας προτρέπω να στηρίξουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο, γιατί είναι στη σωστή πλευρά της δηµόσιας διοίκησης.

Και πάλι συγχαρητήρια, κυρία Υπουργέ. Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αγ-

γελική Δεληκάρη. 
Ορίστε, κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναντίλεκτα

η δηµιουργία του ΑΣΕΠ αποτέλεσε µία σηµαντική τοµή στον
τρόπο επιλογής προσωπικού για τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.
Έθεσε νέες, πιο αξιοκρατικές βάσεις στην όλη διαδικασία, φρον-
τίζοντας ώστε η στελέχωση του κράτους µε ικανό προσωπικό να
µην επιδέχεται αµφισβήτησης, µακριά από οποιαδήποτε υπόνοια
παρέµβασης, µέσα από µια αντικειµενική διαδικασία, µε πολύ
συγκεκριµένα κριτήρια. Όµως, κάθε σηµαντικός φορέας, όπως
και στη συγκεκριµένη περίπτωση ο ΑΣΕΠ, είναι ένας ζωντανός
οργανισµός που δεν µένει στο πέρασµα των δεκαετιών στάσιµος.

Οι ανάγκες που εξυπηρετεί αυξάνονται, ο φόρτος εργασίας των
στελεχών του επίσης. Είναι, εποµένως, αυτονόητο πως χρειάζον-
ται παρεµβάσεις, ώστε να γίνει λειτουργικός, οι διαδικασίες να
περαιώνονται ταχύτερα, τα οριστικά αποτελέσµατα να αναρτών-
ται σε εύλογο χρονικό διάστηµα προς όφελος τόσο του κράτους
όσο και των πολιτών. Γι’ αυτόν τον λόγο είναι πολύ σηµαντική η
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών να φέρει στη Βουλή
προς συζήτηση και ψήφιση αυτό το νοµοσχέδιο. Άλλωστε, και ο
Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης, είχε θέσει ως προ-
σωπικό του στόχο τη βελτίωση των υπηρεσιών που προσφέρει ο
ΑΣΕΠ και την ενίσχυση του οργανισµού. 

Οι κύριοι άξονες του νοµοσχεδίου έχουν αναλυθεί τις προ-
ηγούµενες ηµέρες τόσο από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, τον
συνάδελφο Περικλή Μαντά, όσο και από τον αρµόδιο Υπουργό
Θεόδωρο Λιβάνιο. Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
σταθώ σε ορισµένες µόνο πτυχές του υπό συζήτηση σχεδίου
νόµου. 

Πρώτον, η επιτάχυνση της διαδικασίας προσλήψεων προσω-
πικού στον δηµόσιο τοµέα. Είναι γνωστή σε όλους µας η περί-
πτωση του διαγωνισµού 2Γ. Εκκρεµεί η ανάρτηση των οριστικών
αποτελεσµάτων, ώστε να µένουν χιλιάδες διοριστέοι σε αναµονή,
ενώ ο διαγωνισµός αυτός πραγµατοποιήθηκε το 2022. Είναι προ-
φανές πως είχε το ΑΣΕΠ να διαχειριστεί έναν πρωτοφανή όγκο
εγγράφων. Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που θα ψηφίσουµε
σήµερα τίθενται οι βάσεις µε τη χρήση των νέων τεχνολογιών για
την έκδοση των οριστικών αποτελεσµάτων σε σχετικά σύντοµο
διάστηµα. Συµµερίζοµαι την αγωνία των ανθρώπων που περιµέ-
νουν αυτά τα αποτελέσµατα για να οργανώσουν τη ζωή τους.
Μάλιστα, γνωρίζω αρκετούς πρώην φοιτητές µου που έχουν πε-
τύχει στον συγκεκριµένο διαγωνισµό και βρίσκονται σε αυτή την
κατάσταση. 

Δεύτερον, η ενίσχυση της µοριοδότησης του κριτηρίου της εν-
τοπιότητας. Γνωρίζουµε πως πολλές θέσεις σε νησιωτικές ή δυ-
σπρόσιτες περιοχές της περιφέρειας παραµένουν κενές, αφού
οι επιτυχόντες και διοριστέοι προς πλήρωσή τους δεν εµφανί-
ζονται ποτέ. Εποµένως, δίδεται ισχυρή µοριοδότηση σε υποψή-
φιους µόνιµους κατοίκους των δήµων που ανήκουν στην
κατηγορία αυτή υπό τη δέσµευση δεκαετούς τουλάχιστον υπη-
ρεσίας στη θέση για την οποία προσλαµβάνονται. Είναι µια ρύθ-
µιση που θα δώσει λύσεις στα προβλήµατα που εντοπίζονται σε
µικρούς δήµους της περιφέρειας, ορεινούς αλλά και νησιωτι-
κούς, όπως για παράδειγµα η Θάσος στη δική µου περιφέρεια. 

Πέραν αυτών, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και µια σειρά
ακόµη θετικών ρυθµίσεων, όπως για τη συνυπηρέτηση δηµοσίων
υπαλλήλων για λόγους προστασίας της οικογενειακής ζωής, ένα
ανασχεδιασµένο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής για το προ-
σωπικό του δηµόσιου τοµέα και άλλα που έχουν ήδη αναφερθεί
και αναλυθεί εκτενώς.

Θα ήθελα, πριν ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου, να σταθώ
σε µέτρα που θεσπίζονται σήµερα µε τις κατατεθείσες τροπολο-
γίες που συνοδεύουν το σηµερινό νοµοσχέδιο. Γινόµαστε σχεδόν
καθηµερινά µάρτυρες περιστατικών βίας µε εµπλεκόµενους ανή-
λικους µέσα και έξω από τις σχολικές µονάδες. Η Κυβέρνηση δεν
παραµένει απαθής παρακολουθώντας το φαινόµενο. Λαµβάνει
µέτρα. Η  δηµιουργία της εφαρµογής Safeyouth για χρήση από
ανήλικους δώδεκα έως δεκαοκτώ ετών είναι ένα βήµα προς τον
περιορισµό του φαινοµένου. Σαφώς και κανένα µέτρο, καµµία
εφαρµογή δεν µπορεί να υποκαταστήσει τον καίριο ρόλο που
παίζει η οικογένεια στη σωστή διαπαιδαγώγηση ενός παιδιού ή
τις προσλαµβάνουσες που έχει από τον περίγυρό του και το
υλικό, τις εικόνες στις οποίες εκτίθεται. Θα δώσουµε όµως τη
µάχη, ώστε όλες αυτές οι άσχηµες εικόνες βίας να µειωθούν. 

Τέλος, να συγχαρώ το Υπουργείο Παιδείας για τα αντανακλα-
στικά του σε σχέση µε τις ρυθµίσεις που έφερε ως προς τις µε-
τεγγραφές µε κοινωνικά κριτήρια, αλλά και τις περιπτώσεις
εκείνες πολυτέκνων οικογενειών µε προπτυχιακούς φοιτητές που
σπουδάζουν σε διαφορετικές περιφέρειες. Η συγκέντρωση µέσω
µετεγγραφής σε µια πόλη βοηθά σηµαντικά στην αντιµετώπιση
των κοινωνικών και οικονοµικών προβληµάτων. Γνωρίζω και η ίδια
αρκετές τέτοιες περιπτώσεις και είµαι χαρούµενη που το Υπουρ-
γείο προχώρησε στη συγκεκριµένη ρύθµιση.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα νοµοσχέδιο µε εξαι-
ρετικά θετικές προβλέψεις, οι οποίες αναβαθµίζουν τις δυνατό-
τητες επιλογής προσωπικού για το δηµόσιο, διορθώνουν χρόνιες
στρεβλώσεις και θεραπεύουν κοινωνικές αδικίες µειώνοντας τις
ανισότητες. Σας καλώ να υπερψηφίσετε τόσο το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών όσο και τις κατατεθείσες διατάξεις
τόσο για τη βία των νέων όσο και για τις µετεγγραφές προπτυ-
χιακών φοιτητών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευ-

στάθιος Κωνσταντινίδης. 
Ορίστε, κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερίζουµε σή-

µερα σε µία συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο του ΑΣΕΠ για το ποιος
έχει τη µεγαλύτερη ευθύνη σε τούτη τη χώρα για την αδυναµία
του δηµοσίου να εκσυγχρονιστεί, να παρακολουθήσει τις εξελί-
ξεις, να στελεχωθεί, να ανταποκριθεί στις προσδοκίες και στις
απαιτήσεις των πολιτών. Κι όµως, σήµερα εδώ πέρα αποδει-
κνύουµε γιατί έχει στην πραγµατικότητα συµβεί αυτό: Γιατί δεν
είµαστε διατεθειµένοι διαχρονικά ως κοινοβουλευτικό Σώµα, ως
νοµοθετικό Σώµα να αναγνωρίσουµε τις πραγµατικές αδυναµίες
του συστήµατος, να συµφωνήσουµε σε αυτονόητες παρεµβά-
σεις, να βρούµε τις λύσεις και να οµονοήσουµε και να τις εφαρ-
µόσουµε. Και ήρθαν σήµερα εδώ εκπρόσωποι κοµµάτων και
είπαν «α, εσείς κυβερνήσατε την τελευταία εικοσαετία πέντε χρό-
νια, άρα έχετε περίπου 25% ευθύνη». 

Όµως, παραβλέπουν τις ευθύνες εκείνων των πολιτικών
χώρων, των κοµµάτων, που όλα αυτά τα χρόνια υποδαύλισαν αδι-
καιολόγητες διεκδικήσεις, που υπονόµευσαν καλές πρακτικές,
που στήριξαν τις κοµµατικές αντιπαλότητες και αποδίδουν στη
σηµερινή Κυβέρνηση και στη Νέα Δηµοκρατία δήθεν καπήλευση
του δηµοσίου χώρου, της δηµόσιας διοίκησης, όταν µέχρι πριν
από λίγα χρόνια δυσκολευόταν η Νέα Δηµοκρατία να σχηµατίσει
στα σωµατεία, στα συνδικάτα των εργαζοµένων δυνάµεις για να
διεκδικήσουν την εκπροσώπηση. 

Αλήθεια και σήµερα σε ένα πρόβληµα που έχουµε όλοι αντι-
ληφθεί και κατανοήσει ότι υπάρχει πραγµατικά λόγω των αντι-
κειµενικών δυσκολιών και της οικονοµικής στενότητας -να το
αναγνωρίσουµε, γιατί όχι;- απροθυµία νέων ανθρώπων να πάνε
να εργαστούν σε αποµακρυσµένες περιοχές και έρχεται µια
πολύ λογική ρύθµιση να δώσει απάντηση µε την ενίσχυση της εν-
τοπιότητας, µε τη µοριοδότηση της εντοπιότητας, βρίσκουµε
εδώ µέσα απίστευτες αιτιάσεις και προσχηµατικές ή επικλήσεις
επιχειρηµάτων που δεν αντέχουν στην κοινή λογική. 

Ξέρετε τι είπαν οι περισσότεροι συνάδελφοι οι οποίοι αντέδρα-
σαν σε αυτή τη ρύθµιση; Ότι, λέει, µε τον τρόπο αυτό στις πε-
ριοχές όπου ενισχύονται οι κάτοικοί τους µε τη µοριοδότηση θα
προσληφθούν άνθρωποι µε χαµηλότερα κριτήρια, µε χαµηλότε-
ρες ικανότητες. Μα, είµαστε µε τα καλά µας; Έχουµε δει ποιες
περιοχές ενισχύονται µε τα σαράντα µόρια; Ισχυρίζεται, δηλαδή,
κάποιος νοήµων εδώ µέσα ότι στη δυτική Μακεδονία, στον Νοµό
Κοζάνης που πριµοδοτείται µε σαράντα µόρια δεν υπάρχουν άν-
θρωποι µε διδακτορικά, µε µεταπτυχιακά, µε εργασιακή εµπειρία;
Δεν υπάρχουν τέτοιοι άνθρωποι στον Έβρο, στη Ρόδο ή σε άλλα
νησιά; Είπε κανένας ότι καταργούνται τα κριτήρια αξιολόγησης
που βασίζονται στην απόκτηση τίτλων ή στην εργασιακή εµπει-
ρία; Εξακολουθούν να υπάρχουν αυτά. Άρα και σε εκείνες τις πε-
ριοχές ανάµεσα στους κατοίκους που θα έχουν αυτό το
προνόµιο, προκειµένου να παραµείνουν και να στηρίξουν αυτές
τις τοπικές κοινωνίες, πάλι εκείνος που έχει τα περισσότερα προ-
σόντα θα καταλάβει τη θέση. Τι δεν αντιλαµβανόµαστε; 

Δείτε και ένα άλλο αντεπιχείρηµα. Μα, λέει, θα τους κρατήσετε
δέκα χρόνια εκεί; Μα, εκείνος ο άνθρωπος γι’ αυτόν τον λόγο
θέλει να διοριστεί στον τόπο του. Αλλιώς θα πήγαινε κάπου
αλλού. Τι προσκόµµατα είναι αυτά που βάζουµε; 

Και αύριο ο επόµενος νοµοθέτης θα επαναφέρει αυτό το ερώ-

τηµα και απάντηση δεν θα παίρνει γιατί δεν στελεχώθηκαν οι
υπηρεσίες οι αποµακρυσµένες. Θα τα συζητάµε ξανά σε αυτό το
Βήµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι και αλλιώς είναι προφανής
η σηµασία και η αξία µιας νοµοθετικής πρωτοβουλίας που πραγ-
µατεύεται την επιτάχυνση των προσλήψεων, αλλαγές στους κώ-
δικες των υπαλλήλων, των νοµικών προσώπων του στενού
δηµοσίου, της τοπικής αυτοδιοίκησης στο σύστηµα των κινήτρων
και ανταµοιβών, στις ρυθµίσεις σχετικές µε την αξιολόγηση, στην
οποία και εκεί δεν µπορούµε να οµονοήσουµε. Όλο κάτι διαφο-
ρετικό, ένα άλλο µοντέλο υπερασπιζόµαστε. Δεν αφήνουµε να
εφαρµοστεί. Δεν αφήνουµε τον υπάλληλο, τον δηµόσιο υπάλ-
ληλο, να αισθανθεί ότι µπορεί να κριθεί για την επίτευξη των στό-
χων και µέσα από την επίτευξη των στόχων, αυτή που θεσπίζει η
παρούσα και προηγούµενες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, να αν-
ταµειφθεί κιόλας και να εξελιχθεί στην ιεραρχία.

Σε όλα αυτά διαχρονικά κάποιες δυνάµεις εδώ πέρα βάλανε
εµπόδια. Γι’ αυτό φτάσαµε σε αυτό το σηµείο και έρχεται σήµερα
τούτη η Κυβέρνηση να εκσυγχρονίσει και -όχι µόνο- να προβεί,
επιτέλους, σε αναγκαίες προσλήψεις εστιασµένες και ενισχυµέ-
νες στους τοµείς που έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη, να εφαρµό-
σει επιτέλους έναν ετήσιο προγραµµατισµό σε αυτές τις
προσλήψεις, να εφαρµόσει γραπτό διαγωνισµό και να εισαγάγει
και καινοτόµες εφαρµογές στη δηµόσια διοίκηση. Όµως, δεν βά-
λατε πλάτη σε καµµία από αυτές τις πρωτοβουλίες. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι κάποια κόµµατα µπορεί να είναι εξ ορι-
σµού αντίθετα γιατί δεν πιστεύουν στις δοµές και στις λειτουρ-
γίες του αστικού κράτους, αλλά η στάση των υπόλοιπων
κοµµάτων, ιδίως των κοµµάτων που διακυβέρνησαν τον τόπο,
δεν συνιστά υπεύθυνη πολιτική συµπεριφορά. 

Άλλα πράγµατα ετοιµαζόµουν να πω, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι
µια δυναµική συζήτηση πολλές φορές µας υποχρεώνει να µεί-
νουµε στα πιο ουσιώδη. Εξάλλου στην αναλυτική κοινοβουλευ-
τική συζήτηση τόσο ο εισηγητής µας, ο κ. Μαντάς, όσο και ο
κύριος Υπουργός και η κυρία Υφυπουργός ανέλυσαν εναργώς
µε λεπτοµέρεια και τεκµηρίωση την αναγκαιότητα των παρεµβά-
σεων που στοχεύουν ακριβώς στη θέσπιση κανόνων για την επι-
τάχυνση των διαδικασιών, στις διαδικασίες πρόσληψης στον
δηµόσιο τοµέα, τη σύντµηση δηλαδή των διαδικαστικών σταδίων
και, από την άλλη, την υποχρέωση και των εργαζοµένων να κά-
νουν ένα πλάνο όχι µόνο κατά το πώς προγραµµατίζουν αυτοί τη
ζωή τους, των υποψηφίων, αλλά και σύµφωνα µε τις ανάγκες των
υπηρεσιών και των ανθρώπων που περιµένουν να λάβουν, να
απολάβουν, να απολαύσουν τις υπηρεσίες του δηµοσίου.

Διάσπαρτες είναι οι ευεργετικές διατάξεις τόσο για τις αποµα-
κρυσµένες περιοχές όσο και συνολικά για τη δηµόσια διοίκηση
για τη συνυπηρέτηση συζύγων για τη στήριξη του οικογενειακού
βίου, για τη διευκόλυνση των ανθρώπων που εργάζονται στον
δηµόσιο τοµέα. Νοµίζω ότι από αυτές µόνο ωφεληµένο µπορεί
να βγει το ελληνικό δηµόσιο. Η αξιοποίηση των ψηφιακών µέσων
θα διευκολύνει κατά πολύ τις διαδικασίες των προσλήψεων. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι καλούµαστε, έχουµε
την ευκαιρία επιτέλους σε αυτονόητες και αναγκαίες παρεµβά-
σεις να υπερβούµε τις διαχωριστικές γραµµές, να συµφωνή-
σουµε. Ελπίζω πραγµατικά πολλές από τις διατάξεις του
συζητούµενου σχεδίου νόµου να τύχουν οµόθυµης υπεράσπι-
σης, οµόθυµης στήριξης. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Και καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Γεώργιος Βρεττάκος. 

Ορίστε, κύριε Βρεττάκο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, αν και είναι περασµένη η

ώρα, είµαστε εδώ για να στηρίξουµε άλλο ένα σηµαντικό νοµο-
σχέδιο που δίνει λύση στο πολύ σηµαντικό πρόβληµα που
έχουµε στη χώρα µας, που είναι η λειτουργία του ΑΣΕΠ και η επι-
τάχυνση των διορισµών. 

Αδιαµφισβήτητα το ΑΣΕΠ είναι ένας θεσµός που σεβόµαστε
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όλοι µέσα σε αυτή την Αίθουσα, σέβεται και η ίδια η ελληνική κοι-
νωνία. Είναι ένας θεσµός, όµως, που δηµιουργήθηκε πριν περί-
που τριάντα χρόνια µε αποτέλεσµα σήµερα που έχουµε µια νέα
εποχή η οποία µας δίνει νέες δυνατότητες να πρέπει και αυτός
να εκσυγχρονιστεί, να πρέπει να εκσυγχρονιστεί για να µη χάσει
ακριβώς αυτή την αξιοπιστία του, γιατί όταν βλέπουµε ανθρώ-
πους να κάνουν µια αίτηση και να ταλαιπωρούνται πάρα πολλά
χρόνια σε γραφειοκρατικές διαδικασίες, ακόµα και το ίδιο το
ΑΣΕΠ χάνει την αξιοπιστία του µε αποτέλεσµα να µην έχει το ίδιο
πέρασµα στους πολίτες που είχε στα προηγούµενα χρόνια. 

Αυτό, λοιπόν, που πρέπει να κάνουµε -και είµαι περίεργος να
δω τι θα κάνει και η Αντιπολίτευση σε αυτό- είναι αρχικά να αξιο-
ποιήσουµε τα µητρώα τα οποία φτιάξαµε στο κράτος µας, µη-
τρώα τα οποία δεν ήταν δεδοµένα τα προηγούµενα χρόνια που
έχουν να κάνουν µε το τι ξέρουµε για κάθε πολίτη. 

Ξέρουµε, παραδείγµατος χάριν, το εισόδηµα κάθε πολίτη.
Γνωρίζουµε τα ένσηµα τα οποία έχει, την προϋπηρεσία του, το
ασφαλιστικό του ιστορικό µέσα από τον e-ΕΦΚΑ. Γνωρίζουµε την
οικογενειακή του κατάσταση, αν είναι τρίτεκνος, πολύτεκνος, αν
έχει παιδιά, τον τόπο διαµονής του.

Γνωρίζουµε µέσα από το Ptyxia.gov.gr τα πτυχία του, τα οποία
είναι πιστοποιηµένα πλέον και σιγά σιγά µπαίνουν και άλλα ιδρύ-
µατα, µέχρι να φτάσουµε στο στόχο να µπουν όλα τα ιδρύµατα
µέσα. Γνωρίζουµε αν κάποιος συµπολίτης µας έχει κάποια ανα-
πηρία, τα γνωρίζουµε όλα αυτά. 

Και ενώ όλα αυτά τα γνωρίζει το κράτος, για πάρα πολλά χρό-
νια όλα αυτά τα µητρώα λειτουργούσαν παράλληλα χωρίς ου-
σιαστικά να δίνονται κάπου. Για να µπορέσει να πάει από τη µία
υπηρεσία του κράτους στην άλλη, ένας πολίτης έπρεπε να πάει
να πάρει ένα πιστοποιητικό και να το πάει και µετά το ίδιο το κρά-
τος ή ένας φορέας του κράτους, όπως είναι το ΑΣΕΠ, να κάτσει
να ελέγξει αυτό το πιστοποιητικό. 

Αυτό πραγµατικά το 2024 πρέπει να τελειώσει και είµαι πολύ
χαρούµενος που η Κυβέρνηση αυτή µε αυτό το νοµοσχέδιο και
µε το πληροφοριακό σύστηµα που θα έρθει στη συνέχεια, το τε-
λειώνει, γιατί ουσιαστικά δεν µπορεί να καθόµαστε και να τρώµε
ατελείωτες ώρες για να ελέγξει το κράτος πράγµατα τα οποία
τα γνωρίζει και δεν µπορεί να βγάζουµε πιστοποιητικά τα οποία
δεν χρειάζονται για να πάρουµε την πληροφορία που χρειάζεται. 

Έτσι, λοιπόν όλα αυτά τα µητρώα που πήγαιναν παράλληλα
τόσα χρόνια τα φέρνουµε κοντά, τα βάζουµε στο ΑΣΕΠ και έτσι
θα γλιτώσουµε πάρα πολύ χρόνο από ελέγχους που γίνονταν
χωρίς κανένα ουσιαστικό νόηµα. 

Επίσης, υπάρχει και άλλος ένας παράγοντας που πρέπει να
ελέγξουµε, που έχει να κάνει µε τις αιτήσεις στο ΑΣΕΠ. Γιατί έχει
παρατηρηθεί το φαινόµενο αντί να ασχολούµαστε πολλές φορές
µε την ουσία, ασχολούµαστε πάρα πολύ µε τους τύπους. 

Και τι θέλω να πω µε αυτό; Οι υποψήφιοι που διαγωνίζονται σε
εξετάσεις, οι οποίοι διαγωνίζονται µε τα προσόντα τους, να δια-
γωνίζονται και για το αν µπορούν να συµπληρώσουν σωστά µια
αίτηση, γιατί βλέπουµε πολλές φορές ανθρώπους που είχαν όλα
τα προσόντα, να φεύγουν εκτός µιας διαδικασίας γιατί δεν έβα-
λαν «τικ» σε ένα κουτάκι ή γιατί δεν ανέβασαν ένα σκαναρισµένο
αρχείο, µε αποτέλεσµα να βλέπουµε ανθρώπους που έχουν όλα
τα προσόντα να βγαίνουν εκτός του διαγωνισµού. 

Και αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι κάτι που πρέπει να δούµε, να
απλοποιήσουµε πάρα πολύ την αίτηση, µε αποτέλεσµα να µη
χρειάζεται να µπαίνει και να εισάγει όλα τα δεδοµένα, πέρα από
κάποια δεδοµένα που αντικειµενικά δεν µπορεί να τα ξέρει το
κράτος, όπως είναι η προϋπηρεσία στο εξωτερικό. Όσον αφορά
αυτά που γνωρίζουµε τουλάχιστον, επί τόπου να µπαίνει σε µια
πλατφόρµα, να βάζει τους κωδικούς Taxisnet, να εξουσιοδοτεί
το ΑΣΕΠ και να «τραβάει» όλα τα δεδοµένα. Έτσι θα γλιτώσουµε
πάρα πολλά λάθη. 

Πάρα πολλοί άνθρωποι έρχονται στο γραφείο µου που έχουν
κάνει ένα µικρό λάθος και ενώ έχουν πτυχία, µεταπτυχιακά, προ-
ϋπηρεσία, βγαίνουν εκτός ΑΣΕΠ, εκτός διαδικασίας. Αυτό νοµίζω
είναι κάτι που πρέπει να το δούµε, ώστε η αίτηση πλέον να µην
είναι µία τόσο πολύ δύσκολη διαδικασία. Και από την άλλη να
φτιάξουµε και πρότυπες προκηρύξεις, ώστε να µπορεί ο καθένας
να διαβάσει τους κανόνες πολύ πιο εύκολα και να µην είναι µια

δαιδαλώδης προκήρυξη. Πολλές φορές µάλιστα δεν βγάζουν
άκρη και πρέπει να πάνε σε ειδικούς, που θα είναι ένα επιπλέον
κόστος. Είναι δύο πράγµατα που πρέπει να τα δούµε περισσό-
τερο. 

Τώρα να µιλήσουµε και λίγο για τη σύντµηση των προθεσµιών.
Σίγουρα πέρα από την απλοποίηση και τη διαλειτουργικότητα,
όλες αυτές οι διατάξεις που φέρνει το νοµοσχέδιο, που µειώνουν
τις προθεσµίες, που βάζουν αυστηρούς κανόνες στους φορείς,
θα λειτουργήσουν θετικά, προκειµένου από τη στιγµή που θα τε-
λειώσει ο διαγωνισµός να προχωρήσουµε πολύ πιο γρήγορα
µέχρι να διοριστούν τελικά οι υπάλληλοι εκεί που πρέπει. 

Και εκεί µπαίνει και ένα κριτήριο το οποίο είναι πάρα πολύ
σωστό και απορώ γιατί η Αντιπολίτευση συνεχώς κάνει κριτική
σε αυτό το κριτήριο, που είναι η εντοπιότητα. Βλέπουµε να µπαί-
νουν άνθρωποι σε περιοχές της επαρχίας, σε νησιά, σε ορεινά
χωριά και να µην πηγαίνουν καθόλου. Δεν εµφανίζονται για να
διοριστούν και να παραλάβουν τη θέση. Αυτό πρέπει να τελει-
ώνει. 

Κάποια στιγµή πρέπει να ξέρουν -και είναι και ένα κίνητρο για
τους ανθρώπους που ζουν σε αυτές τις περιοχές- ότι θα έχουν
ένα κίνητρο παραπάνω να µείνουν στον τόπο τους, να µπορέ-
σουν να εργαστούν εκεί. Βέβαια από την άλλη, θα πρέπει να ξέ-
ρουν και εκείνοι ότι για δεκαπέντε χρόνια δεν θα µπορούν να
φύγουν από εκεί, γιατί έχουµε το εξής παράδοξο, να πηγαίνει κά-
ποιος σε µια θέση και να προσπαθεί µετά αξιοποιώντας τις δυ-
νατότητες του νόµου να φύγει στα δύο, τρία χρόνια, µε
αποτέλεσµα πάλι να είναι κενή η θέση. 

Άρα, λοιπόν, είναι ένα πολύ σωστό µέτρο η εντοπιότητα και
είµαι χαρούµενος που και η περιφέρειά µου, η Σαλαµίνα συµπε-
ριλήφθηκε µέσα στις περιοχές αυτές, οπότε οι άνθρωποι που µέ-
νουν στη Σαλαµίνα θα µπορούν να διοριστούν και να δουλεύουν
στον τόπο τους, γιατί πολλές φορές και εκεί είχαµε αντίστοιχα
περιστατικά, αν και είµαστε εντός Αττικής. 

Επίσης, έχουµε άλλο ένα πολύ µεγάλο κεφάλαιο του νοµοσχε-
δίου που είναι το σύστηµα ανταµοιβών, ένα βαθιά ιδεολογικό
πρόταγµα της Νέας Δηµοκρατίας το οποίο στηρίζουµε πάρα
πολύ, γιατί εµείς πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να κάνουµε ισοπέ-
δωση προς τα κάτω. Αυτός ο οποίος δουλεύει, αυτός ο οποίος
προσπαθεί, αυτός ο οποίος πετυχαίνει περισσότερους στόχους
πρέπει να αµείβεται παραπάνω. Να φύγουµε επιτέλους από αυτή
τη νοοτροπία που υπάρχει στο δηµόσιο, που λέει «γιατί να δου-
λέψω, αφού είτε δουλέψω είτε δεν δουλέψω, τα ίδια λεφτά θα
πάρω». 

Αυτό λοιπόν τελειώνει µε αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται σε
συνέχεια της προηγούµενης µεταρρύθµισης, προκειµένου να
έχουµε συγκεκριµένη στοχοθεσία και συγκεκριµένα κίνητρα για
τους υπαλλήλους που δουλεύουν, για τους υπαλλήλους που
προσφέρουν παραπάνω, που είναι υπόδειγµα και αυτό θα λει-
τουργήσει και ως κίνητρο και για τους υπόλοιπους, προκειµένου
να αυξήσουν περαιτέρω τα εισοδήµατά τους. 

Επίσης, κλείνοντας θα αναφερθώ και σε δύο θέµατα της τρο-
πολογίας. Το ένα είναι η εφαρµογή Saveyouth που έρχεται σε
συνέχεια όλων αυτών που έχουµε κάνει για την αντιµετώπιση της
βίας των ανηλίκων. Φέραµε τις διατάξεις για τα περιστατικά
εντός του σχολείου, για ό,τι έχει να κάνει µε τον σχολικό εκφοβι-
σµό. 

Έρχεται λοιπόν τώρα και αυτή η εφαρµογή, η οποία θα υπάρ-
χει ως ένα «όπλο» για τα παιδιά τα οποία νιώθουν έναν κίνδυνο,
να µπορούν να ειδοποιούν τις αρχές και να επεµβαίνουν άµεσα
οι αρχές προκειµένου να τα προστατέψουν. Είναι ένα πολύ ση-
µαντικό όπλο στον αγώνα που κάνουµε για την αντιµετώπιση της
νεανικής βίας και της παραβατικότητας των ανηλίκων.

Πολύ σηµαντική είναι και η διάταξη που ήρθε µε την τροπολο-
γία για τις µεταγραφές των τριτέκνων, όπου δίνεται µια επιπλέον
µοριοδότηση, κάτι που θα ανακουφίσει αρκετές οικογένειες που
σήµερα αντιµετωπίζουν πολλά προβλήµατα, ιδιαίτερα µε τον αυ-
ξηµένο πληθωρισµό και τα προβλήµατα στέγασης που είναι
υπαρκτά. 

Άρα, λοιπόν αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου για αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο από τα
πολλά που δίνει λύσεις. Βεβαίως στην εφαρµογή του µπορεί να
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χρειαστούν διορθώσεις. Άκουσα µια κριτική ότι έχουµε πολλές
φορές διορθώσει νοµοσχέδια. Αυτό είναι η πολιτική. Είναι µια δυ-
ναµική διαδικασία και αν υπάρχει κάτι λάθος, δεν καταλαβαίνω
γιατί να µην το διορθώσουµε. Ίσα ίσα που πρέπει να το κάνουµε
αυτό. Αν δεν το κάνουµε, θα έπρεπε να ακούµε κριτική. 

Εδώ θα είµαστε λοιπόν, εάν έχει κάποιες δυσλειτουργίες να
το διορθώσουµε. Γιατί πιστεύω ότι όταν εφαρµοστούν όλα αυτά,
σίγουρα θα έχουµε πολύ πιο γρήγορες προσλήψεις άρα και πιο
καλές υπηρεσίες για τους πολίτες, άρα θα εκπληρώσουµε το
στόχο για τον οποίο µας ψήφισαν οι πολίτες, να κάνουµε τη ζωή
τους καλύτερη. 

Υπερψηφίζουµε λοιπόν το νοµοσχέδιο και καλό θα ήταν και τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης να κάνουν το ίδιο, γιατί είναι ένα νο-
µοσχέδιο που απαντάει σε σηµαντικά προβλήµατα και λύνει µια
σειρά από θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη δηµόσια διοίκηση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βρεττάκο. Καλώ στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία. 

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την περασµένη Πέµπτη 17 Οκτωβρίου ήταν η παγκόσµια

ηµέρα για την απάλειψη της φτώχειας. Στη δήλωσή του ο Γενικός
Γραµµατέας του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκουτέρες, τόνισε το εξής: «Η
φτώχεια δεν είναι αναπόφευκτη. Είναι το άµεσο αποτέλεσµα επι-
λογών που οι κοινωνίες και οι κυβερνήσεις κάνουν ή που απο-
τυγχάνουν να κάνουν». 

Η Πλεύση Ελευθερίας προσυπογράφει τα λόγια αυτά, ιδίως
σε µια εποχή όπου η ακρίβεια και η κρίση του κόστους ζωής πα-
ραµένει δυστυχώς το πρώτο πρόβληµα που απασχολεί την πλει-
ονότητα των πολιτών. Στη χώρα µας βεβαίως δεν υπήρξε καµµία
απολύτως µνεία από κυβερνητικά χείλη ούτε στην παγκόσµια
ηµέρα κατά της φτώχειας ούτε βεβαίως στις δηλώσεις του κ.
Γκουτέρες. 

Η σιωπή αυτή είναι, θεωρούµε, µία ακόµη από τις επιλογές που
κάνουν οι κυβερνήσεις, όπως είπε ο κ. Γκουτέρες, για να µην αν-
τιµετωπίζουν το τεράστιο αυτό κοινωνικό πρόβληµα. Ενδέχεται
βεβαίως η αποσιώπηση του γεγονότος να οφείλεται και στο ότι
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επιµένει να διατηρεί άριστες σχέσεις
µε τον γενοκτόνο και καταζητούµενο από το Διεθνές Ποινικό Δι-
καστήριο Μπενιαµίν Νετανιάχου, ο οποίος προσφάτως κήρυξε
τον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ –άκουσον, άκουσον!- «ανεπιθύ-
µητο πρόσωπο» στο Ισραήλ. Ποιος ξέρει; 

Σε κάθε περίπτωση το πρόβληµα της φτώχειας και του κοινω-
νικού αποκλεισµού παραµένει οξύ στη χώρα µας, παρ’ όλο που
η Κυβέρνηση το σπρώχνει κάτω από το χαλί. Στοιχεία της EURO-
STAT δείχνουν ότι το 2023 το 26% των Ελλήνων ήταν αντιµέτωπο
µε τον κίνδυνο της φτώχειας, εµφανίζοντας τη χώρα µας τέταρτη
από το τέλος µεταξύ των είκοσι επτά κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Την ίδια στιγµή η κρίση του κόστους ζωής όχι
µόνο δεν φεύγει από τις καθηµερινές εµπειρίες των πολιτών,
αλλά χάρη στις εντελώς λανθασµένες οικονοµικές επιλογές της
Κυβέρνησης φαίνεται πως ήρθε εδώ για να µείνει. 

Την περασµένη εβδοµάδα η Πλεύση Ελευθερίας άσκησε οξύ-
τατη κριτική στο προσχέδιο προϋπολογισµού της Κυβέρνησης
για το 2025, διότι µε τον στόχο του για πρωτογενές πλεόνασµα
στο 2,5% επιβάλλει πολιτική σκληρής λιτότητας. Πριν από δύο
εβδοµάδες, στις 4 Οκτωβρίου, ασκήσαµε ακόµη σκληρότερη κρι-
τική διότι στο Μεσοπρόθεσµο Δηµοσιονοµικό Πρόγραµµα που
υπέβαλε η Κυβέρνηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε το οποίο δε-
σµεύτηκε σε πρωτογενή πλεονάσµατα της τάξης του 2,4% για
την επόµενη τετραετία, καταδικάζει την Ελλάδα σε µία πολιτική
διαρκούς λιτότητας. 

Όµως, η λιτότητα δεν οδηγεί µόνο στη συγκράτηση των εισο-
δηµάτων για τις µεσαίες και ασθενέστερες κοινωνικές οµάδες,
αλλά επιφέρει επιπλέον συρρίκνωση των δαπανών για το κοινω-
νικό κράτος ιδίως για την υγεία και την παιδεία και βεβαίως,
κρατά χαµηλά την ανάπτυξη, δηλαδή το πόσο µεγαλώνει όλη η
πίτα της εθνικής οικονοµίας.

Προχθές, όµως, στην κυριακάτικη ανάρτησή του ο κ. Μητσο-

τάκης πανηγύριζε, διότι η ΕΛΣΤΑΤ αναθεώρησε το ποσοστό της
οικονοµικής ανάπτυξης για το 2023 από 2% σε 2,3%. Συµπληρώ-
νοντας το σχόλιό του ο κύριος Πρωθυπουργός καυχήθηκε πως
η οικονοµία µας, λέει, έχει αυξηθεί κατά 6,8% στην πενταετία.
Αυτοί οι ρυθµοί ανάπτυξης που είναι αισθητά κάτω από το 2%
ετησίως για τα πέντε χρόνια που η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται
στην εξουσία είναι πολύ χαµηλοί. Δεν σχετίζονται µε οικονοµίες
που βρίσκονται σε άνθηση, όπως διατυµπανίζει η Κυβέρνηση.
Την τελευταία χρονιά του τρίτου µνηµονίου, το 2018, ο ΣΥΡΙΖΑ
είχε παρόµοιο ρυθµό ανάπτυξης. Για την ακρίβεια 1,7%, τον
οποίο τότε χλεύαζε ο κ. Μητσοτάκης. 

Σήµερα και δίχως επίσηµο µνηµόνιο, η µέση ετήσια ανάπτυξη
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας είναι στα ίδια επίπεδα.
Στην πραγµατικότητα δεν έχουµε καν ανάπτυξη, όπως ισχυρίζε-
ται ο κύριος Πρωθυπουργός. Αυτό που έχουµε είναι οικονοµική
στασιµότητα. Σας διαβάζω από ένα εγχειρίδιο οικονοµικής επι-
στήµης το εξής: «Η οικονοµική στασιµότητα…», λέει το εγχειρί-
διο, «…ορίζεται σε µια οικονοµία ως σταθερά χαµηλή οικονοµική
ανάπτυξη, κατά κανόνα κάτω από 2%». Εµείς για τα πέντε χρόνια
της Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, έχουµε κάτω από 2% µεσοσταθ-
µικά ετησίως.

Και ενώ ο κύριος Πρωθυπουργός στην κυριακάτικη ανάρτησή
του παρουσιάζει τη στασιµότητα αυτή ως ανάπτυξη και πανηγυ-
ρίζει, οι «αντάρτες» µέσα στο κόµµα του δεν παύουν να διαµαρ-
τύρονται. Και όπως τόνισα την περασµένη εβδοµάδα, και οι
έντεκα «αντάρτες» Βουλευτές που έγιναν δέκα µε τη διαγραφή
του κ. Σαλµά, αλλά και οι οκτώ που δεν πρέπει να τους συγχέ-
ουµε µε τους δέκα, γιατί είναι άλλοι από τους δέκα που κατέθε-
σαν την πρώτη ερώτηση, κάνουν διαρκώς ερωτήσεις στην
Κυβέρνηση για τις απαράδεκτες ανατιµήσεις στα βασικά φάρ-
µακα και εξεγείρονται για θέµατα οικονοµικής πολιτικής, όπως
είναι τα κόκκινα δάνεια και η υποχρηµατοδότηση της δηµόσιας
υγείας.

Επιπλέον, µαθαίνουµε ότι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
και πρώην Υφυπουργός κ. Βλάχος, ο οποίος είπε την περασµένη
εβδοµάδα στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας ότι «εσείς παρου-
σιάζετε» -έτσι του είπε!- «έναν κόσµο ιδανικά φτιαγµένο», δεν του
αρέσει να τον αποκαλούν «αντάρτη». Όµως, ο κ. Βλάχος έχει πει
λίγο - πολύ στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας ότι είναι εκτός
τόπου και χρόνου και εκτός πραγµατικότητας. Επίσης, ο κ. Βλά-
χος είπε ότι θα το σκεφτεί αν θα ψηφίσει την πρόταση της Νέας
Δηµοκρατίας για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Αν αυτό δεν είναι
ανταρσία, τότε δεν ξέρω κι εγώ τι είναι ανταρσία. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι φαινόµενα αποσύν-
θεσης εντός της κυβερνητικής παράταξης. Οι οκτώ, οι δέκα, που
ήταν έντεκα, και οι δύο πρώην Πρωθυπουργοί που δεν παρευρί-
σκονται στην επέτειο για τα πενήντα χρόνια της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι σαφή δείγµατα κατακερµατισµού και προεόρτια
διάλυσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η εκτίµησή µας είναι ότι αυτά τα φαινόµενα θα ενταθούν προ-
σεχώς, όχι διότι η Νέα Δηµοκρατία έχει ατίθασους και αχάρι-
στους Βουλευτές. Το αντίθετο. Οι περισσότεροι από αυτούς που
θέτουν τις ερωτήσεις, υπηρετούν πιστά την παράταξη από την
ίδρυσή της, από το 1974, -αρκετά χρόνια- πρέπει να πούµε προ-
τού προσχωρήσει σε αυτή η οικογένεια Μητσοτάκη, κάτι το
οποίο, ως γνωστόν, έγινε το 1978. Οι Βουλευτές αυτοί, λοιπόν,
εξεγείρονται, διότι η Κυβέρνηση ακολουθεί αδιέξοδες πολιτικές
ιδίως στην οικονοµία και στο κοινωνικό κράτος. Και επειδή οι
αδιέξοδες αυτές πολιτικές πρόκειται να συνεχιστούν, οι «αντάρ-
τες» Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας φοβόµαστε πως θα πλη-
θαίνουν. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω δύο σχόλια, κύριε Πρόεδρε, για
το νοµοσχέδιο. Κατ’ αρχάς το νοµοσχέδιο προσπαθεί να επιτα-
χύνει µε σύµπτυξη διαδικασιών και προθεσµιών τις διαδικασίες
πρόσληψης µέσω του ΑΣΕΠ, χωρίς όµως να αντιµετωπίζει τα ου-
σιαστικά προβλήµατα που µαστίζουν τη δηµόσια διοίκηση και
αυτά είναι οι χαµηλές αποδοχές και οι κακές συνθήκες εργασίας.
Προσπαθεί να κρυφτεί, δηλαδή, πίσω από την επιτάχυνση, για
να αποφύγει τον «ελέφαντα» στο δωµάτιο, κάτι που από τη δική
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µας σκοπιά θεωρείται και υπεκφυγή, αλλά και χάσιµο µιας ση-
µαντικής ευκαιρίας.

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο επιφέρει την επιτάχυνση των διαδι-
κασιών πρόσληψης µέσω του ΑΣΕΠ τη στιγµή που το ίδιο το
ΑΣΕΠ είναι υποστελεχωµένο κατά ενενήντα έξι θέσεις. Αντιθέ-
τως, το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να προβλέπει στα άρθρα του όχι
µόνο την πλήρη κάλυψη των οργανικών θέσεων του ΑΣΕΠ, αλλά
και την αύξησή τους, ούτως ώστε να µπορεί το ΑΣΕΠ να επιτα-
χύνει τις διαδικασίες και να αντιµετωπίζει τις συντοµευµένες νέες
προθεσµίες που του επιβάλλει το νοµοσχέδιο. Αυτό δεν γίνεται
καθόλου. Με άλλα λόγια, η Κυβέρνηση περιµένει από το ΑΣΕΠ
να κάνει διπλάσια προσπάθεια από αυτή που ήδη κάνει, ενώ το
έχει σηµαντικά υποστελεχωµένο. 

Και θα κλείσω µε το τρίτο σηµείο που αφορά τα πριµ. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, φοβόµαστε ότι µε τα πριµ

που εισάγετε συγχέετε δύο εντελώς διαφορετικά πράγµατα: την
αξιοκρατία, που νοµίζετε ότι υπηρετείτε, µε τα πριµ και την ευ-
νοιοκρατία. Αν εσείς µου δώσετε τη δυνατότητα, ως υποθετικό
προϊστάµενο µιας υπηρεσίας, να µοιράσω στους υπαλλήλους
µου το 15% του ετήσιου µισθού ως πριµ, αυτό δεν δηµιουργεί
αξιοκρατία. Πρέπει να φτιάξετε έναν µηχανισµό που να βεβαιώνει
ότι εγώ δεν θα πάρω αυτά τα χρήµατα να τα δώσω στους «φί-
λους» µου και στους «κόλακές» µου µέσα στην υπηρεσία. Αυτός
ο µηχανισµός λείπει. 

Συνεπώς, αυτό που δηµιουργείτε είναι ότι δίνετε εξουσίες για
να φτιάξετε µια πιο ιεραρχική δοµή µέσα στη δηµόσια διοίκηση,
χωρίς να προβλέπετε καθόλου έναν µηχανισµό που να επιβάλλει
στους προϊσταµένους να δίνει τα πριµ αξιοκρατικά. Δεν καταλα-
βαίνετε αυτή τη διάκριση, γιατί δεν µπορείτε να καταλάβετε το
κεντρικό πρόβληµα της πολιτικής, τουλάχιστον όπως αυτό έχει
οριστεί από τους αρχαίους χρόνους στον Πλάτωνα.

Ο Πλάτωνας είχε πει, κάτι που ίσως να γνωρίζετε, ότι το πρό-
βληµα δεν είναι να έχουµε φύλακες. Το πρόβληµα της πολιτικής
είναι να έχουµε φύλακες που να µας φυλάνε από τους φύλακες.
Εδώ δίνετε µια εξουσία στους προϊσταµένους χωρίς να τους
ελέγχετε για να βεβαιωθείτε ότι θα χρησιµοποιήσουν την εξουσία
και τα πριµ µε τρόπο αξιοκρατικό. Με άλλα λόγια, συγχέετε την
ευνοιοκρατία ή την ιεραρχία µε την αξιοκρατία που είναι κάτι εν-
τελώς διαφορετικό. 

Είχατε, λοιπόν, άλλη µια ευκαιρία -και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- να επιφέρετε µια ουσιαστική µεταρρύθµιση στην πο-
λύπαθη δηµόσια διοίκηση. Όµως, δυστυχώς, την αφήσατε για
άλλη µία φορά να φύγει µέσα από τα χέρια σας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καζαµία. 
Σε αυτό το σηµείο, λοιπόν, ολοκληρώσαµε τη διαδικασία,

αφού συµπληρώσαµε ήδη δεκατέσσερις ώρες συνεδρίασης.
Εκτός των ειδικών αγορητών και εισηγητών -οι περισσότεροι εκ
των οποίων µίλησαν µε άνεση χρόνου- και των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων, µίλησαν τρεις, νοµίζω, πολιτικοί Αρχηγοί και πάνω
από πενήντα συνάδελφοι Βουλευτές.

Τώρα θα δώσω τον λόγο σε όσους ειδικούς αγορητές και ει-
σηγητές θέλουν να πάρουν τον λόγο από τη θέση τους, για να
κερδίσουµε χρόνο, ξεκινώντας από το τέλος, δηλαδή από τα µι-
κρότερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα.

Οπότε, τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών κ.
Δηµητριάδης. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-
τήσαµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών. Εάν, όµως,
παρατηρούσε κάποιος εκ των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ, θα νό-
µιζε ότι το νοµοσχέδιο αφορούσε εµάς. Ασχολούνταν όλοι πιο
πολύ µε εµάς, παρά µε το νοµοσχέδιο. 

Επίσης, θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Άκουσα τον κ. Δουδωνή
να επικρίνει το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο, γιατί, λέει, υπήρξε
αρνησιδικία και δεν έβγαλε απόφαση. Και θέλω να ρωτήσω τον
λόγο. Τελικά τι ήθελε ο κ. Δουδωνής; Να βγάλει µία απόφαση
που θα του άρεσε, δηλαδή να φύγουµε από το Κοινοβούλιο, για
να είναι ικανοποιηµένος; Τελικά τη δικαιοσύνη την επικαλούµα-

στε όποτε µας αρέσει; Επικαλούµαστε όλες τις αποφάσεις ή
έχουµε επιλεκτική ευαισθησία ανάλογα µε τις αποφάσεις της δι-
καιοσύνης; Ό,τι µας αρέσει ή ό,τι αποφασίσει η δικαιοσύνη;
Αυτός είναι ο σεβασµός; 

Και θέλω να ρωτήσω και κάτι άλλο. Εάν τελικά µας απέβαλε
το εκλογοδικείο, αυτοί οι δικαστές θα ήταν κακοί ή θα ήταν οι
σούπερ δικαστές, οι καλοί δικαστές; Κάποια στιγµή θα πρέπει να
σταµατήσει η επιλεκτική ευαισθησία.  

Επίσης, θέλω να πω και κάτι άλλο. Άκουσα µετά λύπης µου συ-
ναδέλφους που ανήκουν στον νοµικό χώρο να υπεραµύνονται
µιας τροπολογίας που παραβιάζει το τεκµήριο αθωότητας, το
οποίο αποτελεί ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Το προβλέπει η ΕΣΔΑ, δεν
το λέµε εµείς.  

Και η ΕΣΔΑ εφαρµόζεται σε όλους ανεξαιρέτως, εκτός αν θέ-
λουµε να κάνουµε εξαιρέσεις και όποιος δεν µας αρέσει να µην
έχει τεκµήριο αθωότητας. Να το πάµε έτσι! Να βγάλουµε και τρο-
ποποίηση στον Ποινικό Κώδικα και να λέµε «Κοιτάξτε, ισχύει το
τεκµήριο αθωότητας, όχι όµως γι’ αυτό και γι’ αυτό και γι’ αυτό».
Το λέω γιατί η επιλεκτική εφαρµογή και η επιλεκτική ευαισθησία
είναι πολύ επικίνδυνη. Και λέω γι’ αυτά που κάνει η Νέα Δηµο-
κρατία.

Και θέλω να πω κάτι, επειδή ακούστηκε κάτι για απειλές για τη
δηµοκρατία. Το είχα πει και το πρωί. Εγώ θυµάµαι ότι είχαν γίνει
εκλογές. Και µάλιστα, το Α1 το οποίο επικαλείται τώρα την από-
φαση των ευρωεκλογών, το ίδιο Α1 τότε µας είχε περάσει. Τότε
τι είχε γίνει; Τότε ήταν καλό και τώρα έγινε κακό; Πάλι επιλεκτική
ευαισθησία έχουµε;

Εγώ θέλω, λοιπόν, να πω το εξής: Όσοι χρωστούν εκατοµµύ-
ρια, να ασχοληθούν µε τα του οίκου τους, να λύσουν τα προβλή-
µατά τους και να µην ασχολούνται µαζί µας. Και όσον αφορά την
κρατική χρηµατοδότηση, ας µας πουν κάποιοι που χρωστούν
εκατοµµύρια εάν θα δεχθούν να γίνει συµψηφισµός, προκειµένου
όλη η χρηµατοδότηση να πηγαίνει στο χρέος τους. Ασχοληθείτε
πρώτα µε τα του οίκου σας και µετά µε µας. Ειλικρινά δεν µπορώ
να µη σχολιάσω κάτι. Δεν µπορώ να ακούω από ένα κόµµα που
είχε «νούµερο δύο» τον Τσοχατζόπουλο να µου λέει για σχέσεις
µε φυλακισµένους. Ο Τσοχατζόπουλος ήταν το «νούµερο δύο».
Παρ’ ολίγον Πρωθυπουργός θα ήταν. Εάν αυτό δεν είναι υποκρι-
σία, τι να πω δηλαδή;

Να µην προκαλούν κάποιοι, λοιπόν, για να µην απαντάνε. Και
τα προβλήµατα της Ελλάδας δεν είµαστε εµείς. Είναι άλλα προ-
βλήµατα. Αν θέλουν κάποιοι να κάνουν αντιπολίτευση, ας ασχο-
ληθούν µε αυτά εδώ και όχι µε µας. Εµείς δεν ζητήσαµε τίποτα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο ζήτησε από

ό,τι είδα η ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Καρα-
γεωργοπούλου. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ.
Κυρία Υφυπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή. Εστιάσατε πολύ

στις καλές πρακτικές που αναδύονται µέσα από το παρόν νοµο-
σχέδιο. Μιλήσατε για την προστασία ακόµα της οικογενειακής
ζωής. Ο Υπουργός µίλησε για την αντιµετώπιση ακόµα του στε-
γαστικού προβλήµατος, µε τη διάταξη που έχει να κάνει µε την
ενίσχυση της εντοπιότητας µε περισσότερη µοριοδότηση. 

Και αναρωτιόµαστε πραγµατικά. Αποπνέει οπωσδήποτε και
κατ’ ελάχιστο υποκρισία, γιατί αν δούµε την πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας στο θέµα του στεγαστικού προβλήµατος, θα δούµε
πως πολύ πρόσφατα εγκαινιάζετε το Πρόγραµµα Κοινωνικής
Στέγασης για τις πλέον ευάλωτες οµάδες και αυτό που αφορά
στην αντίληψή σας για τη συµπεριληπτική ανάπτυξη είναι σε
µόλις εβδοµήντα κατοικίες που κάνει να ανακαινιστούν µε µια
χρηµατοδότηση ύψους ενός εκατοµµυρίου από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Έτσι επιλύετε το στεγαστικό πρόβληµα και για τις ευά-
λωτες ακόµα κοινωνικές οµάδες. Και ξέρετε, εάν για κάποιον
λόγο είχατε την πραγµατική ενσυναίσθηση για το τι σηµαίνει
«προστασία οικογενειακής ζωής», θα ήταν αχρείαστη η εφαρ-
µογή Safeyouth, όπως το λέτε στην τροπολογία. Δεν θα χρειαζό-
ταν η προστασία ανηλίκων, γιατί ο ανήλικος χρειάζεται σπίτι. Στο
σπίτι χρειάζεται γονείς που πρέπει να τον βλέπουν, να επικοινω-
νούν µαζί του, να µην τον παραµελούν, να έχουν ένα σταθερό
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εργασιακό περιβάλλον, να µην είναι άνεργοι, να τους φτάνει ο
µισθός τους, να µην είναι ο ελάχιστος του διδάσκοντα δασκάλου
που αύριο απεργεί και ο εισαγωγικός του µισθός φθάνει τα 776
ευρώ. 

Και ξέρετε κάτι ακόµα; Τα αντανακλαστικά του Υπουργείου
Παιδείας τα ακούσαµε από τη Βουλευτή σας που µιλάει γι’ αυτά
µέσα από αυτή τη φοβερή εφαρµογή η οποία θα ανατρέψει το
καθεστώς που επικρατεί αυτή τη στιγµή και το οποίο αποτύχατε
να το ανατρέψετε µε µεθόδους εναλλακτικής επίλυσης διαφο-
ρών στα σχολεία, όπως είναι η διαµεσολάβηση, µε πρόληψη, µε
κοινωνικές υπηρεσίες σε πρωτοδικεία, αλλά επιβάλατε τιµωρίες,
φυλακίσεις, αστυνόµευση και εκεί παραπέµπετε την παραβατι-
κότητα στον ανήλικο, στην αστυνόµευση και όχι σε οποιοδήποτε
άλλο ειρηνικό µέσο, πολιτισµένο µέσο που µια κοινωνία έχει
ανάγκη για να µπορέσει να σταθεί στα πόδια της. 

Και επειδή λοιπόν µιλήσατε για τα αντανακλαστικά, για να επα-
νέλθω, ναι, τα αντανακλαστικά του Υπουργείου Παιδείας ήταν
τέτοια που σήµερα κρίθηκε παράνοµη και καταχρηστική η απερ-
γία της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας, που όµως θα γίνει, όπως θα
γίνει –και τη χαιρετίζουµε και την αγκαλιάζουµε- και σε άλλες πε-
νήντα συγκεντρώσεις σε όλη τη χώρα. Και ξέρετε, αν υπήρχε
προστασία της οικογενειακής ζωής και αν το νοµοσχέδιο έλυνε
τα προβλήµατα των εργαζοµένων του δηµοσίου τοµέα, όπου
ανήκουν και οι διδάσκοντες δάσκαλοι, δεν θα χρειαζόταν να
απεργούν αύριο και µάλιστα επ’ απειλή χρηµατικής ποινής για
κάθε παράβαση απόφασης. Δεν θα χρειαζόταν να υποστούν
αυτή τη βάσανο, γιατί επιλέγουν να διαµαρτυρηθούν για την
αδιοριστία, για την υποχρηµατοδότηση, για τις συγχωνεύσεις,
για τις διώξεις για τα οκτώ χιλιάδες κενά, για τις πενήντα χιλιάδες
αναπληρωτών κάθε χρόνο στον χώρο της παιδείας, για το πρό-
βληµα στην ενέργεια, για την υποστελέχωση όλων των δοµών
υγείας, για όλους τους πενιχρούς µισθούς που καθιστούν τον βίο
αβίωτο. Και εξαιτίας αυτού περισσότεροι οφειλέτες πολλαπλα-
σιάζονται καθηµερινά στα κόκκινα δάνεια και επειδή οι τράπεζες
είναι το δεξί σας χέρι και τα funds επίσης, επιτρέπετε ηλεκτρονι-
κούς πλειστηριασµούς και σε βάρος πρώτης κατοικίας ακόµα και
αναπήρων. 

Οπότε όταν µιλάτε για την προστασία της οικογενειακής στέ-
γης, θα έπρεπε να είσαστε λίγο πιο ειλικρινείς.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Ρούντας δεν

θέλει τον λόγο απ’ ό,τι είδα.
Εποµένως, τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Νέας Αριστε-

ράς κ. Τζανακόπουλος. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Θα είµαι πολύ σύντοµος. 
Είναι σύµπτωση, αλλά ιδιαιτέρως διαφωτιστική σύµπτωση το

γεγονός ότι την ηµέρα που συζητάµε γι’ αυτό το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εσωτερικών έχουµε δύο πολύ συγκεκριµένα πολι-
τικά γεγονότα. Το πρώτο πολιτικό γεγονός αφορά την αποκά-
λυψη της «Εφηµερίδας των Συντακτών» σε σχέση µε το σχέδιο
ξεπουλήµατος δηµόσιας περιουσίας, το οποίο προωθεί ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών, ο κ. Χατζηδάκης. Το γνωρίζαµε, αλλά τώρα
έχει βγει και στη δηµοσιότητα µε στοιχεία και αναλυτικό ρεπορ-
τάζ. Γνωρίζαµε, βεβαίως, τον βίο και την πολιτεία του κ. Χατζη-
δάκη. Γνωρίζουµε την πολιτική την οποία έχει ακολουθήσει όλα
τα προηγούµενα χρόνια. Έχει, ούτως ή άλλως, πολλά παράσηµα
ξεπουλήµατος σ’ αυτή την πολιτική πορεία και τα συνεχίζει. 

Το δεύτερο αφορά την προσφυγή του Υπουργείου Παιδείας
κατά της απεργιακής κινητοποίησης την οποία προκήρυξε η Δι-
δασκαλική Οµοσπονδία Ελλάδας, όπου έχουµε πλέον και την
απόφαση του δικαστηρίου µε την οποία κηρύσσεται παράνοµη
η απεργία. 

Και ξέρετε, είναι ακριβώς αυτά τα δύο πολιτικά γεγονότα που
επιβεβαιώνουν πλήρως ό,τι έλεγα στην εισήγησή µου το πρωί. Η
στρατηγική σας είναι στρατηγική ξεπουλήµατος και ιδιωτικοποί-
ησης της δηµόσιας περιουσίας και πλήρους διάλυσης των εργα-
σιακών σχέσεων. 

Ακούστε, δεν ξέρω πόσο πανηγυρίσατε µε την απόφαση του
δικαστηρίου που κήρυξε παράνοµη την απεργία. Η απεργία θα

επαναπροκηρυχθεί από την ΑΔΕΔΥ και θα γίνει. Και θα γίνει απέ-
ναντι στην καθεστωτική λογική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη του
«αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν». Αύριο θα πάρετε ένας-ένας
και όλοι σας µαζί, οι αλαζόνες Υπουργοί, Υφυπουργοί και Ανα-
πληρωτές Υπουργοί –και δεν ξέρω εγώ τι άλλο- αυτής της κατά-
πτυστης Κυβέρνησης την απάντησή σας στον δρόµο. 

Η πολιτική, λοιπόν, είναι πολιτική διάλυσης του δηµόσιου
τοµέα. Και έρχεστε εδώ και παρουσιάζετε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο εκτός των άλλων αποτελεί και γονατογράφηµα. Όµως, δεν
το σχολιάζω αυτό. 

Και επαίρεστε ότι δήθεν επιλύετε τα προβλήµατα του δηµό-
σιου τοµέα, κυρία Υφυπουργέ, που σχολιάζετε.

Ακούστε: Πηγαίντε µία βόλτα σε κανένα εφηµερεύον νοσοκο-
µείο να δείτε ποια είναι η κατάσταση του ελληνικού δηµόσιου
τοµέα και σε ποια κατάσταση έχετε φέρει το ΕΣΥ, τα δηµόσια
σχολεία που κοιµούνται οι δάσκαλοι µέσα στα αυτοκίνητά τους
και εσείς σχολιάζετε ειρωνικά την Αντιπολίτευση. Πηγαίνετε να
λύσετε αυτά τα προβλήµατα και αφήστε τα σχόλια για τον τρόπο
µε τον οποίο αντιπολιτευόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζανακόπουλο.

Τον λόγο έχει εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης ο ειδικός αγο-
ρητής, κ. Βασίλειος Γραµµένος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει πάει ήδη 12.10’ και είµαστε από το πρωί εδώ, να τελει-

ώσουµε και µε αυτό το νοµοσχέδιο.
Θα ήθελα να απευθυνθώ στην κυρία Υπουργό και στον κύριο

Υπουργό, σχετικά µε τις τροπολογίες που καταθέσατε, κύριοι
Υπουργοί, ξεκινώντας µε την τροπολογία 257.

Με το πρώτο, λοιπόν, άρθρο θεσπίζεται η λειτουργία του
Safeyouth, όπως χαρακτηριστικά το βαφτίσατε, αλλά µε την πε-
ριβόητη εφαρµογή stop bullying, κυρία Υπουργέ, θα µας πείτε τι
ακριβώς πετύχατε; Ποια ήταν η αποτελεσµατικότητα αυτής της
εφαρµογής; Περιορίσατε τη νεανική παραβατικότητα; Διότι κάθε
µέρα όλοι εµείς εδώ µέσα, αλλά και οι άνθρωποι που ζουν έξω
σε αυτή τη χώρα γινόµαστε µάρτυρες βίας και βίαιων συµπερι-
φορών από ανήλικα παιδιά. Είναι µία µάστιγα που αυτή τη στιγµή
ταλαιπωρεί τη χώρα και θα πρέπει όλοι να σκύψουµε πάνω από
αυτό το πρόβληµα και να δοθεί επιτέλους µία λύση. Η λύση δεν
θα έρθει µέσα από το διαδίκτυο, ούτε µέσα από πλατφόρµες που
δηµιουργείτε, κύριοι Υπουργοί. Τη λύση θα τη δώσουµε µε απο-
τελεσµατικό τρόπο και θα πρέπει όλοι να σκύψουµε πάνω σε
αυτό το πρόβληµα. 

Την 1η Νοεµβρίου του 2023 κατέθεσα µία ερώτηση προς το
αρµόδιο Υπουργείο Παιδείας και ζητούσα το αυτονόητο -αυτό
που είχαµε όλοι εµείς εδώ µέσα, γιατί οι περισσότεροι έχουµε
ξεπεράσει τα τριάντα σαράντα- να µπει ένας σχολικός φύλακας
σε κάθε σχολείο. Πόσο θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογι-
σµό ένα σχολικός φύλακας που θα φυλάει οκτώ - εννέα ώρες
µέσα στον προαύλιο το σχολείο από τα παιδιά που έχουν ακραίες
και βίαιες συµπεριφορές, αλλά και από τους εξωσχολικούς που
µπαίνουν µέσα στα σχολεία; 

Πήρα µία απάντηση από το αρµόδιο Υπουργείο. Οι φύλακες -
λέει η απάντηση- κτηρίων διέπονται από τη νοµοθεσία βάσει του
άρθρου 35 του ν.3845/2007. Για τη βία και το bullying καµµία
απάντηση από το αρµόδιο Υπουργείο.

Πάµε στο θέµα µε τις µετεγγραφές. Ξεκαθαρίζουµε, κύριοι
Υπουργοί, ότι είµαστε υπέρ των µετεγγραφών, χωρίς όµως καµ-
µία απολύτως προϋπόθεση. Να µπορούν αυτά τα παιδιά να διε-
νεργούν τις µετεγγραφές τους, χωρίς κοινωνικά ή διάφορα
οικονοµικά κριτήρια. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό και αυτό. Θα το
δούµε. Τους δίνετε µεν κάποια µόρια -πολύ λίγα- σε τρίτεκνους,
πολύτεκνους κ.λπ., αλλά και πάλι χιλιάδες παιδιά θα αποκλει-
στούν από αυτή τη διαδικασία. Δεν λύνεται, λοιπόν, έτσι το πρό-
βληµα.

Προχωράµε στην άλλη τροπολογία. Με το πρώτο άρθρο της
υπ’ αριθµόν 2 τροπολογίας, παρέχεται η δυνατότητα συνέχιση
απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία που απασχολούνται σε λυ-
θείσες δηµοτικές κοινωφελείς επιχειρήσεις στους οικείους δή-
µους. 

Στην Ελληνική Λύση στηρίζουµε οποιαδήποτε διάταξη, όπως
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επίσης και κάθε διάταξη που διασφαλίζει τους συνανθρώπους
µας που έχουν σοβαρά κινητικά προβλήµατα. Θα πρέπει, όµως,
αυτά τα άτοµα να µονιµοποιηθούν και να µην είναι όµηροι των
συµβάσεων και κάθε χρόνο να προσπαθούν να ανανεώσουν τις
συµβάσεις τους. Μονιµοποιήστε τους. 

Στο άρθρο 3 επισηµαίνουµε ότι υπάρχει µεγάλη εννοιολογική
διαφορά στο δικαίωµα µετάταξης και µετάθεσης, γεγονός που
θα προκαλέσει δυσκολία στην εφαρµογή και στην ερµηνεία
αυτής της διάταξης. 

Στο άρθρο 4 η σύντοµη προθεσµία συµπληρωµατικής αιτή-
σεως από τους ενδιαφερόµενους προσιδιάζει µε φωτογραφική
διάταξη, καθώς ορισµένοι, κυρία Υπουργέ, θα αποκλειστούν για
τυπικούς φυσικά λόγους. 

Και ένα γενικό σχόλιο για τις τροπολογίες. Φέρνετε διάφορες
διατάξεις σε µία τροπολογία, µε αποτέλεσµα εµείς να µην µπο-
ρούµε να επιλέξουµε ποια θέλουµε να ψηφίσουµε και ποια όχι.
Είναι η συνήθης τακτική της σηµερινής Κυβέρνησης. Αυτό κά-
νατε και την προηγούµενη τετραετία και το κάνετε και τώρα.

Θέλουµε να υπερψηφίσουµε, για παράδειγµα, τη διάταξη για
τα ΑΜΕΑ, κυρία Υπουργέ, και να καταψηφίσουµε τα υπόλοιπα
άρθρα και αναγκαζόµαστε να ψηφίζουµε επί της τροπολογίας εν
συνόλω. Αναγκαζόµαστε! 

Κλείνοντας, κυρία Υπουργέ, να δείτε ξανά το ζήτηµα που έχει
ανακύψει µε τις µαζικές παραιτήσεις στον ελληνικό στρατό από
τις Σχολές Μονίµων Υπαξιωµατικών και από τη Σχολή Ευελπίδων.
Φεύγουν αυτοί που θέλουν να γίνουν µόνιµοι στρατιωτικοί και σε
λίγο καιρό δεν θα υπάρχει ανθρώπινο δυναµικό. Δείτε το, αξιο-
λογήστε το και σκύψτε πάνω και σε αυτό το πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να ρωτήσω κάτι,

επειδή δεν κατάλαβα, κανένα κριτήριο για τις µετεγγραφές; Άρα,
δεν χρειάζεται να δηλώνουν οι επιτυχόντες, να πηγαίνουν να
γράφονται οπουδήποτε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Αυτό καταλάβατε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μα, αφού λέτε χωρίς

κοινωνικά, χωρίς οικονοµικά κριτήρια. Κατάλαβα, εντάξει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Επιτρέψτε µου, να το εξηγήσω

µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Να υπάρξουν κριτήρια, αλλά τα κριτήρια να είναι τέτοια, ούτως

ώστε να µπορούν οι άνθρωποι να κάνουν µετεγγραφές και να
φέρνουν τα παιδιά τους από µια άλλη πόλη εδώ. Να υπάρξουν
κριτήρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είπατε χωρίς κοινω-
νικά, χωρίς οικονοµικά, χωρίς … 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Χωρίς κοινωνικά και οικονοµικά
κριτήρια που να απαγορεύουν την οποιαδήποτε µετεγγραφή,
κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ απλό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ απλό, ναι!
Ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ κ. Δελής έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώ φυσικά µε τη σηµερινή αθλιότητα της Κυβέρνησης να

βγει παράνοµη η απεργία η αυριανή των δασκάλων. Αυτό πια,
ξέρετε, δεν είναι Υπουργείο της Παιδείας, έχει µετατραπεί σε
έναν αυταρχικό µηχανισµό, σε ένα λυσσαλέο διώκτη των αγώνων
και των απεργιών των εκπαιδευτικών. Να το ξέρετε καλά, όµως,
εκεί στην Κυβέρνηση ότι δεν θα σας περάσει. Το δίκαιο των εκ-
παιδευτικών θα νικήσει στο τέλος. Δεν µπορείτε να το περιορί-
σετε, δεν µπορείτε να το σταµατήσετε, η απεργία θα γίνει αύριο
και θα τρίβετε τα µάτια σας µε την επιτυχία της. 

Προχωρώ στην τροπολογία που καταθέσαµε ως ΚΚΕ για τον
δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό. Ήταν τόσο εκκωφαντική
η σιωπή και τόσο ηχηρή η αφωνία και από την Κυβέρνηση και
από το ΠΑΣΟΚ και από τον ΣΥΡΙΖΑ για το θέµα αυτό -όχι ότι δεν
το περιµέναµε, δηλαδή, γιατί είστε οι φυσικοί αυτουργοί της πε-
ρικοπής αυτού του επιδόµατος των δώρων Χριστουγέννων και
του Πάσχα είτε το περικόψατε είτε το κρατήσατε κοµµένο. Τα
βλέπει, όµως ο κόσµος αυτά και βγάζει τα συµπεράσµατά του. 

Συνεχίζω µε το ΑΣΕΠ για το οποίο και τι δεν ακούστηκε σή-
µερα. Τι ύµνοι και έπαινοι για το ΑΣΕΠ! Με συγχωρείτε, αλλά το
ΑΣΕΠ είναι ή δεν είναι υποχρεωµένο να κινείται σε ένα προκαθο-

ρισµένο πλαίσιο πάνω στις κυβερνητικές κατευθύνσεις; Φυσικά
και είναι. Οι αποφάσεις για τον αριθµό και την κατανοµή των
προσλήψεων είναι αρµοδιότητα του ΑΣΕΠ ή της Κυβέρνησης;
Της Κυβέρνησης φυσικά, των κυβερνήσεων γενικά. Γι’ αυτό και
η υποστελέχωση που όπως είπαµε είναι ο ελέφαντας στο δωµά-
τιο παντού σε όλη τη χώρα και σε όλες τις κοινωνικές, κυρίως,
υπηρεσίες, µένει εκτός βεληνεκούς του νοµοσχεδίου. Το νοµο-
σχέδιο σας αυτό δεν πιάνει στα ραντάρ του την υποστελέχωση.
Κουβέντα δεν είπατε γι’ αυτό. 

Προχωράω στις τροπολογίες, στην πρώτη τροπολογία µε
αριθµό 257. Ξεκινάω µε το Safeyouth. Αν νοµίζετε ότι µε κάτι τέ-
τοια θα αντιµετωπίσετε τη νεανική παραβατικότητα, νοµίζω ότι -
είστε αρκετά έξυπνοι- είστε γελασµένοι. Το πρόβληµα της
νεανικής παραβατικότητας έχει βεβαίως πολύ βαθιές κοινωνικές
ρίζες, είναι ένα κοινωνικό πρόβληµα, άρα, χρειάζεται βαθιά αντι-
µετώπιση. Δεν αντιµετωπίζεται µε κουµπάκια, τα οποία µάλιστα,
δεν νοµίζουµε ότι έδωσαν και λύσεις αν θυµηθούµε και το panic
button και όλα τα σχετικά. 

Θεωρούµε ότι µόνο στο πλαίσιο µιας ολοκληρωµένης πολιτι-
κής πρόληψης της νεανικής παραβατικότητας, θα βελτιωθεί η
κατάσταση, µε την πρόσληψη βεβαίως όλων εκείνων των επιστη-
µόνων που πρέπει να είναι στα σχολεία και µε τη µείωση του
αριθµού των µαθητών στα τµήµατα. Εσείς τα αυξάνετε αυτά και
µετά κάνετε κηρύγµατα εδώ για τη νεανική παραβατικότητα; Θα
ψηφίσουµε «παρών» στο συγκεκριµένο.

Συνεχίζω µε το δεύτερο άρθρο αυτής της υπουργικής τροπο-
λογίας, σχετικά µε τις µετεγγραφές. Να πούµε ότι διατηρείτε µια
χαρά µία σειρά από «κόφτες» -και τον «κόφτη» της βαθµολογικής
επίδοσης- και τους ενισχύετε κιόλας. Όµως, πρέπει να δώσετε
κάποια στιγµή και µία απάντηση, γιατί υπάρχουν, ξέρετε, κυρία
Υπουργέ, εκατόν τέσσερα πανεπιστηµιακά τµήµατα που δεν αν-
τιστοιχίζονται. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οι φοιτητές αυτών
των τµηµάτων στην πράξη δεν έχουν το δικαίωµα µετεγγραφής. 

Θέλετε να σας πω δύο; Είναι η Ψυχολογία του Δηµοκριτείου
Πανεπιστηµίου στη Θράκη και η Ψυχολογία του Πανεπιστηµίου
της Δυτικής Μακεδονίας. Αυτά δεν αντιστοιχίζονται. Άρα, τα παι-
διά εκεί δεν έχουν δικαίωµα µετεγγραφής. Είναι άλλο θέµα να
αποκτάς δικαίωµα µετεγγραφής και άλλο θέµα να αποκτάς αί-
τηση υποβολής αιτήµατος µετεγγραφής. Η απόσταση, βεβαίως,
είναι τεράστια.

Αυτό, όµως, για το οποίο θέλουµε να µιλήσουµε ιδιαίτερα,
είναι το τέταρτο άρθρο αυτής της τροπολογίας, το οποίο και βα-
ραίνει, για να καταψηφίσουµε τελικά την τροπολογία, η οποία έρ-
χεται ως «πακέτο». Έτσι τα φέρνετε, ως «πακέτο», τρία - τέσσερα
διαφορετικά θέµατα και µάλιστα σε ένα άσχετο νοµοσχέδιο. Βα-
ραίνει, όµως, αυτό το άρθρο, γιατί θεωρούµε ότι περιορίζονται
τα δικονοµικά δικαιώµατα του κατηγορουµένου και των άλλων
διαδίκων στην ποινική διαδικασία. Είναι µε τη λεγόµενη εικονο-
τηλεδιάσκεψη. Εκφράζουµε πλήρως την αντίθεσή µας µε αυτό
το άρθρο και όπως σας είπα, αυτό βαραίνει για την αρνητική µας
ψήφο.

Κλείνω µε την επόµενη τροπολογία, τη 258. Κατ’ αρχάς, κατα-
ψηφίζουµε τη ρύθµιση για τους διοικητές των δύο ψυχιατρικών
νοσοκοµείων, τα οποία τα καταργήσατε ως νοµικές υποστάσεις.
Είναι εφαρµοστική διάταξη της κατάργησης των ψυχιατρείων.
Περί αυτού πρόκειται. Άρα, φυσικά και την καταψηφίζουµε. 

Θέλουµε, όµως, να δώσουµε έµφαση στο γεγονός ότι για τα
άτοµα µε αναπηρία, µε βάση αυτή τη διάταξη που φέρνετε και
την οποία καταψηφίζουµε βεβαίως, όχι µόνο δεν διασφαλίζεται
η εργασία αυτών των ανθρώπων –άρα, είναι µια διάταξη που είναι
χειρότερη από ό,τι ίσχυε πριν-, αλλά εξαρτάται απολύτως η ερ-
γασία τους από το εάν θα το θελήσουν ή όχι οι δήµοι. Φυσικά και
καταψηφίζουµε αυτή τη διάταξη. Θεωρούµε ότι οι άνθρωποι µε
αναπηρία, όπως και γενικά όλοι οι εργαζόµενοι, έχουν κάθε δι-
καίωµα στη µόνιµη και σταθερή δουλειά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Παύλος
Χρηστίδης.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα
πολύ.
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Να πω ότι είναι πάρα πολύ ενδιαφέρον το γεγονός ότι η Διδα-
σκαλική Οµοσπονδία Ελλάδος διαµαρτύρεται και επιχειρεί να κη-
ρύξει µία απεργία για τα ζητήµατα των συγχωνεύσεων των
τµηµάτων που ανακοινώνονται Σεπτέµβρη µήνα, για τα κενά στα
σχολεία και ο κ. Πιερρακάκης γίνεται ο πρώτος Υπουργός Παι-
δείας από το 1981 και µετά, ο οποίος προσφεύγει στη δικαιοσύνη
για ζητήµατα τα οποία είναι µόνο εκπαιδευτικά ζητήµατα. Δεν
έχει ξαναγίνει. Αυτό είναι κάτι για το οποίο αξιολογείται αυτή η
Κυβέρνηση, για τον τρόπο λειτουργίας και τον τρόπο σκέψης
της. 

Μέσα σε τρία λεπτά είναι προφανές ότι δεν µπορεί να γίνει µά-
θηµα ιστορίας, αλλά δεν µπορούµε να επιτρέψουµε και σε κανέ-
ναν να ξαναγράψει την ιστορία. Μπορεί πολλοί στη Νέα
Δηµοκρατία να µη θέλουν να θυµούνται το παρελθόν. Μετράνε
τα πράγµατα από το 1981 µέχρι το 1994, λες και πριν το 1981
δεν υπήρχε ιστορία στον ελληνικό τρόπο, λες και δεν υπήρχαν
φάκελοι, δεν υπήρχαν πιστοποιητικά κοινωνικών και πολιτικών
φρονηµάτων, δεν υπήρχε µία κατάσταση στην οποία όποιος δεν
ψήφιζε τη συντηρητική παράταξη δεν µπορούσε να βρει πρό-
σβαση στο ελληνικό κράτος. Όποιος δεν ανήκε στη συντηρητική
παράταξη, παράταξη που ήταν ο ιστορικός πρόγονος της Νέας
Δηµοκρατίας, δεν µπορούσε να έχει πρόσβαση σε αυτό το οποίο
σήµερα θεωρούµε δεδοµένο ότι έχουµε πρόσβαση. 

Πώς άλλαξαν όλα αυτά; Με πάρα πολλές αλλαγές. Κανένας
δεν διεκδικεί το αλάθητο του πάπα, πλην ενδεχοµένως από την
Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία έφερε αλλαγές πριν από λίγα χρόνια για το ΑΣΕΠ, τις πα-
ρουσίασε ως την απόλυτη αλλαγή, ότι τα έχει κάνει όλα τέλεια
και ήθελε να της δώσουµε συγχαρητήρια. Δεν το ψηφίσαµε τότε
µε συγκεκριµένη λογική και µας επέπληξε. Έκανε τριάντα µία
τροποποιήσεις από τότε µέχρι σήµερα. Θέλει να της δώσουµε
συγχαρητήρια και για τις τριάντα µία τροποποιήσεις! Έρχεται
σήµερα και µας ζητάει για µία ακόµα τροποποίηση, την οποία
έκανε σε ένα νόµο που ήταν κακός νόµος, να ξαναψηφίσουµε
τον νόµο που φέρνει. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι δεν µπορούµε να ακολουθήσουµε
αυτή την πορεία, την οποία χαράσσει η Νέα Δηµοκρατία σε επα-
ναλαµβανόµενα λάθη, λάθη τα οποία στοιχίζουν στην αξιοκρατία,
στη λογοδοσία, στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το δηµόσιο.
Λάθη, τα οποία βλέπουµε ότι έχουν να κάνουν µε τον τρόπο που
αντιµετωπίζουν τους επιτυχόντες στο άρθρο 18, επιχειρώντας να
εγκλωβίσουν την Αντιπολίτευση σε µία ψήφο, η οποία αφορά
ταυτόχρονα και τους ανθρώπους της προκήρυξης 1Γ και τους
ανθρώπους της 2Γ. 

Αυτό είναι η κακή νοµοθέτηση, αυτός είναι ο εγκλωβισµός που
επιχειρείτε να κάνετε. Και χειρότερο από τον εγκλωβισµό που
επιχειρείτε να κάνετε, είναι ότι προσπαθείτε να βάλετε και τους
επιτυχόντες της 1Γ και της 2Γ σε αντιπαράθεση.

Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας να µιλάνε. Δεν κατάλαβα, θέλουν οι επιτυχόντες να
προσληφθούν; Γιατί εγώ κατάλαβα από τους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας ότι θέλουν. Είναι, όµως, οι επιτυχόντες προς
πρόσληψη µε βάση αυτά τα οποία είπε ο κύριος Υπουργός; Γιατί
ο κύριος Υπουργός άφησε να εννοηθεί ότι µπορεί να µην είναι
και δεδοµένο. 

Και φυσικά, γύρω από την εντοπιότητα, που έγινε πολύ µεγάλη
κουβέντα, υπάρχει κανένας εδώ πέρα από την Αντιπολίτευση ή
από το ΠΑΣΟΚ που δεν αναφέρθηκε στην ανάγκη ενίσχυσης της
ελληνικής περιφέρειας, του τρόπου µε τον οποίο πρέπει να δώ-
σουµε κίνητρα στην περιφέρεια να αναπτυχθεί, στο παραγωγικό
µοντέλο, στον τρόπο µε τον οποίο βλέπουµε τους ανθρώπους να
παραµένουν στον τόπο τους; Τι λέµε, όµως; Λέµε να καλύπτεται
η αναλογία. Λέµε ότι το ελληνικό δηµόσιο πρέπει να απαρτίζεται
από ανθρώπους, οι οποίοι, εκτός από την αναλογικότητα την
οποία δίνει η εντοπιότητα, έχουν και την αξία των µεταπτυχιακών
και των διδακτορικών τους, τα οποία είναι συναφή. Αυτό λέµε και
όποιος δεν το καταλαβαίνει ή κάνει τον πονηρό ή δεν µπορεί να
το καταλάβει. Είµαι σίγουρος ότι και οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας και οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας καταλαβαί-
νουν πολύ καλά, αλλά «σπεκουλάρουν». «Σπεκουλάρουν», γιατί
είναι εύκολο να νοµοθετείς και να διαµορφώνεις µία εικόνα, η

οποία δεν έχει καµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Έχει συµβεί
πάρα πολλές φορές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε να κάνω αναφορά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε

Χρηστίδη.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ σαράντα

πέντε δευτερόλεπτα για τις δύο τροπολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ σύντοµα, παρα-

καλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Για τις ρυθµίσεις που αφορούν στα

άτοµα µε αναπηρία, το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και τις
µετεγγραφές των φοιτητών δεν έχουµε να κάνουµε κάποια πα-
ρατήρηση. 

Για τις παρατάσεις των συµβάσεων ορισµένου χρόνου στο
Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης, όµως,
έχουµε. Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, είναι προφανές ότι ακόµη
διανύουµε περίοδο πανδηµίας και εποµένως, είναι απολύτως
απαραίτητες οι παρεκκλίσεις της. Γι’ αυτό ακριβώς και ενδυνα-
µώνεται το επιχείρηµα, το οποίο τόση ώρα χρησιµοποιούµε, ότι
η Κυβέρνηση, αντί για αξιοκρατία και σοβαρές διαδικασίες, κάνει
µικροπαιχνίδια. 

Υπό κανονικές συνθήκες, ένας σώφρων πολιτικός θα έλεγε να
µην υπάρχει διάταξη παράτασης συµβάσεων τέτοιου είδους σε
ένα σχέδιο νόµου που αφορά στο ΑΣΕΠ. Θα έρθουν και άλλα
σχέδια νόµου, που δεν θα δηµιουργούσαν αυτόν τον συνειρµό.
Και το λέω αυτό, διότι προφανώς -το ανέφεραν και συνάδελφοι
από άλλα πολιτικά κόµµατα- το Safeyouth είναι κάτι το οποίο δεν
µπορεί να βρει κανέναν σε πρώτο επίπεδο να διαφωνεί. Δεν µι-
λούµε για κάποιο τεχνολογικό θαύµα, δεν µιλούµε όµως και για
κάτι το οποίο λύνει και απαντά τα ζητήµατα. Χρειάζεται πολύ µε-
γάλη σεµνότητα, για να παρουσιάζουµε ως κεφαλαιώδη µεταρ-
ρύθµιση µία τεχνολογική προσθήκη, ειδικά όταν τα ζητήµατα της
βίας τα βλέπουµε να εξελίσσονται µε τραγικό τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σήµερα ένα παιδί στο Ναύπλιο έπεσε από ένα γήπεδο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Χρη-

στίδη. Έτσι, είµαι εγώ άδικος έναντι των συναδέλφων.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κλείνω. 
Να είναι όλοι πάρα πολλοί προσεκτικοί µπροστά στα ζητήµατα

τα οποία αφορούν στον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε τη
βία, τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε κρίσιµα ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία η εισηγήτρια, η
κ. Ραλλία Χρηστίδου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτον, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο αναφορικά µε τις τρο-

πολογίες που κατατέθηκαν από την Κυβέρνηση τις οποίες θα
υπερψηφίσουµε διότι περιέχουν θετικές διατάξεις. Για µία ακόµη
φορά έχουµε µπροστά µας περίπτωση κακής νοµοθέτησης. Δύο
υπουργικές τροπολογίες -πέντε άρθρα η µία, τέσσερα άρθρα η
άλλη- που περιέχουν ετερόκλητες διατάξεις διαφορετικών
Υπουργείων. Αυτό είναι το πρώτο σχόλιο.

Το δεύτερο σχόλιο αφορά τις παρατάσεις συµβάσεων. Σαφώς
είµαστε θετικοί, αλλά κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει και
αυτό το καθεστώς οµηρίας των ανθρώπων που απασχολούνται
µε συµβάσεις και καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Ζουν
σε ένα καθεστώς µόνιµης εργασιακής επισφάλειας και αυτό είναι
πάρα πολύ άδικο. 

Αναφορικά µε το παρόν σχέδιο νόµου, κύριε Πρόεδρε, πιθα-
νολογώ ότι σε έναν χρόνο περίπου από τώρα θα είµαστε πάλι
εδώ να συζητάµε για ένα νέο νοµοσχέδιο θεµελιώδους χαρα-
κτήρα που έρχεται να βελτιώσει τη δηµόσια διοίκηση, για µία
κοµβικής σηµασίας µεταρρύθµιση στον δηµόσιο τοµέα! Αυτό το
λέω διότι το παρόν νοµοσχέδιο, όπως ήταν δυστυχώς αναµενό-
µενο, χαρακτηρίζεται από εµβαλωµατικές ρυθµίσεις και δεν πρό-
κειται να έχει τελικά αποτελεσµατικότητα. Κι αυτό διότι δεν δίνει
ουσιαστικές και πραγµατικές λύσεις στις χρόνιες παθογένειες
της δηµόσιας διοίκησης, τις οποίες όλοι και όλες γνωρίζουµε και
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οι οποίες έχουν γιγαντωθεί τα τελευταία πέντε έτη της διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας. Σας το λέω αυτό µετά λόγου γνώ-
σεως, καθώς και πάλι θα έχει αποτύχει ο νόµος αυτός τον οποίο
θα ψηφίσετε σήµερα και θα βρισκόµαστε πάλι στο σηµείο από
το οποίο ξεκινήσαµε, δηλαδή στο σηµείο µηδέν.

Βεβαίως και είναι σηµαντική η επιτάχυνση του συνόλου των
διαδικασιών στη δηµόσια διοίκηση, αλλά προϋποθέτει την
ύπαρξη των κατάλληλων υποδοµών και την αντίστοιχη επάρκεια
σε προσωπικό και φυσικά η ταχύτητα να µη λειτουργεί σε βάρος
της ποιότητας.

Ο κύριος Υπουργός παραδέχθηκε προς τιµήν του αυτό που
λέγαµε εδώ και µία εβδοµάδα, ότι πρέπει να προχωρήσετε επι-
τέλους σε κρίσεις, γιατί όσον αφορά το µπόνους παραγωγικότη-
τας, τη στοχοθεσία, την αξιολόγηση, αυτός που κρίνει τον
υπάλληλο για το αν είναι αποτελεσµατικός ή όχι και κατά συνέ-
πεια εάν θα δικαιούται την επιβράβευση θα πρέπει ο ίδιος να πα-
ρέχει τα εχέγγυα της αµεροληψίας και της αντικειµενικότητας,
µία προϋπόθεση η οποία δεν πληρούται υπό τις παρούσες συν-
θήκες, όταν η πλειοψηφία όσων προΐστανται δεν έχουν κριθεί,
αλλά έχουν τοποθετηθεί µε αναθέσεις.

Η υποστελέχωση είναι γενικότερο φαινόµενο στη χώρα και όχι
µόνο σε συγκεκριµένες περιοχές. Με τις νεοφιλελεύθερες πολι-
τικές της Κυβέρνησης που εµµονικά εφαρµόζονται και τη συνο-
λική αρνητική προσέγγιση που έχει σε καθετί δηµόσιο, έχουµε
φτάσει πια στο σηµείο να µην µπορεί ένας πρωτοδιοριζόµενος,
για παράδειγµα σε ένα νησί, να καλύψει τα έξοδα της στέγασής
του και να εξασφαλίσει µία αξιοπρεπή διαβίωση.

Ενώ βλέπετε, λοιπόν, πού έχει φτάσει η κατάσταση, αντί να
φροντίσετε στα σοβαρά να αλλάξετε την οικονοµική σας πολιτική
και το κράτος να επιτελέσει σωστά τον ρόλο του, επιχειρείτε µε
διατάξεις που κινούνται στα όρια της προσβολής θεµελιωδών
αρχών, όπως της αξιοκρατίας, της ισότητας των ευκαιριών στην
εργασία, να καλύψετε τις αστοχίες σας επιλέγοντας την υπερ-
µοριοδότηση του κριτηρίου της εντοπιότητας. 

Δυστυχώς η πλειοψηφία των φορέων επισήµαναν εµφατικά
όλα αυτά τα ζητήµατα, αλλά δυστυχώς δεν αξιολογήσατε τα λε-
γόµενά τους. Σκοπός της ακρόασης των φορέων είναι ακριβώς
αυτός, να ακούσουµε και να λάβουµε στα σοβαρά τα όσα έχουν
να µας εκθέσουν οι εκπρόσωποι της κάθε κοινωνικής, επαγγελ-
µατικής ή άλλης οµάδας, αλλά εσείς δυστυχώς αρκεστήκατε
στην τυπική διαδικασία της ακρόασης και όχι του ουσιαστικού
διαλόγου. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο και ελπίζουµε την επόµενη φορά να αντιµετωπίσετε τις κατα-
στάσεις µε µεγαλύτερη σοβαρότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσουµε

τις δευτερολογίες µε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας τον κ.
Περικλή Μαντά.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια απεργία κρίνεται παράνοµη

και καταχρηστική από την ελληνική δικαιοσύνη και όχι από το
Υπουργείο Παιδείας ή από το κάθε φορά προσφεύγον Υπουρ-
γείο. 

Και, ξέρετε, έχουµε δει και το τελευταίο διάστηµα τη συµµε-
τοχή στις απεργίες, όπως έγινε την προηγούµενη εβδοµάδα µε
τους ιατρούς του δηµοσίου, που µόλις το 1,5% συµµετείχε σε
αυτή την πολυδιαφηµισµένη απεργία εναντίον του Υπουργείου
και όλων αυτών που έχει σχεδιάσει και εδώ θα είµαστε να δούµε
αύριο τη συµµετοχή, αν πραγµατικά γίνει. 

Και είναι αν θέλετε και πολύ υποκριτικό να µας κατηγορείτε
εµάς για τον τοµέα της παιδείας ιδιαίτερα για την πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια που στα τελευταία τέσσερα χρόνια έχουµε
υλοποιήσει τριάντα πέντε χιλιάδες νέες προσλήψεις -έχουν να
γίνουν προσλήψεις είκοσι χρόνια στην πρωτοβάθµια και δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση- και έχουν προγραµµατιστεί άλλες δέκα
χιλιάδες για το 2025 και εκτελούµε το µεγαλύτερο έργο -100 εκα-
τοµµυρίων ευρώ- για ανακαίνιση και εξοπλισµό για τα σχολεία,
το οποίο έχει ανακοινωθεί πρόσφατα. 

Επίσης, είναι πολύ υποκριτικό να έρχεστε εδώ και να µας κα-
ταγγέλλετε, να καταγγέλλετε τον Υπουργό Οικονοµικών για το

δήθεν ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας και να ακούµε τις κα-
ταγγελίες αυτές από Βουλευτές οι οποίοι ως υπερυπουργοί στην
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ 2015 - 2019 διαπραγµατεύονταν σε εκείνη
την περίφηµη διαπραγµάτευση του τρίτου µνηµονίου και δέσµευ-
σαν το σύνολο της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννέα χρό-
νια κατ’ εντολή των δανειστών, κάτι το οποίο οι δανειστές
ζητούσαν από όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά µία
ήταν η πρόθυµη για να το υλοποιήσει. 

Και τι δεν ακούσαµε! Φέραµε την τροπολογία για το Safeyouth
και µόνο που δεν είπατε ότι φέραµε κάτι το οποίο θα λύσει το
συνολικό πρόβληµα της εγκληµατικότητας στους νέους. Προφα-
νώς και δεν το λύνει. Ακόµα όµως και εκεί διαφωνείτε; Διαφω-
νείτε σε µια εφαρµογή που µπορεί να δώσει µια διέξοδο σε ένα
παιδί γρήγορα να δεχθεί µια βοήθεια; Επιτέλους τι άλλο θα σκαρ-
φιστείτε να πείτε;

Είστε ικανοποιηµένοι εσείς µε το ότι ένας διαγωνισµός του
ΑΣΕΠ για να ολοκληρωθεί θέλει τρία χρόνια; 

Είστε ικανοποιηµένοι να ακούτε τον πρόεδρο του ΑΣΕΠ να λέει
στην επιτροπή ότι το 50% αυτών που συµµετέχουν τελικά πιά-
νουν δουλειά γιατί οι υπόλοιποι εγκαταλείπουν; 

Είστε ικανοποιηµένοι να βλέπετε τους νησιωτικούς δήµους,
τους ορεινούς δήµους, τις µειονεκτικές περιοχές να έχουν υπο-
στελέχωση από προσωπικό;

Είστε ικανοποιηµένοι να βλέπετε δηµόσιους υπαλλήλους δύο
ταχυτήτων; Μην µου πείτε ότι δεν έχετε αντιµετωπίσει σε µια
υπηρεσία έναν υπάλληλο ο οποίος κρύβεται πίσω από τη µονι-
µότητα και τον ωχαδερφισµό ότι «εντάξει, δεν θα πάρω και πα-
ραπάνω χρήµατα γιατί να δουλέψω;» και έναν άλλον υπάλληλο
ο οποίος να δίνει όλο τον εαυτό του για να εξυπηρετήσει τους
πολίτες, να παραγάγει έργο. Δεν τα έχετε δει εσείς αυτά;

Και τι θα πείτε αύριο στην ελληνική κοινωνία;
Θα τους πείτε ότι δεν ψηφίζετε τη σύντµηση των προθεσµιών

και την αξιοποίηση της διαλειτουργικότητας και των συστηµάτων
τεχνολογίας που έχουµε γιατί διαφωνείτε µε το νοµοσχέδιο; 

Θα τους πείτε ότι δεν ψηφίζετε τις διατάξεις της εντοπιότητας
γιατί δήθεν έχετε πρόβληµα µε τα δέκα και τα δεκαπέντε χρόνια;
Μιλάτε σοβαρά; Δηλαδή κάποιος θα πάρει κάποια µόρια για να
προσληφθεί και δεν θα έχει µια δέσµευση να µείνει στον τόπο;
Πώς θα πείσουµε ένα παιδί το οποίο έχει µεγαλώσει σε µια οικο-
γένεια σε έναν αγροτικό δήµο, που έφυγε, σπούδασε και γύρισε,
να παραµείνει εκεί; Και µετά µιλάµε για ερήµωση της υπαίθρου;
Αυτά δεν τα σκέφτεστε; Τι θα τους πείτε αύριο αν δεν τα ψηφί-
σετε; 

Δεν σας ενδιαφέρει η ταλαιπωρία που έχουν όλα αυτά τα χρό-
νια οι στρατιωτικοί µε τη συνυπηρέτηση και ότι µε αυτό το νοµο-
σχέδιο λύνεται και αυτό το ζήτηµα;

Δεν σας νοιάζει τι γίνεται µε τα άτοµα µε αναπηρίες; Τι θα
πείτε στον κόσµο αν δεν τα ψηφίσατε αυτά; 

Τι θα πείτε για το θέµα των µεταγραφών; Ότι δεν έχουµε βάλει
σωστά τα νούµερα και ότι θα µπορούσαµε να το κάνουµε καλύ-
τερα ή οτιδήποτε;

Μα, είναι αυτά δικαιολογίες που µπορούν να σταθούν; Δεν
µπορείτε έστω για µια στιγµή να παραµερίσετε τις πολιτικές και
τις κοµµατικές σκοπιµότητες και να συνεννοηθούµε στα απλά;

Δυστυχώς είχα µια ελπίδα ότι µέχρι σήµερα µετά από τόση συ-
ζήτηση θα µπορούσαµε να οµονοήσουµε σε κάποια βασικά
πράγµατα, αλλά από την άλλη, είµαστε όλοι υπόλογοι σε µια κοι-
νωνία, στον ελληνικό λαό που µας έχει ψηφίσει να είµαστε εδώ. 

Και αν τέλος πάντων δεν επιθυµείτε ούτε σε αυτό το νοµοσχέ-
διο, που πραγµατικά το λέω είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει
δεχθεί πολύ σηµαντικές καλές κριτικές από το σύνολο των φο-
ρέων, αν δεν µπορείτε ούτε σε αυτό να αντιληφθείτε τα βασικά
ζητήµατα τα οποία λύνει, τότε τι να σας πω; Σας αξίζει να είστε
εκεί που είστε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο Υπουργός θέλει να

µιλήσει; Όχι.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του  νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Επιτά-
χυνση προσλήψεων µέσω Α.Σ.Ε.Π., τροποποιήσεις στον Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
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Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων, σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής δηµο-
σίων υπαλλήλων, ρυθµίσεις για το σύστηµα αξιολόγησης δηµο-
σίων υπαλλήλων και λοιπές διατάξεις για τη βελτίωση της
λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του νοµοσχεδίου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, εξήντα έξι άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτελεύ-
τιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Επιτάχυνση προσλήψεων µέσω Α.Σ.Ε.Π., τροποποιήσεις στον
Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και στον Κώδικα Κατάστασης Δη-

µοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, σύστηµα κινήτρων και
ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, ρυθµίσεις για το σύστηµα

αξιολόγησης δηµοσίων υπαλλήλων και λοιπές διατάξεις για τη
βελτίωση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 36 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 40 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 48 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 49 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 52 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 59 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 62 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 65 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 66 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Υπ. τροπ. 257/22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Υπ. τροπ. 258/23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Επιτάχυνση προσ-
λήψεων µέσω Α.Σ.Ε.Π., τροποποιήσεις στον Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. και στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών
Υπαλλήλων, σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής δηµοσίων υπαλ-
λήλων, ρυθµίσεις για το σύστηµα αξιολόγησης δηµοσίων υπαλ-
λήλων και λοιπές διατάξεις για τη βελτίωση της λειτουργίας της
δηµόσιας διοίκησης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Επιτάχυνση προσλήψεων µέσω Α.Σ.Ε.Π., τροποποιήσεις
στον Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και στον Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων, σύστηµα κινήτρων
και ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων, ρυθµίσεις για το σύ-
στηµα αξιολόγησης δηµοσίων υπαλλήλων και λοιπές διατάξεις
για τη βελτίωση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΩΝ ΠΡΟΣΛΗ-

ΨΕΩΝ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΤΟΜΕΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΣΤΕ-
ΛΕΧΩΣΗΣ ΟΡΕΙΝΩΝ, ΝΗΣΙΩΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΗΠΕΙΡΩΤΙΚΩΝ
ΠΕΡΙΟΧΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός 
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΩΝ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΝ ΣΤΟΝ ΔΗ-

ΜΟΣΙΟ ΤΟΜΕΑ ΚΑΙ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΝΤΟΠΙΟΤΗΤΑΣ - ΤΡΟΠΟ-
ΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4765/2021                                                                                                               

Άρθρο 3 Προθεσµία καθορισµού θέσεων ατόµων µε αναπηρία
- Πλήρωση θέσεων ατόµων µε αναπηρία βάσει πιστοποιητικού
αναπηρίας - Τροποποίηση παρ. 1 και προσθήκη παρ. 6 στο
άρθρο 6 του ν. 4765/2021

Άρθρο 4 Ενίσχυση µοριοδότησης βάσει κριτηρίου εντοπιότη-
τας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 12 ν. 4765/2021

Άρθρο 5 Συνέντευξη Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού - Αν-
τικατάσταση παρ. 3 άρθρου 14 ν. 4765/2021

Άρθρο 6 Ισοβαθµία υποψηφίων - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου
15 ν. 4765/2021

Άρθρο 7 Συµµετοχή τακτικού προσωπικού σε διαδικασία πλή-
ρωσης θέσεων µετά από δεκαετία - Τροποποίηση παρ. 2 και 3
άρθρου 17 ν. 4765/2021

Άρθρο 8 Υποβολή δικαιολογητικών συµµετοχής - Τροποποί-
ηση παρ. 4 και 6 άρθρου 20 ν. 4765/2021

Άρθρο 9 Κώλυµα συµµετοχής στις διαδικασίες πλήρωσης θέ-
σεων προσωπικού δηµόσιου τοµέα - Προσθήκη παρ. 7 στο
άρθρο 24 του ν. 4765/2021

Άρθρο 10 Επίσπευση προθεσµιών διορισµού - Προθεσµία ανα-
πληρώσεων -Τροποποίηση παρ. 2, 3 και 8 άρθρου 25 ν.
4765/2021

Άρθρο 11 Συγκρότηση Κεντρικής Επιτροπής Διαγωνισµού -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 27 ν. 4765/2021

Άρθρο 12 Κριτήριο εντοπιότητας στην επιλογή προσωπικού µε
προκαθορισµένα και αντικειµενικά κριτήρια - Τροποποίηση παρ.
1 και 2 άρθρου 29 ν. 4765/2021

Άρθρο 13 Ατοµική συνέντευξη προσωπικού επί θητεία - Αντι-
κατάσταση παρ. 3 άρθρου 34 ν. 4765/2021

Άρθρο 14 Μοριοδότηση υποψηφίων για την κάλυψη παροδι-
κών αναγκών - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 40      ν. 4765/2021

Άρθρο 15 Ηλεκτρονική πλατφόρµα για την πρόσληψη προσω-
πικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου - Τροποποίηση παρ.
4 άρθρου 41 ν. 4765/2021

Άρθρο 16 Συµβάσεις µίσθωσης και συµβάσεις προµηθειών µε
την εταιρεία «ΔΕΘ -HELEXPO A.E.» για τις διαγωνιστικές διαδι-
κασίες του Α.Σ.Ε.Π. - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 57 του ν.
4765/2021

Άρθρο 17 Αποζηµίωση στελεχών του Ανωτάτου Συµβουλίου
Επιλογής Προσωπικού που µετέχουν σε διαδικασίες πλήρωσης

θέσεων του δηµόσιου τοµέα - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 60 ν.
4765/2021 

Άρθρο 18 Πλήρωση θέσεων ετών 2022 - 2023 και 2024 - 2025
από τους επιτυχόντες της πρόσκλησης/προκήρυξης 2Γ/2022 -
Πλήρωση θέσεων της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΠΟΛΙΤΙ-
ΚΩΝ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ ΚΑΙ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ Ν.Π.Δ.Δ. ΚΑΙ
Ν. 4057/2012

Άρθρο 19 Σύντµηση προθεσµίας διορισµού - Τροποποίηση άρ-
θρου 15 Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Άρθρο 20 Σύντµηση προθεσµίας δηµοσίευσης και τρόπος κοι-
νοποίησης πράξης διορισµού - Τροποποίηση άρθρου 17 Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και
Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Άρθρο 21 Αποδοχή υπαλληλικής σχέσης µε διαβεβαίωση -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 18 Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Άρθρο 22 Διαβεβαίωση - Σύντµηση προθεσµίας ανάληψης
υπηρεσίας - Τροποποίηση άρθρου 19 Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ.

Άρθρο 23 Προθεσµία δηµοσίευσης πράξεων διορισµού ή
πρόσληψης - Τροποποίηση παρ. 21 και 22 άρθρου ένατου ν.
4057/2012

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΔΗΜΟΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΚΟΙ-
ΝΟΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

Άρθρο 24 Σύντµηση προθεσµίας διορισµού - Τροποποίηση άρ-
θρου 22 Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλή-
λων

Άρθρο 25 Πράξη διορισµού - Τροποποίηση άρθρου 23 Κώδικα
Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων

Άρθρο 26 Προθεσµία δηµοσίευσης και τρόπος κοινοποίησης
πράξης διορισµού - Αντικατάσταση άρθρου 24 Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων

Άρθρο 27 Αποδοχή διορισµού µε διαβεβαίωση - Τροποποίηση
παρ. 2 άρθρου 25 Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών
Υπαλλήλων

Άρθρο 28 Ορκωµοσία και ανάληψη υπηρεσίας - Διαβεβαίωση
- Τροποποίηση άρθρου 26 Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ : ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 29 Τελικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ B’: ΣΥΣΤΗΜΑ ΚΙΝΗΤΡΩΝ ΚΑΙ ΑΝΤΑΜΟΙΒΗΣ ΔΗΜΟ-

ΣΙΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 30 Σκοπός
Άρθρο 31 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΣΤΗΜΑ ΚΙΝΗΤΡΩΝ ΚΑΙ ΑΝΤΑΜΟΙΒΗΣ
Άρθρο 32 Ορισµοί
Άρθρο 33 Προσωπικό πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 34 Προϋποθέσεις υπαγωγής φορέων και υπαλλήλων

στο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής
Άρθρο 35 Κύκλος ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων
Άρθρο 36 Διαδικασία καταβολής της ανταµοιβής ανά δι-

καιούχο υπάλληλο
Άρθρο 37 Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής
Άρθρο 38 Σύσταση Τµήµατος Κινήτρων και Ανταµοιβής στο

Υπουργείο Εσωτερικών
Άρθρο 39 Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΧΡΟΝΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΣΤΟΧΟ-

ΘΕΣΙΑΣ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ ΑΝ-
ΘΡΩΠΙΝΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4940/2022 ΚΑΙ                    Ν. 4622/2019 

Άρθρο 40 Αναµόρφωση πεδίου εφαρµογής   ν. 4940/2022 -
Τροποποίηση άρθρου 5 ν. 4940/2022

Άρθρο 41 Αξιολογητές - Τροποποίηση παρ. 3, αντικατάσταση
παρ. 8 και 9, προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 7 του ν. 4940/2022
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Άρθρο 42 Υποχρέωση αξιολόγησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 8 ν. 4940/2022

Άρθρο 43 Αναθεώρηση χρονικού πλαισίου καθορισµού στοχο-
θεσίας - Αντικατάσταση παρ. 1, τροποποίηση παρ. 2, 3 και 4 άρ-
θρου 9 ν. 4940/2022

Άρθρο 44 Χρήση τεχνολογικών εργαλείων από την Επιτροπή
Εποπτείας Αξιολόγησης - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 15 ν.
4940/2022

Άρθρο 45 Αναπλήρωση γραµµατέα της Επιτροπής αξιολόγη-
σης για την κάλυψη θέσεων Συµβούλων Ανάπτυξης Ανθρώπινου
Δυναµικού - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 20 ν. 4940/2022

Άρθρο 46 Αναθεώρηση χρονικού πλαισίου Ενοποιηµένου Σχε-
δίου Κυβερνητικής Πολιτικής - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 άρθρου
49 ν. 4622/2019

Άρθρο 47 Αναθεώρηση χρονικού πλαισίου προγραµµατισµού
κυβερνητικού έργου - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 52 ν.
4622/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΤΕΛΙΚΕΣ
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΧΡΟΝΙΚΟ ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟ-
ΓΗΣ

Άρθρο 48 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 49 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 50 Τελική διάταξη
Άρθρο 51 Χρονικό πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 52 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’ : ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΑΝ-

ΘΡΩΠΙΝΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 53 Σκοπός
Άρθρο 54 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ  ΣΧΕ-

ΤΙΚΕΣ ΜΕ ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΑΝΘΡΩΠΙΝΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ ΤΟΥ ΔΗΜΟ-
ΣΙΟ

Άρθρο 55 Αναγνώριση συνάφειας τίτλου σπουδών σε µετατά-
ξεις - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 71 Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ.

Άρθρο 56 Απόσπαση στο πλαίσιο συνυπηρέτησης - Αντικατά-
σταση άρθρου 21 ν. 2946/2001

Άρθρο 57 Σύστηµα Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού
Άρθρο 58 Μετάταξη προσωπικού του προγράµµατος «Βοήθεια

στο Σπίτι» σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού
Άρθρο 59 Πλήρωση θέσεων στο Ν.Π.Δ.Δ. µε την επωνυµία «Λι-

µενικό Ταµείο Ηρακλείου» - Αντικατάσταση περ. 7 παρ. Α άρθρου
δέκατου τρίτου ν. 5126/2024

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ : ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 60 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 
Άρθρο 61 Πρόσληψη Ειδικών Φρουρών - Προσθήκη παρ. 11

στο άρθρο 9 του  ν. 2734/1999
Άρθρο 62 Πλήρωση θέσεων κλάδου ΠΕ Ελεγκτών Εναέριας

Κυκλοφορίας στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
Άρθρο 63 Ρύθµιση θεµάτων του Εθνικού Τυπογραφείου - Τρο-

ποποίηση παρ. 10 άρθρου 111 ν. 4622/2019 και παρ. 2 άρθρου
75 ν. 4795/2021

Άρθρο 64 Προσδιορισµός και άσκηση αρµοδιοτήτων Δηµό-
σιας Υπηρεσίας Απασχόλησης - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 και
προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 3, τροποποίηση παρ. 19  άρθρου
79 ν. 4921/2022

Άρθρο 65 Αποζηµίωση κλιµακίων, οµάδων, υποοµάδων εργα-
σίας και οµάδων εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης για το έτος 2024 - Τροποποίηση παρ. 11
άρθρου 21 ν. 4354/2015

Άρθρο 66 Ρυθµίσεις για πράξεις και έργα αρµοδιότητας της
πρώην Επιτελικής Δοµής ΕΣΠΑ του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων που χρηµατοδοτούνται από το Τοµεακό
Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης στο πλαίσιο του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυ-

ξης 2021-2025
Άρθρο 67 Συνέχιση απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία που

απασχολούνταν σε λυθείσες δηµοτικές κοινωφελείς επιχειρήσεις
στους οικείους δήµους

Άρθρο 68 Πράξη πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
αορίστου και ορισµένου χρόνου - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρ-
θρου 11 π.δ. 410/1988

Άρθρο 69 Αµοιβαία µετάταξη υπηρετούντων στο Πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι» - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 91 ν.
4583/2018

Άρθρο 70 Κατάργηση θέσεων Διοικητή και Αναπληρωτή Διοι-
κητή Ψ.Ν.Α. -  Αίτηση για θέσεις Διοικητών και Αναπληρωτών Δι-
οικητών Νοσοκοµείων

Άρθρο 71  Λειτουργία ψηφιακής εφαρµογής «Safe Youth»
Άρθρο 72 Μετεγγραφή βάσει οικονοµικών και κοινωνικών κρι-

τηρίων - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 75           ν. 4692/2020
Άρθρο 73 Μετεγγραφή αδελφών προπτυχιακών φοιτητών/φοι-

τητριών - Αντικατάσταση άρθρου 76 ν. 4692/2020
Άρθρο 74 Καθορισµός προϋποθέσεων για τη διενέργεια πρά-

ξεων µε χρήση τεχνολογικών µέσων - Τροποποίηση άρθρου 238Α
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας

Άρθρο 75  Παράταση συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου
προσωπικού Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας - Τροποποίηση άρθρου 49               ν. 4807/2021 και άρ-
θρου 10 ν. 5057/2023

ΜΕΡΟΣ Ε’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 
Άρθρο 76 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ 

ΤΩΝ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΝ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΤΟΜΕΑ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΣΤΕΛΕΧΩΣΗΣ ΟΡΕΙΝΩΝ, 

ΝΗΣΙΩΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΗΠΕΙΡΩΤΙΚΩΝ ΠΕΡΙΟΧΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕIΜΕΝΟ 

Άρθρο 1 
Σκοπός 

Σκοποί του παρόντος Μέρους είναι: α) η επιτάχυνση της δια-
δικασίας προσλήψεων προσωπικού στον δηµόσιο τοµέα, κατά
την έννοια της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), µέσω του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού
(Α.Σ.Ε.Π.), από την προκήρυξη των θέσεων έως την ανάληψη κα-
θηκόντων των διοριζοµένων, β) η παροχή επιπλέον κινήτρων για
τη στελέχωση δηµόσιων υπηρεσιών σε συγκεκριµένες περιοχές
της χώρας και γ) η άµεση πλήρωση θέσεων του Δηµοσίου από
τον πρώτο πανελλήνιο γραπτό διαγωνισµό της υπό στοιχεία
2Γ/2022 προκήρυξης του Α.Σ.Ε.Π. (ΑΣΕΠ 75).

Άρθρο 2
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι: α) η πλήρωση θέσεων
ατόµων µε αναπηρία στο Δηµόσιο, β) η ενίσχυση της µοριοδό-
τησης της εντοπιότητας υποψηφίων στελεχών του Δηµοσίου, γ)
η σύντµηση των προθεσµιών διορισµού από την προκήρυξη των
θέσεων µέχρι την κάλυψή τους, δ) η αξιοποίηση των ψηφιακών
τεχνολογιών στη διαδικασία προσλήψεων µέσω του Ανωτάτου
Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), ε) η προσθήκη της
δυνατότητας διαβεβαίωσης στη διαδικασία έναρξης της υπαλ-
ληλικής σχέσης και στ) η δυνατότητα κάλυψης θέσεων του ετή-
σιου προγραµµατισµού προσλήψεων του Δηµοσίου για τα έτη
2022, 2023, 2024 και 2025 από τους επιτυχόντες του πανελλή-
νιου γραπτού διαγωνισµού της υπό στοιχεία 2Γ/2022 προκήρυ-
ξης του Α.Σ.Ε.Π.. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΩΝ ΠΡΟΣΛΗΨΕΩΝ ΣΤΟΝ ΔΗΜΟΣΙΟ ΤΟΜΕΑ

ΚΑΙ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΝΤΟΠΙΟΤΗΤΑΣ - 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4765/2021 

Άρθρο 3
Προθεσµία καθορισµού θέσεων ατόµων µε αναπηρία - 

Πλήρωση θέσεων ατόµων µε αναπηρία βάσει 
πιστοποιητικού αναπηρίας - Τροποποίηση παρ. 1 

και προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 6 του ν. 4765/2021 

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί του
προγραµµατισµού θέσεων για άτοµα µε αναπηρία, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο τέταρτο εδάφιο προστίθεν-
ται οι λέξεις «, η οποία εκδίδεται εντός ενός (1) µηνός από την
ηµεροµηνία κοινοποίησης της Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου
περί ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων του άρθρου 51 του
ν. 4622/2019 από το Υπουργείο Εσωτερικών», β) προστίθεται
πέµπτο εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ποσοστό δώδεκα τοις εκατό (12%) των θέσεων µόνιµου
προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργασίας Ιδιωτικού Δι-
καίου Αορίστου Χρόνου, των κατηγοριών Π.Ε., Τ.Ε., Δ.Ε. και Υ.Ε.
επί των θέσεων που περιλαµβάνονται στον ετήσιο προγραµµατι-
σµό ανθρώπινου δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης του άρθρου
51 του              ν. 4622/2019 (Α’ 133) καλύπτεται από άτοµα µε
ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%),
όπως διαπιστώνεται από τις υγειονοµικές επιτροπές του Κέντρου
Πιστοποίησης Αναπηρίας. Επί του ποσοστού αυτού δεν εφαρµό-
ζεται το άρθρο 13 του παρόντος. Ο συνολικός αριθµός των ανω-
τέρω θέσεων κατανέµεται στον ετήσιο προγραµµατισµό
ανθρώπινου δυναµικού της δηµόσιας διοίκησης του άρθρου 51
του ν. 4622/2019 ανά Υπουργείο και νοµικά πρόσωπα αυτού, ανά
Ανεξάρτητη Αρχή και ανά Αποκεντρωµένη Διοίκηση συµπεριλαµ-
βανοµένων των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και των νοµικών προσώ-
πων αυτών. Ο καθορισµός των θέσεων ανά φορέα, κατηγορία,
κλάδο, ειδικότητα διενεργείται µε απόφαση του οικείου Υπουρ-
γού ή του επικεφαλής της Ανεξάρτητης Αρχής κατά λόγο αρµο-
διότητας, η οποία εκδίδεται εντός ενός (1) µηνός από την
ηµεροµηνία κοινοποίησης της Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου
περί ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων του άρθρου 51 του
ν. 4622/2019 από το Υπουργείο Εσωτερικών. Σε περίπτωση µη
έκδοσης της απόφασης του προηγούµενου εδαφίου εντός της
οριζόµενης ως άνω προθεσµίας, το σύνολο των φορέων που
υπάγονται στον οικείο Υπουργό ή η Ανεξάρτητη Αρχή δεν µετέ-
χουν σε προκηρύξεις πλήρωσης θέσεων βάσει του εγκεκριµένου
προγραµµατισµού προσλήψεων του έτους αναφοράς.»

2. Στο άρθρο 6 του ν. 4765/2021, προστίθεται παρ. 6 ως εξής:
«6. Για την πλήρωση των θέσεων της παρ. 1,  στους πίνακες

κατάταξης των προκηρύξεων του άρθρου 28, προτάσσονται οι
υποψήφιοι µε πιστοποιηµένη επ’ αόριστον αναπηρία ποσοστού
τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%) και έπονται οι υποψήφιοι
µε αναπηρία ποσοστού τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%)
µε πιστοποίηση διάρκειας τουλάχιστον έξι (6) συνεχόµενων ετών
ή έξι (6) ετών διακεκοµµένων  εντός χρονικού διαστήµατος επτά
(7) ετών. Εάν δεν πληρωθούν οι θέσεις σύµφωνα µε το προηγού-
µενο εδάφιο, αυτές καλύπτονται από υποψηφίους µε αναπηρία
ποσοστού τουλάχιστον πενήντα τοις εκατό (50%) µε πιστοποι-
ηµένη διάρκεια µικρότερη αυτής του πρώτου εδαφίου.»

Άρθρο 4
Ενίσχυση µοριοδότησης βάσει κριτηρίου εντοπιότητας - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 12 ν. 4765/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί των
προσαυξήσεων βάσει τυπικών προσόντων και εντοπιότητας,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι περ. στ’ και ζ’ του
πρώτου εδαφίου αντικαθίστανται, β) στο δεύτερο εδάφιο, οι λέ-
ξεις «των περ. στ’ και ζ’» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κατη-
γορίες της υποπερ. στβ) της περ. στ’ και της περ. ζ’», γ) στο τρίτο
εδάφιο, οι λέξεις «επί µία τουλάχιστον δεκαετία σε θέσεις που
προκηρύσσονται στις ως άνω περιοχές και αφορούν υπηρεσίες

της παρ. 1 του άρθρου 2 που εδρεύουν στην αντίστοιχη Περιφε-
ρειακή Ενότητα ή Δήµο ή νησί» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«επί µία τουλάχιστον δεκαετία, στη θέση στην οποία διορίζονται,
και για πέντε (5) επιπλέον έτη σε υπηρεσίες εντός της ίδιας Πε-
ριφερειακής Ενότητας στην οποία βρίσκεται ο Δήµος, του
οποίου έκαναν χρήση του κριτηρίου της εντοπιότητας», δ) στο
τέταρτο εδάφιο, οι λέξεις «σύµφωνα µε το άρθρο 279 του ν.
3463/2006 (Α’ 114), όπως αντικαταστάθηκε από το άρθρο 188
του  ν. 4764/2020 (Α’ 256)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε τα
στοιχεία που αντλούνται από το φορολογικό µητρώο που διαχει-
ρίζεται η Α.Α.Δ.Ε., σύµφωνα µε το άρθρο 84 του  ν. 4727/2020
(Α’ 184)» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η βαθµολογία στον γραπτό διαγωνισµό υποψηφίων των κα-
τηγοριών Π.Ε. και Τ.Ε. προσαυξάνεται ως ακολούθως:

α. Κατά πέντε (5) µονάδες για τους κατόχους διδακτορικού δι-
πλώµατος σε επιστηµονικό πεδίο και υποπεδίο που αναφέρεται
ως αποδεκτό στην προκήρυξη σύµφωνα µε την ταξινόµηση του
Εθνικού Αρχείου Διδακτορικών Διατριβών, υπό την προϋπόθεση
ότι αυτό έχει κατατεθεί στο Εθνικό Αρχείο Διδακτορικών Διατρι-
βών και υπαχθεί σε συγκεκριµένο επιστηµονικό πεδίο και υποπε-
δίο.

β. Κατά δύο (2) µονάδες για τους κατόχους αυτοτελούς µετα-
πτυχιακού τίτλου ετήσιας τουλάχιστον φοίτησης που αναφέρεται
ως αποδεκτός στην προκήρυξη.

γ. Κατά µία (1) µονάδα για τους κατόχους ενιαίου και αδιάσπα-
στου τίτλου σπουδών µεταπτυχιακού επιπέδου (integrated mas-
ter). Οι προσαυξήσεις των περ. α’, β’ και γ’ υπολογίζονται
αθροιστικά για τους κατόχους διδακτορικού και µεταπτυχιακού
τίτλου σπουδών και ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µε-
ταπτυχιακού επιπέδου (integrated master). Σε περίπτωση ύπαρ-
ξης περισσοτέρων του ενός διδακτορικών διπλωµάτων ή/και
µεταπτυχιακών τίτλων που αναφέρονται ως αποδεκτοί στην προ-
κήρυξη ή/και ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µεταπτυ-
χιακού επιπέδου (integrated master), βαθµολογείται επιπλέον
ένας µόνο εξ αυτών των τίτλων και εάν πρόκειται για µη οµοι-
όβαθµους τίτλους, βαθµολογείται ο υψηλότερος εξ αυτών, λαµ-
βάνοντας σε κάθε περίπτωση το ήµισυ των µονάδων που
αντιστοιχούν στον οικείο τίτλο σπουδών.

δ. Κατά µία (1) µονάδα για τους κατόχους τίτλου άριστης γνώ-
σης της αγγλικής, γαλλικής, γερµανικής, ισπανικής ή ιταλικής
γλώσσας. Η άριστη γνώση δεύτερης ξένης γλώσσας από τις
ανωτέρω, καθώς και η άριστη γνώση οποιασδήποτε άλλης ξένης
γλώσσας σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στο παράρτηµα γλωσ-
σοµάθειας του Α.Σ.Ε.Π., βαθµολογείται µε µισή (0,5) µονάδα. Η
άριστη γνώση της ξένης γλώσσας που ορίζεται στην προκήρυξη
ως απαιτούµενο πρόσθετο προσόν δεν µοριοδοτείται.

ε. Βάσει εµπειρίας ως εξής:
εα) Κατά µία (1) µονάδα λόγω εµπειρίας ενός (1) τουλάχιστον

έτους.
εβ) Κατά δύο (2) µονάδες λόγω εµπειρίας δύο (2) τουλάχιστον

ετών.
εγ) Κατά τρεις (3) µονάδες λόγω εµπειρίας τριών (3) τουλάχι-

στον ετών.
εδ) Κατά τέσσερις (4) µονάδες λόγω εµπειρίας τεσσάρων (4)

τουλάχιστον ετών.
εε) Κατά πέντε (5) µονάδες λόγω εµπειρίας πέντε (5) τουλάχι-

στον ετών.
Ως εµπειρία νοείται η απασχόληση µε σχέση εργασίας ή σύµ-

βαση έργου στον δηµόσιο ή ιδιωτικό τοµέα ή η άσκηση επαγγέλ-
µατος σε καθήκοντα ή έργα ανεξαρτήτως αντικειµένου, µετά την
απόκτηση του βασικού τίτλου σπουδών µε τον οποίο ο υποψή-
φιος µετέχει στη διαγωνιστική διαδικασία και ως προς τις περι-
πτώσεις για τις οποίες απαιτείται άδεια άσκησης επαγγέλµατος,
µετά τη λήψη της σχετικής άδειας.

Για την απόδειξη του χρόνου της εµπειρίας ο υποψήφιος προ-
σκοµίζει βεβαίωση του οικείου ασφαλιστικού φορέα. Κατά τα
λοιπά εφαρµόζονται αναλογικά το κριτήριο β’ της παρ. 1 και των
παρ. 3 - 4 του άρθρου 29.

στ. Κατά σαράντα (40) µονάδες για τους µόνιµους κατοίκους
των:

στα) Δήµων των νησιών της χώρας ανεξαρτήτως πληθυσµού,
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συµπεριλαµβανοµένων των Δήµων της Περιφερειακής Ενότητας
Νήσων της Περιφέρειας Αττικής, της Περιφέρειας Κρήτης και
της Περιφερειακής Ενότητας Εύβοιας της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας, πλην του Δήµου Χαλκιδέων.  

στβ) Μικρών ηπειρωτικών και µικρών ορεινών Δήµων, καθώς
και των Δήµων που υπάγονται στην έννοια των ορεινών Δήµων
του άρθρου 2Β του v. 3852/2010 (Α’ 87), εφόσον έχουν πληθυ-
σµό έως είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) κατοίκους.

στγ) Δήµων της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και του
Δήµου Μεγαλόπολης της Περιφερειακής Ενότητας Αρκαδίας της
Περιφέρειας Πελοποννήσου.

στδ) Δήµων Σουφλίου, Διδυµοτείχου και Ορεστιάδας της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Έβρου της Περιφέρειας Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης.

ζ. Κατά είκοσι (20) µονάδες για τους µόνιµους κατοίκους των
µεσαίων ηπειρωτικών Δήµων όλης της χώρας και των Δήµων των
Περιφερειακών Ενοτήτων Ιωαννίνων και Θεσπρωτίας της Περι-
φέρειας Ηπείρου, Πέλλας, Κιλκίς και Σερρών της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας, Δράµας, Ξάνθης, Ροδόπης και Έβρου
της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, εφόσον
δεν ανήκουν στους Δήµους της περ. στ). Από την κατηγορία
αυτή εξαιρούνται οι Δήµοι της Περιφέρειας Αττικής και οι Δήµοι
της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας. 

Η διάκριση των δήµων στις ως άνω κατηγορίες της υποπερ.
στβ) της περ. στ’ και της περ. ζ’ γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο
2Α του ν. 3852/2010 (Α’ 87), όπως τροποποιήθηκε από το άρθρο
2 του ν. 4555/2018 (Α’ 133). 

Οι υποψήφιοι µοριοδοτούνται σύµφωνα µε τις περ. στ) και ζ),
εφόσον ως µόνιµοι κάτοικοι των δήµων των ανωτέρω περιπτώ-
σεων δηλώνουν ότι επιθυµούν τον διορισµό τους, δεσµευόµενοι
να υπηρετήσουν επί µία τουλάχιστον δεκαετία, στη θέση στην
οποία διορίζονται, και για πέντε (5) επιπλέον έτη σε υπηρεσίες
εντός της ίδιας Περιφερειακής Ενότητας στην οποία βρίσκεται
ο Δήµος, του οποίου έκαναν χρήση του κριτηρίου της εντοπιό-
τητας.

Για την εφαρµογή των περ. στ’ και ζ’ ως µόνιµη κατοικία νοείται
η κατοικία, όπως ορίζεται και αποδεικνύεται µε τα στοιχεία που
αντλούνται από το φορολογικό µητρώο που διαχειρίζεται η
Α.Α.Δ.Ε., σύµφωνα µε το άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). 

Με διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Εσωτερικών ταξινο-
µούνται οι Δήµοι στις κατηγορίες των περ. στ) και ζ). Οιαδήποτε
µεταβολή στον πληθυσµό που επιδρά στην κατά τα ως άνω ταξι-
νόµηση των Δήµων συνεπάγεται την αµελλητί έκδοση νέας δια-
πιστωτικής πράξης από τον Υπουργό Εσωτερικών.»

Άρθρο 5
Συνέντευξη Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού -

Αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 14 ν. 4765/2021

Η παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της αξιο-
λόγησης και της βαθµολόγησης πρόσθετων διαγωνιστικών δια-
δικασιών - συνέντευξης, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Η ατοµική συνέντευξη για το Ειδικό Επιστηµονικό Προσω-
πικό βαθµολογείται σε κλίµακα 1 - 100 µονάδων. Η µοριοδότηση
της συνέντευξης κάθε υποψηφίου προκύπτει από τον µέσο όρο
των βαθµών των µελών της επιτροπής. H συνέντευξη µαγνητο-
φωνείται υποχρεωτικά και το αποµαγνητοφωνηµένο της κείµενο
επισυνάπτεται στο οικείο πρακτικό. Η µοριοδότηση για τον υπο-
ψήφιο αιτιολογείται συνοπτικά από κάθε µέλος της επιτροπής.
Εάν η βαθµολογία δύο (2) ή περισσότερων µελών της αρµόδιας
επιτροπής επιλογής για ένα ή και όλα τα βαθµολογούµενα κρι-
τήρια ταυτίζεται, τα εν λόγω µέλη δύνανται να συντάξουν κοινή
αιτιολογία. Η δυνατότητα αυτή υπάρχει και αν η διαφορά µεταξύ
της βαθµολογίας δύο ή περισσότερων µελών δεν υπερβαίνει το
δέκα τοις εκατό (10%), υπολογιζόµενου επί της χαµηλότερης
από τις εν λόγω βαθµολογίες. Ο βαθµός της συνέντευξης πολ-
λαπλασιαζόµενος µε συντελεστή 0,35 προστίθεται στη βαθµολο-
γία του υποψηφίου.»

Άρθρο 6
Ισοβαθµία υποψηφίων - Τροποποίηση 

παρ. 4 άρθρου 15 ν. 4765/2021

Στην παρ. 4 του άρθρου 15 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της
ισοβαθµίας των υποψηφίων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) τα εδάφια δεύτερο και τρίτο αντικαθίστανται, β) στο τέ-
ταρτο εδάφιο, οι λέξεις «της κλήρωσης» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «της κατά περίπτωση διαδικασίας» και η παρ. 4 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«4. Η σειρά κατάταξης των υποψηφίων, ανεξαρτήτως κατηγο-
ρίας, που εξακολουθούν να ισοβαθµούν, µετά την εξάντληση
όλων των κριτηρίων ισοβαθµίας που προβλέπονται στις παρ. 1,
2 και 3, καθορίζεται µε δηµόσια κλήρωση, η οποία µπορεί να διε-
ξάγεται και ηλεκτρονικά. Η σειρά κατάταξης δύναται, επίσης, να
καθορίζεται βάσει αριθµού που αποδίδεται σε κάθε υποψήφιο
ανά προκήρυξη µετά από τη λήξη της προθεσµίας υποβολής των
αιτήσεων, µέσω εφαρµογής λογισµικού ανοικτής κληρωτίδας
που βασίζεται στην αρχή της τυχαιότητας προκειµένου να προ-
τάσσεται ο υποψήφιος µε τον µικρότερο αριθµό. Με απόφασή
του, ο Πρόεδρος του Α.Σ.Ε.Π. ορίζει τον ακριβή τόπο και χρόνο
της κλήρωσης ή της ενεργοποίησης της εφαρµογής λογισµικού
ανοικτής κληρωτίδας, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα, περι-
λαµβανοµένων των θεµάτων που αφορούν στη δηµοσιότητα της
διαδικασίας, η οποία διεξάγεται παρουσία ενός τουλάχιστον µέ-
λους του Α.Σ.Ε.Π. που ορίζεται από τον ίδιο. Οι υποψήφιοι ενη-
µερώνονται σχετικά µε ανακοίνωση που αναρτάται στον
διαδικτυακό τόπο του Α.Σ.Ε.Π., είκοσι τέσσερις (24) τουλάχιστον
ώρες πριν από τη διενέργεια της κατά περίπτωση διαδικασίας.»

Άρθρο 7
Συµµετοχή τακτικού προσωπικού σε διαδικασία 

πλήρωσης θέσεων µετά από δεκαετία - Τροποποίηση παρ. 2
και 3 άρθρου 17 ν. 4765/2021

Στο άρθρο 17 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί του δικαιώµατος
συµµετοχής στον πανελλήνιο γραπτό διαγωνισµό, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 2, η λέξη «πενταετίας»
αντικαθίσταται από τη λέξη «δεκαετίας», β) στην παρ. 3, οι λέξεις
«την πενταετία» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τη δεκαετία» και
οι    παρ. 2 και 3 διαµορφώνονται ως εξής:

«2. Τακτικοί υπάλληλοι των φορέων της παρ. 1 του άρθρου 2
έχουν δικαίωµα συµµετοχής σε διαδικασία πλήρωσης θέσεων
των φορέων αυτών, µετά από την παρέλευση δεκαετίας από την
ηµεροµηνία διορισµού ή πρόσληψής τους, µε εξαίρεση τη συµ-
µετοχή σε διαδικασία πλήρωσης θέσεων κατηγορίας ανώτερης
αυτής του διορισµού ή της πρόσληψής τους.

3. Η εξαίρεση της παρ. 2 ως προς τη δεκαετία εφαρµόζεται
αναλόγως και στους υπαλλήλους κατηγορίας Π.Ε. για συµµε-
τοχή σε προκήρυξη πλήρωσης θέσεων Ε.Ε.Π..»

Άρθρο 8
Υποβολή δικαιολογητικών συµµετοχής -

Τροποποίηση παρ. 4 και 6 άρθρου 20 ν. 4765/2021

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 20 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί των
πινάκων των διαγωνιζοµένων που καλούνται προς υποβολή δι-
καιολογητικών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το
δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, β) προστίθενται εδάφια, τρίτο
και τέταρτο, και η  παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Η υποβολή των δικαιολογητικών διενεργείται αποκλειστικά
ηλεκτρονικά, εκτός εάν µε την προκήρυξη ορισθεί κατ' εξαίρεση
άλλος τρόπος υποβολής. Δικαιολογητικά που έχουν καταχωρι-
στεί στο ηλεκτρονικό αρχείο (µητρώο) υποψηφίων του Α.Σ.Ε.Π.,
αντλούνται, µε ευθύνη του υποψηφίου, απευθείας από αυτό. Δι-
καιολογητικά που έχουν καταχωριστεί στο ηλεκτρονικό αρχείο
(µητρώο) υποψηφίων του Α.Σ.Ε.Π., αλλά δεν έχουν αντληθεί σύµ-
φωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, δεν λαµβάνονται υπόψη και
δεν αξιολογούνται. Δικαιολογητικά που έχουν καταχωριστεί στο
ηλεκτρονικό αρχείο (µητρώο) υποψηφίων του Α.Σ.Ε.Π. σύµφωνα
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µε το άρθρο 55 µέσω της χρήσης τεχνολογιών πληροφορικής
και επικοινωνιών, δεν ελέγχονται εκ νέου από το Α.Σ.Ε.Π. για την
ακρίβεια και τη γνησιότητά τους.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 20 του ν. 4765/2021 επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθενται οι λέξεις «, καθώς
και από κάθε άλλη διαδικασία πλήρωσης θέσεων για τα επόµενα
πέντε (5) έτη», β) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 6 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«6. Υποψήφιος, ο οποίος προσκοµίζει ψευδή δικαιολογητικά
που επηρεάζουν την κατάταξή του στον πίνακα, πέραν τυχόν ποι-
νικών κυρώσεων, αποβάλλεται από τη διαδικασία, καθώς και από
κάθε άλλη διαδικασία πλήρωσης θέσεων για τα επόµενα πέντε
(5) έτη. Η αποβολή από τη διαδικασία επέρχεται µε απόφαση του
αρµοδίου οργάνου του Α.Σ.Ε.Π. και κοινοποιείται αµελλητί µε
κάθε πρόσφορο τρόπο στον ενδιαφερόµενο.»

Άρθρο 9
Κώλυµα συµµετοχής στις διαδικασίες πλήρωσης 

θέσεων προσωπικού δηµόσιου τοµέα - Προσθήκη 
παρ. 7 στο άρθρο 24 του ν. 4765/2021

Στο άρθρο 24 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί των πινάκων διορι-
στέων/προσληπτέων, προστίθεται παρ. 7 ως εξής:

«7. Οι διοριστέοι των κατηγοριών Π.Ε., Τ.Ε., Δ.Ε. και Υ.Ε.
καθώς και Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού που δεν αποδέ-
χονται τον διορισµό τους ή αποδέχονται και δεν προσέρχονται
να αναλάβουν υπηρεσία ή παραιτούνται µέσα σε δώδεκα (12)
µήνες από την ηµεροµηνία πρόσληψης ή διορισµού τους, δεν
επιτρέπεται να συµµετάσχουν για τρία (3) έτη σε διαδικασίες
πλήρωσης θέσεων µόνιµου προσωπικού και προσωπικού µε σύµ-
βαση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου των φορέων
της παρ. 1 του άρθρου 2, εφόσον τα οριστικά αποτελέσµατα για
τον διορισµό τους εκδίδονται εντός ενός (1) έτους από την ηµε-
ροµηνία λήξης της προθεσµίας υποβολής των αιτήσεών τους.»

Άρθρο 10
Επίσπευση προθεσµιών διορισµού - Προθεσµία
αναπληρώσεων - Τροποποίηση παρ. 2, 3 και 8 

άρθρου 25 ν. 4765/2021 

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της
διάθεσης και του διορισµού των διοριστέων/προσληπτέων, οι λέ-
ξεις «είκοσι (20)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δεκαπέντε (15)»
και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Μέσα σε δέκα (10) ηµέρες από τη διάθεση των διορι-
στέων/προσληπτέων, κάθε φορέας καλεί τους διατεθέντες σε
αυτό να υποβάλουν µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες τα απαιτού-
µενα, κατά τις οικείες διατάξεις, δικαιολογητικά διορισµού.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 25 του ν. 4765/2021, οι λέξεις
«τριάντα (30)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «είκοσι (20)» και η
παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Ο διορισµός ή η πρόσληψη είναι υποχρεωτικός/ή, πραγµα-
τοποιείται µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής των δικαιολογητικών και γίνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις που ισχύουν για κάθε φορέα.»

3. Στην παρ. 8 του άρθρου 25 του ν. 4765/2021, προστίθεται
έκτο εδάφιο και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Η επιλογή των διοριστέων/προσληπτέων στις νέες θέσεις
από τους επιλαχόντες, γίνεται από το Α.Σ.Ε.Π. κατόπιν ελέγχου
των προσόντων των επιλαχόντων υποψηφίων που βρίσκονται
στους πίνακες κατάταξης των αντίστοιχων κλάδων και ειδικοτή-
των και, σε περίπτωση ύπαρξης περισσότερων πινάκων, εκείνων
που προηγούνται χρονικά και µε τη σειρά που έχουν οι υποψή-
φιοι σε αυτούς, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος. Οι επι-
λαχόντες υποψήφιοι, αν η κάλυψη θέσεων αφορά σε ίδιους
φορείς, ή µέρος αυτών, µε την αυτή έδρα, εφόσον δεν αποδεχ-
θούν τον διορισµό τους, διαγράφονται από τους πίνακες των επι-
λαχόντων και από τους πίνακες κατάταξης του προηγούµενου
διαγωνισµού. Αν οι νέες προς κάλυψη θέσεις αφορούν σε άλ-
λους φορείς ή τους ίδιους φορείς άλλης περιφερειακής ενότη-
τας, οι επιλαχόντες υποψήφιοι καλούνται από το Α.Σ.Ε.Π. µε

κάθε πρόσφορο τρόπο, συµπεριλαµβανοµένων των ηλεκτρονι-
κών µέσων, να δηλώσουν, εντός προθεσµίας δέκα (10) ηµερών,
τις προτιµήσεις τους για τις νέες θέσεις. Αν δεν υποβληθούν οι
δηλώσεις του προηγούµενου εδαφίου, τεκµαίρεται η µη συµµε-
τοχή τους στην παρούσα διαδικασία, χωρίς όµως οι υποψήφιοι
να διαγράφονται από τους οικείους πίνακες κατάταξης του προ-
ηγούµενου διαγωνισµού. Επιλαχόντες υποψήφιοι που διατίθενται
προς διορισµό κατόπιν δήλωσης της προτίµησής τους για τις
νέες θέσεις, εάν δεν αποδεχθούν τον διορισµό τους, διαγράφον-
ται από τους πίνακες των επιλαχόντων και από τους πίνακες κα-
τάταξης του προηγούµενου διαγωνισµού. Οι αναπληρώσεις στο
πλαίσιο της διαδικασίας των επιλαχόντων διενεργούνται εντός
τριών (3) ετών από την έκδοση των οριστικών πινάκων της αρχι-
κής προκήρυξης, µε δυνατότητα παράτασης έως δύο (2) επι-
πλέον έτη, κατόπιν απόφασης του Α.Σ.Ε.Π..»

Άρθρο 11 
Συγκρότηση Κεντρικής Επιτροπής Διαγωνισµού -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 27 ν. 4765/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 27 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί των
οργάνων διενέργειας του πανελλήνιου γραπτού διαγωνισµού,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο,
αα) οι λέξεις «, µετά από τη δηµοσίευση της προκήρυξης,» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «, µετά από πρόταση του Προέδρου
του Α.Σ.Ε.Π.,» και αβ) οι λέξεις «του Α.Σ.Ε.Π.» αντικαθίστανται
από τη λέξη «αυτού», β) στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις «αφυπη-
ρετήσαντες ή οµότιµους Καθηγητές των Α.Ε.Ι.,» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «εν ενεργεία ή αφυπηρετήσαντα» και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«1. Τον πανελλήνιο γραπτό διαγωνισµό διενεργεί Κεντρική Επι-
τροπή Διαγωνισµού, η οποία συγκροτείται, µετά από πρόταση
του Προέδρου του Α.Σ.Ε.Π., µε απόφαση της Ελάσσονος Ολο-
µέλειας αυτού. Η Κεντρική Επιτροπή Διαγωνισµού είναι τουλά-
χιστον πενταµελής και αποτελείται από τουλάχιστον δύο (2) µέλη
του Α.Σ.Ε.Π., το ένα εκ των οποίων ορίζεται Πρόεδρος και από
µέλη ή πρώην µέλη του, µέλη Δ.Ε.Π., εν ενεργεία ή αφυπηρετή-
σαντα, εκπαιδευτικούς Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, τακτικούς
δηµόσιους υπαλλήλους ή κρατικούς λειτουργούς των φορέων
της παρ. 1 του άρθρου 2.»

Άρθρο 12
Κριτήριο εντοπιότητας στην επιλογή προσωπικού
µε προκαθορισµένα και αντικειµενικά κριτήρια - 

Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 29 ν. 4765/2021

1. Στην περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 29 του                  ν.
4765/2021 (Α’ 6), περί των κριτηρίων επιλογής προσωπικού µε
σειρά προτεραιότητας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «στις θέσεις αυτές και εφόσον
αυτές αφορούν υπηρεσίες που εδρεύουν στην αντίστοιχη Περι-
φερειακή Ενότητα ή Δήµο ή νησί» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«στη θέση στην οποία διορίζονται, και για πέντε (5) επιπλέον έτη
σε υπηρεσίες εντός της ίδιας Περιφερειακής Ενότητας στην
οποία βρίσκεται ο Δήµος, του οποίου έκαναν χρήση του κριτη-
ρίου της εντοπιότητας», β) στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις «σύµ-
φωνα µε το άρθρο 279 του                    ν. 3463/2006 (Α’ 114),
όπως αντικαταστάθηκε από το άρθρο 188 του  ν. 4764/2020 (Α’
256)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε τα στοιχεία που αντ-
λούνται από το φορολογικό µητρώο που διαχειρίζεται η Α.Α.Δ.Ε.,
σύµφωνα µε το άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184)» και η περ.
δ) διαµορφώνεται ως εξής:

«δ. Εντοπιότητα: Σε κάθε περίπτωση προτάσσονται των λοιπών
υποψηφίων, ανεξάρτητα από το σύνολο των µονάδων που συγ-
κεντρώνουν σύµφωνα µε τα κριτήρια της παραγράφου αυτής, οι
µόνιµοι κάτοικοι των Δήµων των περ. στ’ και ζ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 12, εφόσον όλοι οι ανωτέρω επιθυµούν τον διορισµό τους
σε θέσεις των φορέων της παρ. 1 του άρθρου 2 που προκηρύσ-
σονται στις ως άνω περιοχές και δεσµεύονται να υπηρετήσουν
επί µία, τουλάχιστον, δεκαετία στη θέση στην οποία διορίζονται,
και για πέντε (5) επιπλέον έτη σε υπηρεσίες εντός της ίδιας Πε-
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ριφερειακής Ενότητας στην οποία βρίσκεται ο Δήµος, του
οποίου έκαναν χρήση του κριτηρίου της εντοπιότητας. Για την
εφαρµογή του παρόντος ως µόνιµη κατοικία νοείται η κατοικία,
όπως ορίζεται και αποδεικνύεται µε τα στοιχεία που αντλούνται
από το φορολογικό µητρώο που διαχειρίζεται η Α.Α.Δ.Ε., σύµ-
φωνα µε το  άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η πρόταξη λόγω
εντοπιότητας ισχύει µεταξύ των υποψηφίων που διαθέτουν τα
τυπικά προσόντα του ιδίου πίνακα κατάταξης (κύριου ή επικου-
ρικού).»

2. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 29 του ν.
4765/2021, οι λέξεις «σε δηµόσια κλήρωση, η οποία διενεργείται
πριν την κατάρτιση των οριστικών πινάκων, εφαρµοζοµένων των
παρ. 4 και 5» αντικαθίστανται από τις λέξεις «σύµφωνα µε όσα
ορίζονται στις παρ. 4 και 5» και το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής: 

«Αν εξαντληθούν όλα τα κριτήρια χωρίς να καταστεί δυνατός
ο καθορισµός της σειράς µεταξύ των ισοβαθµούντων, η µεταξύ
τους σειρά καθορίζεται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις παρ. 4
και 5 του άρθρου 15.»

3. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 29 του ν.
4765/2021, οι λέξεις «µε δηµόσια κλήρωση, η οποία διενεργείται
πριν από την κατάρτιση των οριστικών πινάκων, εφαρµοζόµενων
των παρ. 4 και 5» αντικαθίστανται από τις λέξεις «σύµφωνα µε
όσα ορίζονται στις παρ. 4 και 5» και το τελευταίο εδάφιο της παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«Αν και πάλι ισοβαθµούν, προηγείται αυτός που έχει απολυτή-
ριο γυµνασίου και µεταξύ αυτών αυτός που έχει µεγαλύτερο
βαθµό και, αν αυτός συµπίπτει, προηγείται ο µεγαλύτερος στην
ηλικία µε βάση την ηµεροµηνία γέννησής τους, ενώ, αν εξαντλη-
θούν όλα τα παραπάνω κριτήρια, η µεταξύ τους σειρά καθορίζε-
ται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις παρ. 4 και 5 του άρθρου 15.»

Άρθρο 13
Ατοµική συνέντευξη προσωπικού επί θητεία -
Αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 34 ν. 4765/2021

Η παρ. 3 του άρθρου 34 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της διε-
νέργειας ατοµικής συνέντευξης, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Η συνέντευξη βαθµολογείται κατ’ ανώτατο όριο µε οκτα-
κόσια (800) µόρια. Η τελική µοριοδότηση της συνέντευξης κάθε
υποψηφίου προκύπτει από τον µέσο όρο των βαθµών των µελών
της επιτροπής. H συνέντευξη µαγνητοφωνείται υποχρεωτικά και
το αποµαγνητοφωνηµένο της κείµενο επισυνάπτεται στο οικείο
πρακτικό. Η µοριοδότηση για τον υποψήφιο αιτιολογείται συνο-
πτικά από κάθε µέλος της επιτροπής. Εάν η βαθµολογία δύο (2)
ή περισσότερων µελών της αρµόδιας επιτροπής επιλογής για
ένα (1) ή και όλα τα βαθµολογούµενα κριτήρια ταυτίζεται, τα εν
λόγω µέλη δύνανται να συντάξουν κοινή αιτιολογία. Η δυνατό-
τητα αυτή υπάρχει και αν η διαφορά µεταξύ της βαθµολογίας
δύο ή περισσότερων µελών δεν υπερβαίνει το δέκα τοις εκατό
(10%), υπολογιζόµενου επί της χαµηλότερης από τις εν λόγω
βαθµολογίες.»

Άρθρο 14
Μοριοδότηση υποψηφίων για την κάλυψη παροδικών αναγ-

κών - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 40 ν. 4765/2021

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 40 του        ν.
4765/2021 (Α’ 6), οι λέξεις «σύµφωνα µε το άρθρο 279 του ν.
3463/2006 (Α’ 114), όπως αντικαταστάθηκε από το άρθρο 188
του ν. 4674/2020 (Α’ 256)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε τα
στοιχεία που αντλούνται από το φορολογικό µητρώο που διαχει-
ρίζεται η Α.Α.Δ.Ε., σύµφωνα µε το άρθρο 84 του  ν. 4727/2020
(Α’ 184)» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Σε κάθε περίπτωση προτάσσονται των λοιπών υποψηφίων,
ανεξάρτητα από το σύνολο των µονάδων που συγκεντρώνουν
σύµφωνα µε τα κριτήρια της παραγράφου αυτής, οι µόνιµοι κά-
τοικοι των Δήµων των περ. στ’ και ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 12,
εφόσον όλοι οι ανωτέρω επιθυµούν τον διορισµό τους σε θέσεις
των φορέων της παρ. 1 του άρθρου 2 που προκηρύσσονται στις
ως άνω περιοχές και εφόσον αυτές αφορούν υπηρεσίες που

εδρεύουν στην αντίστοιχη Περιφερειακή Ενότητα ή Δήµο ή νησί.
Για την εφαρµογή του παρόντος ως µόνιµη κατοικία νοείται η κα-
τοικία, όπως ορίζεται και αποδεικνύεται µε τα στοιχεία που αντ-
λούνται από το φορολογικό µητρώο που διαχειρίζεται η Α.Α.Δ.Ε.,
σύµφωνα µε το άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Η πρόταξη
λόγω εντοπιότητας ισχύει µεταξύ των υποψηφίων που διαθέτουν
τα τυπικά προσόντα του ιδίου πίνακα κατάταξης, κύριου ή επι-
κουρικού.»

Άρθρο 15
Ηλεκτρονική πλατφόρµα για την πρόσληψη 

προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου - 
Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 41 ν. 4765/2021

Στην παρ. 4 του άρθρου 41 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της
διαδικασίας πρόσληψης προσωπικού µε σχέση εργασίας Ιδιωτι-
κού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου, τα εδάφια τέταρτο και πέµπτο
αντικαθίστανται και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Με την αίτηση συµµετοχής συνυποβάλλονται και τα απαι-
τούµενα δικαιολογητικά. Οι αιτήσεις και τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά συµµετοχής υποβάλλονται µε ηλεκτρονικό τρόπο στον
φορέα, εντός της ορισθείσας από τον οικείο φορέα προθεσµίας,
η οποία δεν µπορεί να είναι µικρότερη των δέκα (10) ηµερών και
αρχίζει από την επόµενη ηµέρα της τελευταίας δηµοσίευσης ή
ανάρτησης της ανακοίνωσης, κατά τα ως άνω. Αιτήσεις, πιστο-
ποιητικά ή δικαιολογητικά, καθώς και τα συµπληρωµατικά ή δι-
ευκρινιστικά αυτών που κατατίθενται εκπρόθεσµα δεν γίνονται
δεκτά. Το σύνολο της διαδικασίας πλήρωσης θέσεων προσωπι-
κού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου διε-
νεργείται µέσω κεντρικής ηλεκτρονικής πλατφόρµας υποβολής
αιτήσεων και δικαιολογητικών, την οποία αναπτύσσει και διαχει-
ρίζεται το Υπουργείο Εσωτερικών για τον σκοπό αυτόν και στην
οποία έχουν πρόσβαση οι υποψήφιοι, το Α.Σ.Ε.Π., καθώς και οι
αρµόδιοι φορείς στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων τους.
Μέχρι την έναρξη λειτουργίας της ως άνω κεντρικής ηλεκτρονι-
κής πλατφόρµας, ο τρόπος υποβολής αιτήσεων και δικαιολογη-
τικών καθορίζεται από το Α.Σ.Ε.Π., σε συνεργασία µε τον
φορέα.»

Άρθρο 16
Συµβάσεις µίσθωσης και συµβάσεις προµηθειών 

µε την εταιρεία «ΔΕΘ-HELEXPO A.E.»
για τις διαγωνιστικές διαδικασίες του Α.Σ.Ε.Π. -

Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 57 του ν. 4765/2021

Στο άρθρο 57 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της συνεργασίας
του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) µε
δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς, καθώς και µε διεθνείς ή υπερε-
θνικούς οργανισµούς, προστίθεται παρ. 3 ως εξής:

«3. Αποκλειστικά για τη διενέργεια των διαδικασιών πλήρωσης
θέσεων προσωπικού και επιλογής διοικήσεων και στελεχών του
Δηµοσίου, οι οποίες προκηρύσσονται έως και το 2025, το
Α.Σ.Ε.Π. δύναται να συνάπτει µε την εταιρεία «ΔΕΘ - HELEXPO
A.E.»: α) συµβάσεις µίσθωσης ακινήτων κατά παρέκκλιση του ν.
3130/2003 (A’ 76), περί µισθώσεων ακινήτων για στέγαση δηµο-
σίων υπηρεσιών και β) συµβάσεις προµηθειών και παροχής υπη-
ρεσιών µε απευθείας ανάθεση κατά παρέκκλιση του             ν.
4412/2016 (Α’  147) τηρουµένου του ορίου της περ. β’ του άρ-
θρου 5 του ν. 4412/2016.»

Άρθρο 17
Αποζηµίωση στελεχών του Ανωτάτου Συµβουλίου 

Επιλογής Προσωπικού που µετέχουν σε διαδικασίες πλήρω-
σης θέσεων του δηµόσιου τοµέα -

Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 60 ν. 4765/2021  

Στην παρ. 4 του άρθρου 60 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί των
εξουσιοδοτικών διατάξεων, οι λέξεις «του παρόντος» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «που διεξάγονται σύµφωνα µε τον πα-
ρόντα ή βάσει ειδικότερων διατάξεων» και η παρ. 4
διαµορφώνεται ως εξής:
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«4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, ύστερα από εισήγηση του Α.Σ.Ε.Π.,
καθορίζεται, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής διά-
ταξης, αποζηµίωση στους Προέδρους, µέλη, γραµµατείς, βοη-
θούς γραµµατείς, ειδικούς εισηγητές επιτροπών, καθώς και σε
όλους όσοι µετέχουν στις διαδικασίες πλήρωσης θέσεων που
διεξάγονται σύµφωνα µε τον παρόντα ή βάσει ειδικότερων δια-
τάξεων.»

Άρθρο 18 
Πλήρωση θέσεων ετών 2022 - 2023 και 2024 - 2025 

από τους επιτυχόντες της πρόσκλησης/προκήρυξης 2Γ/2022
-  Πλήρωση θέσεων της Ανεξάρτητης 

Αρχής Δηµοσίων Εσόδων 

1. Οι εγκριθείσες θέσεις του ετήσιου προγραµµατισµού προσ-
λήψεων του άρθρου 51 του ν. 4622/2019      (Α’ 133) των ετών
2024 και 2025 πληρούνται κατόπιν έκδοσης νέας προκήρυξης (β’
στάδιο) από επιτυχόντες του πανελλήνιου γραπτού διαγωνισµού
της υπό στοιχεία 2Γ/2022 πρόσκλησης/προκήρυξης του Ανωτά-
του Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) ή άλλης µετα-
γενέστερης γραπτής εξέτασης, σύµφωνα µε τη βαθµολογία τους
στη γραπτή εξέταση, προσαυξανόµενη σύµφωνα µε το άρθρο
12 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), µοριοδοτούµενων όλων των µεταπτυ-
χιακών ή διδακτορικών τίτλων, ανεξαρτήτως γνωστικού αντικει-
µένου αυτών. Το πρώτο εδάφιο εφαρµόζεται και για την
πλήρωση εγκεκριµένων θέσεων του ετήσιου προγραµµατισµού
προσλήψεων των ετών 2022 και 2023, εφόσον υπάρχουν επιτυ-
χόντες που δεν έχουν διατεθεί στους αντίστοιχους κλάδους και
ειδικότητες, καθώς και για την πλήρωση θέσεων του ετήσιου
προγραµµατισµού προσλήψεων των ετών 2022 και 2023 που δεν
έχουν προκηρυχθεί. Για την κατά τα ως άνω πλήρωση θέσεων
δεν εφαρµόζεται ο περιορισµός της παρ. 2 του άρθρου 16 του
ν. 4765/2021 ως προς τον αριθµό των προτιµήσεων που µπορούν
να δηλώσουν οι υποψήφιοι. Κατ’ εξαίρεση, οι θέσεις του πρώτου
εδαφίου που αφορούν στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.), δύνανται να πληρωθούν από υποψηφίους της υπό
στοιχεία 1Γ/2022 προκήρυξης (ΑΣΕΠ 9/2022), που περιλαµβά-
νονται στους πίνακες κατάταξης των κατηγοριών Π.Ε. και Τ.Ε.
αυτής, σύµφωνα µε το άρθρο 21 του ν. 5027/2023 (Α’ 48) και κατ’
εφαρµογή των παρ. 7 και 8 του άρθρου 25 του ν. 4765/2021,
µετά από σχετικό αίτηµα της Α.Α.Δ.Ε. προς το Α.Σ.Ε.Π..

2. Σε κάθε περίπτωση οι πίνακες επιτυχόντων της υπό στοιχεία
2Γ/2022 πρόσκλησης/προκήρυξης του Α.Σ.Ε.Π. παύουν να
ισχύουν από την έκδοση της βαθµολογίας επόµενης γραπτής
διαδικασίας για τις κατηγορίες Π.Ε. και Τ.Ε. και για τις αντίστοι-
χες ειδικότητες.

3. Ειδικά για τις υπό στοιχεία 2ΓΒ/2023 και 3ΓΒ/2023 προκη-
ρύξεις του Α.Σ.Ε.Π. για την πλήρωση θέσεων των κατηγοριών
Τ.Ε. και Π.Ε. αντίστοιχα (β’ στάδιο) του πανελλήνιου γραπτού
διαγωνισµού της πρόσκλησης/προκήρυξης 2Γ/2022, οι κενές θέ-
σεις, που προκύπτουν µετά από τρία (3) αιτήµατα αντικατάστα-
σης - αναπλήρωσης του φορέα, επαναπροκηρύσσονται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ -

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΔΗΜΟΣΙΩΝ 
ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

ΚΑΙ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ Ν.Π.Δ.Δ. ΚΑΙ Ν. 4057/2012

Άρθρο 19 
Σύντµηση προθεσµίας διορισµού -

Τροποποίηση άρθρου 15 Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων 

και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Στο άρθρο 15 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,
Α’ 26), περί της υποχρέωσης διορισµού, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «τριάντα (30)» αντικαθίστανται

από τις λέξεις «είκοσι (20)», β) οι λέξεις «τέσσερις (4)» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «τρεις (3)» και το άρθρο 15 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 15
Υποχρέωση διορισµού

Οι επιτυχόντες που περιλαµβάνονται στον πίνακα διοριστέων,
διορίζονται υποχρεωτικά µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από τη λήξη
της προθεσµίας υποβολής των δικαιολογητικών και το αργότερο
µέσα σε τρεις (3) µήνες από την έκδοση των πινάκων διορι-
στέων.»

Άρθρο 20 
Σύντµηση προθεσµίας δηµοσίευσης και τρόπος

κοινοποίησης πράξης διορισµού - 
Τροποποίηση άρθρου 17 Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων 

Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Στο άρθρο 17 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,
Α’ 26), περί της δηµοσίευσης και της κοινοποίησης της πράξης
διορισµού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην
παρ. 1, οι λέξεις «τριάντα (30)» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«δέκα (10)», β) η παρ. 2 αντικαθίσταται, γ) στην παρ. 3, γα) οι λέ-
ξεις «την τριακοστή» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τη δέκατη»
και γβ) προστίθενται οι λέξεις «ή διαβεβαίωση» και το άρθρο 17
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 17
Δηµοσίευση και κοινοποίηση πράξης διορισµού

1. Περίληψη της πράξης διοισµού δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως και κοινοποιείται στον διοριζόµενο το αρ-
γότερο εντός δέκα (10) ηµερών από τη δηµοσίευση.

2. Εφόσον ο διοριζόµενος έχει επιβεβαιώσει κατά την αίτησή
του τα στοιχεία του Α.Φ.Μ. του, τη διεύθυνση ηλεκτρονικού τα-
χυδροµείου και το κινητό του τηλέφωνο, η κοινοποίηση της παρ.
1 πραγµατοποιείται ηλεκτρονικά, µε έγγραφο της οικείας αρχής,
στο οποίο αναγράφεται ο αριθµός του Φύλλου της Εφηµερίδας
της Κυβερνήσεως όπου δηµοσιεύθηκε η περίληψη της πράξης
διορισµού. Σε διαφορετική περίπτωση, η κοινοποίηση πραγµα-
τοποιείται µε επίδοση επί αποδείξει στην κατοικία του είτε στον
ίδιο είτε σε πρόσωπο που συνοικεί µε αυτόν. Με το έγγραφο
αυτό τάσσεται και εύλογη προθεσµία είκοσι (20) το πολύ ηµερών
για ορκωµοσία ή διαβεβαίωση του διοριζοµένου και ανάληψη
υπηρεσίας. Αν δεν καθορίζεται τέτοια προθεσµία, θεωρείται ότι
έχει ταχθεί προθεσµία είκοσι (20) ηµερών. Η προθεσµία αυτή
µπορεί να παραταθεί έως δύο (2) µήνες, µόνο µία φορά, για εξαι-
ρετικούς λόγους.

3. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία της παρ. 1, η πράξη διο-
ρισµού θεωρείται ότι έχει κοινοποιηθεί τη δέκατη ηµέρα από τη
δηµοσίευση και από την ηµέρα αυτή αρχίζει η προθεσµία για ορ-
κωµοσία ή διαβεβαίωση του διοριζοµένου και ανάληψη υπηρε-
σίας.»

Άρθρο 21 
Αποδοχή υπαλληλικής σχέσης µε διαβεβαίωση -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 18 Κώδικα Κατάστασης 
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων 

και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 18 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26), περί της κατάρτισης της υπαλλη-
λικής σχέσης, προστίθενται οι λέξεις «ή µε τη διαβεβαίωση» και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η αποδοχή δηλώνεται µε την ορκωµοσία ή µε τη διαβεβαί-
ωση.»

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΑ’ - 22 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2024 1537



Άρθρο 22 
Διαβεβαίωση - Σύντµηση προθεσµίας ανάληψης 

υπηρεσίας - Τροποποίηση άρθρου 19 Κώδικα
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών 

Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

Στο άρθρο 19 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,
Α’ 26), περί της ορκωµοσίας και της ανάληψης υπηρεσίας, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο, προστίθεται
η λέξη  «- Διαβεβαίωση», β) στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 1, οι
λέξεις «Όσοι δηλώνουν ότι δεν πρεσβεύουν καµιά θρησκεία ή
πρεσβεύουν θρησκεία που δεν επιτρέπει τον όρκο,» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «Όσοι επιθυµούν,», γ) στην  παρ. 2, προ-
στίθεται τέταρτο εδάφιο, δ) στην παρ. 3, οι λέξεις «ένα (1) µήνα»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «είκοσι (20) ηµέρες» και το άρθρο
19 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 19
Ορκωµοσία - Διαβεβαίωση - Ανάληψη υπηρεσίας

1. Ο όρκος δίνεται ενώπιον του οργάνου που έχει εκδώσει την
πράξη διορισµού ή του οργάνου που ορίζεται στο έγγραφο της
κοινοποίησης. Ο όρκος έχει ως εξής: «Ορκίζοµαι να φυλάττω
πίστη στην πατρίδα, υπακοή στο Σύνταγµα και τους νόµους και
να εκπληρώνω τιµίως και ευσυνειδήτως τα καθήκοντα µου.» Ο
όρκος των αλλοδαπών έχει ως εξής: «Ορκίζοµαι να φυλάττω
πίστη στην Ελλάδα, υπακοή στο Σύνταγµα και τους νόµους της
και να εκπληρώνω τιµίως και ευσυνειδήτως τα καθήκοντά µου.»
Όσοι επιθυµούν, παρέχουν, αντί όρκου, την ακόλουθη διαβεβαί-
ωση: «Δηλώνω, επικαλούµενος την τιµή και τη συνείδηση µου,
ότι θα φυλάττω πίστη στην Ελλάδα, υπακοή στο Σύνταγµα και
τους νόµους και ότι θα εκπληρώνω τιµίως και ευσυνειδήτως τα
καθήκοντά µου.»

2. Η ορκωµοσία βεβαιώνεται µε πρωτόκολλο, που χρονολο-
γείται και υπογράφεται από τον ορκιζόµενο και το όργανο ενώ-
πιον του οποίου ορκίζεται. Η ανάληψη καθηκόντων πιστοποιείται
µε έκθεση, που υπογράφεται από τον προϊστάµενο της οικείας
υπηρεσίας και τον υπάλληλο. Η έκθεση φέρει αριθµό πρωτοκόλ-
λου της χρονολογίας ανάληψης καθηκόντων. Η παρούσα εφαρ-
µόζεται και στην περίπτωση της διαβεβαίωσης.

3. Αφετηρία υπολογισµού του χρόνου υπηρεσίας των υπαλ-
λήλων αποτελεί η χρονολογία δηµοσίευσης στο Φύλλο της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως της πράξης διορισµού, µε την
προϋπόθεση ότι η ανάληψη υπηρεσίας γίνεται µέσα σε είκοσι
(20) ηµέρες από την κοινοποίηση της πράξης διορισµού, αλλιώς
η ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας.»

Άρθρο 23 
Προθεσµία δηµοσίευσης πράξεων διορισµού
ή πρόσληψης - Τροποποίηση παρ. 21 και 22

άρθρου ένατου ν. 4057/2012

1. Στο όγδοο εδάφιο της παρ. 21 του άρθρου ένατου του ν.
4057/2012 (Α’ 54), περί των θεµάτων αρµοδιότητας του πρώην
Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης, οι λέξεις «τριών (3)» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«δύο (2)» και, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η παρ. 21 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«21. Η ολοκλήρωση των διαδικασιών πρόσληψης ή διορισµού
στους φορείς της παρ. 1 του άρθρου 14 του    ν. 2190/1994 (Α’
28) για το µόνιµο προσωπικό και το προσωπικό µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου της παρ. 20 πραγµατο-
ποιείται κατόπιν έκδοσης απόφασης κατανοµής του Υπουργού
Εσωτερικών της παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3833/2010 (Α’ 40). 

Απόφαση κατανοµής απαιτείται και για τους κατατασσόµενους
σε συσταθείσες θέσεις µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου βάσει του άρθρου 11 του π.δ. 164/2004 (Α’
134), για τους διοριστέους σε εκτέλεση αµετάκλητων δικαστικών

αποφάσεων, καθώς και για το προσωπικό ειδικών κατηγοριών,
εφόσον ο διορισµός/αναδιορισµός ή η πρόσληψη ή επαναπρόσ-
ληψή του επιβάλλεται από ρητή διάταξη νόµου.

Με απόφαση κατανοµής του Υπουργού Εσωτερικών, δύναται
να µεταβάλλεται εντός του ίδιου ή όµορου νοµού, ο φορέας διο-
ρισµού των περιλαµβανοµένων σε πίνακες διοριστέων του
Α.Σ.Ε.Π. και των φορέων, καθώς και των διοριστέων που υπάγον-
ται στις διατάξεις της περ. 3 της υποπαρ. ΣΤ.1 της παρ. ΣΤ του
άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012, σε όλως εξαιρετικές και επεί-
γουσες περιπτώσεις, κατόπιν τεκµηριωµένου αιτήµατος του
Υπουργού του νέου φορέα διορισµού.

Αν ο διοριστέος δεν αποδεχτεί τη νέα θέση διορισµού, διατη-
ρεί το δικαίωµα διορισµού του στην αρχική θέση, κατόπιν έκδο-
σης σχετικής απόφασης κατανοµής του Υπουργού Εσωτερικών.

Απόφαση κατανοµής απαιτείται και για τις περιπτώσεις όπου
το Α.Σ.Ε.Π. διαθέτει µε απόφασή του επόµενο κατά σειρά στον
πίνακα επιτυχίας υποψήφιο για αντικατάσταση - αναπλήρωση
διοριστέου που δεν αποδέχτηκε τον διορισµό του ή έχει κώλυµα
διορισµού ή παραιτήθηκε εντός ενός (1) έτους από τον διορισµό
του.

Δεν απαιτείται απόφαση κατανοµής όταν οι αποφάσεις του
Α.Σ.Ε.Π. αφορούν σε αντικαταστάσεις - αναπληρώσεις διορι-
στέων των ως άνω περιπτώσεων οι οποίοι περιλαµβάνονται σε
προηγούµενες αποφάσεις κατανοµής.

Κατ’ εξαίρεση, επιτυχόντες του γραπτού διαγωνισµού Α.Σ.Ε.Π.
έτους 1998, που διενεργήθηκε σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 8/1997
προκήρυξη (Α.Σ.Ε.Π. 45), οι οποίοι περιλαµβάνονται σε πίνακες
διοριστέων του Α.Σ.Ε.Π. κατ’ εφαρµογή του άρθρου 38 του ν.
4369/2016, είναι δυνατόν να ανακατανεµηθούν σε άλλη υπηρεσία
ή εποπτευόµενο φορέα του ίδιου Υπουργείου µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών κατόπιν αιτήµατος του οικείου Υπουρ-
γείου.

Τα αρµόδια για τον διορισµό ή πρόσληψη όργανα οφείλουν να
προβούν στη δηµοσίευση των ατοµικών πράξεων διορισµού ή
πρόσληψης εντός δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως της απόφασης κατανοµής. Η µη τή-
ρηση της προθεσµίας του προηγούµενου εδαφίου συνιστά
πειθαρχικό παράπτωµα κατά τα οριζόµενα στην περ. β’ της παρ.
1 του              άρθρου 107 του Υπαλληλικού Κώδικα.

Για τους διοριστέους σε εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων, η
σχετική απόφαση κατανοµής έχει αποκλειστικά διαπιστωτικό χα-
ρακτήρα και η έλλειψή της δεν αναστέλλει την υποχρέωση συµ-
µόρφωσης στις οικείες δικαστικές αποφάσεις.

Εάν στον φορέα διορισµού ή πρόσληψης δεν υφίστανται θέ-
σεις αντίστοιχες της σχέσης εργασίας, του κλάδου ή της ειδικό-
τητας µε τις αρχικώς προκηρυχθείσες θέσεις, οι διοριστέοι
διορίζονται σε προσωποπαγείς θέσεις µε την ίδια εργασιακή
σχέση, του ίδιου κλάδου ή ειδικότητας ή παρεµφερούς κλάδου
ή βάσει των τυπικών τους προσόντων, που συνιστώνται µε την
απόφαση διορισµού ή πρόσληψής τους και µε παράλληλη δέ-
σµευση κενής οργανικής θέσης της ίδιας κατηγορίας, εφόσον
υπάρχει, για όσο χρόνο υφίσταται η προσωποπαγής θέση.

Οι παραπάνω προσωποπαγείς θέσεις καταργούνται αυτοδί-
καια µε την κατά οποιονδήποτε τρόπο αποχώρηση από την υπη-
ρεσία των υπαλλήλων που τις κατέχουν.

Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών ρυθµίζεται κάθε σχε-
τικό θέµα που αφορά στη διαδικασία µεταβολής της υπηρεσίας
ή του φορέα διορισµού.»

2. Στην παρ. 22 του άρθρου ένατου του ν. 4057/2012, οι λέξεις
«θεωρούνται αυτοδικαίως άκυρες» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «είναι άκυρες, µε εξαίρεση την περίπτωση µη τήρησης της
προθεσµίας του όγδοου εδαφίου της παρ. 21» και η παρ. 22 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«22. Οι παρ. 20 και 21 υπερισχύουν κάθε άλλης γενικής ή ειδι-
κής διάταξης και, σε περίπτωση µη τήρησης αυτών, οι ατοµικές
πράξεις διορισµού, πρόσληψης ή κατάταξης είναι άκυρες, µε
εξαίρεση την περίπτωση µη τήρησης της προθεσµίας του
όγδοου εδαφίου της παρ. 21.»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΟΡΙΣΜΟΣ ΤΩΝ ΔΗΜΟΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ -

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ ΔΗΜΟΤΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΚΟΙΝΟΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

Άρθρο 24
Σύντµηση προθεσµίας διορισµού -

Τροποποίηση άρθρου 22 Κώδικα Κατάστασης 
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων

Στο άρθρο 22 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143), περί της υποχρέωσης
διορισµού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις
«τριάντα (30)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «είκοσι (20)», β) οι
λέξεις «τέσσερις (4)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τρεις (3)»
και το άρθρο 22 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 22
Υποχρέωση διορισµού

Οι περιλαµβανόµενοι στον πίνακα διοριστέων διορίζονται υπο-
χρεωτικά µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής των δικαιολογητικών και το αργότερο µέσα σε
τρεις (3) µήνες από την έκδοση των πινάκων διοριστέων.»

Άρθρο 25
Πράξη διορισµού - Τροποποίηση άρθρου 23 Κώδικα 
Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων 

Στο άρθρο 23 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143), περί της πράξης διορι-
σµού και της δηµοσίευσης, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στον τίτλο, διαγράφεται η λέξη «- Δηµοσί-
ευση», β) η περ. β’ της παρ. 1 και η παρ. 2 καταργούνται και το
άρθρο 23 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 23
Πράξη διορισµού

1. Ο διορισµός -εάν δεν ορίζεται διαφορετικά από τις διατάξεις
του παρόντος- ενεργείται µε απόφαση: 

α. του Δηµάρχου, προκειµένου περί δηµοτικών υπαλλήλων,
β. [Καταργείται]
γ. του Προέδρου του διοικητικού συµβουλίου του Ιδρύµατος,

του Νοµικού Προσώπου Δηµοσίου Δικαίου και των Συνδέσµων,
προκειµένου περί υπαλλήλων Ιδρυµάτων, Νοµικών Προσώπων
Δηµοσίου Δικαίου και Συνδέσµων των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης.

2. [Καταργείται].»

Άρθρο 26 
Προθεσµία δηµοσίευσης και τρόπος κοινοποίησης 

πράξης διορισµού - Αντικατάσταση άρθρου 24 Κώδικα 
Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων 

Το άρθρο 24 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτι-
κών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143), περί της κοινοποίησης
του διορισµού, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24
Δηµοσίευση - Κοινοποίηση διορισµού

1. Περίληψη της πράξης διορισµού, δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, µε µέριµνα του Γραµµατέα της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης.

2. Ο διορισµός κοινοποιείται µέσα σε δέκα (10) ηµέρες το αρ-
γότερο από τη δηµοσίευσή του. Εφόσον ο διοριζόµενος έχει επι-
βεβαιώσει κατά την αίτησή του τα στοιχεία του Α.Φ.Μ. του, τη
διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και το κινητό του τηλέ-
φωνο, η κοινοποίηση πραγµατοποιείται ηλεκτρονικά, µε έγγραφο
της οικείας αρχής, στο οποίο αναγράφεται ο αριθµός του Φύλ-

λου της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως όπου δηµοσιεύθηκε η πε-
ρίληψη της πράξης διορισµού. Σε διαφορετική περίπτωση, η κοι-
νοποίηση πραγµατοποιείται µε επίδοση επί αποδείξει στην
κατοικία του είτε στον ίδιο είτε σε πρόσωπο που συνοικεί µε
αυτόν.

3. Με το έγγραφο τάσσεται εύλογη προθεσµία, η οποία δεν
µπορεί να υπερβεί τις είκοσι (20) ηµέρες προς ορκωµοσία ή δια-
βεβαίωση του διοριζοµένου και ανάληψη υπηρεσίας. Εάν παρα-
λειφθεί ο καθορισµός προθεσµίας, θεωρείται ταχθείσα
προθεσµία είκοσι (20) ηµερών. Η προθεσµία αυτή µπορεί να πα-
ραταθεί έως δύο (2) µήνες, µόνο για µία φορά, για εξαιρετικούς
λόγους.

4. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία της παρ. 2, η πράξη διο-
ρισµού θεωρείται ότι έχει κοινοποιηθεί τη δέκατη ηµέρα από τη
δηµοσίευση, και από την ηµέρα αυτή αρχίζει η προθεσµία για ορ-
κωµοσία ή διαβεβαίωση του διοριζοµένου και ανάληψη υπηρε-
σίας.»

Άρθρο 27 
Αποδοχή διορισµού µε διαβεβαίωση -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 25 Κώδικα Κατάστασης 
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων 

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 25 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων                 (ν. 3584/2007, Α’
143), περί της κατάρτισης της υπαλληλικής σχέσης, προστίθεν-
ται οι λέξεις «ή µε τη διαβεβαίωση» και η παρ. 2 διαµορφώνεται
ως εξής:

«2. Η αποδοχή δηλώνεται µε την ορκωµοσία ή µε τη διαβεβαί-
ωση.»

Άρθρο 28 
Ορκωµοσία και ανάληψη υπηρεσίας - Διαβεβαίωση -

Τροποποίηση άρθρου 26 Κώδικα Κατάστασης 
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων 

Στο άρθρο 26 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143), περί της ορκωµοσίας,
της ανάληψης υπηρεσίας και του τύπου του όρκου, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο, αα) προστίθενται οι
λέξεις «- Διαβεβαίωση» και αβ) διαγράφονται οι λέξεις «- Τύπος
όρκου», β) στην περ. γ’ της παρ. 1, οι λέξεις «Όσοι δηλώνουν ότι
δεν πρεσβεύουν καµία θρησκεία ή πρεσβεύουν θρησκεία που
δεν επιτρέπει τον όρκο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Όσοι
επιθυµούν», γ) στην παρ. 2, προστίθεται τέταρτο εδάφιο, δ) η
παρ. 3 καταργείται, ε) στην παρ. 4, οι λέξεις «ενός (1) µηνός» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «είκοσι (20) ηµερών» και το άρθρο
26 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 26
Ορκωµοσία - Διαβεβαίωση - Ανάληψη υπηρεσίας

1. Ο όρκος δίδεται ενώπιον του οργάνου που έχει εκδώσει την
πράξη διορισµού ή του οργάνου που ορίζεται στο έγγραφο της
κοινοποίησης. α. Ο όρκος έχει ως εξής: «Ορκίζοµαι να φυλάττω
πίστη στην πατρίδα, υπακοή στο Σύνταγµα και τους νόµους και
να εκπληρώνω τιµίως και ευσυνειδήτως τα καθήκοντά µου.» β. Ο
όρκος των αλλοδαπών έχει ως εξής: «Ορκίζοµαι να φυλάττω
πίστη στην Ελλάδα, υπακοή στο Σύνταγµα και τους νόµους της
και να εκπληρώνω τιµίως και ευσυνειδήτως τα καθήκοντά µου.»
γ. Όσοι επιθυµούν, παρέχουν, αντί όρκου, την ακόλουθη διαβε-
βαίωση: «Δηλώνω, επικαλούµενος την τιµή και τη συνείδηση µου,
ότι θα φυλάττω πίστη στην Ελλάδα, υπακοή στο Σύνταγµα και
τους νόµους και ότι θα εκπληρώνω τιµίως και ευσυνειδήτως τα
καθήκοντά µου.»

2. Η ορκωµοσία βεβαιώνεται µε πρωτόκολλο, που χρονολογεί-
ται και υπογράφεται από τον ορκιζόµενο και το όργανο ενώπιον
του οποίου ορκίζεται. Η ανάληψη καθηκόντων πιστοποιείται µε
έκθεση, που υπογράφεται από τον προϊστάµενο της οικείας υπη-
ρεσίας και τον υπάλληλο. Η έκθεση φέρει αριθµό πρωτοκόλλου
της χρονολογίας ανάληψης καθηκόντων. Η παρούσα ισχύει αν-
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τιστοίχως και στην περίπτωση της διαβεβαίωσης.
3. [Καταργείται] 
4. Αφετηρία υπολογισµού του χρόνου υπηρεσίας των υπαλλή-

λων αποτελεί η χρονολογία δηµοσίευσης στο Φύλλο της Εφηµε-
ρίδας της Κυβερνήσεως της πράξεως διορισµού, µε την
προϋπόθεση ότι η ανάληψη υπηρεσίας γίνεται εντός είκοσι (20)
ηµερών από την κοινοποίηση της πράξης διορισµού, διαφορε-
τικά η ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ 
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 29 
Τελικές διατάξεις

1. Τα άρθρα 7 και 9, καθώς και οι προθεσµίες των άρθρων 19,
20, 22, 23 του Κεφαλαίου Γ’ και των άρθρων 24, 26 και 28 του
Κεφαλαίου Δ’ δεν εφαρµόζονται σε διοριστέους προκηρύξεων
του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) οι
οποίες δηµοσιεύθηκαν µέχρι και την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος.  

2. Για την αποζηµίωση του άρθρου 17, την οποία λαµβάνει το
προσωπικό του Α.Σ.Ε.Π. που µετέχει στις διαγωνιστικές διαδικα-
σίες οι οποίες διενεργούνται από αυτό κατά το τελευταίο τετρά-
µηνο του έτους 2024 και κατά το έτος 2025, µε απόφαση του
Προέδρου του, δεν εφαρµόζεται το όριο της παρ. 5 του άρθρου
21 του             ν. 4354/2015 (Α’ 176), εφαρµοζόµενου πάντως του
ορίου της παρ. 3 του ιδίου άρθρου.

3. Το άρθρο 12 του ν. 4590/2019 (Α’ 17), περί της υπερωριακής
απασχόλησης υπαλλήλων του Α.Σ.Ε.Π. και προσωπικού γραµµα-
τειακής, διοικητικής και τεχνικής υποστήριξης των Επιτροπών
Επιλογής Στελεχών του Δηµοσίου και του Ειδικού Συµβουλίου
Επιλογής Προϊσταµένων (ΕΙ.Σ.Ε.Π.), εξακολουθεί να ισχύει για
τα έτη 2025, 2026 και 2027. 

4. Η παρ. 14 του άρθρου 10 του ν. 3051/2002 (Α’ 220), καθώς
και τα εδάφια δεύτερο και τρίτο της περ. α) της παρ. 2 του άρ-
θρου 4 του ν. 4440/2016 (Α’ 224), στην περίπτωση των διορί-
στεων προκηρύξεων του Α.Σ.Ε.Π. οι οποίες δηµοσιεύονται µετά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, εφαρµόζονται µε την επιφύ-
λαξη της υποχρέωσης δεκαπενταετούς παραµονής της παρ. 1
του άρθρου 12 του ν. 4765/2021 (Α’ 6).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΣΥΣΤΗΜΑ ΚΙΝΗΤΡΩΝ ΚΑΙ ΑΝΤΑΜΟΙΒΗΣ 

ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 

Άρθρο 30 
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η ενίσχυση της παραγω-
γικότητας, της αποδοτικότητας και της αποτελεσµατικότητας
των υπαλλήλων των δηµόσιων υπηρεσιών.       

Άρθρο 31 
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η θέσπιση συστήµα-
τος κινήτρων και ανταµοιβής, των υπαλλήλων των δηµόσιων υπη-
ρεσιών, µε το οποίο επιδιώκεται η παρακίνησή τους για την
επίτευξη προσδιορισµένων στόχων, καθώς και η επιβράβευσή
τους, ως απόρροια της επίτευξης συγκεκριµένων και µετρήσιµων
αποτελεσµάτων, ο καθορισµός των όρων και της διαδικασίας αν-
ταµοιβής τους, η σύσταση Επιτροπής Κινήτρων και Ανταµοιβής,
ο ορισµός ανταµοιβών και η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών
πληροφορικής και επικοινωνίας για την υποστήριξη της υλοποί-
ησης του συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής, το οποίο είναι
συνδεδεµένο µε το σύστηµα στοχοθεσίας και αξιολόγησης του
ν. 4940/2022 (Α’ 112).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΗΜΑ ΚΙΝΗΤΡΩΝ ΚΑΙ ΑΝΤΑΜΟΙΒΗΣ

Άρθρο 32 
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος ισχύουν οι κάτωθι ορισµοί:
α) Ανταµοιβή: η πρόσθετη του βασικού µισθού και των επιδο-

µάτων οικονοµική παροχή που λαµβάνει ο υπάλληλος για την επί-
τευξη συγκεκριµένων στόχων.

β) Στόχοι: βα) οι στόχοι που συνδέονται µε έργα: i) των Σχε-
δίων Δράσης των Υπουργείων, όπως αυτά διαµορφώνονται σύµ-
φωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 52 του             ν. 4622/2019 (Α’
133), καθώς και ii) των υπηρεσιών της Προεδρίας της Κυβέρνη-
σης για τον σχεδιασµό, την υλοποίηση και τη βελτίωση του κυ-
βερνητικού έργου, τα οποία περιλαµβάνονται σε ειδικό
Παράρτηµα του Ενοποιηµένου Σχεδίου Κυβερνητικής Πολιτικής
του άρθρου 49 του  ν. 4622/2019, ββ) οι στόχοι που δύναται να
καθορίζονται µε απόφαση του καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουργού ή
του οργάνου διοίκησης του φορέα σύµφωνα µε τις     παρ. 2 και
3 του άρθρου 9 του ν. 4940/2022 (Α’ 112), αντίστοιχα, βγ) οι ορι-
ζόντιοι στόχοι του δευτέρου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 35,
καθώς και βδ) οι στόχοι που δύναται να καθορίζονται µε από-
φαση του επικεφαλής Ανεξάρτητης Αρχής, σύµφωνα µε το τρίτο
εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 35.

γ) Επιλέξιµοι προς ανταµοιβή στόχοι: τα προς επιλογή έργα
και στόχοι, που ορίζονται στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 35, αντί-
στοιχα.

δ) Επιλεγέντες προς ανταµοιβή στόχοι: τα έργα και οι στόχοι
που ορίζονται µε την Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου της
παρ. 5 του άρθρου 35.

ε) Δείκτης µέτρησης στόχου (ΚPI-Key Performance Indicator):
η αριθµητική τιµή που αποτυπώνει τον βαθµό επίτευξης εκάστου
στόχου.

στ) Πλήρης επίτευξη στόχου: ο βαθµός επίτευξης στόχου που
είναι ίσος ή µεγαλύτερος του εκατό τοις εκατό (100%).

ζ) Έτος αναφοράς: το έτος καθορισµού και υλοποίησης των
στόχων.

Άρθρο 33 
Προσωπικό πεδίο εφαρµογής

Το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής εφαρµόζεται στους µό-
νιµους πολιτικούς υπαλλήλους και υπαλλήλους µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) της παρ. 1 του
άρθρου 5 του ν. 4940/2022        (Α’ 112), καθώς και στους στρα-
τιωτικούς των Ενόπλων Δυνάµεων και στο ένστολο προσωπικό
των Σωµάτων Ασφαλείας, που, λόγω αρµοδιότητας, υλοποιούν
συγκεκριµένους στόχους του Ενοποιηµένου Σχεδίου Κυβερνητι-
κής Πολιτικής (Ε.Σ.Κυ.Π.), στο οποίο εντάσσονται τα Ετήσια Σχέ-
δια Δράσης του ν. 4622/2019 (Α’ 133), καθώς και το ειδικό
Παράρτηµα του Ε.Σ.Κυ.Π. των υπηρεσιών της Προεδρίας της Κυ-
βέρνησης. 

Άρθρο 34 
Προϋποθέσεις υπαγωγής φορέων και υπαλλήλων 

στο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής

1. Φορέας συµµετέχει στο σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής,
εφόσον έχει προβεί σε ολοκληρωµένη εφαρµογή της διαδικα-
σίας στοχοθεσίας και αξιολόγησης, σύµφωνα µε το Μέρος Β’ του
ν. 4940/2022 (Α’ 112). 

2. Υπάλληλος δικαιούχου φορέα της παρ. 1 δικαιούται αντα-
µοιβής, εφόσον: 

α) έχει συµµετάσχει στη διαδικασία στοχοθεσίας        και αξιο-
λόγησης σύµφωνα µε το Μέρος Β’ του                         ν. 4940/2022
και δεν συντρέχουν οι περιστάσεις της    παρ. 2 του άρθρου 10
και της παρ. 2 του άρθρου 12 του    ν. 4940/2022,

β) έχει υπηρετήσει σε οργανική µονάδα, η οποία συνέβαλε
στην πλήρη επίτευξη του επιλεγέντος προς ανταµοιβή στόχου,
ή έχει υπηρετήσει ως ειδικό επιστηµονικό προσωπικό Ανεξάρτη-
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της Αρχής, υπαγόµενο απευθείας στον επικεφαλής αυτής, και
συνέβαλε στην πλήρη επίτευξη του επιλεγέντος προς ανταµοιβή
στόχου, για διάστηµα τεσσάρων (4) τουλάχιστον µηνών κατά το
οικείο έτος αναφοράς,

γ) δεν έχει λάβει για το ίδιο έτος αναφοράς ανταµοιβή από τα
ειδικά συστήµατα κινήτρων και ανταµοιβής του άρθρου 4 του ν.
4892/2022 (Α’ 28), του άρθρου 59 του    ν. 5043/2023    (Α’ 91),
του άρθρου 21 του ν. 5076/2023 (Α’ 207) και των άρθρων 24, 25,
26 και 27 του                   ν. 4940/2022 και 

δ) κατά τον χρόνο καταβολής ή απονοµής της ανταµοιβής:
δα) δεν τελεί σε αργία ή σε αναστολή άσκησης καθηκόντων, 
δβ) δεν έχει καταδικαστεί τελεσίδικα για αδίκηµα της περ. α’

της παρ. 1 του άρθρου 8 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πο-
λιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26) και 

δγ) δεν του έχει επιβληθεί τελεσίδικα οποιαδήποτε πειθαρχική
ποινή, µέχρι τη διαγραφή της, κατά το         άρθρο 145 του Κώ-
δικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων
και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.. 

Η καταβολή ανταµοιβής αναστέλλεται από την άσκηση ποινι-
κής ή πειθαρχικής δίωξης µέχρι η υπόθεση να καταστεί τελεσί-
δικη ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων ή ανέκκλητη ενώπιον της
διοίκησης. Σε περίπτωση τελεσίδικης αθώωσης ή απαλλαγής ή
άρσης των διοικητικών µέτρων που συνεπάγονται αναστολή κα-
θηκόντων, η ανταµοιβή καταβάλλεται στον υπάλληλο αναδρο-
µικά. 

Το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό ανεξάρτητης αρχής δι-
καιούται ανταµοιβής, εφόσον, πέραν των προϋποθέσεων των
περ. β), γ) και δ) της παρούσας, ο επικεφαλής της έχει θέσει στό-
χους, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4940/2022,
ανεξαρτήτως αν διατηρείται σε ισχύ ειδικό σύστηµα αξιολόγη-
σης.

3. Στρατιωτικοί των Ενόπλων Δυνάµεων και ένστολο προσω-
πικό των Σωµάτων Ασφαλείας δικαιούχου φορέα της παρ. 1 δι-
καιούνται ανταµοιβής, εφόσον:

α) λόγω αρµοδιότητας έχουν συµµετάσχει στην υλοποίηση
συγκεκριµένων στόχων του Ε.Σ.Κυ.Π., στο οποίο εντάσσονται τα
Ετήσια Σχέδια Δράσης του ν. 4622/2019 (Α’ 133),

β) έχουν υπηρετήσει σε µονάδα/υπηρεσία, η οποία συνέβαλε
στην πλήρη επίτευξη του επιλεγέντος προς ανταµοιβή στόχου
για διάστηµα τουλάχιστον τεσσάρων (4) µηνών κατά το οικείο
έτος αναφοράς,

γ) δεν έχουν λάβει για το ίδιο έτος αναφοράς ανταµοιβή από
τα ειδικά συστήµατα κινήτρων και ανταµοιβής του άρθρου 4 του
ν. 4892/2022, του άρθρου 59 του           ν. 5043/2023, του άρθρου
21 του ν. 5076/2023 και των άρθρων 24, 25, 26 και 27 του ν.
4940/2022 και

δ) κατά τον χρόνο καταβολής ή απονοµής της ανταµοιβής:
δα) δεν τους έχει επιβληθεί οποιαδήποτε πειθαρχική ποινή,

πλην των ποινών της παρατήρησης, της επίπληξης και του πε-
ριορισµού, κατά τις οικείες διατάξεις και µέχρι τη διαγραφή
αυτής, εφόσον προβλέπεται, σε κάθε δε περίπτωση εάν έχει πα-
ρέλθει δεκαετία από την επιβολή συνήθους πειθαρχικής ποινής, 

δβ) δεν έχουν καταδικαστεί τελεσίδικα για αδίκηµα της περ. α’
της παρ. 1 του άρθρου 8 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πο-
λιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και, επι-
πλέον, για ψευδή βεβαίωση, ψευδορκία, ψευδή κατάθεση, ψευδή
καταµήνυση, καθώς και για οποιοδήποτε έγκληµα της νοµοθε-
σίας περί ναρκωτικών, λαθρεµπορίας, όπλων, πυροµαχικών και
τυχερών παιχνιδιών. 

Ειδικά για το ένστολο προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας,
προσαπαιτείται να µην τους έχει επιβληθεί οποιοδήποτε διοικη-
τικό µέτρο που συνεπάγεται αναστολή καθηκόντων και, για τους
στρατιωτικούς των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς και το ένστολο
προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής,
προσαπαιτείται να µην έχουν καταδικαστεί τελεσίδικα για οποι-
οδήποτε έγκληµα του Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα.

Η καταβολή ανταµοιβής αναστέλλεται σε περίπτωση επιβολής
του διοικητικού µέτρου που συνεπάγεται αναστολή καθηκόντων
ή από την άσκηση της ποινικής ή της πειθαρχικής δίωξης µέχρι
η υπόθεση να καταστεί τελεσίδικη ενώπιον των ποινικών δικαστη-

ρίων ή ανέκκλητη ενώπιον της διοίκησης. Σε περίπτωση τελεσί-
δικης αθώωσης ή απαλλαγής ή άρσης του διοικητικού µέτρου,
η ανταµοιβή καταβάλλεται αναδροµικά.

Άρθρο 35 
Κύκλος ανταµοιβής δηµοσίων υπαλλήλων

1. Μετά την έγκριση του Ενοποιηµένου Σχεδίου Κυβερνητικής
Πολιτικής (Ε.Σ.Κυ.Π.) από το Υπουργικό Συµβούλιο του Νοεµ-
βρίου κάθε έτους, σύµφωνα µε την  παρ. 4 του άρθρου 49 του ν.
4622/2019 (Α’ 133), το σύνολο των απαραίτητων για την εφαρ-
µογή του παρόντος δεδοµένων που σχετίζονται µε τα έργα των
ετήσιων Σχεδίων Δράσης των Υπουργείων της παρ. 7 του άρ-
θρου 52 του ν. 4622/2019, καθώς και µε τους στόχους των υπη-
ρεσιών της Προεδρίας της Κυβέρνησης, οι οποίοι
περιλαµβάνονται σε ειδικό Παράρτηµα του Ε.Σ.Κυ.Π. του άρ-
θρου 49 του ν. 4622/2019, όπως έχουν εγκριθεί από το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο µεταπίπτει µέσω διαλειτουργικότητας στο
Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής του άρθρου
39 του παρόντος, προκειµένου οι καθ’ ύλην αρµόδιοι Υπουργοί
να διατυπώνουν πρόταση σχετικά µε έργα υψηλής προτεραιότη-
τας και ουσιαστικής συµβολής στη βελτίωση της καθηµερινότη-
τας των πολιτών και στην αποστολή εκάστου υπουργείου και των
φορέων αρµοδιότητάς του, τα οποία δύνανται να συνδέονται µε
την ανταµοιβή. Τα προτεινόµενα προς ανταµοιβή έργα προσδιο-
ρίζονται από τον κατά περίπτωση αρµόδιο Υπουργό στο ανω-
τέρω Πληροφοριακό Σύστηµα, µε ειδική σήµανση. 

2. Στο Πληροφοριακό Σύστηµα της παρ. 1, ο κατά περίπτωση
αρµόδιος Υπουργός δύναται να θέτει και να καταχωρίζει και στό-
χους πέραν των έργων της παρ. 1, οι οποίοι λόγω της ουσιαστι-
κής συµβολής τους στη βελτίωση της καθηµερινότητας των
πολιτών και στην αποστολή του υπουργείου και των φορέων αρ-
µοδιότητάς του δύνανται να συνδέονται µε την ανταµοιβή. Ειδικά
για φορείς οµοειδούς σκοπού ή για φορείς οι οποίοι, µεταξύ
άλλων, υλοποιούν συγκεκριµένη δηµόσια πολιτική, ο κατά περί-
πτωση αρµόδιος Υπουργός δύναται να θέτει και να καταχωρίζει
στο ανωτέρω Πληροφοριακό Σύστηµα και οριζόντιους στόχους
πέραν των έργων της παρ. 1, οι οποίοι προτείνεται να συνδέονται
µε την ανταµοιβή. Ειδικά για τις Ανεξάρτητες Αρχές και µε την
επιφύλαξη του άρθρου 59 του ν. 5043/2023 (Α’ 91), στο ίδιο Πλη-
ροφοριακό Σύστηµα και για τον ίδιο σκοπό, ο κατά περίπτωση
επικεφαλής τους δύναται να θέτει και να καταχωρίζει στόχους
ουσιαστικής συµβολής στη βελτίωση της καθηµερινότητας των
πολιτών και στην αποστολή έκαστης Ανεξάρτητης Αρχής.

3. Η καταχώριση κάθε έργου ή στόχου των παρ. 1 και 2, αντί-
στοιχα, στο Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής
συνοδεύεται από τα επιµέρους στοιχεία του και ιδίως τη σαφή
περιγραφή αυτού, τα ορόσηµά του, τους προτεινόµενους δεί-
κτες µέτρησης της επίτευξης αυτού, καθώς και τις οργανικές µο-
νάδες που εµπλέκονται άµεσα στην υλοποίησή του. Ο µέγιστος
αριθµός προτεινόµενων έργων και στόχων ανέρχεται σε οκτώ (8)
για κάθε Ειδικό Φορέα δεύτερου επιπέδου της διοικητικής ταξι-
νόµησης του Κρατικού Προϋπολογισµού, σύµφωνα µε την υπό
στοιχεία 2/58493/ΔΠΓΚ/7.8.2018 απόφαση του Υφυπουργού
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Οικονοµική και Διοικητική
Ταξινόµηση του Κρατικού Προϋπολογισµού» (Β’ 3240), όπως
εκάστοτε ισχύει, και σε έξι (6) για φορείς Γενικής Κυβέρνησης
αρµοδιότητας εκάστου Υπουργού που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος και δεν περιλαµβάνονται στην ανω-
τέρω διοικητική ταξινόµηση. Για τους φορείς του δεύτερου εδα-
φίου της παρ. 2, ο µέγιστος αριθµός των προτεινόµενων προς
ανταµοιβή στόχων, από τον κατά περίπτωση αρµόδιο Υπουργό,
ανέρχεται σε έξι (6) και υπολογίζεται επιπλέον του ανώτατου
αριθµού έργων και στόχων του δευτέρου εδαφίου της παρού-
σας. Για τους φορείς του τρίτου εδαφίου της παρ. 2, ο µέγιστος
αριθµός προτεινόµενων στόχων ανέρχεται σε έξι (6). Τα προτει-
νόµενα έργα και στόχοι των παρ. 1  και 2, αντίστοιχα, δεν δε-
σµεύουν την Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής του άρθρου 37
κατά τη διαµόρφωση της εισήγησης της παρ. 4. 

4. Για την εκκίνηση της διαδικασίας κατανοµής του ποσού της
παρ. 10 του παρόντος, η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής του
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άρθρου 37, λαµβάνοντας υπόψη την εισήγηση του Τµήµατος Κι-
νήτρων και Ανταµοιβής του άρθρου 38, εισηγείται, έως τη 15η
Ιανουαρίου εκάστου έτους αναφοράς, προς τους Υπουργούς
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και τον αρµό-
διο για τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Υπουργό, ως προς:

α) Το αρχικό ποσό της ανταµοιβής που αντιστοιχεί ανά φορέα,
το οποίο καθορίζεται επί του συνολικού ποσού της παρ. 10 του
παρόντος, αναλόγως του ποσοστού συµµετοχής της ετήσιας µι-
σθολογικής δαπάνης εκάστου φορέα κατά το έτος που προηγή-
θηκε του έτους αναφοράς, στην ετήσια µισθολογική δαπάνη του
ίδιου έτους, για το σύνολο των φορέων για τους οποίους ορίζον-
ται επιλέξιµοι προς ανταµοιβή στόχοι. Κατά τον υπολογισµό,
λαµβάνεται υπόψη αποκλειστικά η µισθολογική δαπάνη των κα-
τηγοριών προσωπικού που εµπίπτουν στο προσωπικό πεδίο
εφαρµογής του άρθρου 33, σύµφωνα µε τα διαθέσιµα στοιχεία
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. 

β) Τα επιλέξιµα προς ανταµοιβή έργα και στόχους των φο-
ρέων, λαµβάνοντας υπόψη τις εκάστοτε κυβερνητικές προτεραι-
ότητες, καθώς και τα προτεινόµενα έργα και στόχους των παρ.
1 και 2, αντίστοιχα. Η Επιτροπή δύναται να εισηγείται έως τέσ-
σερα (4) επιλέξιµα προς ανταµοιβή έργα και στόχους για κάθε
Ειδικό Φορέα δεύτερου επιπέδου της διοικητικής ταξινόµησης
του Κρατικού Προϋπολογισµού, καθώς και έως τρεις (3) για φο-
ρείς Γενικής Κυβέρνησης αρµοδιότητας εκάστου Υπουργού που
εµπίπτουν στο προσωπικό πεδίο εφαρµογής του παρόντος και
δεν περιλαµβάνονται στην ανωτέρω διοικητική ταξινόµηση. Ει-
δικά για τους φορείς του δεύτερου εδαφίου της παρ. 2, ο αριθ-
µός των εισηγούµενων προς ανταµοιβή στόχων δεν µπορεί να
υπερβαίνει τους έξι (6) και υπολογίζεται επιπλέον του ανώτατου
αριθµού στόχων του προηγούµενου εδαφίου. Ο µέγιστος αριθ-
µός εισηγούµενων στόχων για τους φορείς του τρίτου εδαφίου
της παρ. 2 ανέρχεται σε τέσσερις (4). Επιπλέον, η Επιτροπή Κι-
νήτρων και Ανταµοιβής επιλέγει και από έναν (1) έως τρεις (3)
στόχους κρίσιµους για τον σχεδιασµό, την υλοποίηση και τη βελ-
τίωση του κυβερνητικού έργου, οι οποίοι περιλαµβάνονται, για
τις υπηρεσίες της Προεδρίας της Κυβέρνησης, σε ειδικό Παράρ-
τηµα του Ε.Σ.Κυ.Π.. Η εισήγηση της Επιτροπής για τα επιλέξιµα
προς ανταµοιβή έργα και στόχους αποτυπώνεται στο Πληροφο-
ριακό Σύστηµα Ανταµοιβής και Κινήτρων, µε ειδική σήµανση.

γ) Τα ορόσηµα και τους αντίστοιχους δείκτες µέτρησης (KPIs)
για κάθε επιλέξιµο προς ανταµοιβή έργο ή στόχο. 

δ) Τις αρµόδιες οργανικές µονάδες που εµπλέκονται άµεσα
στην υλοποίηση των επιλέξιµων προς ανταµοιβή έργων ή στό-
χων. 

ε) Το ελάχιστο ποσό ανταµοιβής ανά δικαιούχο υπάλληλο, ανά
φορέα υλοποίησης επιλέξιµου προς ανταµοιβή έργου ή στόχου.

5. Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτε-
ρικών και ο αρµόδιος για τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού
Υπουργός, λαµβάνοντας υπόψη την εισήγηση της Επιτροπής Κι-
νήτρων και Ανταµοιβής της παρ. 4, υποβάλλουν οριστική εισή-
γηση στο Υπουργικό Συµβούλιο, το οποίο, µε πράξη του που
εκδίδεται στην τακτική συνεδρίαση του µηνός Ιανουαρίου κάθε
έτους αναφοράς, καθορίζει τα στοιχεία των περ. α’ έως και ε’ της
παρ. 4. Με την πράξη αυτή οριστικοποιούνται και τα στοιχεία του
πρώτου εδαφίου της παρ. 3 που συνοδεύουν τους επιλεγέντες
προς ανταµοιβή στόχους. Η ενσωµάτωση των επιλεγέντων προς
ανταµοιβή στόχων στη στοχοθεσία του ν. 4940/2022 (Α’ 112)
κάθε φορέα είναι υποχρεωτική. Τροποποίηση των στόχων και
των επιµέρους στοιχείων αυτών µπορεί να πραγµατοποιηθεί
µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όπως στις περιπτώσεις µετα-
βολών στους οργανισµούς των φορέων, κατόπιν εισήγησης της
Επιτροπής Κινήτρων και Ανταµοιβής και µε τη διαδικασία που
προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο της παρούσας. 

6. Για την κατανοµή της ανταµοιβής ανά φορέα:
α) Έως το τέλος Φεβρουαρίου του έτους που έπεται του έτους

αναφοράς, οι φορείς ενηµερώνουν το Πληροφοριακό Σύστηµα
για την Υποστήριξη της Στοχοθεσίας και Αξιολόγησης, καθώς και

το Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής του άρ-
θρου 39 µε το αναγκαίο υλικό τεκµηρίωσης για την έκδοση της
βεβαίωσης πλήρους επίτευξης των επιλεγέντων προς ανταµοιβή
στόχων του επόµενου εδαφίου και, ιδίως, µε τις τιµές των δει-
κτών µέτρησης αυτών.

β) Έως τη 10η Μαρτίου του έτους που έπεται του έτους ανα-
φοράς, η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής, µετά από εισήγηση
του Τµήµατος Κινήτρων και Ανταµοιβής, εκδίδει «Βεβαίωση Επί-
τευξης Στόχων Φορέα», όπου βεβαιώνονται οι επιλεγέντες προς
ανταµοιβή στόχοι για τους οποίους σηµειώθηκε πλήρης επί-
τευξη. Για την έκδοση της ανωτέρω βεβαίωσης που αφορά
στους επιλεγέντες προς ανταµοιβή στόχους των φορέων του
δεύτερου εδαφίου της παρ. 2, απαιτείται η προηγούµενη πιστο-
ποίηση πλήρους επίτευξης από τον κατά περίπτωση αρµόδιο
Υπουργό. Για την έκδοση της ανωτέρω βεβαίωσης που αφορά
στους επιλεγέντες προς ανταµοιβή στόχους των φορέων του τρί-
του εδαφίου της παρ. 2, απαιτείται η προηγούµενη πιστοποίηση
πλήρους επίτευξης από τον κατά περίπτωση επικεφαλής της
εκάστοτε Ανεξάρτητης Αρχής.

γ) Έως το τέλος Μαρτίου του έτους που έπεται του έτους ανα-
φοράς, η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής µετά από εισήγηση
του Τµήµατος Κινήτρων και Ανταµοιβής, εισηγείται προς τους
Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών
και τον αρµόδιο για τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Υπουργό,
ως προς: 

γα) τους δικαιούχους φορείς, οι οποίοι έχουν προβεί σε ολο-
κληρωµένη εφαρµογή της διαδικασίας στοχοθεσίας και αξιολό-
γησης, σύµφωνα µε το Μέρος Β’ του       ν. 4940/2022, και έχουν
επιτύχει πλήρη επίτευξη σε έναν (1) τουλάχιστον εκ των επιλε-
γέντων προς ανταµοιβή στόχων, όπως οι τελευταίοι προσδιορί-
ζονται στην Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου της παρ. 5, καθώς
και

γβ) το ποσό της ανταµοιβής ανά δικαιούχο φορέα. Το ποσό
υπολογίζεται πολλαπλασιάζοντας το αρχικό ποσό ανταµοιβής
έκαστου φορέα της περ. α) της παρ. 4 µε τον συντελεστή πλή-
ρους επίτευξης στόχων προς ανταµοιβή του φορέα, ως ακολού-
θως:

γγ) Το τελικό ποσό της ανταµοιβής ανά δικαιούχο φορέα,
όπως αυτό προσδιορίζεται στην παρ. 8.

7. Σε περίπτωση ύπαρξης υπολειπόµενου ποσού από το αρ-
χικό ποσό ανταµοιβής ανά φορέα, µετά τον προσδιορισµό του
ποσού της υποπερ. γβ’ της περ. γ’ της παρ. 6, αυτό ανακατανέ-
µεται µεταξύ των δικαιούχων φορέων, σύµφωνα µε τη διαδικασία
της περ. γ’ της παρ. 6 µε βάση τον κάτωθι συντελεστή:
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8. Το τελικό ποσό ανταµοιβής ανά δικαιούχο φορέα προκύπτει,
ως ακολούθως: 

9. Μετά από την έκδοση των βεβαιώσεων επίτευξης στόχων
και τη σχετική εισήγηση της  περ. γ’ της παρ. 6 της Επιτροπής
Κινήτρων και Ανταµοιβής, εκδίδεται κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και του
αρµόδιου για τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Υπουργού, µε
την οποία προσδιορίζονται οι δικαιούχοι φορείς της υποπερ. γα’
της περ. γ’ της παρ. 6 και τα ποσά και οι συντελεστές των υπο-
περ. γβ’ και γγ’ της περ. γ’ της παρ. 6, καθώς και της παρ. 7. 

10. Η συνολική δαπάνη για τις ανταµοιβές ανέρχεται σε σα-
ράντα εκατοµµύρια (40.000.000) ευρώ ανά έτος αναφοράς.

Άρθρο 36 
Διαδικασία καταβολής της ανταµοιβής 

ανά δικαιούχο υπάλληλο

1. Η επιλογή των δικαιούχων υπαλλήλων διενεργείται από τον
προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης, της οποίας οι οργανικές
µονάδες εµπλέκονται στην πλήρη επίτευξη του επιλεγέντος προς
ανταµοιβή στόχου, σε συνεργασία µε τους προϊσταµένους
αυτών. Αν δεν υφίσταται οργανική µονάδα επιπέδου Γενικής Δι-
εύθυνσης, η επιλογή διενεργείται από τον προϊστάµενο της Δι-
εύθυνσης, της οποίας οι οργανικές µονάδες εµπλέκονται στην
υλοποίηση του επιλεγέντος προς ανταµοιβή στόχου, σε συνερ-
γασία µε τους προϊσταµένους αυτών. Αν δεν υφίσταται οργανική
µονάδα επιπέδου Διεύθυνσης, η επιλογή διενεργείται από τον
προϊστάµενο της υποκείµενης οργανικής µονάδας, η οποία εµ-
πλέκεται στην πλήρη επίτευξη του επιλεγέντος προς ανταµοιβή
στόχου και, ελλείψει αυτού, από το όργανο διοίκησης του φορέα.
Η επιλογή των δικαιούχων προϊσταµένων οργανικών µονάδων
οποιουδήποτε επιπέδου πραγµατοποιείται από τους άµεσα προ-
ϊσταµένους αυτών. Ειδικά για το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό
Ανεξάρτητης Αρχής, η επιλογή των δικαιούχων υπαλλήλων διε-
νεργείται από τον επικεφαλής εκάστης αυτών.

2. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου οργάνου της
παρ. 1, ορίζονται: 

α) οι δικαιούχοι, λαµβάνοντας υπόψη ιδίως τη φύση των καθη-
κόντων τους, τη συµβολή τους στην πλήρη επίτευξη των επιλε-
γέντων προς ανταµοιβή στόχων, καθώς και την εύρυθµη
λειτουργία της οργανικής µονάδας, και

β) το ύψος της ανταµοιβής ανά δικαιούχο, στο πλαίσιο του
ανώτατου και κατώτατου ορίου ανταµοιβής ανά δικαιούχο, όπως
προσδιορίζονται στην παρ. 6 και στη σχετική πράξη Υπουργικού
Συµβουλίου της παρ. 5 του άρθρου 35, αντίστοιχα. 

3. Το σαράντα τοις εκατό (40%) του τελικού ποσού ανταµοιβής
όπως προκύπτει, κατά περίπτωση, κατανέµεται υποχρεωτικά ισο-
µερώς µεταξύ των δικαιούχων της περ. α) της παρ. 2, ενώ το
υπόλοιπο εξήντα τοις εκατό (60%) κατανέµεται σε συνάρτηση µε
την προσφορά εκάστου δικαιούχου στη λειτουργία και το έργο
της υπηρεσίας, σε σχέση µε την επίτευξη των συγκεκριµένων
στόχων που έχουν τεθεί.

4. Η διάθεση του ποσού που αντιστοιχεί στον φορέα κατόπιν
ολοκλήρωσης της κατά τα ανωτέρω διαδικασίας πραγµατοποι-
είται κατόπιν αιτήµατος των αρµόδιων οικονοµικών υπηρεσιών
προς τη Διεύθυνση Προϋπολογισµού Γενικής Κυβέρνησης του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών για µεταφορά
των σχετικών πιστώσεων, συνοδευόµενου από τα απαραίτητα

στοιχεία για τον υπολογισµό των πιστώσεων, που αντιστοιχούν
στον φορέα τους.

5. Το ανώτατο ύψος της ανταµοιβής δικαιούχου υπολογίζεται
επί του βασικού µισθού, δεν συµψηφίζεται µε την προσωπική δια-
φορά της παρ. 1 του άρθρου 27 του    ν. 4354/2015  (Α’ 176) και
την αντίστοιχη του άρθρου 155 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει, ανά έτος, το δεκαπέντε τοις εκατό (15%) του
ετήσιου βασικού µισθού κάθε υπαλλήλου και υπόκειται στις
ασφαλιστικές εισφορές και λοιπές κρατήσεις των πρόσθετων
αποδοχών.

6. Έως το τέλος Απριλίου του έτους που έπεται του έτους ανα-
φοράς, εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του κατά περίπτωση αρ-
µόδιου Υπουργού ή οργάνου διοίκησης, στην οποία
περιλαµβάνονται οι δικαιούχοι και τα ποσά, για το σύνολο του
φορέα. Πριν από την έκδοση της εν λόγω πράξης, η αρµόδια για
θέµατα προσωπικού υπηρεσία του φορέα ενηµερώνει τη Διεύ-
θυνση Οικονοµικού για επιβληθέν διοικητικό µέτρο που συνεπά-
γεται αναστολή καθηκόντων ή εκκρεµούσα ποινική ή πειθαρχική
δίωξη δικαιούχου ανταµοιβής υπαλλήλου, προκειµένου να ανα-
σταλεί η καταβολή της για αυτόν. Μετά από την τελεσίδικη
αθώωση ή απαλλαγή ή άρση του διοικητικού µέτρου του υπαλ-
λήλου, εκδίδεται διακριτή διαπιστωτική πράξη για την καταβολή
της ανασταλείσας ανταµοιβής του, η οποία είναι επιπλέον της
συνολικής δαπάνης των σαράντα (40) εκατοµµυρίων και ανεξάρ-
τητη από τον κύκλο ανταµοιβής στον οποίο τελικά καταβάλλεται.  

7. Το ποσό της ανταµοιβής δικαιούχου υπαλλήλου καταβάλ-
λεται ως εφάπαξ ποσό ετησίως. Η εκκαθάριση και πληρωµή της
ανταµοιβής για κάθε οργανική µονάδα του φορέα διενεργείται
από τις οικείες οικονοµικές υπηρεσίες στις οποίες υπάγεται η εν
λόγω µονάδα εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία έκδο-
σης της διαπιστωτικής πράξης της παρ. 6. 

8. Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας δύναται να προβαίνει δειγµατο-
ληπτικά, σε επίπεδο φορέα, σε έλεγχο της τήρησης όσων προ-
βλέπονται στο άρθρο 35, καθώς και στο παρόν άρθρο,
αναφορικά µε την ύπαρξη σχετικού υλικού τεκµηρίωσης και την
πλήρωση των προϋποθέσεων και των κριτηρίων του συστήµατος
κινήτρων και ανταµοιβής. Ο δειγµατοληπτικός έλεγχος του προ-
ηγούµενου εδαφίου δεν διενεργείται στις Ανεξάρτητες Αρχές. 

Άρθρο 37 
Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής

1. Για τον συντονισµό της εφαρµογής του συστήµατος κινή-
τρων και ανταµοιβής, συστήνεται Επιτροπή Κινήτρων και Αντα-
µοιβής στη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Διοίκησης του
Υπουργείου Εσωτερικών. 

2. Η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής έχει τις κάτωθι αρµο-
διότητες: 

α) Υποβάλλει, σε κάθε κύκλο ανταµοιβής, τις εισηγήσεις της
παρ. 4 και της περ. γ’ της παρ. 6 του άρθρου 35, προς τους
Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών
και τον αρµόδιο για τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Υπουργό.

β) Εκδίδει τις Βεβαιώσεις Επίτευξης Στόχων των φορέων, που
προβλέπονται στην περ. β’ της παρ. 6 του άρθρου 35.

3. Η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής είναι εννεαµελής και
αποτελείται από:

α) τον Γενικό Γραµµατέα Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου
Εσωτερικών, ως Πρόεδρο,

β) τον Γενικό Γραµµατέα Δηµοσιονοµικής Πολιτικής του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο οποίος ανα-
πληρώνει τον Πρόεδρο, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, 

γ) τον Γενικό Γραµµατέα Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θε-
µάτων της Προεδρίας της Κυβέρνησης,

δ) τον Γενικό Γραµµατέα Συντονισµού της Προεδρίας της Κυ-
βέρνησης,

ε) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικής
Πολιτικής και Προϋπολογισµού της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σιονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, µε αναπληρωτή τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης
Αξιολόγησης Δράσεων Γενικής Κυβέρνησης της Γενικής Διεύ-
θυνσης Δηµοσιονοµικής Πολιτικής και Προϋπολογισµού,
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στ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Ορ-
γανώσεων της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του
Υπουργείου Εσωτερικών, µε αναπληρωτή τον Προϊστάµενο της
Γενικής Διεύθυνσης Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου Τοµέα της
Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσω-
τερικών, 

ζ) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού
και Καινοτοµίας της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης
του Υπουργείου Εσωτερικών, µε αναπληρωτή τον Προϊστάµενο
της Διεύθυνσης Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού της Γενικής
Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών,

η) τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Κινήτρων και Ανταµοιβής
του άρθρου 38, µε τον νόµιµο αναπληρωτή του, και

θ) τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Ποιότητας και Προτύπων
της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού και Καινοτοµίας της
Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσω-
τερικών, µε τον νόµιµο αναπληρωτή του.

4. Ειδικά για τον κύκλο ανταµοιβής υπαλλήλων που υπηρετούν
στις συνταγµατικά κατοχυρωµένες Ανεξάρτητες Αρχές, η Επι-
τροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής είναι πενταµελής και αποτελείται
από:

α) τον Πρόεδρο της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπι-
κού Χαρακτήρα, 

β) τον Πρόεδρο της Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου των Επι-
κοινωνιών, 

γ) τον Πρόεδρο του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσω-
πικού, 

δ) τον Πρόεδρο του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης
και 

ε) τον Συνήγορο του Πολίτη. 
Της Επιτροπής Κινήτρων και Ανταµοιβής προεδρεύει ο αρχαι-

ότερος κατά θητεία από τους ανωτέρω επικεφαλής Ανεξάρτητης
Αρχής.

5. Κατά τις συνεδριάσεις της Επιτροπής Κινήτρων και Αντα-
µοιβής, αναλόγως των θεµάτων της εκάστοτε συνεδρίασης, δύ-
νανται να καλούνται για διαβούλευση εκπρόσωποι φορέων στους
οποίους εφαρµόζεται το σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής, στε-
λέχη και υπάλληλοι της Προεδρίας της Κυβέρνησης, Υπουρ-
γείων, Ανεξάρτητων Αρχών, Περιφερειών, Δήµων, καθώς και
εµπειρογνώµονες, από τον δηµόσιο ή τον ιδιωτικό τοµέα, εγνω-
σµένου κύρους και µε συναφή εξειδίκευση. Η Επιτροπή Κινήτρων
και Ανταµοιβής δύναται να ζητεί από τους προϊσταµένους των
Τοµέων επιπέδου Διεύθυνσης της Γενικής Γραµµατείας Συντονι-
σµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης της παρ. 3 του άρθρου 16
του π.δ. 98/2020 (Α’ 236) ή τους αναπληρωτές τους τη συνδροµή
τους για την παροχή στοιχείων σχετικά µε τα έργα των Σχεδίων
Δράσης της παρ. 1 του άρθρου 35 που τηρούνται στο Πληροφο-
ριακό Σύστηµα «ΜΑΖΙ» της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού.
Οι καλούµενοι δεν έχουν δικαίωµα ψήφου και δεν λαµβάνουν
οποιασδήποτε µορφής αποζηµίωση.

6. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το Δεύτερο Κεφάλαιο του Κώ-
δικα Διοικητικής Διαδικασίας   (ν. 2690/1999, Α’ 45) για τα συλ-
λογικά όργανα της Διοίκησης.

Άρθρο 38 
Σύσταση Τµήµατος Κινήτρων και Ανταµοιβής

στο Υπουργείο Εσωτερικών

Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται σύµφωνα µε το
άρθρο 20 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), συστήνεται Τµήµα Κινήτρων
και Ανταµοιβής στη Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Και-
νοτοµίας της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσίων Οργανώσεων του
Υπουργείου Εσωτερικών. Αποστολή του είναι η διαχείριση του
συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής και η παροχή συνδροµής
στην Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής, καθώς και σε κάθε
άλλο εµπλεκόµενο µέρος στην εφαρµογή του συστήµατος. 

Άρθρο 39 
Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής

1. Στο Υπουργείο Εσωτερικών αναπτύσσεται και λειτουργεί,

ως διαδικτυακή βάση δεδοµένων, το «Πληροφοριακό Σύστηµα
Κινήτρων και Ανταµοιβής». 

2. Σχετικά µε το σύνολο των απαραίτητων για την εφαρµογή
του παρόντος δεδοµένων ως προς τα έργα των ετήσιων Σχεδίων
Δράσης των Υπουργείων της παρ. 7 του άρθρου 52 του ν.
4622/2019 (Α’ 133), τους στόχους των υπηρεσιών της Προεδρίας
της Κυβέρνησης, οι οποίοι περιλαµβάνονται σε ειδικό Παράρ-
τηµα του Ε.Σ.Κυ.Π. του άρθρου 49 του ν. 4622/2019, καθώς και
τους στόχους του πρώτου και τελευταίου εδαφίου της παρ. 2
του άρθρου 35, το Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Αντα-
µοιβής ενηµερώνεται από το Πληροφοριακό Σύστηµα «ΜΑΖΙ» της
Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού, καθώς και από τα συστήµατα
που υποστηρίζουν τη στοχοθεσία και αξιολόγηση, ιδίως το Πλη-
ροφοριακό Σύστηµα Στοχοθεσίας και Αξιολόγησης που λειτουρ-
γεί στο «Μητρώο Ανθρώπινου Δυναµικού του Ελληνικού
Δηµοσίου», µε τα οποία διαλειτουργεί. Το Πληροφοριακό Σύ-
στηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής ενηµερώνεται µε στοιχεία µισθο-
δοσίας φορέων που παρέχονται από την Ενιαία Αρχή Πληρωµής,
καθώς και ανθρώπινου δυναµικού από το «Μητρώο Ανθρώπινου
Δυναµικού του Ελληνικού Δηµοσίου». Για την αποτίµηση της
αποτελεσµατικότητας του συστήµατος κινήτρων και ανταµοιβής
το Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής δύναται να
ενηµερώνεται µε απολογιστικά στοιχεία ανταµοιβών ανά φορέα.

3. Το Τµήµα Κινήτρων και Ανταµοιβής αντλεί και αξιοποιεί στοι-
χεία από το Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και Ανταµοιβής
για την τεχνική και διοικητική υποστήριξη της Επιτροπής Κινή-
τρων και Ανταµοιβής, προς τον σκοπό της βέλτιστης κατανοµής
της ανταµοιβής της παρ. 10 του άρθρου 35 στο προσωπικό που
υπηρετεί στους φορείς που εντάσσονται στο πεδίο εφαρµογής
του παρόντος.

4. Μετά τη θέση σε παραγωγική λειτουργία του «Συστήµατος
Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού της Δηµόσιας Διοίκησης»
(ΣΔΑΔ), που προβλέπεται στο άρθρο 57 και είναι το διάδοχο πλη-
ροφοριακό σύστηµα του Μητρώου Ανθρώπινου Δυναµικού Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, το Πληροφοριακό Σύστηµα Κινήτρων και
Ανταµοιβής διαλειτουργεί µε το ΣΔΑΔ.

5. Κατά τις διαδικασίες των παρ. 2 και 3, τα προσωπικά δεδο-
µένα των ενδιαφεροµένων προστατεύονται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, καθώς και του ν. 4624/2019
(A’ 137).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΧΡΟΝΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΣΤΟΧΟΘΕΣΙΑΣ

ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΣΥΣΤΗΜΑ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ -

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4940/2022 ΚΑΙ Ν. 4622/2019 

Άρθρο 40 
Αναµόρφωση πεδίου εφαρµογής ν. 4940/2022 - 

Τροποποίηση άρθρου 5 ν. 4940/2022

Στο άρθρο 5 του ν. 4940/2022 (Α’ 112), περί του πεδίου εφαρ-
µογής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1,
αα) η υποπερ. αστ) της περ. α) καταργείται, αβ) προστίθεται περ.
γ), β)  προστίθενται παρ. 1α και 1β, γ) στην παρ. 2, αντικαθίσταν-
ται οι περ. α) και β), και το άρθρο 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5
Πεδίο εφαρµογής

1. Στο σύστηµα αξιολόγησης του παρόντος Μέρους υπάγον-
ται:

α) οι µόνιµοι πολιτικοί υπάλληλοι και οι υπάλληλοι µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.):

αα) Του Δηµοσίου,
αβ) των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’

βαθµού,
αγ) των Νοµικών Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.),
αδ) των Ανεξάρτητων Αρχών,
αε) των Περιφερειακών Ενώσεων Δήµων (Π.Ε.Δ.), της Κεντρι-
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κής Ένωσης Δήµων Ελλάδος (Κ.Ε.Δ.Ε.) και της Ένωσης Περιφε-
ρειών Ελλάδος (ΕΝ.Π.Ε.),

αστ) (καταργείται)
β) οι ιατροί και οδοντίατροι του κλάδου Δηµόσιας Υγείας

Ε.Σ.Υ.,
γ) οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν µε απόσπαση σε υπηρεσίες

του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ή σε
άλλες υπηρεσίες και φορείς στους οποίους εφαρµόζεται το σύ-
στηµα αξιολόγησης του παρόντος και ασκούν διοικητικά καθή-
κοντα.

1α. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος δύναται να υπάγονται
οι µόνιµοι πολιτικοί υπάλληλοι και οι υπάλληλοι µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) των νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου και των ανωνύµων εταιρειών του
Δηµοσίου εφόσον δεν εφαρµόζεται, κατόπιν απόφασης του αρ-
µόδιου οργάνου, ειδικό σύστηµα αξιολόγησης.

1β. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος δύναται να υπάγονται
οι µόνιµοι πολιτικοί υπάλληλοι και οι υπάλληλοι µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) που αποτελούν
ειδικό επιστηµονικό προσωπικό Ανεξάρτητης Αρχής, εφόσον δεν
εφαρµόζεται, κατόπιν απόφασης του αρµόδιου οργάνου, ειδικό
σύστηµα αξιολόγησης. 

2. Στο σύστηµα αξιολόγησης του παρόντος Μέρους δεν υπά-
γονται:

α) Οι εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης µε την επιφύλαξη της περ. γ της παρ. 1,

β) οι µόνιµοι πολιτικοί υπάλληλοι, οι υπάλληλοι µε σχέση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.) και οι θρη-
σκευτικοί λειτουργοί των νοµικών προσώπων της Ανατολικής
Ορθόδοξης Εκκλησίας του Χριστού και των λοιπών εκκλησιών,
δογµάτων και κατά το άρθρο 13 του Συντάγµατος γνωστών θρη-
σκειών, που επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό,

γ) οι υπάλληλοι και λειτουργοί που υπάγονται στο πεδίο εφαρ-
µογής του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Β’ του      ν. 3205/2003 (Α’
297), τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) και
τα µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Εργα-
στηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) των Ανώτατων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Σ.Ε.Ι.), καθώς και το
Ειδικό Τεχνικό Εργαστηριακό Προσωπικό των Α.Ε.Ι..

3. Τα ειδικά συστήµατα αξιολόγησης, τα οποία δεν καταργούν-
ται µε το άρθρο 64, διατηρούνται σε ισχύ.»

Άρθρο 41 
Αξιολογητές - Τροποποίηση παρ. 3, αντικατάσταση παρ. 8

και 9, προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 7 
του ν. 4940/2022                                                                                                                                    

Στο άρθρο 7 του ν. 4940/2022 (Α’ 112), περί αξιολογητών,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 3, προστί-
θενται οι λέξεις «ή ο Γραµµατέας», β) οι παρ. 8 και 9 αντικαθί-
στανται, γ) προστίθεται παρ. 10 και το άρθρο 7 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 7
Αξιολογητές

1. Ως Αξιολογητής των υπαλλήλων και των προϊσταµένων των
οργανικών µονάδων, ορίζεται ο άµεσα ιεραρχικά προϊστάµενός
τους. Στην περίπτωση των προϊσταµένων οργανικών µονάδων
επιπέδου Γενικής Διεύθυνσης, ως Αξιολογητής ορίζεται ο αρµό-
διος Γενικός ή Ειδικός Γραµµατέας ή ο Υπηρεσιακός Γραµµα-
τέας του Υπουργείου ή το ανώτερο µονοπρόσωπο διοικητικό
όργανο της Υπηρεσίας.

2. Ως προϊστάµενοι, κατά την έννοια της παρ. 1, νοούνται οι
πολιτικοί υπάλληλοι µε σχέση εργασίας δηµοσίου δικαίου ή ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου ή αξιωµατικοί των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, που κατέχουν θέση, η
οποία αποτελεί την κορυφή της οικείας οργανικής µονάδας,
καθώς και οι µετακλητοί ή µε θητεία υπάλληλοι, οι οποίοι κατέ-
χουν τέτοια θέση σύµφωνα µε ειδικές διατάξεις, συµπεριλαµβα-
νοµένων και των νόµιµων αναπληρωτών τους, ανεξαρτήτως αν

υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 5.
3. Για αυτοτελείς υπηρεσιακές µονάδες αποκεντρωµένων ή

αυτοτελών δηµόσιων υπηρεσιών ή Ν.Π.Δ.Δ., ο Υπηρεσιακός
Γραµµατέας του Υπουργείου ή ο οικείος Γενικός ή Ειδικός Γραµ-
µατέας ή ο Γραµµατέας ή ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης ή το µονοµελές όργανο διοίκησης ή, αν δεν υπάρχει,
ο πρόεδρος του συλλογικού οργάνου διοίκησης ορίζονται ως
Αξιολογητές για τους προϊσταµένους των οργανικών µονάδων,
που υπάγονται απευθείας σε αυτούς, καθώς και για τους υπαλ-
λήλους, που υπηρετούν στο γραφείο τους ή υπάγονται σε αυ-
τούς.

4. Ως Αξιολογητής των υπαλλήλων που υπάγονται στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος και υπηρετούν σε γραφείο µέλους της
Κυβέρνησης, Υφυπουργού, Γενικού ή Ειδικού Γραµµατέα ορίζε-
ται ο Διευθυντής του οικείου Γραφείου. Εάν δεν υπάρχει Διευ-
θυντής, ορίζεται το µέλος της Κυβέρνησης, ο Υφυπουργός, ο
Γενικός ή ο Ειδικός Γραµµατέας, αντιστοίχως. Ως Αξιολογητής
του Διευθυντή του Γραφείου του µέλους της Κυβέρνησης ή του
Υφυπουργού ή του Γενικού Γραµµατέα ορίζεται το οικείο µέλος
της Κυβέρνησης, ο Υφυπουργός ή ο Γενικός Γραµµατέας, αντι-
στοίχως.

5. Ως Αξιολογητής των προϊσταµένων των αυτοτελών οργανι-
κών µονάδων επιπέδου Διεύθυνσης ή Τµήµατος, οι οποίες υπά-
γονται απευθείας σε µέλος της Κυβέρνησης ή Υφυπουργό,
ορίζεται αντιστοίχως το οικείο µέλος της Κυβέρνησης ή ο Υφυ-
πουργός.

6. Ως Αξιολογητής των προϊσταµένων των διευθύνσεων, των
αυτοτελών τµηµάτων ή των αυτοτελών γραφείων, καθώς και των
υπαλλήλων των υπηρεσιών των Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, των νο-
µικών προσώπων αυτών, ορίζεται ο οικείος Δήµαρχος ή Περιφε-
ρειάρχης ή ο Πρόεδρος του νοµικού προσώπου, αντιστοίχως,
εφόσον οι ανωτέρω υπάλληλοι υπάγονται απευθείας σε αυτόν.

7. Για την περίπτωση αποσπασµένου υπαλλήλου, ως Αξιολο-
γητής ορίζεται ο προϊστάµενος της υπηρεσίας, στην οποία είναι
αποσπασµένος ο υπάλληλος, εφόσον υπάγεται στο πεδίο εφαρ-
µογής του παρόντος. Οι αποσπασµένοι προϊστάµενοι ή υπάλλη-
λοι σε υπηρεσίες στις οποίες εφαρµόζεται ειδικό σύστηµα
αξιολόγησης, αξιολογούνται µε βάση το σύστηµα αυτό, για τον
χρόνο της απόσπασής τους. Ως προς τους αποσπασµένους
υπαλλήλους σε γραφεία βουλευτών ή Ελλήνων βουλευτών του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ως Αξιολογητής ορίζεται ο οικείος
βουλευτής ή ευρωβουλευτής.

8. Αν η υπαλληλική σχέση του προϊσταµένου που ενεργεί ως
Αξιολογητής έχει λυθεί, λόγω παραίτησης ή αυτοδίκαιης απόλυ-
σής του από την υπηρεσία, πριν από τη διενέργεια κάποιου από
τα στάδια της αξιολόγησης των περ. α), β) και γ) της παρ. 1 των
άρθρων 10 και 12, αντιστοίχως, οι επιµέρους ενέργειες πραγµα-
τοποιούνται από τον προϊστάµενο που ασκεί τα καθήκοντα της
θέσης κατά την έναρξη του σταδίου της αξιολόγησης. Σε αντί-
θετη περίπτωση, καθώς και όταν η υπαλληλική σχέση λυθεί πριν
από την ολοκλήρωση των ενεργειών κάθε επιµέρους σταδίου της
αξιολόγησης, οι επιµέρους ενέργειες πραγµατοποιούνται από
τον άµεσο προϊστάµενο του Αξιολογητή, του οποίου λύθηκε η
υπαλληλική σχέση. Κατ’ εξαίρεση, όταν αξιολογητές είναι το
µέλος της Κυβέρνησης, ο Υφυπουργός, ο Γενικός ή Ειδικός
Γραµµατέας, το µονοµελές όργανο διοίκησης ή ο πρόεδρος συλ-
λογικού οργάνου διοίκησης ή ο Διευθυντής του Γραφείου του
µέλους της Κυβέρνησης, Υφυπουργού ή Γενικού Γραµµατέα,
συντάσσεται και υποβάλλεται έκθεση αξιολόγησης µέχρι και
εξήντα (60) ηµέρες µετά την αποχώρησή τους.

9. Σε περίπτωση πραγµατικής αδυναµίας του προϊσταµένου
που ενεργεί ως Αξιολογητής να διενεργήσει κάποιο από τα στά-
δια της αξιολόγησης των περ. α), β) και γ) της παρ. 1 των άρθρων
10 και 12, αντιστοίχως, οι επιµέρους ενέργειες πραγµατοποιούν-
ται από τον προϊστάµενο που ασκεί τα καθήκοντα της θέσης
κατά την έναρξη του σταδίου της αξιολόγησης. Σε αντίθετη πε-
ρίπτωση, οι επιµέρους ενέργειες πραγµατοποιούνται από τον
άµεσο προϊστάµενο του Αξιολογητή.

10. Σε περίπτωση µετακίνησης ή µετάθεσης ή απόσπασης ή
µετάταξης του προϊσταµένου που ενεργεί ως αξιολογητής, πριν
από τη διενέργεια κάποιου από τα στάδια της αξιολόγησης των
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περ. α), β) και γ) της παρ. 1 των άρθρων 10 και 12, αντιστοίχως,
οι επιµέρους ενέργειες πραγµατοποιούνται από τον προϊστάµενο
που ασκεί τα καθήκοντα της θέσης κατά την έναρξη του σταδίου
της αξιολόγησης. Σε αντίθετη περίπτωση, οι επιµέρους ενέργειες
πραγµατοποιούνται από τον άµεσο προϊστάµενο του αξιολογητή,
ο οποίος αποχώρησε.»

Άρθρο 42 
Υποχρέωση αξιολόγησης - Τροποποίηση 

παρ. 1 άρθρου 8 ν. 4940/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4940/2022 (Α’ 112), περί γε-
νικών αρχών συστήµατος αξιολόγησης, προστίθενται οι λέξεις «,
εφόσον προΐστανται αυτών κατά την έναρξη των επιµέρους στα-
δίων της αξιολόγησης» και η παρ. 1 διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Οι Αξιολογητές έχουν υποχρέωση να διενεργούν την αξιο-
λόγηση των άµεσα ιεραρχικά υφισταµένων τους, εφόσον προ-
ΐστανται αυτών κατά την έναρξη των επιµέρους σταδίων της
αξιολόγησης.»

Άρθρο 43 
Αναθεώρηση χρονικού πλαισίου καθορισµού

στοχοθεσίας - Αντικατάσταση παρ. 1, 
τροποποίηση παρ. 2, 3 και 4 άρθρου 9 ν. 4940/2022

Στο άρθρο 9 του ν. 4940/2022 (Α’ 112), περί της διαδικασίας
καθορισµού και αναθεώρησης στόχων, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) η παρ. 1 αντικαθίσταται, β) στις παρ. 2 και 3,
η λέξη «Δεκεµβρίου» αντικαθίσταται από τη λέξη «Νοεµβρίου»,
γ) στο τρίτο εδάφιο της παρ. 4, προστίθεται η λέξη «αναφοράς»
και το          άρθρο 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 9
Διαδικασία καθορισµού και αναθεώρησης στόχων

1. Την 1η Νοεµβρίου κάθε έτους εκκινεί η διαδικασία ενσωµά-
τωσης του περιεχοµένου των Σχεδίων Δράσης των Υπουργείων,
δηλαδή των στόχων, των δράσεων και των έργων τους, όπως αυτά
έχουν διαµορφωθεί σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 7
του άρθρου 52 του  ν. 4622/2019 (Α’ 133), στους στόχους των οι-
κείων οργανικών µονάδων, κατά λόγον αρµοδιότητας, σύµφωνα
µε τη διαδικασία της παρ. 4 του παρόντος.

2. Με απόφασή του, που εκδίδεται έως την 20ή Νοεµβρίου κάθε
έτους, ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός δύναται να καθορίζει και
να κατανέµει στις οικείες υπηρεσίες επιπρόσθετους των οριζοµέ-
νων στην παρ. 1 στόχους.

3. Με απόφασή του, που εκδίδεται έως την 20ή Νοεµβρίου κάθε
έτους, το όργανο διοίκησης κάθε φορέα, του οποίου οι υπάλληλοι
υπάγονται στο άρθρο 5, εκτός των υπουργείων, καθορίζει και κα-
τανέµει στις οικείες υπηρεσίες τις προτεραιότητες και τους στό-
χους του για το επόµενο ηµερολογιακό έτος.

4. Σε κάθε ιεραρχικό επίπεδο οι στόχοι εξειδικεύονται και καθο-
ρίζονται κατόπιν συνεργασίας και συµφωνίας µεταξύ των προϊστα-
µένων και των κατά περίπτωση Αξιολογητών τους σύµφωνα µε το
άρθρο 7. Σε περίπτωση µη επίτευξης συµφωνίας, ο Αξιολογητής
αποφασίζει σχετικά. Η διαδικασία εξειδίκευσης και επιµερισµού
των στόχων σε όλα τα ιεραρχικά επίπεδα ολοκληρώνεται µέχρι τη
15η Ιανουαρίου κάθε έτους αναφοράς.

5. Ορίζεται ελάχιστος υποχρεωτικός αριθµός τριών (3) στόχων
ανά οργανική µονάδα σε όλα τα επίπεδα διοίκησης, εκ των οποίων
ένας (1) σε κάθε µία εκ των ακόλουθων κατηγοριών:

α) Παρεχόµενες υπηρεσίες της οργανικής µονάδας, 
β) εσωτερική οργάνωση και λειτουργία της οργανικής µονάδας, 
γ) γνώσεις, δεξιότητες και ικανότητες των υπαλλήλων της ορ-

γανικής µονάδας.
6. Με την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου 10 και της παρ. 2

του άρθρου 12, ορίζεται ως υποχρεωτικός στόχος στην κατηγορία
γ) της παρ. 5 για κάθε προϊστάµενο, ο βαθµός υλοποίησης των
Σχεδίων Ανάπτυξης των άµεσα ιεραρχικά υφισταµένων του.

7. Οι στόχοι κάθε υπερκείµενης οργανικής µονάδας περιλαµ-
βάνουν υποχρεωτικά τους στόχους των µονάδων που υπόκεινται

σε αυτήν.
8. Για κάθε στόχο που προκύπτει από τη διαδικασία των παρ. 1

έως 6 καθορίζονται επιπλέον, κατ’ ελάχιστον, οι δείκτες µέτρησης
του βαθµού επίτευξής του, καθώς και το χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησής του, σύµφωνα µε την παρ. 4.

9. Οι στόχοι δύνανται να αναθεωρηθούν µόνο µία (1) φορά
εντός του έτους αναφοράς, τον µήνα Μάιο, κατόπιν συζήτησης
για την επισκόπηση της προόδου του άρθρου 10.

10. Οι στόχοι ανά ιεραρχικό επίπεδο και οργανική µονάδα κα-
ταχωρίζονται σε ειδική πλατφόρµα της Γενικής Γραµµατείας Δη-
µόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών.

11. Η καθ’ ύλην αρµόδια για θέµατα στοχοθεσίας µονάδα της
Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσω-
τερικών διαχειρίζεται την ειδική πλατφόρµα για τη στοχοθεσία της
παρ. 10. Επιπλέον, αναλύει στατιστικά δεδοµένα, συντάσσει εκθέ-
σεις ανάλυσης δεδοµένων, ελέγχει την εφαρµογή της εν γένει δια-
δικασίας, εντοπίζει διαµορφούµενες τάσεις και ακραίες
αποκλίσεις και δύναται να εισηγείται στην αρµόδια κατά περί-
πτωση Επιτροπή Εποπτείας Αξιολόγησης του άρθρου 15 τη λήψη
διορθωτικών µέτρων όπως, ενδεικτικά, την κλήση του προϊσταµέ-
νου προς παροχή εξηγήσεων και την πρόταση ειδικών µέτρων για
τη µη επανάληψη ακραίων αποκλίσεων.»

Άρθρο 44 
Χρήση τεχνολογικών εργαλείων από την Επιτροπή 

Εποπτείας Αξιολόγησης -  Τροποποίηση 
παρ. 6 άρθρου 15 ν. 4940/2022

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 15 του          ν.
4940/2022 (Α’ 112), περί Επιτροπών Εποπτείας Αξιολόγησης, προ-
στίθενται οι λέξεις «, καθώς και να υποστηρίζεται στην υλοποίηση
του έργου της µε τη χρήση τεχνολογικών εργαλείων και ηλεκτρο-
νικών εφαρµογών σε συνεργασία µε την καθ’ ύλην αρµόδια µο-
νάδα της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης» και η παρ. 6
διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Η Επιτροπή Εποπτείας Αξιολόγησης εξετάζει την πληρότητα
της αιτιολογίας, της οποίας γίνεται επίκληση και των συναφών
πραγµατικών περιστατικών των εκθέσεων αξιολόγησης υπαλλή-
λου του άρθρου 13 και µπορεί είτε να εγκρίνει είτε να διορθώσει
την έκθεση αξιολόγησης υπαλλήλου µε παράθεση πλήρους αιτιο-
λογίας. Η Επιτροπή Εποπτείας Αξιολόγησης δύναται να ζητά οποι-
εσδήποτε πρόσθετες διευκρινίσεις κρίνει απαραίτητες από τον
Αξιολογητή και να ενεργεί εν γένει για τη διακρίβωση των προβαλ-
λόµενων ισχυρισµών, καθώς και να υποστηρίζεται στην υλοποίηση
του έργου της µε τη χρήση τεχνολογικών εργαλείων και ηλεκτρο-
νικών εφαρµογών σε συνεργασία µε την καθ’ ύλην αρµόδια για
θέµατα αξιολόγησης προσωπικού µονάδα της Γενικής Γραµµα-
τείας Δηµόσιας Διοίκησης.»

Άρθρο 45 
Αναπλήρωση γραµµατέα της Επιτροπής αξιολόγησης 

για την κάλυψη θέσεων Συµβούλων Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου Δυναµικού - Τροποποίηση παρ. 2 

άρθρου 20 ν. 4940/2022 

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 20 του        ν.
4940/2022 (Α’ 112), περί κάλυψης θέσεων Συµβούλων Ανάπτυξης
Ανθρώπινου Δυναµικού, προστίθενται οι λέξεις «, µε δύο αναπλη-
ρωτές του» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η αξιολόγηση των υποψηφίων για την κάλυψη της θέσης του
Συµβούλου Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού γίνεται από τρι-
µελή Επιτροπή που συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Εσω-
τερικών και αποτελείται από: α) τον Προϊστάµενο της Γενικής
Διεύθυνσης Ανθρώπινου Δυναµικού Δηµοσίου Τοµέα της Γενικής
Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών,
β) τον Προϊστάµενο του Ινστιτούτου Επιµόρφωσης του Εθνικού
Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης και γ) τον Προ-
ϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης που είναι αρµόδια για θέµατα
προσωπικού του οικείου φορέα, εφόσον υπάρχει, ή τον Προϊστά-
µενο της Διεύθυνσης που είναι αρµόδια για θέµατα προσωπικού,
µε αναπληρωτές όσους τους αναπληρώνουν στα υπηρεσιακά
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τους καθήκοντα. Γραµµατέας της επιτροπής ορίζεται υπάλληλος
της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου
Εσωτερικών, κατηγορίας Π.Ε. ή Τ.Ε. µε βαθµό τουλάχιστον Β’, µε
δύο αναπληρωτές του.»

Άρθρο 46 
Αναθεώρηση χρονικού πλαισίου Ενοποιηµένου 

Σχεδίου Κυβερνητικής Πολιτικής - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 4
άρθρου 49 ν. 4622/2019

Στο άρθρο 49 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), περί του Ενοποιηµένου
Σχεδίου Κυβερνητικής Πολιτικής και των Σχεδίων Δράσης των
Υπουργείων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην
παρ. 1, η λέξη «Δεκεµβρίου» αντικαθίσταται από τη λέξη «Νοεµ-
βρίου», β) στην παρ. 4, η λέξη «Δεκέµβριο» αντικαθίσταται από τη
λέξη «Νοέµβριο», και το άρθρο 49, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 49
Ενοποιηµένο Σχέδιο Κυβερνητικής Πολιτικής - 

Σχέδια Δράσης Υπουργείων

1. Ο ετήσιος κυβερνητικός προγραµµατισµός αποτυπώνεται
στο Ενοποιηµένο Σχέδιο Κυβερνητικής Πολιτικής (Ε.Σ.Κυ.Π.), το
οποίο συντάσσεται από τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού της
Προεδρίας της Κυβέρνησης και εγκρίνεται από το τακτικό Υπουρ-
γικό Συµβούλιο του Νοεµβρίου κάθε έτους.

2. Το Ε.Σ.Κυ.Π. περιλαµβάνει ως διακριτά παραρτήµατα: (α) τον
ετήσιο ρυθµιστικό προγραµµατισµό της Κυβέρνησης σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 50 του παρόντος, (β) τον ετήσιο προ-
γραµµατισµό προσλήψεων στη δηµόσια διοίκηση και στην τοπική
αυτοδιοίκηση, σύµφωνα µε το άρθρο 51 του παρόντος και (γ) βε-
βαίωση του αρµοδίου Υπουργού για τον προϋπολογισµό σχετικά
µε τη συµφωνία του Ε.Σ.Κυ.Π. µε τους στόχους και τις προτεραι-
ότητες του Προϋπολογισµού Γενικής Κυβέρνησης και του Μεσο-
πρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής. Το Ε.Σ.Κυ.Π.
αποτελεί σύνθεση των επιµέρους Σχεδίων Δράσης των Υπουρ-
γείων, τα οποία προετοιµάζονται υπό τον συντονισµό και την επί-
βλεψη των Υπηρεσιών Συντονισµού των οικείων Υπουργείων.

3. Τα Σχέδια Δράσης των Υπουργείων αποστέλλονται στη Γενική
Γραµµατεία Συντονισµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης και συ-
νοδεύονται υποχρεωτικά από βεβαίωση του αρµοδίου Υπηρεσια-
κού Γραµµατέα Διοίκησης του οικείου Υπουργείου, για τη
συµφωνία του Σχεδίου µε τον Προϋπολογισµό και το Μεσοπρό-
θεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής του Υπουργείου,
καθώς και µε το Μνηµόνιο Συνεργασίας που προβλέπεται στην
παρ. 1 του άρθρου 70 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), όπως αντικατα-
στάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 34 του              ν. 4484/2017 (Α’
110).

4. Μετά την έγκρισή τους από το Υπουργικό Συµβούλιο τον Νο-
έµβριο κάθε έτους, το Ε.Σ.Κυ.Π. και τα Σχέδια Δράσης των Υπουρ-
γείων, αναρτώνται στην κεντρική ιστοσελίδα της Προεδρίας της
Κυβέρνησης, καθώς και στις ιστοσελίδες όλων των Υπουργείων
και είναι πλήρως προσβάσιµα από όλους τους πολίτες.

5. Εντός τεσσάρων (4) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου η Προεδρία της Κυβέρνησης συντάσσει και εκδίδει πρό-
τυπο σχέδιο δράσης Υπουργείου και πρότυπο Ε.Σ.Κυ.Π., καθώς
και λοιπά απαραίτητα έγγραφα για την ορθή συµπλήρωσή τους.»

Άρθρο 47 
Αναθεώρηση χρονικού πλαισίου προγραµµατισµού 

κυβερνητικού έργου -  Τροποποίηση παρ. 7 
άρθρου 52 ν. 4622/2019

Στην παρ. 7 του άρθρου 52 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), περί της
διαδικασίας προγραµµατισµού του κυβερνητικού έργου, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, ο αριθµός
«15» αντικαθίστανται από τον αριθµό «10», β) στο δεύτερο εδάφιο,
οι λέξεις «15η Νοεµβρίου» αντικαθίστανται από τις λέξεις «31η
Οκτωβρίου», γ) στο τρίτο εδάφιο, η λέξη «Δεκεµβρίου» αντικαθί-

σταται από τη λέξη «Νοεµβρίου» και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως
εξής:

«7. Με την έγκριση των ως άνω κειµένων και µέχρι τις 10 Οκτω-
βρίου, η Προεδρία της Κυβέρνησης αποστέλλει τα Προσχέδια
Δράσης στις Υπηρεσίες Συντονισµού των Υπουργείων. Τα Υπουρ-
γεία ενσωµατώνουν τα σχόλια και τις παρατηρήσεις και αποστέλ-
λουν τα Σχέδια για τη δεύτερη ανάγνωση, η οποία ολοκληρώνεται
την 31η Οκτωβρίου οπότε και τα Σχέδια Δράσης επιστρέφουν για
τις τελικές υπογραφές και την υποβολή τους στην Προεδρία της
Κυβέρνησης. Η Προεδρία της Κυβέρνησης συντάσσει το Ενοποι-
ηµένο Σχέδιο της Κυβερνητικής Πολιτικής το οποίο και εγκρίνεται
από το Υπουργικό Συµβούλιο µαζί µε τα Σχέδια Δράσης µέχρι το
τέλος Νοεµβρίου, οπότε και δηµοσιοποιούνται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ, ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΤΕΛΙΚΕΣ 

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ -
ΧΡΟΝΙΚΟ ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 48 
Μεταβατικές διατάξεις

1. Μέχρι την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος του άρθρου
38, τις αρµοδιότητες του Τµήµατος Κινήτρων και Ανταµοιβής
ασκεί η Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού και Καινοτοµίας της
Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσω-
τερικών.

2. Ειδικά για το πρώτο έτος αναφοράς 2025, οι προθεσµίες της
παρ. 4 και του πρώτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου 35 παρα-
τείνονται κατά έναν (1) µήνα.

Άρθρο 49
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, δύ-
ναται να ορίζονται οι φορείς και τα κριτήρια επιλογής των οριζόν-
τιων επιλέξιµων προς ανταµοιβή στόχων του δευτέρου εδαφίου
της παρ. 2 του άρθρου 35.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, του αρµόδιου για τη Γενική Γραµµατεία
Συντονισµού Υπουργού και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουρ-
γού, δύναται να καθορίζεται κάθε ειδικότερο θέµα του άρθρου 35
σχετικά µε τον τρόπο κατανοµής του τελικού ποσού ανταµοιβής
ανά δικαιούχο φορέα, µεταξύ των οργανικών µονάδων και των
υπηρεσιών αυτού. 

3. Με την επιφύλαξη των παρ. 1 και 2, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
του αρµόδιου για τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού Υπουργού,
δύναται να προσδιορίζεται το υλικό τεκµηρίωσης της περ. α’ της
παρ. 6 του άρθρου 35 και να καθορίζεται κάθε άλλο θέµα σχετικό
µε την εφαρµογή των άρθρων 35 και 36.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και του αρµόδιου για τη Γενική Γραµ-
µατεία Συντονισµού Υπουργού, συγκροτείται η Επιτροπή
Κινήτρων και Ανταµοιβής του                 άρθρου 37 και ορίζονται
έως τρεις (3) υπάλληλοι του Υπουργείου Εσωτερικών που
ασκούν χρέη γραµµατειακής υποστήριξης. Με την ίδια ή όµοια
απόφαση δύναται να καθορίζεται αποζηµίωση για τα µέλη της
Επιτροπής, εξαιρουµένων των µελών των περ. α’ έως δ’ της παρ.
3 του άρθρου 37, και για τους γραµµατείς, σύµφωνα µε την παρ.
2 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

5. Ειδικώς η Επιτροπή Κινήτρων και Ανταµοιβής της παρ. 4 του
άρθρου 37, συγκροτείται µε απόφαση του αρχαιότερου κατά θη-
τεία από τους επικεφαλής των ανεξάρτητων αρχών, µε την οποία
ορίζονται έως δύο (2) υπάλληλοι, που υπηρετούν στις εν λόγω
ανεξάρτητες αρχές, οι οποίοι ασκούν χρέη γραµµατειακής υπο-
στήριξης. Με την ίδια ή όµοια απόφαση δύναται να καθορίζεται
αποζηµίωση για τους γραµµατείς, σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 21 του ν. 4354/2015. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, δύναται να εξειδικεύεται η ανάπτυξη και λει-
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τουργία του Πληροφοριακού Συστήµατος Κινήτρων και Ανταµοι-
βής του άρθρου 39 και να προβλέπονται ιδίως η διασύνδεση µε
άλλα πληροφοριακά συστήµατα της δηµόσιας διοίκησης και οι
αρµοδιότητες των εµπλεκόµενων υπηρεσιών, οι πληροφορίες και
τα δεδοµένα που δηµοσιεύονται σε αυτό σύµφωνα µε το παρόν,
ο τρόπος και ο χρόνος των καταχωρίσεων, η δηµιουργία εντύ-
πων, καθώς και κάθε άλλο σχετικό τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζή-
τηµα.

Άρθρο 50
Τελική διάταξη

Η υλοποίηση των δράσεων ανάπτυξης των δεξιοτήτων που πε-
ριλαµβάνονται στο Σχέδιο Ανάπτυξης, της περ. 10 του άρθρου 6
του ν. 4940/2022 (Α’ 112), του υπαλλήλου ή του προϊσταµένου
το οποίο συνοδεύει την έκθεση αξιολόγησης αξιολογικού έτους
2023 εκκινεί µε την υποβολή του Σχεδίου Ανάπτυξης από τον
αξιολογητή.

Άρθρο 51
Χρονικό πεδίο εφαρµογής

Οι διατάξεις των Κεφαλαίων Α’ και Β’ του Μέρους Β’ εφαρµό-
ζονται µε πρώτο έτος αναφοράς το 2025. 

Άρθρο 52
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται: α) το
άρθρο 23 του ν. 4940/2022 (Α’ 112), περί του συστήµατος κινή-
τρων και ανταµοιβής υπαλλήλων που συνδέεται µε το Ενοποι-
ηµένο Σχέδιο Κυβερνητικής Πολιτικής και β) το άρθρο 118 του
ν. 4808/2021 (Α’ 101), περί του συστήµατος επιπλέον ανταµοιβής
του προσωπικού της Επιθεώρησης Εργασίας, µε την επιφύλαξη
της ολοκλήρωσης της διαδικασίας απόδοσης της επιπλέον αν-
ταµοιβής στους δικαιούχους υπαλλήλους µέχρι και για το έτος
αναφοράς 2024.

ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΖΗΤΗΜΑΤΑ

ΑΝΘΡΩΠΙΝΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 

Άρθρο 53
Σκοπός 

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η επικαιροποίηση ρυθµί-
σεων για τα ζητήµατα υπηρεσιακής κατάστασης των πολιτικών
διοικητικών υπαλλήλων, η βελτίωση των ρυθµίσεων που αφορούν
στη συνυπηρέτηση δηµοσίων υπαλλήλων για λόγους προστα-
σίας της οικογενειακής ζωής, η λειτουργία νέου Ολοκληρωµένου
Πληροφοριακού Συστήµατος µε τίτλο «Σύστηµα Διαχείρισης Αν-
θρώπινου Δυναµικού» για τη βέλτιστη εξυπηρέτηση όλων των
διαδικασιών ανάπτυξης και διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµι-
κού του ελληνικού δηµοσίου, η ενίσχυση του προγράµµατος
«Βοήθεια στο Σπίτι» και του Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου σε συ-
νέχεια της σύµβασης παραχώρησης του Οργανισµού Λιµένος
Ηρακλείου.

Άρθρο 54 
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι η εισαγωγή ρυθµί-
σεων για: α) την επίλυση του ζητήµατος του χρόνου αναγνώρι-
σης της συνάφειας µεταπτυχιακών τίτλων σπουδών σε
περίπτωση µετάταξης, β) την επέκταση του πεδίου εφαρµογής
των ισχυουσών διατάξεων περί συνυπηρέτησης πολιτικών διοι-
κητικών υπαλλήλων, καθώς και την επιτάχυνση της ολοκλήρω-
σης των σχετικών διαδικασιών, γ) την έναρξη λειτουργίας του

νέου Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος µε τίτλο «Σύ-
στηµα Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού», δ) την αποτελεσµα-
τική λειτουργία του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» και ε) την
πλήρωση θέσεων στο Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΑΝΘΡΩΠΙΝΟΥ ΔΥΝΑΜΙΚΟΥ 
ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

Άρθρο 55
Αναγνώριση συνάφειας τίτλου σπουδών σε 

µετατάξεις - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 71 Κώδικα 
Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών 

Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 71 του Κώδικα Κατάστασης Δηµο-
σίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.
(ν. 3528/2007, Α’ 26), περί µετάταξης σε άλλη υπηρεσία, προστί-
θενται εδάφια, τρίτο και τέταρτο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Ο υπάλληλος µετατάσσεται µε τον βαθµό και το µισθολο-
γικό κλιµάκιο που κατέχει, εφόσον στην υπηρεσία υποδοχής
εφαρµόζεται το ίδιο βαθµολογικό και µισθολογικό καθεστώς µε
την υπηρεσία προέλευσης, άλλως κατατάσσεται βάσει των δια-
τάξεων που διέπουν τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξη
και εξέλιξη των υπαλλήλων του φορέα υποδοχής. Σε ό,τι αφορά
στην µισθολογική προώθηση του υπαλλήλου λόγω κτήσης µετα-
πτυχιακών τίτλων σπουδών, αυτοί λαµβάνονται υπόψη για τη µι-
σθολογική κατάταξη του υπαλλήλου, κατόπιν αναγνώρισης της
συνάφειας αυτών βάσει των ισχυουσών µισθολογικών διατάξεων.
Τα αποτελέσµατα κρίσης περί της συνάφειας ανατρέχουν στην
ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της µετάταξης του υπαλλήλου, ανε-
ξαρτήτως της ηµεροµηνίας υποβολής της αίτησης αναγνώρισης
της συνάφειας. Η αίτηση αναγνώρισης της συνάφειας υποβάλ-
λεται στο Υπηρεσιακό Συµβούλιο του φορέα υποδοχής από τον
ενδιαφερόµενο µετά από σχετική ενηµέρωσή του από την αρµό-
δια Διεύθυνση Διοικητικού ή Προσωπικού. Σε περίπτωση µετά-
ταξης σε κλάδο ανώτερης κατηγορίας, ο χρόνος υπηρεσίας που
έχει διανυθεί στον βαθµό µε τον οποίο µετατάσσεται ο υπάλλη-
λος, θεωρείται ότι έχει διανυθεί στον βαθµό της θέσης, στην
οποία µετατάσσεται, εφόσον έχει διανυθεί µε τον τίτλο σπουδών
που απαιτείται για τον κλάδο αυτόν.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 71 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., όπως
τροποποιείται µε την παρ. 1 του παρόντος, εφαρµόζεται και στις
περιπτώσεις υπαλλήλων που µετατάχθηκαν στο πλαίσιο των κύ-
κλων κινητικότητας του Ενιαίου Συστήµατος Κινητικότητας µέχρι
και την έναρξη ισχύος του παρόντος και δεν υπέβαλαν, ταυτό-
χρονα µε την ανάληψη υπηρεσίας κατόπιν µετάταξης στον
φορέα υποδοχής, αίτηση αναγνώρισης συνάφειας των µεταπτυ-
χιακών τίτλων που ήδη κατείχαν. Ειδικά για τις περιπτώσεις του
προηγούµενου εδαφίου, σε περίπτωση µη διαπίστωσης συνά-
φειας, τα αποτελέσµατα της κρίσης επέρχονται από την ηµερο-
µηνία αυτής και όχι από την ηµεροµηνία της µετάταξης ή της
υποβολής της αίτησης του ενδιαφεροµένου.

Άρθρο 56 
Απόσπαση στο πλαίσιο συνυπηρέτησης - 
Αντικατάσταση άρθρου 21 ν. 2946/2001

1. Το άρθρο 21 του ν. 2946/2001 (Α’ 224), περί αποσπάσεων
στο πλαίσιο συνυπηρέτησης, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 21

1. Πολιτικοί διοικητικοί υπάλληλοι, µόνιµοι ή µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου που ανήκουν οργανικά
στους φορείς του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθετείται
στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143),
και είναι σύζυγοι ή συµβιούντες κατά την έννοια του άρθρου 1
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του ν. 4356/2015 (Α’ 181) στρατιωτικών των Ενόπλων Δυνάµεων,
ένστολου προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Πυροσβε-
στικού, του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής, του
προσωπικού των Καταστηµάτων Κράτησης, των υπαλλήλων του
κλάδου Πληρωµάτων Ασθενοφόρων του Εθνικού Κέντρου Άµε-
σης Βοήθειας, καθώς και θρησκευτικών λειτουργών της Ανατο-
λικής Ορθοδόξου Εκκλησίας της Ελλάδος (ιερέων και διακόνων)
που υπηρετούν ως διδάσκαλοι ή καθηγητές οποιασδήποτε βαθ-
µίδας και µε οποιοδήποτε γνωστικό αντικείµενο στην πρωτοβάθ-
µια, δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευση, επιτρέπεται να
αποσπώνται, κατά παρέκκλιση της διαδικασίας του Ενιαίου Συ-
στήµατος Κινητικότητας, σε υπηρεσία στην περιοχή, όπου υπη-
ρετεί ο σύζυγος ή συµβιών.

2. Η απόσπαση διενεργείται κατόπιν σχετικής αίτησης του
υπαλλήλου και ολοκληρώνεται εντός προθεσµίας ενός (1) µηνός
από την υποβολή της αίτησης, µε κοινή απόφαση των αρµόδιων
οργάνων διορισµού των φορέων προέλευσης και υποδοχής.»

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και για τις εκκρεµείς κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος αιτήσεις συνυπηρέτησης.

Άρθρο 57
Σύστηµα Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού

1. Στη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου
Εσωτερικών αναπτύσσεται και λειτουργεί πληροφοριακό Σύ-
στηµα µε τίτλο «Σύστηµα Διαχείρισης Ανθρώπινου Δυναµικού
της Δηµόσιας Διοίκησης» (ΣΔΑΔ), το οποίο είναι διάδοχος του
Μητρώου Ανθρώπινου Δυναµικού Ελληνικού Δηµοσίου (ΜΑΔΕΔ)
που συστήθηκε µε το άρθρο δεύτερο του ν. 3845/2010 (Α’ 65).
Στο ΣΔΑΔ µεταφέρονται όλα τα δεδοµένα και οι λειτουργίες του
Μητρώου Ανθρώπινου Δυναµικού Ελληνικού Δηµοσίου που λει-
τουργούν κατά τον χρόνο της µετάβασης από το ΜΑΔΕΔ στο
ΣΔΑΔ.

2. Σκοπός του ΣΔΑΔ είναι: 
α) η υποστήριξη της άσκησης πολιτικής ανθρώπινου δυναµι-

κού της Δηµόσιας Διοίκησης από το Υπουργείο Εσωτερικών, 
β) η υποστήριξη της άσκησης µισθολογικής πολιτικής από το

Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, 
γ) η παροχή εφαρµογών διαχείρισης προσωπικού στους φο-

ρείς που το χρησιµοποιούν. 
3. Το ΣΔΑΔ είναι εγκατεστηµένο στις υποδοµές του Κυβερνη-

τικού Υπολογιστικού Νέφους (G-Cloud) της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Η
αυθεντικοποίηση των χρηστών γίνεται µέσω Κωδικών Δηµόσιας
Διοίκησης.

4. Κατά την επεξεργασία των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα, το Υπουργείο Εσωτερικών ενεργεί υπό την ιδιότητα του
υπεύθυνου επεξεργασίας σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κανονι-
σµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου, της 27ης Απριλίου 2016, για την προστασία των
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των δεδο-
µένων αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός
Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων, L 119 [ΓΚΠΔ]). Σε
περίπτωση ανάθεσης της τεχνικής υποστήριξης της εφαρµογής
σε εξωτερικό πάροχο δυνάµει σύµβασης µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών, ο πάροχος ενεργεί ως εκτελών την επεξεργασία και
υποχρεούται να εφαρµόζει τα κατάλληλα τεχνικά και οργανωτικά
µέτρα για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων, τα οποία
επεξεργάζονται υπό τις εντολές και για λογαριασµό του υπευ-
θύνου επεξεργασίας. Οι ανωτέρω οφείλουν να τηρούν όλες τις
υποχρεώσεις που απορρέουν από�  τον Γ.Κ.Π.Δ., καθώς και τις
διατάξεις του ν. 4624/2019           (Α’ 137) και συνάδουν µε την
ιδιότητά τους. Η επεξεργασία των προσωπικών δεδοµένων από
τον εκτελούντα την επεξεργασία διέπεται από τη σύµβαση που
συνάπτεται µε το Υπουργείο Εσωτερικών, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 28 του Γ.Κ.Π.Δ.. Κατά την επεξεργασία των δεδο-
µένων λαµβάνονται τα απαραίτητα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
για την ασφάλεια αυτών και τα οποία αναφέρονται αναλυτικά στη
σύµβαση που συνάπτεται κατά τα ανωτέρω. Το Υπουργείο Εσω-

τερικών ως υπεύθυνος της επεξεργασίας προσωπικών δεδοµέ-
νων εγγυάται ότι οποιαδήποτε επεξεργασία δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα, πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τον Γ.Κ.Π.Δ.
και τον ν. 4624/2019, µε την επιφύλαξη ειδικότερων ρυθµίσεων
που αφορούν στην επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα από τις αρµόδιες αρχές.

Άρθρο 58
Μετάταξη προσωπικού του προγράµµατος 
«Βοήθεια στο Σπίτι» σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

1. Υπάλληλοι που διορίστηκαν σε δήµο, µε την υπό στοιχεία
4Κ/2020 προκήρυξη του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προ-
σωπικού (ΑΣΕΠ 15), κατ’ εφαρµογή του άρθρου 91 του ν.
4583/2018 (Α’ 212), και διατίθενται, µέσω σύµβασης διαδηµοτι-
κής συνεργασίας, σε συµβαλλόµενο δήµο για την παροχή υπη-
ρεσιών βοήθειας στο σπίτι, δύνανται να µεταταχθούν στον δήµο
στον οποίο παρέχουν τις υπηρεσίες τους.

2. Η µετάταξη διενεργείται µε µεταφορά της οργανικής θέσης
που κατέχει ο υπάλληλος, κατόπιν αίτησης που υποβάλλεται,
εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από τη δη-
µοσίευση του παρόντος, και απόφασης των αρµοδίων για τον
διορισµό οργάνων των δήµων υποδοχής και προέλευσης, κατά
παρέκκλιση του τρίτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 91 του
ν. 4583/2018, καθώς και του ν. 4440/2016 (Α’ 224). Οι υπάλληλοι
µετατάσσονται µε τον βαθµό και το µισθολογικό κλιµάκιο που κα-
τέχουν κατά τον χρόνο της µετάταξης, η δε προϋπηρεσία τους
αναγνωρίζεται για κάθε έννοµη συνέπεια. Περίληψη της απόφα-
σης δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

3. Οι µετατασσόµενοι υπάλληλοι δεσµεύονται να υπηρετήσουν
τον υπολειπόµενο χρόνο µέχρι τη συµπλήρωση της δεκαετούς
παραµονής στον δήµο υποδοχής, εφαρµοζόµενης της παρ. 4 του
άρθρου 91 του                     ν. 4583/2018. Η πίστωση για τη µι-
σθολογική δαπάνη του µετατασσόµενου προσωπικού αποδίδεται
στους δήµους υποδοχής, κατά την παρ. 7 του άρθρου 91 του
ν. 4583/2018.

Άρθρο 59
Πλήρωση θέσεων στο Ν.Π.Δ.Δ. µε την επωνυµία 

«Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου» -
Αντικατάσταση περ. 7 παρ. Α άρθρου δέκατου τρίτου 

ν. 5126/2024

Στην περ. 7 της παρ. Α του άρθρου δέκατου τρίτου του ν.
5126/2024 (Α’ 115), περί σύστασης οργανικών θέσεων προσωπι-
κού στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Λι-
µενικό Ταµείο Ηρακλείου», επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο προστίθενται οι λέξεις  «µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου», β) προστί-
θεται νέο δεύτερο εδάφιο και η περ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Συστήνονται τέσσερις (4) οργανικές θέσεις προσωπικού µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, οι οποίες
κατανέµονται ως εξής: α) µία (1) θέση Κλάδου ΠΕ Διοικητικού -
Οικονοµικού, β) µία (1) θέση Κλάδου ΠΕ Μηχανικών, γ) µία (1)
θέση Κλάδου ΔΕ Διοικητικού - Λογιστικού και δ) µία (1) θέση Κλά-
δου ΔΕ Οδηγών. Προσληπτέοι βάσει των οριστικών πινάκων του
Α.Σ.Ε.Π. της υπό στοιχεία 3ΓΒ/2023 Προκήρυξης για την πλή-
ρωση θέσεων προσωπικού ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης από επιτυχόντες του πανελλή-
νιου γραπτού διαγωνισµού (Β’ Στάδιο) στον Οργανισµό Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε., ως είχε προ της κύρωσης της από 30 Ιανουαρίου
2024 σύµβασης παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου
και της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Οργανισµός Λιµέ-
νος Ηρακλείου Α.Ε.», προσλαµβάνονται σε κενές οργανικές θέ-
σεις του Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου, ή σε συνιστώµενες
προσωποπαγείς, εφόσον δεν υφίστανται κενές οργανικές θέσεις.
Οι νόµοι 4369/2016 (Α’ 33) και 4354/2015 (Α’ 176) αντίστοιχα,
εφαρµόζονται αναλόγως για τη βαθµολογική και µισθολογική κα-
τάταξη των εργαζοµένων που µετατάσσονται δυνάµει του πα-
ρόντος.»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 60
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµί-
ζονται τα ζητήµατα που αφορούν στη διαδικασία µετάπτωσης,
στα δεδοµένα που µεταπίπτουν από το Μητρώο Ανθρώπινου Δυ-
ναµικού Ελληνικού Δηµοσίου στο Σύστηµα Διαχείρισης Ανθρώ-
πινου Δυναµικού της Δηµόσιας Διοίκησης (ΣΔΑΔ) και στα µέτρα
ασφαλείας που τηρούνται κατά τη µετάπτωση, στην πρόσβαση,
στα δικαιώµατα και στους χρήστες του συστήµατος, στις λει-
τουργικές περιοχές του συστήµατος, στη δηµόσια πρόσβαση
στο ΣΔΑΔ, στα ζητήµατα προστασίας δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη λειτουργία
του ΣΔΑΔ του άρθρου 57. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του
κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού δύναται να ρυθµίζονται τα
ζητήµατα που αφορούν στις διαλειτουργικότητες µε κεντρικά ή
λοιπά πληροφοριακά συστήµατα της δηµόσιας διοίκησης, στα
δεδοµένα που διατίθενται και στον τρόπο διάθεσής τους µέσω
των διαδικτυακών υπηρεσιών και του Κέντρου Διαλειτουργικότη-
τας (ΚΕ.Δ.) της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµά-
των και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης από και προς το ΣΔΑΔ.

3. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµόσιας Διοίκησης
του Υπουργείου Εσωτερικών καθορίζεται η ηµεροµηνία έναρξης
λειτουργίας του ΣΔΑΔ του άρθρου 57.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

Άρθρο 61
Πρόσληψη Ειδικών Φρουρών - Προσθήκη παρ. 11

στο άρθρο 9 του ν. 2734/1999

1. Στο άρθρο 9 του ν. 2734/1999 (Α’ 161), περί σύστασης στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη οργανικών θέσεων Ειδικών
Φρουρών και κάλυψης αυτών των θέσεων, προστίθεται παρ. 11
ως εξής:

«11. Η πλήρωση θέσεων Ειδικών Φρουρών δύναται να πραγ-
µατοποιείται µετά από απόφαση του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
χωρίς νέα προκήρυξη, από πίνακα επιλαχόντων προηγούµενου
διαγωνισµού και υπό την προϋπόθεση ότι έχει χορηγηθεί έγκριση
του αριθµού προσλήψεων σύµφωνα µε το άρθρο 51 του ν.
4622/2019 (Α’ 133), πριν παρέλθουν είκοσι τέσσερις (24) µήνες
από τη δηµοσίευση των τελικών αναµορφωµένων κυρωµένων πι-
νάκων των κατ’ αρχήν πληρούντων τα προσόντα υποψηφίων της
τελευταίας χρονικά εκδοθείσας προκήρυξης πρόσληψης Ειδικών
Φρουρών. Κατ’ εξαίρεση, για τη διαδικασία πρόσληψης του προ-
ηγούµενου εδαφίου, δεν εφαρµόζεται το πρώτο εδάφιο της παρ.
5 του άρθρου 9 για τη µη υπέρβαση του 28ου έτους της ηλικίας
των προσλαµβανοµένων. Με απόφαση του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη δύνανται να ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα
εφαρµογής της παρούσας.»

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται κατ’ εξαίρεση και για τον υπό στοιχεία
6000/2/7907-ρα’/5.8.2024 διαγωνισµό πρόσληψης Ειδικών Φρου-
ρών (ΑΔΑ: ΡΚΡΕ46ΜΤΛΒ-ΝΣ4).

Άρθρο 62
Πλήρωση θέσεων κλάδου ΠΕ Ελεγκτών Εναέριας 

Κυκλοφορίας στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας

1. Η πλήρωση των θέσεων του κλάδου ΠΕ Ελεγκτών Εναέριας
Κυκλοφορίας (ΕΕΚ) στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
(Υ.Π.Α.), µετά την έκδοση αυτοτελούς προκήρυξης του Ανωτά-
του Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) για τον ως άνω

κλάδο, διενεργείται σύµφωνα µε τα άρθρα 8 έως 27 του
ν.4765/2021 (Α’ 6) και την υπ’ αρ. 52/16.3.2022 απόφαση του
Α.Σ.Ε.Π., περί της διαδικασίας επιλογής προσωπικού µε πανελ-
λήνιο γραπτό διαγωνισµό (Β’ 1320), όπως εκάστοτε ισχύει, µε
την επιφύλαξη των κατωτέρω: 

α. Η γραπτή εξέταση γίνεται µε δοκιµασίες που καθορίζονται
µε την προκήρυξη και διενεργούνται κατά στάδια. Μετά την ολο-
κλήρωση της δοκιµασίας του α’ σταδίου, καλούνται στη δοκιµα-
σία του β’ σταδίου οι υποψήφιοι που καταλαµβάνουν τις πρώτες
θέσεις µέχρι τον αριθµό των υποψηφίων που κρίνει απαραίτητο
η Κεντρική Επιτροπή Διαγωνισµού, για να διασφαλισθεί η κά-
λυψη των θέσεων που προκηρύχθηκαν, υπό την προϋπόθεση ότι
έχουν βαθµολογία ίση ή µεγαλύτερη από αυτή που τυχόν έχει
τεθεί ως βάση µε την προκήρυξη. 

β. Μετά την ολοκλήρωση και της δεύτερης δοκιµασίας, για
όσους έλαβαν βαθµολογία ίση ή µεγαλύτερη από αυτή που
τυχόν έχει τεθεί ως βάση µε την προκήρυξη, εξάγεται η συνολική
βαθµολογία κάθε υποψηφίου, σταθµισµένη ανάλογα µε τον συν-
τελεστή βαρύτητας που τίθεται µε την προκήρυξη, για κάθε δο-
κιµασία. 

γ. Η συνολική βαθµολογία των υποψηφίων προσαυξάνεται
µόνο µε το κριτήριο της εντοπιότητας, όπου προβλέπεται, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 12 του    ν. 4765/2021. 

δ. Με την προκήρυξη καθορίζεται ποια βαθµολογία από τις δο-
κιµασίες των δύο σταδίων έχει προτεραιότητα σε περίπτωση ισο-
βαθµίας υποψηφίων. Η σειρά κατάταξης των υποψηφίων, που
εξακολουθούν να ισοβαθµούν, µετά τα ανωτέρω, καθορίζεται µε
δηµόσια κλήρωση, η οποία µπορεί να διεξάγεται και ηλεκτρονικά,
σύµφωνα µε το άρθρο 15 του ν. 4765/2021.

ε. Μετά την κατάρτιση των οριστικών πινάκων κατάταξης, οι
υποψήφιοι που καταλαµβάνουν τις πρώτες θέσεις στον ως άνω
πίνακα και µέχρι αριθµού διπλάσιου του αριθµού των προς πλή-
ρωση θέσεων, καλούνται σε πρακτική δοκιµασία ορθοφωνίας
εφόσον υπάρχουν. Η επίδοση στην εξέταση αυτή κρίνεται ως
«επιτυχής» ή «µη επιτυχής». 

στ. Οι ερωτήσεις, τα θέµατα και οι απαντήσεις των ως άνω δο-
κιµασιών δεν δηµοσιοποιούνται. Παραδείγµατα ερωτήσεων που
περιλαµβάνονται στη διαδικασία της εξέτασης αναρτώνται στην
ιστοσελίδα του Α.Σ.Ε.Π.. 

ζ. Για την υποβολή της αίτησης και τη συµµετοχή στη συγκε-
κριµένη διαδικασία απαιτείται η καταβολή παραβόλου, το ύψος
του οποίου καθορίζεται µε την κοινή απόφαση της παρ. 3. 

η. Για την παροχή των ανωτέρω δοκιµασιών η Υ.Π.Α., σε συ-
νεργασία µε το Α.Σ.Ε.Π., δύναται να συνάπτει συµβάσεις µε φο-
ρείς του δηµοσίου και διεθνείς οργανισµούς, στους οποίους
συµµετέχει η Ελλάδα, οι οποίοι διαθέτουν εξειδικευµένα εργα-
λεία ή υπηρεσίες επιλογής προσωπικού, όπως τον Διεθνή Οργα-
νισµό Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO), τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό
Αεροπορικής Ασφάλειας (EASA) και τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό
για την Ασφάλεια της Αεροναυτιλίας (EUROCONTROL). Οι δοκι-
µασίες είναι δυνατόν να διενεργούνται εν µέρει ή αποκλειστικά
στην αγγλική γλώσσα. 

θ. Η ένσταση κατά των προσωρινών πινάκων ασκείται ενώπιον
του Α.Σ.Ε.Π. εντός αποκλειστικής προθεσµίας πέντε (5) ηµερών.
Για την παραδεκτή άσκηση της ένστασης απαιτείται η πληρωµή
του παραβόλου που καθορίζεται µε την κοινή απόφαση της παρ.
3 για τη συγκεκριµένη διαδικασία. Ενστάσεις κατά της βαθµολο-
γίας στις δύο δοκιµασίες και στην πρακτική δοκιµασία ορθοφω-
νίας δεν επιτρέπονται.

2. Ο πίνακας κατάταξης παραµένει ενεργός επί τριετία, από
την έκδοση των οριστικών αποτελεσµάτων, και η Υ.Π.Α. δύναται
να απορροφά από αυτόν ετησίως προσωπικό ΕΕΚ µε αίτηµα
προς το Α.Σ.Ε.Π., και σύµφωνα µε το άρθρο 51 του ν. 4622/2019
(Α’ 133), περί του ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων, κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης.  

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται το ύψος του παραβό-
λου για την υποβολή της αίτησης και τη συµµετοχή στη διαδικα-
σία του παρόντος, καθώς και το ύψος του παραβόλου για την
άσκηση της ένστασης της περ. θ’ της παρ. 1 .
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Άρθρο 63
Ρύθµιση θεµάτων του Εθνικού Τυπογραφείου -

Τροποποίηση παρ. 10 άρθρου 111  ν. 4622/2019
και παρ. 2 άρθρου 75 ν. 4795/2021

1. Στην παρ. 10 του άρθρου 111 του ν. 4622/2019       (Α’ 133),
περί της σύστασης θέσης Ειδικού Γραµµατέα του Εθνικού Τυπο-
γραφείου, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο
πρώτο εδάφιο, αα) η λέξη «Ειδικού» αντικαθίσταται από τη λέξη
«Γενικού» και αβ) η λέξη «2ο» αντικαθίσταται από τη λέξη «1ο»,
β) στο δεύτερο εδάφιο, η λέξη «Ειδικού» αντικαθίσταται από τη
λέξη «Γενικού», γ) στο τρίτο εδάφιο, γα) η λέξη «Ειδικό» αντικα-
θίσταται από τη λέξη «Γενικό» και γβ) η λέξη «Ειδικούς» αντικα-
θίσταται από τη λέξη «Γενικούς» και η    παρ. 10 διαµορφώνεται
ως εξής:

«10. Συστήνεται θέση µετακλητού Γενικού Γραµµατέα του
Εθνικού Τυπογραφείου, µε βαθµό 1ο της κατηγορίας ειδικών θέ-
σεων. Η επιλογή και τοποθέτηση του Γενικού Γραµµατέα γίνεται
µε απόφαση του Πρωθυπουργού, που δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Τον Γενικό Γραµµατέα επικουρεί στο
έργο του ιδιαίτερο γραφείο, εφαρµοζοµένων αναλογικά των άρ-
θρων 45 έως 48, όπως ισχύουν για τους Γενικούς Γραµµατείς.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 75 του ν. 4795/2021 (Α’ 62), περί
του µισθολογικού καθεστώτος του Ειδικού Γραµµατέα του Εθνι-
κού Τυπογραφείου και των συνεργατών που στελεχώνουν το ιδι-
αίτερο γραφείο του, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
η λέξη «Ειδικού» αντικαθίσταται από τη λέξη «Γενικού», β) η λέξη
«Ειδικούς» αντικαθίσταται από τη λέξη «Γενικούς» και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Ως προς το µισθολογικό καθεστώς του Γενικού Γραµµατέα
του Εθνικού Τυπογραφείου και των συνεργατών που στελεχώ-
νουν το ιδιαίτερο γραφείο του, εφαρµόζονται αναλογικά οι δια-
τάξεις του ν. 4354/2015         (Α’ 176) που ισχύουν αντιστοίχως
για τους Γενικούς Γραµµατείς και τα ιδιαίτερα γραφεία τους.»

3. Από την εφαρµογή του παρόντος δεν θίγεται η ισχύς της
περ. (γ) της παρ. 5 του άρθρου 25 του                  ν. 4622/2019,
περί της υπαγωγής του Εθνικού Τυπογραφείου στη Γενική Γραµ-
µατεία Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων.

Άρθρο 64
Προσδιορισµός και άσκηση αρµοδιοτήτων Δηµόσιας 
Υπηρεσίας Απασχόλησης - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 

και προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 3, τροποποίηση 
παρ. 19 άρθρου 79 ν. 4921/2022 

1. Στο άρθρο 3 του ν. 4921/2022 (Α’ 75), περί µετονοµασίας
του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού σε Δηµό-
σια Υπηρεσία Απασχόλησης και σκοπού αυτής, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο τέλος της παρ. 1 προστίθενται
οι λέξεις «µε την επιφύλαξη της υποπερ. (αα) του τρίτου εδαφίου
της παρ. 2 του άρθρου 2 του π.δ. 77/2023», β) προστίθεται παρ.
5 και το άρθρο 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 3
Μετονοµασία Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού

Δυναµικού σε Δηµόσια Υπηρεσία
Απασχόλησης - Σκοπός

1. Ο Οργανισµός Απασχόλησης Εργατικού Δυναµικού
(Ο.Α.Ε.Δ.), ο οποίος συστάθηκε µε το ν.δ. 2961/1954    (Α’ 197)
και µετονοµάσθηκε σε Οργανισµό Απασχόλησης Εργατικού Δυ-
ναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.) µε το ν.δ. 212/1969 (Α’ 112), µετονοµάζεται
σε «Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης» (Δ.ΥΠ.Α.) και αποτελεί νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε έδρα την Αθήνα που τελεί
υπό την εποπτεία του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, µε την επιφύλαξη της υποπερ. (αα) του τρίτου εδαφίου
της παρ. 2 του άρθρου 2 του π.δ. 77/2023.

2. Η επωνυµία της Δ.ΥΠ.Α. αποδίδεται στην αγγλική γλώσσα
ως «Public Employment Service» και διατηρεί τον ίδιο διακριτικό
τίτλο που διαθέτει στα ελληνικά µε τη χρήση λατινικών χαρακτή-
ρων «DYPA».

3. Σκοποί της Δ.ΥΠ.Α. είναι:
α) Η εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής για την ενίσχυση

της απασχόλησης και την καταπολέµηση της ανεργίας, καθώς
και η συµβολή στη διαµόρφωση της πολιτικής αυτής,

β) η µέριµνα για τους ανέργους, και ιδίως όσους εξ αυτών ανή-
κουν σε ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, µέσω πολιτικών όπως η
ασφάλιση κατά της ανεργίας, η συνδροµή στην αναζήτηση θέ-
σεων εργασίας, η διευκόλυνση για την ένταξη ή επανένταξη στην
αγορά εργασίας και η κατάρτισή τους,

γ) η µέριµνα για εργαζόµενους και ιδίως για ειδικές κατηγο-
ρίες εργαζοµένων που προβλέπονται κάθε φορά από τον νόµο,
µέσω επιδοµάτων ή άλλων παροχών και προγραµµάτων,

δ) η εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής για την επαγγελ-
µατική εκπαίδευση και κατάρτιση και την ανάπτυξη δεξιοτήτων
του εργατικού δυναµικού, καθώς και η διασύνδεσή της µε την
αγορά εργασίας,

ε) η παρακολούθηση της αγοράς εργασίας και η διασύνδεση
µε τις επιχειρήσεις,

στ) η εφαρµογή της κυβερνητικής πολιτικής για το εργατικό
δυναµικό και τις οικογένειες αυτού, καθώς και για τους νέους
της χώρας εν γένει ή άλλες ειδικότερες κατηγορίες που προβλέ-
πονται κάθε φορά από τον νόµο, αναφορικά µε τη στεγαστική
τους συνδροµή και προστασία και τις λοιπές µορφές ενίσχυσης
αυτών όπως χορήγηση επιδοµάτων, επιδοτήσεων, χρηµατοδο-
τήσεων ή άλλων παροχών και προγραµµάτων,

ζ) η ανάπτυξη κοινωνικών, τουριστικών και πολιτιστικών δρά-
σεων προς όφελος του εργατικού δυναµικού και των οικογενειών
αυτού,

η) η συνδροµή στη συλλογική οργάνωση και δράση του εργα-
τικού δυναµικού,

θ) η συµµετοχή στον σχεδιασµό και την υλοποίηση του εθνικού
προγράµµατος µεταρρυθµίσεων σχετικά µε πολιτικές αρµοδιό-
τητας της Δ.ΥΠ.Α..

4. Προς επίτευξη των σκοπών της, η Δ.ΥΠ.Α. ιδίως:
α) Τηρεί ειδικά µητρώα, ιδίως ψηφιακά, στα οποία εγγράφον-

ται οι αναζητούντες εργασία και οι ειδικές κατηγορίες αυτών, και
χορηγεί σε αυτούς την Ψηφιακή Κάρτα Δ.ΥΠ.Α.,

β) καταβάλλει επίδοµα ανεργίας σε όσους πληρούν τις νόµι-
µες προϋποθέσεις,

γ) καταβάλλει ή διασφαλίζει τις λοιπές παροχές που συνδέον-
ται µε την ιδιότητα του ανέργου και του αναζητούντος εργασία,
οι οποίες προβλέπονται από τη νοµοθεσία,

δ) καταβάλλει παροχές λόγω αφερεγγυότητας του εργοδότη
από ειδικό λογαριασµό που τηρεί προς τον σκοπό αυτόν,

ε) καταβάλλει επιδόµατα που προβλέπονται για ειδικές κατη-
γορίες εργαζοµένων, όπως εγκύους, ασκούντες τη γονική µέρι-
µνα µητέρες και πατέρες, εποχικά εργαζοµένους και λοιπούς
δικαιούχους που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις,

στ) εφαρµόζει µέτρα πρόληψης και αντιµετώπισης της ανερ-
γίας και ιδιαίτερα µέτρα προς διασφάλιση ίσων ευκαιριών για την
επαγγελµατική ένταξη ευπαθών κοινωνικών οµάδων,

ζ) προτείνει διαθέσιµες θέσεις εργασίας σε όσους αναζητούν
εργασία,

η) παρέχει συµβουλευτικές υπηρεσίες προς ανέργους µε
σκοπό την ενίσχυση των τυπικών και ουσιαστικών προσόντων
τους και την εύρεση κατάλληλης εργασίας µε σκοπό την καλύ-
τερη δυνατή αντιστοίχιση της προσφοράς και της ζήτησης στην
αγορά εργασίας,

θ) λαµβάνει από τους εργοδότες πληροφορίες που είναι απα-
ραίτητες για την εκτέλεση του έργου τους και, ιδίως, τις σχετικές
µε τη διαθεσιµότητα θέσεων εργασίας, και γενικότερα παρακο-
λουθεί και λαµβάνει πληροφορίες, µε κάθε πρόσφορο τρόπο, για
τις συνθήκες και τις ανάγκες της αγοράς εργασίας στην Ελλάδα
και την Ευρωπαϊκή Ένωση,

ι) διασυνδέει τους εργοδότες που προσφέρουν εργασία µε
όσους αναζητούν εργασία και έχουν προσόντα αντίστοιχα µε τις
προσφερόµενες θέσεις εργασίας,

ια) παρέχει προς τις επιχειρήσεις και τους εργοδότες υπηρε-
σίες πληροφόρησης, συµβουλευτικής, επιλογής προσωπικού και
πρόσληψης και τους καταβάλλει ενίσχυση για επιχορηγούµενες
θέσεις εργασίας,
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ιβ) υλοποιεί δράσεις για την προώθηση της απασχόλησης
µέσω της ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας, καθώς και σχετικά
προγράµµατα υποστήριξης άνεργων ελεύθερων επαγγελµατιών
και αυτοαπασχολουµένων,

ιγ) διευκολύνει την κινητικότητα του εργατικού δυναµικού,
ιδ) υλοποιεί επιδοτούµενα προγράµµατα συνεχιζόµενης επαγ-

γελµατικής κατάρτισης µε βάση τεκµηριωµένη ανάλυση της αγο-
ράς εργασίας,

ιε) συστήνει και λειτουργεί µονάδες επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης του εργατικού δυναµικού στο πλαίσιο της
αρµοδιότητάς της, των επιπέδων 3 και 5 του ν. 4763/2020 (Α’
254),

ιστ) παρακολουθεί την εξέλιξη των τάσεων της αγοράς εργα-
σίας και αξιοποιεί κάθε δυνατή πηγή δεδοµένων έρευνας και
ανάλυσης,

ιζ) υποβάλλει ετησίως στις αρµόδιες υπηρεσίες της Διεύθυν-
σης Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής Συνοχής και της Διεύ-
θυνσης Καταπολέµησης της Φτώχειας του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας προτάσεις για τη χάραξη
πολιτικής και τη λήψη µέτρων στο πεδίο της κοινωνικής ένταξης,

ιη) υποβάλλει ετησίως ενηµερωτικό σηµείωµα απολογισµού
του προηγούµενου έτους σε ζητήµατα κοινωνικής προστασίας
προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,

ιθ) τροφοδοτεί το Ενιαίο Γεωπληροφοριακό Σύστηµα της παρ.
2 του άρθρου 1 του ν. 4445/2016 (Α’ 236) του Εθνικού Μηχανι-
σµού Συντονισµού, Παρακολούθησης και Αξιολόγησης των Πο-
λιτικών Κοινωνικής Ένταξης και Κοινωνικής Συνοχής της παρ. 1
του άρθρου 1 του             ν. 4445/2016 µε συγκεντρωτικά στοιχεία
στατιστικής φύσεως και αναφορές, που άπτονται των Μητρώων
Ανέργων και του Ψηφιακού Μητρώου Δ.ΥΠ.Α.,

κ) µεριµνά για τη φύλαξη και φροντίδα των παιδιών του εργα-
τικού δυναµικού µέσα από τη λειτουργία ή την ίδρυση για τον
σκοπό αυτόν βρεφονηπιακών σταθµών της Δ.ΥΠ.Α. ή µέσω συ-
νεργασιών µε άλλους αρµόδιους φορείς,

κα) υποστηρίζει το εργατικό δυναµικό και τις οικογένειες
αυτού, µέσω προγραµµάτων στεγαστικής συνδροµής και προ-
στασίας, καθώς και τους νέους της χώρας εν γένει ή άλλες ειδι-
κότερες κατηγορίες που προβλέπονται κάθε φορά από τον νόµο,
µέσω προγραµµάτων στεγαστικής συνδροµής και λοιπών µορ-
φών ενίσχυσης, όπως χορήγησης επιδοµάτων, επιδοτήσεων,
χρηµατοδότησης δανείων ή άλλων παροχών και προγραµµάτων,

κβ) εκπληρώνει τις γεγενηµένες υποχρεώσεις και εκκρεµότη-
τες των καταργηθέντων Οργανισµών Εργατικής Κατοικίας και
Εργατικής Εστίας,

κγ) εξασφαλίζει τη δωρεάν µετακίνηση των εγγεγραµµένων
στα µητρώα του στα µέσα µαζικής µεταφοράς,

κδ) υλοποιεί κοινωνικές, τουριστικές και πολιτιστικές δράσεις
προς όφελος των εργαζοµένων,

κε) εκπροσωπεί τη χώρα στα διεθνή φόρα και δίκτυα Δηµόσιων
Υπηρεσιών Απασχόλησης,

κστ) συνεργάζεται µε κάθε φορέα, σε εθνικό, ευρωπαϊκό ή διε-
θνές επίπεδο, που έχει αντίστοιχες ή παρεµφερείς αρµοδιότητες
ή στόχους και συνάπτει, όπου απαιτείται, προγραµµατικές συµ-
βάσεις ή συµφωνίες ήπιας δεσµευτικής ισχύος.

5. Ο ετήσιος προϋπολογισµός της Δ.ΥΠ.Α., καθώς και η ανα-
µόρφωσή του κατά τη διάρκεια του έτους, σύµφωνα µε τον ν.
4270/2014 (Α’ 143), για την επίτευξη όλων των σκοπών της παρ.
4, εγκρίνεται από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του π.δ. 77/2023 (Α’
130).»

2. Στην παρ. 19 του άρθρου 79 του ν. 4921/2022, περί εξου-
σιοδοτικών διατάξεων, πριν από τη λέξη «καθορίζονται» προστί-
θεται η φράση «ή εφόσον απαιτείται και του κατά περίπτωση
συναρµόδιου υπουργού» και η παρ. 19 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας ή, εφόσον
απαιτείται, και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού κα-
θορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την άσκηση της αρ-
µοδιότητας της          περ. κα) της παρ. 4 του άρθρου 3.»

Άρθρο 65
Αποζηµίωση κλιµακίων, οµάδων, υποοµάδων εργασίας 

και οµάδων εργασίας του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης για το έτος 2024 -

Τροποποίηση παρ. 11 άρθρου 21 ν. 4354/2015

Στην παρ. 11 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί
αµοιβών συλλογικών οργάνων επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στα πρώτο εδάφιο µετά την αναφορά στο έτος
«2023» προστίθενται οι λέξεις «και 2024» β) στο δεύτερο εδάφιο
µετά την αναφορά στο έτος «2023» προστίθενται οι λέξεις «ή
2024» και γ) προστίθεται τελευταίο εδάφιο και η παρ. 11 του άρ-
θρου 21 διαµορφώνεται ως εξής:

«11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής
Άµυνας και Προστασίας του Πολίτη στο προσωπικό που συµµε-
τέχει στα κλιµάκια, οµάδες, υποοµάδες εργασίας και στις οµά-
δες εργασίας που συστάθηκαν ή συστήνονται και λειτουργούν
εντός των ετών 2021, 2022, 2023 και 2024 µε συγκεκριµένους
ποσοτικούς στόχους για την εκκαθάριση των εκκρεµών αιτήσεων
συνταξιοδότησης, τον κανονισµό και την πληρωµή συντάξεων
του δηµόσιου τοµέα και όλων των πρώην ταµείων που εντάχθη-
καν στον e-ΕΦΚΑ, καθορίζεται αποζηµίωση, εφόσον επιτευχθούν
οι ποσοτικοί στόχοι, η οποία δεν δύναται να υπερβαίνει το όριο
των επτά χιλιάδων διακοσίων (7.200) ευρώ το έτος, µη υπολογι-
ζόµενου στην περίπτωση αυτή του ορίου της παρ. 3. Το προ-
ηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται µε τους ίδιους όρους και
προϋποθέσεις και στο προσωπικό του e-ΕΦΚΑ, το οποίο απασχο-
λείται εντός των ετών 2021 ή 2022 ή 2023 ή 2024 µε συγκεκριµέ-
νους ποσοτικούς στόχους για την εξυπηρέτηση του κοινού µέσω
του ενιαίου αριθµού εξυπηρέτησης πολιτών του Υπουργείου Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και το οποίο ορίζεται µε από-
φαση του Διοικητή. Με όµοια απόφαση ορίζονται η µεθοδολογία
προσδιορισµού των ποσοτικών στόχων εξυπηρέτησης του κοινού
µέσω του ενιαίου αριθµού εξυπηρέτησης πολιτών του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ο τρόπος παρακο-
λούθησής τους και κάθε άλλο ειδικό θέµα για την εφαρµογή του
προηγούµενου εδαφίου. Στις ανωτέρω κοινές υπουργικές απο-
φάσεις στις οποίες καθορίζεται η αποζηµίωση των κλιµακίων,
οµάδων, υποοµάδων εργασίας και οµάδων εργασίας και στο
προσωπικό που απασχολείται στην εξυπηρέτηση του κοινού
µέσω του ενιαίου αριθµού εξυπηρέτησης πολιτών του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, δύναται να προσδί-
δεται αναδροµική ισχύς, η οποία ανατρέχει στον επόµενο µήνα
σύστασης των αντίστοιχων κλιµακίων - οµάδων εργασίας κατά
τα οριζόµενα στις οικείες υπουργικές αποφάσεις και η οποία δεν
υπερβαίνει τα δύο (2) έτη.»

Άρθρο 66
Ρυθµίσεις για πράξεις και έργα αρµοδιότητας

της πρώην Επιτελικής Δοµής ΕΣΠΑ του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων που χρηµατοδοτούν-

ται από το Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης 

στο πλαίσιο του Εθνικού Προγράµµατος
Ανάπτυξης 2021 - 2025

1. Η Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης δύναται να συνεχίζει να ασκεί, από την ηµε-
ροµηνία δηµοσίευσης του π.δ. 77/2023 (Α’ 130) και να
αναλαµβάνει καθήκοντα δικαιούχου σε έργα που υλοποιούνται
στο πλαίσιο του Τοµεακού Προγράµµατος Ανάπτυξης του ίδιου
Υπουργείου, το αργότερο µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2025.

2. Τα καθήκοντα του αποφαινόµενου οργάνου και της αναθέ-
τουσας αρχής του ν. 4412/2016 (Α’ 147) για τις συµβάσεις των
έργων της παρ. 1, ασκούν τα αρµόδια όργανα και υπηρεσίες του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σύµφωνα µε
τους όρους που καθορίζονται στην υπ’ αρ. 112875/2023 από-
φαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης «Κα-
θορισµός δαπανών για τις οποίες ορίζει ο Υπουργός Εργασίας
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και Κοινωνικής Ασφάλισης διατάκτη τον ίδιο ή άλλο όργανο, ορι-
σµός αποφαινόµενου οργάνου, καθορισµός διαχειριστή
έργου/υπολόγου για πληρωµές δαπανών ΠΔΕ, καθορισµός υπη-
ρεσιών που ασκούν διοικητική υποστήριξη για θέµατα διατάκτη
για το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας» (Β’ 7605). 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης ορίζονται
οι αρµόδιες οργανικές µονάδες της Επιτελικής Δοµής ΕΣΠΑ του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, οι αρµοδιότη-
τες αυτών, καθώς και κάθε σχετικό θέµα σχετικά µε την υλοποί-
ηση έργων στο Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης στο πλαίσιο του ΕΠΑ 2021
- 2025.

Άρθρο 67
Συνέχιση απασχόλησης ατόµων µε αναπηρία 

που απασχολούνταν σε λυθείσες δηµοτικές κοινωφελείς 
επιχειρήσεις στους οικείους δήµους 

Απασχολούµενοι την 31η.12.2023, κατ’ εφαρµογή προγράµ-
µατος επιχορήγησης από τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης
νέων θέσεων εργασίας ατόµων µε αναπηρία, σε κοινωφελείς επι-
χειρήσεις δήµων, οι οποίες λύθηκαν σύµφωνα µε το άρθρο 29
του ν. 5056/2023 (Α’ 163), περί της λύσης των κοινωφελών επι-
χειρήσεων των Δήµων, δύνανται να προσληφθούν σε θέσεις ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου από τους οικείους
δήµους, ως καθολικούς διαδόχους των λυθεισών επιχειρήσεων,
εφόσον οι δήµοι επιθυµούν να συνεχίσουν να τους απασχολούν. 

Άρθρο 68
Πράξη πρόσληψης προσωπικού ιδιωτικού δικαίου

αορίστου και ορισµένου χρόνου - Τροποποίηση 
παρ. 1 και 3 άρθρου 11 π.δ. 410/1988

Στο άρθρο 11 του π.δ. 410/1988 (Α’ 191), περί της πράξης
πρόσληψης του προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου και ορισµένου χρόνου, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 προστίθενται οι
λέξεις «ή του αρµόδιου κατά νόµο οργάνου του Υπουργείου», β)
η παρ. 3 αντικαθίσταται και το άρθρο 11 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 11
Πράξη πρόσληψης

(Άρθρο 13 Ν. 993/1979, σε συνδυασµό µε άρθρο 
3 παρ. 5 Ν. 1057/1980 - Άρθρο 263 Ν. 1188/1981)

1. Η πρόσληψη ενεργείται µε απόφαση του οικείου υπουργού
ή και του εξουσιοδοτουµένου από αυτόν οργάνου ή του αρµό-
διου κατά νόµο οργάνου του Υπουργείου. Προκειµένου για νο-
µικά πρόσωπα δηµόσιου δικαίου, η πρόσληψη ενεργείται µε
απόφαση του αρµόδιου για την πρόσληψη του προσωπικού ορ-
γάνου. Στην απόφαση πρόσληψης αναφέρεται το ονοµατεπώ-
νυµο του προσλαµβανόµενου, το είδος της εργασίας, καθώς κι
αν η σύµβαση εργασίας είναι αορίστου ή ορισµένου χρόνου και
ο χρόνος διάρκειάς της στη δεύτερη περίπτωση.

2. Προκειµένου για οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, η
πρόσληψη ενεργείται µε απόφαση του αρµόδιου για την πρόσ-
ληψη του µόνιµου προσωπικού οργάνου του οικείου Ο.Τ.Α.. Στην
απόφαση πρόσληψης αναφέρεται το ονοµατεπώνυµο του προσ-
λαµβανόµενου και το είδος της εργασίας.

3. Η απόφαση πρόσληψης δηµοσιεύεται σε περίληψη στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και κοινοποιείται στον προσλαµ-
βανόµενο το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από τη δηµοσί-
ευση. Αν ο προσλαµβανόµενος έχει επιβεβαιώσει κατά την
αίτησή του τα στοιχεία του Αριθµού Φορολογικού Μητρώου του,
τη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και τον αριθµό του κι-
νητού τηλεφώνου του, η κοινοποίηση πραγµατοποιείται ηλεκτρο-
νικά, µε έγγραφο της οικείας αρχής, στο οποίο αναγράφεται ο
αριθµός του Φύλλου της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, όπου
δηµοσιεύθηκε η περίληψη της πράξης πρόσληψης. Σε διαφορε-
τική περίπτωση, η κοινοποίηση πραγµατοποιείται µε επίδοση επί

αποδείξει στην κατοικία του προσλαµβανόµενου, είτε στον ίδιο
είτε σε πρόσωπο που συνοικεί µε αυτόν. Σε κάθε περίπτωση, µε
το έγγραφο κοινοποίησης της απόφασης πρόσληψης τάσσεται
και εύλογη προθεσµία είκοσι (20) το πολύ ηµερών για ανάληψη
υπηρεσίας του προσλαµβανόµενου. Αν µε το έγγραφο κοινοποί-
ησης της απόφασης πρόσληψης δεν καθορίζεται τέτοια προθε-
σµία, θεωρείται ότι έχει ταχθεί προθεσµία είκοσι (20) ηµερών. Η
προθεσµία για ανάληψη υπηρεσίας µπορεί να παραταθεί έως
δύο (2) µήνες αποκλειστικά για το προσωπικό που προσλαµβά-
νεται µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου,
µόνο µία φορά, για εξαιρετικούς λόγους. Αν η προθεσµία των
δέκα (10) ηµερών για την κοινοποίηση της απόφασης πρόσλη-
ψης παρέλθει άπρακτη, η απόφαση πρόσληψης θεωρείται ότι
έχει κοινοποιηθεί τη δέκατη (10η) ηµέρα από τη δηµοσίευση της
απόφασης και από την ηµέρα αυτή αρχίζει η προθεσµία των εί-
κοσι (20) ηµερών για ανάληψη υπηρεσίας.

4. Η σύµβαση εργασίας µε τον αναφερόµενο στην απόφαση
πρόσληψης λογίζεται ότι καταρτίστηκε µε την ανάληψη υπηρε-
σίας, η οποία βεβαιώνεται µε προσήκοντα τρόπο από την υπη-
ρεσία.»

Άρθρο 69
Αµοιβαία µετάταξη υπηρετούντων στο Πρόγραµµα

«Βοήθεια στο Σπίτι» - Τροποποίηση παρ. 4 
άρθρου 91 ν. 4583/2018

Στην παρ. 4 του άρθρου 91 του ν. 4583/2018 (Α’ 212), περί της
ένταξης του Προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» σε οργανικές
µονάδες των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού και
περί της στελέχωσης αυτών µε µόνιµο προσωπικό, προστίθενται
εδάφια τέταρτο, πέµπτο και έκτο και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως
εξής:

«4. Όσοι διορίζονται στις θέσεις που συστήνονται σύµφωνα µε
την παρ. 1 δεσµεύονται να υπηρετήσουν στη θέση διορισµού
τους επί δέκα (10) τουλάχιστον έτη από τον διορισµό τους. Μέχρι
τη συµπλήρωση του διαστήµατος αυτού εκτελούν καθήκοντα
που αφορούν στην παροχή των υπηρεσιών του Προγράµµατος
«Βοήθεια στο Σπίτι» και µπορούν να τους ανατίθενται παράλληλα
καθήκοντα συναφή µε τον κλάδο τους για την εξυπηρέτηση υπη-
ρεσιακών αναγκών. Οι υπάλληλοι αυτοί δεν µετακινούνται, απο-
σπώνται ή µετατάσσονται σε άλλες θέσεις. Κατ’ εξαίρεση,
επιτρέπεται η αµοιβαία µετάταξη πριν από την πάροδο της δε-
καετίας από τον διορισµό, εφόσον οι µετατασσόµενοι υπάλληλοι
ανήκουν στον ίδιο κλάδο και την ίδια ειδικότητα. Η αµοιβαία µε-
τάταξη διενεργείται µε τη διαδικασία του άρθρου 10 του
ν. 4440/2016 (Α’ 224). Οι µετατασσόµενοι υπάλληλοι δεσµεύονται
να υπηρετήσουν τον υπολειπόµενο χρόνο µέχρι τη συµπλήρωση
της δεκαετούς παραµονής, στον δήµο υποδοχής.»

Άρθρο 70
Κατάργηση θέσεων Διοικητή και Αναπληρωτή Διοικητή
Ψ.Ν.Α. - Αίτηση για θέσεις Διοικητών και Αναπληρωτών 

Διοικητών Νοσοκοµείων

Οι υποψήφιοι που υπέβαλαν αιτήσεις για την κάλυψη µίας ή
περισσότερων εκ των καταργούµενων θέσεων του Κοινού Διοι-
κητή του «Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου Αττικής» (διασυνδεόµενου
µε Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Αττικής «Δροµοκαΐτειο»), του Ανα-
πληρωτή Διοικητή του «Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου Αττικής» και
του Αναπληρωτή Διοικητή της Αποκεντρωµένης Οργανικής Μο-
νάδας «Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης», στο πλαίσιο της
υπό στοιχεία Γ4β/Γ.Π.οικ.2097/12.1.2024 Πρόσκλησης εκδήλω-
σης ενδιαφέροντος για την κάλυψη των θέσεων Διοικητών και
Αναπληρωτών Διοικητών Νοσοκοµείων, δύνανται να υποβάλουν
συµπληρωµατική αίτηση, προκειµένου να δηλώσουν, σε αντικα-
τάσταση των καταργούµενων θέσεων τις οποίες έχουν ήδη δη-
λώσει, ισάριθµες θέσεις στις οποίες επιθυµούν να θέσουν
υποψηφιότητα. Η συµπληρωµατική αίτηση υποβάλλεται ηλεκτρο-
νικά στο Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού µέσα σε
αποκλειστική προθεσµία πέντε (5) ηµερών από την εποµένη της
ανάρτησης σχετικής Ανακοίνωσης από αυτό.
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Άρθρο 71
Λειτουργία ψηφιακής εφαρµογής «Safe Youth»

1. Θεσπίζεται η λειτουργία της ψηφιακής εφαρµογής, µε την
ονοµασία «Safe Youth», πανελλαδικής εµβέλειας, η οποία εγκα-
θίσταται σε κινητό τηλέφωνο ή συσκευή έξυπνης τεχνολογίας και
παρέχει τα εξής:

α. ενηµερωτικό υλικό για θέµατα προστασίας ανηλίκων, 
β. δυνατότητα υποβολής, επωνύµως ή ανωνύµως, αναφορών

για θέµατα προστασίας ανηλίκων, µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-EΨΠ), η οποία διαλει-
τουργεί µε το πληροφοριακό σύστηµα της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, 

γ. δυνατότητα τηλεφωνικής συνοµιλίας µε εκπαιδευµένο και
εξουσιοδοτηµένο αστυνοµικό προσωπικό στην ειδική εικοσιτε-
τράωρη τηλεφωνική γραµµή πανελλαδικής εµβέλειας «10201»
για τη λήψη καταγγελιών σχετικά µε θέµατα προστασίας ανηλί-
κων, 

δ. δυνατότητα κλήσης στην ειδική τηλεφωνική γραµµή της
άµεσης δράσης «100» και 

ε. δυνατότητα ενεργοποίησης του «κοµβίου επείγουσας ανάγ-
κης» (Emergency Button), σε περίπτωση κατάστασης απειλής ή
κινδύνου της ζωής ή της σωµατικής ακεραιότητας του ανηλίκου,
στην περίπτωση που δεν δύναται να συνοµιλήσει τηλεφωνικώς
µε τα ανωτέρω τηλεφωνικά κέντρα, µε σκοπό την άµεση επέµ-
βαση αστυνοµικής δύναµης.

2. Δικαιούχοι λήψης και εγκατάστασης της εφαρµογής «Safe
Youth» στις συσκευές της παρ. 1, είναι όλα τα φυσικά πρόσωπα
που έχουν συµπληρώσει το δωδέκατο (12ο) έτος της ηλικίας και
διαµένουν στην ελληνική επικράτεια. H λήψη και η εγκατάσταση
της εφαρµογής παρέχονται δωρεάν.

3. Δικαιούχοι ενεργοποίησης και χρήσης του «κοµβίου επεί-
γουσας ανάγκης» (Emergency Button) της εφαρµογής «Safe
Youth» είναι όλοι οι ανήλικοι από δώδεκα (12) έως και δεκαοκτώ
(18) ετών που διαµένουν στην ελληνική επικράτεια. Για την ενερ-
γοποίηση και χρήση του κοµβίου απαιτείται η προεγγραφή των
δικαιούχων, µε καταχώριση προσωπικών και λοιπών στοιχείων,
στο σχετικό πεδίο της εφαρµογής.

4. Τα προσωπικά δεδοµένα του δικαιούχου που καταχωρίζον-
ται, κατά την προεγγραφή, στο πεδίο «κοµβίον επείγουσας ανάγ-
κης» (Emergency Button) είναι το ονοµατεπώνυµο, το
πατρώνυµο, το µητρώνυµο, η διεύθυνση κατοικίας και της σχο-
λικής µονάδας στην οποία φοιτά, η ηλικία, η ηµεροµηνία γέννη-
σης και προαιρετικά η οµιλούσα γλώσσα. Τα ως άνω στοιχεία
αποστέλλονται στην Ελληνική Αστυνοµία προς επεξεργασία,
µόνο µετά την ενεργοποίηση του κοµβίου από τον δικαιούχο,
σύµφωνα µε την παρ. 5. Η επεξεργασία των δεδοµένων αυτών
γίνεται από την Ελληνική Αστυνοµία για τους σκοπούς της πρό-
ληψης, της διερεύνησης, της ανίχνευσης ή της δίωξης ποινικών
αδικηµάτων ή της εκτέλεσης ποινικών κυρώσεων και διατηρούν-
ται για διάστηµα έως δέκα (10) ετών.

5. Με την ενεργοποίηση του «κοµβίου επείγουσας ανάγκης»
(Emergency Button) της εφαρµογής «Safe Youth» από τον εγγε-
γραµµένο δικαιούχο, η Ελληνική Αστυνοµία πληροφορείται µε
σύντοµο γραπτό κωδικοποιηµένο και κρυπτογραφηµένο µήνυµα
(τύπου SMS) για το είδος της απειλής ή του κινδύνου της ζωής
ή της σωµατικής ακεραιότητας του ανηλίκου και λαµβάνει ταυ-
τόχρονα τα προσωπικά στοιχεία του, καθώς και στοιχεία για τον
χωρικό του εντοπισµό, ώστε να επέµβει άµεσα για την προστασία
του.

6. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη ρυθµί-
ζονται τα ειδικότερα θέµατα σε σχέση µε την ενεργοποίηση και
λειτουργία του «κοµβίου επείγουσας ανάγκης» (Emergency But-
ton) και της ειδικής εικοσιτετράωρης τηλεφωνικής γραµµής πα-
νελλαδικής εµβέλειας «10201» και ιδίως:

α) οι προϋποθέσεις και η διαδικασία για την προεγγραφή των
δικαιούχων στο πεδίο «κοµβίον επείγουσας ανάγκης» (Emer-
gency Button), οι λεπτοµέρειες αναφορικά µε την επεξεργασία
των προσωπικών δεδοµένων που συλλέγονται και αποθηκεύονται
στο πλαίσιο των δράσεων της εφαρµογής, ο χρόνος και ο τρό-
πος τήρησης των δεδοµένων αυτών, καθώς και τα αναγκαία ορ-

γανωτικά και τεχνικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξεργασίας
και 

β) κάθε λεπτοµέρεια σχετικά µε τη λειτουργία της ειδικής ει-
κοσιτετράωρης τηλεφωνικής γραµµής πανελλαδικής εµβέλειας
«10201», την αρµόδια Υπηρεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας, το
απαιτούµενο προσωπικό και τα καθήκοντά του, καθώς και τα ει-
δικότερα θέµατα για την επεξεργασία και καταγραφή των κλή-
σεων σε ειδικό µηχάνηµα καταγραφής κλήσεων.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέµατα
σε σχέση µε τη λειτουργία της εφαρµογής «Safe Youth» για την
υποβολή αναφοράς περιστατικού παραβατικότητας από ή σε
βάρος ανηλίκου µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµό-
σιας Διοίκησης (gov.gr-EΨΠ), σύµφωνα µε την περ. β) της παρ.
1 και ιδίως η διαδικασία υποβολής των αναφορών, τα προσωπικά
δεδοµένα που καταχωρίζει ο χρήστης της εφαρµογής, ανάλογα
αν πρόκειται για επώνυµη ή ανώνυµη αναφορά, οι απαραίτητες
διαλειτουργικότητες της εφαρµογής µε άλλα πληροφοριακά συ-
στήµατα του δηµοσίου τοµέα και το πληροφοριακό σύστηµα της
Ελληνικής Αστυνοµίας «police on line», ο ορισµός του υπευθύνου
επεξεργασίας, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την εφαρ-
µογή του παρόντος.

Άρθρο 72
Μετεγγραφή βάσει οικονοµικών και κοινωνικών
κριτηρίων - Τροποποίηση παρ. 2 και 3 άρθρου 75 

ν. 4692/2020

Στην παρ. 3 του άρθρου 75 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), περί µε-
τεγγραφής βάσει οικονοµικών και κοινωνικών κριτηρίων, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β) της παρ. 3
αα) στην υποπερ. βα) οι λέξεις «ενάµισι (1,5) µόριο» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «τρία (3) µόρια», αβ) στην υποπερ. ββ) οι
λέξεις «δύο (2) µόρια» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τρία (3)
µόρια», αγ) στην υποπερ. βγ) οι λέξεις «δύο (2) µόρια» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «τρία (3) µόρια», αδ) στην υποπερ. βε) οι
λέξεις «ένα (1) µόριο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δύο (2)
µόρια» και οι παρ. 2 και 3, κατόπιν νοµοτεχνικών βελτιώσεων, δια-
µορφώνονται ως εξής:

«2. Φοιτητής ή φοιτήτρια προγράµµατος σπουδών πρώτου κύ-
κλου Α.Ε.Ι./Α.Ε.Α., που αιτείται µετεγγραφή βάσει του παρόντος
άρθρου, δύναται να υποβάλει σχετική αίτηση για αντίστοιχα Τµή-
µατα έως δύο (2) διαφορετικών Α.Ε.Ι./Α.Ε.Α..

3. Ο αιτών/η αιτούσα µετεγγραφή µοριοδοτείται ανά κατηγο-
ρία κριτηρίων ως εξής:

α) Οικονοµικά κριτήρια:
αα) Έξι (6) µόρια, εάν το κατά κεφαλήν εισόδηµα δεν υπερ-

βαίνει το ποσό των τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ,
αβ) τέσσερα (4) µόρια, εάν το κατά κεφαλήν εισόδηµα κυµαί-

νεται από το ποσό των τριών χιλιάδων ευρώ και ενός λεπτού
(3.000,01) έως το ποσό των έξι χιλιάδων ευρώ (6.000),

αγ) τρία (3) µόρια, εάν το κατά κεφαλήν εισόδηµα κυµαίνεται
από το ποσό των έξι χιλιάδων ευρώ και ενός λεπτού (6.000,01)
έως το ποσό των εννέα χιλιάδων ευρώ (9.000),

αδ) δύο (2) µόρια, εάν το κατά κεφαλήν εισόδηµα κυµαίνεται
από το ποσό των εννέα χιλιάδων ευρώ και ενός λεπτού (9.000,01)
έως το ποσό των δώδεκα χιλιάδων ευρώ (12.000) ευρώ.

Η µοριοδότηση των υποπερ. αα’ έως και αδ’ γίνεται πάντα δια-
ζευκτικά.

β) Κοινωνικά κριτήρια:
βα) τρία (3) µόρια, εάν ο αιτών/η αιτούσα είναι µέλος τρίτεκνης

οικογένειας, προσαυξανόµενο κατά ήµισυ (0,5) µόριο για κάθε
άγαµο τέκνο κάτω των 25 ετών της οικογένειας πλην του αιτούν-
τος,

ββ) τρία (3) µόρια, εάν ο αιτών/η αιτούσα είναι µέλος πολύτε-
κνης οικογένειας προσαυξανόµενα κατά ήµισυ (0,5) µόριο για
κάθε άγαµο τέκνο κάτω των 25 ετών της οικογένειας πλην του
αιτούντος,

βγ) τρία (3) µόρια, εάν ο αιτών/η αιτούσα είναι ορφανός/ορ-
φανή από τον ένα γονέα και πέντε (5) µόρια εάν είναι ορφανό/ορ-
φανή και από τους δύο γονείς,
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βδ) δύο (2) µόρια, εάν ο αιτών/η αιτούσα είναι τέκνο άγαµου
γονέα,

βε) δύο (2) µόρια, για κάθε µέλος της οικογένειας του αιτούν-
τος/της αιτούσας (γονέα, τέκνο, αδελφό/η ή σύζυγο) το οποίο
έχει αναπηρία 67% και άνω, πιστοποιούµενη από το Κέντρο Πι-
στοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή παθήσεις που αναφέρονται
στο παράρτηµα της υπ’ αρ. Φ.151/17897/ Β6/2014 (Β’ 358) κοινής
υπουργικής απόφασης, όπως εκάστοτε ισχύει.»

Άρθρο 73
Μετεγγραφή αδελφών προπτυχιακών 
φοιτητών/φοιτητριών - Αντικατάσταση 

άρθρου 76 ν. 4692/2020 

Το άρθρο 76 του ν. 4692/2020 (Α’111), περί µετεγγραφής
αδελφών προπτυχιακών φοιτητών, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 76
Μετεγγραφή αδελφών προπτυχιακών 

φοιτητών/φοιτητριών

1. Φοιτητής/Φοιτήτρια προγράµµατος σπουδών πρώτου κύ-
κλου Α.Ε.Ι./Α.Ε.Α., που έχει έναν αδελφό ή µία αδελφή που φοιτά
σε πρόγραµµα σπουδών πρώτου κύκλου Α.Ε.Ι./Α.Ε.Α., δύναται,
καθ’ υπέρβαση του ποσοστού της παρ. 1 του άρθρου 75, να αι-
τηθεί µετεγγραφή, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο, αποκλειστικά
κατά το πρώτο έτος σπουδών. 

2. Δύο ή περισσότερα αδέλφια που φοιτούν σε πρόγραµµα
σπουδών πρώτου κύκλου Α.Ε.Ι./Α.Ε.Α. και αποτελούν µέλη τρίτε-
κνων ή πολύτεκνων οικογενειών, που δεν έχουν υπερβεί την ελα-
χίστη χρονική�  διάρκεια φοίτησης, δύνανται, καθ’ υπέρβαση του
ποσοστού της παρ. 1 του άρθρου 75, αυτοτελώς ή από κοινού,
να αιτηθούν µετεγγραφή σε όλα τα έτη σπουδών τους. 

3. Για τη µετεγγραφή των παρ. 1 και 2 ισχύουν οι ακόλουθες
προϋποθέσεις:

α) τουλάχιστον δύο (2) αδέλφια σπουδάζουν σε Τµήµατα
Α.Ε.Ι./Α.Ε.Α., τα οποία εδρεύουν σε διαφορετική Περιφερειακή
Ενότητα τόσο µεταξύ τους όσο και από την Περιφερειακή Ενό-
τητα στην οποία διαµένουν µόνιµα οι γονείς,

β) τα αδέλφια της περ. α’, συµπεριλαµβανοµένου του αιτούν-
τος/της αιτούσας, δεν είναι κάτοχοι τίτλων πρώτου κύκλου σπου-
δών και δεν έχουν υπερβεί τον ανώτατο χρόνο σπουδών, ο
οποίος προβλέπεται για την απονοµή του τίτλου σπουδών, 

γ) ο αιτών/η αιτούσα δεν διαθέτει, ο ίδιος/η ίδια ή οι γονείς
του/της, µεµονωµένα ή από κοινού, πλήρη κυριότητα ή επικαρπία
κατοικίας, σε ποσοστό εκατό τοις εκατό (100%) στην Περιφερει-
ακή Ενότητα που εδρεύει το Τµήµα φοίτησής του/της,

δ) αποκλειστικά για τους αιτούντες της παρ. 1, το κατά κεφα-
λήν εισόδηµα του αιτούντος δεν υπερβαίνει το ποσό των δεκαε-
πτά χιλιάδων πεντακοσίων (17.500) ευρώ.

4. Ως προς τις µετεγγραφές της παρ. 1, τηρείται, κατά προτε-
ραιότητα, η ακόλουθη σειρά:

α) ο αιτών/η αιτούσα δύναται να µετεγγραφεί σε αντίστοιχο
Τµήµα, το οποίο εδρεύει στην Περιφερειακή Ενότητα φοίτησης
του αδελφού ή της αδελφής του/της, 

β) ο αιτών/η αιτούσα δύναται να µετεγγραφεί σε αντίστοιχο
Τµήµα, το οποίο εδρεύει στην Περιφερειακή Ενότητα της µόνι-
µης κατοικίας των γονέων του/της,

γ) τα δύο (2) αδέλφια δύνανται από κοινού να µετεγγραφούν
σε αντίστοιχα Τµήµατα, τα οποία εδρεύουν σε άλλη Περιφερει-
ακή Ενότητα, πλην Αττικής και Θεσσαλονίκης. 

5. Ως προς τις µετεγγραφές της παρ. 2 τηρείται, κατά προτε-
ραιότητα, η ακόλουθη σειρά:

α) ένα ή περισσότερα αδέλφια δύναται να µετεγγραφούν µε-
µονωµένα ή από κοινού σε αντίστοιχο Τµήµα, το οποίο εδρεύει
στην Περιφερειακή Ενότητα φοίτησης αδελφού ή αδελφής που
δεν αιτείται µετεγγραφή, και δεν φοιτά στην Περιφερειακή Ενό-
τητα τόπου µόνιµης διαµονής των γονέων, 

β) εάν δεν υπάρχει αντίστοιχο Τµήµα για το σύνολο των αδελ-
φών σε µία Περιφερειακή Ενότητα που εδρεύει Τµήµα στο οποίο
φοιτά τουλάχιστον ένας/µία εξ αυτών, ένα ή περισσότερα αδέλ-

φια, µεµονωµένα ή στο σύνολο τους, δύναται διαζευκτικά να µε-
τεγγραφούν: βα) σε αντίστοιχο Τµήµα το οποίο εδρεύει στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα της µόνιµης κατοικίας των γονέων τους, ή
ββ) σε Τµήµα της Περιφερειακής Ενότητας στην οποία τα ίδια ή
οι γονείς τους, έχουν, µεµονωµένα ή από κοινού, πλήρη κυριό-
τητα ή επικαρπία κατοικίας, σε ποσοστό εκατό τοις εκατό
(100%), 

γ) τα αδέλφια δύνανται να µετεγγραφούν από κοινού σε αντί-
στοιχα Τµήµατα, τα οποία εδρεύουν σε άλλη Περιφερειακή Ενό-
τητα, πλην Αττικής και Θεσσαλονίκης.

6. Κατ' εξαίρεση των παρ. 4 και 5, σε περίπτωση που το κατά
κεφαλήν εισόδηµα του αιτούντος δεν υπερβαίνει το ποσό των
πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ, τα αδέλφια δύνανται να µετεγγρα-
φούν από κοινού σε αντίστοιχο Τµήµα της Περιφερειακής Ενό-
τητας, στην οποία τα ίδια ή οι γονείς τους διαµένουν µόνιµα ή
στην οποία τα ίδια ή οι γονείς τους, έχουν, µεµονωµένα ή από
κοινού, πλήρη κυριότητα ή επικαρπία κατοικίας, σε ποσοστό
εκατό τοις εκατό (100%). 

7. Τα αδέλφια που δεν αιτούνται µετεγγραφής σύµφωνα µε
την περ. α) της παρ. 5 διατηρούν δικαίωµα αίτησης µετεγγραφής
ή µετακίνησης που θεµελιώνεται στα άρθρα 75, 77, 78 και 79 από
το επόµενο ακαδηµαϊκό έτος.»

Άρθρο 74
Καθορισµός προϋποθέσεων για τη διενέργεια

πράξεων µε χρήση τεχνολογικών µέσων - Τροποποίηση
άρθρου 238Α Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 238Α του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας        (ν.
4620/2019, Α’ 96), περί εξέτασης µε τεχνολογικά µέσα, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:

α) στην παρ. 1, προστίθενται οι λέξεις «ή αυτοπρόσωπη εµφά-
νιση ενώπιον δικαστηρίου ή δικαστικού συµβουλίου,» και «στο
πλαίσιο διεξαγωγής δίκης, ή ανάκρισης, ή προανάκρισης, ή προ-
καταρκτικής εξέτασης, ή εµφάνισης ενώπιον του δικαστικού συµ-
βουλίου, ή διαδικασίας δικαστικής συνδροµής»,

β) στην παρ. 2, προστίθενται εδάφια, δεύτερο τρίτο και τέ-
ταρτο, 

γ) η παρ. 3 αντικαθίσταται, 
δ) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4, δα) οι λέξεις «ανακριτικού ή

δικαστικού γραµµατέα σε ειδικά διαµορφωµένο κατάστηµα του
τόπου κατοικίας του προσώπου της     παρ. 1» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «σωφρονιστικού ή ανακριτικού ή προανακριτικού
ή προξενικού υπαλλήλου ή δικαστικού γραµµατέα στο πλησιέ-
στερο στον τόπο κατοικίας του προσώπου της παρ. 1 ειδικά δια-
µορφωµένο χώρο», δβ) οι λέξεις «Υπουργών Δικαιοσύνης και
Προστασίας του Πολίτη» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Υπουρ-
γών Δικαιοσύνης, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης» και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις
το άρθρο 238Α διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 238Α
Εξέταση µε τεχνολογικά µέσα

1. Οποιαδήποτε κατάθεση κάθε προσώπου, όπως µάρτυρα,
πραγµατογνώµονα, τεχνικού συµβούλου, διερµηνέα, παρισταµέ-
νου προς υποστήριξη της κατηγορίας, ανωµοτί εξηγήσεις υπό-
πτου ή απολογία κατηγορουµένου, ή αυτοπρόσωπη εµφάνιση
ενώπιον δικαστηρίου ή δικαστικού συµβουλίου, µπορεί να διε-
ξαχθεί µε τη χρήση τεχνολογικών µέσων, χωρίς τη φυσική πα-
ρουσία του προσώπου αυτού στο πλαίσιο διεξαγωγής δίκης, ή
ανάκρισης, ή προανάκρισης, ή προκαταρκτικής εξέτασης, ή εµ-
φάνισης ενώπιον του δικαστικού συµβουλίου, ή διαδικασίας δι-
καστικής συνδροµής, όταν υπάρχει σοβαρό κώλυµα εµφάνισης
ή κίνδυνος από την αναβολή ή για την ασφαλή διεξαγωγή της
διαδικασίας.

2. Η εξέταση των προσώπων της παρ. 1 διενεργείται µε τον
ανωτέρω τρόπο είτε αυτεπαγγέλτως είτε κατόπιν αιτήµατος του
υπό εξέταση προσώπου. Αν καλείται αυτεπαγγέλτως, η κλήση
για την εµφάνιση ή την εξέταση κοινοποιείται στο ενδιαφερόµενο
πρόσωπο τουλάχιστον είκοσι (20) ηµέρες πριν από την ηµερο-
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µηνία εµφάνισης ή διεξαγωγής της εξέτασης ή της συνεδρίασης.
Αν η αποµακρυσµένη εξέταση ζητείται από το εξεταζόµενο πρό-
σωπο, το αίτηµα υποβάλλεται έως και είκοσι (20) ηµέρες πριν
από την ηµεροµηνία εµφάνισης ή διεξαγωγής της εξέτασης ή
της συνεδρίασης. Η απόφαση για την αποδοχή ή την απόρριψη
αιτήµατος κοινοποιείται στον αιτούντα µέσω µηνύµατος ηλεκτρο-
νικού ταχυδροµείου, τουλάχιστον δέκα (10) ηµέρες πριν από την
ηµεροµηνία εµφάνισης ή τη διεξαγωγή της εξέτασης ή της συ-
νεδρίασης.

3. Η εµφάνιση και η λήψη της απολογίας από τον κατηγορού-
µενο διενεργούνται µε τον ανωτέρω τρόπο, µόνον εφόσον το αι-
τηθεί ή δεν αντιλέξει εντός προθεσµίας πέντε (5) ηµερών από τη
λήψη της κλήσης, ο κατηγορούµενος ή ο συνήγορος που τον εκ-
προσωπεί. Αποκλεισµός της φυσικής παρουσίας του κατηγορού-
µενου στο ακροατήριο µπορεί να αποφασιστεί µόνο σε
περίπτωση κακουργήµατος και ιδίως σε πολυπρόσωπες δίκες ή
δίκες που αφορούν στην οργανωµένη εγκληµατικότητα ή έχουν
σοβαρό κοινωνικό αντίκτυπο, από τον εισαγγελέα µε αιτιολογη-
µένη διάταξη που επιδίδεται στον κατηγορούµενο τουλάχιστον
τριάντα (30) ηµέρες πριν από την ηµεροµηνία έναρξης της συ-
νεδρίασης. Κατά της διάταξης του δευτέρου εδαφίου ο κατηγο-
ρούµενος έχει δικαίωµα προσφυγής εντός προθεσµίας πέντε (5)
ηµερών από την επίδοση ενώπιον του αρµοδίου δικαστικού συµ-
βουλίου, το οποίο αποφαίνεται αµετάκλητα. Σε κάθε περίπτωση,
η ανωτέρω απόφαση µπορεί να ανακληθεί, κατά την πρόοδο της
συζήτησης της υπόθεσης, από το δικαστήριο αυτεπαγγέλτως ή
κατόπιν αιτήσεως του εισαγγελέα, του κατηγορούµενου ή του
συνηγόρου του και να αποφασιστεί η συνέχιση της δίκης µε φυ-
σική παρουσία του κατηγορούµενου.

4. Η εξέταση µε τον ανωτέρω τρόπο γίνεται µε την παρουσία
σωφρονιστικού ή ανακριτικού ή προανακριτικού ή προξενικού
υπαλλήλου ή δικαστικού γραµµατέα στο πλησιέστερο στον τόπο
κατοικίας του προσώπου της παρ. 1 ειδικά διαµορφωµένο χώρο,
το οποίο διαθέτει τις κατάλληλες τεχνικές προδιαγραφές για τη
διενέργεια της εικονοτηλεδιάσκεψης, όπως ρυθµίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης, Εξωτερικών, Προστασίας
του Πολίτη και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, η οποία καθορίζει
όλες τις λεπτοµέρειες εφαρµογής της στην ποινική διαδικασία.
Σε κάθε περίπτωση διασφαλίζεται ότι ο κατηγορούµενος παρα-
κολουθεί τη διαδικασία χωρίς διακοπές και έχει αποτελεσµατική
και εµπιστευτική επικοινωνία µε τον συνήγορό του.»

Άρθρο 75
Παράταση συµβάσεων εργασίας ορισµένου

χρόνου προσωπικού Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης 
και Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου 49 

ν. 4807/2021 και άρθρου 10 ν. 5057/2023

1. Στο άρθρο 49 του ν. 4807/2021 (Α’96), περί παράτασης συµ-
βάσεων προσωπικού της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προ-
στασίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο
εδάφιο, αα) οι λέξεις «µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου 2023» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «µέχρι την 31η Οκτωβρίου 2024», αβ) οι
λέξεις «έως την 31η Οκτωβρίου 2024,» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «έως την 30η Απριλίου 2025,», αγ) οι λέξεις «, για την κά-
λυψη της ανάγκης αντιµετώπισης του κινδύνου διασποράς του
κορωνοϊού COVID-19» διαγράφονται, αδ) οι λέξεις «και την προ-
ετοιµασία του αντιπυρικού σχεδιασµού της χώρας,» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «και την αντιµετώπιση φυσικών
καταστροφών,», β) προστίθεται τέταρτο εδάφιο και το άρθρο 49
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 49
Παράταση συµβάσεων προσωπικού της Γενικής 

Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας

Οι συµβάσεις προσωπικού της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας, που υπηρετεί µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου
Ορισµένου Χρόνου (Ι.Δ.Ο.Χ.), οι οποίες λήγουν µέχρι την 31η
Οκτωβρίου 2024 παρατείνονται έως την 30ή Απριλίου 2025, για
την αντιµετώπιση υγειονοµικών και πάσης φύσεως κινδύνων, την

πρόληψη δασικών πυρκαγιών και την αντιµετώπιση φυσικών κα-
ταστροφών, καθώς και λοιπών επιχειρησιακών αναγκών της Γε-
νικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. Η παράταση των
ανωτέρω συµβάσεων αφορά προσωπικό, οι συµβάσεις του
οποίου είναι ενεργείς κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του πα-
ρόντος, δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας
των απασχολούµενων και ο χρόνος παράτασης δεν προσµετρά-
ται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24)
µηνών κατά την έννοια των άρθρων 5, 6, και 7 του π.δ. 164/2004
(Α’ 134). Δεν εφαρµόζονται οι περιορισµοί της παρ. 2 του άρθρου
36 του ν. 4765/2021 (Α’ 6). Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και Εσωτερικών δύναται να ανανεωθούν περαι-
τέρω οι συµβάσεις του πρώτου εδαφίου µε τους ίδιους όρους
για έξι (6) µήνες, ήτοι έως την 31η Οκτωβρίου 2025.»

2. Στο άρθρο 10 του ν. 5057/2023 (Α’ 164), περί ανανέωσης
συµβάσεων εργασίας προσωπικού Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου
Χρόνου της Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστασης Φυσικών Κα-
ταστροφών του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην
παρ. 1: αα) µετά τις λέξεις «δυνάµει του άρθρου 49 του ν.
4940/2022 (Α’ 112)» προστίθενται οι λέξεις «, ανανεώθηκαν µε το
άρθρο 10 του ν. 5057/2023 (Α’ 164)», αβ) οι λέξεις «έως τις
31.10.2024.» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έως τις 30.4.2025»,
β) στην περ. β) της παρ. 2: βα) µετά τις λέξεις «οι οποίες έχουν
συναφθεί σύµφωνα µε το άρθρο 36 του ν. 4765/2021 (Α’ 6)» προ-
στίθενται οι λέξεις «, ανανεώθηκαν µε το άρθρο 10 του ν.
5057/2023», ββ) οι λέξεις «έως τις 31.10.2024.» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «έως τις 30.4.2025.», γ) προστίθεται παρ. 5 και το
άρθρο 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 10
Ανανέωση συµβάσεων εργασίας προσωπικού ιδιωτικού δικαίου

ορισµένου χρόνου της Γενικής Γραµµατείας
Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου

Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

1. Συµβάσεις εργασίας προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου διακοσίων τριάντα τριών (233) ατόµων της Γενικής
Διεύθυνσης Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστρο-
φών, που µεταφέρθηκε αυτοδίκαια σύµφωνα µε το άρθρο 7 του
π.δ. 77/2023 (Α’ 130) στη Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυ-
σικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, και οι οποίες
παρατάθηκαν δυνάµει του άρθρου 49 του ν. 4940/2022      (Α’
112), ανανεώθηκαν µε το άρθρο 10 του ν. 5057/2023 (Α’ 164) και
δεν έχουν καταγγελθεί έως τη δηµοσίευση του παρόντος, ανα-
νεώνονται αυτοδίκαια από τη λήξη τους και έως τις 30.4.2025.

2. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου:
α) τριάντα (30) ατόµων όλων των ειδικοτήτων που προσλήφθη-
καν για την κάλυψη απρόβλεπτων και επειγουσών αναγκών, που
προέκυψαν από τους σεισµούς που προκάλεσαν ζηµιές σε πε-
ριοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου της Περιφέρειας
Κρήτης για τη στελέχωση του Τοµέα Αποκατάστασης Επιπτώ-
σεων Φυσικών Καταστροφών Περιφερειακής Ενότητας Ηρα-
κλείου (Τ.Α.Ε.Φ.Κ. Π.Ε. Ηρακλείου), β) δέκα (10) ατόµων όλων
των ειδικοτήτων, που προσλήφθηκαν για την κάλυψη απρόβλε-
πτων και επειγουσών αναγκών, που προέκυψαν από τις πυρκα-
γιές στην Πελοπόννησο σε περιοχές αρµοδιότητας της
Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας για τη στελέχωση της Διεύθυνσης
Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών (Δ.Α.Ε.Φ.Κ.
Δ.Ε.), που µεταφέρθηκαν αυτοδίκαια σύµφωνα µε το άρθρο 7
του        π.δ. 77/2023 στη Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυ-
σικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι οποίες έχουν
συναφθεί σύµφωνα µε το άρθρο 36 του        ν. 4765/2021 (Α’ 6),
ανανεώθηκαν µε το άρθρο 10 του      ν. 5057/2023 και δεν έχουν
καταγγελθεί έως τη δηµοσίευση του παρόντος, ανανεώνονται
αυτοδίκαια από τη λήξη τους και έως τις 30.4.2025.

3. Το προσωπικό των παρ. 1 και 2 του παρόντος δύναται να
απασχολείται σε όλες τις οργανικές µονάδες της Γενικής Γραµ-
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µατείας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής
Αρωγής.

4. Οι ανανεώσεις κατ’ εφαρµογή του παρόντος δεν µεταβάλ-
λουν τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν
προσµετρώνται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσ-
σάρων (24) µηνών, κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του
π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εσωτερικών δύναται να ανανεωθούν περαιτέρω οι συµβάσεις
των παρ. 1 και 2 µε τους ίδιους όρους για έξι (6) µήνες, ήτοι έως
τις 31.10.2025.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο  76
Έναρξη ισχύος 

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης, εκτός
αν άλλως ορίζεται σε επιµέρους διατάξεις.

2. Η ισχύς του Μέρους Β’ αρχίζει από την 1η.1.2025, µε εξαί-
ρεση: α) τα άρθρα 41, 42, 44 και 45, η ισχύς των οποίων αρχίζει
από τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως και β) του άρθρου 50 του Κεφαλαίου Δ’, η ισχύς του
οποίου αρχίζει από την 5η.2.2024.

Αθήνα,..........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.57’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Τετάρτη 23 Οκτωβρίου 2024 και ώρα 11.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση, κατό-
πιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη,
σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βουλής, µε αν-
τικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για τον απολογισµό της
φετινής αντιπυρικής περιόδου και τις πρωτοβουλίες της Κυβέρ-
νησης αναφορικά µε τη στήριξη των πληγέντων, την αποκατά-
σταση των υποδοµών και την περαιτέρω ενίσχυση της Πολιτικής
Προστασίας, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

10. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

12. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

14. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

9. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

17.ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

19. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».


